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PƔevzal otıže Správy Krkonošské-
ho národního parku – tedy funkci 
Ɣeditele – na poħátku roku 2018. 
Jako pƔedseda parlamentního 
výboru pro životní prostƔedí pƔed-
tím pracoval na novele zákona 
o ochranı pƔírody. Narodil se 
ve Vrchlabí, dıtství ale strávil 
v Mladých Bukách, jejichž okolí 
jsou pro nıj dosud srdcovým mís-
tem. Na Krkonoše se nedívá jen 
pohledem Ɣeditelským, ale také 
skrze objektiv fotoaparátu, z koů-
ského hƔbetu nebo druhé strany 
vodítka, jemuž udává tempo 
ħtyƔnohý parơák Ralph. 

Jana TesaƔová

Kudy vedla cesta Tvojí rodiny do Krkonoš a jak je Tvoje 
rodinná historie spojená s horami? 
Úplnı pƔesnı to nevím, pƔestože se to už mnoho a mnoho let 
odhodlávám nechat genealogicky zpracovat. Neznám pƔíliš 
delší pƔedváleħnou historii minimálnı nımecké strany mé 
rodiny, u ħeské strany vedou stopy dokonce nıkam do Orlic-
kých hor a Podorlicka.

��&Ǐ �#*-4�%.*0�+-*��1*0�-*�$)0�.$")$fi kantní?
No zjevnı, já jsem dlouhodobı pƔesvıdħen, že krajina v oko-
lí se nıjak, když ne pƔímo do genetiky, tak do nıjakého osob-
nostního nastavení propíše. Vưbec si nedovedu pƔedstavit 
žít dlouhodobı jinde než v horách.

ROBIN
BÖHNISCH

Ɣeditel 
Správy KRNAP

* 1976

01
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Mıl jsi nıkdy se svým „horským“ pƔíjmením problém?
Ještı mého bratra se na vojnı u psovodư nıkteƔí uvı-
domılí dưstojníci se vší vážností ptali, jak se stalo, že 
mưže být pro boha s takovým jménem u pohraniħ-
ní stráže. Táta byl v roce 46, 47 s dalšími zưstavšími 
Nımci nıkterými uħiteli, kteƔí se rekrutovali z tıch 
známých „partyzánư pıt minut po dvanácté“, vyha-
zován na chodbu s tím, že ve tƔídı zưstanou jen Weši. 
Já sám si naproti tomu vưbec nevybavuju, že bych nı-
kdy narazil na problém s nımeckým jménem. Snad jen 
na ten, že je pƔíliš složité.

��Ǐ ��ź)$.�#*14��*0�4�. �/�&4�+őƛ*0�%$)�&҅
Nevím, jestli je to dáno nıjakým postranním zámırem, 
nebo neznalostí, ale všiml jsem si, že na Ɣadı nových 
materiálư se už objevují i jako „Böhnischovy“ – v po-
dobı mého jména, byơ by to tak být nemılo.

Vybavíš si nıjaké vzpomínky babiħky nebo tatín-
ka z doby po válce nebo je to nıco, co se zamklo 
a schovalo? 
Musím Ɣíct, že s mou „nımeckou“ babiħkou, která zư-
stala, jsem si nebyl nıjak zvlášơ blízký. Linka rodiny, 
která s ní komunikovala po vyhnání a takzvaném od-
sunu, se tím bohužel vytrácí, tu a tam jsem slyšel vy-
právıní od táty, který byl ale velmi malý. Jedna rodin-
ná historka vzpomíná scénku tısnı pƔedváleħnou, kdy 
právı tahle babiħka v Mladých Bukách, když do nich 
vpochodovali nımeħtí vojáci, vykƔikla: „Sláva Stalino-
vi!“ Tak ji rychle uklidili za plot. Byla formována svými 
bratry, kteƔí se angažovali v sociální demokracii. Byl to 
jeden z dưvodư, proħ po válce nemusela odejít. O na-
pıtí mezi Nımci, kteƔí odejít museli a tımi, kteƔí mohli 
zưstat tısnı po válce, jedni vybavení ħervenými pás-
kami na rukávech a druzí bílými, škoda mluvit. Byla to 
zjevnı hrozná doba.

Jak vypadaly hory Tvého dıtství?
U Mladých Bukư se Krkonoše zaħínají zdvihat, vede 
tudy hranice parku. A protože v dıtských oħích je 
svıt daleko vıtší a vzdálenosti jsou delší, už jenom 
procházka do Antoníħkova údolí, kde ħlovık musel 
míjet modrou tabuli Krkonošský národní park, kte-
rá tam byla ještı donedávna, pƔedstavovala dobro-
družství. I když to bylo z dnešního hlediska pár mi-
nut chưze a za humny. Pronikání dál a tƔeba výlet do 
tehdejší minizoo ve Vrchlabí, to byl epochální výlet, 
aơ už s rodiħi nebo se školou. To jsou asi první vzpo-
mínky následované školními výlety – do Krkonoš 
zniħených imisemi, kde skomíraly zbytky uschlého 
stromového patra. 

Je nıjaký krajobrazový moment, jak Ɣő&�%ő�&*' "*1į�
Poláci, který Ti utkvıl v pamıti jako vzpomínka na 
krkonošskou pƔírodu?
Nekoneħné jarní ħekání na porosty bledulí v BystƔici 
a ve SklenáƔovicích. To byl každoroħnı první jarní vý-
let s maminkou a babiħkou. Jako dítı jsem ne úplnı 
rád chodil. Miloval jsem ale výlety ke kapliħce do Bys-
tƔice, která v té dobı sloužila k ustájení koní a do skle-
náƔovického údolí. A tam mám hluboce zafi xovány 
hluboké vyježdıné koleje od lesních kolových trakto-
rư v okolí ochranné kaple. Ty jsou minulostí, protože 
dnes hospodaƔíme daleko citlivıji. Byly v nich kaluže 
plné ħolkư a žab, prostı stanovištı vytvoƔená tıžkou 
technikou, která obojživelníkưm nabídla prostor pro 
rozmnožování. Dnes to vlastnı dıláme také budová-
ním trdlišơ.

Máš s tou dobou spojeného nıkoho místního? Po-
miůme teĩ okruh rodiny...
Tatínek byl po mnoho let ħlenem mysliveckého sdru-
žení, pozdıji mysliveckého spolku Rýchory. A i to byl 
dưvod mých cest právı na Rýchory. V té souvislosti 
si vybavím jeho kamaráda, Vladimíra Šolce, který byl 
lesníkem Východoħeských státních lesư. Znal jsem 
ho ještı v dobı, než lesy pƔešly pod Správu Krkonoš-
ského národního parku, vlastnı jsme byli na chvíli 
skoro kolegové, protože jsem na hájovnı v Sejfech 
v roce 1994 absolvoval svou nıkolikatýdenní školní 
lesnickou praxi. On strávil v zelené uniformı celý den 
a celý život. Tátovi tƔeba pƔedával klíħe od nıjakého 
loveckého srubu nebo kazatelny. PƔedstavoval jsem 
si, že bych to asi taky chtıl. Byla to pomırnı krátká 
setkání s charismatickým ħlovıkem, kterého jsem si 
prostı oblíbil. Byl to svým zpưsobem takový Pavlo-
vưv refl ex – setkání s panem Šolcem znamenalo, že 
budeme s tátou nocovat nıkde na kazatelnı a pozo-
rovat zvíƔata. A to mı bavilo.

Jak v Krkonoších nejħastıji trávíš ħas?
Volným ħasem v horách si tak trochu naplůuju dıtské 
sny. Rodiħe nebyli nijak bohatí, uvıdomuju si ale, že se 
vždycky našly peníze, abych dostal nejnovıjší knížky 
o pƔírodı. Už nıkdy v páté tƔídı jsem si pƔál mikroskop, 
který jsem potom dostal k Vánocưm. A mıl jsem taky 
obrovské štıstí na uħitele. Zejména na tƔídního na zá-
kladní škole Pavla Petrželu – uħil nás pƔírodopis, a když 
bylo trochu slušné poħasí, chodili jsme do pƔírody Kr-
konoš na exkurze. Nedostali jsme se samozƔejmı pƔíliš 
daleko ani vysoko. Já si teĩ naplůuju ta oħekávání, kte-
rá jsem od hor mıl. A do tıch zákoutí, kam se nedosta-
la školní tƔída, se snažím dneska podívat a užívat si to. 
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Dalšího skvılého tƔídního, Milana JiƔištu, jsem mıl na 
StƔední lesnické škole v Trutnovı. Vyuħoval lesnickou bo-
taniku, mưj asi vưbec nejoblíbenıjší pƔedmıt. Lesnická 
škola poƔád ještı byla místem, kde byl KRNAP nıco re-
lativnı daleko a kde jsou úžasní lidi – biologové, ochra-
náƔi, bohové nıkde na obláħku. PƔipravovali soutıže, na 
Rýchorské boudı letní tábor mladých ochráncư pƔírody, 
který jsem absolvoval na základní škole. Z téhle doby 
se mi tƔeba vybavuje jméno Honzy Vaůka a Ivy Hákové. 
Já na to vlastnı navazuju, protože tahle velmi milá se-
tkání a pouħení si ħlovık v sobı hƔeje s pocitem, že jdou 
nıjak prodloužit nıjak zopakovat. Tak trochu jdou, pro-
tože s Honzou Vaůkem jako emeritním zoologem Správy 
KRNAP mám to štıstí se docela ħasto potkávat.

�/ -ć�1Ǉ51���$�) %1ő��1-/�'��#'�1*0҂�) Ǐ�%.$�)�./*0+$'�
na pozici Ɣeditele? 
Úplnı první pƔišly emoce. Nadšení ze splnıní snu, vystƔída-
né strachem, jestli obstojím. Protože Správa KRNAP je vel-
ká organizace a také skvılá a prestižní znaħka vybudovaná 
generacemi našich pƔedchưdcư. Byl jsem s ní dlouhodobı 
ve spojení v pƔedchozí pracovní roli. Ale i tak jsem na Sprá-
vu prostı pƔicházel z venku. Netušil jsem, jaké bude pƔijetí, 
a pƔi pohledu zpátky jsem mıl o mé budoucí práci urħitı 
dost naivních pƔedstav. Wekal jsem asi víc pobytu v terénu, 
a když to pƔeženu to, že si budu užívat kytek a drbat jeleny 
za ušima, a ne že budu utopený v administrativı a budu 

muset Ɣešit nıkdy i velmi tıžké mezilidské situace nejen na 
Správı. Vzpomínám na první týdny, kdy na mı byli všichni 
hodní a opatrní, pomalu jsem si zaħínal myslet, že jsem na 
dlouhodobé dovolené. Sondoval jsem u svého pƔedchưd-
ce Honzy HƔebaħky, jestli je to normální. Ubezpeħil mı, že 
se to brzo normalizuje a pƔijdou dny, kdy nebudu vıdıt, 
co dƔív. A taky se to nakonec stalo. Teĩ to možná zní tak 
trochu rozpaħitı až zklamanı, tak tak to není, jenom to je 
nakonec jinak, než jsem úplnı na zaħátku pƔedpokládal.

Další ħć./��1į�+-ć� �% �!*-(*1ć)ő���0�-Ǐ*1ć)ő�15/�Җ
hư s obcemi.
Férové vztahy se samosprávami nebo relevantními zá-
stupci byznysu jsou pro naše fungování nezbytné. Bez širší 
spoleħenské shody v regionu by ochrana pƔírody musela 

svádıt boj na více frontách a to by nebylo dlouhodobı 
udržitelné. S obcemi vıtšinou vnímáme problémy v ho-
rách stejnou optikou, rozpory jsou ve srovnání s tím mar-
ginální. Ohromnou výhodou je existence „velkého“ svazku 
mıst a obcí Krkonoše, který je dưstojným a racionálním 
partnerem v diskusi i otevƔené spolupráci. Abych použil 
ten termín z otázky, namísto ultimát a bouchání dveƔmi se 
s vcelku velkou mírou dưstojnosti formujeme navzájem. 
To je kƔehké a luxusní zboží, které nemají všude.  

Všechny národní parky jsou nebo byly ve složité si-
tuaci, protože jsou v pohraniħí, kde po roce 45 došlo 
k razantní výmını obyvatelstva. PƔišli lidé, kteƔí ne-
mıli ke krajinı a pƔírodı toho místa nıjak hluboký 
vztah. I sem pƔišli hory vytıžit ve všech smyslech toho 
slova a v nıkterých rodinách se to táhne pƔes gene-
race. U nıkterých došlo k takƔka revoluħnímu obratu 
a v pƔíslušnících nové generace má ochrana pƔírody 
velmi silné spojence. KRNAP je tu 60 let. V mnoha pƔí-
padech déle než nıkteré rodiny, které tu dnes byd-
lí. Myslím si, že obce se s KRNAPem dobƔe sžily a ve 
spoustı z nich už nemají pocit, že jinde mimo park je 
tráva zelenıjší a že by se jim bez parku žilo líp. A v nı-
kterých si už možná uvıdomují, že je to právı na-
opak, že existence národního parku a péħe o pƔírodu 
kolem nich vytváƔí nesmírnı atraktivní kulisu jejich 
života a podnikání. 

�*�+*1�Ǐ0% ƛ�5��) %1ıtší úspıch Krkonošského ná-
rodního parku?
Vytknout jeden by byl tıžké. Obrovský úspıch, je, že je. 
Bezpochyby jsou to lesy národního parku a pochopení 
toho, co se odehrálo v minulých staletích. Je daleko vıtší 
šance vrátit lesưm pƔirozenou podobu, než jakou bychom 
mıli, kdyby tady národní park nebyl. Za takƔka revoluħní 
a za opravdu velký úspıch považuji projekt LIFE a nastar-
tování péħe o druhotné bezlesí Krkonoš. Máme je za sa-
mozƔejmost a ono není. To jak zajímavé lidi a ochranáƔe 
obecnı tahle instituce získala. Že máme svá muzea, ga-
lerie a informaħní centra. Jako organizace zastƔešujeme 
i ochranu pamıti, to je skvılé. Stejnı jako fakt, že stále vy-
dáváme špiħkový tištıný ħasopis Krkonoše – Jizerské hory.
Všechny dosavadní ħeské národní parky jsou pƔeshra-

„Férové vztahy se samosprávami nebo relevantními 
zástupci byznysu jsou pro naše fungování nezbytné.“
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niħní – mají za hranicí partnera v podobı další správy 
národního parku. Já to považuju za ohromnou výhodu. 
Jsou pro nás urħitým oknem do svıta. Státní ochranı 
pƔírody to pomohlo pochopit, že pƔíroda hranice nemá 
a je spoleħnı potƔeba peħovat o velké pƔírodní celky. 
Jsem našim partnerưm na polské stranı hor vdıħný, že 
vyhlásili Karkonoský park narodowý, protože to byl dư-
ležitý spouštıħ vzniku Krkonošského národního parku. 

Pokusy v roce 23 a 53 selhaly, a nakonec to byla iniciati-
va z druhé strany hranice, která zaħala chránit Krkono-
še na této úrovni. Musím Ɣíct, že mám spolupráci s KPN 
stále radıji a je to asi taky dáno tím, jak tam pƔichází 
nová generace lidí. Akħních a velmi vzdılaných, který 
mají chuơ se s námi pouštıt do opravdu velmi tıžkého 
boje za ochranu Krkonoš. Nesmírnı si vážím Ɣeditele 
Andrzeje Raje – nejen že je to doyen polských národ-
ních parkư ale je to nesmírnı charismatická osobnost, 
za kterou je obrovská práce v ochranı hor.

�*#*�+*1�Ǐ0% ƛ�5��) %1ıtší osobnost Krkonoš? 
Nechci vypíchnout jednoho ħlovıka, protože to bych 
musel znát historii a osudy mnoha lidí, abych nıkoho 
opravdu výjimeħnı výjimeħného jmenoval. Lidí, který 
pƔispıli k tomu, že se v Krkonoších dobƔe žije a že pƔí-
roda je v dobrém stavu a že je to obecnı dobré místo 
pro život, byla celá Ɣada. Byly tady osudy skvılé i tra-
gické. Je to pro mı nesmírnı silné místo na tomhle 
svıtı a je za tím Ɣada osudư mnoho lidí. 

Kolegové z Národního památkového ústavu vyhlá-
sili tenhle rok rokem Harrachư. Je to možná nespra-
vedlivé vưħi dalším osobnostem, ale vytknout jméno 
Jana Nepomuka Františka má smysl, a když ne jenom 
za nıj a za Harrachy, tak obecnı za šlechtické a nejen 
šlechtické rody, které v horách sehrály dưležitou roli 
a reprezentovaly to, ħemu Ɣíkáme dobré správcovství 
a odpovıdnost, která pƔesahuje generace.
 
�4��1őƛ�.$�+-1)ő�(ő./*҂�*�&0��1$�őƛ��-&*)*ƛ ҂�&�4Ǐ�
se vracíš domư? 
Ta místa jsou dvı, nebo vlastnı tƔi, jsou silná a mám je 
rád. Zjednodušenı Ɣeħeno z hradeckého smıru u Nové-
ho Rokytníku, kde se to jmenuje Humburák, je vidıt pa-
norama Krkonoš. Nıkdy se ještı zemıdılcưm povede na 
ta pole permokarbonského zabarvení vysadit zajímavou 
plodinu, tƔeba svazenku vratiħolistou, a ta ten neobyħej-
ný pohled ještı podtrhne. Z dıtství v Mladých Bukách 
mám nejvíc vtištıno panorama od Hrádeħku, zejména 
na podzim pƔes alej barevných javorư mléħư. To považuju 
za nejkrásnıjší pohled na hory, kde je krásnı vidıt masiv 

Werné hory, Svıtlé a pak typický tvar Snıžky. To je po-
hled, který se namane, když to domư vezmu zadem od Vl-
ħic. Teĩ ale moje cesty vedou nejħastıji z toho jiħínského 
smıru a potom se hory otvírají úplnı celé od Zálesní Lho-
ty s kostelem z ħervených cihel. Tam jsou ty hory jako na 
dlani a tam mı kromı toho nadšení ještı pƔepadá úzkost, 
která mı pronásleduje na dalších místech, na hƔebenech, 
když si už ne jako dítı, ale jako dospılák, uvıdomuju, jak 
jsou vlastnı malé a kƔehké. A jak snadné je ublížit. 

Werná hora, SnıǏ&��) �*��*/ '҂� �*� 5� /*#*� % �) %1ő��
Tvoje? 
Kotel jsou západní Krkonoše a nıco, co poznávám až jako 
dospılák. Byơ jsou Kotelní jámy úžasné. Pro mı je to asi po-
hled na okolí Snıžky z Rýchor. Ten první dojem jsou východ-
ní Krkonoše. I když jsem si ty západní pozdıji také zamiloval.

A Tvoje nejoblíbenıjší místo?
Když mám plnou hlavu, vezmu psa a jdu se projít. A ħas-
to skonħím na okruhu od Kutné pƔes rýchorskou slatinu, 
prales a Snıžné Domky k Rýchorskému kƔíži. Tam bych 
mohl chodit poƔád a nezaħalo by mı to nudit. A je to 
taky místo, kam beru pƔátele. Ale seznam nejoblíbenıj-
ších míst si prưbıžnı rozšiƔuji. TƔeba o Horní AlbeƔice, 
Janovu Horu nebo Kotelskou vyhlídku v Horních Štıpa-
nicích a západní Krkonoše obecnı.

�4.*&į҂���. &4���*&*'ő҅�� �/*�% )�+Ɣíroda, co Tı táhne?
Lidské prožívání se do hor obtisklo a dılá z nich hory, 
které milujeme. Opravdická krkonošská divoħina bez 
uklidůujícího druhotného bezlesí by pro nás byla dost 
dısivé místo. A Krkonoše by nebyly Krkonošemi bez 
lidové architektury, laskavým protıjškem drsného kli-
matu. A bez kysela a bramborákư ( jo, jsem z východ-
ních Krkonoš!) by snad ani nemılo smysl žít!

Ale nedılá z nás ten silný lidský otisk „nepoƔádný“ 
národní park? 
Izrael má asi 103 národních parkư. PƔiħemž nejmenší je vel-
ký asi sto krát sto metrư a jsou to základy synagogy u Mrt-
vého moƔe. A nikdo nezpochybůuje, že to je národní park. 
Kategorie chránıných území u nás nejsou hierarchické, ale 
liší se cíli. Národní park není víc nóbl než chránıná krajinná 
oblast, a ta není víc nóbl než národní pƔírodní rezervace. 
To, co chceme od národního parku, náš zákon vystihuje 
naprosto dokonale a v tom kontextu nestojí Krkonoše nı-
kde v koutı za jinými národními parky v Wesku.

Co chceme od našeho parku?
Nerušenı se vyvíjející pƔírodu v nadpoloviħní vıtšinı 
jeho plochy a zachování krás závislých na péħi ħlovıka 
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v té zbylé. Krkonoše na to mají a v horizontu nižších 
desítek let toho dosáhnou. 

Jak se Krkonoše promınily? 
Zaħnıme krátce – Krkonoše se promınily, promıůují se 
a promıůovat se budou, protože to patƔí do pƔírody. Dıt-
ský ħas se táhne neskuteħnı pomalu, a tak to pưsobí, že 
se v pƔírodı nic nedıje, a jak se zaħne nesmírnı zrychlo-
vat, zejména když dosáhneme vytoužených 18 let, zaħne-
me vnímat, že dynamika pƔírody je nesmírnı rychlá. Nı-
kdy ta rychlost zaskoħí i akademiky a vıdce. Skvılé je, že 
dynamika pƔírody funguje. Jako lesník tu zmınu samo-
zƔejmı nejvíce vnímám právı v lesích. Od mrtvých lesư 
na hƔebenech Krkonoš, Jizerek a Orlických hor v období 
po imisní kalamitı je ohromnou a viditelnou zmınou, že 
jsou lesy ve velmi dobrém stavu. Zlepšilo se zemıdılské 
hospodaƔení. Když zưstanu na Rýchorách – jako malý 
pamatuju orchidejové louky ve sklenáƔovickém údolí. 
Pamatuju si taky jejich likvidaci v Ɣádu nıkolika málo let 
ohromnými stády jalovic Státního statku Trutnov. 

Dneska sleduju velmi drahý a velmi pomalý návrat fenomé-
nu orchidejových luk u SklenáƔovic s velkou pomocí hospo-
dáƔư, kteƔí se dnes v horách chovají úplnı jinak, lépe. Záro-
veů ale vidím ubývající vodu, ménı snıhových srážek a nižší 
snıhovou pokrývku. Trápí mı neomalenost a sobectví lidí 

v tom smyslu, že jsou sobeħtí nejen vưħi sobı, ale i dalším 
tvorưm, kteƔí tady s námi v horách žijí. Vidím pƔekvapivou 
malost vưħi dıdictví tıch, kteƔí tu pƔed námi žili a pracovali. 

Vzpomínám si na posvátnou úctu pƔed tabulkou, že se 
nıkam nesmí, nebo pƔed nıjakým plotem. Anebo pƔi vı-
domí, že je nıco tak kƔehkého a cenného, že je potƔeba to 
nechat na pokoji. Tenhle pƔístup už dnes ħasto nevidím, 
naopak poslouchám vyprávıní našich strážcư, kteƔí jsou 
nuceni ħelit výhrưžkám a kteƔí poslouchají, že ten ħi onen 
platí danı, a tak má nárok na všechno. Potkávám mladé 
lidi v horách, kteƔí si nesou na batohu reproduktor a mají 
nahlas hudbu, nebo lidi, kteƔí si snıdí na Kozích hƔbetech 
svaħinu a nechají tam po sobı úplnı všechno. 

Ochrana pƔírody je nekoneħný a permanentní proces. 
Mưžeme se tıšit pouze z dílħích výsledkư, ale nikdy ne-

konħíme a já obdivuju všechny kolegynı a kolegy, kte-
Ɣí navzdory obħasné frustraci v tomhle nekoneħném 
procesu pokraħují a vrhají se do toho zas a znova.

Pojĩme se od toho, co duši trápí, posunout k tomu, 
co ji tıší – jaké zpodobnı)ő��-&*)*ƛ� % ��$�) %�'$Ǐƛő�
a co s horami máš spojené?
Ta, která souvisejí s mým dıtstvím. Boží muka, sakrální 
plastiky, malé sakrální stavby, kapliħky. Které mimo-
chodem KRNAP ve spolupráci s obcemi a dalšími sub-
jekty vrací do pưvodní podoby. Nejsme typická barokní 
krajina vnitrozemí, pƔesto mám tyhle sakrální plastiky 
s Krkonošemi spojené. Zbytky nımħiny na nich samo-
zƔejmı pƔipomínají, kdo zejména na východní stranı 
Krkonoš s horami žil dlouhodobı. Až s údivem sleduju 
a obdivuju, jak velkou inspirací byly Krkonoše pro vý-
tvarné umıní. Kolik krajináƔư sem zajíždılo nebo se tu 
narodilo a nıkteƔí se sem vraceli. Až neuvıƔitelný je pƔí-
bıh Františka Kavána, který za Hlávkovo stipendium na 
rozdíl od svých spolužákư, kteƔí vyrazili k moƔi, vyrazil 
zase domư do Krkonoš. Když se vrátím k jedné z Tvých 
pƔedchozích otázek, jedním z mých oblíbených míst 
je kavánovská galerie v Jilemnickém muzeu, kde jsem 
schopen vsedı na židli dlouze hledıt na Kavánưv obraz 
����/�-į�#*ř , který je fascinující a pochází z jeho pro 
mı nejzajímavıjšího velmi realistického období. 

Co bys popƔál Tvému a našemu Krkonošskému ná-
rodnímu parku ke kulatinám a do dalších let?
PƔál bych jim velkorysost, pochopení mezi lidmi 
a dobré sousedství. Aby byly komunitou chápající, 
v jak celosvıtovı jedineħném místı to žijeme. K tomu 
je ale tƔeba dotvoƔit to, ħemu Ɣíkáme veƔejný prostor, 
nıco co bylo po válce zniħeno a co se jen obtížnı 
znovu rodí. Krkonoše nejde chránit zvenku, nejde je 
chránit bez pochopení a bez spolupráce tıch, pro 
které je chráníme, nebo i proti kterým to chráníme. 
Minulost, doba religiózního ħlovıka, mıla výhodu, 
že umıla do péħe vložit nıco, ħemu dneska Ɣíkáme 
mystická sankce. Vzpomínám slova našeho emeritní-
ho strážce, Fredyho Puchera, který mi, když se tady 
v Ɣeditelnı louħil s prací u parku, Ɣíkal: „Zaħínal jsem 
tady jako nevıƔící, ale tady na horách na tebe z každý 
kytky kouká Bưh.“

„Ochrana pƔírody je nekoneħný a permanentní proces. Mưžeme 
se tıšit pouze z dílħích výsledkư, ale nikdy nekonħíme.“
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Regionální média jsou obvykle 
spojena s nıjakou konkrétní osob-
ností, která se po ħase stane tváƔí, 
jíž všichni znají. Není se ħemu 
divit, že to tak je, práce v regionu 
je hodnı o lidech a dlouhá léta 
budovaných vazbách. Jan Braun 
se ze sportovního redaktora posu-
nul do kƔesla šéfredaktorského. 
Dnešní Krkonošský deník je s jeho 
jménem spojen neodmyslitelnı. 

Radek Drahný

�) .�% ��1Ǉ(��*(*1 (��-0/)*1ҁ��4'*�/*�/�&�1Ǐ�4�&4҈
Ano, jsem rodák z Trutnova a velký patriot. Kromı jednoho 
roku v Praze, kde jsem byl kvưli škole, žiju v Trutnovı. Od 19 let 
se profesionálnı vınuji žurnalistice, zaħínal jsem v krajské spor-
tovní redakci Deníku v Hradci Králové. Mezi roky 2004 až 2016 
jsem se vınoval jiné branži, od roku 2016 se zabývám v trutnov-
ské redakci klasickým regionálním zpravodajstvím. Vrátil jsem 
se tak na místo, kde jsem s psaním v 16 letech zaħínal. 

Pokud si správnı pamatuji, tak jsi vystƔídal dlouholetou 
šéfredaktorku Krkonošského deníku Janu Mudrovou.
Ano. Je to tak, v roce 2018 jsem se stal šéfredaktorem 
po Janı Mudrové.

��&į�/*�% ҂�&�Ǐ�į�-ć)*�. �+-*�0�$/���1ıdı/҂�Ǐ ��*�1 ħera 
musíš zaplnit celé noviny nıjakým obsahem?
Je to obvykle tlak… Noviny vychází šestkrát týdnı a na webu 
jede zpravodajství online, takže nepƔetržitı. Noviny a ħlán-
ky se skládají prưbıžnı z rưzných oddılení. Sice si nıco na-
plánuješ dopƔedu, ale vždycky je otázka, jestli se ti podaƔí 
vše zrealizovat, vyrazit do terénu, zastihnout lidi, které po-
tƔebuješ k danému tématu vyzpovídat. Tím, že jsme deník, 
tak informace potƔebujeme mít okamžitı, abychom mohli 
pƔinášet aktuální zpravodajství.  Jednou z klíħových ħinností 

JAN BRAUN

novináƔ
* 1977

02
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naší práce je, abychom s informacemi pƔišli velmi rych-
le, o to více v dobı masivního rozvoje digitálních mé-
dií. To z druhé strany znamená, že ħasto nemáme na 
práci takový klid, jak bychom si pƔedstavovali.

To musí být velmi nároħ)į҅
Je to prakticky nonstop práce. To je na práci novináƔe 
nejvıtší úskalí. Osobní život tím trpí. Musíme práci vı-
novat extrémní množství ħasu. To je jednoznaħnı ne-
výhoda novináƔské profese. Na druhou stranu se zase 
dostaneme na zajímavá místa, setkáme se se zajímavý-
mi lidmi. Dnes je základ naší práce nejenom samotné 
psaní, ale také si události ħasto sami fotíme, natáħíme 
videa a zpracováváme. Nároky jsou velké.

���%�&ć�5�%ő(�1ć�(ő./���-&*)*ƛ�%.$�. �0Ǐ�+*�ő1�'҈
Podíval jsem se samozƔejmı na spoustu zajímavých 
míst. Hezká setkání jsou vždycky s lidmi, kteƔí tady 
dlouho žijí, nıco vybudovali. Velmi mı baví psát repor-
táže nebo napƔíklad o Horské službı. 

�-*/*Ǐ �/*�(ć�/*�+0)���/-�&/$1$/4҂��-�(�/0҂�5ć�#-�Җ
)4�Ǐ$1*/�҈
Ale to je právı úplnı mylná pƔedstava, že by se nám lí-
bilo psát o tragických událostech. Osobnı to nemám 
rád vưbec. Je to ale souħást naší práce.

Tak kde se bere ten pƔ 1�Ǐ0%ő�ő�)ć5*-҂�Ǐ �ħtenáƔi si 
Ǐć��%ő�&- 1҅҈
Je to otázka sledovanosti. Lidi hodnı sledují, když se stane 
nıjaké neštıstí, nehody, bouraħky, krváky, požáry. Wtenost 
takových zpráv je veliká. Âíká se, že sex a krev prodává… 
Takové pƔípady musíme zaznamenat, ale rozhodnı po 
nich neprahnu. Do zpravodajství nicménı patƔí a musíme 
se jim vınovat. Staħí pƔipomenout lednovou tragédii mat-
ky s dítıtem v Peci pod Snıžkou. V médiích to obrovským 
zpưsobem rezonovalo. Tomu jsme se prostı museli vıno-
vat, aħkoliv to bylo profesnı i lidsky nároħné. Tak to bohu-
žel v naší branži je. Rádi bychom psali jenom o pƔíjemných 
vıcech, krásné pƔírodı, horách. To bohužel nelze. 

Kam se podle Tebe budou média dál vyvíjet? Není to 
/�&� �ć1)*҂� &�4� Ǐć�)Ǉ� *)'$) � )  3$./*1�'҂� / ĩ� 0Ǐ� % �
souħć./ő�)�ƛ$�#�Ǐ$1*/ư. Tištı)Ǉ�)ć&'���)*1$)�&' .ć҅�
Mají vlastnı tištıné noviny ještı nıjakou budoucnost?

Myslím, že poƔád ještı mají. My máme velké množství 
pƔedplatitelư, kteƔí jsou našimi ħtenáƔi Ɣadu let a mají 
rádi, že jdou ráno do schránky a pƔeħtou si, co je nové-
ho. V Ɣadı pƔípadư to je i urħitá vırnost znaħce. Pravda 
je, že doba se mıní. 

Situaci hodnı ovlivůují sociální sítı. Lidé na Facebooku 
ħasto velice rychle sdílejí události, na které narazí a in-
formace se rychle šíƔí. My se snažíme události popsat 
svým zpưsobem, pƔinést ovıƔené a zajímavé informa-
ce, novinky, abychom ħtenáƔi upoutali. 

Je tƔeba také vidıt, že vydavatelstvím výraznı stou-
pají náklady na vydávání novin. Výraznı zdražila cena 
papíru, stouply náklady v tiskárnách, extrémnı se vy-
šroubovala cena za distribuci novin. Pro vydavatelství 
je velmi složité ukoħírovat cenu výtisku, aby byla ro-
zumná. Za každými vydanými novinami je proto tƔe-
ba vidıt nejen redakħní práci, ale i související servis od 
tiskáren po doruħení do trafi k, prodejen a schránek. 

Roman Reil, trutnovský archiváƔ, v této vıci pƔipo-
mnı'҂�Ǐ �/$ƛ/ıná podoba navíc uchovaná v knihovnı 
ħi archivu je jakýmsi dıdictvím pro naše potomky. 
Jednoznaħnı souhlasím. Noviny odebírají muzea, 
obce, knihovny, archivy, protože jsou pƔipomenutím 
doby, ve které žijeme. Na papíƔe jsou informace ucho-
vané. Sice si dneska mưžeš všechno vygooglit, ale ne 
vše lze takto uložit a archivovat. Potıší mı, když mi lidé 
píšou, že si ħlánky vystavují, dávají do kronik, uchová-
vají. Bývá úsmıvné, když nıkdy díky tomu objevíš, co 
jsi psal pƔed 25 lety. Má to své kouzlo, když si vytištı-
nými novinami mưžeš listovat. Ale jaká bude budouc-
nost, tıžko odhadovat. Doba je složitá. I my jsme se 
museli výraznı pƔizpưsobit trendu digitálních médií.

„Tím, že jsme deník, tak informace potƔebujeme mít okamžitı, 
abychom mohli pƔinášet aktuální zpravodajství. Jednou z klíħových 

ħinností naší práce je, abychom s informacemi pƔišli velmi rychle, 
o to více v dobı masivního rozvoje digitálních médií.“
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Být novináƔem je pro spoustu lidí lákavé. Jaké to 
má úskalí?
Rozptyl témat a žánrư je obrovský. Jeden den ħlovık 
píše o stavbı dálnice a druhý den o pƔírodı. Je to zají-
mavé i složité zároveů, snažit se porozumıt všem obo-
rưm a všemu, o ħem ħlovık píše. Je potƔeba si vyhledat 
informace, abys porozumıl tématu a byl schopný ho 
ħtenáƔưm srozumitelnı podat. Nejvıtším úskalím naší 
branže je vysoká ħasová nároħnost a nutná fl exibilita.
NovináƔi se pƔi své práci dostanou na velmi zajímavá 
místa. V Krkonoších se nabízí nejvyšší a nejnižší místo. 

Na jakém nejvyšším jsi byl?
No, pƔirozenı na Snıžce. 

҅��)��%�&į(�) %)$Ǐƛő(҈
Asi v podzemí ve Stachelbergu. 

Když jsme u Snıžky… Na ní jsem byl mnohokrát a vi-
dím ty návaly.  Krkonoše ale návštıvníky potƔebují. 
Je to byznys a když bude jezdit lidí málo, bude regi-
on skomírat. Je dưležité, aby sem lidé jezdili, region 
se uživil a ekonomicky fungoval. Na návštıvnosti jsou 

místní podnikatelé závislí. Osobnı ale davy nevyhle-
dávám. Radıji si zajdu na oblíbenou procházku ke kos-
telu v Malé Úpı. Tam tolik lidí nepotkám.

Nepochybnı�%.( �5��% �)*�1�/*(҂�Ǐ �� ./*1)ő�-0�#�
% �+-*�)ćƛ�- "$*)��ư' Ǐ$/Ǉҁ�� ĩ ale hledáme tu har-
monii, co je ještı�ƪ)*.)į҂��*�% �.(4.'0+')į���&�(�0Ǐ�
/*�) )ő�(*Ǐ)į�) �#�/�5�%ő/ҁ���4Ǐ�/��4��0�*0�/0-$./į�
o sebe zakopávat, tak jistı�) �0�*0�*�%őǏ�ıt spoko-
jení a pak Krkonoším neudı'�%ő��*�-*0�- &'�(0҅
Spíše jde o to, jak se lidé v pƔírodı chovají. Vıtšina se 
jich chová normálnı, ale vždycky se najdou lidi, kteƔí 
škodí. Neškodí ochráncưm pƔírody, ale zdejšímu pro-
stƔedí. Líbí se mi, co Ɣekl v našem rozhovoru Ɣeditel 
Správy KRNAP Robin Böhnisch, že sledujete dva pro-
tichưdné trendy. Rưst odpovıdnosti a epidemii so-
bectví. To je výstižné. NıkteƔí lidé vưbec nevnímají, 

proħ by nıkam nemohli chodit, proħ si tohle neutrh-
nout, proħ se tady neposadit.

Naše práce je témıƔ nekoneħná. Neustále musíme 
veƔejnosti vysvıtlovat jedineħnost krkonošské pƔí-
rody, co se zde nesmí a proħ. 
Lidem je potƔeba opakovanı Ɣíkat, jak se k našemu 
prostƔedí chovat, aby zưstalo i po nás, co nejdéle   v nı-
jaké kvalitı. Proto sem lidi jezdí, že se jim naše prostƔe-
dí líbí. Když si to tady zniħíme, tak proħ by sem jezdili? 

Z Tvého pohledu novináƔe, ħím jsou Krkonoše zvláštní?
Nepochybnı pƔírodou a Ɣadou krásných a zajímavých 
míst, kam se dá vyrazit. 

Tady v Trutnovı je nepochybnı velké téma zpƔístup-
nıní Krkonoš novou dálnicí, jak to vidíš Ty?
PƔinese urħitı lepší dopravní dostupnost mezi Trut-
novem a Prahou. To už je vidıt nyní, když u JaromıƔe 
najedeme na dálnici na Prahu. Doprava je ħím dál in-
tenzivnıjší, dálnice pƔinese jednodušší a rychlejší for-
mu pƔepravy. Stavba dálnice ale nebude jednoduchá. 
Stavıt se bude v kopcovitém terénu a jsem dost zvıda-

vý, jak bude probíhat. Z Prahy do JaromıƔe to je všude 
placka a tady najednou kopce. Vznikne Ɣada mostư, je-
den bude dokonce vıtší než Nuselský most v Praze, ra-
zit se budou tunely. Bude to extrémní, nejtıžší dálniħní 
stavba v Wesku. 

Krkonoše díky tomu získají ještı lepší dostupnost. Wím 
dostupnıjší Krkonoše budou, tím vıtší mají potenciál, 
že je navštíví více lidí. To je jednoduchá rovnice.

Je vlastnı ještı nıjaké téma, které bys chtıl zpracovat?
Jistı jich je celá Ɣada. Rád píšu reportáže, pozitiv-
ní vıci, že se nıco podaƔilo. Nerad píšu tragické zprá-
vy, krimi a podobnı. Bylo by fajn mít ħas projít hory, 
psát o pƔírodı, o lidech, ale není na to ten potƔebný 
klid. Zpravodajská a reportérská práce není o výletech. 
Není to procházka, ale spíše dostihy.

„Krkonoše ale návštıvníky potƔebují. Je to byznys 
a když bude jezdit lidí málo, bude region skomírat. “
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Rozhovor s emeritním primáƔem 
rehabilitace trutnovské okresní 
nemocnice OldƔichem Werným 
se odehrál na dosti netradiħním 
místı a v ponıkud vyboħujícím 
složení. Organizátora legen-
dárního neformálního závodu 
KROSNAcross – výstupu s tƔiceti-
kilovou zátıží z Janských Lázní 
na Wernou horu, aktivního lyžaƔe, 
lékaƔe a dlouholetého ħlena 
Horské služby Krkonoše zpovídal 
Michal Skalka. O krkonošáctví, 
lyžování i službı horám mluvili 
k nim na dohled, v zázemí 
jedné z trutnovských benzinek.  

Jana TesaƔová, Michal Skalka

�*1�Ǐ0% ƛ�. �5��(ő./)ő#*҈
No tak byl jsem sem pƔivezen jako kojenec, takže jsem jako 
místní v povodí horní Úpy, protože jsem pưsobil v Maršovı, 
v Janských Lázních a v ŽacléƔi; ten sice už není v povodí hor-
ní Úpy, ale ty Rýchory k tomu poħítám taky.

A odkud jsi tedy pƔišel, odkud byli Tvoji rodiħe?
Moji rodiħe jsou StƔedoħeši, pƔišli do Pece v 45. roce provozo-
vat dıtskou ozdravovnu, která funguje dodnes.

Ale oni pưvodnı nebyli lékaƔi, jako jsi Ty?
Ne ne, otec byl uħitel a matka zdravotní sestra.

OLDÂICH
WERNÝ

lékaƔ
* 1946

03
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Co uħil?
Vystudoval na Vysoké škole pedagogické defektologii. 
Vıdní disciplínu, která se zabývá poruchou celistvosti 
ħlovıka. Tak mıl trochu blíž k tım dıtem, o které se 
ozdravovna starala. V té dobı sice taky trochu uħil, ale 
spíš vypomáhal ve škole pƔi ozdravovnı.

��4Ǐ�.$�%�&*�-*�$'Ǉ�	*-)*ƪ+ć&�14��1őƛ�ƪ+')ı první 
vzpomínku spojenou s Krkonošemi, která to bude? 
PƔed chvílí jsi mi ukázal takovou fotku 6 × 6 cm, ješ-
tı na svitkovém fi lmu, kde jsi na sáůkách. 
Nevím, zda je to úplnı vhodné ke zveƔejnıní, ale první 
vzpomínka je z 5. 3. 1953 v obecné škole v Peci, kdy Ɣídící 
uħitel Václav Matuška pƔišel mezi prvůáħky a Ɣekl zhruba 
toto: „Milé dıti, soudruhu Stalinovi je špatnı, hudební 
výchova odpadá, jdıte domư.“ Já si na to moc dobƔe pa-
matuju, protože jsem se obával, že soudruh Stalin pƔišel 
k nám do školy na kontrolu a nyní leží v Ɣeditelnı s mok-
rým hadrem na palici. Jinak zƔejmı byly nıjaké ty pra-
zážitky, ale taková hodnotnıjší informace je toto. Takže 
první vzpomínka je spojená s peckou školou, nedávno 
jsem potkal pana Ɣídícího Sochora, který tam nastoupil 
rok poté, tak jsem mu to vyprávıl a pobavilo ho to.

�*�. �) �$1ő(҂�/*��4�+*��1$'*��.$�&�Ǐ�į#*ҁ����*��ı 
)�+��ć҂�&�4Ǐ�15+*(ő)ćƛ�)���-&*)*ƛ �%�&*�)��#*-4҂�
pƔírodu, lesy, tundru? Nı&� � %.$� +-*(-5'҂� '4Ǐ*1�'҂�
5��'*0�$'҈�
�&�4Ǐ��4�%.$��.$�) �'*0�$'҅
Já pomırnı ħasto chodil mezi Pecí a Janskými Láz-
nımi, protože v Jankách byla tehdy sportovní škola 
dorostu, kterou vedl Ivan Hrabı a pomáhal mu jeho 
bratr Aleš, takže jsem vlastnı každý víkend pƔecházel 
Wernou horu. To jsou moje místa.

Kudy jsi chodil?
Normálnı pƔes Kolínskou, pak pƔes Pražskou, a teĩka 
chodím pƔes Kladenskou.

PoƔád ještı chodíš?
Letos ne, letos není sníh, takže bych se nedostal na ly-
žích až k baráku. Jsem rozmazlenej, musím se dostat 
na lyžích až k baráku.

��4Ǐ�. �+*�ő1ćƛ�)��/*҂�%�&�. �#*-4�(ıní v prưbı-
hu let, co bys Ɣekl: zmınily se k horšímu, nebo 
k lepšímu?
Já bych se asi pƔiklonil k tomu, co Ɣekl pƔed lety ná-
ħelník Štıtka – že hotel Horizont a Labská bouda Krko-
noše odcizují. SamozƔejmı chápu, že pokroħila doba, 

jak Ɣíká Vaculík: „Máme tady obsazeno novými lidmi,“ 
a když to tak noví lidi chtıj, tak to prostı maj. Mưj svıt 
to není, ale nemohu proti tomu nic dılat a ani by to 
nemılo žádný význam.

A jaký je Tvưj svıt?
Ten pưvodní, když ještı Pec nezaħala budovat hotel 
Horizont, nıjakou dobu tam stála jen konstrukce, a to 
už byl takový ten symbol, co naznaħoval, kam ta doba 
spıje, k tý komercionalizaci. Nedá se nic dılat, prostı 
takovej je dneska svıt.

Slyším z Tebe takový duševní smíƔ )ő҅
Ano, tak to pƔesnı je.

Souħasný urbanismus Pece pod SnıǏ&*0�(ć� .1*Җ
je obdivovatele, minimálnı architekty, kteƔí to teĩ 
staví, ale také svoje odpư-� ҁ� �ő/ő(҂� Ǐ � %.$� /*� $� �4�
a spousta dalších starousedlíkư. Zmınilo se nıco 
i k lepšímu?
Nedávno se otevƔela fungl nová výjezdová základna 
zdravotní záchranné služby Královéhradeckého kra-
je na kƔižovatce Pec–Pomezky v Temném Dole. Do 
roku 1979 žádná záchranka nejezdila, pak nıjaký 
ħas jen denní smına, celodenní dostupnost byla až 
pozdıji. Jezdila ale z Trutnova, kterej je skoro pưl 
hodiny jízdy od Pece. A pưlhodina mưže být nıkdy 
strašnı dlouhá doba.

Jezdíš lanovkou?
Já chodím na skialpech, pro mı je dưležitıjší tam 
jednou vylézt, než to desetkrát sjet. Takže já chodím 
ráno na skialpech, abych sjel dolư, ještı než zhoustne 
provoz na sjezdovce. S pƔibývajícím vıkem jsem ménı 
jistej lyžaƔ a bojím se srážek. 

„Když to tak noví lidi chtıj, tak to prostı maj. Mưj svıt to není, ale 
nemohu proti tomu nic dılat a ani by to nemılo žádný význam.“
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Kdysi jsem mluvil s Ivanem Hrabıtem, kterého jsi 
pƔed chvílí zmínil jako výborného uħ$/ ' �'4Ǐ*1ć)őҁ�Ří-
&�'�($҂�Ǐ �&�4Ǐ�(0��4'*�ѓы�' /҂�+-*��'�.1*% �'4Ǐ ҁ���%ć�
mu Ɣő&ć(҃�ґ�#�҂��4�. �0Ǐ��*%ő/ ҂�Ǐ �&�4Ǐ�0+��) / ҂�/�&�
se nezvednete?“ Ivan se na mı zhnusenı podíval a po-
1ő�ć҃�ґ�' ��*��4�#�+���'҈��*#*�. �) �*%ő(҂��' �Ǐ ��*�
mı nıjakej Polák vrazí, toho se bojím hodnı Ҏ̔
No, je to tak. PƔi vážnıjší srážce jsou dneska potƔeba 
dva týmy Horské služby k tomu, aby ten úraz, s odpuš-
tıním, zlikvidovala. Pokud je opravdu vážná srážka 
dvou lyžaƔư, je to na dva týmy, ale to tam nepiš, to by 
se lidi vydısili.

DƔő1� �.$� Ǐć�)ć� ƪ+-�1�� .% 5�*1 &� ) #-*5$'�҂� Ǐ ҈�
� �*�%�&�/*��4'*҂�&�4Ǐ�%.$�5�ħő)�'�'4Ǐ*1�/҈
DƔív Pec nedominovala, v lyžování dominovaly Janské 
Láznı, protože tam byla od roku 1928 lanovka na Wer-
nou horu. LyžaƔi proto mohli sjet kopec víckrát za den 
a nemuseli šlapat. Pecká lanovka na Snıžku z roku 
1948 se nedala na lyžování pƔíliš použít. Nıkdy kolem 
roku 58 byl postavenej první vlek Zahrádky, tak od té 
doby se to s lyžováním v Peci zlepšovalo.

��4�%.$�+*+-1į�./*0+'�)��'4Ǐ ҈
To nevím, ve 3 nebo 4 letech, asi v té oblasti, kde je 
dnes Garni v Peci; tam byla taková louħka, která se 
dala využívat pro malé dıti, dnes už je to bohužel hod-
nı zastavıno.

��4Ǐ�. �+*�ő1ć( �)���1*0�+-ć�$���% %ő�15/�#�& ��-Җ
konoším, ty jsi lékaƔ specifi ckého oboru. Ovlivůuješ 
nı%�&�.1*0�+-��ő�Ǐ$1*/�1��-&*)*ƛő�#���*1'$1ůují ony nı-
jak Tvoji práci?
Myslím si, že to, co dılám, bych mohl dılat kdekoliv. Snad 
trošku zajímavá je skuteħnost, že nemocnice v ŽacléƔi, ve 
které jsem zaħínal, byla nemocnice periferní. Proto tam 

bylo možné pƔiħichnout i k jiným oborưm než pouze 
k chirurgii, ze které mám atestaci. Sloužili jsme i na inter-
nı a v porodnici. Snad jsem to uplatnil, když jsem sloužil 
na pohotovosti v Maršovı. To je asi jedinej takovej kon-
takt, kterej bych našel mezi svou prací a horama.

No já bych si dovolil s prominutím oponovat, proto-
Ǐ �%.$��4'��'*0#*' /Ǉ(�ħ' ) (�	*-.&į�.'0Ǐ�4���/�(�
jsi mıl pozici lékaƔ ҂�/�&Ǐ �%.$�(0. '�140Ǐő1�/�1 '$� �
ħasto své zkušenosti a dovednosti.
No to samozƔejmı! Mưj názor je ten, že u horské služ-
by kdo má traktor, ten pomưže s traktorem, kdo má 
motorovku, tak pomưže s motorovkou, a když je po-
tƔeba lékaƔský diplom, tak se holt nasadí lékaƔ. Takže 
takové to „já jsem lékaƔ HS a nazdar“, to se mi jaksi 
nelíbí. Ten lékaƔ má být plnohodnotný ħlen a podílet 
se na všech pracích toho okrsku. Takhle jsem to as-
poů vidıl a dılal já.

Abys byl dobrým lékaƔem v Krkonoších, asi jsi mu-
. '�� ./*1�/���+*#4�*1�/�. �$�)��%$)Ǉ�#�&*+�ő�#҂�) Ǐ�
%.*0��-&*)*ƛ ҂�Ǐ ҈
Na Slovensku mám 152 táborư, jezdil jsem s gymnázi-
em, pak i o dovolených jako starší, a rưznı s kamará-
dy, s dívkami. Tehdy to bylo volnıjší, mohlo se táboƔit, 
napƔíklad u bývalé Ðatliakovy chaty v Roháħích, což by 
dneska bylo vylouħený.

��4Ǐ�. .�+�&�1-�� '��*��-&*)*ƛ҂�&�4�.$.�01ıdomil, 
Ǐ �/4#' �#*-4�%.*0��1Ǉ(��*(*1 (҈
Pro mı ta Werná hora je tak dominantní. Prostı vidıt 
odevšad. Onehdy jsme jeli s kamarády na Malou Skálu 
autobusem, co jezdil do Ústí, a on jezdil pƔes Hostinné 
a tak. Furt jsme jeli kolem té Werné hory, takže to z to-
hohle hlediska je moje dominanta a mưj domov tady 
na horách.

A máš nıjaké konkrétní místo s výhledem na Kr-
&*)*ƛ ҂�&� �. �1Ǐ�4�&4�-ć��5�./�1őƛ҈
TƔeba když se jede na Studenec, nad tımi serpentina-
mi, tam je takové malé parkovištı a najednou se pƔed 
tebou ty Krkonoše otevƔou. To je prostı paráda. 

Odkud se rád chodíš dívat na Krkonoše?
Po výhledové stránce se mi líbí prostor u Werné boudy 
s výhledem na celej hƔeben východních Krkonoš i se 
Snıžkou, samozƔejmı. Možná bych pƔidal Severku nad 
Pecí, ale tam jsem dlouho nebyl.

„Já chodím na skialpech, pro mı je dưležitıjší 
tam jednou vylézt, než to desetkrát sjet.“
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��4Ǐ�%.$�% 5�$'�+*���/-ć�#�) �*�$�+*�%$)Ǉ�#�#*-ć�#҂�)�Җ
padlo Tı nı&�4҂�&�4Ǐ�. .��*./�'��*�15�ć' )į#*�(ő./�҂�
Ǐ �.$.�Ɣekl: „Hele, to vypadá jako u nás doma?“
Možná Semmering. Dokonce i bývalá obħanka Pece paní 
Koħvárová, nyní rakouská obħanka, prohlásila, že hory 

jsou zde velmi podobné Krkonošưm. A když jsem na ten 
Semmering do Rakous pƔijel, musel jsem s ní souhlasit. 
Ale to urħitı lidi znaj, dnes se tam hodnı jezdí lyžovat.

Wirou náhodou, Tvoje jméno Werný má nıco spoleħ-
ného s hotelem W -)Ǉ҂��*Ǐ�% �/ ĩ�ґ� .ő/&�Ҏ҂�+-*/*Ǐ �
)ć' Ǐő��-�5 �ьы҈
Jedna podivná bába se mnı toto snažila podsunout, 
ale není tomu tak.

�*#*�+*1�Ǐ0% ƛ� 5��1Ǉ5)�()*0�*.*�)*./��-&*)*ƛ҂�
&/ -ć�*1'$1)$'��Ǐ$1*/�'$�ő҂�+Ɣírodu nebo Tebe?
Já bych spíš uvedl, co jsem nezvládl. Moji rodiħe se dobƔe 
znali s panem plukovníkem Šourkem, autorem legendár-
ní knížky Krkonošská kvıtena, která vyšla v roce 1962. Já 
jsem mıl spoustu možností s panem plukovníkem jít do 
ObƔího dolu a nechat se pouħit, ale bohužel jsem této mož-
nosti nevyužil a nyní toho lituji. Šourek byl vưbec zajímavá 
postava. Dılal i peckého kronikáƔe. Hned v úvodu kroniky, 
ve svým životopise, o sobı napsal: „…poslanec v Klato-
vech za agrární stranu a ministr obrany Machník zmaƔiv mé 
jmenování generálem…“ Šourek byl totiž dragoun a v té 
dobı se už pƔesedalo z koní na tanky. Takže jako generál 
od dragounư perspektivu nemıl, nicménı možná mu tím 
Machník zachránil život. Protože když si pƔedstavíme, že 
kdyby se stal generálem, tak by se o nıj Adolf Hitler i Josif 
Vissarionoviħ Stalin zajímali mnohem víc, takže možná mu 
zachránilo život právı to, že jmenován generálem nebyl.

To je pravda, ale jak jsem ħetl o panu plukovníkovi, 
/�&�.$�) (4.'ő(҂�Ǐ ��4�/*�*� )$'ҁ�
On to asi vıdıl, o co tady vlastnı jde, takže šel od té 
armády pryħ hned po válce, nenechal se aktivizovat.

��4Ǐ�. �+*�ő1ć( �)��)ıjaké umılecké dílo spoje-
né s Krkonošemi, lidovou písniħku nebo nıjakého 
autora, máš nıco takového spojeného s Krkono-
šemi?
V tomto smıru zaostávám, nic mı nenapadá…

Jak by ses sám charakterizoval jako ħlovık, který 
1��-&*)*ƛő�#�Ǐ$% ���+-��0% ҈
Jako bıžný obħan, protože doby, kdy jsem se veƔej-
nı angažoval, už skonħily, u horský služby jsem taky 
skonħil, takže nemám momentálnı pro Krkonoše už 
žádný pƔínos.

���.&-*()*./�/0�5�/*#*�&*0&ć��Ǐ�(*��*&�/ı. Oldo, 
/4� %.$� 0� 	*-.&į� .'0Ǐ�4� +-��*1�'� +*(ırnı dlouho, 
kdy jsi vlastnı skonħil?
Sloužil jsem 33 let, v šedesáti vyhazujou, takže 
jsem musel odejít, když mi bylo 60 let. Kluci, kte-
Ɣí byli z povolání, ti to potƔebovali do dưchodo-
vého vıku nıjakým zpưsobem dorovnat. Tak jim 
to nıkdy o pár let prodloužili. Nicménı já jsem 
jaksi odešel. Dali mnı ħestný odznak, takže mám 
všechny ty práva ħlena. Ty však nepoužívám, pro-
tože pƔi bıžné práci už bych jim k niħemu nebyl, 
zejména lyžaƔsky.

Jako znalce hlavnı východních Krkonoš se musím 
zeptat i na souħasné horké téma: PatƔí do Krkonoš 
podle Tebe i vlci?
Nevím. Sám na to plnohodnotnı odpovıdıt neumím.

Jak vnímáš národní park jako instituci?
Vnímám to jako záležitost, která je bohužel nutná 
k udržení základních prvkư krajiny. Já jsem byl tuh-
le v TƔeboni a obdivovali jsme tam, jak tam mají ti 
z CHKO takový skoro hrádeħek, a povídám své ženı: 
„Podívej, jaký to maj tady místní krnapáci pıkný!“ 
A za námi šel nıjaký pán, co se tak pousmál, asi to byl 
místní krnapák.

„Pro mı ta Werná hora je tak dominantní. Prostı vidıt odevšad.“
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Sociokulturní antropolog, etnolog 
a publicista, též aktivní skialpinista 
a horolezec z Krkonoš. Pracuje jako 
odborný asistent na KatedƔe sociální 
a kulturní antropologie FF Univerzity 
Pardubice. Vystudoval sociální 
antropologii na Univerzitı Pardubice 
(2009) a postgraduální studium 
etnologie na Filozofi cké fakultı 
Univerzity Karlovy (2016). Jeho klíħo-
vý profesní zájem spoħívá v oblasti 
severovýchodního Afghánistánu, 
severovýchodního Pákistánu, jiho-
východního Tádžikistánu a širšího 
regionu Vysoké StƔední Asie. Vınuje 
se i dlouhodobému terénnímu 
výzkumu v Krkonoších i jiným hor-
ským oblastem, kulturám a konti-
nentưm a fenoménu horolezení.  

Jana TesaƔová

Jak to máš, Borku, s Krkonošemi, narodil ses tu, nebo 
jsi náplava?
Jsem Krkonošák od prapoħátku, prapưvodní. Narodil jsem 
se 24. bƔezna 1983, dokonce i na hodinu – o pưl tƔetí odpo-
ledne – pƔesnı 70 let od úmrtí Bohumila Hanħe. To dávám 
ve velkém žertu a s nadsázkou k dobru, když chci zapưsobit 
na dıvħata. Âíkám jim, že tady duše mistra Hanħe bloudila, 
létala nad Krkonošemi a pƔesnı 70 let poté se vtılila do mne. 

LIBOR
DUŠEK

etnolog
* 1983

04
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Mám výhodu, že mı baví relativnı hodnı vıcí. Moje ba-
biħka Vıra mi vždycky Ɣíkala: „Když nıco dıláš, tak to 
dılej poƔádnı.“ A to je, myslím, leitmotiv mého pưso-
bení tady v Krkonoších a na tomhle svıtı. Vždycky se 
snažím dılat vıci tak, aby mıly hlavu a patu. Nic nemá 
smysl dılat jenom tak napưl. A to se propisuje nejen do 
mých koníħkư, ale i do mé práce, které jsou logicky pro-
vázané. Protože si zároveů myslím, že ħlovık nemưže 
dılat nıco, co ho zároveů nebaví. Chápu, že spousta lidí 
to tak tƔeba nemá, dılají práci, která je úplnı nenapl-
ůuje, ale to si myslím, že je v nepoƔádku. Protože když 
ħlovık dılá nıco s nechutí nebo tƔeba jenom tak na pưl 
plynu, laxnı, a pƔitom myslí na to, jak mu pracovní doba 
uplyne a pưjde si sednout na zahradu nebo dılat, co ho 
baví, to není ani dobré, ani zdravé.

Obloukem tedy zpátky k otázce na mé krkonošác-
tví: já jsem se tu narodil, aħkoliv moji rodiħe ne-
jsou z Krkonoš. Máma pochází z vesnice Stıžery od 
Hradce Králové a táta pưvodnı z Teplic. Oba byli 
v sedmdesátých letech trempíci – potkali se na 
dálkových pochodech v pƔírodı, protože oba mıli 
pƔírodu rádi, a když se na pƔelomu sedmdesátých 
a osmdesátých let dohodli, že se vezmou, tak si 
Ɣekli, že zvolí neolokalitu. Líbily se jim Krkonoše. 
Táta dılal dılníka v teplické fabrice, frézaƔe nebo 
soustružníka. Máma byla dıtská zdravotní sestra. 
Tady v PodhưƔí/Hartı byla tou dobou dıtská ozdra-
vovna, kde dostala umístınku. Pro tátu nebyl pro-
blém pƔestoupit do vrchlabského TOSu, továrny na 
obrábıcí stroje. A tak zaħali žít ve Vrchlabí, za zády 
Krkonoše, kousek do Weského ráje a Adršpachu. Je 
to hezký kout k žití a na výchovu dıtí. Naši na to 
totiž vždycky dbali, aby mıli pokraħovatelé hezké 
a zdravé prostƔedí.

Dostali tenkrát na výbır ze dvou bytư, první na 
tehdy vznikajícím sídlišti Lišħí kopec – tam naši 
nechtıli. A tak jsme se nastıhovali do ulice Rudé 
armády, dnes se jmenuje Weských bratƔí. Klasické 
cihlové ħinžáky byly dostavıné na poħátku šede-
sátých letech v akci Z. Byl jsem v první tƔídı, když 
se „Rudá armáda“ zmınila v „Weské bratry“. Všich-

ni mluvili o svobodı a demokracii, jako dıti jsme 
to ale pƔíliš nechápali. Vıdıli jsme, že pƔijde nıco 
velkého, lidi Ɣíkali, že se nıco dıje a že pƔed sebou 
máme velkou budoucnost.

Co vnímám svıt, se dá Ɣíct, že jsem vyrưstal v Krko-
noších. Mưj dıdeħek Vladimír Šanc, který žil v tıch 
Stıžerách, byl pƔedsedou tılovýchovné jednoty So-
kol Stıžery. Zároveů byl správcem nıkdejší nımecké 
enklávy v ObƔím dole, která je známá po názvem Stı-
žery. Byly tam ħtyƔi chaty, chata ħíslo 3 a chata ħíslo 
4 vznikly podle mı z nıjakého chléva ħi stodoly. Tam 
jsem až do své puberty trávil mısíc a pưl až 2 mısí-
ce z celého roku. Od nejútlejšího dıtství jsem chodil 
do Modrého dolu na borưvky. Táta, šprýmaƔ, Ɣíkal, 

že Modrý dưl se jmenuje podle toho, že tam je hodnı 
borưvek. Pıšky jsme chodívali ObƔím dolem na Snıž-
ku. Lanovkou jsme moc nejezdili. To jsme neuznávali, 
spíše jsme byli vedeni k trvale udržitelnému zpưsobu 
života, jak se tomu Ɣíká dnes. Byli jsme vychováváni 
k zdravı skromném pƔístupu, vlastnı takovém anti-
konzumu. To mi zưstalo dodnes. Tam se nejspíš zrodil 
mưj respekt k pƔírodı, protože si myslím, že ħlovık 
a pƔíroda jsou spojené nádoby. Aơ se to nıkomu líbí, 
nebo ne. Popíraħi klimatické krize zƔejmı byli vycho-
váváni ponıkud jinak. 

To jsi mi vzal z úst otázku, jaká je Tvoje první vzpo-
mínka na Krkonoše?
Moje nejranıjší vzpomínky pocházejí z ObƔího dolu. 
Jak má dítı omezený rádius, myslel jsem si, že pƔe-
ce každý chodí do hor, každý den na výlet a víkendy 
tráví v pƔírodı. PƔes léto žije mısíc nıkde v chalupı. 
Protože i ta naše partiħka trampư se tam scházela 
a navštıvovala. Žil jsem v idylickém mikrosvıtı, 
v nımž je tohle bıžné a normální. Tam také pƔijíždıl 
pán v UAZu, pan krnapák se zelenou košilí. A to pro 
nás byla velká autorita. Dole po proudu bydleli Kleħ-
kovi, kteƔí mıli o nıco starší dıti, to byli kamarádi. 
Od maliħka jsem KRNAP vnímal jako pƔirozenou 
autoritu, instituci zastoupenou lidmi, kteƔí dılají 
správnou vıc. Ano, to si myslím doposud.

„Od maliħka jsem KRNAP vnímal jako pƔirozenou autoritu, 
instituci zastoupenou lidmi, kteƔí dılají správnou vıc.“
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Máš v pamıti nıjakou lidskou fi�"0-0҂� &/ -*0�(ćƛ�
neodmyslitelnı spjatou s Krkonošemi?
Jednoznaħnı jsou to moji rodiħe. Když si pƔedstavím 
Krkonoše, tam byli máma, táta, sestra, známí. A pak 
pan hajný Kleħka. To byl takový vousatý pán. A ten mưj 
pan krnapák se jmenoval myslím Müller. Vypadal jako 
ħert, ħernovlasý, byl pro mı pƔirozenou autoritou.

Ze všech osobností, které si potkal, je nıkdo Pan 
nebo Paní Krkonoše?
Jak se už 12 let pomırnı intenzivnı vınuju etnologic-
kému výzkumu, je to pro mne spíše široká skupina lidí. 
Mám odmaliħka kolektivní smýšlení a nerad vypichuju 
nıkoho konkrétního. Navíc to tak ani nevnímám. Spíš 
je to pro mne nıjaký genius loci nebo nıco, co je pro-
stoupeno vším okolo. Krkonoše jsou pro mı synony-
mem lidí, které si pamatuji z dıtství, i tıch, které jsem 
potkával po celý život, a pƔírody. Je to pro mne duch 
celého místa.

To samé platí, pokud by ses snad zeptala na nıjaké kon-
krétní místo. První zážitky mám nejvíce spojené s ObƔím 
dolem, to je ale vizuální vjem. Když zavƔu oħi a vybavím 
si Krkonoše, vidím ObƔí dưl, Snıžku a Studnu.

Já Tı do té otázky stejnı dostanu. Je nıjaké místo, 
na které se nejradši vracíš?
Synonymem Krkonoš je pro mı spíše stƔed ħi stƔedový-
chod. Srdcem jsem asi více nad Vrchlabím a Špindle-
rovým Mlýnem, k západu tak hluboký a osobní vztah 
nemám. Kdybych to mıl omezit na nıjaký subregion, 
bylo by to Úpské údolí, asi Sedmidolí. Kdybych to tedy 
mıl nıjak geologicky vymezit, byla by to oblast mezi 
ObƔím dolem a Vrbatovou boudou. Ony to jsou vlastnı 
celé Krkonoše, protože to jsou miniaturní velehory – 
tuším, že tenhle termín používá Pavel Štingl.

Jak na hory Tvého dıtství vzpomínáš?
Mưj táta Karel vždycky nosil dlouhé vousy, a tak bylo 
naprosto bıžné, že se s ním pƔi výletech v okolí ObƔího 
dolu fotografovali turisti. V už tehdy pƔelidnıných Kr-
konoších si na nıj dıti i dospılí ukazovali a podle toho, 
odkud pocházeli, volali buĩ Krakonoš, Rübezahl, nebo 

LiħiƔepa. Táta se tƔeba pıtkrát šestkrát za výlet fotogra-
foval s Pražáky nebo Nımci a za to inkasoval nıjaké 
drobné východní i západní valuty.

Vzpomínám si, když jsme koncem osmdesátých let šli 
na Snıžku, že tou dobou tam ještı byla hranice s ost-
natým drátem a hlídkovali tam polští vojáci se samo-
paly. Já jsem tomu jako pıtiletý nerozumıl: cesta se 
jmenovala Wesko-polského pƔátelství, a pƔitom tam 
byl ostnatý drát. Proħ tam tedy je pán se samopalem, 
když jsme takoví kámoši? Âíkali mi, že to pochopím, až 
budu starší.

Táta se pƔi tom výletu šel vyħưrat na polskou stranu 
a nemıl u sebe obħanku. Tehdy to byla taková knížka 
s razítky ze zamıstnání a kdesi cosi. Tou dobou už byly 
asi 2 nebo 3 hodiny odpoledne a my jsme byli na cestı 
zpátky ze Snıžky. V inkriminované chvíli tátu odchytil 
polský kamarád se samopalem, který ho chtıl legiti-

movat. Celé jsme to zpovzdálí sledovali, když pƔišel 
druhý, chytili tátu pod paží a odvezli na stanici. Máma 
už byla po tƔech hodinách ħekání nervózní a plakala. 
Okolo sedmé hodiny veħer tátu vrátili na pƔímluvu zná-
mého z Horské služby, který se za nıj zaruħil a dosvıd-
ħil, že to není žádný emigrant. Poláci si mysleli, že chce 
utéct do Polska, kde byla v létı 1989 už vıtší svoboda.

Další vzpomínka patƔí k Luħní boudı s pekárnou, kde 
jsme jako dıti byli fascinovaní obrovskými rohlíky. 
Vždycky jsme se tam tıšili, že nám naši koupí obrov-
ský rohlík, ale ti se cukali, protože to bylo pƔedražené 
už tenkrát.

��&�. �#*-4�5���*�0��1į#*�Ǐ$1*/��+-*(ınily? 
V devadesátých letech se promınily k lepšímu. V eko-
logickém slova smyslu. Já si pamatuju Krkonoše zni-
ħené kyselými dešti, mrtvé stromy. Bıhem mého dıt-
ství se to zaħalo promıůovat. Tehdy jsem nic nevıdıl 
o nadaci FACE a ħinnosti profesora Fanty. Už dıtský-
ma oħima jsem vidıl obrovský posun a vzedmutí. Co 
se týħe turismu, jak se ħasto žehrá na pƔeplnıné hory, 
myslím, že byly pƔeplnıné, co je pamatuju. I kdyby na 

„Krkonoše jsou pro mı synonymem lidí, které si pamatuji 
z dıtství, i tıch, které jsem potkával po celý život, a pƔírody.“
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pƔelomu osmdesátých a devadesátých let byla v ho-
rách lidí polovina co dnes, je to pƔíliš. Na naše ma-
liħké hory 40 × 20 km je i milion návštıvníkư roħnı 
hodnı. Krkonoše byly fenoménem už na konci deva-
tenáctého století, kdy se tu naplno rozvinul turismus. 
Ve vıtší míƔe tu funguje Ɣeknıme od poloviny deva-
tenáctého století a podle mı je to v poƔádku, protože 
živí spoustu lidí. Nicménı je bohužel jejich údıl, že 
je tu lidí moc, protože je tu krásnı, ale lidé potƔebuji 
relaxovat. Bez existence instituce národního parku by 
byla návštıvnost Krkonoš za hranicí destrukce. Deve-
loping a dravý kapitalismus by hory úplnı zlikvido-
valy. KRNAP v pozici, ve které je, myslím bruslí vel-
mi dobƔe. Není možné se zavdıħit všem soukromým 
zájmưm a není snadné akceptovat, že turismus dává 
obživu 20 000 lidí v regionu a zároveů pokraħovat 
v ochranı pƔírody pƔi takto extrémní zátıži.

Pojĩme k Tvé profesi, odbornosti. Jak se mladý 
kluk dostane k rozhovoru s pamıtníky?
Až tenhle náš rozhovor vyjde, budu ħerstvý ħtyƔicátník. 
Myslím si, že ħlovık a prostƔedí, které ho obklopuje, 
jsou od sebe neoddılitelné. Ekologická antropologie 
zastává tezi, že pƔírodní prostƔedí je jedním z nejzá-
sadnıjších faktorư ovlivůujících lidské konání, lidskou 
psychiku a od toho se odvíjející jednání spoleħnosti. 
Jedno nemưže fungovat bez druhého a vzájemnı se to 
ovlivůuje. Myslím si, že k tomu patƔí ještı tƔetí faktor 
– pƔíroda. Dnes už to není tak markantní jako do po-
loviny dvacátého století, protože ħlovık mnohem více 
zpıtnı ovlivůuje pƔírodu technologiemi. Lidé z hor 
jsou zvyklejší na tvrdší život, víc vydrží, jsou psychicky 
odolnıjší, jsou zvyklejší více bojovat o život, to se mi 
potvrdilo i v Pamíru a v Hindúkuši, kde odbornı bá-

dám. Lidé v horách dnes už nežijí stejným zpưsobem, 
jakým žili zhruba do šedesátých až sedmdesátých let, 
kdy poslední generace horalư vymƔela nebo odešla 
z hor do podhưƔí. Ti moji dnešní staƔíci, kterým je 80 
a více, ještı ten opravdový život v horách pamatují 
a žili ho. Jsou houževnatıjší a zocelenıjší.

Horské podmínky mıly vliv na sousedské vztahy?
Spoleħnost na horských enklávách byla zcelenıjší, lidé 
byli závislí na svých sousedech, sociální vazby byly 
upƔímnıjší, pevnıjší, dưležitıjší a více se na nı dbalo. 
Dnes je ve spoleħnosti hojnost, kdo má peníze, mưže 
si do jisté míry koupit i ty vztahy. Ono to fungovalo 
vždycky, jenom dnes je to dostupnıjší více lidem. Lidé 
na horách tolik penız nemıli a zkrátka k sobı mıli 
blíž. Na základı více než 200 rozhovorư s lidmi jsem 
o tom pƔesvıdħen.

Jak dlouho píšeš rubriku �ć1ƛ/ě1� pro ħasopis Kr-
konoše a Jizerské hory?
Jestli se nepletu, první ħlánek mi vyšel v ħervenci 
nebo srpnu 2011. Já jsem tou svou antropologií 
tak trochu postižený a profesionálnı deformovaný, 
takže i když nıkde cestuju, mám všude tendenci 
bavit se s lidmi, jaký vliv na nı má historie a sou-
ħasná politická situace. Antropologie je interpreta-
tivní vıda. Abych mohl nıco interpretovat, musím 
mít otevƔené oħi a také naslouchat. Lidé obecnı 
na první dobrou Ɣíkají nıco jiného, než dılají, ale 
ten rozdíl jde odhalit už po nıkolika dnech. Alfou 
a omegou antropologie je tzv. zúħastnıné pozo-
rování. Nestaħí se jenom dívat, co ten ħlovık dılá, 
ale aktivnı do toho vstoupit a pƔidat ruku k dílu. 
Spoleħnou ħinností k sobı získáváme dưvıru, lidé 
se více otevƔou. Aơ jedu kamkoliv, bezdıħnı a neu-
stále praktikuju zúħastnıné pozorování.

Kdybychom považovali antropologii za povahovou 
vlastnost, je to moje bytostná pƔirozenost, kterou 
jsem mıl dávno pƔedtím, než jsem zaħal antropo-
logii studovat. Už jako dítı na ħundru jsem mıl 

tendenci neustále se nıkoho na nıco vyptávat. Byl 
jsem takovej pƔidrzlej, oslovoval jsem cizí lidi tƔeba 
ve vlaku, když si povídali. Asi to bylo dıtsky roz-
tomilé, proto mı neodehnali. Aby antropolog dılal 
správnı svou práci, musí být zvídavý a Ɣekl bych, že 
je lepší, když je extrovert.

„Ekologická antropologie zastává tezi, že pƔírodní prostƔedí 
je jedním z nejzásadnıjších faktorư ovlivůujících lidské konání, 
lidskou psychiku a od toho se odvíjející jednání spoleħnosti.“
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Kam Tı�/�� 3/-*1 -5 �5�1ć'�҈
V dıtství jsem s rodiħi ơapal po Krkonoších, ale v pu-
bertı mi zaħaly být malé, a tak jsme v patnácti šestnác-
ti letech s partou zaħali jezdit na ħundry do Tater, na 
Balkán, hodnı jsme jezdili na vodu a to plynule pƔešlo 
ve vysokohorskou turistiku, ta zase v mých 25 letech 
pƔešla do lezení na pískovcových skalách a žulových 
skalkách. Moje horolezení ve velkých horách zaħalo 
v Tian Šanu, Pamíru a Hindúkuši. Je to pƔirozený vývoj 
spjatý se zvídavostí a pƔírodou, ale pƔedevším ħlovı-
kem, protože jsem do velkých hor zaħal jezdit jako do 
antropologického terénu. 

Myslím, že bych nikdy nešel dılat výzkum na Saharu. 
Antropologické terény mi musejí být sympatické a mnı 
jsou sympatické hory. Myslím, že je to dané Krkonoše-
mi, a proto dılám radıji mimoevropské antropologické 
výzkumy v pamírské, himálajské a karákóramské oblas-
ti, protože to jsou hory a jsou to velké hory, a to mı baví. 
Asi bych nešel zkoumat Kabyly nebo beduíny, protože 
poušơ je prostƔedí, ve kterém se necítím dobƔe. Naturel 
lidí žijících v horách je mi bližší. Mají ho spoleħný výcho-
doíránské etnicko-jazykové skupiny v Pamíru a Karákó-
ramu i naše etnická skupina sprsklá ze všeho možné-
ho, protože jsme kƔižovatka Evropy. Horský naturel se 
tıžko popisuje a vysvıtluje, ale je spoleħný všem, kdo 
žijí v horách bez ohledu na etnicitu.

Podívejme se znovu na kulturu a mírnı� 50Ǐ( �1ǇҖ
znam. Které kulturní výdobytky máš s Krkonošemi 
nejvíce spojené nebo Tı nıjak zásadnı ovlivnily? Ty 
ses nıjak namanul i k natáħ )ő��*.' �)ő#*�5ć1*�0҅
Coby lyžaƔský dubl hercư na lyžích v novém fi lmu Po-
slední závod jsem se na pozvání ofi ciálního konzultan-
ta Aleše Suka dostal k natáħení, kde jsem pưsobil jako 
takový tichý našeptávaħ – neofi ciální konzultant. Ve fi l-

movém štábu byli lidé podobného vıku a naturelu, tak 
jsme si porozumıli. A protože jsem zvídavý, zaħal jsem 
režisérovi Tomáši Hodanovi radit. On si to nenechal lí-
bit, protože jak ħasto zdưrazůuje, nenatáħel historickou 
rekonstrukci, ale drama, nikoliv heslo z Wikipedie. Na 
rozdíl od jiných si nemyslím, že je to špatnı, a respek-
tuji jeho režisérský zámır. Film je rekonstrukcí závodu 
jako takového, nové postavy si nevymýšlí, ale nıkterým 
postavám pƔipisuje skutky, které se nestaly. Rössler-
-OƔovský a Jan Buchar napƔíklad v reálu nezachraůovali 
pƔímo u závodu, není to ale v pƔímém rozporu s histo-
rickým duchem. Naopak se tam velmi dobƔe propsalo 
ħesko-nımecké národnostní vyhrocení. PƔítomnost na 
10 natáħecích dnech pro mı byla cennou zkušeností 
v dokumentaristice, které se také vınuji.

Jako dítıti se mi líbily Krakonoš a lyžníci, to je klasika, 
kde ale z hrabıte Harracha udılali Nımce, pƔitom to 
byl ħeský vlastenec. Obecnı mám rád staré mapy, do 
kterých jsem se díval už jako dítı. Niternı se mı ale 
dotýká fenomén Krakonoše a jeho historický vývoj 
od zlého dưlního skƔeta po romantického obra v les-
nickém a až tƔeba fi guru s pivem v ruce na znaku trut-
novského pivovaru. Moje srdcovka je obraz od Moritze 
Schwinda, na nımž jede Krakonoš v pantofl ích s trħí-
cím vousem a v kutnı. Takhle si pƔedstavuju Krakono-
še. On v tom plášti na tom obraze vypadá jako nıjaký 

žebravý mnich. A vcelku zábavnı se zpıtnı dá nahlížet 
také na oblíbené Krkonošské pohádky Marie Kubáto-
vé. Nemyslím si, že to autorka zamýšlela, ale postava 
Trautenberka symbolizuje rozpínavého Nımce, Anħe, 
Kuba a hajnej jsou ħesky ustrašení a zakƔiknutí a Kra-
konoš coby velký všeobjímající Sovıtský svaz, který 
všechno vždycky vyƔeší. Tenhle lehce žertovný výklad 
nabízím i svým studentưm na univerzitı.

„Moje srdcovka je obraz od Moritze Schwinda, na 
nımž jede Krakonoš v pantofl ích s trħícím vousem 

a v kutnı. Takhle si pƔedstavuju Krakonoše.“
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Josef Fanta. Otec zakladatel 
Krkonošského národního parku. 
Vıdec. Lesník. Ekolog. Osoba 
doħasnı nežádoucí. Emigrant. 
Navrátilec. To vše jsou oznaħení, 
kterými bychom mohli našeho dáv-
ného kolegu poħastovat. Kdyby mıl 
indiánské jméno, mohl by se navíc 
jmenovat „ten, který se zasloužil, 
že lesy Krkonoš jsou opıt zelené“.

Radek Drahný

��) �+-*! .*- ҂� 1ő(҂� Ǐ � %./ � /*� Ɣő&�'� 0Ǐ�()*#*&-ć/҂� �' �
nemohu jinak. Jak to tehdy všechno s Krkonošským ná-
rodním parkem zaħalo?
Dlouholeté úsilí ħeských pƔírodovıdcư a ochrany pƔírody vy-
ústilo na zaħátku 60. let minulého století do konkrétních 
návrhư na zƔízení národního parku. Byla to doba plná proti-
kladư. Totalitní režim mıl za sebou úspıšné období pƔevzetí 
moci v 50. letech. Manipulace spoleħnosti byla na vrcholu. Ale 
režimu se rozpadla ekonomika. A ve spoleħnosti se zaħaly ozý-
vat podvratné hlasy požadující obnovu demokracie. ZƔizovat 
v takové situaci národní park nebylo vưbec jednoduché. 
Všechna jednání probíhala po dvou liniích – politické a odbor-
né. Sladit je – nebo spíše jak pomocí vıcné odborné a vıdec-
ké argumentace zamezit prosazování mnohdy nesmyslných 
režimních požadavkư – to byl tvrdý oƔíšek. Totalitní režim mıl 
pƔedstavu lunaparku, ochranáƔưm a vıdcưm šlo o ochranu 
pƔírody. Já jsem u toho byl od samého zaħátku, samozƔejmı 
na té odborné stranı.

�4�%./ ��' �) �4'��-&*)*ƛć&҂�Ǐ ҈
Možná bych mıl zaħít tím, jak jsem se do Krkonoš dostal. Já 
nejsem rodilý Krkonošák, pocházím z posázavské Vysoħiny, 
od Ledħe nad Sázavou, z kraje na hranici dnešních okresư 
Havlíħkưv Brod a Kutná Hora. Na lesnické fakultı v Praze 
jsem vystudoval lesnickou a krajinnou ekologii. V 50. letech 
jsem pracoval ve Výzkumném ústavu lesního hospodáƔství 

JOSEF FANTA

lesník
* 1931

05
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a myslivosti v Opoħnı. Tam jsem Ɣídil tehdy velice ak-
tuální projekt „PƔemıny smrkových monokultur na 
smíšené porosty“. Ten výzkumný program mı veli-
ce zajímal – šlo v nım o uplatnıní ekologických prin-
cipư v pıstování lesa. Na zaħátku 60. let ale tehdejší 
ministr lesư a dƔevaƔského prưmyslu prohlásil, že so-
cialistický režim nepotƔebuje žádnou ekologii a pƔe-
mıny smrkových monokultur, ale kubíky dƔeva. Mưj 
výzkumný program byl zrušen, výsledky výzkumu se 
vyhodily a já jsem mıl od té doby pracovat na výzkumu 
pıtihektarových holoseħí a prokazovat, jak je tako-
vý zpưsob hospodaƔení výhodný pro tehdejší ħesko-
slovenské lesnictví. Tehdy jsem se vzbouƔil a Ɣekl jsem 
si, že tohle dılat nebudu. V té dobı se zaħalo mluvit 
o tom, že by se mıl zƔídit Krkonošský národní park. To 
mı zaujalo – o ochranu pƔírody a práci s tím spojenou 
jsem se zajímal už za studentských let. Jako dobrovol-
ník jsem se napƔíklad podílel na pováleħné revizi pƔí-
rodních rezervací ve východních Wechách. Tak jsem se 
tƔeba dostal až do Krkonoš: na Rýchorách kdysi existo-
vala rezervace s chránınými krokusy. Když se tam po 
válce a odsunu nımeckého obyvatelstva pƔestala pro-
vozovat pastva, hromadnı se tam usadil smrk a rezer-
vace zanikla. 

Problematika zƔízení národního parku mı velmi zauja-
la. A to nejen z hlediska ochrany pƔírody, ale i z hledis-
ka dalšího rozvoje vıdeckého poznání hor a uplatnıní 
ekologického výzkumu pƔi jeho využívání. A tak jsem 
nakonec došel za Ɣeditelem Výzkumného ústavu les-
ního hospodáƔství ve Strnadech a sdılil jsem mu, že 
bych mıl zájem se podílet na aktivitách, které smıƔo-
valy ke zƔízení národního parku, a poté i v národním 
parku pracovat. S lidmi z vedení ochrany pƔírody jsem 
se znal. Âeditelem odboru ochrany pƔírody ve Státním 
ústavu památkové péħe a ochrany pƔírody v rámci 
Ministerstva kultury byl tehdy dr. Veselý. Mưj návrh 
podpoƔil zejména dr. Vulterin, který se aktivnı podílel 
na výzkumu Krkonoš a na vyhlášení prvních krkonoš-
ských rezervací v 50. letech.

�*�14+��ć҂�Ǐ �/*�ƛ'*�+*(ırnı hladce. Bylo to oprav-
du tak?
Možná to tak vypadá, ale jednoduché to nebylo ani 
pro výše uvedené kolegy z ochrany pƔírody, ani pro 
mı. Oni byli opakovanı konfrontováni s nesmyslnými 
požadavky totalitního režimu, které byly mnohdy v pƔí-
mém rozporu s podstatou národního parku jako zaƔíze-
ní ochrany pƔírody. Tıchto jednání jsem se neúħastnil, 
dovídal jsem se o nich dodateħnı. Moje problémy byly 
tehdy ryze osobní – zƔízení detašovaného pracovištı 

lesnického výzkumného ústavu v Krkonoších, pƔe-
místıní do Vrchlabí a pƔedevším nejistota zamıstná-
ní v novı zƔízeném parku. Šlo to postupnı. Po mnou 
zprostƔedkovaném jednání s ochranou pƔírody zƔí-
dil Ɣeditel výzkumného lesnického ústavu pracovištı 
ve Vrchlabí, místní národní výbor dal pro pracovištı 
prostor na zámku a pƔislíbil, že se vynasnaží sehnat 
mi pro rodinu ve Vrchlabí byt. A tak jsem se na jaƔe 
1962 pƔesunul do Vrchlabí a zaħal intenzivnı pracovat, 
shromažĩovat informace dưležité pro budoucí národ-
ní park. PƔeħetl jsem tehdy snad veškerou dostupnou 
ochranáƔskou, lesnickou, botanickou atd. literaturu, 
abych si udılal co nejlepší pƔedstavu o tom, co by se 
v Krkonoších pod hlaviħkou národního parku moh-
lo a mılo dılat. Dvakrát jsem dojel na Slovensko do 
TANAPu – tehdy jediného národního parku u nás – 
kde jsem si ovıƔoval, jak by mıla vypadat organizaħ-
ní struktura, personální obsazení Správy, jak se Ɣeší 
rưzné protikladné zájmy, jak se organizuje výzkum 
atd., atd.

�-*�ő#�'��0Ǐ�/ #�4�)ıjaká spolupráce s Poláky?
V dobı pƔípravy zƔízení parku šlo jen o formální kon-
takty, o spolupráci se nedalo mluvit. Já jsem ale už 
v pƔípravném období na budoucí spolupráci myslel 
a Správu polského parku nıkolikrát navštívil. S tam-
ním Ɣeditelem Ing. Franciszkem Rudzkim jsme si po-
rozumıli hned pƔi mé první návštıvı. PƔekvapil mı 
mimo jiné i tím, že mi pƔedstavil jednoho svého spolu-
pracovníka, který mluvil ħesky. Ing. Julian Kupczyŭski 
totiž u nás studoval. Po první svıtové válce pat-
Ɣil k ukrajinským emigrantưm, kteƔí našli pƔístƔeší 
v Weskoslovenské republice. Na lesnické fakultı do-
konce studoval ve stejném roħníku s mým profesorem 
ochrany lesa a lesnické zoologie Antonínem Pfeȥ erem. 
Polští kolegové mi zprostƔedkovali i návštıvy nıkolika 
dalších polských národních parkư. Takže i na polské 
stranı byla cesta k budoucí spolupráci otevƔená. V pol-
ském parku jsme mıli pƔíklad, jak práci na ħeské stra-
nı zahájit. SamozƔejmı, že situace v obou zemích byla 
odlišná, každá zemı mıla jinou politiku. Ale spoluprá-
ci v oblasti výzkumu se nám podaƔilo dobƔe rozvinout. 
A myslím, že úspıšnı funguje dodnes.

A jak to šlo po politické rovinı?
Zmínil jsem už dr. Veselého a dr. Vulterina ze SÚPPOP. 
Ti, když vidıli, že to s Výzkumným ústavem lesního 
hospodáƔství a myslivosti myslíme vážnı, se mnou 
navázali úzký kontakt a byli rádi za každou informa-
ci z terénu. Oni mı samozƔejmı nemohli zvát na rưz-
ná jednání na vyšší úrovni, pƔes nı jsem ale získával 
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informace o tom, co se kde dıje, s ħím do budouc-
na poħítat. Byli v kontaktu s dr. Vinšem z Ministerstva 
kultury, který tyto záležitosti na ministerstvu Ɣídil. 
Ale o tom, co a jak se dılo na nejvyšší politické úrovni, 
nevıdıl mnohdy ani on.

Řő&�'� %./ ҂� Ǐ � %./ � +ưvodnı Krkonoše ani moc ne-
znal. To asi byl docela hendikep, ne?
Už jako student jsem do Krkonoš jezdil, zajímala mı 
historie jejich vıdeckého výzkumu i rưznorodá pƔíroda. 
Výzkumná stanice Opoħno se angažovala i na pƔípravı 
a zƔízení prvních rezervací v 50. letech, i na tom jsem se 
podílel. Takže jsem – zejména o lesích – už ledacos vıdıl. 
Ale bylo tƔeba ty informace prohloubit a rozšíƔit. Zajímal 

mı pƔedevším souħasný výzkum. Navázal jsem kontakt 
s vedením a pracovníky vıdeckých institucí, kteƔí se vý-
zkumem pƔírody Krkonoš zabývali, abych získal pƔehled 
o tom, kdo tady co dılá. Cenné informace jsem získal 
od místního botanika Josefa Šourka a od okresního 
konzervátora ochrany pƔírody Zdeůka Pilouse. S obıma 
pány jsem navštívil rưzné zajímavé lokality, seznámili 
mı se svými pƔístupy a návrhy. PƔitom jsem proħetl 
rưznou literaturu, po horách prochodil kdejaký kout, 
zaħal zaznamenávat nálezy vzácných rostlin na dosud 
neevidovaných lokalitách. O výzkum, jeho organizaci 
a koordinaci mi šlo pƔedevším. Bylo mi jasné, že na 
nım bude do znaħné míry záviset budoucnost novı 
zƔízeného parku. Takže ten pƔípravný rok byl obdobím 
intenzivního studia a poznávání problematiky celého 
regionu. A to mi velice vyhovovalo – byl jsem vždy zamı-
Ɣen na poznávání nových vıcí. Cenné poznatky z terénu 
jsem pƔedával kolegưm z pražského Ústavu památkové 
péħe a ochrany pƔírody, oni jich využívali pƔi jejich jed-
náních. Jinými slovy – ten poħáteħní hendikep se velmi 
rychle obrátil ve velmi užiteħnou spolupráci.

Pracovnı jsem to období pƔed zƔízením národního par-
ku prožíval jako velmi úspıšné. Z osobního hlediska to 
ale pro mı bylo velmi nejisté období: pƔedevším jsem 
nemıl žádnou jistotu, že se po zƔízení národního parku 
stanu jeho zamıstnancem; a pokud se jím stanu, jak se-
hnat ve Vrchlabí byt pro rodinu. S bytem mi neoħekávanı 

pomohl místní národní výbor. A tak jsme se už pƔed 
Vánocemi 1962 pƔestıhovali z Opoħna do Vrchlabí. Obci 
jsem podıkoval tím, že jsem se dal do obnovy zanedba-
ného zámeckého parku. Zpracoval jsem návrh úprav 
a s nıkolika místními penzisty jsme odstranili pƔerostlé 
kƔoviny, obnovili prưhledy na zámek. Vykáceli jsme su-
ché a dožívající stromy, vysadili nové. Park omládl, lidem 
se to líbilo. Ale hlavní nejistota kolem budoucího zamıst-
nání mi stále visela nad hlavou.

A jak to bylo se jmenováním Ɣeditele Klapky?
To se odehrávalo jinde, na místech, kam já jsem ne-
mıl pƔístup. Po ofi ciálním vyhlášení o zƔízení parku 
jsem dostal zprávu, že do Vrchlabí pƔijede novı jmeno-

vaný Ɣeditel Krkonošského národního parku Miroslav 
Klapka. Od rána jsem sedıl u okna ve druhém pat-
Ɣe zámku a netrpılivı vyhlížel, jestli mezi pƔíchozími 
k zámku rozeznám nıkoho, kdo by to mohl být. PƔišli 
dokonce dva a pƔedstavili se jako Miroslav Klapka 
a Václav Veselý. Sedli jsme si ke stolu a zaħali se sezna-
movat, oơukávat, vzájemnı informovat, co jsme zaħ 
a proħ tu jsme. Šlo to docela dobƔe, rychle jsme zjistili, 
že mưžeme mluvit docela otevƔenı.

Mirek Klapka vystudoval rybáƔskou školu ve Vodůanech. 
Aby fi nanħnı zajistil rodinu, pƔešel do tıžebního prư-
myslu a stal se štajgrem v Trutnovı. Krkonoše mıl 
rád, prochodil je jako turista, zajímala ho i jejich histo-
rie a pƔíroda. Když se zaħalo jednat o národním parku, 
Trutnovští ho nakonec vybrali jako prưvodce rưzných 
politických funkcionáƔư. Chodil s nimi po horách, vy-
svıtloval jim zvláštnosti regionu. Nakonec ho vybrali za 
Ɣeditele budoucího národního parku.

Václav Veselý byl Klapkưv trutnovský pƔítel. Vystudovaný 
lesní inženýr. Pomáhal Klapkovi pƔi jeho prưvodcovské 
ħinnosti, on si ho vzal s sebou na nové pracovištı – mıl 
zájem o ochranu pƔírody.

Já jsem oba pány pƔi našem prvním setkání infor-
moval o svém postavení a své ħinnosti zamıƔené na 
pƔípravu zƔízení parku. Vidıl jsem, že to na nı udılalo 

„Poħáteħní období ħinnosti Správy národního 
parku bylo velmi zajímavé a pouħné.“
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dobrý dojem. Hned druhý den jsme spoleħnı navštívi-
li pƔedsedu vrchlabského národního výboru Štıpánka. 
Âeditel Klapka ho seznámil se svým zadáním, on nám 
dal na zámku k dispozici další místnosti.

V dalších dnech jsme pokraħovali v diskusi o národ-
ním parku, ve výmını názorư na Ɣešení rưzných pro-
blémư, krok za krokem jsme si utváƔeli pƔedstavu 
o tom, co a jak by Správa parku mıla dılat, jaké in-
formace bude potƔebovat pro svou ħinnost. Postupnı 
jsme zjišơovali, že jsme si v podstatı padli do oka, že 
si spolu rozumíme, že spolu mưžeme mluvit zcela 
otevƔenı. To bylo velice cenné zjištıní, které se sta-
lo základem dalšího odborného a personálního vývo-
je a organizace Správy. Opakovanı jsme se vypravili 
do terénu, kde jsme si defi novali, co a jak by se mılo 
dılat. A poté jsme zaħali Ɣešit i personální obsazení 
jednotlivých oborư a funkcí. Jako sekretáƔku jsme 
pƔijali Marii Hájkovou, pro Ɣešení právních záležitostí 
Rưženu Štıpánkovou. Ochranu pƔírody pƔevzal Václav 
Veselý. Pro obor rekreace a turismu byl pƔijat Mirek 
Hladík, pro lesy Vladimír Šatný. Na mı zbyl výzkum 
a dokumentace a po dlouhé dobı jsem se zbavil ne-
jistoty ohlednı zamıstnání. Problematiku výstav-
by a územního rozvoje pƔevzala Eva Kalášová. Také 
jsme potƔebovali ekonoma – o toho se nám posta-
ral okresní výbor KSW s povıƔením založit a vést stra-
nickou organizaci. Ekonom zaħal svou ħinnost velice 
iniciativnı – krátce po nástupu nám rozdal pƔihlášky 
do komunistické strany. Nıkdo to už mıl za sebou, 
tƔeba Mirek Klapka a Václav Veselý. NıkteƔí z nových 

zamıstnancư to pƔijali, nıkteƔí nikoliv – napƔíklad 
já. Tím jsem si samozƔejmı u soudruha Horáħka 
nepomohl. S Mirkem Klapkou jsme si o tom otevƔenı 
pohovoƔili a on mou argumentaci pƔijal. A tak jsme 
bıhem pomırnı krátké doby mıli najednou na 
Správı parku nıjakých 12, pozdıji 16 lidí, které jsme 
spoleħnı s Mirkem Klapkou postupnı seznamova-
li se zvláštním posláním národního parku, vhodný-
mi pracovními metodami a postupy pƔi Ɣešení naší 
agendy. Zaħali jsme jako povıƔená organizace jednat 
s obcemi, s organizacemi pưsobícími na území par-
ku, Horskou službou atd. Pro všechny zamıstnance 

Správy parku to bylo nové, museli se ledacos nauħit. 
Poħáteħní období ħinnosti Správy národního parku 
bylo velmi zajímavé a pouħné.

��&Ǐ �0Ǐ�/ #�4�%./ �Ɣešili nıjaké kauzy?
Pochopitelnı. Celá Ɣada problémư byla založena pƔed 
zƔízením národního parku. PƔíkladem mohou být ho-
tel Horizont v Peci, Labská bouda nebo hotel Horal 
ve Svatém Petru. Na místı Labské boudy už byla usa-
zená ta betonová hradba. Když se zaħal stavıt hotel 
Horizont, mnohokrát jsme jednali s vedoucím archi-
tektem a snažili se ho pƔimıt k tomu, aby budova ne-
byla tak vysoká, že taková vıž do Krkonoš nepatƔí. 
Nedal si Ɣíct. Po nıjakém ħase jsem se s ním setkal na 
Hnıdém vrchu. Âekl mi: „Vy jste mıli pravdu, mıli jsme 
ten hotel udılat o nıkolik poschodí nižší.“ Já jsem se 
na nıj nevıƔícnı podíval a Ɣekl jsem mu: „To mi Ɣíkáte 
dnes, po všech tıch diskusích?“ Na místı jsem se oto-
ħil a odešel od nıj. Už jsem ho nechtıl vidıt.

Podobné to bylo s lesy. V nich tehdy nehospodaƔila 
Správa, ale Státní lesy. Byly tady tƔi lesní závody a ty 
tıžily podle svých plánư i v rezervacích, aby nepƔišly 
o dƔevní hmotu. Tím ale narušovaly proces obnovy 
pƔírodı blízkého stavu lesa. Ke zmını došlo až v de-
vadesátých letech, kdy správa lesư pƔešla pod národ-
ní park.

Doslova traumatickou záležitostí bylo poƔádání Mezi-
národní šestidenní motocyklové soutıže ve druhém 
roce existence parku. Pro Správu a naši novı zƔízenou 

službu strážcư národního parku to byl tvrdý kƔest. Ale 
podaƔilo se docílit toho, že už se to nikdy neopakovalo. 
Odborní pracovníci Správy parku mıli od zahájení ħin-
nosti plno jednání s obcemi, strážci parku s návštıvníky. 
Obecné povıdomí ochrany pƔírody a životního prostƔe-
dí bylo tehdy na nízké úrovni. Lidé si mysleli, že v národ-
ním parku si mohou dılat, co se jim líbí.

A co jste, pane profesore, tehdy mıl vlastnı na sta-
rosti Vy?
Na mne vyšly tƔi úkoly: výzkum, dokumentace a k mému 
velkému pƔekvapení také funkce námıstka Ɣeditele.

„Lidé si mysleli, že v národním parku si 
mohou dılat, co se jim líbí.“
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V oblasti výzkumu šlo o spolupráci s vıdeckými insti-
tucemi, koordinaci a podporu jejich ħinnosti, využívání 
výsledkư jejich výzkumu v ħinnosti parku. Už v tom pƔí-
pravném roce jsem si sám pro sebe navrhl nıkolik té-
mat výzkumu lesa a krajiny, která jsem po zƔízení parku 
postupnı zpracoval. Ze všeho nejdưležitıjší ale byly 
dva úkoly: zƔídit vıdeckou radu národního parku a za-
ložit sborník Opera Corcontica, ve kterém se budou pu-
blikovat výsledky vıdeckého výzkumu Krkonoš. Obojí 
se mi podaƔilo bezprostƔednı po vytvoƔení Správy ná-
rodního parku. Vıdecká rada se nezabývala jen proble-
matikou výzkumu, ale fungovala zároveů jako poradní 
sbor Správy a jako redakce sborníku. Za jejího pƔedse-
du jsme zvolili docenta Jana Jeníka. Po roce ho nahra-
dil profesor Emil Hadaħ. To byla velmi dobrá volba – on 
byl v té dobı Ɣeditelem Ústavu ekologie krajiny AV, ze 
zahraniħních expedic mıl velmi dobrý pƔehled o vývo-
ji v oblasti ochrany pƔírody v Evropı. 

Sborník Opera Corcontica se mi podaƔilo založit hned 
po zƔízení parku, první ħíslo vyšlo již v roce 1964 ve 
Státním zemıdılském nakladatelství. Velmi mi pƔi-
tom pomohl mưj pƔítel, tamní redaktor Miloš Pšeniħka. 
S jediným zakolísáním v dobı normalizace vychází 
sborník od té doby pravidelnı, každoroħnı. Je to je-
den z nejvıtších úspıchư, kterého se v Krkonošském 
národním parku podaƔilo docílit. Zmíním se o tom ješ-
tı pozdıji. 

Druhou oblastí mé ħinnosti byla dokumentace, to zna-
mená Krkonošské muzeum. To mılo v Krkonoších 
dlouhou historii, založil ho nımecký spolek 
Riesengebirgsverein již v roce 1880. V dobı zƔízení 
národního parku bylo ale muzeum v zuboženém stavu 
– prakticky neexistovalo. Starat se o nı mıl národní 
výbor ve Vrchlabí. Ten na to ale nebyl vybaven ani fi -
nanħnı, ani personálnı. Sbírky se nıkolikrát pƔemísơo-
valy z místa na místo, v dobı zƔízení národního parku 
byly uloženy na faƔe – doslova na hromadách. Staral 
se o nı jeden místní zájemce, ħlovık bez jakéhoko-
liv speciálního vzdılání. Po odsunu Nımcư jezdil po 
opuštıných staveních, sbíral, co tam našel, a ukládal 
to na ty hromady bez jakékoliv dokumentace. Co s tím, 
jak z toho udılat muzeum? A hlavnı – kde? V polovinı 
šedesátých let získala Správa parku možnost pƔevzít 

ve Vrchlabí opuštıný klášter augustiniánư – v zubože-
ném stavu. Ale to znamenalo zpracovat vizi a poslání 
budoucího muzea a zadat zpracování stavební úpra-
vy objektu pro potƔeby muzea. To byl úkol na nıkolik 
desetiletí. Za totalitního režimu se sbírky pƔestıhovaly 
do zavƔeného kostela. Výsledkem tehdy zpracovaných 
plánư je souħasná situace. Jedna vıc je v tom unikátní: 
Krkonošské muzeum je souħástí národního parku. Tak 
tomu není nikde jinde v Evropı. 

Mou poslední oblastí ħinnosti byla funkce námıstka 
Ɣeditele. To bylo rozhodnutí Mirka Klapky. Ocenil mou 
pƔípravnou práci, vizi parku a zpracování koncepce 
jednotlivých ħinností. Opakovanı jsme spolu probírali 
pozitivní i potenciálnı negativní kroky jeho rozhodnu-
tí. On vzal na sebe odpovıdnost vưħi postojưm stra-
nických struktur, svưj názor dokázal prosadit. Toho 
jsem si velice cenil. V tomto procesu jsme se otevƔe-
nı informovali o našich názorech a postojích, naváza-
li jsme dobré pƔátelství a dobrou spolupráci. To jsme 
oba vnímali jako dobrý základ pro rozvoj ħinnosti ná-
rodního parku. Postupnı jsme pro to získali i další spo-
lupracovníky. ZƔízení národního parku a rozbıhnutí 
jeho ħinnosti nebyla záležitost na týdny nebo mısíce. 
Trvalo to nıkolik let. Neustále jsme se setkávali s no-
vými a novými problémy, s jejichž Ɣešením jsme nemı-
li žádnou zkušenost. Museli jsme si sehnat informace 
o každé vıci, posoudit její kladné i záporné stránky, 

zvolit stanovisko, rozhodnout, jak problém Ɣešit. V teh-
dejší chaotické dobı nebyla ta Ɣešení mnohdy vưbec 
jednoduchá.  

�*�14+��ć҂�Ǐ ��ć.�ħekalo hodnı kanceláƔské práce. 
Dostal jste se vưbec nıkdy do terénu?
SamozƔejmı. Mnoho vıcí se muselo Ɣešit pƔímo v teré-
nu. Vezmıte napƔíklad návrh na vybudování lyžaƔské-
ho sjezdového areálu na jižním úboħí Studniħní hory. 
Ten svah jsem prolezl krok za krokem. Na základı 
této podrobné znalosti jsem napsal metodiku výzku-
mu. Po tƔi zimní období tam pak dva pracovníci par-
ku zjišơovali výšku, trvání a kvalitu snıhové pokrývky, 
mıƔili parametry poħasí – automatické mıƔicí pƔístroje 
jsme tehdy nemıli k dispozici. Jednou týdnı jsem tam 
byl s nimi, abych si ovıƔil situaci možného lavinového 

„Kdyby se totiž s nimi utrhla lavina, šel bych do vızení ...“
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nebezpeħí. Kdyby se totiž s nimi utrhla lavina, šel bych 
do vızení – já jsem je tam poslal.

Podobnı se v terénu musela Ɣešit celá Ɣada dalších vıcí 
souvisejících s provozem rekreaħních zaƔízení, obhos-
podaƔováním lesư, ochranou pƔírody. A samozƔejmı 
vlastní výzkum morfologické promınlivosti pưvodní-
ho krkonošského smrku, ovıƔování výskytu chránı-
ných druhư rostlin atd. Venku v horách ħlovık vždycky 
ožil. Pamatuji se, jak jsem jednou na Panħavském ra-
šeliništi potkal tetƔeva. Tokal ze všech sil, motal se mi 
kolem nohou, vưbec mı nebral na vıdomí; mohl jsem 
si ho pohladit, ale radši jsem od nıj odstoupil, abych 
ho nerušil. Po chvíli se zklidnil, zvednul se z Panħavské 
louky a pƔes Labský dưl to namíƔil do Sedmidolí. Byl to 
úchvatný pohled. 

S tetƔevem jsme zažili ještı jednu pƔíhodu. To jsme se-
dıli v kanceláƔi ve Vrchlabí na zámku a o nıħem jed-
nali, když se najednou otevƔely dveƔe a do místnosti 
se vhrnula veliká papírová krabice a za ní udýcha-
ný chlapík, který ji nesl v náruħí. Položil nám ji na stưl 
a Ɣekl: „Jel jsem z Malé Úpy s nákladním autem smı-
rem na Maršov a najednou vidím, že se pƔede mnou 
nıco motá po silnici. TetƔev v toku. Tak jsem ho chytil, 
dal do téhle bedny a tady vám ho nesu, vy jistı víte, co 
s ním udılat.“ Koukali jsme na nıj s otevƔenou pusou. 
Pak jsme se ho vyptali, kde v té Malé Úpı toho tetƔeva 
sebral, krabici s tetƔevem jsme naložili do našeho auta 
a milého tetƔeva vezli zpıt do lesa na Malou Úpu. Ti 
dva tetƔevi byli bohužel jedni z posledních – zachránit 
tetƔeva v Krkonoších se nepodaƔilo.

Řő&�'�%./ ҂�Ǐ �%./ �(ı'�(*Ǐ)*./�#*�)ı�� ./*1�/�+*�%$Ǐ�
zƔízených národních parcích. Inspirovalo Vás v nich 
nı�*҂��*�%./ �+�&�140Ǐ$'�$�1��-&*)*ƛő�#҈
Tıch možností cestování nebylo tehdy mnoho, byly 
spíše omezené. Pokud jsem mıl možnost nıjaké ná-
rodní parky navštívit, snažil jsem se získat informace 
o jejich ħinnosti, ochranı pƔírody, zpưsobech koor-
dinace zájmư, Ɣešení rưzných problémư v rámci po-
litiky životního prostƔedí. Hodnı pozornosti jsem 
vınoval výzkumu. A myslím, že právı v tomto smı-
ru se v Krkonoších podaƔilo udılat nıkolik dưležitých 
krokư kupƔedu: zƔízení vıdecké rady parku, vydávání 
sborníku Opera Corcontica, zapojení Krkonošského 
muzea do ħinnosti parku. Vıdecká rada podpoƔila 
v politicky chaotické dobı pozici Správy národního 
parku. ZaƔazením muzea do ħinnosti parku se podaƔilo 
zachránit regionální historický fond nedocenitelné 
hodnoty, kterému tehdy hrozilo zniħení. A vydávání 

sborníku vıdeckých prací bylo zcela mimoƔádným 
výkonem. O sborník projevily zájem rưzné vıdecké in-
stituce nejen u nás, ale i v zahraniħí. Posílali jsme ho 
do národních parkư v okolních zemích. S autorskými 
pƔíspıvky se pƔihlásili kolegové z Polska a Nımecka. 
Najednou se nám zaħali hlásit vıdci z okolních zemí 
a zaħali se zajímat o Krkonoše, na návštıvu pƔijeli 
vıdci z Británie, Rakouska, Nımecka. V roce 1967 se 
u mne ohlásil generální tajemník Evropské federace 
národních a pƔírodních parkư, Švýcar dr. Oȥ ner. 
Velice se zajímal právı o výsledky vıdeckého výzku-
mu Krkonoš. Pobyl tu celý týden. Povodil jsem ho po 
horách, seznámil ho s výsledky naší práce. Odjíždıl 
s jednoznaħným sdılením: „V oblasti výzkumu jste udı-
lali mimoƔádný kus práce. To nemá v Evropı obdoby. 
NapƔesrok vám pošleme pozvání, abyste se zúħastnil 
zasedání Federace v Nımecku a referoval o výsledcích 
vaší práce. Následnı dá Federace Krkonošskému ná-
rodnímu parku mezinárodní vyznamenání za tuto ħin-
nost.“ To pozvání jsme skuteħnı dostali. Jednání se 
konalo v Osnabrücku v západním Nımecku. PƔednesl 
jsem tam naši zprávu, ta byla kladnı pƔijata a Federace 
rozhodla o udılení uznání pro Krkonošský národní 
park v následujícím roce. 

Ještı v létı téhož roku 1968 jsme ve Špindlerovı Mlýnı 
uspoƔádali mezinárodní vıdeckou konferenci o národ-
ních parcích v Evropı. Na závır jsme úħastníky vyvez-
li na Rýchorskou boudu. Já jsem je tam informoval 
o poslání a funkci našeho národního parku, koncep-
ci naší ħinnosti, výsledcích naší práce. Druhý den brzo 
ráno jsme spoleħnı s redaktorem Jirkou Sehnalem 
šli z Rýchorské boudy do Maršova na autobus do 
Vrchlabí. Bylo nám divné, že nám nad hlavou létá jed-
no letadlo za druhým smırem z Polska do našeho vni-
trozemí. V Maršovı stáli lidé na chodníku, ptali jsme 
se jich, co se dıje. Âekli nám: „Vy nevíte? Obsazují nás 
Rusové.“ To bylo tvrdé probuzení z vıdeckého zaujetí. 
Je samozƔejmé, že to slíbené vyznamenání za výzkum 
Krkonošský národní park od Evropské federace poté 
už nedostal. 

To pro Vás zaħaly dost krušné ħ�.4҂�Ǐ ҈
Ty pƔišly až pozdıji. První pƔekvapení mı ale potkalo 
hned pár dní po ruské invazi. V sobotu veħer toho 
týdne jsem šel kolem kláštera a všiml jsem si, že se tam 
svítí. Âekl jsem si: „Který zamıstnanec muzea pracuje 
v této rušné dobı v sobotu veħer? Pưjdu se podívat.“ 
Vešel jsem do kláštera, došel až za dveƔe místnos-
ti, ve které se svítilo, a uslyšel jsem cizí hlas, který Ɣí-
kal: „Pošli tam tu naši akħní skupinu z Trutnova, aơ je 
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rozeženou.“ Vešel jsem dovnitƔ, za stolem sedıl nıjaký 
cizí ħlovık s telefonem v ruce. „Co tady dıláte?“ „My 
tu máme stranický dispeħink, Ɣídím naše akħní skupi-
ny, které rozhánıjí demonstrace.“ „Kdo vám dal klíħ?“ 
„Soudruh Flégl.“ Âekl jsem mu: „Ten klíħ mi dejte!“ On 
mi ho podal, já ho vzal za loket, vyvedl jsem ho pƔed 
klášter a vstupní dveƔe zamkl. Stranickým akħním sku-
pinám jsem rozházel jejich dispeħink, odkud oni Ɣídili 
rozhánıní demonstrací proti ruské okupaci. 

A další pƔekvapení mı ħekalo hned druhý den, v nedı-
li. V zahradnictví jsem natrefi l dva cizí chlapy, kteƔí na 
nákladní auto nakládali ze skleníku vymontovaný ko-
tel ústƔedního topení. „To je dohodnuté se soudruhem 
Horáħkem, už jsme mu to dávno zaplatili.“ 

Vıdıl jsem, že o prodeji demontovaného kotle se na 
vedení Správy nikdy nejednalo, mıl se použít pro vy-
hƔívání kanceláƔí v muzeu. Hned v pondılí ráno jsem 
o tom informoval Ɣeditele Klapku. Ani on o nıjakém 
prodeji kotle nic nevıdıl. PƔivolaný ekonom soudruh 
Horáħek se kroutil jako had, mınil barvy v obliħeji, pƔí-
jem penız do pokladny Správy ale prokázat nemo-
hl. Kotel totiž prodal a peníze strħil do vlastní kapsy. 
Tím to ale neskonħilo. Âeditel Klapka si následnı 

nechal zkontrolovat ekonomické záznamy a zjistil, že 
milý soudruh podobnı naložil s materiálem na opravy 
horských cest v cenı témıƔ 1,5 milionu korun a pení-
ze rovnıž uklidil do vlastní kapsy. Bylo z toho soudní 
Ɣízení, pƔi kterém soudruh Horáħek vyfasoval 3,5 roku 
vızení; do nıho ale nenastoupil, jeho dobƔí straniħ-
tí pƔátelé ho uklidili do nıjakého JZD kdesi v podhưƔí. 

To byly první signály nadcházející zmıny po obsazení 
Weskoslovenska spƔátelenými vojsky. Nevyhnuli jsme 
se ale ani pƔímé konfrontaci s nimi: na Rýchorách, na 
okraji rezervace Dvorský les, si okupaħní armáda zƔí-
dila telekomunikaħní stanici, postavila vysoký stožár 
a stanový tábor pro obsluhu. DƔevo pro otop tıži-
li v pralese. Byl jsem tam dvakrát. Poprvé s Mirkem 
Klapkou, krátce po invazi. Tehdy nás vyvedli beze 
slova a vyprovodili s kalašnikovy v ponosu až na pưl 

cesty k Maršovu. Podruhé, asi po dvou nebo tƔech 
mısících, jsme se tam vypravili znovu s profesorem 
Hadaħem. Tehdy nás pƔijal nıjaký náħelník. Co je to 
národní park a pƔírodní rezervace sice nevıdıl, to ni-
kdy neslyšel, ale sdılil nám, že jeho úkol byl splnın 
a pƔenosovou vıž a stanici už dále nebude potƔeba 
udržovat, bude se v dohledné dobı demontovat. Po 
cestı k Maršovu už nás s automaty v ponosu nedo-
provázeli. Pamatuji se, že to tehdy bylo naposledy, co 
jsem mluvil rusky.   

Toto byly pro nás první signály tehdejší „klimatic-
ké zmıny“. Po jejich vyhodnocení jsme se s Mirkem 
Klapkou mezi ħtyƔma oħima shodli: pưjdeme oba. On 
odešel dƔíve – zpıt do Trutnova. Já jsem podle nových 
pravidel nikde nemıl šanci. Nový Ɣeditel (Veselý, zva-
ný Bezruħka) mı odsunul ze zámku do kláštera. Proti 
jeho dalším krokưm se postavil pƔedseda vıdecké rady 
parku profesor Hadaħ. Ten vıdıl, že pokud mı vyhodí 
z parku, bude hrozit zánik sborníku Opera Corcontica, 
programu výzkumu a dalších pro park užiteħných 
ħinností. Âeditel Veselý byl ale notorický alkoholik, 
asi po roce se na Benecku upil k smrti. Jeho nástup-
ce Svoboda na to šel jinak. PovıƔil mne novou funk-
cí: technický pracovník muzea – topiħ (+ zákaz výkonu 

povolání, zákaz publikování, zákaz…, atd.). Poté se 
soustƔedil na likvidaci profesora Hadaħe. To se mu za 
pomoci soudruhư z krajského výboru KSW podaƔilo. 
Jeho cesta byla volná. Krátce nato mi sekretáƔka po-
tajmu na chodbı pošeptala: „Âeditel má pro tebe pƔi-
pravený propouštıcí pƔíkaz. PƔedá ti ho pƔíští týden ve 
ħtvrtek.“ Za tu zprávu jsem jí podıkoval a pƔíští týden 
hned v pondılí jsem milému soudruhu Ɣediteli položil 
na stưl dopis se sdılením, že konħím pracovní pomır 
a odcházím ze Správy parku. (I když jsem tehdy nevı-
dıl kam a co budu dál dılat.)

Na Správı KRNAP jste tedy byl krátce, nepochybnı 
&-�/ƛő��*�0҂�) Ǐ��4��4'*�+Ɣínosné, ale stopu jste za-
nechal hlubokou.
PƔínosných bylo tıch prvních pıt let, kdy se dıla-
ly nové vıci pro národní park. To období jsem vnímal 

„Bylo nám divné, že nám nad hlavou létá jedno letadlo 
za druhým smırem z Polska do našeho vnitrozemí.“
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doslova jako naplůování smyslu svého vlastního živo-
ta – byl jsem pƔesvıdħen, že dılám obecnı prospıšné 
vıci, že pracuji na nıħem, co má budoucnost. 

Jedinou výjimkou v následujícím období pro mı byl již 
rozbıhnutý výzkum na Studniħní hoƔe, podporovaný 
vıdeckou radou parku. To ani akħní soudruh Svoboda 
nemohl zastavit. A nemohl zastavit ani publikování 
jeho výsledkư ve sborníku Opera Corcontica 10/1973. 
O ukonħení vydávání sborníku se pokusil již v roce 
1970. Neuspıl, znemožnil mu to profesor Hadaħ. 
V roce 1971 jsme vydali dvojħíslo 7–8/1971 a pokra-
ħovali dále. V Krkonošském národním parku se tehdy 
Ɣešilo 39 výzkumných úkolư a 11 diplomových prací!  

Pane profesore, další epizoda Vašeho vztahu ke 
Krkonoším je porevoluħní. Vy jste stál za nizozem-
skou nadací FACE, která investovala pomırnı vel-
ké peníze do obnovy krkonošských lesư. Jak se 
Vám podaƔilo pƔesvıdħit Holanĩany, aby ty peníze 
investovali právı tady?
I za pobytu v Holandsku jsem vıdıl, co se v Krkonoších 
dıje. Mưj bývalý spolupracovník Vlastík Pilous mi ob-
ħas tajnı posílal zprávy. Krátce po pƔevratu, pƔi jedné 
z prvních návštıv u rodiny mého syna, jsme se spolu 
vypravili do Krkonoš. Vyjeli jsme na Špindlerovku. To, 
co jsem tam uvidıl, mi doslova vzalo dech – místo lesa 
stahektarové holiny.

Po návratu do Nizozemska jsem na univerzitách 
v Amsterodamu a ve Wageningenu, kde jsem pưso-
bil, udılal pƔednášky o tom, co se v Krkonoších stalo. 
Reakce holandských kolegư byla stejná jako ta moje, 
byli v šoku. Jedné z tıchto mých pƔednášek se zúħast-
nil i tehdejší Ɣeditel Ústavu pro výzkum lesa a krajiny 
Jan van den Bos. Pozval mı k sobı a položil otázku, 
jestli by nizozemský ústav mohl nıjak pomoci Ɣešit 
tu složitou situaci v ħeských lesích. Napsal jsem poté 
svým bývalým kolegưm do Strnad a za mısíc už jsme 

spolu jeli do Weskoslovenska. Navštívili jsme výzkum-
ný lesnický ústav ve Strnadech a v Opoħnı, lesnickou 
fakultu v Brnı a jednali o možnostech spolupráce. 

Na zpáteħní cestı jsme projeli nejvíce postižená sever-
ní pohoƔí od Orlických hor pƔes Krkonoše, Lužické hory 
až po Krušné hory, kde byla situace nejhorší.

Bıhem zpáteħní cesty do Nizozemí jsme probírali mož-
nosti spolupráce pƔi Ɣešení té složité situace. Âeditel 
Van den Bos se tehdy zmínil o pƔípravı vzniku nizozem-
ské nadace FACE (Forests Absorbing Carbon-dioxide 
Emisions), která bude zamıƔená na obnovu lesư zniħe-
ných prưmyslovou ħinností kdekoliv na svıtı. Nadaci 
založí a budou fi nancovat nizozemští producenti ener-
gie, kteƔí si jsou vıdomi toho, že jejich ħinnost má ne-
gativní následky pro lesy a pƔírodu. Shodli jsme se na 
tom, že v Weskoslovensku by taková nadace mohla mít 
dobré pưsobištı pro svou ħinnost.

Zanedlouho po našem návratu z Weskoslovenska nám 
Ɣeditel ústavu Van den Bos sdılil, že sponzoƔi této 
novı založené nadace ho požádali, aby se stal jejím 
Ɣeditelem, a on jejich návrh pƔijal. Když jsme se louħi-
li, Ɣekl jsem mu: „Pamatuješ se, o ħem jsme mluvili ces-
tou z Weskoslovenska?“ Odpovıdıl mi: „Nezapomnıl 
jsem, budu tı kontaktovat.“ Asi po mısíci mı pozval 
a sdılil mi, že navrhl dozorħí radı nadace, aby do své-
ho programu zaƔadila obnovu lesư v Krušných horách, 
a že rada jeho návrh pƔijala.

Na jeho sdılení jsem reagoval protinávrhem, aby se 
nejdƔíve soustƔedili na Krkonoše. V Krušných horách 
byly tehdy ještı v plném provozu spalovny uhlí, kte-
ré produkovaly množství emisí, a zmına v jejich ħin-
nosti byla v nedohlednu. A v Krkonoších šlo o národní 
park, který byl tehdy zaƔazen do seznamu deseti nej-
více ohrožených národních parkư svıta. Âeditel na-
dace mưj návrh pƔijal, pƔednesl ho dozorħí radı, i ta 
ho pƔijala. A tak jsme zanedlouho spolu opıt jeli do 
Weskoslovenska. Navštívili jsme Ministerstvo životní-
ho prostƔedí, Ministerstvo zemıdılství, Správu národ-
ního parku, krajské Ɣeditelství Státních lesư v Hradci 

Králové. S jejich souhlasem a získanými informacemi 
jsme se vrátili zpıt do Nizozemska a zaħali pracovat 
na pƔípravı programu. To nebylo vưbec jednoduché. 

„To, co jsem tam uvidıl, mi doslova vzalo dech 
– místo lesa stahektarové holiny.“
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Krkonoše byly pro nadaci FACE prvním zahraniħním 
projektem. Ve spolupráci se Správou národního parku 
stanovili pracovníci nadace rozsah obnovy lesa (8 000 ha 
= cca 25 % rozlohy krkonošských lesư!), potƔebná tech-
nická opatƔení (sbır semene místních dƔevin, pıstová-
ní sadebního materiálu – pƔedevším listnáħư), spoħítali 
fi nanħní náklady, ħasový program. Nadace byla pƔipra-
vena investovat do obnovy krkonošských lesư v té dobı 
nepƔedstavitelnou ħástku vyšší než tƔi ħtvrtı miliardy 
tehdejších korun! PƔedpokládalo se, že program obnovy 
lesư by mohl trvat až 20 let. Nadace povıƔila jednoho ze 
svých pracovníkư koordinací ħinnosti.

Na mı, jako znalého místních pomırư, se nadace ob-
rátila se žádostí o zpracování odborných zásad pƔístu-
pu k obnovı lesư. Nešlo jen o obnovu lesư výsadbou, 
jak bylo v ħinnosti tehdejších Státních lesư (které 

tenkrát spravovaly lesy v národním parku) zvykem. 
Naopak – nadaci šlo na prvním místı o respektová-
ní poslání národního parku, o zavedení ekologických 
principư, o maximální využití pƔírodních procesư v ob-
novı lesa. Vzal jsem si na pomoc kolegu pedologa, 
profesora Jana Sevinka z amsterodamské univerzity 
a odjeli jsme do Krkonoš. Za asi pưldruhého mısíce 
jsme prolezli v horách každý kout, popsali lokální si-
tuaci, nechali udılat chemické rozbory pưd, posoudili 
možnosti pƔirozeného vývoje lesa na daném stanovi-
šti, navrhli postup obnovy. Zjistili jsme, že pƔes che-
mickou devastaci prostƔedí (pH 3, nadmırné množství 
síry v pưdı) si pionýrské dƔeviny jako bƔíza, osika, jíva 
nebo jeƔáb zachovaly schopnost se pƔirozenı zmla-
zovat. A nám šlo o to, využít této jejich schopnosti 
k nastartování procesu pƔirozené obnovy lesa. Umılou 

obnovu jsme navrhovali jen tam, kde se pƔirozená ob-
nova neobjevila, nebo jako doplnık obnovy pƔirozené.

Mıl jsem tehdy zájem zapojit do této práce i pracov-
níky ħeského lesnického výzkumu. Ukázalo se ale, 
že informace o pƔirozené obnovı lesa nemıl ħeský 
lesnický výzkum k dispozici. A nadace FACE samo-
zƔejmı nemohla ħekat, až se takové informace po le-
tech výzkumu získají. Podobnı tomu bylo i s ħinností 
tehdejších Státních lesư – odumƔelé smrkové lesy se 
v jejich praxi obnovovaly opıt výsadbou smrkových 
monokultur. Naštıstí se zaħalo jednat o pƔevodu lesư 
do správy národního parku. Jeho Ɣeditelem se tehdy 
stal Ing. OldƔich Lábek, který sdílel náš názor, že lesy 
v národním parku se musí obhospodaƔovat pƔírodı 
blízkým zpưsobem. Stejný postoj zaujal i jeho pozdıjší 
nástupce Ing. Jan HƔebaħka. 

V prưbıhu Ɣešení projektu se jezdili do Krkonoš uħit 
lesníci z africké Ugandy nebo z jihoamerických And, ve 
kterých nadace FACE mezitím rozbıhla další projekty. 
Výsledek Ɣešení projektu pƔekvapil i nás, kteƔí jsme ho 
zakládali. Projekt mohl být ukonħen ne po dvaceti, ale 
již po deseti letech (1992–2002). A využitím pƔirozené 
obnovy se náklady na obnovu lesư snížily na ménı než 
polovinu (cca 380 mil. korun). 

Úspıšným dokonħením projektu nadace FACE se 
lesy v národním parku vydaly na cestu pƔirozeného 
vývoje. Projekt pƔinesl cenné informace a zkuše-
nosti, jak Ɣešit podobné situace v jiných oblastech. 
Ty novı vzniklé lesy mají dnes za sebou už 30 let. 
Jsem rád, že se to povedlo a že jsem k tomu mohl 
svým dílem pƔispıt. 

„Jsem rád, že se to povedlo a že jsem 
k tomu mohl svým dílem pƔispıt.“
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Podıkování za spoleħný ħas v pƔí-
padı nedostižné Zdeůky Flouskové 
získává zcela nový rozmır. Nıkdejší 
šéfredaktorka ħasopisu Krkonoše 
a Jizerské hory vydávaného Správou 
KRNAP patƔila k autorsky i redak-
torsky nejplodnıjším. Zájem o dıní 
v našich horách zúroħila také jako 
dlouholetá správkynı knihovny 
Krkonošského muzea Správy KRNAP, 
kde jejíma rukama prošel nespo-
ħet svazkư a badatelư. PƔirozený 
entuziasmus uplatůuje ve veƔej-
ném prostoru coby hybatelka 
Okrašlovacího spolku Vrchlabí.  

Jana TesaƔová

Co Tı z hlavního mısta pƔivedlo do Krkonoš?
Do Krkonoš jsem pƔišla za manželem Jirkou Flouskem 
v roce 1982 s tehdy dvoumısíħní holħiħkou. JiƔí ke Správı 
nastoupil v roce 1981, pracoval tu ħtrnáct dní a pak odešel 
na rok na vojnu. Pak se v záƔí 1982 vrátil na místo zoologa, 
sehnal podnájem a v listopadu jsme se stıhovaly za ním 
do Vrchlabí. Byli jsme spolužáci – oba jsme studovali od-
bornou biologii. On pocházel z Hronova a v osmnácti jsme 
se sešli na fakultı. Z oboru nás konħilo jedenáct a mnoho 
pracovních míst nebylo. Navíc aspirantura tehdy v Praze na 
fakultı byla ještı spojená s ħlenstvím ve stranı, což Jirka 
nechtıl. Pak mu nabízeli místo na fakultı v Brnı, ale to pro 
nıj nebylo tak pƔitažlivé jako hory. Honza Vanık, který ten-
krát vedl odbor ochrany pƔírody, potƔeboval zoologa vyš-
ších obratlovcư. Byli jsme tou dobou v Sedleci u Mikulova 
a Jirka bıhal na poštu a posílali si s Vaůkem telegramy – 

ZDE�KA 
FLOUSKOVÁ

emeritní 
šéfredaktorka 

ħasopisu Krkonoše
* 1957
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bıhem dne se jich vymınilo nıkolik a veħer byl Jirka 
posledním telegramem pƔijat.

	*-4�+-*��ć.��4'4�&-$/į-$ (҈��(ő)$'��%.$҂�Ǐ ��-)ın-
sko nesedı'*҅
Bezesporu nás oba táhly hory, nebo aspoů zvlnıná les-
natá krajina. Smrk, ne akát kolem Brna. 

Kde se to vzalo v Tobı? Máte v rodinı nıjaké latent-
ní krkonošáctví?
Od mých dvanácti do osmnácti jsem sem jezdila každý 
víkend v zimı. Jsem ten Pražák, co jezdil do Krkonoš 
na lyže. TJ Praha 8 mıla chalupu na Podžalým. 

Vybavíš si svou nejranıjší vzpomínku na hory?
To si vybavím pƔesnı. Jezdili jsme na rekreaħní chalu-
pu do Janských Lázní, kterou tam provozoval zamıst-
navatel mého tatínka, a ta první vzpomínka se váže 
k výletu na Snıžku. Nahoru jsme se vyškrábali, dolư 
jsme jeli lanovkou a mưj otec bıžel pod tou lanovkou 
– nejdƔív s námi držel krok, pak se ta postaviħka zaħala 
vzdalovat. Lanovka jela rychleji a on poskakoval z toho 
kopce dolư.

Utkvıl Ti pƔ$�'$Ǐ)ı z té doby v hlavı nıkdo z místních? 
To asi vưbec ne. Hory jsme vnímali jako prostƔedí, 
kam si jedeme užít. To bylo pƔesnı takové to praž-
ské – pƔijeli jsme si zalyžovat, mıli jsme svoji cha-
lupu, kde jsme si vaƔili. Správce tam žádný nebyl. 
PƔijeli jsme do vymrzlé chalupy, zatopili jsme si 

v kamnech a první noc spali v bundách a ħepicích. 
V létı se dılalo dƔíví a všechno jsme si obstarávali 
sami. Byla to bývalá hospoda, takže dole byl veli-
kánský sál. Od autobusu z KƔížovek se chodilo zá-
vıjemi snıhu. 

Kde jsi na tıch cestách z Prahy poprvé vidıla hory 
��0Ǐ�. .�5�ħala tıšit?
Než se na Horkách sjede na kƔižovatku, kde se odboħu-
je na Studenec. Tam je vidıt horizont, a zda je tam sníh 
a jak to vypadá s mraky nad horama. To už je jistota, že 
když by bylo nejhưƔ, dojdu. 

A srdcovým kopcem je SnıǏ&�҂� Werná hora, nebo 
Kotel?
Pokud to jde, koukám na Snıžku, ale pro mı je to ješ-
tı spíš Žalý. Podle Žalého obhlížím a kontroluju, jaké 
bude poħasí. Navíc tomu Labskému údolí tady u nás 
prostı vévodí.

Kdo je pro Tebe nejvıtší osobností Krkonoš? 
Je jich mnoho, nyní mı jako první napadá Valeri-
an Spusta, s kterým jsem propovídala hodnı ħasu. 
Také o tom, jak z Malých Karpat pƔišel do Krkonoš. 
O životı tam, jak rodina pƔežívala jen díky balíkưm 
s jídlem, které jim maminħina sestra posílala z Ame-
riky. Vưbec si to neumím pƔedstavit: jinak by prý 
umƔeli hlady. Dıti, kterých bylo hodnı, postupnı 
odcházely do svıta. On odešel dƔevaƔit do Krkonoš, 
pak za ním pƔišel jeho bratr Štefan, který pozdıji 
zemƔel jako ħlen HS na Snıžce pƔi záchranı turis-
ty. Valerian si celý život vyħítal, že ho sem pƔivedl. 
Pan Spusta se postupnı vypracoval na špiħkového 
odborníka na laviny, byl výborný záchranáƔ, znalec 
hor a pƔedevším ħlovık. On, který vyrostl na hli-
nıné podlaze v chalupı u maĩarských hranic, byl 
pƔi sledování a mıƔení lavin schopen velmi exaktní 
práce. Byl to také upƔímnı vıƔící ħlovık, kterému 
doma nad stolem visela Poslední veħeƔe Pánı… 
Ale taky dokázal na Luħní boudı v roce 1968 pƔi pƔí-
chodu vojsk Varšavské smlouvy rozmlátit všechny 
skleniħky, do kterých se mu vtılila ta vojska. Tak 
jsem to slyšela. 

��4Ǐ�%.( ��4'4�0�/*#*�&-&*)*ƛ.&į#*�ħlovıka, máš 
taky nıjaké krkonošské místo? 
Návštıvy vodím na Zlaté návrší. V létı popojedeme auto-
busem z Míseħek na Zlaơák a pokraħujeme krásným vý-
letem kolem Rưženħiny zahrádky na Dvoraħky a Kotlem 
zpátky. Ten okruh je na pưl dne a šla jsem ho se spoustou 
lidí. Nıkteré jsem nakonec div nenesla na zádech. Je to pƔí-
ležitost rozhlédnout se v nejvyšších partiích, nahlédnout 
do karư, podívat se na Kotel seshora a pak ho celý obejít. 
Za klidem jsme jezdili celý život na Rýchory ke kamarádưm 
na chalupu. Tam mám své pıšinky. Rýchory jsou mi blízké 
i proto, že se za ħtyƔicet let v podstatı nezmınily. 

„Rýchory jsou mi blízké i proto, že se za 
ħtyƔicet let v podstatı nezmınily.“

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   39 24.7.2023   17:20:12



40

��4Ǐ� ('01őƛ� *� +-*(ınách nebo nepromınách za 
ħtyƔicet let, jaká je nejvıtší zmına, která se odehrá-
la za Tvého pobývání v Krkonoších? 
Vnímám velikou zmınu v tváƔi mısteħek a obcí ve výstav-
bı. To mı trápí. Apartmánová výstavba ve Vítkovicích, 
Špindlu a Peci. Špindlerưv Mlýn býval tak krásný – ještı 
v roce 1995, když se restituovaly hotely. NahoƔe vykuko-
val kostelík, zato dnes je tam natlaħených staveb. DƔíve 
i zahraniħní návštıvy obdivovaly Špindl jako horské le-
tovisko, protože byl krásnej. Dnes už bych tam nikoho 
nevzala. Pec to samé. A to vše vzniklo až po roce 1990… 
Už se nemưžeme vymlouvat na žádnou stranu a vládu. 

V krajinı pƔibylo cest, zpevnıných ploch. Úplnı dras-
ticky nevnímám, že pƔibyly sjezdovky a lanovky – víc 
mı trápí jejich zázemí, parkovištı, doprovodné budo-
vy. To odlesnıní je vıc pomíjivá, vždyơ Krkonoše byly 
nıkolikrát odlesnıny. Nejvıtší neštıstí není otevƔený 
pruh lesa, ale vznik betonových ploch a dalších staveb, 
které se budou tıžko odstraůovat.

Tvưj vztah ke krajinı vyústil nebo se katalyzoval 
v ħinnost okrašlovacího spolku. Co pro Tebe zna-
( )ć҂� Ǐ � .$� '$�$� 5�ħali hledıt i toho, co není jejich 
vlastnictvím?
Je to výborná zpráva o tom, že vnímají hodnoty kolem 
sebe, které chtıjí rozvíjet. Myslím, že lidi se pocitovı 

vrátili domư. Po tom, co jsme vycestovali do svıta 
a porozhlíželi se, se najednou vracíme a opravujeme 
kapliħky a sázíme stromy. Lidi si nyní dılají hezké okolí 
místa, kde žijí. Dva roky jsem pracovala v Libereckém 
kraji pro neziskovku a v rámci toho jsem se zúħastnila 
cesty do Ameriky, do Nové Anglie, kde jsme navštívili 
Ɣadu spolkư a sdružení. Tak jsem vidıla, jak obħanská 
spoleħnost mưže fungovat a co se dá spoleħnı vytvo-
Ɣit. Z téhle zkušenosti ħerpám dodnes. VıƔím, že lidé 
jsou v jádru dobƔí a je v nich ochota pomáhat a chuơ 
nıco spoleħnı vytváƔet, a taky jsem se o tom mnoho-
krát pƔesvıdħila. Zároveů ale mezi lidmi stále panuje 
velká nedưvıra – my sázíme stromy a kolemjdoucí se 

ptají, proħ to dıláme, když nám je stejnı nıkdo ukrad-
ne… V nedưvıƔe v pozitivní perspektivu vymyslí tisíc 
dưvodư, proħ nıco nedılat.

Taky jsem tenhle typ skeptika a teĩ vidím, jak se ze-
lenají okolí cest novými alejemi a ve vrchlabském 
mıstském parku se pıstují maliny a hloubí jezírka.
Vznik mıstského parku pƔipomíná ħasy ještı pƔed 
první svıtovou válkou. V dobı, kdy lidi mıli najednou 
ħas se rozhlédnout kolem sebe a zaħít zvelebovat své 
okolí: byl to ħas rozvoje technologií, nehrozily už žád-
né velké epidemie. Tehdejší okrašlovací spolek dostal 
darem louky, nasázel ħtrnáct tisíc sazenic a dnes tu 
máme pƔes sto let starý park. Winnost spolku zakázal 
Hitler v roce 1938. Totalita nesnesla nekontrolovatelné 
shromažĩování lidí a jejich iniciativy. 

Pojĩme se dotknout Tvého šéfredaktorování ħaso-
pisu Krkonoše a Jizerské hory, jak dlouho jsi byla 
�0ƛő�$�#'�1*0�(�"�5ő)0҈
S ħasopisem jsem od roku 1994 strávila patnáct let 
a z toho jedenáct let jsem dılala šéfredaktorku. Díky 
ħasopisu jsem velmi dưkladnı poznala celé Krkonoše 
a spoustu lidí, za což jsem velmi vdıħná. Pochopila 
jsem mnoho z jejich historie – psaly se ħlánky od udá-
lostí minulých až po souħasnost. Mıla jsem neobyħej-
nou možnost dotknout se celé Ɣady témat: Ɣemesel, 

historie, pƔírodních vıd, hospodaƔení. Všechno to je 
provázané a formovalo to historii a podobu Krkonoš. 
Stejnı jako architekturu a životy lidí až dodnes. 

Zaħínali jsme s 29 stranami, z nichž bylo šest inzertních 
s prapodivným papírem. WtenáƔská obec se rozpadala. 
Rychle jsme pƔešli na kƔídový papír a postupnı pƔidá-
vali barevné stránky, až jsme se dostali na dvaapade-
sát! Vzpomínám, že jsme tam v jednu chvíli na poħátku 
byly samy jen se sekretáƔkou Evou Šimưnkovou. Nebýt 
toho, že všichni kamarádi zaħali psát ħlánky, tak jsme 
to dohromady vưbec nedaly. To byly neskuteħnı hek-
tické chvíle, tohle celé znova nastartovat. 

„Po tom, co jsme vycestovali do svıta a porozhlíželi se, 
se najednou vracíme a opravujeme kapliħky a sázíme 
stromy. Lidi si nyní dılají hezké okolí místa, kde žijí.“
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Ty jsi pƔíklad Ɣádnı introdukovaného nepưvodního 
druhu 
Ano, já dokonce dılám Krkonošákưm pƔednášky o tom, 
co mají v chalupı. Ti lidé to nevıdí a netuší, k ħemu 
sloužil hák, na který se vyvazoval tkalcovský stav…

Vybavuje se mi Fuchsova rytina ze svıtnice krko-
nošské chalupy. Máš nıjaký kus umıní spojený 
s Krkonošemi?
Urħitı povídky Josefa Šíra, z nichž se dá vıtšina ħíst 
dodneška, protože je to psané moderním jazykem. 
Jsou tam jedineħné krátké skici z horského života. TƔe-
ba setkání sestry s bratrem vykresluje všední boj zdej-
ších lidí o živobytí. Vždycky mı taky velmi fascinovalo 
tkalcovství a toto Ɣemeslo obecnı. Kdysi v Rokytnici 
jsem se v tkalcovnı dostala k žakárovým strojưm. Byly 
to vysoké stroje, nad kterými se vznášely karty s tisíci 
otvory na nitky, a tím se vytváƔel vzor. Tyhle stroje mıli 
i v chalupách, kde je zakopávali do zemı, protože byly 
neuvıƔitelnı vysoké. A když v druhém patƔe tkalcovny 
ty stroje všechny naráz jely, houpala se s námi celá 

dƔevıná podlaha. Ohlušující hluk, prach a chmýƔí ve 
vzduchu a v tom pohybující se ženy jako pƔízraky ko-
lem Ɣad obƔích strojư – bylo to jak nıjaký obraz z pƔed-
peklí. Âemeslná dovednost, kterou si lidé pƔedávali po 
generace, a každý k tomu nıco pƔidal, mı nepƔestává 

fascinovat. To samé skláƔství. Ve sklárnı Novosad jsme 
vidıli vzorky – úžasné skláƔské výrobky, které už dnes-
ka nikdo nedokáže ani napodobit.

Bohatství ħeho bys pƔála Krkonošskému národnímu 
parku?
Aby Správa KRNAP byla organizací, kde je každý na svém 
místı a všichni odevzdávali parku maximum. Aby Sprá-
va mıla hodnı takových JiƔích Flouskư – mưj muž pro 
Krkonoše opravdu, jak se Ɣíká, dýchal. Myslím, že hory 
jsou silné a vypoƔádají se s mnoha promınami. A my 
bychom do nich mıli co nejménı zasahovat, aby mıly 
šanci utkat se se vším, co se na nı valí. Klimatická zmına 
není jen pojem. Jak ħlovık chodí po rašeliništích, vidí, 
jak voda ubývá… Snad vše zvládnou jako už mnohokrát.

„Âemeslná dovednost, kterou si lidé pƔedávali po generace, 
a každý k tomu nıco pƔidal, mı nepƔestává fascinovat.“
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Dlouholetý šéf strážní služby 
Krkonošského národního parku je 
výrazná osobnost a svého druhu 
prưkopník. K rozhovoru za mnou 
pƔichází do redakce s dynamikou 
sobı vlastní. Je mimo jiných zásluh 
duchovním otcem strážní 
služby na koních, která patƔí 
k významným a výrazným zpưso-
bưm komunikace správy národního 
parku s veƔejností. Právı spolupráci 
s lidmi a pıstování dobrých vztahư 
považuje za základní kámen 
práce v krkonošském regionu.

Jana TesaƔová

Trutnov je ke Krkonošưm pomırnı blízko, ale kudy vedla 
Vaše cesta sem k horám a k parku? 
Táta sice pochází z Hradce, ale ve veterinární péħi mıl Malou 
Úpu, Velkou Úpu a Pec, kam byl pƔidılen. Mnı byly tehdy tƔi 
roky. Náš barák v Trutnovı do dneška stojí, i ty dveƔe, které 
tam pamatuju jako kluk, jsou poƔád stejné. Mám k nim nı-
jakou nostalgii. Dobu jsme bydleli za Dvorem Králové, pak 
zase ve Zlaté Olešnici. Když jsem pak zaħal chodit na lesnic-
kou akademii, stıhovali jsme se zrovna do Mladých Bukư.

��&�/*�14+���'*҂�&�4Ǐ�%./ �./0�*1�'�)��' .ć-)ı? Na co rád 
vzpomínáte? 
Jsem hrdej na to, že jsem tuhle lesárnu dılal v Trutnovı, v té dobı 
to byla prestižní škola. Jsem hrdej na to, kdo nás uħil, co to bylo za 
lidi – kantoƔi z praxe, kteƔí nám mıli co Ɣíci a ukázat v lesním pro-
vozu. Nikdo si nedovolil neznat. 1. ħervence 1973 jsem odmatu-
roval a nastoupil ke KRNAPu. O mé budoucnosti vlastnı rozhodl 
otec, šéf parku, šéf lesního závodu a šéf ochrany pƔírody a služeb. 

JAROMÍR
GEBAS

bývalý vedoucí 
strážní služby

KRNAP
* 1953

07

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   42 24.7.2023   17:20:12



43

Řeknıte, kdo je Jaromír Gebas pro Krkonošský ná-
rodní park nebo pro Krkonoše? Wím se nejvíc cítíte? 
No já jsem se vždycky cítil tím, že jsem odsuĩ z Krko-
noš a jsem z toho území, které jsem miloval odmalin-
ka. Na Krkonoše bych asi tıžko nıkdy zanevƔel. 

��4Ǐ�. �*�)ıkud vracíte domư, z jakého místa po-
prvé vidíte hory?
Jezdím rưznı, na Hradec, na Jiħín nebo pƔes Pecku, tam 
je to hezounký. Když se vyhoupnete nad ten bukovinskej 
les, už tam je to topolový stromoƔadí nad Peckou. Tam je 
výhled na ty východní ħásti Krkonoš až vlastnı po Kotel 
a ħást Jizerek. Karová území od Snıžky až po Kotel i vr-
cholové partie Krkonoš i nižší partie napovídají o citlivé 
péħi o horské lokality, které živily místní usedlíky. Horské 
louky druhovı napovídaly o cílené péħi, chovu dobytka, 
lesnické ħinnosti, která vždy nebyla v rozporu s pƔírodním 
prostƔedím, jak se nıkdy v souħasnosti prezentuje.

SnıǏ&�҂� Werná hora, Kotel – který vrchol je Vám 
) %�'$Ǐƛő҈�
Na louce, kde dnes stojí hotel Horizont, mı táta zaħal 
uħit lyžovat. Tam jsem ve stínu Snıžky strávil mládí. 
Velmi mı oslovují všechna karová údolí, aơ je to ObƔák, 
aơ je to Labák, aơ je to Kotel. To jsou území, která vám 
odpovıdí na spoustu vıcí, od historie poħínaje pƔes 
chování lidí a vztah k pƔírodı.

��(�1�#*-ć�#��#*�ő/ �- '�3*1�/҈�
Mám to území rád jako celek, jak vpadnu do lesa, vzpo-
mínám na to, kdy jsem tam s kým zaħínal, protože oni 
už nıkteƔí bohužel nejsou mezi námi. A já v každý ob-
lasti mám nıkoho, na koho hroznı rád vzpomínám. 

��4Ǐ� 15+*( ) / � )�� �ıtství, mluvil jste o Peci 
pod SnıǏ&*0҂� &�*� �4'� ��ƛő(� +-1)ő(� &*)/�&/ (�
s Krkonošemi? 
Tady z Krkonoš to byl Zdenek Papík, ale nechtıl bych 
vynášet jenom nıkoho, protože to byla generace lidí, 
kteƔí všechno dılali srdcem. Rozhodnı chci vzpome-
nout na hajného, pana Šolce, Zdeůka Pavelku, pana 
Mrkviħku staršího nebo pana Školníka. 

My jsme už dost brzo mıli odmalinka své povinnosti. 
Už v první tƔídı jsem umıl sekat kosou, to mı dıda 
na lesních loukách nauħil. PƔišel jsem domư ukázat 

to tátovi. Âíkal: „Tak a máš to jasný – králíci, dobytek, 
všechno máš na starost.“ 

Pojĩ( �&�./-ćǏ)ő�.'0Ǐ�ı҂�&� �1)ő(ć(҂�Ǐ �%./ ��.$�
) %1ő��5�+.�)Ǉ҅�
Zaħal jsem jako manuální pracovník na Rýchorách, 
zastupoval jsem strážce, který mıl úraz. Když jsem 
se vrátil z vojny, první na mı ħekalo výbırové Ɣízení. 
Âeditel Svoboda tehdy Ɣekl, že mi dává tuhle mož-
nost. Âízením stráže byl tehdy povıƔený Pepa Bucha-
rư a byl tam s ním jeden cestáƔ a Boban Zeman. 
Po tƔech mısících strážní služby si mı Ɣeditel zavolal, 
že si mı vyzkouší, dvı hodiny jsem byl u nıj v kance-
láƔi a zaħal od mapy, orientace na mapı, místopis, za-
jímavosti z botaniky, nıco k lesu… Pak Ɣíká, výsledek 
ti sdılím patnáctého ledna, nebo tak nıjak. A v lednu 
77 mı jmenoval vedoucím stƔediska terénní služby ve 
Špindlerovı Mlýnı. Dostal jsem za úkol dodılat celej 
ten barák vħetnı úpravy a nauħnou stezku pramene 
Labe. První jsem dılal Rýchory, to jsem dılal s dok-
torem Štursou, než jsem odešel na vojnu. A pak se ve 
Špindlu otevƔelo informaħní stƔedisko pro veƔejnost. 
Lidi jsem nemıl, a to se tam dılalo všechno, od po-
volení k vjezdu, vstupy, regulace návštıvnosti, péħe 
o cesty, takže se zaħalo budovat to pracovištı, udılali 
jsme pasport cest. Všechno bylo motivováno tak, aby si 
návštıvník uvıdomil, že je na území parku. A pro lidi. 

To znamená pƔednášky, doprovody, tematické veħery. 
Kamarád z Ameriky mi posílal rưzné materiály, jak co 
chodí tam u nich, tak jsem to proħetl, a co se hodilo pro 
naše podmínky, to se zaħlenilo a použilo. 

Jak dlouho jste ve Špindlu zưstal? 
Deset let urħitı. Já jsem tam dlouho žil, od roku 1975 
do posledního prosince roku 2012.

��+�&�0Ǐ�%./ �ƛ '�)��ƪ./Ɣedí nebo zas jinam? 
Chvíli jsem tam byl za Ɣeditele Svobody, pak pƔišla revo-
luce, to jsem na chvíli odešel, a když jsem se vracel, bylo 
mnı úplnı jedno, jestli pƔijdu na pozici námıstka nebo 
klidnı k lopatı. Tak jsem zaħal ve Špindlu jako strážce. 
My jsme dılali i velké opravy, byli jsme takový sobıstaħ-
ný podnik, to se všechno rozvíjelo za Svobody. Âeditel 
se rozhodl, že pưjdu teda tam. Od roku 94 nastoupil 
Ɣeditel Lábek, který mı povıƔil vytvoƔením exkurzního 

„V každý oblasti mám nıkoho, na koho hroznı rád vzpomínám.“
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pracovištı pro návštıvníky. To byl pan Ɣeditel, zasloužil 
se o zvýraznıní péħe o území NP, opravy a údržbu cest-
ní sítı, vħetnı turistických cest a jejich znaħení. Zaħali 
jsme uplatůovat nové technologie výroby zaƔízení do 
terénu, rozšíƔily se služby pro návštıvnickou veƔejnost 
a místní obħany. V Krkonoších se zaħalo pracovat na ob-
novı lesư po imisní kalamitı, pưsobila tu nadace FACE 
a to byl další rozkvıt KRNAPu.

V nıkolika pƔedešlých rozhovorech jsme ơukli do 
./-ćǏ)ő� .'0Ǐ�4� )�� &*)ő�#� �� *+�&*1�)ı padlo Vaše 
jméno. Jak to celé vzniklo?
To bylo v roce 78, 79, kdy pƔijel na ħerno mưj kama-
rád, kterej utekl do Ameriky, a pƔivedl mı k myšlence 
na jízdní stráže. Asi do sedmé tƔídy jsem aktivnı jez-
dil, dokonce závody, než mı kưů shodil, a pak jsem se 
nadchnul pro motorky.

Spadl z konı���1' 5'�)��(*/*-&0҅�
No a tak jsem samozƔejmı o tomhle uvažoval a s kama-
rádem architektem jsme dokonce naplánovali projekt 
ustájení. Bylo to velké zaƔízení, kde mılo být 10 koní, 
asi sto metrư od informaħního centra ve Špindlu. Tam, 

co byl dojezd z Masarykova mưstku, zưstala v lese plo-
cha, kam by se to bývalo vešlo. 

��&Ǐ �('01ő( �*�0./ć% )ő���*�/*(҂�Ǐ ��4�&*)ı byli 
v majetku Správy?
Nakonec na to nebyla doba stavıná, krưħek se ale pƔe-
ce jen udılal. Pár hucul koní z Mılnické boudy jsme 
mıli ustájených v Peci pod Snıžkou. Všechny služby 
s tím spojené pro nás zajišơoval pan Kraus, který byl 
koħím. Ani to nám nakonec neschválili, ale vedlo to 
k dnes legendární vyjížĩce do Krkonoš. 

No, a když pak pƔišel Honza HƔebaħka, jak je to s tıma 
koůma, Ɣíkám, udıláme to jinak. A celej ten projekt 
jsem sice oprášil, ale úplnı ho pƔekopal tak, že co by-
chom chovali konı, když je to práce a nemám k tomu 
lidi. Já jsem se znal dobƔe s lidmi na Janovı hoƔe, pro-

tože jsme s nimi jeli týden po kopcích, o tom je kniha 
Kưů pro Krakonoše, která popisuje celý ten náš týden-
ní výjezd. Vyjeli jsme bez lidí, jen tak. Na to jsem se mı-
síc pƔipravoval, moje kobyla Bludiħka šla i s hƔíbıtem. 
Ale to je na padnutí, když ta kobyla s sebou má hƔíbı. 

Jel s námi fotograf Holeħek, ten dılal myslivost. Museli 
jsme si psát každý den zápisky z pozorování, jak se kưů 
chová. Vybral jsem trasy tƔeba Dlouhým dolem, k Vý-
rovce a takovýhle. Z našich zápiskư pak vznikla ta kni-
ha pro dıti s fotkami, je tam tƔeba plavení koní, když 
jsme s nimi plavali v AlbeƔicích, všechno tam je. Já 
vyjíždıl veħír, abych mohl psát o zvıƔi, jak se s ní kưů 
snese, jak se staví k jelenưm a tak dále. Dokonce je tam 
i zmínka, že jsem do té doby jezdil motokros. No tak se 
to zrodilo a takhle to fungovalo. A lidi to vzali, bylo to 
velký, zajímavý. 

S Ivanem Karbusickým z Janovky jsem vstoupil do 
jednání. Pronajmeme konı, systematicky proškolíme 
strážce… Když jsem konħil, kluci byli vybavení, kou-
pili jsme sedla a takhle to pak zaħalo fungovat a prý 
to stále funguje. 

Pane Gebasi, co byste parku pƔál jednak k šedesáti-
nám a jednak do budoucna? 
Na prvním místı by mılo být, aby se zlepšil a zmınil 
vztah parku vưħi veƔejnosti, místním lidem a lidem, 
kteƔí tady chtıjí nıco pro to území i udılat, ale nemo-
hou z toho dưvodu, že úƔedníci se chovají nadƔaze-
nı a ztratili pokoru. K té je potƔeba se vrátit a trošku 
k tomu vztahu ħlovıka k ħlovıku a k lidem, kteƔí tady 
žijí. Nadále je nutno se vınovat aktivní péħi o území, 
vrátit se ke spolupráci s místním obyvatelstvem a zís-
kávat je pro podporu zdravé neortodoxní ochrany úze-
mí mimo zastavıné ħásti krkonošských obcí. Nekoloni-
zovat pƔírodní prostƔedí názory, které se povyšují nad 
pƔírodní procesy a logickou praktickou péħi. Zkvalitnit 
ħinnost pracovníkư v komplexní péħi o svıƔené území 
tak, aby byla oħividnı zjevná, abychom si toho také 
v terénu pƔi naší návštıvı území všimli a oslovila nás. 

„Nadále je nutno se vınovat aktivní péħi o území, vrátit 
se ke spolupráci s místním obyvatelstvem a získávat 

je pro podporu zdravé neortodoxní ochrany území 
mimo zastavıné ħásti krkonošských obcí.“
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Architekti jsou zvláštní živoħišný 
druh. Málokdo jim rozumí. 
Když ale máte odvahu a svıƔíte jim 
svou stavbu, tak se pak dıjí vıci… 
A dıly se i v pƔípadı našeho vrchlab-
ského Krtka, pƔesnıji Krkonošského 
centra environmentálního vzdı-
lávání, jehož „otcem“ je uznávaný 
architekt Petr Hájek. Potkali jsme se 
v jeho ateliéru v Praze na Smíchovı. 

Michal Skalka

Kdy ses, PetƔe, poprvé dostal do Krkonoš? Co pro tebe 
znamenají? Jaké na nı máš první vzpomínky?
No to je tıžká otázka. Zkusím si vzpomenout. Myslím, že to 
bylo na lyžích s tátou. Bylo mi tak šest nebo sedm let, a tak 
už nevím, na jakém místı to pƔesnı bylo. Vzpomínám si jen 
na ohromné závıje, které mı pƔevyšovaly a na vlek, na kotvu, 
na které jsem neumıl jezdit a také na hospodu. Takovou dƔe-
vınou hospodu. Vonıla jídlem... To jsou moje první vzpomínky. 

Vonıla jídlem? 
Hospody byly tenkrát spíš zahulený, ale tahle taková nebyla. 
Pamatuji si, že jsem tam mıl pstruha. Je to možná zvláštní, 
ale výraznı si tu vzpomínku vybavuji právı pƔes nos. 

PƔed 45 lety – to je dlouhá doba. Jak se za tu dobu ve tvých 
oħích Krkonoše promıůovaly, jakou cestu za tu dobu 
urazily? 
Z mého pohledu architekta prošly, zejména v posledních 
dvaceti letech, velmi rychlou urbanizací. Ta jim ovšem 
bohužel na mnoha místech neprospıla. Dokud se stavı-
ly nebo zvelebovaly izolované stavby nebyl to problém. 
Problém nastal až s pƔíchodem takzvaných investiħních ne-
movitostí. Tedy velkých a ħasto k pƔírodı, ale i tradiħnímu 
osídlení, bezohledných developerských projektư. Postavily 
se i v malých obcích nebo dokonce i v krajinı. Jako pƔíklad 
mưžu uvést Vítkovice.

PETR HÁJEK

architekt
* 1970

08

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   46 24.7.2023   17:20:17



47

Popisuješ ty zmıny jako pomırnı výrazné, stále se 
zrychlující. Stále vzniká spousta nových, nıkdy ar-
�#$/ &/*)$�&4�+-*+-��*1�)Ǉ�#�./�1 �ҁ��4.'őƛ�.$҂�Ǐ �
ta zmı)��% �&�' +ƛő(0҂�) �*�Ǐ �% �/*�5(ına k horší-
mu? Refl ektuje to vývoj spoleħnosti, nebo to utíká 
nıkam úplnı jinam? 
Jestli stavím kvalitnı, anebo jak Ɣíkáš architektonicky 
propracovanı je až ta druhá otázka. První je ta, jestli je 
v zájmu ochrany pƔírody dobré se stavbou vưbec uva-
žovat. Ano, je vidıt, že se zlepšuje kvalita staveb i je-
jich architektura. Nedávno jsem šel na Janovu Horu 
a vidıl nové domy bez plotư kolem pozemkư. NıkteƔí 
chalupáƔi se už pƔestali opevůovat a cítí se souħásti 
pƔírody. Nová generace majitelư je zƔejmı empatiħtıjší 
k ostatním a je ochotnıjší vzdát se svých majetnických 
pocitư. Vždy tady budou lidé, pro které jsou zásadní 
hodnotou peníze a naproti tomu lidé, pro je to pƔíroda 
a ti se musí domluvit na spoleħném kompromisu. Jen 
je nepochopitelné, proħ se ta debata vede i v oblas-
tech uvnitƔ hranice národního parku. Tady pƔece není 
o ħem diskutovat. 

�*1�Ǐ0% š se alespoů�/-*�#0�5��(ő./)ő#*҂�&�4Ǐ�(ćƛ�
ve Vítkovicích chalupu? 
Je mi dobƔe tam, kde mám pƔátele. A tady je mám 
– ħasto místní patrioty, kteƔí dılají nezištnı mravenħí 
práci. Kultivují pƔedevším ten meziprostor mezi domy. 
Intelektuální prostor abych byl pƔesnıjší. Kultivují i mı.

Narodil jsem se v Karlových Varech, pak jsme bydleli 
v Chebu, pak jsem odešel do Prahy a nyní bydlíme s ro-
dinou v Mnichovicích. PotƔebuji cítit spƔíznınost s mís-
tem, mám mnoho domovư a jedním z tıch domovư 
jsou teĩ i Krkonoše.

Co pro tebe Krkonoše znamenají v /*(/*�*&�(Ǐ$&0҂�
&�4Ǐ�/*�) )ő�(ő./*҂�&� �. .�)�-*�$'҂�) +*1�Ǐ0% ƛ�. �
úplnı za místního, ale zase na druhou stranu tady 
máš dưm, do kterého jezdíš dost ħasto. Tak co jsou 
Krkonoše pro Tebe právı teĩ? 
Vlastnı hodnı. Jak jsem Ɣíkal, je to mưj další domov. 
Místo kde se cítím zakotvený. Nejezdím sem jen sportovat 
a obdivovat pƔírodu. Wastokrát pƔijedu jen tak, koukám 

na hvızdy, na srnky a zajíce co nám bıhají po pozemku. 
Pobývám s radostí jen tak v tom konkrétním okamžiku. 
Takových míst nemá nikdo ve svém životı moc. 

Jakým zpưsobem ovlivůují Krkonoše tebe a tvoji 
+-ć�$��� 5�. �)���-0#*0�./-�)0҂� %�&�.$�(4.'őƛ҂� Ǐ � /4�
ovlivůuješ Krkonoše? Byl jsi pƔ �. ���- "0'�ħní ko-
mise v Peci pod SnıǏ&*0��� 0+Ɣímnı Ɣeħeno, tvoje 
stopa v Krkonoších je taky svým zpưsobem docela 
dobƔe ħitelná. 
Považuji si pƔíležitosti, že jsem mohl ve Vrchlabí, v krás-
ném parku, navrhnout vzdılávací centrum. S každou 
stavbou cítím odpovıdnost za to, že nıjakým zpưso-
bem ovlivním místo a lidi, kteƔí tam pƔijdou. Myslím 
si, že se podceůuje vliv architektury, a stavby investor 
vıtšinou požaduje navrhovat tak, aby byly hlavnı pro-
voznı dobƔe uspoƔádány. DƔíve vyrưstaly domy více 
z krajiny. Krajina konħila v obvodové zdi. Dnes jsou 
kolem domư parkovištı a všelijaké terasy a zpevnıné 
plochy. Obdivuji, když vznikne budova, která umí být 
v symbióze se svým prostƔedím. 

Co se týká práce v regulaħní komisi, tak jsme pracova-
li na tom, aby byla jasnı defi novaná hranice, kde kon-
ħí mısto a kde naopak zaħíná krajina. Situace se ale 
mıní a tıch dobrých domư zaħíná být více. Je to ta-
kový efekt Litomyšl. Hodnı z tıch, kdo staví už ví, že si 
k tomu má vzít dobrého architekta.

��&�.$�(4.'őƛ҂�Ǐ ��-&*)*ƛ �)�*+�&�*1'$1ůují tvoji práci? 
PƔesto, že bych si teĩ pƔál Ɣíct, že mou práci ovlivůují, 
tak myslím, že to tak není. Alespoů ne pƔímo. Ovlivůují 
ovšem bezpochyby mı. Pomáhají mi kompenzovat 
stres. PƔedtím než jsem Krkonoše objevil, mi takové 
místo chybılo. Jsem rád, že je mám. 

��4Ǐ�. �+*�ő1ć( �)��+-*�)ć.҂��+-ć10��-&*)*ƛ.&į#*�
)ć-*�)ő#*�+�-&0�1 '($� 5ć.��)ő� ./�1�0҂� %őǏ� % ��-&*Җ
nošské centrum environmentální výchovy Krtek, 
&/ -į�./*%ő�1 ��-�#'��ő҂�%�&�. ��ő1ćƛ�.�*�./0+ (�0Ǐ�/įҖ
mıƔ 10 let na tuhle stavbu? 
Jsem na ní pyšný. Jen je škoda, že za ní stojí ta mons-
trózní administrativní budova. Vždy, když tam pƔijdu, 

„PotƔebuji cítit spƔíznınost s místem, mám mnoho domovư 
a jedním z tıch domovư jsou teĩ i Krkonoše.“
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tak sním, že se zbourá nebo pƔestaví. Jsem rád, že ce-
lou oblast rozvíjíte. Tıším se na vstupní objekt re-
konstruovaného kláštera augustiniánư, který navrhli 
Roman Koucký a Šárka Malá. Je vskutku zajímavý 
a krásný.
 
Pojĩ( �. �1-ć/$/��-/&0ҁ���4Ǐ�. �)��/*�+*�ő1ćƛ�.�*�Җ
stupem, ħeho si na Krtku ceníš nejvíc? 
Že umí stárnout a že byl pƔijatý. 

MưǏ ƛ�/*�14.1ıtlit? 
Jak jsi zmínil, je to asi 10 let co byla stavba dokonħe-
na, a i takto krátká doba se vıtšinou nıjak projeví. 
V tomhle pƔípadı, u Krtka, zmıny vnímám pozitivnı. 
NapƔíklad interiér díky tomu, že je z pƔírodního dƔe-
va krásnı zestárnul. Má teĩ medovou barvu a kresba 
dƔeva je mnohem intenzivnıjší. Tím se zmınila atmo-
sféra uvnitƔ, která má teĩ blíže k pƔírodı. Rovnıž nová 
vrstva, kterou jste tam pƔinesli, je s domem v symbi-
óze. Kdykoliv pƔijdu, tak mám radost, že vidím, že je 
ten dưm živý. Mikroskopy, modely zvíƔat, broukư, stı-
ny s obrázky, které nıkdo namaloval a pak se jimi ob-
klopil. Toho, že jste dưm pƔijali si cením nejvíc. 

�)�Ǐő( �. ҂���4��-/ &��4'�%�&*�' /��'*҂�&/ -į�(ć��Ǉ/�
ve vzduchu, létat, pƔ 1ćǏ /�'$�$���) �+�-&*1�/�1�#�)Җ
"ć-0ҁ��-*./ı��-/ &�(0.ő�Ǐő/�'$�($ҁ
Myslím ħasto na Tebe, kde se v Tobı bere stále ta ener-
gie. Ty jsi toho Krtka takƔíkajíc oživil. Od té doby pracu-
ješ na tom, aby neživoƔil, nepƔežíval, ale prostı žil, aby 
tam bylo, jak se Ɣíká, stále rozsvíceno.

Mám radost i z hybridního konceptu garáže, a že fun-
guje tak, jak byl zamýšlen. Díky nımu tam nejsou jen 
auta, ale výstavy a spoleħenská setkání. Je dobƔe, že 
se to místo stalo i galerií a že tam hodnı lidí rádo cho-
dí. Myslím i na ty, kteƔí tuhle stavbu urputnı a spoleħ-
nı vybojovali. 
 
Vzpomeneš si na nıjakou osobnost, kterou máš 
spojenou s Krkonošemi, souħasnými, i minulými, 
nıkoho, kdo je pro tebe taková ta výrazná persona, 
která vystupuje nad okolí? 
Jmenovat vždy hrozí tím, že na nıkoho zapomenu. 
DopƔedu se tedy omlouvám. SoustƔedím se proto pƔe-
devším na ty osobnosti, se kterými jsem se pƔi své práci 
setkal a mám je v živé pamıti. Je to Jan HƔebaħka, byl 

výborným Ɣeditelem po profesní i lidské stránce. Byl 
ħlovıkem nesoucím kưži na trh. Vždyơ to bylo vlastnı 
šílené stavıt podzemní dưm v bývalém korytı Ɣeky, 
pıt metrư od správní budovy, lomenicovou konstruk-
ci z betonu s trávníkem na stƔeše a s dƔevıným interié-
rem. Robin Böhnisch, souħasný Ɣeditel, díky kterému, 
se mimo jiné, zahájil mimoƔádný projekt rekonstruk-
ce Muzea Krkonoš. Starosta Pece pod Snıžkou Alan 
Tomášek, který dlouho na svých bedrech nesl úspıšný 
rozvoj mısta. Tito lidé Krkonoše milují a udılali pro nı 
mnoho dobrého a svou osobností pƔispıli k všeobec-
né kultivaci. To samé platí o rodinı Klimešư, Vladimíru 
VoboƔilovi nebo Martinovi Kubíkovi z Litomyšle, obdi-
vovatelưm pƔírody, umıní a architektury. A nesmím za-
pomenout na Tebe. Myslím si, že vlastnı díky Tobı se 
promınil mưj vztah ke Krkonoším a mám v Tobı ka-
maráda i rádce.
 
Ještı poslední vıc na závır. Krkonoše mají, pokud 
si dobƔe pamatuju, ještı pro Tebe jednu výzvu jeden 
nedokonħený projekt v Peci pod SnıǏ&*0ҁ� �ưǏ ƛ�
nám to nıjakým zpưsobem pƔ$�'őǏ$/҂�*��*�%� ҈ 
Jedná se návrh muzeum lanové dráhy v objektu, kde 
dƔíve byla historická spodní stanice. DƔevıná budova 
by se mıla zrekonstruovat a budou zde umístıny mul-
timediální expozice, archiv s badatelnou i malé ná-
vštıvnické centrum. Souħástí muzea je nauħná stezka. 
Stezka, subtilní lávka v krajinı je doplnına drobnými 
objekty, které umí zesilovat zvuky pƔírody. V jednom 
z nich mưžeš napƔíklad slyšet zvuky podzemní Ɣeky. 
Realizaci zatím komplikují majetkové pomıry dotħe-
ných pozemkư, ale jsem optimista. 

Ještı na závır se vrátím k naší mnohokrát vedené 
diskusi o tom, jak by obecnı mıla vypadat archi-
tektura v národním parku. MưǏ ƛ�/4/*�)�ƛ �� ��/4҂�
&/ -į�.$�(4.'ő(҂�Ǐ �+-*�(ı osobnı��4'4�1 '($�0Ǐ$Җ
teħné, shrnout do dvou vıt, do tƔí vıt? 
Já myslím, že národní park není exkluzivní kulisa pro 
architekturu, že tady stavby nemají být šperky umístı-
né do krajiny, i když je to lákavé. Také si myslím, že by 
se tady s architekturou mılo šetƔit. Vıci, které je mož-
né udılat jednoduchým Ɣemeslným zpưsobem, tƔeba 
pƔi bıžné údržbı lesa, by se nemıly pƔíliš estetizovat, 
aby se cesta krajinou nestala jakýmsi archi-cachingem 
po architektonických exponátech. V národním parku 
je pƔeci pƔíroda na prvním místı. Nebo ne? 
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Tomáš Hájek, starosta Poniklé, prin-
cipál toto a toho, za dvanáct let svého 
pưsobení ve starostovském kƔesle 
dovedl Poniklou na 3. místo v celo-
státním kole soutıže Vesnice roku. 

Radek Drahný

Pane starosto, povızte mi, prosím, kdo je to vlastnı 
Tomáš Hájek?
Hm, kdo jsem? Mám se za hodného hocha a tak trochu za-
padlého vlastence, který vyrostl tady na patı hor. Už bıhem 
studia jsem se zaháħkoval do nıkolika spolkư, zejména di-
vadelních, a už jsem tu v tıch horách musel zưstat, aħ je mi 
tu stále zima. PƔi volbı budoucího povolání jsem chtıl nıja-
ké vesnické a váhal mezi uħitelem a geodetem. Vyhrála geo-
dézie, protože jsem si chtıl ušetƔit nervy s plnou tƔídou dıtí. 
Ovšem jako geodet jsem se živil jen necelé tƔi roky a potom 
jsem se stal starostou, kterým jsem už tƔináctým rokem. 

��&Ǐ � %./ ��#/ıl utéct od práce s lidmi – a skonħil jste 
u práce s lidmi. 
PƔesnı tak. Mıl jsem v plánu za slunných dní mapovat svıt 
a pƔes zimu pak v klidu kanceláƔe kreslit mapy. Taková vy-
snıná idylka, ovšem v reálu ponıkud nedosažitelná. A nako-
nec nejzajímavıjší na geodézii stejnı byli ti lidé, se kterými 
jsem se potkával, u sousedských sporư o hranice obzvláštı.

A stát se starostou jsem nechtıl, urħitı ne v tıch 27 letech. 
S partou kamarádư jsme chtıli být v zastupitelstvu. Âíkali 
jsme si, že tƔeba jeden dva mandáty bychom mohli urvat, 
sdružení jsme nazvali Ponikelské obrození, udılali jsme 
kampaů a pƔedvolební guláš… Tak jsme si trochu dılali leg-
raci z tıch opravdových stran, bavili jsme se tím. Potom se to 
ale neħekanı po volbách vyvrbilo tak, že jsem stál pƔed vol-
bou, zdali se rázem a bez pƔípravy stát starostou. 

��&Ǐ �5�- � . �. �./�'�҂��.+*ů z mého pohledu, pomırnı 
úspıƛ)ć�- "$*)ć')ı politická ħinnost, která podle mı hod-
nı probouzí Poniklou. Ostatnı Váš letošní úspıch v soutı-
Ǐ$�� .)$� �-*&0�$� - �&į#*�&-�% �% �/*#*�+-*./ı dưkazem. 

TOMÁŠ HÁJEK

starosta
* 1983
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Ano, z toho máme velikou radost a tıší nás, že Poniklá 
je Vesnicí roku už podruhé. To tedy zdaleka není 
zásluha jenom moje a tıch, kteƔí teĩ v zastupitelstvu 
jsou, ale je to dlouhodobá vıc. Bylo na co navazovat. 
Zkrátka ponikelské údolí je kouzelné a žít tady je za od-
mınu. Jsem rád, že to tak opakovanı vidí i ti, kteƔí to 
jezdí hodnotit. Zároveů ale tím, že dnes a dennı žiju 
i ponikelskými problémy, tak vidím, co všechno by se 
ještı mılo dotáhnout a zlepšit. 

� �# 5&į҂�Ǐ �./*%ő/ �)*#�(��)��5 ($���1'�./)ı i po 
tıch dvanácti letech poƔád vidíte, co je potƔeba dı-
lat, a tím pádem je šance i nadı% ҂�Ǐ ���'ƛő�'į/��(ć/ �
stále co zlepšovat. 

V tomto nám Ponikeláci velmi pomáhají tím, že jsou 
vıħnı zdravı nespokojení. A platí to i pro zastupitel-
stvo, vidím v nım potƔebu a touhu všech, aby šla ves-
nice dopƔedu. Poniklá nespala a nespí na vavƔínech, 
naopak vidím neustále potƔebu vymýšlet, co by mılo 
být jinak. To je bezvadné.

Pane starosto, pokud jsem tedy dobƔe pochopil, Vy 
%./ �(ő./)ő҅
Ano, já jsem místní, ale pƔímo v Poniklé teprve v prv-
ní generaci, naše rody se slévají z Pasek, Jablonce nad 
Jizerou a Vojtıšic, kde je nejstarší zatím dohledaný 
pra-Hájek doložený k roku 1684. Náš rod se tady pohy-
buje v takovém velmi malém rendlíħku nıkolika kilo-
metrư ħtvereħních. 

Hájkové byli po mnoho generací ševci, nejdále to do-
táhnul mưj pradıdeħek František Hájek. Ten už mıl 
dílnu v Jablonci nad Jizerou a zamıstnával asi šest za-
mıstnancư. Byl velice podnikavý, ale zlikvidoval ho 
Baơa, tomu zkrátka konkurovat nemohl. A tak já díky 
tomu nemusím sedıt u verpánku, ovšem boty ze Zlína 
bych si ze zásady nikdy nekoupil.

Já se jako první cítím být ponikelským patriotem, ale tƔe-
ba mưj tatínek je naopak hrdým patriotem jabloneckým. 

Soubıžnı s mým starostováním dılal v Jablonci dvı 
období místostarostu, takže rodinné nedılní obıdy 
pak mívaly i dost komunální pƔíchuơ.  

Jaká je Vaše první vzpomínka na Krkonoše?
Všechny mé prazážitky jsou vlastnı z Krkonoš. 
Z Poniklé nebo od pƔíbuzných z Jablonce a Pasek. 
Nejstarší vzpomínky na hƔebeny jsou z výletư s rodi-
ħi, pro nás to byly hlavnı ty naše západní Krkonoše 
s krásným Kokrháħem. Nejvíce si ale vybavuju, jak 
tam ħi onde byla zima a foukal vítr. Já na tu krkonoš-
skou tundru nejsem stavıný, mnohem lépe mi je pod 
kopcem v kulturní krajinı zabydlené pƔíbıhy lidí. A pƔi 
dnešním turistickém zprưmyslnıní Krkonoš mne to do 

vrcholových partií už vưbec netáhne. Když už se tedy 
vypravím na vycházku, tak je mi pƔíjemnıji tady v pod-
hưƔí, kde je víc klidu. Já jsem jako turista nenároħný. 
Mnı staħí malá kapliħka, kƔížek, chalupa nebo jen za-
jímavı rostlý strom a spíš mı zajímají pƔíbıhy a histo-
rické zajímavosti.

� %.( �0Ǐ�ƪ+')ı�('��ő�$҂�/�&Ǐ �.$�' ��*.�+�(�/0% Җ
me. Jak se hory z Vašeho pohledu zmınily od tıch 
sedmdesátých, osmdesátých, devadesátých let? 
Hory jsem nejvíc poznával s kamarády, když jsme po 
nich chodili s partou na výlety, obvykle pıšky z Poniklé. 
Západní Krkonoše mám prochozené docela dưklad-
nı, východní mnohem ménı. Srovnávat mohu tak po-
sledních 20, 30 let. Mrzí mne, kolik apartmánư se do 
hor ještı vešlo. Ten vývoj je asi logický, ale vede smı-
rem, který se mi nelíbí. Snaha vytıžit z hor a z turisti-
ky co nejvíce Krkonoše dokonale niħí. Chápu, že tolik 
lidí chce vidıt hƔebeny, ale pak už radıji zưstanu pod 
nimi. Já bych byl rád, aby Poniklá tomuto tlaku unikla 
a zưstala místem k životu, ne jen víkendovému, jenže 
nás ten tlak už také dohání. Cena nemovitostí i u nás 
se šplhá nıkam, kde už na to místní nemají, a tak se 
nám pomalu mıní struktura obyvatel. Ne že by se tu 
stavıly ty pƔíšerné apartmánové osady, ale do stávají-
cích domư i bytư ħasto míƔí rekreanti. 

„Já jsem jako turista nenároħný. Mnı staħí malá kapliħka, 
kƔížek, chalupa nebo jen zajímavı rostlý strom a spíš 

mı zajímají pƔíbıhy a historické zajímavosti.“
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���ő/ő/ ҂�Ǐ �. ��*��*)$&'į�.+őƛ� /'�ħí chalupáƔi, cha-
'0+)ő�$҂�1ő& )�*1ő�- &- �)/$҂�) �*�Ǐ ��4�/ )�/'�&�+Ɣi-
nesl i nıjaké budoucí (staro)usedlíky? 
Urħitı je to mnohem víc rekreace, byơ samozƔejmı 
všichni, kteƔí se pƔijdou na obec pƔedstavit, tak pƔed-
pokládají, že na stáƔí by se sem pƔestıhovali. No jo, ale 
já si úplnı nemyslím, že Poniklá poskytuje až takový 
komfort zrovínka na stáƔí. Wlovık do jisté míry tƔeba 
zpohodlní, má jiné potƔeby, a to mu potom ale chalu-
pa ve stráni úplnı nenabídne. 

��4Ǐ�. �% ƛ/ı vrátíme k rozvoji turistiky, po kterém 
mnozí volají, tak u Vás vlastnı distribuce návštıv-
níkư z pƔelidnıných hƔebenư��*�)$Ǐƛő�#�+�-/$ő�) )ő�
úplnı�Ǐć�*0�ő҅
Záleží na míƔe. Já se vưbec nebráním tomu, aby k nám 
turisté jezdili a aby si to užili. Âešíme to i v souvislos-
ti s velmi prestižní znaħkou UNESCO, kterou se hono-
sí naše ponikelské perlaƔení. Vedeme debaty, jak to 
udılat, aby se Ɣemeslo mohlo rozvíjet, aby bylo cílem 
pro turisty, ale zároveů aby nám jejich pƔíval nerozlo-
žil místní komunitu a abychom, pokud možno, doká-
zali ukoħírovat turistický ruch tak, aby byl pro radost, 
pro pƔíležitost, ale nebyl úplnı pro zlost. Myslím si, že 
Rautis ještı není s návštıvností na stropı toho, co je 
únosné pro vesnici. Ale zároveů vnímám, že k tomu, 
aby všechno probıhlo hladce a aby to fungovalo i ke 
spokojenosti místních, je potƔeba vše umıƔenı na-
stavit. Vždy chci, aby obecní investice, zvláštı do ve-
Ɣejného prostoru, vznikaly pro místní a zároveů mohly 
posloužit i turistưm, a to v tomto poƔadí. A tıším se, že 
když k nám pƔijde ještı o nıco více turistư, tak už to ko-
neħnı nıkoho ponoukne udılat tady restauraci, kam 
i my budeme moci jít na obıd. Obdobným pƔíkladem 
je totiž hned vedle školy na návsi krámek „Nad vıcí“, 
takový malý koloniál se suvenýry a dobrou kávou a nı-
ħím malým na zub pro turisty a základním sortimen-
tem potravin pro místní. OtevƔeno sedm dní v týdnư 
od rána do veħera, tedy pƔesnı takový pƔípad, kdy pƔí-
jem od turistư dotuje jinak nedostupnou službu i míst-
ním. Kdyby se taková symbióza podaƔila rozvinout 
ještı ve více smırech, vyhráli by všichni. Ta rukavice 
pƔíležitostí tu leží na zemi, staħí ji zvednout. 

Pro mı byla Poniklá zprvu hlavnı tıch pár domư, 
které jsem jako Ɣidiħ�+-*%őǏ�ıjící vesnicí míjel dole 
v údolí. Pozdı%$� %. (� 5%$./$'҂� Ǐ � �*)$&'ć� % � 1'�./)ı 
neskuteħnı rozkroħená v celém údolí, na pravém 
bƔehu dole u Ɣeky, tady na levém bƔehu. Dá se vypo-
5*-*1�/҂�Ǐ �/4�ħásti na jedné stranı Poniklé u Ɣeky 
oproti té v kopcích jsou odlišné? 

To urħitı ano. Je to dáno tím, že osídlení vznikalo po-
stupnı. Poniklá se dá rozdılit na nıkolik ħástí, které 
mají svưj specifi cký vývoj, a lidé v nich žijící jsou pros-
tı trochu jiní. Zároveů vidíme i kus rivality mezi nimi. 
Vy jste Ɣíkal, že jste Poniklou poznával právı tím prư-
tahem údolím Jizery, což je s jistou nadsázkou vlast-
nı jakýsi obchvat Poniklé z konce 19. století. Protože 
ta klasická Poniklá, ta se vine podél Ponikelského 
potoka vzhưru do hor smırem k JestƔabí. A v tom-
to mılkém, k jihu orientovaném údolí se nalézá to 
nejzajímavıjší s historickou zástavbou roubených 
chalup a vesnickým jádrem kolem Tuláħkovy návsi 
s kostelem a školou. To je ta historická Poniklá, vznik-
lá jako lánová ves podél potoka se statky dıdıný-
mi po generacích. A proti tomu právı tƔeba dolení 
Poniklá a Preložka jsou vlastnı až dítıtem samého 
konce devatenáctého století, kdy zde se stavbou sil-
nice, železnice a pƔádelen takƔka na zeleném drnu 
vzniklo koncentrovanıjší osídlení vrcholící pak stav-
bou malého sídlištı pro zamıstnance pƔistıhované 
odjinud. To je logicky trochu jiný svıt. Potom je 
tady PƔívlaka, která je na druhé stranı Ɣeky a která 
s Poniklou nemıla až do dvacátého století v podsta-
tı nic spoleħného. Navíc Jizerou vedla nejdưležitıjší 
vnitrostátní hranice, tedy hranice mezi biskupství-
mi, takže zatímco Poniklá patƔila k Hradci Králové, 
tak PƔívlaka k LitomıƔicím. To znamená, že PƔívlaħáci 
byli pƔifaƔeni k Roprachticím a celkovı orientovaní 
spíš na Vysoké nad Jizerou. Spojit PƔívlaku s Poniklou 
v jeden celek napadlo až Hitlera, hned po válce 
jsme se zase rozešli, leħ od zaħátku šedesátých let 
jsme jednou vesnicí. UpƔímnı Ɣeħeno, kdysi svobod-
ná a sobıstaħná PƔívlaka na to velmi doplatila, je to 
typický pƔíklad sluħování vesnic, kdy ta menší prostı 
zaħne tahat za kratší konec lana. Potom vždycky pƔi-
jde úvaha, kde by mıla stát ta jediná udržitelná škola, 
školka, kde má být pošta, obchod, úƔad a podobnı. 
Vyhrává ten vıtší. 

A abychom dokonħili procházku Poniklou, zmíním se 
i o osadách Jilem, Nová Ves a Zabylý, které dnes už plní 
pƔevážnı rekreaħní funkci. Mnohdy ale i tak tvoƔí sil-
nou spolupracující komunitu, protože chalupáƔi jsou 
ħasto potomky dƔíve zde usedlých rodin a mají k mís-
tu dlouhodobý vztah, takže pƔi ħetných oslavách na 
Jilmu se pak scházejí obyvatelé skoro ze všech chalup. 
ChalupáƔưm se musí pƔiznat, že z hlediska zacho-
vání roubeného stavitelství mají zcela nepopiratel-
nou zásluhu na tom, že tady spousta chalup zưstala 
v podstatı v pưvodní dvou set, tƔí set let staré podo-
bı. A mnohdy prošly záchranou, na kterou by místní 
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nemıli sílu. Aktuálnı je tƔeba zachraůován Reinišưv 
statek na Zabylém v nadmoƔské výšce 700 m, tedy 
nejvýše položené ponikelské stavení, pƔesto zároveů 
jediný náš statek s uzavƔeným dvorem. Vedle až pietní 
rekonstrukce hlavního objektu vystavıného do tvaru L 

a také objektu špýcharu vzniká adaptace pưvodní sto-
doly, ta ovšem k v podstatı modernímu bydlení. Inu, 
suchý záchod je ukrutná romantika, ale já bych netrval 
na tom, aby se z vesnice stal ħistı jen skanzen. 

Poniklá zasahuje pƔímo do Krkonošského národní-
ho parku jen pomırnı malým územím, jinak se dılí 
zhruba na polovinu mezi ochranné pásmo a mimo 
nıj. Jak Vám vlastnı�+*(ć#ć҂�) �*�&*(+'$&0% �Ǐ$Җ
1*/�/�&*1į�.*0Ǐ$/ő�.��#-ć)ıným územím? Pociơujete 
to nıjak? 
Je to chleba o dvou kưrkách. Nemyslím, že omeze-
ní spojená s KRNAPem jsou pro nás zásadnı pƔíkrá. 
Ano, samozƔejmı správa parku tu vystupuje jako or-
gán v rưzných Ɣízeních zejména vưħi stavebním zámı-
rưm, což je nıkdy i dobƔe, ale zase je to tak, že tím, že 
jsme v ochranném pásmu, tak ty zásahy nejsou veliké. 
Snad jediné takové vıtší stƔetávání, které nám do jisté 
míry svazuje ruce, je ve chvíli, kdy se bavíme o územ-
ním plánování. V území systému Natura jsou nıkteré 
extrémnı omezující parametry. Já ale zdaleka nejsem 
tím jestƔábem, který by nutnı potƔeboval za každou 
cenu vyznaħovat nové masivní plochy k zástavbı, 
protože nás vedle ohledư na ochranu krajiny limitu-
je i daná morfologie terénu. Ponikelské údolí je nıjak 
dané a stavby, které by vycházely na jeho horizont, ne-
jsou žádoucí. 

Velikou výhodou jsou pro nás dotace urħené pro obce 
ležící v národních parcích, z nich se nám zatím vždyc-
ky podaƔilo vyħerpat maximum. Tady v Poniklé se za 

tyto dotace jednak upravila a ještı dále upraví náves, 
postavili jsme nıkolik parkovišơ pro místní i pƔespol-
ní, opravili jsme celou Ɣadu cest, které na jednu stranu 
lze považovat za spojnice turistických cílư, ale zároveů 
jsou hojnı využívány i místními. 

��4Ǐ҂� +�) � ./�-*./*҂� % ƛ/ı tak trochu zabrou-
sím do pƔírody, máme tady Krkonoše, máme tady 
Krkonošský národní park, co Vám vlastnı vytane na 
(4.'$҂�&�4Ǐ�. �Ɣekne Krkonoše, Krkonošský národní 
park, co to pro vás reprezentuje? 
Krkonoše jsou kouzelné a jedineħné pohoƔí nabízející 
na velmi malém prostoru nıkolik úplnı jiných svıtư. 
PƔelézáním z jednoho vegetaħního stupnı do druhého 
mưžeme bıhem jednoho výletu zaħít v kulturní krajinı 
obdılávané po staletí a skonħit až v ħlovıkem jen mini-
málnı pƔetváƔené stƔedoevropské tundƔe. Takže žádná 
nuda. Pro mne, kterého nejvíce zajímá stopa ħlovı-
ka v krajinı, nabízejí Krkonoše nepƔeberné množství 
pƔíbıhư a historických dramat dokumentujících tu 
strhující historii soužití lidí a pƔírody i lidí mezi sebou 
samými. Pestrost je tu obrovská.

Máte nıjakou osobnost spojenou s horami? 
Líbí se mi doba sklonku 19. století, pro kterou za zá-
padní Krkonoše nemohu nezmínit Jana Nepomuka 
hrabıte Harracha, výteħného správce panství a mece-
náše. A potom pana uħitele Jana Buchara, propagáto-
ra turistiky. S tımito dvıma pány bych se opravdu rád 
po jejich horách prošel. 

A potom mám ještı s horami spojenou celou vrstvu li-
terárních postav rưzných svérázných poudaħkových 
strejcư, kteƔí všichni mıli i velmi reálné pƔedobra-
zy. Takoví ti Floriánové a Kristiánové a všechny jejich 
vtipné a svéráznı poudaħkové pƔíbıhy, to jsou pro mı 
Krkonoše v té úplnı nejmilejší podobı.

„ChalupáƔưm se musí pƔiznat, že z hlediska zachování 
roubeného stavitelství mají zcela nepopiratelnou zásluhu 

na tom, že tady spousta chalup zưstala v podstatı 
v pưvodní dvou set, tƔí set let staré podobı.“
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Hudebník, multiinstrumentalista. 
Jinými slovy, bylo by snadnıjší 
vyjmenovat hudební nástroje, které 
Radek Hanuš nedokáže rozeznít, 
než naopak. Ten, kdo ho má ale 
zapsaného jako hudebníka bývá 
ħasto pƔekvapen, že je zároveů 
i velký sportovec. Bıžec, lyžaƔ, 
skialpinista. Osobnost neskuteħnı 
kulturnı aktivní a vždy pƔipravená 
zapojit se do smysluplných projektư.  

Radek Drahný

Radku, pokud se nepletu, tak Vaše koƔeny jsou v Krkono-
ƛő�#҂�Ǐ ҈
U nás je to tak, že aơ to je ze strany taơky nebo mamky, jsme 
pưvodem z Krkonoš. Ta vıtev po taơkovi, to znamená taơkovi 
rodiħe, byli z Poniklé. Dıda se narodil na PƔívlace, babiħka 
byla z hoƔení Poniklé. Nikoho tedy nepƔekvapí, že Rautis i je 
náš rodinný pƔíbıh, protože když jsem byl malý, jezdil jsem 
za tetami do Poniklé a tam všichni dılali korále.

A taky jste musel pƔ$'*Ǐ$/�-0� �&��ő'0҈�
Ne, ale ten postup výroby znám. Teta Drahuška a teta Vıra 
to tam mıly doma a pracovaly na tomto krásném Ɣemesle. 

To byla vıtev rodiny po tátovi. A po mamince to bylo tak, že 
dıda pocházel z Horní Branný, z ValteƔic. Babiħka se narodi-
la na Podkarpatský Rusi a pradıda Hakl byl souħástí pƔíbıhu 
o Nikolu Šuhajovi. Byl v týmu ħetnického komanda, které ho 
stíhalo. Takže náš pradıda Hakl je i souħástí knížky od Ivana 
Olbrachta. Pradıda pocházel také z Horní Branné, ale šel 
na Podkarpatskou Rus sloužit jako bývalý legionáƔ, a tehdy se 
mu tam narodily dcery, to znamená moje babiħka. Vrátili se na 
konci války a získali dưm v Lánovı po vysídlených sudetských 
Nımcích. Dnes je to náš rodinný dưm.

RADEK
HANUŠ

hudebník
* 1978

10
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Odmala jsem mıl blízko k pƔírodı. Vždycky jsem chtıl 
být myslivec nebo hajný. To byl prostı mưj cíl. S kama-
rádem jsme v Lánovı mıli postavený krmelec a posed. 
Dokonce ten krmelec do dneška ještı stojí a obħas tam 
ještı nıjaké seno dávám. Moje budoucnost byla jas-
ná, po osmé tƔídı jít na lesnickou školu do Trutnova. 
Hodnı mne zajímala ornitologie. Ráno jsme vstávali 
ve tƔi, mıli jsme magnetofon a nahrávali jsme si zvuky 
ptákư. Pak ale pƔevládl pragmatismus. Taơka pracoval 
ve škodovce, takže se pƔedpokládalo, že tam všichni 
pưjdeme. Proto jsem vystudoval stƔední prưmyslovou 
školu strojnickou. Paralelnı k tomu jsem se ale vıno-
val hudbı, byl jsem soukromým žákem katolického 
knıze a muzikanta Stanislava Skalského, protože do 
tehdejší LŠU jsem nebyl pƔijat. Nicménı jsem v roce 
2000 do ZUŠ nastoupil, vystudoval KonzervatoƔ Pardu-
bice a JAMU v Brnı.

A co hory? Jaký k nim máte vztah?
Musím Ɣíct, že takový vícevrstevnatý. Na horách vidí-
te tu dokonalou harmonii pƔírody, to souznıní, ten 
perfektnı nastavený systém. Je to dokonale vycize-
lované. Ráno kouknete na hodinky a Ɣíkáte si, tak za 
chvíli zaħne zpívat rehek a on skuteħnı zaħne. Tohle 
mı vždycky fascinovalo. 

Další vrstvou je sport, který mám rád. Pobyt v horách 
využívám i pro sportovní vyžití. Když si v podveħer jdu 
zabıhat, nikoho nepotkám. Tam zažívám ty momenty 
souznıní s pƔírodou. Cítím pokoru k horám, zároveů 
podávám fyzický výkon a pƔitom jsem v pƔírodı. Bıh 
mi umožůuje poznat vıtší perimetr, než když jdu po-
malu pıšky.

Pro mı osobnı velmi zásadním je kulturnı-historický 
nebo kulturnı-umılecký pohled. To je o lidech, kteƔí 
tady žili, o zajímavé historii Krkonoš, o odkazu našich 
pƔedkư. Nejenom, že tady bylo hutnictví, zpracování 
dƔeva, hamry a železárny. To je jen jedna linie. Paralel-
nı s ní se ale line od poloviny 17. století linie nejstarší 
varhanáƔské dílny na území Wech, která po pıt gene-
rací fungovala. Zde se propojuje ta vrchlabská varha-
náƔská škola s perfektní tradicí ve zpracování kovư. 
Díky tomu, že zde byli experti na zpracování kovư, byly 
zde rovnıž perfektní podmínky pro výrobu kovových 
varhanních píšơal. Potom to jsou osobnosti, které sem 
pƔicházejí. Morzinové, coby majitelé a s nimi propoje-
ný Vivaldi. Další byl uħitel Alex Tham, kantor v klášte-
Ɣe, který uħil Jana KƔtitele KuchaƔe, Mozartova pƔítele. 
Máme tady Karla HalíƔe, špiħkového svıtového hous-
listu, po kterém je pojmenována naše škola. 

A je to ten odkaz hor, který nám do dnešních dní za-
nechaly. Najdeme ho tƔeba i v Morziny postaveném 
barokním klášteƔe. Unikátní je, že kostel není orien-
tovaný obvyklým zpưsobem východ-západ, ale je to 
jih-sever a proħ to je? Protože chtıli, aby lidi pƔicháze-
li z lưna hor, údolím pƔímo k hlavnímu oltáƔi. To byla 
koncepce barokní krajiny. Hory se prostı otiskovaly do 
života zdejších lidí. 

Tím pro mı osobnı nejdưležitıjším, je ale ten pohled 
pƔírodní. Když vycházím z domu do hor, tam se otoħím 
a Ɣíkám si: „Být tady doma, to je za odmınu.“ Co lidi 
dneska musí udılat pro to, aby strávili pár hodin v Kr-
konoších! A já pro to musím udılat úplný minimum. 
PƔitom pokaždé jako kdybych tam byl poprvé. Žasnu 
nad tím, co nám pƔíroda a historické okamžiky vývo-
je hor nabízejí. Âíkám si, jak je to krásný, že se mi to 
nikdy neokoukalo. Prostı jdu do hor a vždycky jsem 
pƔekvapený. Nikdy to není stejné. A to je možná tím, že 
se musím horám pƔizpưsobovat a nikdy se nesnažím 
s nimi soupeƔit. Myslím si, že pokora je tam v horách 
úplnı to nejdưležitıjší. 

Radku, Vy jste sportovec, bıháte po kopcích. Jak 
to sportovci mají s vnímáním okolí. Zvládají vưbec 
1�/*(�/ (+0�- "$./-*1�/�/0�&-ć.0҂�&*' (�&/ -į��ıǏő҈�
Jedna vıc je trénink, kdy chcete bıžet nıjaké závody 
a potƔebujete natrénovat. Intenzivní trénink je o bı-
hání úsekư a tam s vámi souhlasím, že to mưže být 
opravdu jenom proto, že bıžím v nıjakém technickém 
terénu. Já to mám tak, že do hor chodím bıhat nikoliv 
kvưli intenzivním tréninkưm, pro mı to je právı to pro-
pojení. Když si jdu zabıhat, tak tu krásu vnímám. Vní-
mám, jak se mnı pod nohama mıní struktura podkla-
du. TƔeba se vždycky tıším, že pobıžím do Rudolfova 
a pak nahoru pıšinkou na TetƔevky a Ɣíkám si, tak tady 
chodila hrabınka Luisa a já tady teĩka bıžím. Mám to 
propojený, sport, pƔírodu, historii. 

Mám takový dobrý pƔíklad. Když jsem byl malý, u dı-
deħka jsme mıli knížku pro dıti, která se jmenovala 
Strýc Ještıd a teta Snıžka. Nedávno mne napadlo, 
že by mohlo být zajímavé dobıhnout právı ze Snıžky 
na Ještıd. To je pƔesnı pƔíklad toho bıhu, kdy bı-
žíte od pưl deváté ráno do veħera do sedmi v jed-
nom kuse. Bıžíte krajinou a zažíváte neuvıƔitelné 
vıci. Vnímáte, jak se vám mıní les, protože zaħnete 
na hƔebenech, kde není nic, jen kleħ, pak sbíháte 
Kozí hƔbety, vbıhnete do buħin a pak k Františkovu 
a dolư k JizeƔe. To už jsou pomalinku Jizerky. Kraji-
na se zaħne mınit. Ale mıní se i architektura. Na bıh 
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zvolíte pomalé tempo. Jde o to, to zvládnout. Je to asi 
72 km, pƔi kterých jsem to všechno pıknı vnímal. 

PƔi bıhu si musím držet nıjaký rytmus, tak si zpívám kr-
konošský koledy, tƔeba taková Co jsem se smutnej natıšil 
je ideální, protože má spoustu slok. A než si vyjmenujete, 
jak on šel pro ty kvasnice do Prahy a do Studénky a do 
Vrchlabí pro papír a teĩ vám to prostı jede v hlavı a už 
mám vyzkoušené, že si to dám ħtyƔikrát a jsem na Snıžce. 

Vy nejste jenom muzikant, ale navíc se zajímáte 
i o ty historicko-lidské souvislosti, které k hudbı 
a ke Krkonoším patƔí. Co tu máme zajímavého? 
Pokud bychom se tady mıli bavit o nıjakých fenomé-
nech, tak samozƔejmı pasecká houslaƔská škola. Už zmí-
nil vrchlabské varhanáƔství. Nebavíme se o nıjaké jedné 
varhanáƔské dílnı nebo o nıjakém jednom varhanáƔi na 
lokální úrovni. Tady vznikaly opravdu špiħkové nástroje. 
A my je tady stále máme, takže víme, jak kvalitní jsou. 

Zajímavostí je, že novopacký kantor Jan Hartl sestavil 
sbírku písní z Podkrkonoší a Krkonoš, lidovou sbírku, 
kde jsou tisíce písní. To mưže konkurovat sbírkám 
z Moravy. Dokonce jsem ħetl, že se jedná o jednu z nej-
vıtších sbírek písní v Evropı. 

No a pak, kdybychom se tƔeba mıli podívat ještı na 
tu linku lidovou, odkaz lidové tvorby, tak to bylo krko-
nošský harfenictví. Víme, že na Labské boudı byla do-
konce nıjaká slepá harfenice, která tam hrála na harfu. 
Pozdıji ten typ krkonošské harfy úplnı vymizel. Harfa 
tady patƔila k tradiħním nástrojưm, stejnı jako citera, 
jako ninıra. Tahle trojice hudebních nástrojư se dnes-
ka v Krkonoších už vưbec nevyskytuje. Je to odkaz pư-
vodního obyvatelstva, které bylo pozdıji odsunuté. 

Když pƔijedeme do Rakouska, tak ty tyrolské ländlery 
(soubor lidových taneħních a hudebních forem používa-
ných od konce 18. století v Rakousku a jižním Nımecku, 
pozn. red.) a podobné písniħky jsou nám velmi blízké. 
Všem se nám to líbí. Já vždycky Ɣíkám, a víte, proħ se 
vám to líbí? Jen si vzpomeůte, odkud pƔišli první osad-
níci do Krkonoš? Z Tyrol! Prostı jsme propojení. 

Hudba ke zdejšímu životu patƔila. Celý den dƔeli na poli 
a pak pƔišli domư a žádná televize nebyla. Vzali do ruky 
hudební nástroj, udılali si trošku radost, zazpívali si a šli 
spát. Tak to prostı je, v tıch písních se odráží život lidí. 
Dokonce to jsou kolikrát pro nás prameny, ze kterých se 
dozvídáme o životı horákư. Když si vezmete tkalcovské 
koledy, perlaƔské písniħky, tak tam máte popsanou tu 

strast lidí, co museli udılat, když utkali plátno, kam až 
s ním museli dojít, vrátit se domư, tak ho zase žena vyhu-
bovala, že pƔines málo… To je realita. Tak to prostı bylo.

Pojĩme ale ještı zpátky k pƔírodı. Jste místní. Do 
hor chodíte ħasto. Je nıjaké místo v Krkonoších, 
&�(�0Ǐ�) �#*�ő/ ҈��� �. ��ć(�/*�0Ǐ�) 'ő�ő҈
Znám spoustu místních lidí, kteƔí Ɣeknou, já už jsem na 
Snıžce byl v 15 letech, proħ bych tam chodil. Však vím, 
jak to tam vypadá. Naopak pro mı je Snıžka ikonická 
hora. Já tam ale chodím v dobı, kdy tam nejsou lidi. 
To je výhoda místních. Mưžeme vyrazit, kdy chceme. 

Mám místa, kam se vracím velmi ħasto. To jsou ta-
kové mé srdeħní záležitostí. Hory jsou pro mı ale 
krásné všude. Nemám úplnı místo, že bych si Ɣekl, 
tak tam už nejdu, to ne. Vnímám ale rưzné rozdíly 
mezi místy. TƔeba nıkterá horská stƔediska úplnı 
nevyhledávám. 

A kde je Vám naopak dobƔe?
Já mám výhodu, že žiju tam, kde vlastnı konħí jedna 
krkonošská rozsocha a spojuje se tady krásná pƔíroda 
a bohatá historie. Vybıhnu pƔes Bönischovy Boudy na 
TetƔevky, pƔes Lišħí horu a jsem nahoƔe. Nebo pƔekrás-
ným Dolním Dvorem do Rudolfova, kde zase máte ty 
historický konotace. Proħ vlastnı Rudolfov? To je po 
Rudolfu Morzinovi. A proħ je vedle Luisino údolí? No 
protože Aloisie Czerninová a tak dále… 

Nádherné místo je Klínový dưl. Projdete kolem Hnı-
dých skal, pak jdete kolem Klínového potoka, vylezete 
na enklávu Klínových Bud. Je to taková ħást Krkonoš, 
kde se moc lidí nepohybuje. Je tam klid. A jsou tam 
krásné lesy. Já si pamatuju, když jsem tam chodíval 
pƔed deseti lety, tak to bylo všechno odlesnıný. Barbo-
Ɣina strouha, U TƔí mostư, tam to byly holiny a dneska 
to máte všechno krásnı zarostlý. Když to vidím teĩka, 
tak bych Ɣekl, že hory jsou v daleko lepší kondici, co 
týħe toho zalesnıní. Nedokážu posoudit, jestli sklad-
ba lesa je lepší dneska nebo ne, vím, že se pro to dılá 
opravdu hodnı, aby to bylo co nejlepší. 

TƔeba ty buħiny právı kolem Dolního Dvora, to je ne-
smírnı krásný. V buħinách vám je dobƔe na jaƔe, když 
listy zaħnou být zelený. To je nejkrásnıjší zelená. Pak 
zase na podzim, když v buħinách máte tu obrovskou 
vrstvu toho listí, po které nesmíte uklouznout, ale i to 
je hezké. Když pak to listí opadá, je ten les tak krásnı 
svıtlý. To smrkové lesy jsou zase takové zádumħivé. 
Ale všechno to s sebou nese nıco zajímavého. 
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Teĩ jsme se hodnı bavili o pƔírodı. A co lidi? Myslí-
/ ҂�Ǐ �/*��*&ćǏ*0��*� )$/҈��0�&-ć.0�#*-̔
Já bych nebyl zase tak úplnı skeptický. Mám kolem 
sebe hodnı lidí, kteƔí si naopak uvıdomují unikátnost 
hor. Musím Ɣíct, že tƔeba dƔív, když jsem byl malý, pa-
matuju, že byly divoké skládky v Krkonoších, v parku 
nebo v podhưƔí. To bylo na denním poƔádku. Stává se 
mi celkem ħasto, že bıžím a Ɣíkám si, tak dneska tady 
nebyl jediný papírek. A že si Ɣíkám, že to není zas až tak 
špatné. SamozƔejmı jsou i místa, kde to jinak, ale že já 
bych tım lidem trošku víc dưvıƔoval. VıƔil bych v to, že 
se to v nich podaƔí zlomit.

Ono by se nemılo Ɣíkat jenom to A, ale je tƔeba Ɣíci také 
to B. Vemte si Krkonoše za doby Kryštofa z Gendorfu 
a doby po tom. Jak hory vypadaly? Kolikrát byly od-
lesnıné a jak byly jenom zdrojem surovin, nic jiného, 
továrna na dƔevo. Dneska? A to je to B, se pohybujeme 
v území, kde se stav pƔírody mıní k lepšímu. To je taky 
dobré lidem Ɣíkat.

� �+-�1��҂�Ǐ �/ıch pozitivních vıcí obecnı je mezi 
lidmi ménı. Wasto ale ze strany novináƔư slýchám, 
Ǐ �/�&*1ć�% ��' �.+*' ħ ).&ć�*�% �)ć1&�ҁ�ý ��4�. �
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Myslím, že to je omyl. Kolik lidí kolem vás a kolem mı 
to tak chce? Pak zjistíte, že vıtšina lidí v našem okolí si 
to nepƔeje. Nımci mají takové heslo: strach je marke-
tingový génius. A tím je Ɣeħeno úplnı všechno. 

Neħtu zprávy nebo velmi minimálnı, nemám televizi, 
zajímám se o vıci tak nıjak po svém. Âekl bych, že rea-
lita života je odlišná od toho, jaký obrázek se mediálnı 
vytváƔí. PƔesto bych to nevidıl všechno tak tragicky. 

Když se vrátíme zpátky ke správı národního parku, tak 
vám tu roli nezávidím. Poħty návštıvníkư narưstají a vy 
to musíte nıjakým zpưsobem regulovat. Musíte tomu 
dávat nıjaká pravidla. A to samozƔejmı není závidı-
níhodná role, protože všichni víme, jak jsou Krkonoše 
neuvıƔitelnı unikátní a pƔitom malé. Na druhou stra-

nu v mém okolí jsou lidi, kteƔí opravdu mají rádi hory. 
Jsou to slušní lidé, zajímá je pƔíroda nebo i kulturní 
souvislosti a nikdy by kytiħku nepošlapali. Nıkdy mám 
trošku pocit, jako by se ta skupina slušných brala tak 
nıjak automaticky.

Ve škole Ɣíkám, že je obħas potƔeba pohladit po vla-
sech, Ɣíct díky. To je strašnı dưležité a v dnešní dobı 
to chybí. PƔitom to nic nestojí. Byl jsem na skialpech 
v Dolomitech a šli jsme nahoru po sjezdovce. Dole 
byla cedule, že po sjezdovce se jít nesmí, ale my ji 
pƔehlédli. Mají k tomu urħitý dưvody, prostı to tak 
je. Tamní skiareály to mohou rưznı omezovat. No 
a v polovinı toho výstupu ski patrola. Chlapík byl 
velmi pƔíjemný. My jsme si skoro mysleli, že si pƔijel 
jen popovídat a on nám s úsmıvem na líci Ɣekl: „Po-
rušili jste naše pravidla a musíte sjet teĩka dolư.“ 
A teĩ pƔišel ten ħeský vliv, že jo. My byli pár set metrư 
pƔed koncem sjezdovky. Zkoušeli jsme smlouvat a on 
se na nás poƔád usmíval a poƔád Ɣíkal: „Vy si teĩka 
opatrnı sundáte pásy, nandáte si helmy a pojedete 
dolư, protože to jsou naše pravidla a vy jste je po-
rušili.“ A poƔád se usmíval, vưbec tam nebyl náznak 
nıjakého naštvání nebo zvýšení hlasu. A my to furt 
zkoušeli a furt jsme mu Ɣíkali, že kdybychom to pƔešli 
opatrnı… „Ne,“ Ɣíkal. „Prostı pojedete teĩka dolư.“ 
A museli jsme to sjet. Vlastnı na to vzpomínám rád, 
protože on si trval na svém, ale pozitivnı. Vưbec to 
v nás nezanechalo nıjaké naštvání. 

҅.$� /�&� +Ɣedstavuji, jak by tato situace probıhla 
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Jak jsem Ɣekl, vưbec vám to nezávidím. Je to tıžký. 
Šel bych na to ale tou pozitivní cestou. Myslím, že to 
ale dıláte dobƔe v tom, jak to lidem stále vysvıtlu-

jete. TƔeba pƔednášky Michala Skalky – to je pƔesnı 
ta cesta. Je tƔeba tım lidem vysvıtlit, že to tady je 
opravdu unikátní, že si tady opravdu nemưžeme dı-
lat, co chceme. Dưležité by bylo, aby lidi pochopili, že 
Krkonoše jsou nás všech. A my je chceme zanechat 
pro pƔíští generaci v poƔádku. 

„Je tƔeba tım lidem vysvıtlit, že to tady je opravdu unikátní, 
že si tady opravdu nemưžeme dılat, co chceme.“
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DılostƔelecká tvrz Stachelberg 
u východokrkonošského ŽacléƔe je 
známým turistickým cílem, který 
vyhledávají kromı nadšencư vojen-
ské historie zástupy návštıvníkư 
Trutnovska a jeho okolí. Komplex 
z betonu a železa vznikal coby 
vzepıtí k obranı Weskoslovenska 
pƔed druhou svıtovou válkou a pƔe-
trval dodnes. Na kus Ɣeħi s Pavlem 
Holzknechtem, pƔedsedou spolku 
Stachelberg, o vzkƔíšení unikátu 
ħeského pohraniħního opevnıní 
a jeho zasazení do krajiny jsme 
se setkali v trutnovské Kafírnı. 

Jana TesaƔová

Co Vás pƔivedlo do Krkonoš?
Rodiħe. Jako dvouletý jsem se stıhoval z Pardubic do 
Trutnova, kde moji rodiħe dostali pƔidılený byt. 

Vystopoval jste v rodinı nıjaké krkonošské koƔeny?
Vưbec. I když mám v obħance nıco jiného, Trutnov považuju 
za mé rodné mısto. 

��&Ǐ �$�+-1)ő��ı/.&į�15+*(ő)&4�(ć/ �.1ć5�)į�.�- "$*) (�
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Vybavuju si vzpomínku z pionýra, kdy jsme šli na Snıžku a tısnı 
pod ní nás stavıla polská pohraniħní stráž, která mıla námitky 
k tomu, že jsme jako dıti svévolnı pƔebíhali z jedné strany 
hranice na druhou. A na Snıžce si pamatuju ještı starou Weskou 
boudu, která mi pƔijde o hodnı hezħí než souħasná poštovna. 
To staré pro mı mılo kouzlo a bylo to úžasné. S rodiħi jsme 

PAVEL
HOLZKNECHT

pƔedseda spolku 
Stachelberg

* 1976

11
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skoro nechodili, spíš tedy takhle s kolektivem. Zájem 
o Krkonoše jako takové pƔišel ale až pozdıji, v dobı, kdy 
jsem se stal ħlenem spolku Stachelberg. Tam jsem pƔišel 
v roce 1994 a v tu chvíli ke mnı zaħaly proudit informace 
nejen o opevnıní, ale i o tom, že nad Stachelbergem je 
Rýchorský les, Rýchorská bouda, a díky tomu zaħaly 
rưzné výlety do tıchhle zákoutí. 

��&Ǐ �1)ő(ć)ő�&-�%$)4�% �0��ć.��#/ı nechtı spojené 
s tımi Ɣopíky?
Je, i když rád navštıvuju Krkonoše i s pƔáteli, máme 
skupinku kolegư ve fi rmı, s kterou se sebereme a jdeme na 
Krkonoše a každý rok se snažíme prozkoumat jinou ħást. 
Troufnu si Ɣíct, že je máme prochozené kƔížem krážem. 

Kam se rád a opakovanı vracíte sám?
V Krkonoších se mi všeobecnı líbí všude tam, kde je 
míů lidí, i když k relaxu primárnı vyhledávám ještı 
trochu jiná místa. Nejsem pƔíznivcem hromadné 
turistiky, takže jsem rád, když vyrazím do míst, kde 
potkám spíš lidi zapálené Krkonošemi nebo prostı 
pƔírodou. A bohužel se podle mı tƔeba ze Snıžky 
masovka stává. Vyhledávám tedy místa, kde se 
masový turismus nepıstuje – tƔeba Benecko. Je to pro 
mı takové pƔedkrkonoší, ale líbí se mi. 

V kterém místı si pƔi návratu z vıtších dálav Ɣekne-
/ ҂�Ǐ �0Ǐ�%./ �5+ć/&4��*(��1��-&*)*ƛő�#҈
Ve smıru od Staré Paky jsou to pro mı Horka u Staré 
Paky, s výhledem na hory nad tımi serpentinami pod 
Kozincem. To je pro mı nejhezħí místo, odkud lze hory 
vidıt. Sice to je domư ještı nıjakých dvacet tƔicet 
kilometrư, ale v tu chvíli si Ɣíkáte, že už jste na hranicích 
toho svého. Rád se sem vracím. Obecnı jsou to místa, 
odkud Krkonoše vnímám – tady Wernou horu, támhle 
Snıžku – a to, jak se ke mnı ta moje krajina pƔibližuje. 
Jednou se tam podíváte a je krásnı sluneħno, a za pár 
minut nevidíte ani obrysy vrškư. 

Který je ten Váš vrcholek?
Luħní hora. To okolo je velká masovka, všichni se 
chtıjí podívat na ty okolní kopce, kdyby si ale na 
ty vršky aspoů vyšli, aby si ten zážitek vytvoƔili 
a vychutnali sami. PƔitom ale pƔijdete do Pece pod 
Snıžkou a u lanovky vidíte frontu na nıkolik hodin; 
projdete kolem ní a vyšlápnete si to nahoru a prožijete 
si to. Luħní hora je druhá nejvyšší v Krkonoších, jen 
o padesát metrư menší kopec, a Luħní bouda je 
nejstarší v Krkonoších. Loni jsem šel ze Špindlu podél 
Bílého Labe nahoru, a to je taky nádhera. K turistice 
se snažím vést i dıti, dcera je dospılá, když s nimi 

ale jedu na dovolenou, vıdí, že je ħekají pochody. 
S maminkou jezdí za odpoħinkem a zážitkem.

Pojĩme si pƔ$�'őǏ$/�./��# '� -.&Ǉ�&*(+' 3҂�1�ħem je 
unikátní? 
Je to poslední pevnostní celek na východních svazích 
Krkonoš. Smırem dál do hor a k Labi už mıly podle 
plánư stát jen samostatné objekty. Nic vıtšího než 
dılostƔeleckou tvrz Stachelberg v Krkonoších nenajdete.

Jak se hory Vaším pohledem za ħtyƔi dekády, co tu 
pobýváte, promınily?
Velký problém je kưrovec, spousta míst v Krkonoších 
kvưli nımu byla vykácena. PƔibyly sjezdovky a já jako 
nesjezdaƔ to nedocením. 

Je pro Vás nıkdo typovým Krkonošákem?
Nikoho takového nemám. Âekl bych, že se lidmi až 
tolik nezabývám, a lidi od betonu a železa nemıli ke 
Krkonošưm tak blízko. PƔišli sem v 36. roce a v 38. zase 
odešli. Zanechali nám tu betonové dílo. 

��1�-ć(�$�.+*'&0��/��# '� -"��4./ �/�&*1*0�+ -.*Җ
nu našel?
Ve spolku musíme všichni táhnout za jeden provaz. 
V souħasnosti je nás dvanáct a pro individuality 
v tomhle není prostor. 

W�./*�0�1ć.��Ǉ1�%ő�)��+-�3$�('��ő�5ć% (�$�*�#$./*-$$҂�
kteƔí ve tvrzi provázejí, to je pƔíjemné osvıǏ )őҁ�
Ono už to bude možná dvacet let, co zamıstná vá-
me brigádníky a brigádnice. Dnes už zamıstnáváme 
i chlapce, ale je fakt, že prưvodkynı umıjí lépe vyprávıt 
a zaujmout. Provázejí i ħlenové spolku – v tom je úžasný 
Miroslav Kejzlar, který je nestorem našeho bunkru. Na 
Stachelbergu je aktivnı ħinný od osmdesátých let, a když 
s ním jdete na okruh, dozvíte se fakt všechno. PƔitom to 
není jeho odbornost – my jsme do toho všichni zapálení, 
neustále studujeme a doplůujeme si chybıjící informace. 

�3$./0% � )ıjaké umılecké ztvárnıní stachelberské 
tvrze mimo dokumentaħ)ő�!*/*"-�fi e? 
Fotky existují až z doby po Mnichovu, kdy se s opevnıním 
fotili nımeħtí turisté a nımecká armáda. Do té doby 
to vše bylo samozƔejmı utajované. Existoval zákon 
o obranı republiky, který zapovídal poƔizování fotek 
v pohraniħním pásmu. Co se týħe výtvarného umıní, 
existují zpodobnıní morového sloupu u prvního 
objektu po cestı od starého parkovištı. První takový 
obrázek vznikl mezi léty 1940–1941, myslím, že je 
uložený v nıkterém z krkonošských muzeí. 
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��&į�&�/ "*-$ �./�1 ��+*#-�)$ħního opevnıní mư-
Ǐ ( �1��-&*)*ƛő�#�5�#'į�)*0/҈
Úplnı všechny. Pokud beru Stachelberg jako souħást 
Krkonoš, a já ho tak beru, i když Krkonošský národní 
park zaħíná nıkolik set metrư od nás. Nejstarší jsou 
lehké objekty starého typu (vzor 36), ve vrcholových 
partiích jsou to objekty nového typu (vzor 37, 
lidovı zvané Ɣopíky), samostatné pıchotní sruby 
a tvrz. Poslední z pıchotních srubư stojí pod kótou 
Kámen pod Dvorským lesem. Další sruby mıly být 
postavené mezi Luħní a Studniħní horou, kde jsou 
dokonce provedené výkopy pro tyhle objekty. A nad 
Špindlerovým Mlýnem zrovna tak – dva plánované 
objekty ale nikdy zbudované nebyly. Vše, co se 
stavılo v rámci ħeskoslovenského opevnıní mezi lety 
1935 a 1938, se nıjakým zpưsobem dotklo i Krkonoš. 

Co Vás za ta léta na tvrzi pƔekvapilo, zaznamenali 
jste nıjaký význaħný objev?
Pro mı je tím nejvıtším pƔekvapením každý nový den. 
Stachelberg loni oslavil 30 let své novodobé existence 
a umıt provozovat nıco takového po takovou dobu 
na základı dobrovolnictví je pro mı nepopsatelné. 
V dnešní dobı dobrovolnı pracuje jen málokdo, ta 
dƔina není na poƔadu dne. K nám se návštıvníci vracejí 
po letech a jsou nadšení tím, co jsme zase dokázali. 

Jako zajímavost bych Ɣekl, že v roce 1938 se v rámci 
obrany vlasti uvažovalo o vysazování kleħe v hraniħních 
pohoƔích – jako protipıchotní obrany. 

�&*'*"$�&ć�)ć#-����+-�. ħích ocáskư���Ǐ$' /&*1Ǉ�#�
drátư?
Dlouhá léta jsem o tom nevıdıl, až jsem v archivu 
našel nıkolik dokumentư, kde se píše, že vojenská 
správa jedná s majiteli pozemkư o výsadbı kleħe 
k obranı pohraniħí. Namísto budování rozsáhlých 
pƔekážek tohle. Dokonce tam byly vyjmenované 

firmy, které se tím mıly zabývat. Krkonoše byly 
vždy pƔirozenou pƔekážkou – nejen pro nımecké 
vojsko. Vždyơ kolik tu máme trosek letadel, která se 
roztƔíštila o hƔebeny. 

Co byste pƔć'��/��# '� -"0��*��0�*0�)�҈
Byl bych moc rád, kdyby památky všeobecnı mıly stálou 
podporu návštıvníkư a státních institucí, abychom je 
dokázali zachovat pro pƔíští generace. Chtıl bych, aby 
o stavbu, která nese oznaħení kulturní památka, nıkdo 
mıl zájem už z toho dưvodu, že náleží k naší kultuƔe 
a dıjinám. V tom obħas narážím – aħkoli spadáme pod 
Ministerstvo kultury, velký zájem o nás nejeví a pƔíliš 
nám nepomáhá. Je tƔeba nazývat vıci správnými 
jmény, i když to mưže zabolet. Aby tƔicet let, které jsme 
oslavili loni, nepƔišlo vniveħ a Stachelberg dále fungoval. 
PƔeju si pokraħovatele v naší práci, kteƔí budou v té naší 
„šílenosti“ pokraħovat se stejným zápalem.

Je nıco, co byste chtıl popƔát Krkonošskému ná-
rodnímu parku nebo horám krkonošským obecnı?
Aby o Krkonoších rozhodovali ti správní lidé, aby 
se nestaly prostƔedím pro byznys a zưstaly zónou 
odpoħinku a klidu, kde se lidi mưžou zrelaxovat 
a zbavit se všedních starostí a bolestí. Tak by to 
podle mı mılo být. Moc bych si pƔál zintenzivnıní 
spolupráce s KRNAPem ve smyslu vyhovıní žádostem 
o pozemky pod našimi objekty a ve smyslu vyváženého 
dialogu. Nechceme být horkým bramborem, ale 
partnerem, který koneckoncư napomáhá usmırnıní 

návštıvnosti nejvyšších partií hor. Stachelberg 
leží v ochranném pásmu, národní park zaħíná až 
za posledním srubem, a tak ħást návštıvníkư hor 
pomyslnı stahujeme k nám. Když bude podobných 
spolkư a aktivit v blízkosti Krkonoš víc, mưže se to 
promítnout na snížení návštıvnosti pƔeplnıných 
horských stƔedisek. 

„Krkonoše byly vždy pƔirozenou pƔekážkou – nejen 
pro nımecké vojsko. Vždyơ kolik tu máme trosek 

letadel, která se roztƔíštila o hƔebeny. “
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Ochranou pƔírody se zabývá celá 
Ɣada lidí. Jen málokdo má ale 
možnost chránit pƔírodu na celoev-
ropské, ba pƔímo celosvıtové úrov-
ni. Michael Hošek je prezidentem 
celoevropské asociace chránıných 
území Federace EUROPARC. Je také 
ħlenem Rady IUCN – Svıtového sva-
zu ochrany pƔírody. Kromı zahraniħ-
ních rozvojových projektư se vınuje 
také evropské ochranı pƔírody, 
pƔedevším soustavı Natura 2000. 

Jana TesaƔová

Kudy vedla Tvoje cesta z Chrudimi do Krkonoš?
Moje rodina je z matħiny strany z Krkonoš, byơ jsme s babiħ-
kou každé léto netrávili pƔímo v Krkonoších, ale Podkrkonoší. 
A když jsem zaħal pracovat na AgentuƔe ochrany pƔírody 
a krajiny ve funkci vedoucího východoħeského pracoviš-
tı, to tehdy sídlilo v Pardubicích. V té dobı veškeré dotace 
východních Wech vħetnı Krkonoš spadaly pod pardubic-
ké stƔedisko. Tehdy jsem do Krkonoš zaħal jezdit profesnı. 
To bylo v roce 2004.

Dıtství jsi tedy trávíval v podhưƔí?
V zimı jsem pravidelnı jezdil do Trutnova, v létı jsme se pƔe-
souvali do Újezdce pod HoƔiħkami. 

Vybavíš si nıjakou hodnı ranou vzpomínku na Krkonoše?
Ta vzpomínka se váže k zimı v Trutnovı, kde byly ohrom-
né hromady snıhu, na což jsme v Chrudimi nebyli zvyklí. 
Tehdy tam ještı byl opravdu sníh. Moje rodina nebyla nijak 
sportovnı založená a v osmdesátých letech se na hory ne-
jezdilo moc jinak než za sportem. Naši nebyli ani letní turis-
ti. Takže jsem Krkonoše z hlediska pƔírody zaħal poznávat 
až pozdıji.

MICHAEL
HOŠEK

ochranáƔ
* 1977

12
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Jednoznaħnı Nová Paka. Ono to zaħíná už ve stoupání 
Babákem, když ještı nevidíš ty krkonošské kopce. Za 
Jiħínem se terén pozvolna zvedá a tenhle kopec je pro 
mı první pƔedzvıstí, že jedu do hor. Shodou okolností 
jsem studoval StƔední zahradnickou školu v Kopidlnı, 
takže ta rovina vħetnı Jiħína samotného je mi blíz-
ká a znám ji velmi dobƔe. Nikdy na mı ale nedýcha-
la Krkonošemi. Takže ta Paka je pro mı už zajímavým 
pƔedılem, ale pro místní to mưže být ještı dost daleko. 

Já jsem to na cestı ze studií vnímala stejnı. V Babá-
&0�. ��-Ǐ '�.)ő#҂����*�%. (�ħ /'�҂��Ǐ�. (�5�.�#*1�'�1 �
stƔedovı&0�+*( 5)ő�#1*5�҅
Ještı jedna vzpomínka se mi k horám váže, ale to už 
jsem nebyl úplnı malý. Jako asi desetiletý jsem s tátou 
zaħal jezdit na chalupu u odboħky na Dolní Malou Úpu 
– dneska se jmenuje Penzion na KƔižovatce. Stojí mírnı 
pod úrovní terénu pƔímo u silnice. Tam jsem s rodinou 
strávil mnoho týdnư, ale vıtšinou jsme nezajíždıli nı-
kam dál, takže jsme se pohybovali v tıch svazích nebo 
jsme chodili proti proudu Úpy a Malé Úpy. Já, pƔivyk-
lý na Labskou nížinu, jsem ty lesy vnímal jako divoké. 

Setkal ses v téhle dobı s nıkým místním, kdo by Ti 
utkvıl? 
Vưbec ne, ani v rodinı. 

��4Ǐ�. �+*.0) ( �5�-*1$)4�*.*�)ő�#�&*)/�&/ư, kdo 
je pro Tebe nejvıtší Krkonošák?
To mám naopak osobnı hodnı zabarvené a je to tím, že 
s námi od podzimu není; tím ħlovıkem je JiƔí Flousek. 
Jirka je mưj ħlovık zħásti proto, že jsme se dlouhou 
dobu pƔátelili, znali jsme se dvacet let. Dneska si vlast-
nı uvıdomuju, jak jsme spoleħnı i stárli, protože tıch 
dvacet let už pƔeci jen nıco znamená. Posledních de-
set let jsme spolu strávili spoustu ħasu v Gruzii, kde 
jsme spolupracovali na projektech rozvoje chránıných 
krajinných oblastí. Kromı toho a vlastnı proto je Jirka 
mým nejvıtším Krkonošákem: dlouhou dobu byl ná-
mıstkem Ɣeditele pro ochranu pƔírody a byl to ħlovık 
s vizí a pƔístupem odpovídajícím jeho naturelu. Velmi 
se mi na nım líbilo, že tehdy ještı s JiƔím Plamínkem 
dali dohromady Vizi Krkonoš 2050. To není ani práv-
nı závazný, ani úplnı bıžnı používaný dokument, ale 
už tehdy ji projednávali se všemi starosty a došli ke 
shodı. JiƔí byl ħlovık, který opravdu chodil po horách 
a zároveů o nich uvažoval komplexnı. Mıl povıst tvr-
dého ochranáƔe, ale v diskusi bral sociální aspekt hor 
v úvahu. Mıl limity nastavené ve prospıch hor, aniž to 

znamenalo, že by snad lidi z hor chtıl vyhodit. Podle 
mı byl v regionu respektovaný, bez ohledu na to, kolik 
lidí bylo rádo, když pƔestal fungovat za národní park. 

Proħ Krkonošský národní park pưsobí v Gruzii?
V roce 2012 oslovila Ministerstvo životního prostƔe-
dí Weská rozvojová agentura s tím, že by v gruzínském 
Tušeti chtıli založit chránınou krajinnou oblast a pƔi-
pravit pro ni plán péħe. V té dobı jsem byl námıstkem 
na AgentuƔe, dostal jsem to úkolem a chytil jsem se 
toho rád. Krkonošưm jsem to nabídl, protože jsem 
potƔeboval složit tým. Wást lidí byla z Agentury, ħást 
z KRNAPu a mezi nimi samozƔejmı Jirka Flousek, pro-
tože to byl zdaleka nejlepší odborník v Wechách, kte-
rý dokázal pƔipravit a uvést v chod plán péħe, což pak 
v Gruzii prokázal. 

Vraơme se domư – tedy do Krkonoš – jakým zpưso-
bem tady nejħastıji trávíš ħas? 
Teĩ pƔevážnı na Správı, kde mám na starosti vede-
ní projektư v Gruzii, dále pomáhám oddılení ochra-
ny pƔírody nastavit luħní audit, to znamená nastavovat 
procesy z hlediska plánování péħe o luħní enklávy. PƔál 
bych si být botanikem, a kdysi v poħátcích kariéry jsem 
dokonce mapoval Naturu 2000 a o kytky jsem se zají-
mal ještı i v prưbıhu studií, ale brzo jsem zaħal dılat 
na vedoucích pozicích, a tak se ze mı stal v podstatı 
obecný ochranáƔ. Teĩ jsem „procesista“, projektový 
vedoucí a lídr. PƔed dvıma lety jsem napƔ. modero-
val ħást konference Geoekologické problémy Krkonoš. 
SamozƔejmı bych rád trávil víc ħasu na horách, k mojí 
práci ale patƔí hodnı cestování, a tak tu moc volného 
ħasu nemám. Ale když jej mám, od jara do podzimu 
miluju pıší turistiku, v zimı pak bıžky. 

Krkonošský národní park je ħlenem EUROPARC Fe-
deration a Ty jsi pro tohle funkħní období preziden-
/ (�� 'į#*�/*#*�0.&0+ )ő҅
Nıkdy v roce 2009 za mnou pƔišli zamıstnanci, kterým 
jsem na AgentuƔe námıstkoval, a pƔinesli mi fakturu, 
že bychom mıli zaplatit ħlenské pƔíspıvky EUROPARC. 
Týden pƔedtím jsme platili ħlenské pƔíspıvky Eurosite, 
což je organizace ve stejné nice a tehdy i se stejnými 
ħinnostmi. Já jsem se tehdy rozħílil, proħ platíme ħlen-
ství obıma. Tak jsem vyjel na konferenci EUROPARC, 
abych to pochopil. A tam mı to vtáhlo a lapilo, protože 
jsem si uvıdomil, že jsme jako Evropa velmi specifi cký 
region, který EUROPARC potƔebuje. Když se v globálu 
podíváš na ostatní kontinenty, mají ménı státư, nebo 
mají více státư, ale zase mluví v podstatı stejným jazy-
kem (vyjma Asie). Evropa je ale také výjimeħná v tom, 
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že máme dostatek kapacit a dostateħnı vysoký životní 
standard, abychom si mohli „dovolit“ ochranu pƔíro-
dy. A pak je tu hromada státư, hromada jazykư a stá-
le ještı obrovské jazykové bariéry. Také tu neexistuje 
zákonný rámec ani komunikaħní platforma, která by 
všechny evropské státy v ochranı pƔírody pƔeshra-
niħnı sdružovala. EUROPARC vznikl v roce 1973, 

aby mezi sebou správci chránıných území koneħnı 
zaħali komunikovat a spolupracovat. To platí dodnes. 
Máme ħtyƔi sta ħlenư ve ħtyƔiceti státech. V roce 2014 
jsem nastoupil na Správu Krkonošského národního 
parku, takže jako prezident federace EUROPARC re-
prezentuji Krkonoše, které jsou mezi jeho ħleny svý-
mi aktivitami rozhodnı viditelné. Musím ale Ɣíct, že 
to rozhodnı nejsem já, kdo byl viditelný jako první – 
velmi dlouhou dobu to byl Jakub Kašpar. Jsme obec-
nı vnímáni jako velmi aktivní chránıné území, které 
má co pƔedat. 

�*�+*/1-50% �$��)�-5 %���%�5��+*'.&*0�./-�)0��-&*)*ƛ҅
To potvrzuji, ale hned musím dodat, že tohle 
o sobı Andrzej ani jako Ɣeditel Karkonoského Parku 
Narodowého sám neƔekne, protože je skromný. 
Je pro nás štıstí, že v nım máme pƔeshraniħního 
komunikaħního partnera a zároveů je preziden-
tem asociace všech polských národních parkư. 
PƔipomeůme, že Polsko je jedna z nejvıtších zemí, 
které v regionu máme. Takže Ɣeditel Raj je významný 
polský lídr a Krkonoše/Karkonosze jsou významným 
lídrem mezi pƔeshraniħními parky. 

Pojĩ( � *��(�)�" ( )/0� & � &-�%*�-�50҃� �)ıǏ&�҂�
Werná hora, nebo Kotel?
Kotel, pro tu strmost, divokost. Wernou horu ne-
mám úplnı nachozenou, nikdy mı pƔíliš nezauja-
la. Snıžka je pƔíliš zprofanovaná a je tam vždycky 
spousta lidí. Kotel jsou pro mı typické Krkonoše. 
Na polské stranı mı ze stejného dưvodu láká Velký 
a Malý Staw. Wili pro mı je geomorfologicky typické 
krkonošské karové údolí. 

Které umılecké dílo zpodobůující Krkonoše Ti je 
) %�'$Ǐƛő҈
To bychom museli vzít letošní krkonošský kalendáƔ. 
Mezi tımi obrazy nacházím to, co je mi blízké, ale 
konkrétního autora nakoukaného nemám. Pravda je, 
že mám tendenci koukat na krajinu spíše obrazy než 
fotografi emi – tıch je všude plno, i když krásných. 

��&Ǐ �1�/*(�+-*�� � �(0.ő��Ǉ/�/ )�(�'őƔưv subjek-
tivní pohled. To trochu nahrává oznaħení Krkonoše 
– ħlovık a hory. 
Konvenuje to s mým vnímáním ochrany krkonošské 
pƔírody, ano. Když pominu subalpínské plató, jsou 
pro mı Krkonoše pƔedevším luħními enklávami. Na 
mezinárodní úrovni taková krajina – zformovaná 
a dále formovaná lidskou ħinností – odpovídá co do 
ochrany spíše chránıné krajinné oblasti. Tak urħuje 
mezinárodní kategorizace, což ale neznamená, že to 
podle našeho národního systému a zamıƔení nemá 
být národní park. Právı naopak. Naše legislativa je 
mírnıjší, ale odpovídá našim podmínkám a jsme 
schopni na více než padesáti procentech rozlohy 
parku chránit pƔírodní procesy. Kromı rozšiƔování 
plochy pƔirozených lesư máme asi nejvíc na starosti 
právı nelesní biotopy. To je pro Správu srovnatelná 
výzva jako uvedení lesư do stavu pƔírodı blízkému. 
Z hlediska luħních a všeobecnı bezlesých spoleħen-
stev jsme jako území neuvıƔitelnı cenní. Tundru sa-
mozƔejmı chráníme jako relikt dávného zalednıní, 
ale kdyby byly Krkonoše celé zalesnıné, nebyly by 
tolik zajímavé. 

�*�+*1�Ǐ0% ƛ�5��) %1ıtší úspıch Krkonošského ná-
rodního parku?  
Byli jste schopní vytvoƔit blízký vztah velkého množství 
lidí k regionu, i když z nıj nejsou. Ti lidi se o Krkonoše 
zajímají a považují je za své a ħtenáƔi ħasopisu �-&*)*ƛ �
ʵ��$5 -.&į�#*-4 tomu pƔesnı odpovídají. Podle mı to je 
zdaleka nejlepší regionální ħasopis ħtený pomırnı ši-
rokou skupinou lidí. Mám za to, že jeho ħtenáƔi se ne-
rekrutují jen z místních a východoħeského regionu, 

„Evropa je ale také výjimeħná v tom, že máme 
dostatek kapacit a dostateħnı vysoký životní standard, 

abychom si mohli „dovolit“ ochranu pƔírody.“
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ale prưƔezovı z celé republiky. A to je pro národní park 
obrovský benefi t. Ten ħasopis ukazuje pƔírodní i kul-
turní hodnoty jiným zpưsobem, který platí. 

Jakou nejvıtší zmınu sleduješ v Krkonoších za dobu, 
co je vnímáš?
Je to nárưst turismu, který ale sleduju všude u nás i ve 
svıtı. Nastal nıkdy v letech 2006–2008, kdy zlevnily le-
tenky a svıt se stal lidem mnohem dostupnıjším. Takže 
je to na jednu stranu dưsledek globalizace, z druhé stra-
ny také velmi stoupla životní úroveů Wechư. NeƔíkám, 
že obecnı všech, protože celá Ɣada výzkumư ukazuje, 
že velká ħást obyvatelstva nemá na to, koupit si ledniħ-
ku, pokud se jim rozbije stávající. Nicménı tu je i druhá 
skupina lidí, která si mưže stále hodnı dovolit, a ta sku-
pina má i dost ħasu chodit do pƔírody. Národní parky, 

ten krkonošský nevyjímaje – dokonce v tom je na pƔed-
ních místech – jsou vıtšinovı vnímané jako takové tı-
locviħny v pƔírodı. Wlovıku nestaħí zabıhat si nıkde za 
humny, ale potƔebuje si vyjet do Krkonošského národ-
ního parku udılat si pƔi tom bıhání selfíħko. Velmi se 
tedy zmınila dostupnost – lidi sem jsou schopní dojet 
na den, spíš než aby pƔespali. SamozƔejmı neprospıly 
lanovky. Když si pƔedstavím hory pƔed dvaceti lety a po-
rovnám je s dneškem, nevidím zásadní rozdíl v rozvoji 
infrastruktury, i když by mi správci cest urħitı oponova-
li, ale vnímám tu pƔekotnou zmınu pƔedevším fi ltrem 
turismu. Turisti jsou hroznı drzí a mají pocit, že mají ná-
rok na vše kolem nás, že vše, v ħem žijeme, je nároko-
vé. Vždy to tu pro nı bylo a vždy to tu také bude. Chybí 
nám skromnost. PƔíklady, jak naši strážci bojují s turisty, 
kteƔí je verbálnı i fyzicky napadají, svıdħí za vše. A když 
procházím po náhorním plató, kde vidím neuvıƔitelnou 
hustotu lidí, jsem pƔesvıdħený o tom, že to množství lidí 
vyvolává psychický tlak na ty, kteƔí se tam pƔišli zrela-
xovat. Hodnı to celé ukázal covid – jakmile bylo možné 
nıkam vyjet, promınily se národní parky v centra turis-
tického a sportovního dıní. PƔitom v tu chvíli mohl ħlo-
vık jet kamkoli a být rád, že je venku. Ale ono ne, i na 
tom „venħení se“ musí být znaħka.

�4.'őƛ� .$҂� Ǐ ��-&*)*ƛ.&Ǉ�)ć-*�)ő�+�-&� % �0Ǐ� .1į#*�
druhu znaħka?
Dokonce je znaħkou mezinárodní. Je to jedna z mála 
pƔeshraniħních biosférických rezervací – pƔitom na svı-
tı jsou stovky pƔeshraniħních národních parkư a také 
všechny ħeské národní parky mají své protıjšky na dru-
hé stranı hranice – které byly také jako pƔeshraniħní 
vyhlášeny. Asi pƔed deseti lety jsem v Krkonoších pro-
vádıl jihokorejskou delegaci, která se sem pƔijela po-
dívat, jak má správnı fungovat ochrana pƔírody pƔes 
hranici. PƔivedl jsem je na Špindlerovku a ukázal jsem 
jim hraniħní kámen s tím, že za ním už je Polsko, se kte-
rým spolupracujeme. A oni se mı zeptali, kde máme 
demilitarizovanou zónu. Jihokorejci slyšeli o nıjakém 
KRNAPu a KPN a jeli sem, aby se podívali na pƔeshraniħ-
ní spolupráci, aniž by si zjistili cokoli bližšího. 

��(�0�)ć.҂��$�#�' ҂��#*�őƛ�- '�3*1�/҈
Když si chci zažít krajinu, tak jedu do vesnic jihozápadnı 
od Benecka a kochám se svahem s lánovitým uspoƔádá-
ním luk a remízư. To když je opravdu málo ħasu, ale nıjaký 
je, tak jedu tam. Ale pak mám rád dvı pƔírodnıjší lokali-
ty, z nichž jedna je typická, ale bokem davư. Když jdeš 
z Pece pod Snıžkou ObƔím dolem a pak uhneš po žluté do 
Modrého Dolu. A kdybych mıl Ɣíct, kam bych vzal na výlet 
tƔeba kamaráda, aby nıco zažil, tak bych ho vzal ze Snıžky 
po ObƔím hƔebeni na Pomezní Boudy. Nebo možná spíš 
naopak, s tím výhledem na Snıžku a s menšími davy.

Co chceš pƔát parku k šedesátce?
Vždycky se Ɣíká, že se v následujícím období bude lá-
mat chleba. Já mám za to, že se i ekonomicky láme už 
teĩ. Takže bych si pƔál, aby si Krkonošský národní park 
uchoval samostatnost a svébytnost jako organizace. Aby 
privátní sektor, který tu je opravdu silný, koneħnı zaħal 
chápat, že je lepší spolupráce než cítit Správu národního 
parku jako limit. Vím, že to je bıh na dlouhou traơ. A mıl 
bych jedno praktické pƔání: zavedení vstupného, i když 
tƔeba symbolického. Ono by to totiž zvedlo povıdomí lidí 
o hodnotı té krajiny – když jdeš do Národní divadla, taky 
tam nerozházíš odpadky, tak proħ to dılat tady. 

„Turisti jsou hroznı drzí a mají pocit, že mají nárok na vše 
kolem nás, že vše, v ħem žijeme, je nárokové. Vždy to tu pro 

nı bylo a vždy to tu také bude. Chybí nám skromnost.“
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Každý Ɣeditel Správy Krkonošského národ-
ního parku za sebou zanechává nezamı-
nitelnou stopu – po Janu HƔebaħkovi je ale 
obzvláštı hluboká. Než se stal Ɣeditelem, 
peħoval o krkonošské lesy a v úzké spo-
lupráci s profesorem Fantou se zasloužil 
o to, že dnes jsou Krkonoše opıt zelené. 
Navázal na práci svého pƔedchưdce 
JiƔího Nováka a kromı jiného se zasadil 
o zintenzivnıní spolupráce s partnerským 
Karkonoským Parkem Narodowým, reor-
ganizoval Správu a spojil ochranu pƔírody 
s lesníky, rozšíƔil rozsah tehdejší I. a II. zóny 
na témıƔ dvojnásobek, aniž by tím byla 
poznamenána dưvıra a spolupráce mıst 
a obcí v národním parku, pƔivedl do regi-
onu ke spolupráci významné osobnosti 
a pomohl vzniku napƔ. Krkonošského 
centra environmentálního vzdılávání 
(KRTEK), zrealizováno bylo mnoho dalších 
projektư, za jeho pưsobení Správa KRNAP 
výraznı ħerpala prostƔedky z nejrưznıjších 
dotaħních programư EU. Výħet jeho zásluh 
výraznı pƔesahuje možný rozsah tohoto 
úvodu, pojĩme si tedy jen tak povídat… 

Jana TesaƔová

JAN
HÂEBAWKA

lesník
* 1967

13
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Kudy vedla cesta Honzy HƔebaħky nebo vưbec rodu 
HƔebaħkư do Krkonoš?
U nás to bylo celkem jednoduchý, protože taơka studo-
val lesnickou školu v Trutnovı. Ale pochází z Moravy, 
z Velké nad Veliħkou v Bílých Karpatech. Když jsme tam 
jezdili, byl jsem vždycky už jako kluk z té krásy nadšenej. 
Nejenom kvưli pƔírodı, Morava je prostı Morava a já to 
mám v krvi. PƔestože jsem Krkonošák, druhé nejoblíbe-
nıjší místo v republice, kam bych se okamžitı stıhoval, 
je jižní Morava. Když tady taơka studoval lesnickou ško-
lu, tak si našel mamku a zưstali tady. Takže trošku život-
ní poslání a trošku normální životní osudy. 

Řő&�'�%.$҂�Ǐ ��ı�&-�%$)���ő'Ǉ�#���-+�/�1 '($�0+*0/�'�҂�Ǐ �
je ti blízká, najdeš tam nıjaké podobenství s Krkonoši? 
Já si myslím, že ta území mají mnoho spoleħného, i když 
by botanici, zoologové a geobotanici Ɣekli, že to je úpl-
nı nıco jiného. Není to pravda. Jsou to prostı kopeħky. 
Krkonoše beru taky jenom jako kopeħky, protože jsme 
samozƔejmı všichni už navštívili velký hory a ten rozdíl 
je markantní, ale to, co ta dvı místa spojuje, v podsta-
tı je, že místní lidi tam žijou s pƔírodou a tady taky, a to 
je na tom to strašnı cenný. Já si myslím, že jak lidi tam, 
tak lidi tady dokážou s pƔírodou fungovat tak, aby se jim 
dobƔe daƔilo, a pƔírodu nepoškozují, když jsou rozumný. 
Je to tam zkrátka moc hezký. 

Jak jsem vyrozumıla, hodnı cestuješ – kdy pƔi návra-
tu domư poprvé vidíš Krkonoše a co to je za pohled? 
Bohužel se vıtšinou vracím v noci… Málokdy se sta-
ne, že ħlovık pƔijíždí nıjak vħas, ale když se to povede, 
u Studence vidím celej ten pás a vím, že jsem doma. 

�*�% ��$�) %�'$Ǐƛő�җ�Werná hora, SnıǏ&�҂�) �*��*/ '҈�
Kotel, paradoxnı, protože jsem z východních Krkonoš 
a Kotel je v západních Krkonoších a nemám ho tak za-
žitý. Ještı poƔád mi pƔijde trochu mystický. 

Pojĩme se posunout do 70. let. Jak vypadaly Krkono-
še Tvého dıtství, jaké místo Ti první ulpılo v pamıti? 
Dlouhý hƔeben, mezi Pomezkama a Horním Maršovem. 
Když se dnes projdeš po Dlouhým hƔebenu, vidíš všu-
de jenom mladé lesní porosty, které byly nıjakým 

zpưsobem obnoveny, ale já jsem tam s tátou chodil ješ-
tı v dobı, kdy tam byly nádherný lesy. Pamatuju si, že 
tam byl tmavej les a z Dlouhého hƔebene jsme s tátou 
ħastokrát vycházeli smırem na Lyseħinskou horu, kde 
byla lovecká chata Diana. Na jeden výlet si pamatuju, 
jako by to bylo dnes. Nesli jsme veliké batohy, tenkrát 
žádné telefony, nic, a šli jsme na loveckou chatu, ani ne 
lovit, prostı jsme tam šli jenom tak. Chytla nás bouƔka 
a na Lyseħinské hoƔe už teĩka nevidíš veliký stromy, ale 
tehdy tam byly smrky tak metr v prưmıru. Já to vidím 
jako dneska ty obrovský stromy, který pak bohužel vli-
vem emisí zmizely. To prostƔedí bylo nádherný – pak se 

spustil prudkej déšơ, a když jsme doráželi na chalupu, to 
už pak byla bouƔka. Zalezli jsme dovnitƔ a ten nesmírnej 
klid, kterej nastal, to mám poƔád v sobı. Âíkal jsem to 
už nıkolikrát tátovi, že to je mưj nejsilnıjší zážitek, který 
z dıtství a z Krkonoš mám. 

��&�1)ő(ćƛ�5��/0��*�0҂��*�/0�Ǐ$% ƛ҂�Ǐ �. �#*-4�+-*(ı-
nily? Jaké byly hory Tvého dıtství a jaká byla vlast-
nı cesta k tomu, co je teĩ, co vnímáš jako nejvıtší 
zmınu? 
Hory žijou s námi, a tak se musely zmınit, protože 
všichni jsme se zmınili. Zmınilo se to velmi. Jakým 
zpưsobem fungujeme, jakým zpưsobem se mladá 
generace kouká na to, jak by mıly fungovat. Nemıli 
jsme žádné komunikátory, které jsou strašnou zbra-
ní a samozƔejmı strašnou pomocí, no ale všechno se 
tím zrychluje. Dnes už nejste témıƔ nikde bez signá-
lu, a tudíž dostateħnı sami. Doba a pohyb po horách 
se taky strašnı zrychlily. My jsme dƔíve vyrazili do hor 
a zưstali jsme tam dva tƔi dny. Dneska jedeš na dvı ho-
diny, rychle se vracíš zpátky, protože odpoledne máš 
nıjakou schưzku nebo nıco takového. A turisti? Kromı 
toho, že se ubytujou na horách, chtıj ještı stihnout 
Ještıd, chtıj stihnout nákupy v Liberci, zoo ve DvoƔe 
Králové… Mưže se mi ta doba líbit, nebo nelíbit, ale 
prostı takhle to je. Na druhou stranu je vidıt, že míst-
ní podnikatelé mají stále co zlepšovat, aby udrželi lidi 
svou nabídkou po celou dobu pobytu. Rozhodnı to ale 
není jen o budování, je to hodnı o programech a zají-
mavostech, které je nutné lidem nabídnout. 

„Hory žijou s námi, a tak se musely zmınit, 
protože všichni jsme se zmınili.“
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Tys doslova sledoval obnovu lesư po imisní kala-
mitı a budoval jsi v Krkonoších pƔírodı blízké lesní 
hospodaƔení. Líbí se Ti, co teĩ vidíš? 
No já nejenom, že jsem to sledoval, ale já jsem se 
vlastnı na obnovı krkonošských lesư podílel a jsem 
do dneška vdıħný, že jsem u toho mohl být. Zároveů 
si myslím, že to je mưj nejvıtší pƔínos Krkonošưm. To 
ostatní, co bylo potom, už byla sice zajímavá epizo-
da mého fungování na Správı, ale úħast na obnovı 
lesư mı strašnı bavila. To bylo asi to nejvıtší, co jsem 
zatím v životı dılal. SamozƔejmı sleduju promı-
ny Krkonoš, ale jsem dalek toho, abych je hodnotil, 
jestli jsou pozitivní, nebo negativní. Spousta lidí by ti 
Ɣekla, že jsou negativní. Já ale nemám ambice nıja-
kým zpưsobem negovat to, co se tady v Krkonoších 
v posledních letech stalo a co se tady dıje, je to nor-
mální vývoj. Evropa je velmi zalidnıný kontinent, 
tak se nıjakým zpưsobem vyvíjí a jinak to nebude. 
SamozƔejmı jde o to, najít nıjaký kompromis, o což 
se tady Správa a místní lidi snaží. Obrovsky pozitivní 
roli v tom všem sehrává Svazek mıst a obcí Krkonoše 
pod vedením Honzy Sobotky.

Našel jsi nıkde na svıtı podobnou krajinu, jako 
jsou Krkonoše?
Podobnou asi ne, navštívil jsem samozƔejmı spoustu 
menších pohoƔí, která by se dala srovnávat. V posled-
ní dobı mı tƔeba pƔekvapilo Maĩarsko, protože jsem 
vưbec netušil, že v Maĩarsku jsou nıjaké zajímavé 
kopce. Máme pƔipraven jeden projekt v Národním 
parku Dunaj–Ipeţ. To pohoƔí se jmenuje Borszony, je 

to okolo Dunaje, krásný kopeħky, sice nejsou krko-
nošský, protože ten charakter je jiný, ale jsou stejnı 
milý. Nejsou veliké, jsou prostı takové lidsky zvlád-
nutelné. Tak to je jedno z hezkých míst, které jsem 
poznal, ale napƔ. tundrové fenomény, jako jsou 
v Krkonoších, tam nejsou. V poslední dobı jsem se 
pohyboval hodnı smırem na jih, samozƔejmı hod-
nı jezdím i do Polska, takže tam vždy najdu spoustu 
toho spoleħného. To mı vždy potıší. Krom toho jsem 
poƔád v kontaktu s naším milým kolegou a Ɣeditelem 
KPN Andrzejem Rajem. 

Pojĩme zase v ħase zpátky, vybavíš si prvního ħlo-
vıka, nıjaký Tvưj první lidský kontakt s Krkonoši?
Urħitı to byl táta. V profesním životı jsem potkal 
spoustu významných lidí, ovšem vysoko nad nimi je 
vždycky táta, ale musím Ɣíct spoleħnı s mamkou, pro-
tože oba dva mı brali do lesa. Možná to bude vypadat 
až legraħnı, že jsem trávil mnoho ħasu jenom po lo-
veckých chatách a v lese, ale zkrátka tenkrát byla tako-
vá doba. Tenkrát se do zahraniħí nejezdilo.

 "-�ħnı? Závidıníhodnı. 
No, já si to myslím taky, když se na to dnes koukám 
s odstupem ħasu… Tenkrát se nejezdilo na dovole-
né, jak my je vidíme dneska. Navíc moji rodiħe by 
si v životı nešli zažádat o devizový pƔíslib, takže my 
jsme byli odkázaný – a jsem za to vdıħnej – na do-
volené tady doma. A nejkrásnıjší dovolené, které si 
pamatuju, byly na lovecké chatı Jana u Pomezních 
Bud. Tenkrát byla ještı v lese, chodili jsme do stu-
dánky pro vodu, nakupovat jsme chodili na Pomezní 
Boudy do jediného obchodu. Vždycky jsme koupi-
li ty lanħmíty a ħínský vepƔový konzervy a s plný-
mi batohy jsme se vraceli na loveckou chatu. Prostı 
nádhera. Dneska, když na to ħlovık vzpomíná a vy-
pravuju to tƔeba mé dceƔi, tak se trošku usmíváme, 
ale bylo to krásný. Táta je ħlovık, kterej mi všech-
no ukazoval, a od toho se odvíjelo i moje profesní 
smıƔování. V tý dobı mı ani nenapadlo jít studovat 
nıco jiného než lesaƔinu. Lesy pro mı byly stƔedo-
bodem. Âíká se tomu zelená krev a dıdí se po dlou-
hé generace. 

Každopádnı co se týká uvedení do profesního živo-
ta, byl pro mı strašnı dưležitý Olda Lábek, bývalý Ɣe-
ditel Správy, na kterého nesmírnı vzpomínám. To byl 
pro mı nejdưležitıjší ħlovık, který mi dal šanci, po-
slal mı do svıta. Vıdıl, že mluvím anglicky, tak mı 
poslal do Ameriky. PƔestože dokázal pƔijít a docela 
drsnı mi vynadat, vždycky jsem vıdıl, že to je ħlovık, 
který za mnou stojí. Vycítil jsem, že asi pƔemýšlíme 
hodnı podobnı, a on pro mı opravdu udılal nesmír-
nı moc a strašnı si toho vážím. No a s ním musím sa-
mozƔejmı zmínit Jirku Nováka.

„Úħast na obnovı lesư mı strašnı bavila. To bylo 
asi to nejvıtší, co jsem zatím v životı dılal.“
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Po nım jsi pƔevzal Ɣeditelování, je to tak?
PƔesnı tak, my jsme oba od Oldy Lábka dostali velkou 
šanci a hodnı jsme mu pomáhali. Ale pƔišli další význam-
ný lidi a na správı parku musím jmenovat ještı aspoů 
dva z nich. Profesor Josef Fanta, ħlovık, kterého mám ne-
smírnı rád a který mi ukázal úplnı jiný obzory z lesnické-
ho pohledu. Zejména informace ze zahraniħí, protože on 
to má v hlavı neuvıƔitelnı srovnaný a v té dobı pro nás 
v podstatı byl takový guru, který nám ukázal, jakým zpư-
sobem bychom mıli dál Krkonoše formovat. Nejcennıjší 
byly jeho znalosti zejména z hlediska obnovy poškoze-

ných lesư. No a pak musím zmínit Honzu Štursu, který se 
mı ujal v dobı, kdy jsem nastoupil už jako Ɣeditel Správy. 
Jako jeden z mála byl ochotný se se mnou podılit o své 
nekoneħné znalosti. To pro mı bylo nesmírnı cenné, pro-
tože ħlovık v kanceláƔi nemưže vidıt a vıdıt všechno. 
Tak jsem se snažil poslouchat to, co mnı Ɣíká, a jen dou-
fám, že jsem obħas nıkterý vıci pochopil. 

Jaký výdobytek kultury nebo umı)ő��$�1Ǐ�4�&4�+Ɣi-
pomene Krkonoše? 
Krakonoš a lyžníci, to je podle mı taková klasika, že si 
to možná ani neuvıdomujeme. Nıkdo to bere v podsta-
tı jako nıjakou líbivou vánoħní pohádku, ale mnı pƔipa-
dá, že my jsme tak prostı žili. Lyže a pƔíroda, na tom jsme 
jako dıcka vyrostli. Mám to spojené s tím, jak jsme žili 
doma. Byli jsme blázni do lyží, a když tam vidíš ty kluky, 
tak jsem si vždycky pƔedstavoval sebe, že tam lítám nıkde 

po tıch horách a objevuju místa, která v Krkonoších ještı 
neznám. Lyže byly a jsou pro mı strašnı dưležitý.

�4.'őƛ҂� Ǐ � +-*� 1ć.�(ıly stejné kouzlo jako pro ty 
&'0&4҂�&�4Ǐ�%./ �% �*�% 1$'$҈�
Stoprocentnı, já jsem to prostı miloval. Byl jsem 
schopnej ráno v 8 hodin koukat, protože my jsme mıli 
v Horním Maršovı takovej malej vlíħek, jestli už ten vlek 
pustili. A když se pohnula první kotva, tak jsem tam byl 
a byl jsem tam do 4 hodin. A ve 4 hodiny, když zavíra-
li, jsem ħekal nahoƔe, abych tu krátkou 300metrovou 

sjezdovku jel jako poslední. A potom mám spoustu zá-
žitkư z bıžek, kdy jsme chodili do hor, abychom napl-
nili krmelce nebo abychom si uƔízli vánoħní stromek. 
Dodnes kdykoliv mưžu, tak vyrážím do Krkonoš tƔeba 
na skialpových lyžích. 

Tuhle otázku musíš trochu ħekat: Co pƔeješ jubilan-
tovi k 60 letư(҂��' �(*Ǐ)ć�$��*�+Ɣíštích let? 
SamozƔejmı jen a jen to nejlepší. Wlovık je v 60 letech 
již více než dospılý, ale pro národní park je to málo. 
Krkonoše potƔebují trvalou ochranu a jsem pƔesvıd-
ħen, že té se jim i v budoucnosti dopƔeje. Rád bych ješ-
tı popƔál Správı, aby i nadále nacházela v místních 
lidech partnery, aby se i nadále mohla opƔít o spolu-
práci se Svazkem mıst a obcí Krkonoše a aby rozvíjela 
Krkonoše jako jeden pƔeshraniħní ħesko-polský region 
a rozvíjela spolupráci s kolegy v KPN. 

„Táta je ħlovık, kterej mi všechno ukazoval, a od toho se 
odvíjelo i moje profesní smıƔování. Lesy pro mı byly stƔedobodem. 

Âíká se tomu zelená krev a dıdí se po dlouhé generace.“
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Bolkov. DƔíve samostatná vıc, 
dnes souħást obce Rudník. 
Místo zastrħené a zapomenuté. 
DƔíve prosperující horská víska ale 
po vysídlení pưvodního nımeckého 
obyvatelstva pƔišla o své pưvodní 
obyvatele. PƔišli noví. Chalupníci. 
A ti zde už po letech soužití s kraji-
nou zapustili koƔeny. Jejich nejme-
novaným mluvħím je Lubomír Jíra. 

Radek Drahný

Znám jen málo lidí, kteƔő�. �1 �.1į�*��$��)"�Ǐ0%ő�/�&҂�%�&*�
Vy, pane Jíro. PƔitom, pokud vím, nejste pƔő(*�5��*'&*1�҅
To nejsem. Když jsem byl mladý,  mıli jsme nıjaké majet-
ky kolem Slap. Snažil jsem se získat povolení, abych tam na 
tıch našich loukách mohl postavit chatu nebo nıjaký bun-
galov, který bych mohl celoroħnı užívat. Ale neúspıšnı. 

Mưj strejda v roce 1947 tady v Bolkovı koupil po vysídlených 
Nımcích barák. My k nımu jako dıti jezdili. Když se v roce 
1975 nebo 76 dılala zmına územního plánu, zaħaly se roz-
prodávat zƔíceniny starých domư. Nebyly obydlené. Ruiny se 
strhly, zưstala jenom suơ. Lidé si to spálili a zưstaly jenom ka-
menné rozvaliny. Když mi to tehdy strejda Ɣekl, já hned sedl 
do auta a jel jsem sem. Prošel jsem si to tu a tady nahoƔe jsem 
se podíval z toho kopce dolư. Tehdy tady bylo nejvýše polo-
žené zboƔeništı, které se prodávalo a mnı se líbil ten výhled. 
To je boží místo, Ɣekl jsem si, tady chci být. Tak jsem hned šel 
na úƔad a koupil to. Pak ještı ségra koupila kousek níž takové 
hezké místo naproti lesa. SestƔenice, se kterou jsme tady pro-
žívali dıtství, taky vzala jednu parcelu tady za potokem. 

��&Ǐ �/*�ƪ�*'ő�% �1'�./)ı takové „vaše“, rodinné.
To jo. Strejda mıl chalupu, co je to podloubí. Bratranec si na 
vedlejším pozemku postavil nový dưm. Pak je to ta sestƔe-
nice, ségra dole. Ještı pozdıji se tady usadil mưj kamarád 
Pepa Kuħera...

LUBOMÍR
JÍRA

obyvatel
Bolkova
* 1951

14
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҅�' �$��ćƛ�/�/ő) &�)�ƛ '�5� �1�)�ƛ (�&-�%$�.1ưj dru-
#Ǉ��*(*1҅
Táta byl právník, ale celý život byl vyznavaħem pƔí-
rody, historie, vody, otvírání studánek. To ho úplnı 
pohltilo. On nebyl moc na práci, ale mıl tyto záliby, 
poƔád batưžek, bıhal po kopcích a lezl a fotil a fotil 
a fotil. Mapoval kytiħky, poƔád lezl s batohem a fo-
til kytky zespoda. Válel se po zemi a my jsme se mu 
smáli. Tenkrát se dal dohromady s paní doktorkou 
Špatenkovou, vaší botaniħkou, a on to Bolkovské 
údolí vlastnı „objevil“. Dokonce se nıkteré lokality 
dodnes jmenují po mém tátovi.

S tátou byla legrace. Když mu bylo nıjakých 87, pƔi-
nesl bıžky, dƔevıný, a Ɣíká: „Lubko, na mı už to ne-
bude, tak já ti je dám. Já už je nebudu používat“. Dal 
mi i vosky, jenže já už mıl jiné bıžky. Dal jsem je na 
pưdu a po ħase, když jsem tam vymetal komíny, jsem 
je zlikvidoval. Táta si za rok pƔišel a ptá se mı: „Kam 
jsi dal ty mé bıžky?“ „Já už jsem je rozƔezal a spálil.“ 
A táta povídal: „Víš, pƔece jen, takhle v zimı na tıch 
snıžnicích to není ono. To na tıch bıžkách jsem to 
vyơapal, z kopce jsem se pak svezl. To je škoda…“. Tak 
jsem mu dal moje bıžky a on na nich ještı jezdil. 

Co vím, tak ale tady na Bolkovı mohlo být všechno 
jinak, viĩte?
To ano. V 90. letech minulého století došlo k straši-
delné, divoké a zmanipulované privatizaci pozemkư. 

Taky jsem chtıl pƔikoupit pozemky, které k domu, co 
zde dƔíve stál, patƔily. PƔitom jsem zjistil, že nıjaká 
ħesko-holandská spoleħnost skoupila množství zdej-
ších pozemkư. Tehdy od 80 haléƔư do 8 korun za m2. 
A za 14 dní to bylo na internetu jako stavební parce-
la za 2 000 Kħ za metr. Tehdy jsme se prvnı dostali do 
kontaktu my dva, když jsem se zaħal pídit, jak to je. 
Bylo nám jasné, že kdyby tady vznikla nıjaká holand-
ská vesniħka, tak to je konec celého údolí. K tım stav-
bám by se musela udılat nıjaká cesta. V ten moment 
by z údolí byl tranzit. Všichni by lítali údolím nahoru 
dolư, bez ohledu na to, jestli ty cesty odpovídají nebo 
ne, bez ohledu na zákazové znaħky. 

Založili jsme tehdy obħanské sdružení, které si vytklo 
za cíl být takovou hrází, která ten tlak ustojí. Chtıli 
jsme to alespoů pƔibrzdit, vyburcovat veƔejnost, roz-
hlas a novináƔe. Tehdy to pƔi hlasování zastupitelstva 
neprošlo o jeden nebo dva hlasy. 

Od té doby jsme se už pƔetransformovali na Spolek pƔá-
tel Bokova. Dnes máme 110 ħlenư a jsme opravdu silná 
skupina, která v tom svém ħlenstvu má na vysoké úrov-
ni rưzné profese, stavební, vysokoškolské uħitele, právní-
ky… Díky tomu dokážeme rychle a fundovanı reagovat 
na jakýkoliv problém, postavit tomu oponenturu, nıja-
kou hráz a hlídat si to naše údolí. Bez toho by byl konec.

Tato Vaše aktivita je nevídaná a nebojím se Ɣíci i ne-
)�#-��$/ ')ćҁ���4Ǐ� . � Ɣekne Bolkov, mnı vytanou 
na mysl dvı�(4ƛ' )&4ҁ��-1)ő�1 '($��&/$1)ő�.�-0Ǐ )ő�
(ő./)ő�#�'$�ő����-0#ć�. �1ćǏ �&�) .&0/ ħnému bota-
nickému bohatství okolních luk. Ta bohatost je vá-
zaná právı na hospodaƔení na loukách. 
PƔed lety jsme se úħastnil exkurze, kterou tady z jara pro-
vádıla Weská botanická spoleħnost. Na Hoȥ manky pƔijel 
autobus a z nıj vystoupili botanici. Doprovázeli je manželé 
Harħarikovi. Odborníci zalezli do lesa, do potoka a každou 
chvilku jsem slyšel nadšené zvolání: „Jé tady je…“ a Ɣekli la-
tinské jméno nıħeho, co objevili. Fotili ze všech stran. Než 
jsme došli na louku,  trvalo to snad tƔi hodiny. Šli opravdu 
po metrech. Takže i díky této zkušenosti musím potvrdit, co 
Ɣíkáte, že pestrost zdejších luk je opravdu jedineħná. 

Odpovıdí, proħ to tak je, je kouknout se do historie. 
Tady byla vıtšina nımeckého obyvatelstva a na lou-
kách se intenzivnı hospodaƔilo. Když se nehospodaƔí, 
tak to zaroste plevelem. Proto je v našem velkém zá-
jmu, aby zde ti hospodáƔi fungovali. 

��/4�� 1 '*+ -.&į�.)�#4�. �/ �4�0Ǐ�+*��Ɣilo zasta-
vit? Jsou ty louky v bezpeħí?
Když to spekulanti skoupili a nemohli realizovat ty své zá-
mıry a prodat to, tak to pƔestali obhospodaƔovat. Ty lou-
ky najednou zaħaly zarưstat. Štovíkem, bƔízou. Âešili jsme, 
co s tím. Tehdy jsme se dostali k panu Robinu Böhnischovi, 
v té dobı byl poslanec parlamentu, v komisi pro životní 

„Prošel jsem si to tu a tady nahoƔe jsem se podíval z toho 
kopce dolư. To je boží místo, Ɣekl jsem si, tady chci být.“
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prostƔedí a ten nás pozval na jednání do parlamentu. A pak 
klobouk dolư pƔed panem poslancem, dnes Vaším Ɣedite-
lem, ten tomu dal úplnı jiné obrátky. 

Pak už jsme zaħali jednat na úrovni Vrchlabí coby obce 
s rozšíƔenou pưsobností, kam spadáme. Vložil se do toho 
pan starosta Sobotka. Už to mılo grády, už byly schưzky, 
po dvou mısících, po tƔech mısících a už byl nıjaký po-
stup. Najednou louky byly pronajaté a zaħaly se sekat. 

Hodnı jezdím na kole, takže mám úžasný pƔehled, jak 
se tady hospodaƔí. Už mnoho let nezưstává jediná louka, 
travní porost, který by nebyl poseħený, nebyl obhospoda-
Ɣený. Doma tu byl Martin Maħek, úžasný hospodáƔ. Super 
farmáƔka je Iva Wílová. A i ostatní hospodáƔi jsou bájeħní. 

Nemají to se mnou ale lehké. Tlaħím na nı ze všech stran, 
aby byli šetrní. Âíkám jim: „Nevyjíždıjte na té louce nové 
koleje, vždyơ tam je spousta živých organismư.“ „Co ty 
oplưtky? Proħ jste je tam zase nechali na zimu? Vidıl jsem 
srneħka a mıl namotané v paroží vaše lanko, koukejte to 
sundat…“ Oni už vıdí, že jsem takový protiva a radıji už 
pƔede Ɣíkají: „Hele, všechno jsme si pƔed zimou uklidili!“ 

Dobré je, že tu máme hospưdku U Trejbalư. DƔíve tady 
byla trochu taková nevraživost od místních. Stále jsme 
jim sem nıco zavlékali. Oni to nechtıli, mıli to své zajeté. 
Teĩ, co jsem tu už trvale tƔetím rokem, tak tam chodíme 
pravidelnı. Dnes už, když se nás tam sejde tıch chalupá-
Ɣư 10–12 u stolu, pƔinášíme i nıjaký zisk Trejbalưm. Âíkají, 
že kdybychom nechodili pravidelnı my chalupáƔi, už by 

dávno zavƔeli. V hospodı probere spoustu vıcí. TƔeba se 
pohádáme, ale tak to má být, i to je komunikace. Vždy se 
nıkam posune, vyħeƔí se to, což je dobƔe. 

Vy jste tu vytvoƔili takovou chalupáƔskou enklávu, 
která si to údolí vlastnı���*+/*1�'�҅
To je zajímavé. Nebylo to dané. To se vyvinulo. My jsme ty 
chalupy nahoƔe budovali bez mechanizace, bez elektƔiny. 

Když už ty chalupy byly vybudované, pƔišla možnost sem 
zavést kabel. PƔedpokládali ale spoluúħast. Tak jsme se 
dali všichni chalupáƔi dohromady a od transformáto-
ru jsme 700 metrư kopali ruħnı. Nıco šlo rypadly, ruħnı 
jsme dılali pƔekopy pƔes cesty. Mıli jsme takovou tradi-
ci, když se pƔipojila nıjaká chalupa, tak se v ní slavnostnı 
rozsvítilo a museli celou skupinu pozvat. Všichni jsme to 
oslavili, popili, tancovali, hráli na kytary a to dalo lidi do-
hromady. Byli jsme ve stejném vıku, mıli jsme malé dıti. 
Vybudovali jsme tady 250 metrư dlouhý vlek, 52 m pƔevý-
šení a všechny dıti z tohohle údolí se tam exkluzivnı na-
uħily lyžovat. O jarních prázdninách jsme dılali závody. 
Všichni si to dıtství užili…

Prosím Vás, jak jste to zvládali? Stavıt chalupy, peħovat 
o nı, starat se o dıti a ještı pƔipravovat nıjaké akce?
Asi je to dáno tím prostorem. To ħlovıka úžasnı nabíjelo, 
protože to prostƔedí všechny nıjakým zpưsobem pozitiv-
nı ovlivůovalo. Nedokážu si pƔedstavit, že by se taková 
parta dala dohromady v Praze pƔi nıjaké výstavbı. 

PƔišli jste do údolí, které bylo neskuteħnı�Ǐ$1įҁ��Ɣí-
ve se tu hospodaƔilo ve velkém. Obec byla mnoho-
násobnı vı/ƛő҂�) Ǐ�% ��) .ҁ���-ćǏ '$�%./ �/ #�4�) �*�
ještı dnes narazíte na nıjaké pozưstatky pưvodní-
ho vysídleného nımeckého obyvatelstva? 
Když jsme založili Spolek pƔátel Bolkova, první naší 
akcí bylo, že jsme se rozhodli oslovit ještı žijící nı-
mecké krajany, odsunuté. Získali jsme fi nance na ob-
novu pomníku. Na jeho odhalení pƔijelo ještı dost 
žijících krajánkư. PƔivezli dıti, vnouħata, zaħali jsme 

s nimi komunikovat. Nakonec jsem se dostali ke zdej-
ší kronice. Tu psala Marta Bigalke, úžasná Nımka, 
a ta nám ji poskytla a svolila k pƔekladu. PƔeložila ji 
naše Olga Hájková. Jsou tam mraky informací od pr-
vopoħátku Bolkova, Rudníku, to dolování tady, osíd-
lování, zaħátky hospodaƔení, jak se dılaly stružky, jak 
se svádıla voda z Werné hory, jak se to pouštılo do 
zdejších dílniħek. 

„Bylo nám jasné, že kdyby tady vznikla nıjaká 
holandská vesniħka, tak to je konec celého údolí. 

Založili jsme tehdy obħanské sdružení, které si vytklo 
za cíl být takovou hrází, která ten tlak ustojí.“
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Ti Nımci byli nesmírnı pracovití. Já když dneska cou-
rám po lesích a vidím, objevuji, co oni vysbírali kame-
ní, ty haldy, co to bylo za práci! Jeli s kravami nahoru 
a tu káru veħer naložili kameny a dılali hránı, kámen 
ke kamínku, aby dıti do budoucna mıli do ħeho sáh-
nout, aby mohli postavit podezdívku. Každý pohyb, 
každou aktivitu mıli neskuteħnı efektivnı zorganizo-
vanou. Já to nesmírnı obdivuji. Âíkám, že dodnes by 
nás mıli ti Nımci cviħit. My nejsme tak založení, aby-
chom tak dưslednı využívali všech okolností v životı. 
Dole, jak jsou ty dvı roubené chaloupky, tam byl spol-
kový dưm. Postavili ho, aby se mıli kde scházet, aby si 
mıli kde zahrát divadlo. Tam lidi chodili pracovat za-

darmo. Postavili hospodu, nahoƔe taneħní sál… Místní 
truhláƔ velmi stál o to, aby dılal interiér. A zadarmo! 
Handrkoval se s truhláƔi z Rudníku, že on jediný bude 
dılat vnitƔní zaƔízení. Všechno ruħnı! To byl poħin! 
PƔitom ta doba byla nesmírnı složitá, komplikovaná, 
dramatická a lidé využili zkušenosti a fungovalo to. 

Ti lidé na horách museli mít ten život tıžký, museli být 
s pƔírodou neuvıƔitelnı spjati. My to dnes vidíme, když se 
to té historie podíváme, jakou práci odvádıli, jak hnoji-
li, jak hospodaƔili, dneska by to nikdo nedılal. V té kroni-
ce Marty Bigalke je jediný projekt baráku a to byl ten mưj 
barák. Studoval jsem to a ten barák byl geniálnı vymy-
šlený. Co se týká života, celoroħního, uskladnıní všeho, 
zvíƔat a žití s lidmi pod jednou stƔechou, no úplnı super. 

��&� �ć.� /�&� +*.'*0�#ć(҂� /�&� �4� . � 5�ć'*҂� Ǐ � $� / )�
�) ƛ)ő�Ǐ$1*/�% �1��*'&*1ı takový idylický. Je to oprav-
du tak?
Já vám Ɣeknu docela pozitivní zkušenost, co se mi udála. 
Snažím se tu lidem vštípit, že když je Silvestr, že to není 
dưvod k nıjakým rachejtlím, dılobuchưm a podobným 
atrakcím. Letos jsem si udılal takový plán, že všem vy-
svıtlím, že jsou v pƔírodı, v Krkonoších, v národním par-
ku a že to tady zkrátka nejde. NejdƔív jsem to šíƔil mezi 
svými lidmi, ve Spolku a v hospodı. PoƔád jsem je s tím 
otravoval. Nakonec jsem 31. prosince sednul k poħíta-
ħi, vytiskl to a rozvezl to po zdejších penzionech a cha-
lupách. Byl jsem šokovaný z pozitivní reakce. Ti majitelé 

pensionu o tom všichni vıdıli a svým hostưm to dáva-
li s pƔedstihem. Kromı dvou chalup to naše údolí bylo 
ħisté, bez petard. Ale Janské Láznı, Werný Dưl – to byla 
váleħná zóna, to bylo nıco strašného. V zimı zajedu na 
úƔad do Werného Dolu a Janských Lázní a budu apelo-
vat, jestli by taky nemohli nıjak pưsobit. 

A ty poslední dvı chalupy, kde to nešlo? Pak jsem k nim za-
šel a Ɣíkám: „Ty jsi to neħetl? Ty tomu nerozumíš? Všichni 
to dodržují a ty budeš stƔílet? Jestli se chceš s námi zdra-
vit a usmívat se na nás, tak si to dej dohromady. Ty pe-
tardy už nekupujte!“ Uvidíme pƔíští rok. Teĩ už to všichni 
vıdí a já vıƔím, že pƔíští rok to už bude 100%. 

Vy jste tady v Bolkovı ale mıli opakovanı problémy 
.�) ' "ć')ő($�1% 5�4�/ -į))ő�#�(*/*-&ćƔư, se skút-
ry Ɣć�ő�ő($�)��'*0&ć�#҅
Já jsem tady mıl pƔed 14 dny víc než metr snıhu. 
To bylo nádherný, úplnı boží! A pƔijeli nıjací šílen-
ci na skútrech, tıžký velký mašiny… Skákali tu pƔes 
meze. Âádili tu snad pưl hodiny. Rozjezdili ty louky 
úplnı na s...aħku. Mıl jsem tam vybıhané stopy pro 
dıti. To zniħili. A ten smrad se tady držel nıkolik dní. 

Ty terénní motorky, ħtyƔkolky, to je další nešơastná ka-
pitola. To jsme vlastnı pƔed lety Ɣešili spolu…

Ano, to šlo o ten okraj lesa, kde rostou lilie zlatohla-
vé. Oplotili jsme to, dali tam zábrany a od té doby je 
�' �&'$�҂�Ǐ ҈
Jo, to zafungovalo. Jezdí sem ale partiħka motor-
káƔư z Werného Dolu, jezdí k Trejbalưm do hospody. 
Dokonce jezdí i jejich prcci na takových malých te-
rénních motorħiħkách. Jednou jsem prcky naħapal 
u hospody. Vzal jsem si ty malé kluky k sobı a vy-
svıtlil jsem jim: „Kluci, máte krásný motorky, taky 
jsem mıl motorku, ale tady jste v národním parku, 
nahoƔe na tıch loukách je spousta zvıƔe, která jin-
de není. Žije tu chƔástal. Tady není možný lítat po 
tıch loukách…“ Pak pƔijeli jejich fotrové a hned se 
ptali: „Ty jsi jim dılal nıjaký školení? To jsi udılal 
dobƔe, oni by poƔád chtıli jezdit na Bolkov, tak už 
to mají vysvıtlené.“ 

„Ty jsi to neħetl? Ty tomu nerozumíš? 
Všichni to dodržují a ty budeš stƔílet?“
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Klasická lesnická uniforma na vysoké 
štíhlé postavı. Bílý plnovous a bílé 
vlasy. Velké brýle a nakažlivý úsmıv. 
To je struħný popis krkonošského 
lesníka, harrachovského patriota 
Petra Kadleħka. „Pane Drahný, to 
Vám musím povıdıt…,“ tak obvyk-
le zaħíná hovor pƔi mém setkání 
s jedním z našich nejaktivnıjších 
kritikư. Jeho kritika má ale vždy svou 
úroveů. Stejnı jako pan Kadleħek.  

Radek Drahný

Jak jste se vlastnı, pane Kadleħku, dostal do Krkonoš?
Já se narodil v Praze. Vystudoval jsem lesárnu v Brnı a umís-
tınku jsem dostal do Chlumce nad Cidlinou. Rovina jak 
u Kolína, skrz les bylo vidıt na druhou stranu. Když jsem šel 
v srpnu do lesa, musel jsem si vzít svetr, protože jinak by mı 
sežrali komáƔi. Tak jsem si Ɣíkal, tady já být nemưžu. Já mu-
sím nıkam do hor. Tak jsem bıhem vojny, o dovolené, sedl 
na motorku a jel jsem na sever. PƔijel jsem do Harrachova 
a tady Ɣíkali, okamžitı vás bereme. Po vojnı v roce 1967 
jsem tedy nastoupil u Východoħeských státních lesư, lesní 
závod Harrachov, polesí Studenov. A od té doby jsem tady 
v Harrachovı. 

To je pıkná Ɣć�&��' /ҁ���&į�/*�% ҂�(ő/�(*Ǐ)*./�1$�ıt vývoj 
lesnictví na vlastní oħi?
Já vidıl opravdu neskuteħné vıci. Tehdy se tady lesnicky 
strašnı špatnı hospodaƔilo. V roce 1966 totiž byla velká ka-
lamita. Spadlo asi 80 tisíc kubíkư dƔeva. Do toho pƔišel sníh. 
V Harrachovı napadlo 596 cm snıhu, skoro 6 metrư! Snıhu 
bylo hodnı a byl mokrý a rozvalil spoustu dalších mladých 
porostư. Celkem to dılalo asi 120 000 kubíkư. Zaħaly se zpra-
covávat ty starší porosty, aby z té hmoty nıco bylo. Jenže do 
toho zaħal nalétávat kưrovec. Celkový výsledek kalamity byl 
220 000 zpracovaných kubíkư. 

PETR
KADLEWEK

lesník
* 1944
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Pozdıji pƔišla kalamita obaleħe modƔínového. Pak pƔi-
šly imise. Do nich zaħal jít kưrovec… Já v podstatı za 
celou dobu, co jsem tu byl, jsem jenom likvidoval kala-
mity. Prostı tehdy se, až na nıjaké krátké výjimky, ne-
dalo normálnı lesnicky hospodaƔit. 

��4Ǐ��ć.�+*.'*0�#ć(҂�/�&��4� %./ �1'�./)ı z tohoto 
+*#' �0�/�&*1Ǉ�' .)$�&Ǉ�&-$5*1Ǉ�(�)�Ǐ -ҁ�
PoƔád jsme Ɣešili nıjaké problémy. Když se letecky 
stƔíkalo proti obaleħi, bylo to málem jako vojenské ta-
žení. Byli u toho výzkumníci, kteƔí hlídali, kdy je vhod-
né vývojové stadium. Hodnı záleželo také na poħasí. 
Musela se vytyħit letová pole – bílé vlajky, žluté vlaj-
ky, ħervené vlajky – a tím se vymezilo, kde budou lítat 
vrtulníky, kde budou plošníky a kde se nesmí stƔíkat. 

Jak to myslíte s tımi vlajkami? Kde byly? Na stromech?
No, jistı, na stromech nahoƔe. Uħni z Knıžiħek – trha-
ħi šišek – je instalovali do korun stromư. WtyƔmetrové 
tyħe s vlajkou metr na metr.

��4Ǐ� (ć/ � /0/*� ƪǏ�.)*0� (*Ǐ)*./� .-*1)ć1�/� 1ǇҖ
1*%� ' .)$�/1ő�*��ёыҁ� ' /��Ǐ��*��) ƛ&�҂� %�&�1)ő(ć/ �
souħasnost? 
To se mı radıji snad ani neptejte. Teĩ byla kưrov-
cová kalamita nıkolik let po celé republice. Já vám 
Ɣeknu, jak to bylo, když jsem sem pƔišel. Na polesí 
byli dƔevorubci, koħí, ženské, které dılaly v lese pıs-
tební práce. Prostı na všechny lesnické práce byli 
lidi. Hajný mıl za povinnost hlídat si svưj les. Tehdy 
to šlo, protože mıl na starosti nıjakých 600 ha. Díky 
tomu vıdıl o všem, co se mu v lese šustne. Dneska 
mají revírníci tƔeba 2 000 ha, takže jdou maximálnı 
tam, kde se nıco dılá, protože víc toho nestihnou. 
V té dobı hajný chodil po lese a když našel nıkde 
kưrovħák, tak si ho zapsal do sešitu. Jeden den ho 
našel, druhý den tam byli dƔevaƔi, tƔetí den to bylo 
vytažené z lesa a ħtvrtý den se to odvezlo, takže kư-
rovec nemıl šanci se tam rozmnožit; a bıda, kdyby 
na neevidovaný kưrovcový strom pƔišel foƔt. Pak pƔi-
šla revoluce a najednou nebyli lidi. PƔece nebudou 
dılat v lese jako zamıstnanci. Všichni zaħali podni-
kat. Dılnické profese se zrušily. 

Pak jsme na všechny práce museli vypisovat výbırová 
Ɣízení. Jeden pƔíklad za všechny: Zalesůovací práce vy-
hrála nıjaká podkrušnohorská fi rma. Mıli pƔijet v pon-
dılí, pƔijeli v úterý, to by tak nevadilo, my jim navezli 
sazenice do lesa. Ve stƔedu šli do lesa a ve ħtvrtek zase 
sedli do auta s tím, že je to moc tıžká práce, a odjeli 
pryħ. Sice dostali nıjaké pokuty za nedodržení smlou-
vy, ale to je lesu jedno. Když mám nahoƔe sazenice, tak 
je musím zasázet, nebo mnı tam chcípnou. 

Takže hned první akce na výbırové Ɣízení nám do-
kázala, že je to úplnı špatnı nastavené. A teĩ se 
v tomto systému likviduje kưrovec. Tuhle jsem po-
tkal hajného a ten mi povídá: „Tady jsem mıl 100 ku-
bíkư kưrovce. Zadal jsem výbırové Ɣízení, a než se 
to vyƔídilo, tak už je o 30 kubíkư víc.“ Proto se ten 
kưrovec tak strašnı rozmnožil. Jak bylo teplo, mís-
to dvou generací udılal tƔi a už se to násobilo geo-
metrickou Ɣadou. 

DƔíve to bylo tak, že když se panu lesnímu udılalo v lese 
nıjak oko, prolomil to sníh nebo napadl kưrovec, tak plo-
chu oplotil a zasázel tam buky, jedle. Kde bylo mokro, po-
užil tƔeba olši. Když to odrostlo, tak to pomalu rozšiƔoval. 
A to je lesaƔina! Krásná práce! Tak by to mılo fungovat. To 
je podstatou lesníka a ochranáƔe. Ne likvidovat kalami-
tu na nıkolika hektarech nebo plánovanı vyrubat hektar 
naholo. To teda v Krkonoších už samozƔejmı dnes ne-
dıláme. Já to chápu v hospodáƔských lesích, ty od toho, 
aby dávaly dƔevo, tady jsou. Ale zase mı mrzí, když vidím, 
že se dƔevo nakládá a posílá nıkam do ciziny. Proħ se to 
tady nezpracuje? PƔitom naší snahou by mılo být, dát 
tady dƔevu pƔidanou hodnotu. My teĩ vyvezeme surovi-
nu a pak nakupujeme nábytek. To se mi nelíbí. Ale ono to 
je, myslím, v mnoha oborech podobné.  

Vy jste klasický lesník, klasická lesnická škola. 
Za tıch 40 let, co jste v Krkonoších, se zdejší lesnic-
tví posunulo do ochranáƔ.&į�-*1$)4҅
…je štıstí, že já jsem ochranáƔ, co jsem se narodil. 
V 80. letech jsem byl dokonce zakládajícím ħlenem 
Weského svazu ochráncư pƔírody na okrese Semily. 

„...tam nahoƔe jsou takové staré stromy, opravdu 
staré, hnusné na pohled, ale krásné.“
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Krkonoše byly rozdılné na okrsky a já mıl okolí Vosecké 
boudy. Tehdy byla státní ochrana pƔírody vedená na 
okresním národním výboru. Ještı nıkde mám prưkaz 
a odznak z té doby, takže já v ochranı pƔírody dılal poƔád. 

No a pak tu máme rok 1963, kdy vznikl národní park. 
Prvopoħátky ochrany pƔő-*�4��' �.�#�%ő��Ǐ�)���/-Җ
mou stráů҅
…pravda, tu vyhlásil hrabı Harrach, ale zaruħe-
nı mu k tomu dal podnıt nıjaký lesník. To samé 
byl Boubínský prales nebo nejstarší Žofínský pra-

les a Hojná Voda. Ty byly úplnı první v republice. 
VıƔím, že všude tam na tom mıli významný podíl 
tamní lesníci. Nıkdy mám ze souħasné ochrany 
pƔírody takový pocit, že se chrání za každou cenu. 
Myslím, že se to nesmí pƔehánıt, musí se to brát 
nıjak s rozumem.

Všichni Ɣíkají, Kablíková, jaká to byla botaniħka, jak to 
bylo významné, jak byla slavná v celé Evropı, ale aby 
byla, tak narvala kupu vzácných kytek a rozesílala je 
jako herbáƔové položky všude možnı. Takže možná ty 
nejvzácnıjší, co tu byly, už tu nejsou. Proto Ɣíkám, že se 
všechno musí dılat s rozumem.

Kam se takhle kolem Harrachova chodíte projít?
Jak jsem Ɣíkal, zaħínal jsem na polesí Studenov. Tam to 
ve mnı nechalo hluboký dojem. Pak tƔeba Malá a Velká 
Mumlava, okolí Vosecké boudy, tam nahoƔe jsou tako-
vé staré stromy, opravdu staré, hnusné na pohled, ale 
krásné. To jsou moc pıkné cesty. Krásný je Vlħí hƔeben 
i Kotelní jámy. Aơ jdu, kam jdu, jsou to Krkonoše. 
A to jsem ještı nemluvil o Jizerském dole. TƔeba ta-
ková vyhlídka ze Zabylské pıšiny na podzim na údolí 
Jizery, když je zbarvené od tmavı zelených jedlí až po 
úplnı zlaté modƔíny nebo mıdıné buky. To údolí má 
neskuteħné kouzlo.

Tam asi moc turistư�) +*/&ć1ć/ ҂�Ǐ ҈����#Ɣebenech 
/*�% ��' �%$)į҅
Co se dıje na horách, to je masakr. Mám fotku ObƔího 
sedla pod Snıžkou. Když vidíte tu kƔižovatku, tuhle ces-
ta na Snıžku, támhle do Pece, do ObƔího dolu, na Luħní 

boudu, po hranicích, na Kopu, do údolí Lomniħky. 
Úplnı rozšlapané Krkonoše, hrozné. Když jsem si chtıl 
vyfotit pramen Labe, aby tam nebyli lidi, vstal jsem 
ráno brzy, abych tam byl už pƔed 7. hodinou, ale už tam 
byly ħtyƔi osoby. Ten nápor na hory je veliký. PƔitom by 
bylo potƔeba, aby ti lidé zase odnesli to, co tam pƔines-
li. Mnı tƔeba vadí, když je akce Ukliĩme Wesko, uklízí se 
a v televizi pak s nadšením Ɣíkají, kolik tun se sebralo. To 
je pƔeci postavené na hlavu! Kdyby Ɣekli, že se koneħnı 
nesebralo nic, a z toho se radovali, to by dávalo smysl. 
Ale radovat se z toho, jak moc jsme toho vysbírali? 

Kam nám Krkonoše smıƔují? Jaká bude budoucnost? 
Mısta, všechny obce skonħí špatnı. Ale park, si my-
slím, by mohl jenom vzkvétat. Tak jak je pƔedsta-
va, že by si pƔíroda mıla víceménı poradit sama, 
tak mám trošku obavy o tetƔívka. Já ještı pamatu-
ji, že když jsem nastoupil jako ochránce pƔírody na 
tom svém úseku, tak jsem si do mapy maloval, kdy 
se kde zastƔelil tetƔívek, protože tehdy se ještı nor-
málnı lovili. Dılali jsme všechno možné, abychom 
mu pomohli. Dılali jsme tetƔívħí hnízda z otráve-
ných vajec, aby tƔeba vrány, straky i ostatní škod-
ná, která likvidovala snưšku, byla trochu omezená. 
Vymýšleli jsme, zda by je nešlo nıjak pƔikrmovat, 
že bychom tƔeba nıkam povısili snop ovsa. Nic ne-
fungovalo. Jejich stavy se trochu zvedly po imisích, 
když všechny postižené plochy byly odlesnıné, 
holé. To mu vyhovovalo.     

Co vlastnı pro Vás Krkonoše znamenají? 
Krkonoše jsou krásné hory. Je pravda, že kdyby se do 
nich ħlovık vưbec nepletl, tak by tu mohl být takový 
krásný prales.

V dnešní dobı to je úplnı opaħnı. Když jsem do 
Harrachova pƔišel, byly tu vıtšinou louky a rouben-
ky. Teĩ jsou všude apartmány. Dnes má mısto víc 
apartmánư, v kterých nikdo trvale nebydlí, než obyva-
tel. Obce ztratily charakter horských obcí. 

To mı mrzí, ale jinak je tu krásnı. Když se seberu a jdu 
na houby, když se jdu podívat, jak se lesníkưm daƔí, 
nebo nedaƔí, tak jsem ve svém živlu.

„Krkonoše jsou krásné hory. Je pravda, že kdyby se do nich 
ħlovık vưbec nepletl, tak by tu mohl být takový krásný prales.“

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   76 24.7.2023   17:20:31



77

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   77 24.7.2023   17:20:32



78

Po úboħích nad Jizerkou i Jizerou se 
prohánıjí stáda podsaditých a hou-
ževnatých huculư. Plemeno horské-
ho konı pưvodem z Karpat našlo 
na Janovı hoƔe vzdálený domov 
v roce 1980. Horská Farma Hucul je 
jedním z tıžišơ záchrany plemene, 
které patƔí k evropskému kulturnímu 
dıdictví a v Wesku je i v Národním 
programu ochrany genetických 
zdrojư. Šetrným hospodaƔením 
a pastvou s respektem k pƔírodním 
zákonitostem udržují druhovou kva-
litu vysoce cenıných luħních enkláv. 
PƔímo na farmı si povídáme se 
zakladatelem zdejšího chovu Ivanem 
Karbusickým a jeho dcerou Alžbıtou.

Jana TesaƔová

První otázka, která by mıla padnout – klidnı mluvte 
jeden pƔ .��-0#į#*҂�$�&�4Ǐ�.$�(4.'ő(҂�+�) ���-�0.$�&Ǉ҂�
Ǐ �/*#' ��0� ��.$�.+őƛ�)���ć.�җ�&� �. �15�'$�#0�0'*1į���&� �
se vzala Farma Hucul v Krkonoších? 
(IK) S kamarády jsme hledali místo pro huculy, protože jsme 
je chovali už delší dobu, ale v blízkosti Prahy. Tehdejším Ɣe-
ditelem státního statku ve Vysokém nad Jizerou nám byl 
nabídnut tady tento objekt k realizaci chovu. Byl to opuštı-
ný objekt, který pƔedtím sloužil ħásteħnı rekreaci, aspoů ta 
ħást, která byla obyvatelná. Ještı pƔedtím sloužil i pastev-
cưm, protože se všude okolo páslo – na smluvní výpas jezdili 
z kraje s jalovicemi. Na Janovı hoƔe a na Zákoutí se vždycky 

IVAN
KARBUSICKÝ

hospodáƔ
* 1953

ALŽBaTA
KARBUSICKÁ

hospodáƔka
* 1992
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pƔes léto pohybovalo kolem 360 kusư jalovic. My jsme 
k tomu objektu dostali jen nıjaké nejzákladnıjší záze-
mí, jak pƔibývali konı, ubývaly jalovice a pozemky se 
nám dávaly k dispozici.

Pojĩme ještı o krok dopƔedu, jak jste se Vy vzal 
u huculư, kde to zaħalo? 
(IK) To zaħalo tak, že jsme mıli takový oddíl vícemé-
nı zamıƔený na ochranu pƔírody, no a dostali jsme od 
pana doktora Hrabánka ze Šumavy vzkaz nebo tip, že 
huculové jsou na Slovensku na vymƔení. Že se tam ten 
chov úplnı zaħal rušit a pƔecházelo se na kƔížení s no-
riky, takže by bylo potƔeba poslední zbytky tıch ještı 
ħistých huculư vykoupit. Na dva nákupy jsme získali po 
šesti klisnách a jednom hƔebci. To se ještı odehrávalo 
u Prahy v Âeporyjích v osadı Zmrzlík, kde tehdy hucul 
získal zázemí od Zemıdılského družstva Âeporyje – to 
bylo tenkrát upƔednostůované družstvo v okolí Prahy. 
Pan pƔedseda Rajtora nám vyšel vstƔíc a uvolnil pro 
nás jeden nevyužívaný objekt. 

Co z hucula ħiní ideálního konı do hor? Proħ se 
uplatůuje takhle dobƔe i tady v Krkonoších? 
(AK) Je to horské plemeno z Karpat, dnešní Zakarpatské 
Ukrajiny, zhruba z trojmezí Rumunska, Ukrajiny a teh-
dy Weskoslovenska. Dostal pojmenování hucul po 
horalech Huculech, kteƔí tam v té krajinı bydleli a po-
užívali tyhle konı. Je to malý kưů, právı ta nižší výš-
ka z nıj ħiní ideálního konı do hor, je díky tomu pƔece 
jenom obratnıjší. Takže nižší výška a krátký jistý krok 
s velkou stabilitou a charakter doprovázený inteligen-
cí. Je pro nıj typická urħitá samostatnost nebo nezá-
vislost na jezdci, dokáže sám vyhodnotit terén a sám 
ho projít. NepotƔebuje prưvodce, který mu Ɣekne, kam 

pƔesnı dávat nohy, on to vlastnı ví líp než ten jezdec. 
Rámcovı je to menší kưů, statnıjší, kostnatıjší, dob-
rého zdraví a charakteru. Vždycky když provázím dıti, 
Ɣíkám jim, že když uvidí stƔapatého konı, který svým 
zpưsobem není hezký a elegantní, tak to bude hu-
cul. Jeho potravní nároky jsou nižší, je to tƔeba vidıt 
na Dvoraħkách, kde je pastva velmi chudá a Ɣídká. 
Náš starší plemenný hƔebec se v 27 letech na pastvı na 

Dvoraħkách spraví po zimı. Zdálo by se, že starý kưů, 
který má problémy se zuby, už na takové chudé pas-
tvı v podstatı odejde nebo zchƔadne. Je to vlastnost 
všech primitivních plemen, že jsou zvyklá se uživit na 
tom, co je. 

Dovedete si vybavit, který je Váš první pohled na 
hory pƔi návratu domư? 
(IK) V roce 79 nás pozval pan Ɣeditel PetƔíħek, aby-
chom pƔijeli a podívali se, co nám nabízí. V té dobı 
jsme právı již hledali vhodné místo pro další chov. 
PƔijeli jsme do Vysokého, on nás vzal do auta a jeli 
jsme takovými klikatými cestami a vyjeli jsme tady 
na ten kopec – ještı nebyla asfaltová cesta, tak jako 
je dneska, takže jsme zastavili o kus dál. A jak jsme 
šli po louce, taky ty louky byly žluté petrklíħi. A to je 
mưj dojem z té doby, v té chvíli to tady takhle kvetlo, 
a to byl mưj vstup do tohohle prostƔedí. A jak jsme 
po státnicích skonħili školu, nastoupili jsme sem 
a zaħali budovat.

Jaké je Vaše nejoblíbenıjší místo nebo výhled, kam 
�#*�ő/ �- '�3*1�/҈�
(IK) PƔece tady. V Krkonoších je velké množství rưz-
ných koutư, ale tady odsud, když se podíváte smı-
rem tƔeba na Kotel, je to hroznı hezký a prostƔedí 
tady kolem je prostı krásný. Mám tu spoustu vzpo-
mínek samozƔejmı, protože jsme tady dılali brigá-
dy – když jsme zaħínali, jezdilo sem hodnı lidí pƔes 
léto ze škol, prostı studenti, takže si myslím, že pro 
mı je to nejlepší místo tady. Ale když ħlovık pƔijde 
na vápencové lokality mezi Vrchlabím a Rudníkem 
– tam jsem byl poprvé v životı minulý rok – hroznı 
mi to pƔipomnılo kras. My jsme kdysi hodnı jezdili 

do míst kolem Konıprus a já vưbec nevıdıl, že tako-
vé pıkné a rozsáhlé území je i tady. Taky jsme dılali 
i ve SklenáƔovicích asi 6 nebo 7 let. To je krásné údo-
lí; když jsme tam poprvé pƔišli, bylo hroznı zarostlé, 
prodírali jsme se hlohovým trním, no a pak se to ote-
vƔelo a má svưj obrovský pưvab, a když vystoupáte 
nahoru do toho závıru, pod Rýchory, a vidíte zpátky 
dolư, to je jedna z krkonošských perel.

„Dostal pojmenování hucul po horalech Huculech, kteƔí 
tam v té krajinı bydleli a používali tyhle konı.“
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Pásli jste na Lahrovkách, ve SklenáƔovicích, jaký to 
mılo efekt? 
(IK) Já si myslím, že to je oboustranný – hucul po-
tƔebuje drsnıjší klima a potƔebuje druhovı boha-
tou pastvinu a on ji samozƔejmı pomáhá taky tvoƔit 
nebo udržovat. TƔeba orchideje potƔebují aspoů nı-
jaký pohyb pưdy – to samozƔejmı zajistí i skot, takže 
to není o tom, že by kưů byl nıco navíc, prostı je to 
náš styl hospodaƔení. Sešly se dva spoleħné zájmy 
a takhle se to scuklo, kưů potƔebuje vysokou polohu 
a pastviny potƔebují okus, sešlap. On má možná pes-
tƔejší paletu než skot. Když to Ɣeknu laicky, kưů se-
zobne víc než kráva, a to myslím druhovı. Také jeho 
zuby jinak fungují. Je vidıt, že tƔeba krávy se líp pa-

sou na urħitém typu trávy nebo pastviny a kưů zas 
na jiné. Ovce vykoušou jenom to, co je dole, ty ħers-
tvé lísteħky, a vzrostlé traviny tam nechají, maximál-
nı zašlapou. Kdežto když se na pastvinu pustí kưů, 
jde se zvednutou hlavou a okouše nejdƔív vršky, se-
mínka a pak postupuje dolư. Stejnı tak koza. Kozu 
když pustíte na pastvu, tak ona první sebere všech-
no, co je tvrdé, co je nahoƔe, nedá hlavu dolư, dokud 
neokouše všechny ty semínka, takže když jsme tƔe-
ba mıli spoleħnı ovce a kozy, tak kozy mıly všechny 
hlavy nahoƔe a žraly ten vršek a ovce mıly všech-
ny hlavy dole a vyžíraly ty drobný lístky u zemı. Kưů 
taky jede odshora a postupnı se dostává níž a níž 
a jde o to, kde ho zarazíte. Záleží na tom, jak dlou-
ho je na jednom místı necháte. Pastva je prostı dy-
namická vıc.

Konı nemáte na jednom místı, ale pƔeháníte je 
z pastviny na pastvinu? 
(IK) Záleží na velikosti pastviny, na porostu a množ-
ství zvíƔat. Snažíme se dívat na tu pastvinu a vždycky 
to brát podle nejspasenıjšího místa, protože jakmile 
to necháte déle, tak to nejspasenıjší místo se dosta-
ne až na hlínu. Každé zvíƔe, co se pase ve svahu, au-
tomaticky pƔi pastvı postupuje do kopce, protože je 
to pro nı pohodlnıjší. Takže se jim dolư snažím dávat 
sưl, aby je tam nıco zase pƔitáhlo zpátky, nebo tam 
tƔeba dıláme napájení.

Kolik hektarư luk a pastvin teĩ obhospodaƔujete? 
(IK) Sto osmdesát dva hektarư. Od Dvoraħek pƔes 
Míseħky, vítkovické údolí až kousek Benecka – takže 
vlastnı celý povodí Jizerky. A kousek Dvoraħek je po-
vodí Jizery. 

�*&ćǏ / �14+ő�#)*0/�% �)*#*�ħlovıka nebo skupi-
nu lidí, která Vás zásadnı ovlivnila nebo Vám byla 
nápomocná?
(IK) V období pƔed revolucí fungování farmy leželo na 
Ɣeditelích statku ve Vysokém a byli tu dva za tu dobu – 
pan inženýr PetƔíħek z Vrchlabí a pan inženýr Bachtík 
z Rokytnice, takže kdyby nemıli tu vưli, tak tu teĩ ne-
jsme. Oba Ɣeditelé to nemıli v tomhle smıru lehké. 

Protože proti tomu byla averze, kưů užíral peníze z pod-
niku, co z toho podnik má a tak dále, a oni si to muse-
li obhájit, ale oba chápali tu neekonomickou rovinu, že 
hucul mưže být kulturním dıdictvím, a taky že je. 

Jak se Vám za tu dobu zmınily hory pod rukama? 
(IK) Ubývá prostor pro pƔírodu, to mi pƔijde skoro ší-
lené, stejnı jako nápor turismu. Když jsme sem pƔi-
šli, dılali jsme výlety na východ slunce na Zlaté návrší 
( ještı koůmo) a ħlovık tƔeba nikoho nepotkal. Tady 
v okolí velmi vnímám živelnou apartmánovou zástav-
bu. Nápor lidí a bezohlednost. My tady zápasíme s oh-
ůostroji. Na Silvestra jsme dılali vyjížĩky na koních, 
pƔiơukli jsme si potichu bez rachejtlí, jeli jsme tou tichou 
pƔírodou, svítil mısíc a pomalu jsme nevidıli na cestu, 
byl dokonalý klid a bylo to nádherný. Pak najednou za-
ħaly bouchat petardy a už to nešlo, konı jsou v té tmı 
velmi citliví, takže se na nich vưbec nedalo jet. Byli jak 
na trní. 

(AK) Já bych ještı Ɣekla jednu zmınu – jde o apartmá-
ny, novodobé chalupáƔe a styl života, který sem pƔiná-
šejí a není úplnı horský, ale spíš mıstský. Neukrajují 
až tolik pƔírody, není to tak, že by zmizelo celé údolí. 
Ale spíš jde o to, že vzniká zcela jiný tlak na to, jak má 
vypadat pƔíroda. PƔicházejí lidé, kteƔí mají pocit, že hez-
ká louka/zahrada/tráva okolo cest… má vypadat jako an-
glický trávník; vše, co není preciznı sestƔižené, zarovnané 

„Když se na pastvinu pustí kưů, jde se zvednutou hlavou 
a okouše nejdƔív vršky, semínka a pak postupuje dolư.“
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a upravené, je ħasto v jejich oħích nehezké a až bych Ɣek-
la, že je to dráždí. Nevidí pƔínos toho pƔírodního „chaosu“. 
Je to fenomén chalupáƔe, který sem pƔijede užívat kraji-
nu, ale takovou, která je líbezná pro jeho oko. Jak se v ní 
žije bezobratlým i vıtším živoħichưm a co na to byliny, už 
ho moc netrápí, hlavnı že má pod okny pıknı zastƔižené 
túje a dokonalý jednodruhový trávník. Takový fenomén 
houbaƔského lesa – musí být ħistý a dobƔe prostupný. Vím 
tƔeba o pƔípadu podnikatelư, kteƔí velmi lpıjí na vzhledu 
svého podniku, dokonalý sestƔih všeho, dechberoucí de-
korace, staħí ale zajít o kousek vedle, kam už jejich hosté 
nechodí, a budete se divit. Vyhozené všechno, co již de-
koraħnímu úħelu neslouží, vħetnı plastového odpadu, 
celé kvıtináħe, docela slušná skládka a z té to samozƔej-
mı lítá dál. Místo pro efekt, pro mıstský útık do pƔírody, 
která ale musí tomu mıstskému oku lahodit, a co se dıje 
s okolím, když už ho použijí, nikoho nezajímá. 

(IK) Zmınili se lidé, kteƔí v tıch chalupách bydlí, dƔív to 
bylo tak, nechci Ɣíct, že stoprocentnı, ale spousta cha-
lupáƔư byla nadšená pro tu chalupu a pro ty hory, ne-
vadilo jim, že musí vyjít kilometr s nákladem nıjakých 
potravin, protože nemıli pƔístupovou cestu. Spíš my 
s koůmi jsme byli takovým vyrušením poƔádku, že teda 
kolem nich nıkdo jezdí, když jsou zvyklí ħtrnáct dní ni-
koho nevidıt. Dnes mají ħtyƔkolky, každý chce kvalit-
ní cestu, musejí svézt návštıvu na ħtyƔkolce, zajistit jí 
nıjaký správný adrenalin/velký zážitek, dnes už se ne-

nosí brouzdání potokem a lelkování na zápraží. Úplnı 
jiný pƔístup k horám, že mi až pƔipadá, jako bychom 
nebyli v národním parku. 

(AK) Nıkdy to vypadá, že lidé, kteƔí sem pƔijedou, si 
vlastnı neumıjí užít ħistou a jednoduchou pƔírodu… 
Nicnedılání a požitek bez pƔíkras. Neumıjí jít do lesa, 
sednout si tam do borưvħí a pưl dne prostı sbírat borưv-
ky a být v klidu. PotƔebují, aby jim nıkdo zajistil zábavu, 
udılal stezku, traily a ideálnı pƔesnı nadiktoval, co chtı-
jí vidıt. Stává se mi, že k nám pƔijdou turisté, vypadají 
ztracenı a zeptají se mı: co tady jako mưžeme dılat? To 
je v podstatı otázka, na kterou jsem se doteĩ nedokáza-
la nauħit odpovıdıt. Nemáme tu lunapark a mnı pƔijde 
hroznı zvláštní, že jim vlastnı musím Ɣíkat: no podívej-
te se, támhle jste prošli kolem koz, hned kousek vedle 

jsou ovce a vidıli jste to stádo koní? Nevidıli... Neumıjí 
v krajinı hledat, co je zajímá, nebo je to vlastnı asi ani 
nezajímá, a proto ħekají, že jim tady na poħkání uká-
žeme „cirkus“, že budeme bojovat o jejich zahlcenou 
mysl, ale to my už z principu nechceme. Nabízíme opak 
– pƔijĩte si k nám hlavu vyħistit, pƔestat trvat na úchvat-
ných zážitcích a prostı jen poslouchat pƔírodu a sledo-
vat stádo. Abych ale nebyla tak moc negativní, nemám 
to ráda, musím pƔiznat, že je stále i velké množství tıch, 
kteƔí si pƔesnı tohohle požitku váží a sami ho hledají. To 
je tƔeba dưvod, proħ se vyhýbáme reklamı a spoléháme 
spíše na šíƔení mezi lidmi, kteƔí hledají.

První, co ħlovı&��)�+��) ҂�Ǐ �1�. 5*)ı jsou tu konı 
1� + -(�) )�$� �� Ǐ � %./ � Ǐ$1$� 5� /0-$.(0҂� %�&� /*� / �4�
!0)"0% ҈�
(AK) My nejsme turistická jízdárna, jsme pƔedevším 
chov huculských koní, nemáme konı proto, aby-
chom dılali turistiku. To je velmi dưležité si uvıdomit. 
Turistika funguje jako taková testace – kdybychom je-
nom chovali konı, nemıli turistiku nebo jakouko-
li jinou práci pro nı, tak na té pastvinı budou úžasní, 
exteriérovı vynikající, ale já nebudu vıdıt, jestli jsou 
pracovití a charakterní, což je pro hucula to nejdư-
ležitıjší. Je to stejné jako s lidmi. Dokud ħlovık není 
pod zátıží, jeho charakter se neprojeví. Odchováváme 
konı, zauħíme je, pƔipravíme a dostanou výcvik pod 
sedlem, kobyly a hƔebci i v zápƔahu, a pak následuje 

práce s lidmi. A zejména s dıtmi ħlovık zjistí, jak na 
tom kưů je. Dobrý dospılý jezdec zvládne v podstatı 
jakéhokoliv konı, ale charakterní kưů se pozná tak, že 
mưže jít v klidu na vyjížĩku se zaħáteħníkem a v poƔád-
ku ho vrátí, když to vezmeme s trochou nadsázky.

��&Ǐ ���ƛő(�+-$(ć-)ő(�+*.'ć)ő(�% �0�-Ǐ )ő��#*10�
��" )*!*)�0҅�
(AK) Jak táta Ɣíkal, pƔišli sem, aby zachránili huculy. 
Že je hucul výborný pro turistické vyžití, protože se na 
nım lidé mohou svézt a hlavnı, že pƔi správném man-
agementu luk a pastvin dokáže pƔírodı pomoci, pƔišlo 
pozdıji, ale je to již zcela neoddılitelné. Wlovıka, který 
má konı pouze na turistiku, nezajímá chov a vıtšinou 
ani, jak vypadá pƔíroda. Louku má k tomu, aby uživil 
konı, a je to znát.

„Dokud ħlovık není pod zátıží, jeho charakter se neprojeví.“
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plnit, jak se vám daƔí v Wechách i Evropı, jaké máte 
úspıchy?
(AK) Mưžu mluvit za chov, protože já jsem tady zoo-
techniħka. DaƔí se nám – z roku 2021 máme šampi-
onku tƔíletých klisen z mezinárodního šampionátu 
z Topolħianek. O naše konı je velký zájem, ħasto pro-
dáváme do Nımecka, ale už i Weši našli zálibu v ne 
zrovna elegantním huculovi. Nemáme problém je od-
chovávat, pƔipravit a tím pádem i prodat, lidé chtı-
jí hlavnı již „hotové“ konı, spolehlivé s výcvikem, tím 
si pƔilepšíme. Když budu mluvit za turistiku, poslední 
dobou jsme asi urħitým zklamáním pro ħást lidí, pro-
tože pƔece jenom priorita je u nás chov a hospodaƔení. 
Takže když pak nebyl personál, nesnažili jsme se naši 
hospưdku U Huculư udržet za každou cenu a prostı ji 
zavƔeli. HospodáƔ pƔeci jen není hospodskej… Nebo 
když je sezona prací na ohradách, tak všichni, kdo mo-
hou, pracují tam, nejezdíme, nejprve zabezpeħíme zví-
Ɣata a pak ta spokojená zvíƔata mohou dılat radost 
lidem. Spousta lidí to nechápe. Setkáváme se s reak-
cemi, že za námi pƔeci jeli až z Prahy nebo ještı dál, 
jak to, že jim nevyjdeme vstƔíc. Proto Ɣíkáme a všude 
kde se dá i píšeme – volejte si! Když telefon nezvedá-
me, máme plné ruce práce, hned jak to pưjde, zavolá-
me zpıt. 

(IK) Mnohokrát jsem slyšel: „Vy nechcete naše peníze?“ 
Lidi jsou zamıƔeni na sebe, a že je nıco jinak, než si 
myslí, aniž by se ptali, jim nevyhovuje. Jezdí sem Ɣada 
kamarádư z dob, kdy jsme to tady budovali, pomáhat, 
vrátit se do té atmosféry. Máme hromadu práce na 
jaƔe, musíme dát po zimı dohromady ohrady na past-
vinách. Komunita nebo ta skupina pƔátel, kteƔí tu byli 
od tıch úplnı zaħátkư, stále drží… A pƔibývají další, 
jde o to, že si nás vyhledává urħitá skupina. To jsou pak 
lidé, kteƔí pƔijedou a chtıjí nám tady pomoct, a pak se 
z nich stávají kamarádi. Spousta brigádníkư tady pak 

zưstává, vrací se každé léto a nejezdí sem kvưli tomu, 
abychom je bavili a dılali jim lunapark, ale aby si ty zá-
žitky tvoƔili sami pomocí v hospodáƔství. Tahle fi lozo-
fi e je sem táhne. 

Pojĩ( �(*Ǐ)ć�&��*�ı, Bı/&*҂�+-*/*Ǐ �� ./0�/1į#*�
/�/ő)&���*��-&*)*ƛ�%.( �0Ǐ�/-*ƛ&0�)�ơukli a mı za-
jímá Tvoje cesta do Krkonoš. Ty jsi rodilá s krátkým 
brnınským intermezzem, je to tak? 
(AK) Já jsem Krkonošanda. Mimo studia jsem tu byla 
víceménı poƔád. I ta studia vypadala tak, že jsem do 
Brna jezdila v pondılí ráno a vracela se tƔeba ve stƔe-
du veħer, nebo nejpozdıji ve ħtvrtek, takže jsem stejnı 
byla víc tady než v Brnı. Nicménı jsem si prožila tƔeba 
i krásný mısíc a pưl na cestách, a to je nıco, co cítím, 
že sem tam potƔebuji.

��&Ǐ �. .�)�-*�$'��. �. �' (�)��5��&0҂�&�4Ǐ�/*�/�&�
Ɣeknu, a pokud se nıco strašného nestane, tak tu 
zư./ć1ćƛ҅�
(AK) Nikdy jsem nemıla pocit, že bych tady musela 
být, to je dưležité Ɣíct. Když jsem vyrưstala, byl tu táta 
poƔád, na dovolené nejezdil, protože mıl zƔejmı pocit, 
že nemưže nebo mu to tƔeba vyhovovalo. Každý to má 
trošku jinak a potƔebuje jiný typ relaxu, já jsem v sobı 
objevila nadšení pro treky, a to nejen v sedle, ráda cho-
dím na skialpy. Jak zraju, zjišơuju, že se nemưžu vmıst-
návat do postavení tıch ostatních, a každý si musíme 
najít nıjakou cestu. Dokud bude možné žít si tu svou, 
zưstanu, protože na druhou stranu, bez tıch hor, luk 
a koní by to taky nebylo ono.

A je i pƔi takovémhle hospodáƔ./1ő�(*Ǐ)*./�)�%ő/�.$�
cestu?
(AK) Podle mı jo. My jsme se tƔeba vždy snažili, když 
jeden odjede, tak aby ti ostatní tady byli, protože jsou 
vıci, které se udılat musí. I když jsme rodina, nejezdili 
jsme pƔíliš spoleħnı. Nicménı se nám tu tvoƔí nové ro-
diny a vıƔím, že do budoucna už se tyhle nové nebudou 
muset uvnitƔ sebe dılit, aby mohly na dovolenou. Že se 
nauħíme tıžit z toho, že tu budeme spoleħnı a mưže-
me se v ledasħem zastat. Dưležité je umıt se nechat za-
stoupit, nemít potƔebu mít vše pod absolutní kontrolou 

a vıƔit lidem, které na farmı necháváte. Na druhou stra-
nu vıƔím, že nıkdo tƔeba ani nemá potƔebu odjíždıt, že 
ho naplůuje tu být víceménı 365 dní v roce. Takže vı-
Ɣím, že cesta je, a je hlavnı v komunikaci, sdílení, co kdo 

„Dưležité je umıt se nechat zastoupit, nemít potƔebu mít vše pod 
absolutní kontrolou a vıƔit lidem, které na farmı necháváte.“
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z nás potƔebuje, a v potƔebném respektu k tımto potƔe-
bám. Wasto své úniky Ɣeším tak, že mám spolehlivé po-
mocnice, které mı zastanou, a také se snažím, aby v té 
dobı byla má práce co nejménı potƔebná. 

Kolik je tu teĩ rưzné zvıƔe? 
(AK) 93 koní, 30 krav, pƔibližnı 30 koz, 30 ovcí, dva psi, 
jedna slepice a kohout, nıjaké koħky a pár králíkư. 
Teda tıch už není pár, ale 19 a jsou parádní!

Dotkneme se ještı dvou vı�ő� �� 0Ǐ� �ć.� +-*+0./ő(҄�
% �)*0� 5� )$�#� %.*0� 0Ǐ� �*�Ɣe známé kƔtiny hƔíbat. 
Kolikátý je letos roħník, jak to vzniklo a co to je za 
tradici? 
(IK) Já si myslím, že to bylo s prvním hƔíbıtem, tak-
že nıjaký rok 81. Zaħínalo to jako oslava lidí, co to tu 
budovali, taková lidská sešlost, tak když se narodilo 
první hƔíbı, byla oslava… PokƔtilo se janováckou vo-
dou, no a pak se to rozrưstalo, nejprve jen na kƔtıní 
v huculských krojích a pak teprve pƔibyly ukázky ježdıní 
a další program. Ukázek s koůmi je teĩ opıt ménı a spíš 
se snažíme to udılat znovu hlavnı o kƔtu a setkání lidí.

Druhá vı�҂�&/ -į�. ��#�$��*/&)*0/҂�% �./-ćǏ)ő�.'0Ǐ���
– co pƔ ��#ć5ő�/*(0҂�) Ǐ�. �&*)ő&�14+-�1ő�)��./-ćǏ҈�
Wím se vyznaħuje kưů� 1#*�)Ǉ� +-*� ./-ćǏ)ő� .'0Ǐ�0�
a ħő(�+-*�#ć5ő� ./-ćǏ� ҂�) Ǐ�1ưbec mưǏ �0. �)*0/�
na Vaše huculy? 
(IK) Zaħalo to hned, co jsem se tady octl, s tímhle nápadem 
vlastnı pƔišel pan inženýr Gebas, vedoucí strážní služby na 
KRNAPu. Vypadalo to tak velkolepı, dokonce se uvažova-
lo o stájích, aby konı mohli chodit po celých Krkonoších, 
že by pƔejíždıli mezi nimi. Zkušební trasa pƔecházela celé 
Krkonoše, což je popsané v knížce Kưů pro Krakonoše. 
Jel s nimi tehdy fotograf a ħlovık, který to napsal – ujala 
se toho paní Kokešová z nakladatelství Albatros. No, a tak 
se to pƔipravovalo, jenomže potom už k tomu nebyla vưle, 
takže to vlastnı usnulo. Až pan Ɣeditel HƔebaħka si zavo-
lal Gebase a Ɣíká mu, že by chtıl zkusit koůskou strážní 
službu, a Jaromír Ɣíkal: „Tak poħkejte chvilku, já vám nıco 
pƔinesu,“ šel do kanceláƔe a vzal si tu knížku a že už se to 
dávno plánovalo. Takže se dohodli, že se to spustí, dokon-
ce v tıch prvních asi dvou letech museli mít strážci brašny 
a v nich kyblíky na bobky a lopatku, aby nezneħistili ces-
tu. Takže poctivı nosili kyblíħky a sesedli vždycky, když nı-
kde kưů nıco utrousil, a sebrali to. Logicky z toho nakonec 
sešlo. Mıli jsme pocit, že by bylo potƔeba, aby byli hlavnı 
na hƔebenech nebo tam, kde jsou ty masy turistư, tak jsme 
se domluvili, že odsud nıkam vyvezeme konı a oni teprve 
odtamtud zaħnou svou službu, a zase si je odtamtud odve-
zeme, aby neztráceli ħas. 

Pojĩme k souħ�.)*./$҅
(AK) Já myslím, že nejvíc strážní službı prospılo, že díky ko-
ním je velmi pozitivnı vnímaná spoleħností. Jakmile jdou 
strážci na službu s koůmi, je ta služba daleko pƔíjemnıjší, 
protože na nı lidi reagují úplnı jinak, pozitivnıji, mají spo-
lu lepší kontakt, protože to zvíƔe ten kontakt zprostƔedkuje 
a lidi se s nimi chtıjí bavit, chtıjí si pohladit konı, a tím pá-
dem navážou kontakt a strážce pak mưže nenásilnı pƔedat 
informace. V souħasnosti v podstatı jezdí po celém národ-
ním parku o víkendech, v létı i ve všední dny. Zapojujeme 
asi 10 koní, strážcư je víc, plus dobrovolní strážci. 

Co je to za konı, jaké musejí mít vlastnosti? 
(AK) Už to musí být fyzicky vyspılí konı, mít vyvinuté svaly, 
kostru, a už musí být i dostateħnı rozvážní, protože pƔece 
jenom ta zátıž je celodenní. Co si budeme povídat, stráž-
ci jsou prostı chlapi, nejsou to malé dıti, které by konı ne-
cítili na zádech. Na druhou stranu, konı zkušenosti sbírají 
nejvíce tím, že na ty služby se svými strážci jezdí. Protože 
i když se snažím vyvolávat stejné situace jako na službách, 
jezdit na delší úseky, dál od farmy, dıláme zkušební služ-
by, kde si tƔeba toho mladého konı beru já a jdu s nıja-
kým strážcem na místa, kde pak budou sloužit, tak i pƔes 
to všechno je pak první služba strážce a jeho konı znát. 
Strážci mívají stejné konı nıkolik let, a tak sami vidí, že na 
zaħátku má kưů s nıħím na službı problém, ale postupem 
let se vyvíjí, až je takovej mazák, že chodí poval nepoval, 
lanovka nelanovka, ale musejí se k tomu svým zpưsobem 
spoleħnı dopracovat. Slouží valaši – chovná klisna má jed-
nou za dva roky hƔíbı, takže by ze služby vypadla, navíc 
jsou chovné klisny extrémnı cenné vzhledem k poħetnos-
ti plemene, a tak si nemưžeme dovolit je vystavit dalšímu 
riziku. Starší valachy v urħitém vıku prodáváme, aby mıli 
nıjaký klidnıjší dưchod, ideálnı jako rodinné konı, proto-
že rodina nejvíce využije jejich zkušenost a klid. 

Takový kưů už je skuteħnı mazák, pƔipravený na provoz, 
a když ho obestoupí lidé, dıti, tak se z toho nezjanħí. 
Hucul ale pƔirozenı nemá problém s kontaktem; když se 
kolem nıj nahlouħí dıti a zaħnou na nıj ze všech stran 
sahat, nemá takový problém jako jiný kưů. Navíc ti naši 
nemají špatné zkušenosti s lidmi, vyrưstají na rozleh-
lých pastvinách, výcvik je vedený velmi pƔirozenı a s re-
spektem, takže nemají potƔebu reagovat negativnı.

Co chceš téhle krajinı a národnímu parku popƔát za 
farmu a za sebe k jubileu?
(AK) Asi bych parku i nám popƔála vnímavıjší návštıv-
níky a menší mıstský tlak. Ještı mı teĩ napadá, aby to 
ty hory mıly s lidmi stejnı jako ti naši konı, aby se ne-
mıly dưvod bránit.
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Když se ve východních Krkonoších 
Ɣekne jméno Klimeš, málokdo je 
nezná. Když se Ɣekne Klimešová, je to 
podobné. Zejména lidé spojení s ces-
tovním ruchem velmi dobƔe znají 
Lenku Klimešovou. Provozovatelku 
informaħních center Veselý výlet 
v Peci pod Snıžkou a v Horním 
Maršovı, autorku oblíbených týden-
ních kalendáƔư pƔipomínajících 
dávné osudy našich pƔedkư. 

Radek Drahný

Wlovı&�5� ./*1�'Ǉ�(ć�1 '&*0�1Ǉ#*�0҂� Ǐ �(ưǏ � .�*�./0Җ
+ (���)��#' � (�+*#'őǏ /�)��.1*0�-*�)*0�5 (ҁ��4�%./ ҂�
Lenko, vidıla kus svı/�ҁ���&�+*#'őǏő/ �)���-&*)*ƛ ҈
Máme výhodu, že žijeme v prostƔedí, kde nejsou zemıtƔesení 
ani velké povodnı. Je tu zdravé prostƔedí. StƔídají se nám 
ħtyƔi roħní období. Kde ve svıtı to mají? Zažijeme pƔírodou 
v zimı i v létı. StƔídají se nám dvı sezóny. Jinde, tƔeba 
v Nepálu, žijí ze dvou mısícư v roce. Je tu opravdu krásnı. 

Ve srovnání s velkými horami, jsou Krkonoše malé. Jak Ɣíká 
Eva Samková, takové kopeħky, ne hory. Jsem ráda, že jsme 
v národním parku. Ve svıtı jsou místa, kde turisti respektují, 
že to je jedineħné území a snaží se chodit po cestách. 
Nevidíte tam jediný papírek, jediný vyhozený kus plastu.

Wím to, myslíte, je? 
Já si myslím, že hodnı ovlivní rodina. My jsme byli 
vychováváni v duchu „Jsi v lese, nekƔiħ, nehulákej…“ Snıdli 
jsme svaħinu a papír odnesli s sebou domư. Byli jsme takoví 
pokornıjší ke všemu. Teĩ hulákají nejenom dıti, ale i rodiħe. 

My ħasto slyšíme otázku, proħ nemáte na horách koše? 
To je to nejhorší, co by bylo. Ten civilizaħní nárok, mít všude 
koše, je vlastnı špatnı. Chápu, že je mají ve mıstı, protože 

LENKA
KLIMEŠOVÁ

podnikatelka
* 1961

17

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   84 24.7.2023   17:20:36



85

tam dvakrát dennı mưže pƔijet auto a koš vysypat, 
ale dát koše na Snıžku? 

Hodnı zajímavı je naznaħen hƔbitov odpadkư pƔi cestı 
na Snıžku. Turisté se dozvıdí, jak dlouho se v pƔírodı 
rozkládá tƔeba plast, kus cigarety nebo papír. Výchova 
konkrétním pƔíkladem, to je ono. V tom vám fandím, 
i když je to vıħný boj. 

Kupovala jsem ještı pƔed rokem minerálku v plastových 
lahvích. Dnes už chodím s lahví, kam si naħepuji vodu ze 
studánky u domu. Mít plastovou lahev je už špatnı. Další 
velký problém jsou plechovky. Teĩ ħtu zajímavou knihu 
o ħase a vodı. Kdyby v Americe nepoužívali hliníkové 
obaly, tak by mohly v Norsku zavƔít doly na jeho tıžbu. 

Bıhem dvou generací se to hodnı zmınilo. Ještı když 
jsme chodili za mlada, co jsme si nepƔinesli, jsme 
nemıli. Dnešní nabídka na horských boudách je veliká. 
Já vím, že nejde všechno zastavit, ale jde o myšlení. 

Dalším problémem jsou skútry. Kdyby alespoů vıdıli, 
že nemưžou jezdit po upravených bıžeckých trasách. 

A tady jsme opıt u pƔemýšlení. Myslí na sebe, na 
svưj zážitek, ale pak bıžkaƔ v rozbité stopı nemá ten 
zážitek. To je takové individuální sobecké myšlení. 

My jsme zdıdili psa. A od té doby nechodíme na bıžky, 
protože on by v trase pobíhal a nepƔinutíte ho jít bokem 
a s ohledem na ostatní bıžkaƔe. Prostı jsme zaħali 
chodit na skialpy, tam nepƔekáží. A když jdeme na bıžky, 
tak bez nıj anebo jenom když je to úplnı zmrzlé a už je 
konec sezóny. Snažíme se prostı myslet i na druhé lidi. 
Je to o respektu. 

Jak se Vy, profesí stavaƔka, díváte na ten dnešní sta-
vební rozvoj Krkonoš?
Nemám z toho radost. Jak to, že se to v Rakousku 
podaƔilo a nejsou tam stƔediska tak strašnı zastavıná 
apartmánovými byty? Ten tlak je velký.

Ve Švédsku, že to teda poƔád srovnávám, jsme šli 
královskou cestu, pƔijdete do malého mısteħka a to 

je 30 let stále stejné. Žádné velké stavby. Je to o tom 
myšlení lidí, pƔístupu a o vzdılání. 

Tady u nás si už bydlení v horách nepoƔídíte. Mladí lidé 
už vưbec ne. Tím jsme u druhého problému, že ubývají 
trvale bydlící lidi. Ve škole v Maršovı, kam chodívalo 
pƔes 200 dıtí, jich je dnes 80. Wím to je? Nejsou tady 
trvale bydlící, kteƔí by dosáhli na bydlení. PƔitom kolik 
pƔibylo bytư? A staví se jenom rekreaħní byty a trvale 
bydlících ubývá. Tím, že je málo trvalé bydlících, je 
ménı služeb, nejsou doktoƔi, není lékárna. Wastý dotaz 
od hostư: „Je tady lékárna?“ Není, protože teĩ je tu 
hodnı lidí, ale za mısíc tu bude tak málo, že lékárna 
se pak neuživí.  

Provozujete dvı informaħní centra, v Horním Maršo-
vı a Peci pod SnıǏ&*0ҁ���&�. �1�ħase promıůuje struk-
tura návštıvníkư? 
Je to velká zmına. DƔív byla opravdu hlavní jen zimní 
sezona. Na podzim a na jaƔe tu nikdo nebyl. Teĩ se sezony 
protahují. Je víc nabídek a jezdí lidi i na kratší pobyty. Ráno 
se rozhodnou a pƔijedou na dva dny. To dƔíve nebylo. 
Dovolené se plánovaly. Byly více týdenní pobyty. 

I dnes pƔijede dost lidí, co se ptají: „Kde je Snıžka?“ 
Jsou tady poprvé. Máme samozƔejmı stálé návštıvníky, 
ale hodnı jezdí i noví, kteƔí teprve objevují národní 
park. Zahraniħní klientela se promınila, už není tolik 
návštıvníkư z Nımecka, Krkonoše ale zaħínají objevovat 
Poláci. Na podzim jezdí vırní starší návštıvníci. To jsou 
ti opravdoví milovníci hor. Nová klientela si pƔijede 
tƔeba i na vepƔové hody. Je pro mne pƔekvapivé, že si 
jedou z Mılníku do Pece na jídlo a pak jednou zpátky. 
Je to díky tomu, že mají dobrá auta. Nevadí jim dlouhá 
cesta. Myslím, že je to teĩ takové pestƔejší, v dobrém 
i špatném slova smyslu. 

��4Ǐ� .' �0%$� / )� 1Ǉ1*%� 1� � ./*1)ő(� -0�#0� �� 1$�ő(�
statistiky, tak cestovní ruch pƔed 20 lety stál na vý-
chodních Nımcích. Pozdıji byla silná holandská ko-
munita a Weši tvoƔili jen menšinu. Dnes se to úplnı 
otoħilo. Základem návštıvnosti jsou Weši, pak Po-
láci a Nımci i Holanĩani úplnı odpadli. To je v tak 
krátké dobı neskuteħná promı)�҅

„DƔív byla opravdu hlavní jen zimní sezona. 
Na podzim a na jaƔe tu nikdo nebyl. Teĩ se sezony protahují. “
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Vnímám, že jsou nyní návštıvníci spokojenıjší. Jsou 
tu dobré služby. Jsou tu výbornı znaħené turistické 
cesty. To málokde ve svıtı máte. Kdo nejde jenom 
hlavní trasou na Snıžku, ani nepotká moc lidí. Jeden 
víkend v televizi vysílali, že Krkonoše jsou plné, ale 
ten samý den jsme na Svıtlé hoƔe potkali tƔi turisty. 
PƔitahují známá místa, turistické magnety, která 
potom trpí. 

Já myslím, že bychom nemıli odepisovat jednodenní 
návštıvníky. Oni pƔijedou, vystojí si sice frontu na 
Snıžku, ale zjistí, že tu je hezky a pak pƔijedou a hledají 
jiné zajímavosti. Vydali jsme s obcí brožuru Horní Maršov 
struħnı – 11 turistických cílư a lidem ji rozdáváme 
zdarma. Najdou v ní tipy na krátké výšlapy do okolí 
tƔeba na lesní hrádek Aichelburg, na Muzeum Vápenku, 
KƔížovou cestu, Wervený kƔíž, ekologické stƔedisko 
Dotek, starý kostel a najednou zaħínají objevovat, že to 
jsou i klidná místa. Je to takový doplůkový program k té 
Snıžce a návštıvníci zjišơují, že je to tu pıkné. 

Promınila se nám návštıvnost. Jak se promıůují 
.'0Ǐ�4҈��ć'*&�*�(ć�(*Ǐ)*./�)�#'į�)*0/��*�/*#*Җ
/*��*�%$./į�(ő-4�.'*Ǐ$/į#*�*�*-0�+-*./Ɣednictvím in-
!*� )/-��/�&�%�&*��4҅
Narážíme zase zpátky na to, že tu nebydlí trvale moc lidí, 
a tak je málo zamıstnancư. Takže hospody, restaurace, 
ubytovací zaƔízení doplácejí na to, že nemají koho 
zamıstnat. A když, tak to jsou lidi nevzdılaní v oboru 
a hosté nám Ɣíkají, že je to nıkdy problém. Ve mıstı je 
víc na výbır. Tady jsou podnikatelé rádi, že tam prostı 
nıkdo v té kuchyni je. 

Vy jste zpoħć/&0� )�ƛ #*� +*1ő�ć)ő� 5(ő)$'�҂� Ǐ �(ć( �
ƪǏ�.)Ǉ�&*0/�.1ıta, kde netrpíme zemıtƔeseními, huri-
kány. A zmínila jste i povodnı҂��' �5-*1)���4�Ǐ$% / �1�(ő.Җ
tı҂�1�� ()į(��*' ҂�&� �. �0Ǐ�+ć-�+*1*�)ő�+-*#)�'*҅�
Náš dưm byl zasažen povodní v roce 1897 a pưl baráku 
šlo pryħ. Ale to jsou povodnı, kdy se sejde víc vıcí 
najednou. Spadly stromy, kvưli nim se udılala hráz, 
tak se pak protrhla a vznikla povodůová vlna. Kvưli 
této první povodni se vystavıla regulace Úpy tak, že 
pozdıji udržela stoletou vodu. 

NeƔő& %/ �($҂�Ǐ �.�&�Ǐ�Ǉ(�1 '&Ǉ(�� ƛ/ım nechodí-
te koukat, jestli se zvedá hladina... 
Nekoukám, protože vıƔím. V letech 1997, 2002, 2013 
byly povodnı. Je pravda, že už jsem zaħala tady 
z kanceláƔe vynášet poħítaħe do prvního patra. Úpa 
byla plná, ale ta regulace tu stoletou vodu udržela. Teĩ 
jsou takové zmıny, extrémy sucha, jsme rádi, že nám 
vedle domu ze svahu teħe pramínek. PƔitom na horách 
jsme ještı poƔád za bukem, jak se Ɣíká, protože v jiných 
ħástech jsou sucha mnohem horší. Tedy to máme další 
dílek do té mozaiky, žádné hurikány, žádné povodnı, 
netrpíme extrémním suchem, i když vidíme, že sucho 
je. Jsou to globální zmıny a jdou rychleji za sebou. 
DƔíve také byly silné vıtry, ale bylo to jednou za ħas. 
Letos bıhem ledna byla na Snıžce vichƔice nıkolikrát 
a pƔitom nebyl sníh. 

Lidem to ale tıžko vysvıtlíte. Kolikrát se dívám 
hostưm na boty a vybavení a i v ħervenci se ptám, 
jestli mají ħepici a šálu. Oni na mı nevıƔícnı koukají. 
PƔitom na Snıžce mưžete i v ħervenci zažít takovou 
zimu, že jste opravdu rád, že máte ħepici. Lidi z mısta 
tomu ale nevıƔí. 

Lidé si kupují požitky. Když za nı zaplatí hodnı, 
tak nekoukají nalevo, napravo. PƔitom ten nejlepší 
prožitek je se jít jenom projít do pƔírody. Vnímat roħní 
období, to je tak nádherné. Když jdu do lesa, tak dıkuji 
rodiħưm, že mı nauħili milovat pƔírodu. 

Dnes musíte nıkteré dıti pƔemlouvat, aby šly ven. Já 
ty rodiħe obdivuju. Když už jsou v pƔírodı, tak se jim 

líbí, ale pƔemluvit je. A jsme zpıt u rodiny, u výchovy. 
Je jednodušší nechat dítı u televize, ale druhá vıc 
je zdraví. Mrknıte se na staré fi lmy, jak spoleħnost 
vypadala díky tomu, že nesedıli doma. Lidé se urħitı 
ozdraví, když budou chodit v pƔírodı a hlavnı po 
Krkonoších. NeƔíkám, že musí vybıhnout Snıžku 
tƔikrát za týden, ale každý den hodina procházky 
v lese je nad doktora. Dılají to pro sebe. Kdyby se tak 
zamysleli a Ɣekli si, „tak dneska pro sebe na pưl hodiny 
do pƔírody.“ A doktoƔi by mıli ménı práce. PƔíroda léħí.

„Na Snıžce mưžete i v ħervenci zažít takovou zimu, 
že jste opravdu rád, že máte ħepici. Lidi z mısta tomu ale nevıƔí.“
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My máme desetimısíħního vnuka, žije v Praze. Minulý 
týden s rodiħi pƔijel. Dala jsem si ho do nosítka a šli 
jsme ke studánce. Stáli jsme u ní snad patnáct minut. 
Ta rozzáƔená oħiħka, vidí, jak voda teħe! A pƔibıhl 
pes a zaħal pít ze studánky, to byla radost. Když 
jsme šli kolem podruhé, tak se už tıšil na studánku. 
A vydržel tam zase minuty koukat na vodu. Jak dítı 
vnímá pƔírodu. Mohl by být hajný! Dnes hodnı lidí 
pracuje u poħítaħe, na úƔadı, v bance. Wasto slyším, 
že chtıjí vydılat peníze a koupit si dưm v pƔírodı. 
Tak proħ nežijí v té pƔírodı hned, když je to baví 
a chtıjí to? 

Vy jste na tı�#�#*-ć�#�0Ǐ� ' ��*.�5�Ǐ$'�҂� %�&� %.( �.$�
pƔedtím Ɣíkali o tı�#� .'*Ǐ$/Ǉ�#� +Ɣírodních povıtr-
nostních podmínkách. To je teĩ také takový vtipný 
/- )�҂�Ǐ �)ć(��*�/ı�#�#*-�14-ćǏ %ő�'$�$҂�&/ Ɣí je vưbec 
neznají. Nevıdí, jak se obléknout, jak se vybavit. 
To je takový ten rychlý zážitek. Mám peníze, nıkam 
dojedu, navštívím atrakci, všechno vím z internetu. 
Když jim Ɣeknete, opatrnı, je tam zima, ani si ne-
nechají poradit. Mám tu zkušenost. PƔitom hory jsou 
opravdu zrádné. 

��Ǐ$'��%./ �.�(��)ıjakou takovou dramatickou situaci? 
V Krkonoších? 

� �*�%./ ��4'��1Ǐ�4�&4�*+�/-)ć҈
No, v Krkonoších ano. My jsme rádi chodili na Silvestra 
na Snıžku. Bývali jsme tam skoro sami. Jednou jsme 
šli a byl fakt velký vítr. Šli jsme pƔes Výrovku, Luħní, 
Slezský dưm v Polsku. Tam byl veħírek, dámy v šatech 
a lodiħkách. Napili jsme se ħaje a šli dál. Od tyħe k tyħi. 
To jsem byla fakt ráda, že nejsem tak hubená, že by 
mı vítr odfoukl. Dolư ze Snıžky jsme šli a byla mlha. 
Opravdu jsme chvílemi, my místní znalci, nevıdıli, kde 
jsme. Ani náznak, zda jsem vpravo nad ObƔím dolem 
nebo vlevo nad Lvím dolem. A víte, když udıláte pár 

špatných krokư a je tam díra na jednu nebo na druhou 
stranu. Welovky nepomohly, neprosvítily hustou mlhu. 
Kdyby Horská služba hledala Klimešovy, to by nikdo 
nevıƔil, takoví místní znalci. Najednou mlha trochu 
zmizela a my poznali, kam jít. 

Nıkdy si v podveħer chodíme zabıhat. Pavel si nechává 
mobil doma. Já si dávám mobil do zadní kapsiħky 
kalhot. Bıžíme na Svıtlou horu a dolư, abychom se 
vyvıtrali. Mnı poƔád zvonil mobil, neznámé ħíslo. Nic, 
Ɣekla jsem si a nezvedla to. Musela jsem spıchat, abych 
dohnala rychlejšího Pavla. NahoƔe telefonuji zpıt. „Tady 
Horská služba, dobrý den, paní Klimešová, my už jedem, 
manžel nebere telefon, je všechno v poƔádku? My už 
jsme za chvíli u vás!“ Mnı se v té kapse spustila aplikace 
Záchranka. Mám tam druhé ħíslo na Pavla pro pƔípad 
nouze. Horská služba z Pece zjistila místo, kde jsem a už 
jeli smırem k Werné hoƔe. Já jsem se stydıla, ale je vidıt, 
že Záchranka i Horská služba bezvadnı fungují. 

Krkonoše jsou malé kopeħky, je tu ještı systém 
hƔebenových bud. Zodpovıdný, dobƔe vybavený 
návštıvník, když jde po cestı, tak by se mu ne-
mılo nic stát. Vıtšinou staħí dodržovat pravidla 
návštıvního Ɣádu Správy KRNAP a Horské služby. 
Vždy, když se stane neštıstí, pƔemýšlím, co turisté 
porušili, co udılali špatnı. Nemưžou za to Krkonoše, 
ale nezodpovıdní návštıvníci. Když je poħasí takové, 
tak jsou vyhlášené výstrahy „nechoĩte na hƔebeny“. 
Staħí naslouchat a mít v sobı pokoru. Není dưvod 
ztratit se, umrznout. Já vím, že adrenalin je lákavý, 
ale Krkonoše nejsou hory, kde by se mılo umírat pro 
takovéto vıci. 

Co Vám dı'ć�-��*./҈���Ǐ$1*/ı҂�1��-&*)*ƛő�#҅
Mám ráda pobyt v pƔírodı, chození do kopce, po-
zorování zmın roħních období. A v rodinı? Radost, 
zdraví a spokojenost nejbližších.  
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PƔední Labská, 200 let stará roubená 
chalupa. To jsou kulisy, které mne 
obklopují pƔi setkání s Westmírem 
Klosem. Legendou ochranáƔ-
ské publicistiky, naším bývalým 
kolegou a ħlovıkem, který má 
neskuteħnı široký rozhled. Stejnı 
široký, jaký je rozhled od jeho cha-
lupy po Labském údolí. 

Radek Drahný

Westmíre, co pro Vás Krkonoše znamenají? 
No tak v tuto chvíli je to poƔád ještı moje bydlištı, i když mı 
páni doktoƔi pƔitahují neustále do Prahy, protože, jak jsem 
se vždycky snažil být Ferda mravenec práce všeho druhu, 
tak teĩ jsem Ferda antimravenec, nemoci všeho druhu. Tak 
obcházím ty pány doktory, kteƔí mı vždycky posílají nıkam 
dál a dál, takže tady nedlím tak, jak bych si pƔedstavoval. Já 
bych se tady nejradši zapíchnul na celý léto. Na zimu to už 
bohužel nejde. 

Krkonoše pro mı jsou neustále velikánským magnetem, 
a to i pƔesto, že už neabsolvuju ty túry, kterým jsem dƔív 
holdoval a který mı strašlivým zpưsobem naplůovaly. Mı už 
tady teĩka baví takhle sedıt, jako teĩ sedíme my, protože 
to trošku profukuje, trošku svítí sluníħko, je tu nádhernı 
a hlavnı vidím protıjší stráů. Není to tak jako nıkde 
v uzavƔeném mıstském prostoru, kde ħlovık nanejvýš vidí 
zahrádku. A to jen když je šơastnej. Jináħ se kouká na druhej 
panelák nebo na ulici a to mı ani trochu netáhne. I proto 
jsem volil Krkonoše jako místo pro své pracovní dožití. 

Mı strašnı bavilo pro ħasopis Krkonoše dılat takové materiály, 
jako byly reportáže z túr s odborníky na trase. Jeden každý 
se mnou procházel po pƔedem zvolených cestách, a když 
ze svého oboru nıco pozoruhodného vidıl, tak mı na to 
upozornil a mým prostƔednictvím ħtenáƔe. Takže jsme šli tu 
s geologem, tu s mykologem, botanikem ħi historikem nebo 

WESTMÍR
KLOS

NOVINÁÂ
* 1943

18
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s kýmkoli dalším a sbírali lahưdkové poznatky. Bylo to 
nádherný a naplůovalo mı to strašlivým zpưsobem. 

Hluboce se skláním pƔed výjimeħností nıkterých míst 
– biotopư – v Krkonoších. Kdo tady s tím prostƔedím 
nepƔišel blíže do styku, si ħasto nedokáže uvıdomit 
jeho cenu. I nıkteƔí pracovníci jiných chránıných 
území Ɣíkají: „Co jste to za národní park? Vždyơ u vás 
v Krkonoších kvưli zástupưm lidí nejsou vidıt kytky. 
A všechno živé uteħe!“ Pravda, jsou tu zástupy lidí. 
Ale taky je tu vysoko na horách v samém srdci Evropy 
nefalšovaná severská tundra. Tu nikde jinde v celém 
Wesku nepotkáme. Jsou tu skuteħnı výjimeħný 
prostory pro glaciální relikty, tedy pozưstatky doby 
ledové, i vzácné endemity, které nikde jinde nerostou, 
snad kromı Hrubého Jeseníku. To není srovnatelné 
s jinou ħástí zemı, snad s jedinou výjimkou – Velkou 
kotlinou v Hrubém Jeseníku.

�4��' �) %./ ��)$��-�Ǐć&��)$��-&*)*ƛć&҅
Ne, já jsem pưvodem z Velichovek. Tedy Východoħech, 
který za výjimeħnı ħistého ovzduší jednou dvakrát do 
roka mohl z kopce nad domem zahlédnout Snıžku.

A jak Vás to zaválo do Krkonoš? 
To mı zaválo z Prahy. Za moji cestu do Krkonoš mohl 
bolševik. Díky mu za to. Ale tehdy jsem to jako dík 
moc nepovažoval, protože redakci ħasopisu Melodie, 
ve které jsem s radostí pracoval, obsadilo komando 
lidí, kteƔí vưbec nic neumıli. Zato mıli známý vysoce 
postavený soudruhy a hloupý stranický kecy. ZaƔídili 
to tak, že zbavili práce vedoucího redaktora a posléze 
i mého redakħního kolegu. Mnı jako tehdejšího 
zástupce vedoucího redaktora tam chtıli zadržet. 
A chtıli mı využívat proto, že jsem znal všechny ty 
výrobní postupy a znal jsem autory, znal jsem prostı 
všechno potƔebné. Oni oħekávali, že všechna práce 
pưjde pƔes moji osobu a že oni si tam budou chodit 
jenom pro nıjaký výdobytky. 

Byl jste pro nı nepostradatelný... 
Možná jsem byl pro nı nepostradatelný, ale byli blbí. 
Tehdejší zákoník práce Ɣíkal, že požádá-li zamıstnanec 
o uvolnıní ze zamıstnání a nedostane do urħitého data, 
tuším to bylo ħtrnáct dní, odpovıĩ, tak se to bere, jako 
že návrh odchodu platí. Tím, že zanedbali vħasnou 
odpovıĩ, jsem se uvolnil. Mé dva kolegy vyeliminovali. 
O mnı si mysleli, že mı zamıstnají jako otroka, ale já 
jsem jim upláchl. S náma tƔema odešel i kompletní 
tým redakħních pƔispıvatelư. Kromı dvou lidí. Jeden 
zưstal, protože byl trouba, a druhej, protože je velkej 

vyħưránek, kterej se jako Ɣitní specialista pak uplatůoval 
i u rưzných mocipánư ve svobodných režimech. 

��&Ǐ �14�%./ �ƛ '�*��#0��4��*�+Ɣírody? 
Skuteħnı jsem šel od hudby do pƔírody, ale nebylo 
to náhodou. Tímhle smırem (ukazuje na protıjší 
svah, pozn. red.) je chalupa, které jsme Ɣíkali chata 
Orbisu. Orbis byl náš vydavatel, no a já jsem našel 
ohromnou zálibu sem jezdit každou zimní nedıli, 
protože jsme se vypravovali na bıžkách na rưzné 
výlety. Strašnı se mi to zalíbilo. V Krkonoších nám 
bylo dobƔe a najednou jsem si uvıdomil, že jsem 
v prostƔedí, ve kterým jsem chtıl vždycky být. Až 
na ty kyselý deštı! Aħkoli jsem pưsobil v profesnı 
vzdálené Melodii, nedávalo mi spát, co se to dıje 
se zdejšími lesy. Âíkal jsem si: sakra, ty Krušný hory 
padly, v Jizerkách je to s tımi smrky strašlivý, že 
tam vznikají ty ohromný mýtiny a že už to zaħíná 
i tady, ale o tom režim mlħel. Krušné hory to bylo 
velmi publikováno, protože si mysleli, že to je jedna 
výjimeħná vıc a prostı publikovali úbytek jejich 
pƔirozené vegetace následkem tıch elektrárenských 
emisí. Ale Krkonoše? Když jsem se dostal do Labského 
dolu a vidıl jsem tam ty ohromný vykácený plochy, 
tak jsem se Ɣíkal: no, vždyơ to ty Krkonoše zaħíná 
užírat taky a mlħí se o tom. Tak bych o tom mıl 
nıco nıkam napsat. Výsledkem bylo, že jsem to furt 
odkládal. Mıl jsem fưru starostí i s tou Melodií. Byl 
jsem rád, že se mnı tam nıco podaƔilo vưbec napsat, 
protože jsem musel vyjednávat s autory, pracovat 
s grafikem a jednat s tiskárnou. Systém tehdejších 
ħasopisư byl takový, že tam byli dva, tƔi lidi na to, aby 
ten ħasopis drželi, a ostatní byl autorský tým mimo. 
Takže mojí hlavní prací bylo s tímto autorským 
týmem pracovat, oslovovat fotografy a vybírat 
fotografie, vyjednávat s tiskárnou. Prostı jsem mıl 
tak tvrdou pracovní náplů, že jsem tu svou nutkavou 
potƔebu upozornit na strádání krkonošského lesa 
furt oddaloval. Po každém návratu z Krkonoš jsem si 
Ɣíkal: já to musím nıkam napsat, ale nevıdıl jsem, 
kam a kde seženu dưvıryhodné podklady. Takže 
jsem do tıch diskusí o osud Krkonoš vstoupil až 
jako zamıstnanec Krkonošského národního parku. 
A bylo to velmi nežádané. 

Napsal jsem na pƔíklad ħlánek a otiskli mi ho kdesi 
v Kvıtech, kde jsem se pustil do agresivního pro-
jektu lanovky na Snıžku. Ten vycházel z úspıchu 
Hubáħkovy liberecké architektonické kanceláƔe, 
které se podaƔilo udılat Ještıd jako nıco po všech 
stránkách výjimeħného. Stavbu se podaƔilo zasadit 
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do pƔírody tak, že jí neškodila, a pƔitom dodnes 
pưsobí jako nepƔehlédnutelný architektonický mo-
nument. Tady v Krkonoších však zaħali na Snıžce 
plánovat stavbu, která by šla do dvou pater pod zem. 
Všechno by se odtıžilo. Ty pưvodní geologický vrstvy 
by se rozmydlily tımi velikánskými zásahy a mıl tam 
bejt i hotel a stejnı jako lanovka mıl mít strašlivou 
kapacitu lidí. Na to narážíte i teĩka, že je na vrcholu 
Snıžky pƔelidnıno. A to i pƔesto, že ta souħasná 
lanovka má rozumná omezení. Taky lidi zaħali víc 
chodit po svých. 

Proti násilnickému projektu lanovky jsme se s botanikem 
a ekologem Honzou Štursou dost silnı angažovali. 
Tehdejší rozhlasové Mikrofórum se dokonce uvolilo 
o tom udılat pƔímé vysílání, besedu v terénu Rýchor. Na 
názorovı protilehlou stranu byl do ní pozván i tehdejší 
Ɣeditel parku, jmenoval se inženýr Wernohlávek, 
v našem okruhu jsme mu Ɣíkali Dutohlávek. Tento pán 
však tısnı pƔed plánovaným zaħátkem vysílání odmítl 
úħast. Ale zabezpeħil si místo v nedaleké hájovnı, aby 
to mohl všechno sledovat a pƔípadnı zasáhnout. My 
s Honzou jsme museli dodržet pracovní dobu, abychom 
vyrazili až po práci. Ten poƔad zaħínal brzo odpoledne. 
Já tehdy jezdil trabantem a jezdil jsem s ním vždycky 
jako divoch, ale tentokrát jsem jel jako super divoch, 
abychom stihli tu dobu natáħení. Najednou rozhlasáci 
zjistili, že prý nejdou kanály. Mıla tam být taky paní 
spisovatelka Kubátová, takže jsme vlastnı byli ve velmi 
silné trojici ve prospıch Krkonoš. Teĩ nevím, kdo tam 
mıl být z tý druhý strany, když Ɣeditel se nedostavil 
a k diskusi nakonec nedošlo. Udılali umılý poruchy, 
takže vždycky Ɣekli: nemáme spojení, nemáme spojení, 
a tak nemıli spojení po celou dobu, co mılo to živé 
vysílání být. Když jsme pƔijíždıli, vidıli jsme ħlovıka, 
jak nıco dılá na sloupu. Asi to byl ten chlap, kterej 
zpưsoboval ty poruchy. Takže takhle jsem vlastnı 
vstoupil do Krkonoš jako ħlovık, kterýmu nebylo jedno, 
co se s Krkonoši dıje. 

A pak se Vám tedy domovskou stala redakce ħaso-
pisu Krkonoše? 
Nıkdy domovskou do slova a do písmene. Sem na 
chalupu jsem se z redakce leckdy vracíval až po desátý 
hodinı posledním autobusem. Byl jsem v ħasopise strašnı 
rád a odešel jsem jenom na „výzvu nové polistopadové 
doby“. Za bolševika jsme si tady v Krkonoších navzájem 
pưjħovali Lidové noviny. Ty samizdatové nebo tak napưl, 
protože redakce se nehodlala skrývat. Byly postaveny na 
komentáƔích, a to se mnı strašnı líbilo. A to se mi stalo 
osudným. „Když ħas oponou trhnul“ bylo svoláno takový 

velký soustƔedıní novináƔư ve Fuħíkárnı v Praze (Park 
kultury a oddechu Julia Fuħíka, dnešní Výstavištı Praha, 
pozn. red.), tak mı tam zvolili do Syndikátu. To není divu, 
protože jsem byl znám dvıma skupinám lidí a myslím 
si, že moje práce stála za to, aby mı tam šoupli. Tímhle 
povzbuzen, když jsem potkal Jirku Werného (hudební 
publicista, kritik a také dlouholetý spolupracovník 
Weského rozhlasu, pozn. red.), tak jsem mu Ɣekl: já 
bych strašnı rád pƔispíval do tıch Lidovek tady odsud 
z Krkonoš a on Ɣekl: „Já s Rudlou Zemanem promluvím.“ 
Tak šel promluvit s Rudlou Zemanem, budoucím 
šéfredaktorem. Jirka Werný pak za mnou pƔišel a Ɣekl mi: 
„Berou tı, ale jako redaktora, nejde v tom novým plánu 
poħítat s nıjakým takovým, že bys jenom psal na dálku.“ 
SamozƔejmı, pak tam bylo spousta lidí, který psali na 
dálku, ale takhle mı oblbli, takže já jsem šel. 

Jaká byla dƔíve práce v redakci ħasopisu Krkonoše?
Byla poutavá a mıl jsem ji rád. Umožůovala mi navíc 
spoustu doplůkových aktivit. Vymejšlení a spolupoƔádání 
výstav kreslíƔư a fotografư ħasopisu Krko noše, orga-
nizování jejich autogramiád, vybírání a uvádıní 
exkluzivních hudebních doprovodư vernisáží nebo 
promítání nejlepších snímkư z Ekofi lmu. Taky jsem 
napsal populárnı nauħnou verzi k velmi ambicióznímu 
vıdeckému projektu Krkonošského muzea pod názvem 
Kámen a život. Všecko všeciħko zcela zadarmo, jen pro 
radost z vykonaného díla. Pochopí mı dnes nıkdo?

Mnı to smysl dávalo, protože v tom všem jsem se velice 
spoleħensky angažoval. Že v tom byla i jistá dávka 
protirežimní opozice i tenkrát pochyboval málokdo. 
Živı pamatuji na prekérní situaci, když vyvstala potƔeba 
pƔedstavit Dutohlávka s Jiránkem. V potƔebným sblížení 
dvou protichưdných svıtư, v nımž komunistický 
Ɣeditel nebyl pan a osvícený kreslíƔ nebyl soudruh, 
mı osvítil anekdotický nápad: „Soudruhu Ɣediteli, to 
je Mistr Jiránek.“ Dutohlávek to sice pozdıji nevraživı 
komentoval, ale pƔežili jsme to ve zdraví všichni. 

Jistı nikoho nepƔekvapilo, když jsem se v rozhodnej 
ħas postavil na vrchlabským námıstí na židli, 
abych informoval okolojdoucí o poselství delegace 
„listopadových studentư“, kterým jsme proti vưli 
pƔedsednictva umožnili oslovit krnapáckou odbo-
ráƔskou schưzi. No a tím pádem jsem už byl veden 
ve spolku lidí, kteƔí chtıli zmıny. Tak mnı Ɣíkali: 
„Podívej se, ten Franta Janalík, váš šéfredaktor, 
je pƔedsedou komunistické strany. Ty bys mıl 
to šéfredaktorování vzít po nım.“ Já jsem Ɣekl: 
„Vždyơ ten Franta Janalík, aħ byl pƔedsedou strany, 
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aħ možná z této funkce neposloužil nıkterým lidem, byl 
každopádnı ħlovık, který se zasloužil o ħasopis.“ On 
tam sice psal takový legraħní vıci, který jsme víceménı 
trpıli. Takový ty jeho povídky o Rýbrcoulovi nebo o ħem 
to bylo. Ale když jsem do nıj huħel, abychom zaħali 
spolupracovat s fotografem Havlem, tak jsme zaħali. 
Také jsme zaħali spolupracovat s paní Kubátovou, která 
byla do té doby pro Krkonoše v klatbı. Já jsem potkal 
jednoho kuchaƔe, kterej byl ochotnej psát krkonošskou 
kuchaƔku. Takže jsem pƔemluvil Frantu, abychom tam 
dávali Krkonošskou kuchaƔku. Já jsem si nemohl naƔíkat 
vưbec, ten ħlovık pro ten ħasopis udılal strašnı hodnı 
a co se týħe jeho stranické angažovanosti, o ní jsem se 
doslýchal jen z vedlejška, protože uprostƔed redakce 
nikdy nebyla. 

��4Ǐ�. ��) .&��Ɣekne redakce ħasopisu Krkonoše, 
&�Ǐ�Ǉ�1ő҂�Ǐ �.ő�'ő�1�+*�&-*1ő�1 �яҁ�+�/Ɣe naší správ-
)ő��0�*14ҁ���&�%./ �/ #�4��' �!0)"*1�'$�14҈��4'$�%./ �
na zámku, kde dƔíve sídlila Správa KRNAP nebo kde 
vlastnı byla redakce? 
V muzeu, respektive v klášteƔe. Byli jsme tím pádem 
oddıleni od toho Zámku, což byla dost velká výhoda. 
V klášteƔe byli lidi, kteƔí se starali o chod muzea 
a redakce a pƔírodovıdci, takže to bylo výborný patro. 
Byl tam Ɣeditel muzea Míla Bartoš, kterej mıl skuteħný 
vhled do tıch krkonošskejch historickejch vıcí. Byl tam 
Honza Štursa. Ten mıl nejvıtší celkovej ekologickej 
pƔehled, zatímco další pƔírodovıdci mıli tu svoji 
odbornost a snažili se jí vınovat. Dalším výborným 
zdrojem pƔírodovıdných informací byl pro mı Vlastík 
Pilous, který se krom geomorfologie vınoval taky 
rưzným raritním a vzácným rostlinám. Prostı s tıma 
lidma jsem strašnı rád spolupracoval.

Jak Vás tak, Westmíre, poslouchám, Vy Krkonoše 
znáte velmi dưvırnı po desítky let. Jak se Krkonoše 
promıů0%ő҂�141ő% %ő҈���&�)�� /*�+*#'őǏő/ �14҂� ħlovık 
5&0ƛ )Ǉ҂�&/ -Ǉ�5�Ǐ$'�./�-į��*�4���Ǐ$% �$�.*0ħasností?
No tak hlavní vıc je, že zásady zưstávají – a víc se 
dodržují. To znamená, že zưstává snaha tƔeba už dále 
nepƔipouštıt to, aby se cesty štıtovaly nıjakým cizím 
materiálem. Nebo jak se to dƔív dılalo, navezly se tam 
nejrưznıjší lomový zbytky, který tam prostı nıkdo 
rozválcoval a pak se na to dal asfalt a tím pádem 
vznikly dvı oddılené skupiny rostlin a živoħichư, dva 
oddílné biotopy. Pod cestou se usazovaly rostliny, 
které mıly rády navezenej vápenec. Zatímco nad 
cestou zưstávaly poƔád ty pravý krkonošský rostliny, 
který byly zvyklý na tamıjší kyselý pưdy. Toto se 
myslím už nestane a to mı tıší. 

Tıší mı i vaše snaha tu Snıžku opravdu zadrátovat, 
protože nic jinýho nezbejvá. Nikdo si neuvıdomuje 
výjimeħnost té hory, protože ta je ještı výjimeħnıjší, 
než zbylý Krkonoše. Už tím, jak je uspoƔádaná svojí 
geologickou stavbou, prostı vším. I pưvodníma 
živáħkama, kteƔí pƔežívají i ten obrovský turistický 
nápor. A jsem rád, že se nám podaƔilo odvrátit tu 
pưvodní lanovku, protože ta by byla úplnou zkázou. 
Tam byste už nemuseli dávat ty dráty, to už by bylo 
odtıžený a odvezený nıkam jinam. Myslím si, že 
je ještı málo právı toho jasného uvıdomıní si, že 
Krkonoše jsou severskou tundrou uprostƔed Evropy. 
PƔehlíží se výjimeħnost toho území protože, kde jinde, 
než v Schustlerovı zahrádce, nebo v Krakonošovı 
ħi Wertovı se najdou všechny ty vzácný vıci, který 
skuteħnı mají srovnání s jediným místem v republice, 
to je na Velké kotlinı v Hrubým Jeseníku. Jinak to 
prostı nesnese srovnání. Mnı jsou Krkonoše nejbližší 
nejenom proto, že tady sedím, ale protože jsou takové 
vzácné právı z hlediska pƔírodního dıdictví. Teĩ se jen 
dısím, co se všemi tımi zahrádkami a rašeliništi udılá 
ta stoupající teplota. Mám o to velkej strach…

Jsem hrdý taky na to, že park nebyl od zaħátku vnímán 
cize místními obcemi. Že tu ještı byli takoví rázovití lidé, 
za kterými jsme my jako redaktoƔi Krkonoš ħasto chodili. 
Že tady zưstala krkonošská Ɣemesla. Já si vzpomínám, 
jak 80letej ħlovık lezl po stƔeše a opravoval si ji a tu 
dával šindele, tu dával nıjakej plech, nıjak to fl ikoval. 
A Ɣíkám si, co v tıch jeho letech zvládnu já?

To jste se dostal ke ħlovı&0҅�� ��) ƛ)ő�ħlovık stej-
ný, jaký tady byl pƔed tımi ħtyƔiceti, šedesáti, sto 
lety? Lidi pƔ �$�1�#*-ć�#�Ǐ$'$�+*�./�' /őҁ��Ǐ�4�&4�/��4�
�4'4� �-.)į� +*�(ő)&4� �� $� &�4Ǐ� /*� .-*1)ć(� 1'�./Җ
nı�% )*(�1�/*(�/0-$.(0҂�&�4Ǐ�.$�+Ɣedstavím turis-
tu z tıch sedmdesátých let pƔedminulého století, 
.� &' /- (� )�� 5ć� �#҂� 1� &*Ǐ )Ǉ�#҂� 1ħelím voskem 
)�$(+- ")*1�)Ǉ�#��*/ć�#҅��*��4'4�+-�1*1ırní tu-
risti, kteƔő�14-ćǏ '$�)���'*0#į�/ƪ-4ҁ��) .&��14�ıhne 
do kopcư ħlovık, který vưbec nemá s horami zku-
šenost, není na to pƔipravený, správnı�*�'į&)0/Ǉ҅�
Bohužel, co se týħe toho, jak já jsem poznal ty starý 
horaly, tak to už se nevrátí. Ty další generace už šly 
jinejma cestiħkama. Chlapíci, co vyƔezávali darouníky 
do Betléma tak, ti už prostı byli zase o generaci starší 
než já. PƔedpokládám, že vıtšina z nich už není. 

Velmi, velmi jsem ocenil spolupráci s Karlem Hníkem. 
Karel pro nıjakou svoji absolventskou práci na 
vıhlasný fotografi cký škole vymyslel, že zpracuje dvı 
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Ɣemesla, tkalce pana Kubáta z Benecka a kováƔe. Když 
mi ukázal nıkteré vıci, tak to bylo tak podmanivý, že 
jsem ho nutil, aby tıch Ɣemesel udılal víc a že budou 
v každých Krkonoších. Dokonce pak na toto téma 
uspoƔádal kalendáƔ a vydal knížku. On ta Ɣemesla dılal 
ještı v takovým nıjakým hnıdým tónu. No vypadalo 
to strašnı pıknı. I výstava, která kolem toho byla, 
byla úžasná. Na výstavu jsme chtıli svézt všechny ty 
úħastníky a najednou baby, navlékaħky korálkư, se 
bouƔily a Ɣíkaly, že nikam nejedou! Kolikrát jsme do 
TƔíħe jeli za nima. NejdƔív Karel, potom já, pak ještı 
jednou Karel, ale babky jsme nepƔivezli. I to ukazuje, 
že na horách žili zemitý lidi. 

�4�/��4�. �ő( �)��5ć+-�Ǐő���ƛő��#�'0+4�)���Ɣední Lab-
ské. Jaká vlastnı mıla ona osud? Jací byli její lidé?
Pídil jsem se, kdo byl tady majitelem. Nıjakej pan 
Erlebach, kterej umƔel pƔi kosení na stráni ještı pƔed 
válkou. Pak tady Nımci ubytovali polskou pƔekladatelku 
z polštiny do nımħiny, protože sem natáhli nıjaký 
pracovníky z Polska, aby se s nima domluvili. Ta 
pƔekladatelka tady bydlela. Dozvıdıli jsme se to tak, že 
sem jednou pƔišla její dcera a tvrdila, že se tu narodila. Ta 
žena se pak už vưbec neozvala a ani nezanechala nıjaký 
kontakty. Takže padla možnost, že bych se dozvıdıl nıco 
víc o historii tyhle chalupy. Ale každopádnı odsud nebyl 
nikdo násilnı odsunut. Dnes panuje na stráni dobrá 
atmosféra, i když jsme každý pes, jiná ves.. 

W ./(ő- ҂�&�4Ǐ�.$�/�&�+-*(ő/)0��-&*)*ƛ ҂�%./ �1'�./Җ
nı tady na PƔední Labské doma, jste pƔímo ve stƔe-
du Krkonoš, které místo v Krkonoších máte rád? 
No, tak samozƔejmı tohle, to je moje nejmilejší místo. 
Ale pak mám Ɣadu míst rád už jen proto, že jsem mıl 
dưvod je poznávat trošku víc, než jenom jako oħumující 
turista. NapƔíklad nemưžu mít rád doly na Kovárnı, 
protože za mých ħasư ještı byly uzavƔeny a chodili tam 
jenom Radko Tásler a jeho kamarádi. Ale mưžu mít 
rád tu cestu, která vedla právı do sedla k ObƔí boudı. 
Tu jsem ještı zažil. I když víceménı už jen strašila. No 
a pak ty starosti s likvidací, to všechno jsem vnímal. 
Zažil jsem i úžasný JestƔábí Boudy. Tam jsem dokonce 
i jednou spal, protože jsem si to chtıl prožít, že ħlovık 
ráno vykoukne a dívá se do Kotelní jámy. 

Pamatujete ještı doby, kdy stála stará ObƔí bou-
da, na SnıǏ� � �4'�� ( / *./�)$� � W .&ć� �*0��҅�
	*-4� . � �' � 5�� /0� �*�0҂� &/ -*0� /��4� Ǐ$% / ҂� 1 '($�
promı)$'4҅
Promınily se výraznı. Co se týħe i tƔeba vnímání tıch 
staveb. Vždyơ nakonec ta souħasná Výrovka, to bylo 

bráno jako velkej architektonickej prvek. Já, když jsem 
tam pƔišel a klouzaly mnı boty na tıch dlaždicích, 
uvıdomil jsem si, jakej to byl stavební nesmysl. 
Všichni máme v zimı namrzlý boty a všichni tam pak 
kloužeme. To byly takový pokusy architektư výraznı se 
projevit se v atraktivním horském prostƔedí. Vıtšinou 
dosud prohrávají s prostýma starejma boudama, které 
jsou pro ħlovıka schưdnıjší, pƔíjemnıjší. 

Tohle je velmi zajímavá polemika, jestli dát prostor 
novodobým moderním myšlenkám souħasných ar-
chitektư a do jaké míry hory, jejich architekturu, 
0�-Ǐ*1�/�1� % %$�#� % �)*�0�#*./$� ��" )$�'$/ı roube-
nek. Kde je ta hranice, kam pustit soudobou archi-
tekturu a kde ještı��-Ǐ /�/-��$ħní ráz?
Když už se musí nıco nového postavit, tak to musí 
být nıjak modernı pojatý. Dnes je všechno soutıžený 
a je dưležitý, aby v té soutıži také rozhodovala 
pƔimıƔenost tomu místu. TƔeba mnou již zmiůovaná 
Výrovka. Mnı se líbí z nıjakých dưvodư, ale v tom 
prostƔedí je nepƔirozená. Zatímco ty starý boudy pƔeci 
jenom vypadaly, jakože vyrostly z tıch pưvodních 
seníkư. Byla tam vidıt ta tradiħní nápodoba. I ta 
ohromná Luħní bouda na mı pưsobila jako opravdu 
nıjaký až mocenský vzedmutí, ale toho pưvodního 
rázu. Kdežto nıkterý dnešní stavby mi pƔipadají, že se 
ztratily a nıkdo je sem dal omylem, že sem nepatƔí. 
Já ale v žádném pƔípadı nejsem pƔítel napodobenin 
chaloupek, jako je tato, protože tyto chaloupky sloužily 
svému úħelu, to znamená malinkýmu hospodaƔení 
kolem a nıjakýmu tkaní uvnitƔ. Dnes pro moderního 
ħlovıka už maj mnoho takových nedostatkư, který 
by nebylo možné donekoneħna obnovovat. Takže 
jsem pro to, zachovávat a rekonstruovat to, co 
rekonstruovat jde, ale když už se musí stavıt – a je 
to v zájmu ochrany pƔírody a krajiny – tak by to mılo 
být moderní. A architekt musí být ħlovık, který má cit 
pro prostƔedí, což vrchol toho necitu je právı Labská 
bouda. Koncentrovaná nepraktiħnost, špatná volba 
místa a necitlivost k okolní pƔírodı. VıƔím, že už je 
v uħebnicích architektury jako odstrašující pƔíklad.

��&�4Ǐ�%.( �/�&#' �&ƔőǏ (�&-ćǏ (�1 �15+*(ő)&ć�#҂�
Westmíre, prochodili celé hory, šlo vám nıkdy v ho-
-ć�#�*�Ǐ$1*/҈�
Na Luħní boudı. A to vám Ɣeknu, to mılo pƔímou 
souvislost s ħasopisem Krkonoše. My jsme v nım mıli 
vıdomostní soutıž a pak jsme vždycky odmıůovali 
vítıze té soutıže. Vzali jsme je na hory a na konci výletu 
dostali svou odmınu. Tou bývala kresba nıkterého 
z našich nejlepších kreslíƔư, to znamená buĩ Jiránkova 

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   94 24.7.2023   17:20:40



95

nebo Renħínova. Toho roku, ke které mu se váže moje 
vzpomínka, nás vyrazilo šest. Fotograf Karel Hník, 
zástupkynı sponzora ceny, vítız soutıže, já a další 
dva lidé. Vyrazili jsme v dubnu, to znamená, že dole 
bylo už velmi jarní poħasí. Vyjeli jsme lanovkou 
nahoru na Plánı, tou starou jednosedaħkou ze 
Špindlu. Poħasí se nejdƔív z jarního promınilo 
v podzimní, a když jsme došli k Výrovce, tak už zaħalo 
takový pƔedzimní a k boudı jsme doklouzali po ledu. 
Na Výrovce bylo už defi nitivnı zimní. Trochu jsme 
se obħerstvili a že pưjdeme dál na Snıžku. Potkal 
nás jeden chlapík a povídá: „K Luħní nechoĩte 
vưbec, tam je hrozný poħasí. My jsme však mıli 
jako vždycky pƔedávání naplánované na Snıžce. Ze 
zaħátku jsme šli po asfaltu. Najednou asfalt skonħil, 
tyħe jsou tam v tıch místech hodnı vysoko až skoro 
pod vrcholem toho hƔebínku. Nebylo na krok vidıt, 
takže jsme šli tak po vohmatu. Ani asfalt, ani tyħe. 
PƔesto jsme zdárnı došli k Památníku obıtem hor. 
Tak jsem si Ɣíkal, je to dobrý, jsme u Památníħku, teĩ 
to bude jenom dolư. Ale babo raĩ, kudy?! Chtılo to 
rozhodného vưdce. Tak jsem Ɣekl: „Karle, ty seš zvyklý 
kvưli efektním zábırưm chodit v noci po horách za 
rozbƔeskem nebo za stmíváním, veĩ nás. Karel však 
toho dne nenašel šơastný azimut a boƔili jsme do 
snıhu ħím dál tím víc. Najednou mi pƔišlo spásné 
znamení – na Luħní boudı nıkdo bouchnul oknem 
a rozlehlo se to do kraje. Všiml jsem si toho jen já 
a chytil jsem se toho zvuku jako netopejr. Okamžitı 
jsem se rozhodl pƔevzít odpovıdnost a vést skupinu 
ve smıru toho zvuku. Byli jsme šokováni, když nám 
rovnou pƔed nosem náhle vyrostla ohromná ħerná 
stına s vrcholem v mlze. Rychle jsme zašli do boudy. 

VeƔejnı pƔístupná byla tehdy jen hala. V ní jsme se 
trochu oklepali a mudrovali, co dál. Škrtnout Snıžku 
bylo všem jasný. Tam by to jistı bylo ještı horší. 
Rozhodl jsem, že zpátky pưjdeme Bílým Labem, ale 
co jestli se tam vrátily i zimní sesuvy? Jak jsme tak 
chvilku otáleli a na nebe se náhle prodralo dubnové 
sluníħko. Tu kresbu výherci jsme pƔedávali pƔed Luħní 
boudou na sluníħku. Cestou Bílým Labem se už nic 
výjimeħného nestalo. Ten den jsem mıl skuteħnı 
nahnáno. A myslím, že jsem nebyl sám. 

PƔedtím jsem si užil strach ještı coby neukáznınej 
turista z chaty Orbisu. S kamarádem jsme se rozhodli 
jít na bıžkách spodkem Kotelních jam po Krakonošovı 
cestı. Dodávalo nám odvahu, že tam nıkdo šel už 
pƔed námi. Na samém konci údolní ħásti se ukázalo, 
že sjíždıl opaħným smırem. A na jeho stopı jsme 
vidıli drobné nátrhy pod jeho lyžemi. Neodvážili jsme 
ty nátrhy zvıtšovat stoupáním do svahu Kotelní jámy 
a vydali jsme se nahoru úboħím Wihadla. To sice bylo 
pƔed lavinami bezpeħný, ale kdo se nıkdy pokoušel 
stoupat na bıžkách zavátým vzrostlým lesem, ví, co 
je to za Ɣeholi. Nejrozumnıjší i nejsportovnıjší by bylo 
se od cedule, varující pƔed lavinovým nebezpeħím, 
vrátit. A zvolit jiný cíl cesty. Po takovém rozumném 
rozhodnutí by však v mé pamıti nezưstala ani stopa. 
Na mladickou nerozvážnost jsem však nezapomnıl 
ani do své osmdesátky.

Starci se to povídá, když už nedokáže lítat po horách. 
Tohle setkání s pozornı naslouchajícím partnerem pro 
mı bylo velice pƔíjemné. Ale nechtıl bych, aby bylo jen 
o mnı, ale i o Krkonoších. PƔedevším o Krkonoších.
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Kdysi mi jedna kolegynı Ɣekla: „Víš, 
doma není nikdo prorokem. Vezmi 
si tƔeba tuhle Mílu Kociánovou…“ 
a ukázala hlavou za postavou, která 
pƔed okamžikem pƔišla nıco Ɣešit 
do naší kanceláƔe. „To je nesku-
teħnı vzdılaná ženská. O neživé 
pƔírodı, o tundƔe, toho ví víc než 
kdokoliv jiný. PƔitom paradoxnı je 
známıjší a uznávanıjší u kolegư 
v zahraniħí než tady u nás.“ 

Radek Drahný

Mileno, Ty jsi v Krkonoších, pokud vím, doma. Tatínek 
byl lesník, viĩ? Ještı poƔád máte hájenku u Labe. Co pro 
tebe Krkonoše znamenají? 
Narodila jsem se sice v ŽacléƔi v nemocnici, ale otec mıl 
první štaci na Rýchorách. Od té doby Ɣíkám, že se úplnı 
nejlépe cítím v lese v jehliħí. Když se dostanu sem, trochu níž, 
kde jsou louky, pole a listnaté lesy, tak cítím, že zde nejsem 
doma. V té hájence u silnice na Špindlerưv Mlýn jsme byli od 
roku 1952, ħili 70 let, tak je jasné, že tam se cítím doma. 

Povím ti takovou perliħku... Já jsem se narodila 17. kvıtna, 
takže to úplnı sedí se založením KRNAPu. Slavíme to stejnı. 
Akorát s tím rozdílem, že já 72 let a on 60.

�*� %.$� / �4� 5�Ǐ$'�� 14#'ćƛ )ő� )ć-*�)ő#*� +�-&0ҁ� �-*Ǐő1�'$�
jste to tehdy nıjak?
To mi bylo 12 let. Âíkalo se, bude tady národní park, a já mıla 
naivní otázku dítıte: to tady budou všude po lese laviħky? My 
byli na té naší hájence – tím, že je na samotı – docela takoví 
izolovaní od dıní ve mıstı. S bráškou jsme byli jako malí – 
než jsme šli do školy – trošku víc, než je obvyklé, mimo dıti. 
Nechodili jsme do žádné školky, pak ani do družiny, a možná 
se to odráží dodnes. Spíš moc lidi nepotƔebujeme. Zase ale 
na druhou stranu, co se týká práce, tam jsme týmoví jezdci. 

MILENA
KOCIÁNOVÁ

geobotaniħka
* 1951

19
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Konkrétnı v mé práci nikdy ħlovık nejede sám za sebe. 
Prostı sám nic neudıláš, ke kloudnému výsledku 
potƔebuješ kolem sebe tým lidí.

Řő&ćƛ҂�Ǐ �%.$��*(��)��% #'$ħí, ale to mi úplnı neko-
responduje s Tvojí doménou a specializací. Tou je 
tundra a tam jsme od Tvého milovaného jehliħí zase 
o poƔádný kus dál. 
Ano, je to jiné prostƔedí. V tundƔe je vegetace nízká. Tak 
do výšky ħlovıka nebo trochu víc. Vidíš tam do dálky. 
Je to prostorné, prưchodné. To, že tam jehliħí není, mi 
ale ani nechybí. 

Ty jsi zcestovala skoro celou Skandinávii a vlastnı 
všude jsi ty naše Krkonoše hledala. Tedy jejich po-
dobnost se svıtovými pohoƔími. V ħem jsou ty naše 
hory vlastnı tak zajímavé? 
Asi tím, že jsou takové azonální. Jsou posazené jižnıji 
a najdeme tady jevy, které jsou bıžné až v severnıjších 
oblastech. Hodnı jsem hledala na Google mapách. 
Když jsem tímto zpưsobem projíždıla celou planetu, 
zjistila jsem, že kupa podobných struktur, jaké jsou 
i v Krkonoších, je také na Zélandu a v Jižní Americe 
v Patagonii.

Tvá cesta ke studiu tundry a lavin ale nebyla úplnı 
pƔímá, viĩ?
Na KRNAPu jsem byla tƔikrát a celkovı mám za 
sebou 11 rưzných zamıstnání. Vystudovala jsem 
obecnou biologii. Tehdy, v roce 1969, ale nıjaké 
pƔísné specializace neexistovaly. My jsme vystudovali 
prakticky všechno, a to se pak odráželo v profesní 
kariéƔe. Mám za sebou práci v nemocnici v Košicích 
v laboratoƔi klinické mikrobiologie, kde ħlovık 
oħkoval na misky a kultivoval patogeny z hlenư, 
stolic, rưzných výtırư. V Košicích jsem se také dostala 
ke kosmickému výzkumu, kde jsme dılali se zvíƔaty. 
Tady ve Vrchlabí jsem pracovala v zahradnictví. 
Na OHS v Semilech na komunální hygienı na 
vodách. Tıch profesí jsem bıhem tehdejšího 
režimu vyzkoušela celou Ɣadu. Ono se vše nıjakým 
zpưsobem zúroħí. 

�� %�&� %.$� . � �*./�'�� & � " *(*-!*'*"$$҂� &� /0)�Ɣe 
a lavinám?
Pro mne byl velkou inspirací profesor Jeník. Ten nás 
– dnes už „starou generaci“ – ovlivnil svým obrovsky 
širokým zábırem. Mı od poħátku bavila geomorfologie. 
Trošku zádrhel byl, že v té dobı bylo problém sehnat 
uħebnice, odbornou literaturu. Tak byl ħlovık spíš 
takový samouk. 

Zase perliħka… Když jsem konħila gympl, tam 
nás uħil profesor Cupák, tak jsem dostala za 
odmınu za dobrý prospıch první ħíslo ħasopisu 
Opera Corcontica a tam hned na zaħátku je 
ħlánek pana docenta Sekyry Kvartérnı geologické 
a geomorfologické problémy krkonošského krys-
talinika. Mı to nadchlo, zaħala jsem si to ħíst, 
a protože tam jedno cizí slovo lítalo za druhým, 
vzala jsem si slovník cizích slov. Jenže ouha, ta slova 
tam vưbec nebyla! První vıta, druhá vıta, mnı to 
vưbec nedávalo smysl. Ztratila jsem sebevıdomí, že 
bych se tomu oboru nıkdy mohla vınovat. Za pár let 
jsem si v rámci zpracovávání diplomky ruħnı opsala 
a pƔekreslila celou jeho informacemi nabitou práci 
„Pưsobení mrazu na pưdu“, protože nebyly kopírky, 
a nakonec jsem se v 90. letech s docentem Sekyrou 
pracovnı potkala a velmi mnoho jsem se od nıj 
nauħila. To jsou takové ty vıci, které osud nıjak 
zaƔídí. NejdƔív ti to nejde, najednou to dıláš, až se ti 
to stane koníħkem. 

Geomorfologie se pro ochranu tundry Krkonoš od 
90. let ukázala jako nejdưležitıjší spojovací mưstek 
mezi živou a neživou pƔírodou. Tehdy ještı na Správı 
KRNAP pracovala geobotaniħka Hela Štursová. Já 
jsem nastupovala v roce 1992. Ona konħila na muzeu 
a odcházela do Prahy. Spolu jsme ale byly v terénu 
mnohokrát. Ona byla pravovırný ochranáƔ. Myslím, 
že tak zapáleného a razantního ochranáƔe tu dlouho 
nikdo nedılal. Už tenkrát bylo jasnı vidıt, že se 
pƔíroda nahoƔe nedá uchránit jen na kytkách. Hela 
byla první, kdo poukazoval na to, že umıle hustı 
vysázená borovice kleħ mưže být velký problém. 
Tehdy se ten mưj zájem o geomorfologii propojil 
s jejím. A tím, že jsme s docentem Sekyrou zaħaly 
spolupracovat, navázaly jsme kytky a spoleħenstva 
na mrazové formy a získaly tak potenciálnı 
neprưstƔelný dưvod k jejich ochranı pƔed rozrưstající 
se kleħí. Z toho ale vyplynula jedna vıc. Chránit tyto 
jevy Krkonoš na základı toho, co známe z knih, bez 
toho, že bychom je vidıli a poznali pƔímo na místı, 
na severu, prostı nešlo. Tehdy se to podaƔilo díky 
Honzovi Štursovi, který byl Ɣeditelem Správy KRNAP 
a pƔes EUROPARC Federation mıl kontakty na 
kolegy v národních parcích na severu, díky kolegyni 
z Botanického ústavu AV WR Lence Soukupové, 
která svým pƔedchozím výzkumem na ostružiníku 
morušce ve Švédsku udılala Wechưm dobré renomé, 
a také díky urputnosti Hely, která první cestu tƔí 
Krnapákư v r. 1993 do severošvédského Abiska 
u vedení prosadila. 
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a Sekyra svou prací zanechali v Krkonoších hlubokou 
�-ć5�0҂�/�&�%ć�(4.'ő(҂�Ǐ ��-0#*0�%./ �14*-�'$�14҂�% Җ
%$�#�Ǐć�$ҁ���.+*' ħnı s nimi jste popsali, pojmenova-
li a defi novali termín arkto-alpínské tundry Krkonoš.
No, snad ano. Jako arkto-alpínská do té doby popsaná 
nebyla – uvádıla se jako stƔedoevropská horská tundra. Až 
spoleħnı ještı s Honzou Štursou, Honzou Vaůkem, Lenkou 
Papáħkovou-Soukupovou, Pepou Harħarikem, mladými 
Sekyrovými, panem Spustou, lidiħkami z Akademie 
a PƔírodovıdecké fakulty UK a také mým bráškou-
nástrojaƔem, který nám vyrábıl všelijaké vychytávky 
na mıƔení snıhu, rašeliny a kopání permafrostu, jsme 
vytvoƔili tým nadšencư, který se tomu vınoval. 

Ta práce o arkto-alpínské tundƔe vyšla v roce 1995. Ještı 
pƔedtím i potom jsme mıli možnost opakovanı vycestovat 
do Abiska. Tam jsme na všechno koukali, jak…

Co vás tam pƔekvapilo?
Jednak obrovská rozloha tundry. U nás pár kilometrư 
ħtvereħních a tam nekoneħné plánı. Hodnı nás zajímal 
permafrost, rưzné formy pưd ovlivnıných mrazem, ale 
poprvé to bylo takové v bıhu. Pamatuju si, jak Honza Vanık 
povídá: „To je škoda, že se sem už nedostaneme.“ A já 
odpovıdıla: „Ne! Sem se ještı musíme dostat…“ Vıdıla 
jsem o profesoru Rappovi, svıtovı uznávaném švédském 
geomorfologovi, který dılal v Abisku. Napsala jsem mu 
dopis, jestli by byl ochoten mı vzít nıkdy do terénu. 
On byl tak laskav, že odepsal, že bohužel nemá ħas, ale aơ 
se obrátím na vedoucího stanice, že bych mohla dostat 
scholarship, krátkodobý pobyt. Tak jsem tam napsala 
a oni, že mi ho dají. Znovu jsem tam psala, že to je sice fajn, 

ale do terénu vždy i z bezpeħnostních dưvodư jezdíme dva 
lidi, jestli by bylo možné, aby pƔijela i kolegynı, že pobyt 
zaplatíme. Tak jsme na 14 dní jely s Helou Štursovou. A bylo 
to to zlomové. Šly jsme po vegetaci, mrazových formách, 
palsách, u nás tıžko dostupné literatuƔe, porovnání 
klimatu. To nám hodnı otevƔelo oħi. 

Ty jsi zmínila velmi dư' Ǐ$/*0� 1ıc. My ħasto slýchá-
( ҂�)���*�Ǐ �.$�/*�1'�./)ı tady hrajeme, proħ vlastnı 

chráníme Krkonoše, proħ chráníme tundru, která je tu 
jen na nı%�&Ǉ�#�яђ�&(э҂�&�4Ǐ�/ć(#' �)ıkde na severu 
toho jsou tisíce a tisíce kilometrư. Jak bys odpovıdıla, 
kdybych se na tuto otázku zeptal Tebe jako odborníka. 
Proħ je vlastnı v Krkonoších dư' Ǐ$/į��#-ć)$/�/0)�-0҈�
Severská tundra není úplnı stejná jako krkonošská. 
Ta naše je výjimeħná tím, že je na jihu. Hory prošly 
holocenním vývojem v jiných klimatických podmínkách, 
než jakými prošel sever. My jsme už pƔed 20 lety na 
pƔíkladu Krkonoš popsali v zahraniħním periodiku 
pƔedobraz, co se bude dít se skandinávskou a severskou 
tundrou, až pƔijde oteplení. A ono už je tady. 

Další vıc je výjimeħnost zdejší tundry. Bádali jsme 
v jižním Norsku, v severním Finsku, ve Skotsku. Hledali 
jsme vıci, které jsou tady. TƔeba naše tundrou zarostlé 
pưdy. My jsme je ale nenašli. Prostı pak si ħlovık 
uvıdomí, že tady máme takový fenomén, který ħlovık 
tıžko hledá i na tom severu.

Obrovská výhoda Krkonoš je v tom, že máme všechno na 
jednom místı. Když ħlovık vyleze nahoru, je na náhorní 
rovinı s rašeliništım, na ni hned navazují úžasné vršky 
Luħní a Studniħní hory nebo Vysokého kola s mrazovým 
uspoƔádáním, s kryoplanaħními terasami. O kousek 
vedle máš ledovcové kary. Všechno je tak krásnı po 
kupı. Když tohle hledáš ve Skandinávii, tak to najdeš, ale 
daleko od sebe. To je ta obrovská výhoda Krkonoš... 

A znovu k rašeliništím, my je máme na hƔebenech, jsme 
v alpínském prostƔedí. Ve Skandinávii jsme rašeliništı 
v alpínském prostƔedí, mimo bƔezovou tundru, nepotkali. 
Prakticky vše je v bƔezinách. V tom jsme unikátní. 

Ty jsi v horách doma, jsi tam skoro poƔć�҂�&�4Ǐ�(ư-
Ǐ ƛ҂� +-��0% ƛ� /�(ҁ� � � 1ưbec nıjaké místo, kde jsi 
ještı nebyla? 
Urħitı je. My jsme mıli území pracovnı rozdılené na 
vršky, spodky, západ, východ. Já neznám spodky. Moje 
parketa byly vršky.

Od jehliħő�)�#*-0҅
PƔesnı. 

„Obrovská výhoda Krkonoš je v tom, že 
máme všechno na jednom místı.“
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navštívit všechny kouty karư, rokle, zahrádky, tak 
jako je musíš znát Ty.
Ano, vidıla jsem mnoho míst, kam bıžný turista 
nemưže pƔijít. Ale když tam pracovnı nemusím, tak 
tam nelezu. Aơ si to tam žije po svém. 

��4Ǐ�. �.�*#' � (�)��.1*0�+-*! .$�+*�ő1ćƛ��*�)ıja-
ké, Ɣeknıme blízké budoucnosti, co Krkonoše ħeká? 
Mám pocit, že nás ħeká nárưst smrkư na náhorních 
planinách. Je jen otázka, jak se s tím pƔíroda sama 
popasuje. Ptali jsme se kolegư z Weského hydro-
meteorologického ústavu, jestli by dokázali zhodnotit 
takovou zmınu klimatu. My už nyní víme, že zde 
je oteplení o jeden stupeů. V holocénu bylo oteplení 
o ħtyƔi až pıt stupůư. Jenže ve vyšších polohách to 
oteplení mohlo být podstatnı nižší, ne o ħtyƔi, ale tƔeba 
jen o jeden stupeů, což by mohlo odpovídat souħasné 
situaci. Wili Ɣeħeno s velkou mírou opatrnosti, co teĩ 
prožíváme, ty výkyvy, tím už si jednou Krkonoše prošly. 
Náš výzkum, pylové analýzy a datování, nám ukázal, že 
vlastnı prostƔedí konce glaciálu, zaħátku holocénu tady 
na výjimeħných místech pƔetrvávalo hodnı dlouho, 
až tƔeba do doby pƔed 4 000 lety. PƔežily tady pozdnı 
glaciální druhy, tundrová spoleħenstva. Takže tady je 
trošku nadıje, že na nıkterých místech tundra pƔežije. 
Otázka je, jak se k tomu celorepublikovı postaví naši 
odborníci, jestli zásahy dılat, nedılat, zda to nechat, aơ si 
matka pƔíroda dılá, co chce. Kdo pƔežije, dobƔe, kdo ne, 
tak má smưlu. Nebo jestli do toho nıjakým zpưsobem 
zasáhnout a snažit se tundru aspoů trošku udržet, než 
pƔijde chladný výkyv, který asi pƔijde. Procesy se ale 
nedají zastavit. 

��&Ǐ �.$҂� % �)*�0ƛ �Ɣeħeno, máme zaħít zvykat na 
zimy bez snıhu?
Spodní partie hor mají se snıhem problém. Je ho 
podstatnı ménı, ale na vršcích se ho z dlouhodobého 
hlediska poƔád drží hodnı. I když tƔeba napadne 
pozdı. NapƔíklad loůská zima trvala hroznı dlouho. 
Do druhého týdne kvıtna poƔád ještı byl souvislý sníh. 
Zaħátek byl sice takový všelijaký, ale co se týká konce, 
tak je to jedna z nejdelších zim. 

PƔ$%� � ($҂� Ǐ � " *(*-!*'*"$ � ) )ő� ƪ+')ı „rychlá“ 
vıda. My teĩ�/��4�('01ő( �*�/$.ő�ő�#�' /҅
Jak Ɣíkal docent Sekyra, v geomorfologii, v tıch 
jevech, to jde nıkdy skokem, nıkdy se deset let nic 
nedıje a pak pƔijde jedna epizoda, která s tím prostı 
hýbne a posunou se šutry, spadne lavina a najednou 

tam ten proces je. Zase bude chvíli ticho, pak se to 
opıt najednou takovým skokem pohne kupƔedu. 
Je neskuteħnı dưležité poznat krajinu za všech 
klimatických podmínek a za všech roħních období. 
To byl i dưvod, proħ jsme na sever nejezdili jen v létı, 
ale dılali tam i zimní mıƔení a zámırnı jsme si je volili 
tak, abychom pochytali celou zimu. Jeli jsme tam 
v prosinci, abychom vidıli polární noc a jak to vypadá 
v tomto období. Pak jsme jeli v únoru, v bƔeznu. Já 
jsem si tam ještı zaletıla v kvıtnu. PotƔebuješ vidıt, 
jak se prostƔedí mıní. 

�4.'ő(҂�Ǐ �.*0�*�ő�1Ǉ5&0()ő�$��.$�) (*#*0�5�Ǐő/�
/0��*�0҂� %�&*0�%./ �5�Ǐő1�'$�14ҁ��&*-*�/�&*1*0�+$*Җ
nýrskou. Museli jste si urħitı vyšlapat spoustu sle-
pých cestiħ &ҁ��) .�0Ǐ�)�1�50% ( �)��1�ƛ$�&1�'$/)ő�
odbornou práci. Vzpomeneš si ale na nıjakou tako-
vou slepou uliħku? 
Jednu mám ze severu. Abisko leží u velkého, 
70 km dlouhého jezera mezi horami. Ke stanici 
patƔí výzkumné plochy se skleníħky simulujícími 
oteplování, které sahají témıƔ až k bƔehu. Tam jsme 
samozƔejmı chodili ħasto. To prostƔedí jsme znali 
v létı, a když jsme pƔijeli v zimı 2003, pƔekvapilo 
nás, že hladina jezera ustoupila o 20 metrư a díky 
tomu se tam objevily kamenné polygony. PƔedtím 
jsme je nevidıli, byly pod vodou. Koukali jsme na 
to jako puci. Nadchlo nás to. Domnívali jsme se, 
že jak jezero zamrzlo, voda ustoupila a ukázaly se 
polygony. Na jaƔe, pƔed roztáním ledu, jsme do nich 
instalovali teplotní datalogery, další jaro je vytáhli. 
V létı byly polygony samozƔejmı pod vodou. Jasné 
potvrzení naší teorie. Pak jsem tam ale v r. 2008 
pƔijela v Ɣíjnu s prof. Jeníkem na konferenci a tısnı 
pƔed odjezdem se ještı bıžela podívat k jezeru. A ty 
polygony byly na suchu, hladina jezera ustoupila. 
PƔitom vưbec nemrzlo. To byl šok! Kvưli focení mi 
i ujel autobus na letištı do Kiruny. Cestou domư 
jsem nad tím pƔemýšlela a došlo mi to. Ono to vưbec 
nebylo mrazem u jezera. Když se ochladilo, zaħalo 
mrznout nahoƔe, pƔestaly téci pƔítoky do jezera 
a hladina klesala. Kdybychom byli takoví chtiví 
honem nıkde nıco o polygonech napsat, tak jsme 
si uƔízli ostudu. 

To je ta badatelsko-výzkumná ħinnost. Pracuješ s infor-
macemi, které zjistíš, a interpretuješ je; a pƔirozenı ta 
interpretace mưže být rưzná. Wlovık musí být velmi 
opatrný, než ze sebe nıco vypotí, zvlášơ, když to 
poƔádnı nezná.  
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Krkonoše jsou domovem Ɣady 
vzácných druhư rostlin. Mezi vše-
mi vynikají krkonošské endemity, 
tedy druhy rostlin, které se vyvinuly 
právı u nás a nenajdete je nikde 
jinde na svıtı, jen v Krkonoších. 
Ikonické jsou zvonek ħeský nebo 
tƔeba jeƔáb sudetský. V jejich stí-
nu zưstává celá velká skupina asi 
20 druhư endemických jestƔábníkư. 
NapƔíklad trubkovitý, krkonošský, 
ħernohlavý, labský, draslavý… 
Kromı nich tu rostou i jiné jestƔáb-
níky, nyní klasifi kované odlišnı jako 
chlupáħky. A jim se v Krkonoších 
vınoval František Krahulec. 

Radek Drahný

�-�)/$ƛ&0҂��4����-&*)*ƛ ҅��4�) %.$�5� %ƛő҂��' �+Ɣitom jsi 
s Krkonošemi vlastnı velmi úzce spjatý. 
Já jsem speciálnı s krkonošským parkem zaħal spolu-
pracovat ještı jako kluk. Jako patnáctiletý, šestnáctiletý 
jsem byl pƔímo v parku na brigádách. Ten první rok jsme 
dılali nauħnou stezku, co vedla ObƔím dolem, po svazích 
Studniħní hory a Modrým dolem zpátky do Pece. Je to už 
dávno, co byla zrušena. Takže jsem zažil tu první genera-
ci strážcư. Tehdy jsme dılali napƔ. s Herbertem Bergerem. 
Bydleli jsme na Kovárnı. Tenkrát tam za námi na jeden ve-
ħer pƔišel i první Ɣeditel pan Klapka. Druhý rok jsme dıla-
li úpravu okolí pramene Labe. Ty známé erby výtvarníka 
Škopka jsme tam stavıli s kamarády. Pan Škopek, jejich 
autor, byl s námi osobnı. Tam jsem zase poznal generaci 

FRANTIŠEK 
KRAHULEC

botanik
* 1952

20
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strážcư ze západních Krkonoš – František JindƔíšek, 
Štefan Plichta a pan Buchar. 

Ty jsi pak v Krkonoších dı'�'�$��$+'*(*1*0�+-ć�$҂�Ǐ ҈
Tu ne, tu jsem dılal na Králickém Snıžníku. Ale když 
jsem si mıl vybrat nıjaké téma kandidátské práce, 
tak jsem si vybral louky a zaħal jsem je zkoumat tady 
v Krkonoších. Tehdy jsem se už dobƔe znal s Honzou 
Štursou, takže jsem zrovna ke zdejším loukám mıl 
blízko. 

K loukám se ještı dostaneme, jaká je Tvá úplnı prv-
)ő�15+*(ő)&��)���-&*)*ƛ ҈��*��4'*��Ǐ�1� /ıch pat-
nácti, nebo jsi sem jezdil i dƔíve? 
Prvnı jsem v Krkonoších byl na lyžaƔském výcviku na zá-
kladce. To bylo na JavoƔím mlýnu. Asi v patnácti jsem tu 
byl na botanické exkurzi, protože jsem chodil do bota-
nické sekce pƔi krajském domı pionýrư. To jsme byli na 
Rýchorách. Pamatuji si, že jsem kvưli tomu mıl doma 
rozepƔi s rodiħi. Exkurze byla od pátku do nedıle a já 
mıl mít v úterý pƔijímaħky na stƔední školu…

҅��*)$�.$�+Ɣ �./�1*1�'$҂�Ǐ �. ��0� ƛ�+Ɣipravovat? 
Já jsem vycházel z toho, že co jsem se nauħil, tak 
umím, a nic dalšího tehdy pƔi pƔijímaħkách nebylo po-
tƔeba. Na Rýchorách nás provázel pan uħitel HrnħíƔ 
ze ŽacléƔe. Bylo to velmi hezký. 

Vidıl jsi tedy Rýchory v polovinı 70. let minulého 
./*' /őҁ���4Ǐ�% �.-*1)ćƛ�.��) ƛ& (҂�%�&ć�/*�% �5(ına?
No, Rýchory se promınily hodnı. Zarostly. Když 
jsem tam byl já v tom roce 1967, tak tƔeba pod 
Maxovkou byly ještı obrovské porosty sasanky 
narcisokvıté. Zrovna kvetla. To se tam teĩka nena-
jde. Stejnı tak, když se jde k Dvorskému lesu, tak 
tam byly v té dobı také louky. SklenáƔovice, vrchní 
ħást, tam jsem vidıl ještı ty vzácné orchideje, kte-
ré už tam teĩka nejsou. 

Tvojí doménou jsou louky, luħ)ő�1 " /�� ҁ��*&0��1ő(҂�
tak jsi i jeden z mála, který se vyzná v jestƔábnících. 
V dobı, když jsem dılal louky, tak mı zaujaly jestƔáb-
níky, nebo spíše chlupáħky, tato ħást jestƔábníkư. Už 
jsem je mıl vytipovaný jako možné téma do budouc-
na. Mı na za nich zaujalo právı to, jak se lišily jednotli-
vé typy luk složením jestƔábníkové fl óry. 

Tehdy na konci 70. let jsem také pro KRNAP dılal in-
ventarizaħní prưzkumy. Pomırnı hodnı jsem toho 
tady prochodil. Za léto jsem oddılal dvoje pohorky. Ty 
se pak nechaly znovu podrazit a šlo se dál. 

�*&ćǏ ƛ�/*�*�#��)*0/�)��&$'*( /-4҈ 
To já nevím. Byl jsem ale zvyklý vstávat brzo ráno, tƔe-
ba po 5. hodinı, takže už v 7 jsem byl na hƔebenech.
 
Ranní ptáħe dál doskáħe... Já teĩ pƔemýšlím, Ty jsi 
vlastnı mı'�ƪǏ�.)*0�(*Ǐ)*./�5&*0(�/�'*0&4�1� %�Җ
kémsi mezistavu. Bylo 30 let po válce, pưvodní hos-
podáƔi byli pryħ, souħasní hospodáƔi ještı�) �4'$҅�
Já jsem ještı zažil, když byla poslední zvíƔata na 
Rennerovkách. V té dnešní Grohmannovı chatı teh-
dy byl myslím pan Šubrt a mıl tam ještı poslední zví-
Ɣe. Byl to konec 70. a zaħátek 80. let. 

Jak se tedy z Tvého pohledu louky zmınily? Co se 
z toho dá vyvodit? 
Tehdy se koneħnı zaħalo hospodaƔit, takže se podaƔilo 
zarazit negativní procesy, které probíhaly. Já si vzpomí-
nám, že nıkdy v roce 87 se zaħalo uvažovat o pastvı ovcí 
na Rennerovkách. A tehdy ochranáƔi jak z Krkonoš, ko-
legynı Helena Štursová, tak se Státního ústavu památ-
kové péħe a ochrany pƔírody byli velmi proti. Naprosto 
nepƔedstavitelné, že by se v první zónı tehdy hospo-
daƔilo. Já jsem jim ukazoval, kam to povede, že louky 
zmizí, že to zaroste borưvkou, smrħky. Po velkém pƔe-
svıdħování se tam povolila pastva ovcí s tím, že to bude-
me muset zaħít monitorovat. Pak jsme tam Ɣadu let mıli 
monitoraħní plochy a ve spolupráci s Výzkumným ústa-
vem živoħišné výroby jsme to sledovali. 

A vy jste vycházeli z nıjakých zkušeností odjinud? 
Vıdı'$� %./ ҂� Ǐ � *1� � �0�*0� +-*� &-&*)*ƛ.&į� '*0&4�
ideální? 
Tehdy žádná data nebyla. Museli jsme zjistit, jaký je 
vliv ovcí, jak velký poħet zvíƔat tam musí být. 

��&Ǐ �/*��4'�1'�./)ı�/�&*1Ǉ� 3+ -$( )/҈ 
To ano. Ukázalo se tƔeba, jak je množství zvíƔat ne-
smírnı závislé na dobı, kdy se na pastvu vypustí. 
Jeden rok zvíƔata sežrala úplnı všechno, protože se 
tam dávala na zaħátku ħervna, no a další rok pưlka 
toho, co narostlo, zưstalo. Je strašnı tıžké odhad-
nout na zaħátku sezony, kolik se tam má dát zvíƔat; 
podle toho se pak musel celý režim upravit, aby byla 
možnost je nıkam pƔehnat, když pastva nebude sta-
ħit, a podobnı. 

Také se zavádıl nový druh hospodaƔení – mulħování. 
S ním nebyly žádné zkušenosti, jaký bude mít vliv na 
rostliny. Další experiment. Zaħínali jsme s tím v roce 
1997 na Rýchorách. Kolegynı Andrea Moravcová, dnes 
Svobodová, na tom také dılala diplomovou práci. 
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Mıli jsme Ɣadu ħtyƔ diplomek zamıƔenou právı na 
mulħování a šlo o první data, která vlastnı v Wesku 
byla. Na základı toho pak došlo ke zmını – mulħování 
bylo vyjmuto z dotací, protože se ukázalo, že to oprav-
du není dobrý zpưsob hospodaƔení. Velmi dưležitý je 
právı ħasový odstup. Za tƔi roky tam nebylo vidıt nic. 
Za sedm let byly zmıny detekovatelné opravdu kvalit-
ní statistikou. No a za deset let už ty plochy byly roze-
znatelné na leteckých snímcích... 

Ta zmına tedy není tak pomalá, jak by se mohlo 
zdát. Je to pomırnı�-4�#'Ǉ�+-*� .҅ 
Naopak. Na zaħátku je pomalá. A to je právı nevýho-
da krátkodobých výzkumných grantư. Když jsou tƔeba 
jen na tƔi roky, tak za tu dobu se nic nezjistí. A ono se 
to v horách skuteħnı projeví až za nıjakou delší dobu. 

V prưbıhu let tady byla napsána spousta diplo-
mových prací zamıƔených cílenı na management 
luk. Nıkteré z nich byly publikované, nıkteré ne-
byly, ale v podstatı se ukázalo, jak je potƔeba na 
loukách hospodaƔit. V souħasné dobı o tom už ni-
koho nenapadne pochybovat. I kolegové, kteƔí se 
tehdy v 80. letech pastvı bránili, pak na PƔedních 
Rennerovkách Ɣíkali: „Jé, tady je teĩka violka. 
Ta tady pƔedtím nebyla.“

Mıl jsi v poħátcích svého krkonošského bádání 
(*Ǐ)*./�% ƛ/ı hovoƔit s pưvodními hospodáƔi? Tedy 
s tımi, kteƔí nebyli vysídleni. PodaƔilo se Ti zjistit, 
jak to dılali dƔív? 
V dobı, kdy já v Krkonoších zaħínal, už jich moc ne-
bylo. Jednou jsem se ale potkal s panem Adolfem na 
Lahrových Boudách. Stál nade mnou s hrábımi a hlí-
dal, abych mu nešlapal do louky. Takže já jsem ten fy-
tocenologický snímek dılal na takovém kousku, který 
mıl krásnı obsekaný do pravého úhlu. Nejvíc jsem 
vlastnı zjistil z rozhovoru s panem Tylšem a s panem 
Knajfl em. TƔeba na Severce jsme velmi komunikova-
li s Luczkovými, kteƔí sem pƔišli hnedka po válce, takže 
opravdu navázali na to pưvodní hospodaƔení. Z tohoto 
dưvodu jsme tam pak založili naše pokusné plochy a ex-
perimenty. Protože jsme mıli jistotu, co se s tou loukou 

v minulosti dılo. To samé jsme udılali i na Braunových 
Loukách, protože pan Tylš nám popsal 20 let do minu-
losti, co tam dılal. Ta historie louky je dưležitá. Na Ɣadı 
míst bylo krásnı vidıt, že dva sousední porosty se liši-
ly jenom tím, že byly oddılené kamennou zídkou. Byly 
rozdílné pƔi naprosto stejných podmínkách. Lišily se jen 
svou historií. Pak je evidentní, že tam v minulosti bylo 
nıco jinak. Když nevíte co, tak vaƔíte z vody. 

Já si tak nıkdy Ɣíkám, samozƔejmı�1�&*)/ 3/0�/ıch 
historických událostí, o kterých všichni víme, jak by 
se tƔeba dneska pưvodní obyvatelé dívali na všech-
ny ty naše snahy a na to, v jakém stavu ty louky jsou. 
Jak to vidíš Ty? 
Proces opouštıní hospodaƔení na loukách ve vyšších po-
lohách je po celé Evropı. Prostı lidi nechtıjí v tıch vyšších 
polohách hospodaƔit. Na Ɣadı míst, tƔeba v Rakousku, se 
to zdaƔilo zastavit právı v kombinaci s turistikou. A když 
už, tak ten proces toho opouštıní hospodaƔení v krajinı 
byl pomalý, pozvolný. Kdežto u nás ta zmına po válce 
probıhla strašnı náhle. To byl hlavní rozdíl. Efekt úpl-
nı na konci je de facto velmi podobný. Když ħtete práce 
o bavorské stranı Šumavy, tak to zarưstání pastvin a luk 
je tam úplnı stejné. Dokonce bych Ɣekl, že tady se v po-
sledních letech právı díky ħinnosti Správy KRNAP a díky 
penızưm, které se získaly, podaƔilo spoustu míst dát do 

lepšího stavu. PƔedloni jsem tady hodnotil i Rennerovky 
a jejich stav se teĩka velmi zlepšil. Otázkou je, jestli se 
to podaƔí udılat tak, aby to bylo dlouhodobı udržitel-
né. Problém je, že spousta hospodáƔư, kteƔí to dnes dı-
lají rádi, má dıti, které v jejich práci pokraħovat nechtıjí.

*0&4� %.*0��1į�� '*Ǐ$1*/)ő� /į(�ҁ�� � % ƛ/ı nıco, co 
Tı na nich pƔekvapuje?
SamozƔejmı ħlovık, když chodí dlouho na jedno mís-
to, tak vidí jevy, které pƔi jedné návštıvı nevidí. Jedna 
zvláštnost, které jsme si všimli na Braunových Loukách, 
jsou cykly jetelư na loukách. Ten cyklus trvá devıt let, 
kdy tam jetel je hodnı, pak témıƔ vymizí a pak je ho 
zase hodnı. Když tam pƔijdeš jenom jednou, nic tako-
vého neuvidíš. My díky tomu, že máme trvalé plochy na 
loukách, vidíme, že tam za tıch 30 let byly tƔi cykly. 

„Proces opouštıní hospodaƔení na loukách 
ve vyšších polohách je po celé Evropı.“
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A ten devítiletý cyklus je daný ħím? 
Tak to my ještı nevíme. Existuje nıkolik hypotéz, 
které vlastnı nejsou úplnı jednoduše k testování. 
Jedna Ɣíká, že tam jsou namnožené nıjaké patoge-
ny. Když se ten druh hodnı rozmnoží, tak se s ním 
pak namnoží i ty patogeny a ten druh pak ubude. To 
vede k uvolnıní velkého množství dusíku a patogen 
zase ustoupí. A jetelu se opıt zaħne daƔit, namno-
ží se a zase to pokraħuje. Ty cykly jsou zƔejmı bıž-
ná vıc, ale my o nich nevíme, pokud to nesledujeme 
dlouhou dobu. 

Zkoušeli jsme, jestli to není vyvoláno tƔeba klimatem, 
ale žádné korelace ke klimatu jsme nenašli. Spíš se 
jeví, že tam opravdu bude buĩto pƔístupnost nıjakých 
živin, nebo ty patogeny v pưdı. 

Další vıc, která má na pƔírodu vliv, je dlouhodobá 
zmına klimatu a to se skuteħnı už projevuje i na 
loukách. Zaħínají nám tam pƔibývat spíše suchomil-
nıjší druhy.

Jaký vliv na to mají sucha posledních let? 
Ono té vody nepadá až o tolik ménı. Ale problém 
je, že voda padá v krátkých ħasových intervalech na-
jednou a mezitím je období sucha. A druhá vıc je, že 
pƔi vyšších teplotách je daleko vıtší výpar, jak pƔí-

mý, tak co rostliny odtranspirují. Když je pak nıħeho 
nedostatek, tak tam samozƔejmı vlhkomilné druhy 
zaħnou mizet. 

��&Ǐ � .$�(0.ő( � 514&�/� )�� / +'*($')ıjší a sucho-
milnıjší druhy, které jsou na našich loukách?
Asi ano. 
 
��4Ǐ�%.$҂��-�)/$ƛ&0҂�Ɣő&�'҂�Ǐ �%.$�+-*�#*�$'�#*-4�/į(ıƔ kƔí-
Ǐ (�&-ćǏ (҂�% �% ƛ/ı nıjaké místo, kam ses nepodíval? 
No urħitı. Stále jsou tady místa, kde jsem nebyl nebo 
o která jsem jenom málo zavadil. Snažil jsem se pro-
zkoumat vıtšinu enkláv, kde se aspoů trochu hospo-
daƔilo a nebyly úplnı zarostlé. V té dobı tƔeba Velké 
Tippeltovy Boudy byly úplnı zarostlé.

Z podstaty vıci je Tvưj základ terénní práce hodnı se-
zonní. To musí být nároħné, mít jen pár týdnư�1�-*� ҅
Já jsem musel skuteħnı dılat práci velmi intenziv-
nı v ħervnu a v první polovinı ħervence. V té dobı 
mı doma nevidıli. A pak se stane, tƔeba jako v roce 
1979, že v okolí Pece pod Snıžkou bylo v té dobı, na 
konci ħervna, zaħátku ħervence, krásné poħasí a de-
sátého ħervence bylo všude pokoseno a už nebylo 
co dılat. 

Co pak bıǏő�#'�1*0��*/�)$&*1$҂�&�4Ǐ�+Ɣijde k tako-
véto spoušti, která mu vlastnı v daném roce zne-
(*Ǐ)ő�1 ƛ& -*0�+-ć�$҈�
No, musí pƔijít další rok. A zase v roce 1980 bylo poħasí 
takové, že moruška na hƔebenech kvetla až v srpnu, pro-
tože v ħervenci poƔád pršelo. To jsme dılali monitoring 
ještı s kolegyní, bydleli jsme na stƔedisku v Harrachovı 
a vždycky jsme dorazili nahoru nad Rokytnici a zaħalo pr-
šet a my jsme se zase vraceli. Tak probıhl skoro celý ħer-
venec a pak ještı zaħátek srpna. V terénu se skoro nedalo 
pracovat. V kraji ale takové poħasí nebylo. Obħas jsem od-
jel za rodinou a vždycky, když jsem odjel, bylo tam krás-
nı. Jen co jsem se vrátil do Krkonoš, tak tady lilo. 

Co vlastnı dılají botanici v zimı?
Zpracovávají výsledky. V dobı, kdy jsem dılal na 
hƔebenech, tƔeba na Králickém Snıžníku, tak jsme 

dılali i zimní mıƔení. To se prokopával sníh, mıƔila 
se teplota na bázi snıhové pokrývky, množství snı-
hu a tak dále. Ale na tıch montánních loukách toto 
není zas tak dưležité. V zimı tedy botanici hlavnı 
zpracovávají data, která nasbírali v létı, urħují rost-
liny a podobnı. 

�ő(҂�Ǐ �%.$�/�&į�.+ �$�'$./��)��)�ƛ$� )� ($�&*0�1$*'Җ
ku sudetskou. Jak se jí daƔí?
Právı pƔi práci na loukách jsem obħas narazil na 
problém její hybridizace mezi violkou sudetskou 
typickou pro vysoká pohoƔí a zavleħenou violkou 
trojbarevnou. Manželka v té dobı pracovala také 
v Botanickém ústavu, dılala genetiku, tak jsme zaħa-
li tento hybridní roj zpracovávat. 

„Narazil na problém její hybridizace mezi violkou 
sudetskou typickou a zavleħenou violkou trojbarevnou.“
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Zpátky ale ke Tvé doménı, jestƔábníkư(҅
Když jsem pƔevzal Ɣeditelování Botanického ústa-
vu a najednou jsem mıl daleko ménı ħasu, musel 
jsem velmi zúžit témata, kterým se budu vınovat, 
a tak jsme zaħali s manželkou intenzivnı dılat na je-
stƔábnících. Ta skupina chlupáħkư se ukázala jako 
nesmírnı nosná a vydržel jsem na tom dalších pıta-
dvacet let. 

V ħem je tato skupina vlastnı pro Tebe tak zajímavá?
Na tıch loukách stále i v souħasné dobı probíhá evolu-
ce. Najednou jsme tam našli takové jevy v rozmnožo-
vání a rychlé tvorbı nových typư, které nebyly vưbec 
známé ħi nebyl zhodnocen jejich význam v pƔírodı. 
Když jsme je popsali, tak je kolegové našli i na dalších 
skupinách, které mají podobný systém rozmnožování, 
jako jsou tƔeba ostružiníky nebo jeƔáby. 

Jak jste na to pƔišli? 
PƔi experimentech, když jsme opylovali a pak dále v kultu-
Ɣe analyzovali potomstvo. Najednou jsme byli pƔekvape-
ní, jaká obrovská variabilita v nım je. Wlovık se najednou 
zaħne dívat na populace venku zcela jiným zpưsobem.  

Františku, Ty jsi v Krkonoších strávil kus profesního 
$�.*0&-*(į#*�Ǐ$1*/�҂��*�+-*�� � ��) .&��5)�( )�%ő҈�
Zanechal jsem tady stopu své odborné práce. Já jsem 
vždycky mıl blízko i k ochranı pƔírody. V minulosti 
jsem byl aktivní v tehdejších sporech, tƔeba o Snıžku 
a tak dále. Po roce 1990 jsem se dostal do vıdecké rady 
a pozdıji do rady parku. Zároveů jsem ale zaħal chápat 
spoustu jiných vıcí. Byl jsem 16 let zastupitelem u nás 
v Prưhonicích, takže jsem chápal Ɣadu problémư, které 
tady v Krkonoších starostové mají. To navodilo takový 
dobrý vztah, který jsem s nimi vždycky mıl. 

To je samozƔejmı velmi dư' Ǐ$/į҂� +-*/*Ǐ � � 5�
+*�+*-4�- "$*)0�*�#-�)��+Ɣírody dost dobƔe fun-
"*1�/�) (ưǏ ҅�
Já jsem byl strašnı rád, že se tady podaƔilo zabránit 
takovému tomu tvrdému stƔetu mezi obcemi a ná-
rodním parkem, jako byl tƔeba na Šumavı, který byl 
v podstatı ħasto politicky pƔiživovaný. Tady byla Ɣada 

velmi rozumných starostư, kteƔí si byli vıdomi toho, co 
by tady mohlo nastat, a nechtıli, aby se to stalo. 

���*�(4.'őƛ҂�Ǐ ��-&*)*ƛ �ħeká? Jaká je budoucnost hor?
Již bohužel zemƔelý kolega Janouch z Hydro-
meteorologického ústavu, také svého ħasu ħlen rady 
parku, už pƔed více než 20 lety na radı parku staros-
ty upozorůoval, že není dobré vázat veškeré hospo-
dáƔské ħinnosti jenom na zimní sezonu, že podle Ɣady 
modelư, a ukazuje se to v posledních letech, bude 
pravidelnı snıhová pokrývka jenom nad 1 200 metrư. 

Podle mého názoru umılé zasnıžování, to je obrovská 
spotƔeba energie. O ekolozích se vždycky Ɣíká, že chtı-
jí porouħet vıtru, dešti, ale toto je daleko vıtší porou-
ħení vıtru, dešti. Staħí se podívat na spotƔebu jednoho 
snıžného dıla. Druhá vıc je spotƔeba vody. 

Krkonoše si budou muset najít, co tady ty lidi budou dılat. 
Pokud poroste cena energie, dopravy a tak dále, tak opravdu 
nabyde na významu zase zpıtnı zemıdılská ħinnost. Ono 
to souvisí i s turismem. Na zaħátku 90. let byli zdejší obyvate-
lé, boudaƔi, rádi, že se zbavili diktátu ze strany Krkonošského 
národního parku, který jim Ɣíkal, že musí louky obhospoda-
Ɣovat. Tak pƔestali. Najednou ale zjistili, že ten turistický po-
tenciál krajiny, ta upravená krajina, výhledy a tak dále, že 
se jim zaħíná ztrácet, a zaħali znovu sami rádi hospodaƔit. 
Mưžu ukázat spoustu míst, kde skuteħnı na konci 90. let byl 
už skoro vzrostlý les, osiky, bƔízy a teĩ už tam je zase louka. 
A nikdo je k tomu nemusel nutit. Prostı pochopili, že jestliže 
chtıjí, aby byla upravená krajina, tak se o ni musí starat. Do 
krajiny zarostlé keƔi a kopƔivami v létı nikdo na rekreaci jez-
dit nebude. A i lyžování v zimı nebude tak kvalitní.

��&Ǐ �/*�% �1'�./)ı úspıch ochranáƔư҅
Ano. Já sám ale za svưj velký úspıch považuju to, že 
když jsem tady zaħal dılat, tak se o louky nikdo neza-
jímal. Všichni botanici se pƔedevším starali o hƔebeno-
vé partie, o kotle, o kary. A nám se povedlo zvednout 
zájem o louky. PodaƔilo se sem zatáhnout zpưsob hos-
podaƔení a tak dále. To považuju za jeden z úspıchư 
práce nejenom mojí, ale i dalších kolegư, s kterými 
jsme tady zaħínali na loukách dılat.

„Do krajiny zarostlé keƔi a kopƔivami v létı 
nikdo na rekreaci jezdit nebude.“
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Takový ten pocit, když se s nıkým 
dlouhou dobu chcete jen tak 
potkat a pokecat si. Znáte ho? 
Znáte také to, že to nıkdy nejde 
pro to ħi pro ono, že zrovna není 
ħas a pƔitom právı ħas tak nesku-
teħnı letí. PƔesnı takhle jsem 
to mıl s Honzou Krajhanzlem. 
K jednomu stolu nás dostala až 
plánovaná kniha 60 rozhovorư. 
Moc jsem se na to tıšil. Právı 
proto, že Honza vlastnı vưbec 
není Krkonošemi naħichnutý. 
Mưžeme, ba dokonce musíme 
se tedy o to více opƔít v našem 
rozhovoru o jeho profesi – envi-
ronmentálního psychologa.

Radek Drahný

Honzo, co víš o Krkonoších? 
Hele, no právı že málo. Naše rodina popravdı víc tíhla k Šu-
mavı. A ani jsme nebyli moc lyžaƔi. Pamatuji si, že se rodina 
vypravila na lyže a táta se tam strašnı vysekal na sjezdovce 
– tak už jsme v tom pak moc nepokraħovali. Moje setkávání 
s Krkonošemi bylo až v posledních letech. Za prvé jsem vždy 
rád míƔil za kolegy na SEVER do Horního Maršova, tam mı 
vždycky bere za srdce dlouhou dobu opuštıný a dnes zre-
konstruovaný renesanħní kostel na kopci, s tím ještı pưvod-
ním nımeckým hƔbitovem. Jestli je v Krkonoších moje nej 
místo, není to na Snıžce, ani na jiných vyhlášených turistic-
kých tahácích, ale tam na kopci nad kostelem.

JAN
KRAJHANZL

sociální 
a environmentální 

psycholog
* 1983

21
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Kdysi jsem tam dokonce dılal Krakonoše. Kolegové 
mı poprosili, že jim nıkdo onemocnıl a že potƔebují 
uzavƔít týdenní pobyt jedné tƔídy, tak jsem se pƔevlé-
kl do jejich kostýmu Krakonoše a míƔil do setmılého 
kostela. Pamatuji si, jak už skoro nebylo vidıt, na ces-
tu jsem si svítil baterkou a strašnı mı kousaly nıja-
ké chemlonové vousy. Ve tmı, nıkde nad kazatelnou, 
jsem ħekal na ty dıti. Takové chvíle se nezapomínají.

Poslyš, z Tebe padají takovéhle perly, kdo z nás si to 
(*#'�5�Ǐő/҂��ı'�/��-�&*)*ƛ ҁ����4�#) ��)�+*+-1į҅�
Ale povı5�($҂��1ć�+-*! . ҅��.$�1'�./)ı� &*'*"$�&Ǉ�
+.4�#*'*"�) �*�+.4�#*'*"$�&Ǉ� &*'*"҈�
Termín, který se dlouhá léta používal, je ekopsycho-
log. Dnes je pƔesnıjší environmentální psycholog. 
Jsem vystudovaný psycholog –  bez pƔívlastku, speci-
alizace jsem mıl na sociální a klinickou psychologii, 
doktorát mám ze sociální psychologie, nicménı teĩ 
se už pƔes 20 let zabývám environmentálními otázka-
mi souvisejícími s psychologií. To si mưžeš pƔedstavit 
ve spektru témat od toho, co lidi motivuje k ochra-
nı pƔírody, pƔes to, jak tu problematiku komuniko-
vat, abychom je umıli oslovit. Také, co to s námi dılá, 
když nejsme v pƔírodı, jaký má psychologický vliv na 
dıti, když jsou u obrazovek nebo když je vezmeme do 
divoké pƔírody. Takže vše, co je psychologické mezi 
ħlovıkem, pƔírodou, krajinou, životním prostƔedím, 
ale také zvíƔaty, klimatem, apod. 

Proħ vlastnı lidi chrání pƔírodu? 
To je dobrá otázka, je to celá mozaika dưvodư, neexis-
tuje jednoduchá odpovıĩ. Nıkdy ji chráníme, protože 
nám pƔijde krásná. Nıkdy ze soucitu, protože nedoká-
žeme ublížit, zabít, když je to v bezprostƔedním kon-
taktu. Nıkdy tam hrají roli nıjaké sociální normy. 
TƔeba skoro všichni se tu za posledních 20 let nauħi-
li tƔídit, což není ze soucitu, ani z estetického pƔesvıd-
ħení, ale stalo se to v naší spoleħnosti urħitou sociální 
konvencí. Nıkdy myslíme do budoucna, tƔeba v jakém 
svıtı budou žít naše dıti. Nıkdy ty dưvody mohou být 
naprosto neenviromentální. Âada lidí, kteƔí na ochra-
nı životního prostƔedí nenechají niơ suchou, si proak-
tivnı na své chalupy instaluje solární panely, tepelná 
ħerpadla, což je pro životní prostƔedí také velké plus. 
Existují k tomu dnes tisíce výzkumư, ale takto v krát-
kosti mưžu nabídnout jen velké zjednodušení. 

V historii Krkonoš se objevuje Ɣada osobností – hra-
bı Harrach, který vyhlásil roku 1904 první pƔírod-
ní rezervaci v Krkonoších – Strmou stráů v Labském 
dole. Jan Buchar, Josef Šourek a další. Pak pƔišel 

rok 1963, kdy naši pƔedkové vyhlásili Krkonošský 
)ć-*�)ő�+�-&ҁ���4Ǐ�. �)��/*�+*�ő1ćƛ�+*#' � (��1į�
odbornosti, jaká tehdy mohla být jejich motivace? 
Prapưvodní podmínky pro rozvoj ochrany pƔírody vy-
tvoƔil ve stƔední Evropı romantismus, který nás nauħil 
vidıt krásu v té divoké, až rozervané divoħinı, s hnijící-
mi kmeny a pƔíkrými srázy, která ani zdaleka nevypadá 
jako do té doby oceůovaný francouzský zámecký park.

Kdybychom lidem v 17., dokonce 18. století vyprávı-
li, že si o pár století pozdıji budeme dobrovolnı vıšet 
na stıny fotografi e se štíty zasnıžených hor, nıjaká 
skaliska apod. tak by absolutnı nechápali a bylo by 
to pro nı stejnı bizarní, jako pro naše dıdeħky a ta-
tínky, když dnes se v galerii vystavují zrezlé Ɣetızy 
a fotky z opuštıných továrních hal. To znamená, že 
my tady nemáme, jak si nıkteƔí lidi myslí, nıjakou 
vrozenou lásku k estetice a k pƔírodı, ale je to vlastnı 
velmi kulturnı podmínıný fenomén. Kdybychom se 
podívali po svıtı nebo do historie, takhle komplexní 
vlastnı oceůování pƔírody, krásy pƔírody, lásky k pƔí-
rodı, bychom jinde nenašli. 

Když si vezmu moderního ħlovıka, tak ta vzdálenost 
od toho, jak vzniká jídlo nebo jak vzniká teplo, je ob-
rovská, a také historicky anomální. Jen když vezmu 
naši zkušenost, my jsme se s rodinou pƔestıhova-
li z pražského bytu, kde je mısto plné svıtel, neonư, 
cinkajících tramvají a lidí, na polosamotu u lesa, kde 
máme dvı malá kamínka, a když si ħlovık neudılá dƔí-
ví, tak netopí a je nám zima. Najednou se ti i stƔídání 
roħních období s tmavou a chladnou zimou zadírá do-
cela hluboko. Ve velkých mıstech jsou dnes roħní ob-
dobí vlastnı vzdálenıjší, jen kulisa v pozadí. 

��4Ǐ� %.( � /�&#' �*�/-Ǐ )$�*��+Ɣírody, jak Ɣíkáš, ne-
mưǏ �/��.*0ħ�.)ć҂�5�)�ƛ #*�#' �$.&�� 3/-į()ő�.$/0�� �
tƔeba s návštıvností Krkonoš být vlastnı jeho dưsled-
& (�/*#*�*�/-Ǐ )ő҈���4Ǐ�'$�į�(*#*0҂�/�&�+*�/*(�1ő��
/ő#)*0ҁ���4Ǐ�(ưǏ*0҂�/�&�/*�+Ɣírody prostı vlítnou, vy-
tıǏ$/�.$�+-*�. � ҂��*�(ưǏ*0���+*/*(�' /ő�5�. �5+ć/&4҈�
Tím bychom se dostali k tomu, proħ vưbec lidi vyrážejí 
do pƔírody, do Krkonoš. Pro ħást z nich mưže být ta tou-
ha po pƔírodı. Wást z nich si chce zasportovat. Pro jiné 
to mưže být i otázka úplnı obyħejné sociální konvence, 
to jsou taková nepsaná pravidla toho, jak žijeme. Kultu-
ra nám tím dává takové pƔedvyšlapané cestiħky k tomu, 
co si pƔát a ħím trávit ħas, a jedna z nich vede do Krko-
noš, na sjezdovky. A proto to vypadá, jak vypadá. Oni 
tou cestiħkou ale nejdou jen ti hlubocí milovníci pƔíro-
dy, ale také lidé, kteƔí touží tƔeba po sportovním vyžití. 
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�4�. ��*/Ǉ&ćƛ҂��*�0�)ć.�1�- "$*)0�( 5$�*��*-)ő&4�1 'Җ
mi rezonuje a teĩ to vezmu úplnı zjednodušenı, zda 
je pro nás lepší návštıvník, který pƔ$%őǏ�ő�5��&-ć.�($�
národního parku nebo sportovec za vysokými kopci. 
Možná mı napadá pƔímır, že je to jako kdyby nıkdo hle-
dal dlouhodobý vztah, a protıjšek jen vztah na jednu 
noc. Je asi dobré si v takových situacích otevƔenı Ɣíct, co 
kdo ħeká, než se vrhnout do rưzných zklamání, frustrací, 
míjení. Když zưstaneme v té metafoƔe, také v Krkonoších 

to bude rưzné: ħást místních ubytovatelư bude upƔímnı 
ráda za noclehy na jednu noc, a správa národního parku 
bude spíše tím, kdo se by rovnou „ženil“ a „vdával“. 

�ć(� +*�$/҂� Ǐ � /*҂� �*� %.$� +*%( )*1�'҂� % � 1ıtšinové 
oħekávání v rámci obecnı ħeské ochrany pƔírody. 
��4Ǐ��0�0�/-*�#0��-.)Ǉ҂�(4�%.( �1�*�#-�)ı pƔírody 
velcí nerdi, nebo chcete-li, blázniví nadšenci kƔőǏ )ő�
s pƔírodovıdnými šprty. V jednom ħlánku jsem nás 
onehdá pƔirovnával k fi latelistưm, kteƔí jsou schop-
ni celý den poslouchat pƔednášku o chybıjícím zou-
beħku na známce, a vlastnı podvıdomı oħekávají, 
Ǐ �+*�*�)Ǉ�5ć+�'�+-*�/į(��.�)$($�.�ő'ő�$�/$�*./�/)őҁ�
Jenže zkusme si pƔedstavit, že by se kdokoliv z nás mi-
lovníkư pƔírody naopak dostal – napƔíklad v technickém 
muzeu – do hledáħku nıjakého milovníka spalovacích 
motorư. A ten by s ním Ɣešil vývoj ħtyƔválcư, tƔeba na au-
tech z Itálie. Snad je pochopitelné, že spoustu lidí zaħne 
po pár minutách oħima hledat únikový východ. 

PƔijde mi skvılé, že KRNAP se tomuto „pƔírodovıd-
nému šprơáctví“ vymyká. Je to vidıt na vzdılávacích 
projektech Michala Skalky a jeho týmu, že lidi pƔe-
ce nepotƔebují vıdıt, kolik má jaký tvoreħek nožiħek 
a jestli se to páƔí na konci bƔezna nebo v první polo-
vinı dubna, ale že hledáme nıjaký klíħ k tomu, co by 
lidi bavilo, co by je zajímalo, co v nich mưže probou-
zet nıjaký úžas, co v nich mưže probouzet fascinaci 
a pƔinášet jim nıjaké nové pochopení, proħ je nıco 
vzácné, proħ nıco chráníme. Myslím si, že se to daƔí.

PƔesnı�*�/*�)ć(�%� �1� &*'*"$�&į�1Ǉ�#*1ı, interpre-
taci, komunikaci, ħasto ale ħelíme svým zpưsobem 

kritice z vlastních Ɣ��҂�Ǐ �/*�0Ǐ�(*��5% �)*�0ƛ0% Җ
( ҁ��)*5ő�/1-�ő҂�Ǐ �. �1 Ɣejnosti nemưǏ ( �+*��őҖ
zet a informace Ɣedit do pro ni stravitelné podoby. 
Říkají, pojĩme veƔ %)*./� �*#�/Ǉ($� / 3/4� �� .0(*0�
informací vzdılávat. Jak to vidíš Ty?
Za prvé si myslím, že ti, co jsou takto kritiħtí, by si mıli 
vyzkoušet nıkolik situací z té druhé strany. Být zapla-
veni tou spoustou informací o spalovacích motorech 
nebo o vývoji metalurgického prưmyslu za Rakouska-

-Uherska, které jim jsou jak se Ɣíká ukradené. Je dob-
ré si pƔedstavit sám sebe na místı tıch lidí, kteƔí tƔeba 
tak hluboký, jak se Ɣíká v angliħtinı „need for cogniti-
on“, nemají. 

Druhá vıc je, že tu pozornost návštıvníkư mưžeme eva-
luovat. Stoupnıte si k nauħné stezce, kde do lidí pálí 
encyklopedické znalosti pƔes nauħné cedule hlava ne-
hlava. Vemte stopky, papír, tužku a poznamenejte si, 
kdo tam kolik sekund vydrží, kdo si to opravdu pƔeħetl 
do konce a kolik lidí šlo rovnou dál. Vıtšina jich bez po-
všimnutí projde dál. Aơ mi nıkdo vysvıtlí, jak probíhá ta 
výchova, když se ty lidi u tıch panelư ani nezastaví. 

A tƔetí vıc je, že já obecnı vıƔím, že dobrá komunika-
ce, od rodinných a partnerských vztahư až k politic-
kým jednáním a k velké komunikaci na státní úrovni 
funguje dobƔe tehdy, když funguje jako most. Jako-
by vychází z tıch lidí, kteƔí komunikují, ale vlastnı 
se opírá o ten bƔeh té druhé cílové skupiny, se kte-
rou mluvíme. Když mluvíme k nıkomu a Ɣíkáme, co 
tu stranu nezajímá, tak je to vlastnı samomluva, to 
není most. Je tƔeba vybrat to nejdưležitıjší, umıt 
tomu dát tu atraktivní podobu, zajímavý citát, inter-
aktivitu atd. 

A jak si dle Tvého názoru stojíme my, Správa KRNAP?
Na vaší práci oceůuji právı to, že se snažíte za tımi lid-
mi jít, reagovat na to, co o tom lidi teĩ vıdí, co o tom 
potƔebují vıdıt, co by je zajímalo, co by je bavilo. Mys-
lím, že i hodnı provokujete a probouzíte. Jdete vlastní 
cestou. Když se podívám po ħeských chránıných úze-
mích, tak za mı klobouk dolư, že se toto daƔí. 

„Je to jako kdyby nıkdo hledal dlouhodobý vztah, 
a protıjšek jen vztah na jednu noc.“
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Navlékané perliħkové ozdoby 
zdobily po desítky let vánoħní 
stromeħky a dotváƔely tak kouzlo 
Vánoc. Dnes na dlouhou tradici 
navazuje ponikelská spoleħnost 
Rautis, za kterou stojí Barbora 
a Marek Kulhavých. Potkáváme 
se, jak jinak, v jejich ponikelské 
továrniħce. Sem, zejména do jejich 
podnikové prodejny, míƔí kroky 
návštıvníkư toužících poznat výro-
bu unikátu, který ocenilo i UNESCO. 

Radek Drahný

Máme rok 2023, jak je to vlastnı v dnešní dobı s perlaƔinou? 
(MK) Já si myslím, že je to docela dobré. Po letech, tƔeba na 
pƔelomu tisíciletí, kdy to vypadalo bledı, to teĩ naopak vy-
padá velmi dobƔe. Nezdá se, že by naše Ɣemeslo bylo nı-
jak ohroženo. 

Tak to je dobrá zpráva. Wím to ale je? Vaším marketin-
" (҈��*�-*0�+-*+�"��ő҈�� �*�. �)ıco mıní ve spoleħ-
)*./$҂�Ǐ �.$�'$�į�1ő��1ćǏő�-0ħní, domácí, Ɣemeslné práce? 
(BK) Âekla bych, že obojí má vliv. My jsme od zaħátku naše-
ho pưsobení v Rautisu, tedy od roku 2003, vsadili na to, že to 
Ɣemeslo chceme co nejvíc ukazovat veƔejnosti. Zaħátek ne-
byl úplnı jednoduchý. Na jaƔe 2004 jsme zahájili exkurze, do 
konce roku pƔišlo asi 300 lidí a pomalu každého jsme tady ví-
tali chlebem a solí, protože jsme byli nadšení, že se nıkdo 
vưbec pƔijede podívat. Poslední roky máme návštıvnost sta-
bilnı kolem 13 000 lidí roħnı. PodaƔilo se nám zkombino-
vat turistický cíl se zajímavým Ɣemeslem, ale zároveů hodnı 
zdưrazůujeme i to, že naše práce je ruħní práce, která má nı-
jakou hodnotu. Lidi se opravdu zaħali pƔiklánıt k lokálním 
výrobkưm. Boom toho, že si mưžu koupit cokoliv z celého 
svıta, už máme, myslím, za sebou.

22
BARBORA
KULHAVÁ

podnikatelka,
Rautis
* 1983

MAREK
KULHAVÝ

podnikatel, Rautis
* 1978
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(MK) Doplnil bych, že je ještı tƔetí dưvod, proħ se 
Ɣemeslu daƔí, a ten souvisí s tím, že se dokonħi-
la transformace firmy. Z výrobny, která pracovala 
pro exportní firmy a nemıla vưbec žádné jméno, 
jsme se promınili ve firmu, pro niž je hroznı dư-
ležitý pƔíbıh perlaƔského Ɣemesla. Zároveů jsme 
si zaħali ozdobiħky prodávat sami a zaħali budovat 
od základư naši znaħku. To mılo fakt hodnı dlou-
hý vývoj. 

(BK) Skoro 20 let. 

(MK) Nıkdy šlo o to, vydržet. Wlovık vždycky už vidıl ty 
hezké zítƔky a najednou nıco pƔišlo, tƔeba krize, covid, 
vždycky do toho nıco hodilo vidle. 

�*&�Ǐ�į�%./ �. ��' �+*./�1$'$�)��)*#4҅
(BK) My jsme vlastnı z tıch nohou ani nespad-
li. Mnı pƔišlo, že v médiích to vždycky vypadalo, 
jaká ta situace je kritická, ale my jsme to vícemé-
nı nepocítili. 

(MK) Transformaci firmy jsme zaħali v momen-
tı, když byla totálnı pƔedlužená, a navíc v Ameri-
ce spadla Dvojħata. Všechno se tehdy exportovalo 
do Ameriky a najednou se zhoupnul kurz dolaru tak, 
že to tam bylo neprodejné. Navíc se mınila situa-
ce s technologiemi. Zaħal fungovat internet. DƔív 
se prodávalo jen pƔes exportní firmy, které najed-
nou už nemıly takové páky, že jen ony mají kontakt 
k zákazníkovi. Všechno zapadlo do sebe a my jsme 
z výrobny pro exportéry zaħali dılat úplnı novou fir-
mu, která si ale nesla finanħní zátıž. To taky nebylo 
jednoduché. Už po nıkolika letech jsme ale pƔesta-
li mít strach, že bychom to neudrželi. Tehdy jsme za-
ħali firmu stavıt na nıkolika sloupech, už to nebyla 
ryze výroba pro nıjakého exportéra, ale mıli jsme 
vlastní obchod, mıli jsme exkurze, mıli jsme spo-
lupráci se školami, mıli jsme workshopy, mıli jsme 
výstavy. Âíkali jsme si, že když se položí jedno, tak to 
ostatní nás podrží.

Ty jsi to, Marku, Ɣ &'� # 5&4҂� Ǐ � /��4� 1'�./)ı máte 
produkt s pƔíbı# (� �� Ǐ � )�� /*(� +Ɣíbıhu stavíte. 
To je právı, myslím, velmi zajímavé. Kdy se vlastnı 
s perlaƔinou v Poniklé zaħalo? 
(BK) Âíká se, že úplnı prvním byl Jan Hajna nıkdy 
v 70. letech 19. století, který sem z Jablonce nad Ni-
sou pƔinesl znalost výroby sklenıných perlí. Nauħil se 
to tam, do Poniklé se odstıhoval za svojí budoucí že-
nou a práci si vzal s sebou. 

Máme tady tedy stopadesátiletou tradici. Já to mám 
naħ/ )į�5�&)őǏ &҂�%�&�. ��Ɣíve zadávala práce domư҅�
Jak to vlastnı� !0)"0% ��) .&�҈��*Ɣád tady pro vás 
dı'�%ő� '$�$� �*(ć�ő� 1Ǉ-*�0҈� � �*� 0Ǐ� (ć/ � 1ƛ �#)*�
zkoncentrované do tıchto nıkolika objektư? 
(BK) My jsme zjistili, že teĩ to je zase dısnı moderní 
zpưsob spolupráce, takový pravıký home oȥ ice. Doba 
nás koneħnı dohnala…

(MK) Jo, doba nás dohnala, protože my jsme vždycky 
hroznı vepƔedu. 

(BK) Takzvanou rozptýlenou manufakturu bychom 
pƔed 200 lety našli všude, kde byl nıjaký ħlenitý terén. 
Znamená to, že byla nıjaká centrální dílna a k ní spolu-
pracující domácí výrobci. I dnes to funguje hodnı po-
dobnı. Rozdíl je v tom, že nıkteré výrobní kroky, jako 
tƔeba chemické procesy, které nejde dılat doma, se 
dılají tady v centrální dílnı. Ale foukání perliħek, mon-
tování ozdob nebo Ɣezání perlí je poƔád domácí prá-
ce. Naši domácí zamıstnanci, jsou to vıtšinou dámy, 
tƔeba seniorky nebo maminky na mateƔské, si sem 
pƔijdou, dostanou krabiħku, kde mají vzorek ozdoby 
a veškerý materiál, a odnesou si to domư. Když to mají 
hotové, tak to zase pƔinesou a dostanou nıco jiného. 

(MK) Zmına oproti tomu, jak to bylo pƔed 150 lety, je 
v tom, že domácí pracovníci jsou z velké ħásti pƔímo 
zamıstnanci fi rmy, že to nejsou živnostníci, kteƔí by 
pro nás dılali zakázky. Další zmınou je, že za našimi 
domácími už nejezdíme povozem, ale autem.

��4Ǐ� �' �(ć/ � %�&*� % � )� 5� +$'őƔư�  3&0-5 ҂� /�&� /0Җ
ƛő(҂� Ǐ �)��+-*#'ő�&0�&�+-��*1)ő&ưm domư necho-
�ő/ ҂�) �*҅
(BK) Ne, nechodíme. To byl oƔíšek, který jsme muse-
li rozlousknout, než jsme exkurze otevƔeli. Vyšli jsme 
z toho, že perliħky se dƔív foukaly i tady na dílnı. 
Dál se tady dılá stƔíbƔení, smáħení do barev, malu-
je se tady a ħásteħnı i montuje. Takže je-li tıch vý-
robních krokư sedm, tak ħtyƔi nich se dılaly a dılají 
tady. Všechny ostatní umíme ukázat. Jak se montu-
je ozdoba si pak mohou návštıvníci sami vyzkoušet 
v naší kreativní dílnı. 

(MK) Bylo víc vıcí, které jsme museli skloubit a vyƔešit. 
Kolegynı jsou zvyklé pracovat od šesti do dvou, ale ná-
vštıvníci chtıjí pƔijít ve tƔi odpoledne a nejlépe o víken-
du. Prưvodce tak musí ovládat všechny kroky výroby, 
ukáže foukání, stƔíbƔení a všechno ostatní. Klade to vy-
soké nároky a mít dobrého prưvodce je k nezaplacení.  
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PƔipomeů( � .$҂� Ǐ � + -'�Ɣské Ɣemeslo bylo v roce 
2020 zapsáno na Reprezentativní seznam nehmot-
ného kulturního dıdictví lidstva UNESCO. Jak se to 
projevuje? Projevuje se to vưbec? Vím z jiných pa-
mı/$#*�)*./ő�������҂�Ǐ �*�)ı najednou obrovsky 
stoupne zájem, a pokud nemají pƔipravenou infra-
strukturu, tak se to spíš otoħő��*�) "�/$1�҂�) Ǐ���4�
to bylo pƔínosem. Tady jsem ale o nı%�&į(� 3/-į(Җ
ním náporu návštıvníkư ještı�) .'4ƛ '҅�
(MK) Myslím, že je ještı hroznı brzo soudit. Navíc my 
nejsme na tom klasickém seznamu, jako je Krumlov...

(BK) Já tı ještı pƔeruším. Na tom seznamu nejsme 
my, tam není Rautis. Tam je perlaƔské Ɣemeslo, tedy 
zpưsob výroby. A právı Rautis je nositelem téhle 
živé tradice. 

(MK) Myslím si, že soudit, jestli návštıvnost pưjde na-
horu, nebo ne, je ještı brzo. Projeví se to, až se exkur-
ze dostanou do povıdomí cestovních kanceláƔí, do 
rưzných prưvodcư a podobnı, což se postupnı dıje. 
Mediální pozornost se od té doby urħitı zvýšila. Navíc 
v dobı, kdy se perlaƔina dostala na seznam, byl covid 
a totální uzávıra, kvưli ħemuž jsme pƔišli o ten první 
efekt medializace. Covid to zbrzdil. Poħítáme s tím, že 
zájem bude zvýšený nejen od návštıvníkư, ale i od rưz-
ných institucí, a pƔipravujeme se na to. Ve spolupráci 
s obcí a krajem vznikla pracovní skupina, která bude 
Ɣešit management památky UNESCO. Cílem je, aby 
byli všichni spokojení – návštıvníci, Ponikeláci a aby 
byla spokojená i perlaƔina. 

(BK) Snažíme se nebýt pƔekvapení. 

To mi potvrzuje jenom to, co jste Ɣíkali pƔed chvil-
&*0�җ�Ǐ �0�ć1ć/ �/- )�����*���1ć.�/ +-1 ��*�ıhne. 
�*�% �!�%)҂�Ǐ �. �)��/*�+Ɣipravujete dopƔedu. 
(BK) Musím Ɣíct, že si takhle obħas pƔi rưzných jed-
náních opravdu pƔipadám. Vnímám to tak, že jsme 
takový pilotní projekt pro nehmotné památky, hlav-
nı Ɣemesla.

҅+-*ƛ'�+ć1ć/ �)*1į�� ./$ħky. Jak to vlastnı vidíte 
– Rautis, Poniklá a Krkonoše. Co vlastnı pro vás Kr-
konoše znamenají? 
(BK) Z fi remního hlediska jsou Krkonoše zajímavý 
region. Myslím, že jinde by navázanost na turistický 
ruch tolik nefungovala. Naše exkurze mají vlastnı po-
dobnou sezonnost jako hory, takže nejvíc lidí k nám 
chodí v létı, potom pƔed Vánoci a v zimı, když zaħnou 

jarní prázdniny. Hodnı se to odvíjí i od poħasí. Tıží-
me i z toho, že jsme, jak se Ɣíká, „hory pro Prahu“, že 
sem jezdí turisté, kteƔí zpravidla nemají moc hluboko 
do kapsy, takže si mưžou jet na výlet, mưžou si nıco 
koupit na památku. 

�' �)���-0#*0�./-�)0҂�&�4Ǐ�+*($)0�.�(*5Ɣejmı ty 
historické souvislosti, tak perlaƔina by mohla fun-
"*1�/� /į(ıƔ v kterémkoliv vedlejším údolí mimo 
�-&*)*ƛ ҅�
(BK) To ano. Je asi náhoda, že zrovna ten Hajna z Jablon-
ce odešel sem, a ne do Pasek, odkud pưvodnı byl. 

(MK) Já to postavím do extrému. Myslím si, že by 
perlaƔina mohla fungovat tƔeba i nıkde v metropo-
li. Wlovık by mohl mít podobnou fi rmu tƔeba v Pra-
ze, bez domácích pracovníkư a tak, ale mılo by to 
urħitá úskalí. Jedno z nich je, že v Praze je všech-
no drahé. Dražší životní náklady, s tím spojené vyšší 
mzdy, dražší fi remní zázemí. Když pak máte produkt, 
u nıjž 65–70 % tvoƔí mzdy, narazíte. Tady v Krkono-
ších jsou lidi od podstaty skromnıjší. Vıtšinou mají 
jiné zázemí, než má ħlovık ve mıstı, kde se prostı 
za všechno platí. Tady si prostı ty brambory ħlovık 
mưže zasadit a vypıstovat. Ono to zní blbı, ale oprav-
du to tak je. Není takový tlak na mzdy, protože kdy-
by byl, tak naše ozdoby by byly tƔeba dvakrát dražší, 
a to už by byly neprodejné, protože by to nikdo nebyl 
ochotný dát. Je hodnı dưležité, že naše Ɣemeslo je 
v takovéto horské oblasti. 

(BK) Zároveů tím, že je to tady tak sevƔené a lidi jsou 
svým zpưsobem izolovaní, tak to Ɣemeslo mohlo tady 
v rodinách pƔežít. 

(MK) Pro naše Ɣemeslo je zásadní, že se opravdu v ro-
dinách pƔedává. My jen výjimeħnı pƔijímáme nıjakého 
nového kolegu, který by byl odsud a zároveů se s tím 
Ɣemeslem nikdy nesetkal. Ve fi nále vıtšinou po pár 
mısících stejnı zjistí, že nıjaká teta taky montovala, 
že to nıkde je vždycky propojené. 

(BK) TƔeba zrovna montování ozdob nikoho neuħí-
me. Tady se prostı pƔedpokládá, že to ti lidi umí. 
U foukání perlí je to nıco jiného, tam se to ħlovık 
nauħit musí, ale u montování vıtšinou slyšíme: „Já 
když jsem byla malá, tak jsem pomáhala babiħce dı-
lat koleħka na kola. Nebo navlíkat nıjaký jednoduš-
ší vıci a babiħka to pak jenom zkompletovala.“ A to 
se dıje dodnes. 
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Tak to bylo to fi remní hledisko, Vy a Krkonoše. A Váš 
osobní vztah ke Krkonoším? 
(MK) Naše hory jsou Jizerky. To je takové to, co ħlovık 
cítí. Já když pƔijdu do lesa v Jizerkách, tak to poznám. 
My jsme tam strávili celé dıtství, mládí a pak i pracov-
nı. Já jsem tƔeba dƔív pracoval v lesních školkách v Ji-
zerkách. Krkonoše mají prostı jiný ħuch, takže to jsou 
spíš hory našich dıtí. Já se na nı rád koukám, ale ptáš 
se nıkoho, kdo ještı nebyl na Snıžce. Musím Ɣíct, že 
jsme se dokonce rozhodli, že z legrace založíme klub 
tıch, co ještı nikdy nedošli na Snıžku. 

(BK) Ale zároveů bychom nemohli žít nıkde na placce. 
My ten horský terén nıjak potƔebujeme. 

Okolí Poniklé je takové velmi charakteristické. Proħ 
to tady máte tak rádi?
(MK) Pro zdejší lidi. Mıli jsme kdysi kromı Poniklé 
ještı velkou provozovnu v Luħanech nad Nisou a táta 
sem jezdil každých 14 dní. Vždycky když pƔijel „pan 
generální“, tak ho ženský opeħovávaly. Já když jsem 
sem jednou pƔijel s ním, tak ti lidé byli hroznı pƔíjem-
ní. Âíkal jsem si, ty jo, tady se mi líbí, tady budu by-
dlet. Ono to samozƔejmı bylo logické, když jsme se 
pak soustƔedili na fi rmu v Poniklé, nemılo smysl pen-
dlovat nıkde z Liberce. Ale pro mı to byli ti lidé, baví 
mı ty zdejší typy.

V ħem je tedy ta zvláštnost Ponikelákư? 
(MK) Nevím, jak to správnı Ɣíct, ale je to taková pƔímo-
ħarost. Když se Ɣíká, že se na nıco máš podívat selským 
rozumem, tak to tady je. To ħlovık vidí, když tƔeba 
nıco tvoƔí na zahradı, jak k tomu ti zdejší lidi pƔistupu-
jí. A zároveů tady je velká hrdost. 

�*#' � �4'� 1Ǐ�4�&4� ħ .&Ǉ� - "$*)� �� )�� -*5�ő'� *�� 1ǇҖ
chodních Krkonoš byl víceménı zemıdı'.&Ǉ҅
(BK) Myslím, že je hodnı vidıt, že lidé tady mají své 
rodiny odjakživa, že tady nebyl žádný vysídlovací ko-
trmelec. Že lidi tady jsou na té své hroudı hroznı dlou-
ho, po generace. 

(MK) S tím souvisí, jaký tady mají místní vztah k pưdı. 
Oni už tƔeba neprovozují zemıdılství, ale jsou ze sta-
rého statkáƔského rodu a je tam vidıt ten sedlácký pƔí-
stup. Neprodají ani metr pưdy, která je té rodiny, a drží 
si ji. Stále tady je cítit taková ta sedlácká hrdost. 

(BK) Díky tomu, že zde bylo vždy ħeské území, se tady 
podle mı perlaƔina udržela do dneška jako na jedi-
ném místı vưbec. Všichni nımecky mluvící výrobci, 

kterých byly kolem Jablonce nad Nisou tisíce, byli po 
druhé svıtové válce zpravidla odsunuti nebo svoje díl-
ny prostı zavƔeli. Postihlo to samozƔejmı i jablonecké 
exportní domy, které byly také vlastnıny nımeckými 
majiteli. Vıtšinı to sebrali rovnou po roce 1945, zby-
lým po roce 1948. Ze zkonfi skovaných a znárodnı-
ných fi rem vznikl ħeskoslovenský Skloexport, ale ten 
nikdy neobsáhl veškeré kontakty, co mıli Nımci, zá-
roveů se totálnı zmınila celosvıtová situace. V pa-
desátých letech to pro ħeský skláƔský nebo bižuterní 
prưmysl bylo hroznı tıžké. Odešla spousta odborníkư. 
Odešla spousta kontaktư. A hlavnı odešli ti výrobci, 
vlastnı jsme si je vyhnali. Do okolí Jablonce nad Ni-
sou pƔišla vlna nových lidí. Dodnes se nám stává, že se 
nıkdo ozve s nabídkou: Máme chalupu támhle nıkde 
u Albrechtic a je tam na pưdı nıco, my nevíme, co to 
je… A ukáže se, že to je pozưstatek nıjaké skláƔské díl-
ny. Wasto to jsou krásné vıci, které ani nevíme, jak se 
dılaly. A spousta Ɣemeslných znalostí je ztracena tím, 
že ti lidé najednou šli ze dne na den pryħ. 

V Poniklé to bylo jinak. Stanislav Horna tady mıl ħes-
kou fi rmu, kterou mu po ħtyƔicátém osmém taky ko-
munisti sebrali. Ale zưstaly tady ty mozky a ty ruce, 
takže to pokraħovalo a udrželo se to dodnes.  

(MK) PerlaƔských faktorư (obchodník vykupující výrob-
ky z domácích dílen, pozn. red.) tady bylo víc, nejen 
v Poniklé, ale i po okolí. Vıtší fi rmy komunisti také zná-
rodnili, menší dílny zavƔeli a jejich vybavení soustƔedi-
li sem, do bývalých Hornových dílen. Máme tady tƔeba 
Ɣadu starých forem na perle ze širokého okolí, jejich 
majitelé si na nı dávali monogramy.   

Jak Vás tak poslouchám, tak prostı��*)$&'ć�% ��*Ǐő҈�
(MK) Poniklá se odlišuje od ostatních obcí okolo. Dob-
Ɣe tady funguje spolková ħinnost, zdejší lidi jsou hroz-
nı aktivní a poƔád se tady nıco dıje. 

(BK) Díky spolkưm tady ħlovık zažije zajímavé vıci, na 
které by ve mıstı vưbec nemıl šanci natrefi t, ani by ho 
to nenapadlo.

(MK) Funguje to tady. Proto i my kolem rozvoje turis-
mu našlapujeme opatrnı, v souladu s obcí, aby to bylo 
vyrovnané na všechny strany, aby se to nıkde nepo-
kazilo. Zapsání perlaƔiny na seznam UNESCO se, mys-
lím, trefi lo do ideálního období. Máme starostu, který 
je dobrý partner. Snažíme se položit základy té vyváže-
nosti. Nikdo nemá plán tady dılat nıjaký Disneyland 
nebo nıco podobného. 
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Rozhovor s manželi Hanou (HK) 
a JiƔím (JK) Kulichovými se ode-
hrál v tak zvaném Biskupském 
sále Domu obnovy tradic, ekologie 
a kultury Dotek v Horním Maršovı. 
Do Krkonoš je zavála láska ke kra-
jinı a smysl ve vzdılávání mládeže 
i dospılých. Za dlouhodobý pƔínos 
v environmentální výchovı obdrželi 
z rukou Robina Böhnische Cenu 
Ɣeditele Správy KRNAP, o jejich 
pưsobení a úspıších vyprávıjí 
zástupy návštıvníkư StƔediska 
ekologické výchovy SEVER a obno-
vené budovy bývalé maršovské 
fary, jíž vdechli druhý život.

Jana TesaƔová

Co Vás, JiƔí, fouklo do Krkonoš? 
Ekologická výchova. 

A Vás Hano? 
Po studiích na univerzitı jsme zưstali v Praze, ale protože 
už tehdy jsme jezdili s dospılými na kurzy na Rýchorskou 
boudu, tak jsme dostali v roce 90 nabídku od tehdejšího 
Ɣeditele správy KRNAP, což byl Jan Štursa, že hledají lek-
torskou dvojici na Rýchorskou boudu, která by tam provo-
zovala kurzy pro mládež. Tak jsme si Ɣekli, že teda jo, a od 
podzimu roku 90 jsme pƔešli na Rýchorskou boudu. Takže 
to byl skuteħnı takovýhle profesní závan. Byla to kombina-
ce profesního a srdeħního, my jsme to tam znali, už jsme 
tam jezdili pƔedtím na kurzy, takže jsme vlastnı byli nejdƔív 
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zamıstnanci správy KRNAP a v roce 94 jsme si založi-
li obħanské sdružení a od ledna 95 jsme se stıhovali 
dolư do Maršova, kde jsme si pronajali prostory v zá-
kladní škole, které obec nabízela.

Teĩ trošku sáhnu do hlubší minulosti, jezdili jste 
v dıtství do Krkonoš nebo jste sem nemıli cestu? 
JK: Já jsem sem mıl cestu jednou na lyžaƔský kurz do 
Jánek, z toho mám takové matné vzpomínky, a pak 
jsem se tady ocitl vlastnı až na pƔírodovıdecké fakul-
tı, takže vlastnı dost pozdı. 

První budu šơourat od vás, JiƔő҂� &�4Ǐ� �4./ � 5�1Ɣel 
oħi, co si vybavíte jako nejranıjší vzpomínku na 
Krkonoše? 
Moje první intenzivní zkušenost byla z Temného Dolu 
a chaty Honzík, kde se konal pobyt úspıšných Ɣešitelư 
stƔedoškolské soutıže Natura Semper Viva, která byla 
zamıƔena na ekologickou výchovou a já jsem jako raný 
vysokoškolák na pƔírodovıdecké fakultı tady byl po-
máhat s vedením akce pro stƔedoškoláky. Tady v Mar-
šovı mı uchvátil zámek a zámecký park – v té dobı 
vypadaly jinak, v parku byla ještı spousta zajímavých 
dƔevin. To je vzpomínka na Krkonoše, která se hodnı 
vryla a možná pƔedznamenala mưj návrat do Maršo-
va natrvalo. 

HK: Já pocházím ze západních Sudet a jezdívali jsme 
pravidelnı lyžovat do Krušných hor, protože to jsme 
mıli kousek. Do Krkonoš velmi výjimeħnı, ale byla 
jsem tady v srpnu 68 s babiħkou na odborové rekre-
aci ve Špindlerovı Mlýnı a v noci jsme slyšely strašný 
hukot, protože létala letadla – byla okupace. Najednou 
nejely žádné spoje a ona se se mnou musela dostat 
zpátky domư, takže prostı stopla nıjaké auto a jely 
jsme po všelijakých stezkách.

Najdete v krajinı svého dıtství nebo mládí nıjaký 
shodný rys s Krkonošemi?
JK: Jako dıcko jsem v Horažĩovicich chodil do stani-
ce mladých pƔírodovıdcư, jezdil jsem na pƔírodovıdné 

tábory a jeden ze silných zážitkư se odehrál nad 
Hartmanicemi na Šumavı, kde jsme s naším vedoucím 
vpluli do lesư, zmizeli jsme na tƔi ħtyƔi dny z civilizace 
a ocitli jsme se vlastnı v zcela jiném svıtı. To ponoƔe-
ní se do hlubokého lesa, kde z vıtví visely provazovky 
a kde jsme byli tedy tıch pár dní mimo civilizaci, se mi 
pozdıji spojilo s tím, když jsme se potom nastıhova-
li nahoru na Rýchory a zaħali jsme Krkonoše víc obje-
vovat. Rýchory jsou taky takový klidný kout. Už tehdy 
mı zaujala rozlehlost SklenáƔovického údolí a svahư 
nad ním a myslím, že první vycházka, kterou jsme si 
s Hankou udılali z Rýchorské boudy, smıƔovala po rý-
chorském hƔebeni pƔes Dvorský les smırem na Slatin-
ku, prostı po cestı nad SklenáƔovicemi a ħlovıka až 
zaskoħilo, jak jsme dlouho šli. Najednou jsme úplnı 
pƔesnı nevıdıli, kde jsme, podle mı jsme snad tƔikrát 
obešli ten kopec, potkali jsme hajného, který vypadal 
jako Krakonoš a který nám poradil, kudy na cestu, pro-
tože to bylo v zimı. 

HK: Mnı se spojilo, že ty krajiny mají spoleħný osud. 
PƔírodnı mi to nepƔišlo – Krušné hory jsou úplnı jiné 
než tƔeba Jizerky, kam jsme jezdili jako mládežníci ħas-
to. Krkonoše mı vždycky trošku dısily tím, že sem jez-
dí hodnı turistư. Myslím ale osud krajiny, která byla 
vysídlená a osídlená – tady jsou Lyseħiny, AlbeƔice, 

Maršov, jsme na území, kde žilo pưvodnı nımecky 
mluvící obyvatelstvo, to mi pƔišlo blízké. 

Co se od tıch devadesátých let ve vašem vnímání 
krajiny zmınilo?
PƔemýšlím, co Ɣíct nebanálního, ale bude to banál-
ní – jako velkou zmınu vnímám pƔíklad osud Pece – 
v místech, kde stála jedna chalupa a kde byla nıjaká 
nenápadná cesta, už je dneska urbánní zástavba, ħas-
to skoro souvislá, propojená asfaltkami – to vnímám 
hodnı. My se Peci víceménı vyhýbáme, nemáme tam 
dưvod chodit. Z hlediska obħana tady ubyly nıkteré 
služby. V Maršovı byla pekárna, když jsme vedli ráno 
dıti do školky, stavili jsme se pro koláħky, byl tady 

„Najednou jsme úplnı pƔesnı nevıdıli, kde jsme, podle mı 
jsme snad tƔikrát obešli ten kopec, potkali jsme hajného, který 
vypadal jako Krakonoš a který nám poradil, kudy na cestu...“
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obchod s látkami, odıvy, prodávaly se tu boty, byly tu 
domácí potƔeby… 

Wím si to vysvıtlujete? 
Ubývá obyvatel a lidi zaħali nakupovat v Trutnovı, tak-
že se ukázalo, že zdejší obchưdky nejsou konkurence-
schopné. Zmizel zubaƔ, zmizela lékárna, která tu ještı 
nedávno fungovala a už nefunguje. 

��&Ǐ �5��1ƛő(��0/ (�) �*��0/*�0. (҂�1'�& (҈�
A to je na tom Maršov pomırnı dobƔe, že z infrastruk-
tury tu leccos je a spojení hromadnou dopravou je stá-
le ještı solidní. 

Je to hodnı v duchu vytrácení a pƔibývání nıħeho, 
co tady místní nebo milovník krkonošské krajiny 
) �#� ҅��Ɣibylo nıco, co vám dılá radost?
Mı tedy napadlo ještı nıco spíš negativního, a to že 
pƔibylo takových tıch bavítek nebo atrakcí. DƔív ħlo-
vık míƔil za tím, co mají Krkonoše samy o sobı, a teĩ 
tu máme herní krajiny, prolézaħky… Jako kdyby 
pƔíroda sama o sobı nestaħila. Kde není nic, jenom pƔí-
roda, tam se musí instalovat herní krajina, která je za-
jímavá, ale proħ ji cpát do Národního parku? Stezka 
v korunách stromư by jiné obci mohla zvýšit návštıv-
nost nebo prospıt. 

JK: Rychlá, instantní zábava není specifi kum Krkonoš, 
ale celkový obraz, kam se my lidé posouváme. 

�/ -į�(ő./*�1��-&*)*ƛő�#�% ��ć(�) %�-�Ǐƛő҈�
Za mı urħitı Rýchory, a vưbec tahle strana od Sklená-
Ɣovic pƔes Rýchory do AlbeƔického údolí. Na Rýchorách 
jsme nechali kus srdce, a když jsem se tam ocitl popr-
vé, bylo to místo s geniem loci – SklenáƔovice a AlbeƔi-
ce to dotváƔejí. A teĩ žijeme to naše „tady“ v Maršovı 
– mezi naším domem Pod TƔešůovkou a bývalou farou 
– domem DOTEK, tady necháváme tu druhou pưlku 
srdce. Beru to tak, že tady jsme se nadƔeli. V AlbeƔicích 
jsou krásné chaloupky, je to údolí, které poƔád ještı 

není zastavıné… Je tam vidıt, jak krajina vypadala po 
stovky let.

�*&ćǏ / �.$�14��1$/�+-1)ő�+*#' ��)���-&*)*ƛ �) �*�
+*�$/��-&*)*ƛ҂�&�4Ǐ�. �1-��ő/ ��*(ư? 
HK: Když uvidím ħervenou hlínu na polích, když jedu 
vlakem pƔed Trutnovem – tu ħervenou podkrkonoš-
skou jílovici.

JK: Tak to já to mám prozaiħtıjší, když se nad KocbeƔemi 
vyhoupnu na Výšinku. Na tom kopci se ħasto zlomí poħa-
sí. Zatímco dole jsem ještı v létı, tak tady už jsem na snı-
hu nebo na ledovce a vzápıtí se otevƔe pohled na hory. 

Máme rádi Starou horu, je tam kƔížová cesta a kap-
liħka a studánka nad kapliħkou. Pamatujeme to úpl-
nı zpustlé. Je pƔíjemné vıdıt, že se to místo znovu 
probudilo, zrovna tak jako tady fara – to byl také dưm 
hrưzy, který se podaƔilo vlastnı opravit, i ten kostel 
nad námi. 

Co je tıǏ$ƛ/ım Vaší ħinnosti tady na Doteku? 
Dostali jsme se k tomu dávno díky našim zážitkưm. 
V 80. letech jsme zaħali reagovat na to, co se dılo v se-
verních Wechách, co se dılo na Jizerkách – dopady 
kyselých dešơư, zneħištıní ovzduší, zmıny krajiny v to-

mhle cípu Wech. Dali jsme se k Brontosaurưm a zaħa-
li jsme jezdit na tábory, které jsme pak sami poƔádali, 
a tím jsme se dostali ke vzdılávání a vzdılávání se. 
V devadesátém roce jsme pƔišli na Rýchory, kam za-
ħaly jezdit školní skupiny… A naše práce se školami 
v mnoha podobách trvá dodnes. Dodneška si ne každý 
ve školách umí pƔedstavit, že vzdılávat lze zážitkovı, 
zkušenostnı, hrou, silným prožitkem v pƔírodı. 

HK: Teĩ k nám pƔijíždıjí všechny vıkové kategorie, já 
jsem se pak posunula hodnı k uħitelưm a práci s do-
spılými – vzdılávání tıch, kteƔí vzdılávají. StƔedisko 
ekologické výchovy SEVER nestojí jenom na pobytech 

„DƔív ħlovık míƔil za tím, co mají Krkonoše samy 
o sobı, a teĩ tu máme herní krajiny, prolézaħky… 

Jako kdyby pƔíroda sama o sobı nestaħila. “
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pro dıti, máme i prostor dılat dlouhodobé projekty 
pƔímo ve školách, jsme metodické zaƔízení s rưznými 
specializacemi. S nıkterými školami pracujeme dlou-
hodobı, nejenom tƔeba bıhem kurzu, ale i bıhem 
roku, uħitelưm poskytujeme vedení, to nám pƔijde 
smysluplnıjší než to jednorázové „pƔijeli jsme, odjeli 
jsme, takže tak.“ 

Vaše ħinnost se dotýká Ɣady lidí, kdo se naopak nı-
jak lidsky dotkl Vás?
Mı asi Marie Kubátová, protože jsme ji kdysi oslo-
vili s nıjakými besedami a ona mı potom i pozvala 
k sobı domư na vyzpovídání, protože mı zahrnula 
do jedné z svých posledních knížek. Jsou to pƔíbıhy 
nıkolika žen z Krkonoš a já tam mám kapitolu Paní 
ze severu. 

JK: Vzpomnıl jsem si tƔeba na Rudu Milera, což byl 
mého ħasu krkonošský pưvodce, takový uhranħi-
vý typ ħlovıka. Když ħlovıka vzal na exkurzi, vyklá-
dal své zážitky a znal na každém kroku všechno, byl 
dobrým prostƔedníkem toho, o ħem Krkonoše jsou. 
Jak je na zaħátku ObƔího dolu ta informaħní buůka, 
tam bydlel a pưsobil. Byl charismatický a umıl na-
vázat vztah k tım provázeným, mluvil tak akorát, 
že to nebylo úplné chrlení odborností, ale bylo vi-
dıt, že to tam má rád. A Gusta Hofman, který jezdil 
kolem Rýchorské boudy do tetƔevince na Sokolku, 
kde peħoval o tetƔevy. Vlastnı jsme byli nejbližší 
sousedi, byl pro nás do jisté míry propojka s civili-
zací, protože jezdil nahoru každý den, zatímco my 
dolư jenom jednou za ħas. Dodneška pro nás mají 
on a jeho syn Radek takovou strategickou polohu 
– jezdili jsme tƔeba v zimı na služebky na bıžkách 
nebo na saních, pak ħlovık pokraħoval autobusem 
do Vrchlabí nebo do Prahy. U nich jsme mıli mezi-
stanici, sanı ħi lyže jsme pƔehodili pƔes plot a veħer 
vyzvedli… Gusta se rád stavoval v bufetu na boudı, 
takže historek jsme se od nıj dozvıdıli taky hodnı. 
Byl to jeden vlastnı z prvních Maršovákư, s kterými 
jsme pƔišli do kontaktu. 

�*��4��1��+*1�Ǐ0% / � 5�� .1ưj nejvıtší poħin, co je 
vaše nejvíc vypiplané nebo nejmilovanıjší dítı?
Tak když sedíme tady, tak hmotnı mı napadá DO-
TEK a jeho vrácení do života. Bývalé faƔe, která mini-
málnı od sedmdesátých let pustla, zvolna hrozilo buĩ 
rozpadnutí, nebo že ji potká stejný osud jako maršov-
ský zámek. Bydleli tu sociálnı slabší a bylo to pro-
stı zvláštní místo, ale zdálo se nám, že má obrovský 
potenciál, takže jsme byli moc rádi, když se nám ji 

podaƔilo odkoupit od církve, a že se podaƔilo sehnat 
i velkou dotaci a vlastní podíl na rekonstrukci. Trvalo 
pár let, než se to dalo celé do poƔádku. 

��&*0�1�/*(�.*0&*'ő�(ć/ �&�Ǐ�Ǉ�+*5$�$҈
Já vedu SEVER, takže se snažím držet pohromadı to 
všecko, co se na SEVERu dıje – to možná za chviliħ-
ku pƔiblíží Hanka. Zároveů se snažím zajišơovat i zdro-
je, pƔipravujeme tƔeba grantové žádosti na fi nancování 
nıkterých ħinností, takže hodnı organizuji, zároveů se 
snažím aspoů obħas vstupovat do vzdılávání uħitelư, 
propojovat to, co dıláme tady s dıním v jiných podob-
ných organizacích.

��&Ǐ �5�+ ��"*"��(�)�Ǐ - (҈�
No, do nıjaké míry jistı. 

HK: Já vedu úsek vzdılávání dospılých a práce s ve-
Ɣejností, patƔí k nám provoz infocentra s nabídkou rưz-
ných programư šetrného turismu pro veƔejnost, pro 
návštıvníky i pro tady ubytované. Zároveů se vınu-
jeme vzdılávání dospılých, ħasto se vınujeme uħite-
lưm nebo dalším skupinám – teĩ jsme zrovna skonħili 
specializaħní studium, což je další z našeho rodinného 
stƔíbra. To je 250hodinový kurz na dva roky, zakonħený 
zkouškami a obhajobami závıreħných prací. K tomu 
pod nás patƔí taky PR a propagace, s ħímž se samozƔej-
mı pojí zdejší expozice a zahrada jako její souħást. Ob-
líbená je zahradní pedagogika, kolegynı tu teĩ hodnı 
vzdılávají právı v budování a udržování pƔírodních za-
hrad, máme rưzné cykly, kurzy. Trendem je klimatic-
ká zahrada. 

Co byste, aơ�0Ǐ��-&*)*ƛő(�) �*�)ć-*�)ő(0�+�-&0�
chtıli popƔát k narozeninám, anebo do dalších let? 
JK: Aby mıli národní park místní obyvatelé rádi, pƔi-
padá mi, že vztah k národnímu parku se oproti tomu, 
co si pamatuju z tıch zaħátkư, vlastnı zlepšuje, byơ 
to možná na první dobrou tak nevypadá. Vztah mezi 
správou parku i obcemi, stejnı jako samotný Národ-
ní park má už dneska v oħích obyvatel nıjakou hodno-
tu. Aby si lidi, kteƔí tady žijí, uvıdomili, jaké mají štıstí 
a jak je to dobƔe, že mohou žít v takové krajinı a aby ji 
mıli rádi, snažili se ji zachovat, a aby vnímali i Správu 
jako nıkoho, kdo o ni peħuje.

HK: PopƔála bych národnímu parku, aby pƔibývalo lidí, 
pro které je prostƔedí hodnotou samo o sobı. Že to 
není velká tılocviħna, že svoboda je poznaná nutnost 
a má svoje limity. Ochrana pƔírody a jejích krás je jed-
no z mála témat, která v globálu lidi spojují.
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Moci si tak sáhnout na tutéž kliku jako 
hrabı Harrach… Vıta, která zaznıla 
v jednom rozhovoru, který historik 
Jan Luštinec dal Weskému rozhlasu. 
Málokdo mıl možnost svírat kliky 
dveƔí jilemnického zámku, kterých 
se dotýkali dávní Harrachové, tak 
ħasto jako právı on. Po léta mıl na 
starosti zdejší poboħku Krkonošského 
muzea. Mravenħí prací se zasloužil 
o to, že Harrachové se vrátili do popƔe-
dí zájmu ħeské veƔejnosti. Jako by to 
ale nestaħilo, tak se se stejnou vervou 
zasloužil o propagaci krkonošského 
malíƔe Františka Kavána, jilemnického 
fotografa Zdenko Feyfara, Metelkova 
betlému i odkazu Hanħe a Vrbaty. 

Radek Drahný

Honzo, Ty jsi jeden z mála odborníkư na rod Harrachư. Je 
známá vı�҂�Ǐ �#-��ı Harrach stál za zƔízením první krko-
nošské rezervace na svém území, a to Strmé stránı v roce 
1904. Harrachové trochu s nadsázkou byli jakýmisi pƔed-
chưdci souħasné ochrany pƔírody. Jak to tehdy bylo? Bra-
li to jako ochranu pƔírody? 
To je docela složitá otázka, protože ono to má koƔeny už kdy-
si dávno, už v 18. století. Tam víme, že zesiluje snaha chrá-
nit lesy, rozumnı hospodaƔit. Zrušit tƔeba rybníky, protože 
tady se rybám nedaƔí, je tu chladno a rostou pomalu. Tyto 
ochranáƔské tendence jsou motivovány vyslovenı hos-
podáƔsky. Jenomže hrabı Harrach, Jan Nepomuk, to byl 

24
JAN

LUŠTINEC

historik
* 1953
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ħlovık obrovského rozhledu a on už si uvıdomoval, 
že pƔírodu je potƔeba chránit; ne proto, aby víc vynes-
la, ale proto, abychom nezapomnıli, jak pƔíroda dƔíve 
vypadala, a abychom z toho mohli ħerpat pouħení. To 
si myslím, že je nesmírnı dưležité. On tedy postupnı 
nabádal k tomu, aby se v lesích hospodaƔilo rozumnı. 
Našel jsem jeden jeho pƔíkaz, kde Ɣíká: „Letos jsme vy-
káceli spoustu nemocných a starých stromư a sebra-
li jsme obydlí našim ptáħkưm, kteƔí jsou pro nás tolik 
užiteħní. Proto naƔizuji, aby v lesích bylo tolik a to-
lik budek...“ Tam už dobƔe vidíme, že k pƔírodı a její 
ochranı mıl pouħený vztah. 

A jak to tedy bylo s tou Strmou strání?
ProstƔednictvím svých odborných pracovníkư pozná-
val do hloubky pƔírodu. Znal z jižních Wech krásný pƔí-
klad s Boubínským pralesem od Schwarzenbergư, 

které mimochodem velmi ctil, a tak se rozhodl, že by 
bylo dobré nıjaký podobný poħin udılat i tady. Na po-
mırnı velké ploše nad Labským dolem založil první 
krkonošskou pƔírodní rezervaci Strmou stráů. 

Je velmi dưležité si uvıdomit, že on zároveů Ɣekl: 
„Beru si za své, že proškolíme personál, který se 
o to bude starat, ale zároveů veškerý ostatní les-
ní zamıstnanci s rezervací budou seznámeni, aby 
o ní dokázali podávat informace a rezervaci mohli 
skuteħnı chránit.“ Nebylo to tedy nic unáhleného, 
ale naopak to byla velmi dobƔe promyšlená vıc. On 
si uvıdomoval, že užitek nelze pƔepoħítávat jenom 
na peníze, ale pƔínos je jiný, vıdecký. To je myslím 
veliká vıc. 

Proto také vzápıtí podpoƔil návrh zbudovat bota-
nickou zahrádku pod Martinovkou. Nejprve ji chtıl 
udılat u Labské boudy, která mu patƔila. Záhy se ale 
ukázalo, že je tam velmi drsné klima, a tak ji pƔesunu-
li k Martinovce. Postupnı se zahrádka krásnı rozvíje-
la. Nakonec tam bylo nıkolik tisíc vzácných exempláƔư 
krkonošských rostlin. On tím sledoval dvı vıci. Jednak 
ty rostliny uchovávat, peħovat o nı a zároveů je použít 
k pouħení. Už tehdy cítil potƔebu lidi nejdƔíve pouħit, 
aby se k pƔírodı chovali slušnı, aby ji neniħili, nerva-
li, co jim pƔijde pod ruku, atd. Vlastnı vidíme, jak ten 

jeho program souzní s naší souħasností. Druhá vıc, 
a to je typické, je tƔeba vidıt zásluhy hrabıte v souvis-
losti s fi nancováním té zahrádky. Když totiž hrabı Jan 
v roce 1909 umírá, je botanická zahrádka plnı zajištı-
na. V dalším roce už na ni nepƔišla ani koruna. Jednalo 
se tedy o Janovu osobní zásluhu. 

Svým zpưsobem se jako Správa Krkonošského národ-
ního parku k Harrachovi stále hlásíme, protože jeho 
poħin byl mimoƔádný a my rozvíjíme to, co kdysi chtıl. 
Myslím, že by z toho mıl dnes obrovskou radost. 

Tedy Harrach, pozdı%$� �(�-*Ǐ҂� �0�#�-� �� ��'ƛő҂� 0Ǐ�
tehdy pƔed sto a více lety vlastnı ušlapali cestiħku 
pozdıjší a dnešní ochranı pƔő-*�4҅
My dobƔe víme, jak to vypadalo v 50. letech, když se de-
batovalo, jak má budoucí národní park vypadat. 

Ve své dobı mıl ale hrabı�	�--��#�(*Ǐ)ć�.)��)ıj-
ƛő�+*5$�$҂�&�4Ǐ�-*5#*�*1�'�*�.1į(�(�% /&0҂�*�.1Ǉ�#�
pozemcích. Na základı ħeho se vlastnı rozhodoval?
Uvıdomoval si, že ochrana pƔírody je velmi dưležitá. Ale 
také lesní hospodaƔení, luħní hospodaƔení. Nechával 
si zpracovat studie, co je dobré, jestli vưbec pastva do-
bytka, jestli polní hospodaƔení. On pak hodnı ustupo-
val od nevýnosného polního hospodaƔení a víme, že do 
lesư zavádıl ochranáƔská opatƔení. Bylo velmi zajímavé, 
že ħlovık mıl právo vstoupit do lesa bezplatnı, jestli-
že prokázal, že je chudý. Když to byl ħlovık zámožnıjší, 
tak mıl povinnost nıco málo v lese odpracovat, vıtši-
nou pƔi sázení stromkư. Pak i on mıl volný vstup do lesa 
a mohl tam sbírat chrastí, plody atd. Ale u tıchto naƔíze-
ní je velice zajímavá jedna vıc. Už tehdy byla vyznaħena 
místa, která jsou tƔeba na terénní hranı, kam se nesmí 
vstupovat, protože by tím vznikla eroze, která by se pak 
rozvíjela. On vidıl velmi daleko.

Dalším velkým pƔínosem Jana Nepomuka bylo 
budování turistických cest. Vždyơ jsou to cesty, 
které poƔád používáme a splůují i souħasné požadav-
ky. Uvıdomoval si, že je potƔeba, aby mıly urħité para-
metry, ale nesmí škodit pƔírodı, což dneska taky dobƔe 
víme. I cesty a silnice budoval tak, aby byly hlavní, ve-
dlejší a zimní. Hlavní spojovaly vesnice. Do té doby bý-
valy cesty v podzimním nebo jarním období mnohde 

„Uvıdomoval si, že ochrana pƔírody je velmi dưležitá.“
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tak rozježdıné, že se nedaly použít. Budoval také zim-
ní cesty, které nebyly zpevnıné, ale musely být po-
vrchovı urovnané. O to zpevnıní se musel v zimı 
postarat mráz a sníh. 

Velmi si uvıdomoval, že do krkonošské pƔírody patƔí ur-
ħité objekty. Nejde jenom o to, zachránit pƔírodu, ale 
i to, co tady vytvoƔil ħlovık, pokud je to užiteħné. K tomu 
se váže další hezká pƔíhoda. Jan Buchar vzpomínal, jak 
hrabıti na jilemnickém zámku promítal Vejnarovy dia-
pozitivy. Myslím, že trochu naschvál tam strħil diapozi-
tiv rozpadající se Kotelské boudy. Hrabı se ptal, co že to 
je? A Buchar na to, že to je asi nejcennıjší bouda, kterou 
tady máme. Pan hrabı ji pak nechal opravit. Nakonec 
byla úmyslnı zapálena, zanikla, ale máme alespoů její 
obrázky. To je pro nás také zajímavý odkaz. 

Zasloužil se o vybudování dráhy. To mılo obrovský 
význam. Jednak to kraji ekonomicky pomáhalo, ale 
zároveů se také šetƔilo, protože železniħní doprava 
byla mnohem výkonnıjší, lacinıjší a dráha krajinı 
neškodila jako napƔíklad plavení dƔeva. Plavba dƔe-
va byla ukonħena, protože už bylo dost jiných mož-
ností, jak dopravovat surovinu do kraje. To bylo také 
velmi dưležité. Do té doby plavení dƔeva zpưsobova-
lo napƔíklad škody na rybách. Jan v Harrachovı vy-
budoval rybárnu, jež umožnila toky rychle zarybnit. 
Krkonošský pstruh byl považován za lahưdku, jež se 
velmi dobƔe platila. 

Mıl obrovský pƔesah, šíƔi zábıru a vizionáƔskost. 
Je vưbec nıco, co se mu nepovedlo?
Urħitı se mu nıco nepovedlo. TƔeba železnice, ale 
u té dráhy to nebyla úplnı jeho vina. Nemıl už dost 
ħasu. V roce své smrti mıl se svým týmem zpracovaný 
projekt, jak dráhu prodloužit, a dokonce, což je úžasné, 
uvažoval o tom, že by mıla být elektrifi kovaná. To si pƔed-
stav, v roce 1909 v Krkonoších elektrifi kovaná traơ! Jak byl 
napƔed, vždy hledal novinky. Také v oblasti politiky mu 
obħas pƔíliš (vıtšinou neprávem) nechtıli rozumıt. 

V osobní rovinı se mu nepovedlo jeho druhé manžel-
ství. Bylo pomırnı nešơastné. S manželkou pƔíliš ne-
vycházeli. Ona z toho byla zoufalá. Byla bývalá dvorní 

dáma, vyrưstala v takovém skleníkovém prostƔedí. 
Hrabı Jan byl stále ħinorodý. PoƔád potƔeboval s nı-
kým komunikovat, nıco dılat. Nemohli si v tom rozu-
mıt. Ona k nımu nebyla spravedlivá. Mıli spolu syna 
a vyħítala mu, že má horší vychování než Janovy star-
ší dıti. PƔitom dostal naprosto totéž, co všechny ostat-
ní. On se s ní oženil, protože byl osm let vdovcem. Svou 
první ženu nesmírnı miloval. Okolí na nıj po její smr-
ti zƔejmı tlaħilo, že aristokrat jeho formátu by se mıl 
znovu oženit. Když se chystal na druhou svatbu, tak 
psal báseů na svoji nevıstu, jenomže na tu první. Byl 
to nesmírnı citlivý ħlovık. 

Urħitı by bylo víc vıcí, které bychom z dnešního po-
hledu mohli oznaħit za chyby. Když se ale podíváme 
na dıjiny Krkonošského národního parku, tak najde-
me spoustu vıcí, které jsme pƔehodnotili. Vzpomeů si, 
když tu byl obaleħ modƔínový, jak se proti nımu che-
micky zasahovalo. To bychom dneska už neudılali. 
PƔístup se mıní, to není chyba, ale vývoj. My hledá-
me cestu a on ji hledal také. Nehledal cestu jenom pro 
sebe a své podniky, ale i pro zdejší obyvatele. 

Hrabı se velmi exponoval v zakládání hospodáƔských 
jednot, protože chtıl, aby hospodaƔení, které je na 
venkovı, se také zkvalitnilo. Vıdıl, že se tam ħasto 
hospodaƔí zvykovı a vzhledem k novým poznatkưm 
obħas také dosti iracionálnı. Byl velmi trpılivý ħlovık. 
NejdƔív zaħal vydáváním vzdılávacích publikací. Na-

psal napƔíklad brožuru o užiteħnosti mrvy, jak s ní za-
cházet. Zahájil osvıtu. Ozvaly se ale kritické hlasy. Tak 
založil hospodáƔskou školu ve Stıžerách, aby ukázal, 
jak to lze dılat. A když remcali dál, že to není možné, 
tak založil vzorový statek, aby dokázal, že i v malém se 
dá hospodaƔit lépe. Ono to lidové prostƔedí bylo vel-
mi konzervativní, a proto se to tak tıžko prosazovalo.
 
Jestli mıl Jan urħitou slabinu, tak možná, že byl až moc 
dưvıƔivý. Nemám sice konkrétní pƔíklad, že by se toho 
nıkdo snažil zneužít, ale vždy radıji vidıl to pozitivní 
nežli to negativní. Byl vıƔící kƔesơan a vycházel z motta 
„víc mi bylo dáno, víc musím odevzdat“, a to se nevzta-
huje jenom k majetku, ale také duchovnímu úsilí. 

„(hrabı Harrach) byl vıƔící kƔesơan a vycházel z motta 
„víc mi bylo dáno, víc musím odevzdat.“
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Jaký mıl vztah k lidem, kteƔí na tom tƔeba nebyli 
dobƔe? 
Pravidelnı uvolůoval veliké ħástky na bıžnou charitu 
a podporoval i jiné vıci. Tady bych zmínil dva pƔípady. 
Když mu napsala Marie Wervinková Riegrová tak tro-
chu neomalený dopis, jestli nemá nıjaké budovy, aby 
tam mohly jezdit pražské dıti na prázdninové pobyty, 
protože jsou v Praze na špatném vzduchu, tak odpovı-
dıl, že bohužel žádné volné budovy nemá, ale pƔedá 
požadavek svým dámám, aby nıjakým zpưsobem po-
mohly. A pƔipsal, že má na svém panství dost dıtí, kte-
ré celý rok žijí na ħerstvém vzduchu, ale mnoho z nich 
trpí chudobou. „A na své horaly musím pƔedevším pa-
matovat.“ To je pƔece úžasné. 

Druhý pƔípad se týká vídeůského sjezdu v roce 1880, 
kde se mılo mimo jiné jednat o podpoƔe skláƔských 
dılníkư a o jejich pracovních podmínkách. Vzal si 
tam slovo a Ɣekl, že nechápe, proħ tam ti dılníci ne-
jsou, když se má o nich jednat. Ve svém projevu Ɣekl: 
„My na nı musíme pƔestat nazírat jenom jako na 
pracovní sílu. Vždyơ to jsou svého druhu umılci. Na 
svoji práci dokážou být hrdí, když jim pro to vytvo-
Ɣíme podmínky. Když se v mé sklárnı nıco pƔestane 
daƔit, napƔíklad z obchodních dưvodư, oni nelitují 
jen proto, že ztratili ħást pƔíjmu, ale že prestiž sklár-
ny tím trpí. Je potƔeba podle toho jednat. Uvıdom-
te si, když nıkdo k dılníkưm pƔistupuje koƔistnicky 
jen s touhou po zisku, tak je dožene k tomu, že se 
musí vzepƔít, to znamená, že dojde ke stƔetu, ħas-
to i s boƔivými následky. Jestliže my jim vyjdeme 
vstƔíc, najdeme spoleħnou cestu.“ V jeho sklárnı to 
tak skuteħnı fungovalo. Postaral se, že napƔíklad 
skláƔ Šír získal od císaƔe za zásluhy StƔíbrný kƔíž. 
Odmıůoval dılníky za vynikající práci. RozšíƔil fon-
dy pro penzijní a zdravotní pojištıní. Základní ka-
pitál vložili Harrachové a pravidelnı jej rozšiƔovali. 
Z toho šly úroky. Povinnost pƔispívat mıli samozƔej-
mı také dılníci. Nebál se pƔestoupit tehdejší stavov-
ské hranice. Rád komunikoval s lidmi, kteƔí byli na 
spoleħenském žebƔíħku daleko pod ním. Dokázal je 
ocenit. O tom by se dalo dlouho hovoƔit. 

Naším tématem jsou hlavnı Krkonoše, co pro Tebe, 
Honzo, znamenají? 
Jednoznaħnı domov. To jsou pro mı Krkonoše – pev-
ná hradba domova, jak píše Jaroslav Havlíħek. Domov 
je tam, kde se dobƔe cítíme, kde jsme hodnı zažili, 
kam se vždy rádi vracíme. Ten pocit leží hluboko v nás. 
A nemusí vzniknout nutnı tam, kde se ħlovık narodil, 
ale já to tak mıl. Krkonoše za zády.

Narodil jsem se v roce 1953. Pamatuji si jako malý kluk, 
že jsme chodívali „dılat dƔevo“ na Míseħky. Mı to moc 
nezajímalo, jak malý kluk jsem pomoci nemohl, ale 
v tom krásném prostƔedí jsem získával první dıtské zá-
žitky. Ty pro mı byly úžasné. Také jsme chodívali na 
hƔebeny. Já vím, že jsou možná i v Jilemnici lidi, kte-
Ɣí nahoƔe nebyli, ale pro mı vždycky procházka po ho-
rách mıla své kouzlo. SamozƔejmı západní Krkonoše 
mi jsou nejbližší. Ale projít si celé Krkonoše až do Pece, 
to pro mı byl vždy velký zážitek. V létı, když to pưjde, 
urħitı zase vyrazím s dıtmi, vnouħaty. 

Krkonoše jsou velmi pitoreskní. Mám rád jejich histo-
rii. Hodnı vıcí se zde odehrálo. Krkonoše mají obrov-
ský odraz v umıní. Hodnı jsem se tím zabýval a jedna 
z velkých akcí, kterou jsme poƔádali, byl cyklus Krko-
noše v umıní, který probíhal tƔi roky ve spolupráci 
s Národní galerií a se všemi významnými galeriemi. To 
byla tehdy velmi zajímavá a divácky lákavá akce. 

A je tu samozƔejmı i František Kaván, kterého mám ve-
lice rád. V umılecké ikonografi i Krkonoš patƔí k základ-
ním pilíƔưm. On mıl to, co máme asi my dva také, lásku 
k horám. Byl tu doma a vždy se sem vracel. Když v roce 
1938 zabrali Krkonoše, nervovı se zhroutil. To dnes 
málokdo ví. Nesl to nesmírnı tıžce. A s takovýmto ħlo-
vıkem, s dílem tohoto ħlovıka jsem byl a poƔád jsem 
ve styku. PƔijímám to s vdıkem i pokorou.

Pak je to spousta lidí, kteƔí tu hráli velmi dưležitou roli. 
Mohl bych jmenovat tƔeba Vınceslava Metelku. Mám 
velmi rád jeho pƔíbuzného Jáchyma Metelku, který 
založil jilemnické Krkonošské muzeum. VytvoƔil vyni-
kající mechanický betlém. Vepsal do nıj esenci krko-
nošských Vánoc. To dílo nemá obdoby.  

SamozƔejmı musím vzpomenout Marii Kubátovou. 
Když nám tady zahajovala výstavu, tak Ɣekla: „Bydlím 
ve Vrchlabí, ale Jilemnici mám ráda.“ Ona to ħasto ne-
mıla lehké. Léta byla na indexu. Opakovanı jsme spo-
lupracovali na pƔednáškách i rozhlasových poƔadech. 
Krkonoše velmi milovala. 

Další osobnost je malíƔ Vladimír Komárek. Vždy Ɣíkal: 
„Budeš se divit, ale víš, kdo je mým vzorem? František 
Kaván. Ta jeho úžasná vnitƔní poctivost... Jeho obra-
zy jsou stylovı odlišné, ale ten jeho pƔístup ke kumštu 
hrál u mı nesmírnı dưležitou roli.“ 

Moji prarodiħe bydleli na Dolení ulici ħ. 54. Tam se na-
rodil spisovatel Jaroslav Havlíħek a ten dưm, v dobı, 
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kdy jsem tam coby vnuk vyrưstal, byl zanedbaný. Na-
sál jsem tam ale krásnou atmosféru. Zaħal jsem chá-
pat Havlíħkưv pohled na zdejší okolí i to, že západní 
Krkonoše pro nıj byly inspirativní. Osobnı jsem ještı 
poznal nıkteré lidi, o kterých on píše. Právı pƔes ten-
to velmi zajímavý a tajuplný dưm jsem mohl nahléd-
nout do dıtství Havlíħka a lépe porozumıt tomu, co 
píše. Horské zuby obzoru, Krkonoše, Žalý, to jsou pro 
nıj atributy domova. 

Spousta lidí se do Krkonoš ráda vrací. Z Jilemniħákư 
vzpomenu Standu Zindulku, kterého jsem také dobƔe 
znal. Manželka mu Ɣíkala: „Ty potƔebuješ do Jilemni-
ce, tak jeĩ, jinak bych s tebou nevydržela.“ PƔijel sem 
a byl spokojený. 

Musím vzpomenout, že já jsem tady mıl také svo-
je pƔedky. Jedna moje rodová vıtev sahá až do 
17. století. Mưj dıdeħek byl Nosek. Tady v Jilemni-
ci mıl obchod a velkoobchod. Jeho otec, mưj pra-
dıdeħek, kterého jsem ještı znal, byl v Jilemnici 
starostou. Vždycky Ɣíkám, co oni prožili…! Nemám 
rád, když se dnes nadává na pomıry. Oni zažili prv-
ní válku. Babiħka vždy Ɣíkala: „Kdo nezažil prv-
ní válku, neví, co je hlad!“ Ale to je na úplnı jiné 
povídání. Dıdeħek byl ze zámožné rodiny. Zakou-
kal se do mé babiħky. Âíkala: „Já si pamatuju, jak 
jsme se poprvé seznámili. On skoħil do kaluže, aby 
mı pocákal.“ To byli ještı malí, ale pozdıji se do 
sebe velmi zamilovali. Jenže ona byla chudá. Dıda 
byl z bohaté rodiny. Doma byl velký rámus. Pak pƔi-
šlo dítı. Ani to neusmíƔilo rodinu; respektive rodi-
nu ano, ale ne pradıdeħka. Takže dıda mıl velmi 
složitý život. On dılal na silnici tƔeba štırkaƔe. Ni-
kdo ho nechtıl zamıstnat, aby si to se starostou 
nerozházel. Dıda zas byl takový charakter. Poħkal, 
až bude plnoletý, pak si babiħku prostı vzal. To už 
se zaħali ozývat lidi i vưħi pradıdeħkovi. Pak se vše 
urovnalo a bylo to dobré. 

Po válce dıda zdıdil ten obchod po svém pradıdeħ-
kovi. Ten už byl starý, bylo mu 70. V osmaħtyƔicátém 
o vše pƔišel, a nejenže o to pƔišel, ale ještı po nım 
chtıli náhradu 200 000 korun, protože údajnı nıkteré 
zboží nebylo komplet. Nakonec mu bylo naƔízeno, ne-
jen že nemưže pracovat v obchodı, ale že nesmí pra-
covat s lidmi. Takže odešel k nádvorní partı do továrny 
a pozdıji na pilu ve Štıpanicích. On, ħlovık se vzdı-
láním! Zajímavé ale bylo, že ani babiħka, ani on nikdy 
nebyli negativní, pesimistiħtí. K nám jako vnouħatưm 
se chovali úžasnı. Byli jsme rodina. 

�*�0Ǐ�+�&��#ć+0��1*0�'ć.&0�& ��-&*)*ƛő(҅
Tohle vše byl pro mı obrovský zdroj lásky ke Krkonoším. 
To byl rod, kde se chodilo na východ slunce na Snıžku. 
Opravdu trpıli, když nám Nımci zabrali republiku. A za-
jímavá vıc… Po válce pƔišel mưj dıda s babiħkou na 
Míseħky, mıli tam tehdy známé. Kolem stály domy po 
vysídlených Nımcích. Mohli si vzít, co chtıli. Ale oni si 
nic nevzali, nechtıli to. „To by nebylo požehnané,“ Ɣekli. 

Pak jsem mıl druhou babiħku ze Stromkovic. Žila ho-
rami úplnı jinak. Babiħka byla skromná, šetrná. Tam 
se muselo poƔád „dılaơ“ a muselo se na všem „šetƔiơ“.
Vıtšina lidí vnímá Krkonoše hlavnı jako hƔebeny. Ale 
od Jilemnice k Poniklé je to malebný kraj kopeħkư, zá-
koutí. Tady žije duch hor. Když získáš touhu ho objevo-
vat, tak se ti bohatı odmıní. 

KoƔeny Tvé rodiny jsou tedy v té ħeské ħásti Krko-
Җ)*ƛ҂�Ǐ ҈
Krkonoše nebyly jen nımecké. SamozƔejmı tu byla 
pomırnı rozsáhlá ħeská oblast. 

Mưj dıda byl na handlu v Rokytnici. Umıl spisovnou 
nımħinu, ale také znal i místní náƔeħí. Wasto musel 
pƔekládat Nımcưm „z kraje“ a místním Nımcưm, aby 
se domluvili. To byl ten dıda, co pak mıl v Jilemnici 
velkoobchod. Horáci k nim jezdili na podzim a zásobo-
vali se pƔed zimou. Kupovali mouku, cukr, vše, co po-
tƔebovali. Tehdy to v obchodı nebylo jako dnes. Museli 
se zákazníkem také vlídnı promluvit. Ochota a vstƔíc-
nost patƔily k základưm obchodu. 

Obħas ta ochota pưsobila vtipné pƔíhody. Dıda vzpo-
mínal, jak prababiħka jen tak ze slušnosti pƔi louħení 
povídala zákazníkovi: „Tak pƔijeĩte k nám do Jilemni-
ce na pouơ.“ A oni skuteħnı pƔijeli, ale k praprarodiħưm 
o pouti na obıd. Jako správní podnikatelé ani nemrk-
li a pozvali je ke stolu. Dnes by se to už nemohlo stát. 
Lidi jsou uzavƔenıjší... 

Nesmılo se stát, že nıco na krámı nebylo. Ne-exis-
tovalo Ɣíci „nemáme“. Když už se to stalo, tak pƔíruħí 
bıžel a nıkde v nejbližším obchodı to za jakoukoli 
cenu sehnal. Prostı zákazník musel dostat své. To-
též Ɣíkal pan Bartoníħek ve Vysokém: „Zákazník mu-
sel odcházet spokojený.“ To by mıli na školách ty 
prodavaħe uħit. Dnes pƔijdete do krámu a nıkde tı 
ani nepozdraví. 

A teĩ, Honzo, jedna zásadní otázka ode mne jako na-
plaveného Vrchlabáka na Tebe, rodilého Jilemniħć&�҅�
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nický kopec? 
Rozhledna je jilemnická, postavil ji hrabı Jan roku 
1892. Odjakživa se válħilo o Žalý – Vrchlabí s Jilemnicí. 
Dnes se mi nezdá tak dưležité, komu vlastnı pat-
Ɣí. Já myslím, že Jilemniħáci i Vrchlabáci ho mají jako 
nejħastıjší cíl svých výletư. Já každé ráno vidím Žalý 
z koupelny. Jeho tvar je tak charakteristický, že je to 
prostı jedna z dominant. Kdyby se mıl dılat erb zá-
padních Krkonoš, tak bychom museli uvažovat, jest-
li Kotel nebo Žalý nebo Zlaté návrší, protože to jsou 
nádherné kulisy. Proħ asi Kaván tento kout tolikrát 
maloval? Jeden z jeho obrazư se jmenuje Frantova ná-
ladiħka a je tam Kotel a Zlaté návrší. To hezky vyjadƔu-
je jeho a vlastnı i náš vztah. 

A kolikrát jsi na Kotli byl Ty?
To nevím, ale víš, co mı vždy konsternovalo? Kotel-
ní jámy! Je to jako pohled do útrob hor! Ale nád-
herný. Zase úplnı jiná podoba Krkonoš. Jámy mají 
opravdu úžasnou atmosféru, Ɣekl bych, že témıƔ 
velehorskou. 

�Ǐ� %.( �5(ő)$'$��Ɣívıjší odlišnost západních Krko-
noš. PƔetrvává to?
Urħitı. Vezmi si tƔeba Poniklou. Mají tam vynikají-
cího starostu. Co z té vesnice udılal, jak je to kul-
turní vesnice. DƔíve vesnice byly velmi kulturní. 
Z našeho pohledu byla ta kultura naivní, když ovšem 
pominu muziku. Ta mıla ħasto vynikající úroveů. 
Do jisté míry to byla nezbytnost. Dnes máme tele-
vizi, satelity, kabelovky, internet. Oni tehdy nemı-
li nic, co nás dnes rozptyluje. Díky tomu se mohli 
(a museli) víc sžívat, stmelovat, mıli spolky, ochot-
níky… Navzájem se potƔebovali.

Vysvıtli mi jednu vıc. Když tu v roce 1772 byla císaƔ-
ská komise, tehdy tady byl hladomor, tak konstatovala, 
že lidé jsou tu srdeħnıjší a pracovitıjší než ve vnitroze-
mí, pƔitom bych ħekal opak, protože byli udƔení. Když 
se v roce 1833 blížila obrovská cholera, vyslali ze zám-
ku všem obcím obıžník, aby v tıchto tıžkých dobách 

nezapomínali na chudé a nejchudší. A hned konstatu-
jí, že se to ale témıƔ všude praktikuje. V úƔedním lejstru 
konstatují, že lidé jsou k sobı vstƔícní! Mám rád takové 
drobné postƔehy. Prostı se tu víc asi potƔebovali, jak to 
tak na horách bývá. Tady si jeden nemohl moc hrát só-
lovou hru. Sedlák se musel bavit se svým sousedem, 
i když tƔeba zrovna nechtıl. Takže rozdíl mezi vnitroze-
mím tady urħitı byl. 

Moje stromkovická babiħka ještı mluvila „kerko-
nošsky“. To je další velké téma – krkonošské náƔeħí. 
V dobách, kdy jsem vyrưstal, bylo ještı živé. Babiħ-
ka opravdu Ɣíkala „dáơ, semliơ, udılaơ kafi štı, berno-
žiơ“. Dneska dialekt už skoro nikdo nezná. Tenkrát mi 
to pƔipadalo docela samozƔejmé. Kdybych mıl babiħ-
ku dneska k dispozici, tak bych z ní toho hodnı vytı-
žil. I ten zpưsob jejího života byl samozƔejmı úplnı 
jiný. Pro mı to je taková sonda do Stromkovic. PatƔily 
k tım nejchudším obcím v okolí. PƔitom je to tak krás-
ný kout. Vzpomínám si, jak jsme tam natáħeli u kapliħ-
ky Toulavou kameru, vtom pƔišla stará paní, v pƔedjaƔí, 
byly tam ještı zbytky snıhu. Ona se tam dole myla, po-
vídala: „No to já musím, víte proħ? No protože se Ɣíká, 
že kdo sem zajde a omyje si obliħej vodou, tak ten rok 
ještı nezemƔe.“ To je krásné. 

Honzo, chodíš stále po horách. Sleduješ dıní, máš 
*�./0+�5&0ƛ )į#*�(0Ǐ ҁ���&�. ��$�1'�./)ı dnes jeví 
Krkonoše? 
Já bych Ɣekl, že je nevnímám jako pohoƔí. Krásné mís-
to zưstane krásným místem, aơ je kdekoli. O tom nemá 
smysl diskutovat. Dneska se to diferencuje v tom, jak 
k tomu která obec pƔistupuje. Jsou obce, napƔíklad ta 
Poniklá, Harrachov, kde vıdí, co chtıjí, ale také vıdí, 
že na tom musí pracovat. Takové obce dnes vzkvétají. 

Jiné jsou mrtvé, nedokážou si toho vážit. A pak jsou 
takové, které chtıjí dopƔedu, ale úplnı pƔesnı nevı-
dí, jak na to. Snaží se být svıtové. Je to takové sno-
bské, nechápou, že cesta ke svıtovosti vede právı 
pƔes rázovitost Krkonoš. Panují tady dost velké dis-
proporce, ale mám pocit, že se situace zlepšuje.

„PƔitom kde na tak malém území najdeš tolik krás? 
Krkonoše jsou nádherné, aơ jsou to lesy, hƔebeny, mısta 
ħi vesnice. Všude, kam se podíváš, je nıco krásného.“
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PƔitom kde na tak malém území najdeš tolik krás? Kr-
konoše jsou nádherné, aơ jsou to lesy, hƔebeny, mıs-
ta ħi vesnice. Všude, kam se podíváš, je nıco krásného. 
Ta koncentrace krásy je tady opravdu naprosto mimo-
Ɣádná. TƔeba si vezmi ty výhledy. Z jednoho místa vidíš 
Kotel, Zlaté návrší, Labský dưl, vodopády, Violík, Snıž-
né jámy, máš nádherné výhledy do vnitrozemí... já ne-
budu vše vyjmenovávat. Je to unikátní. Krkonoše jsou 
jedním ze symbolư ħeské krajiny a vlastnı celé zemı. 
Jinak bychom je nemıli na Alšových lunetách v Národ-
ním divadle. A po léta o to peħuje i Správa KRNAP, na to 
bychom nemıli zapomínat.

Už jsem toho dost zažil a mưžu Ɣíct, že se Správa 
opravdu dobƔe stará. Já tƔeba pamatuju už dobu Ɣe-
ditele Svobody. Aơ si Ɣíká, kdo chce co chce, tak i za 
nıj se na tehdejší dobu udılalo množství práce. Slý-
chám to i z mnoha jiných úst. Je kritizovaný jeho sys-
tém správy organizace. Kdo té práci trochu rozumí, 
tak ħasto Ɣíká – nebyl bez chyby, ale udılal mnoho. 
Mıl tehdy velmi omezený prostor a umıl ho maximál-
nı využít. Získal si respekt. Já na nıj vzpomínám rád, 
právı proto, že jsem zaħínal tehdy jako zamıstnanec 
mısta, a to pro mı byly docela galeje. Když jsme pak 
jako muzeum pƔešli pod Správu Krkonošského ná-
rodního parku, tak jsem najednou cítil, že je to všech-
no volnıjší, svobodnıjší, ale že je tam i zájem nıco 
dılat. To se nedalo srovnat. 

Kdy jsi vlastnı pƔišel na Správu? 
1. kvıtna 1979. Mezi mnou a ħástí tehdejšího vedení 
mısta Jilemnice vznikla tvrdá averze. Dokonce jsem 
podal výpovıĩ, že tu za tıchto podmínek nechci být. 
Neustále se totiž jenom mluvilo o tom, že tu bude ly-
žaƔská expozice. Pak nıkdo napsal do novin, že se 
poƔád jen mele o lyžaƔské expozici a že jsou tu bed-
ny materiálu, které tu leží a chátrají, a nic se nedı-
je. Nıkdo si myslel, že jsem to inicioval já, ale nebylo 
tomu tak. Na druhou stranu je pravda, že se o tom 
tehdy jen mluvilo a skutek utek. Tady se nepƔipravilo 
nic. V novinách psali sice o plných bednách, ale tady 
nebylo pro tu expozici skoro nic. Mısto do toho ne-
chtılo vưbec jít, nechtılo si komplikovat život. 

Tehdejší pƔedseda národního výboru o mnı prohlá-
sil, že jsem megaloman. Když jsme pak pƔešli pod 
KRNAP, v tom si cením JiƔího Svobodu, tak se zaħa-
la hledat cesta a záhy pƔinesla první ovoce. Zaħa-
li jsme pƔipravovat scénáƔ pro lyžaƔskou expozici. 
Nebylo to jednoduché, protože jsme nemıli žádný 
mustr. Nemohli jsme se zajet podívat na žádné slav-
né expozice. Dılali jsme to s Mílou Bartošem. Myslím, 
že ta první expozice byla na tehdejší pomıry dobrá 
a prưkopnická. 

Pak pƔišel rok 1989 a my jsme mohli zase zaħít mluvit 
o hrabıti Harrachovi. Za minulého režimu se o nım 
nesmılo témıƔ psát. Všimni si tƔeba fi lmu Krako-
noš a lyžníci. Já ho mám rád, ale hrabı tam neumí 
poƔádnı ħesky. PƔitom Jan Nepomuk hovoƔil krás-
nı ħesky, ħeštinu považoval za svou mateƔštinu. Když 
už byl v pƔíbıhu pan hrabı, tak na nım muselo být 
nıco smıšného, proto alespoů mluvil lámanou ħešti-
nou… Do té doby byl Harrach zastoupený v jilemnic-
kém muzeu jen tím, že tam byl vystaven jeden jeho 
portrét s informací, že pƔivezl do Krkonoš první lyže 
(což ovšem není pravda). To bylo v podstatı všech-
no. Já jsem se o nıj zaħal zajímat a postupnı se za-
ħalo vynoƔovat úžasné a milé pƔekvapení. To pátrání 
bylo obrovské dobrodružství. Ještı jsem zažil i lidi, 
kteƔí dokonce starého pana hrabıte pamatovali. Ješ-
tı žili ti, co pamatovali kuchaƔku, sloužící i úƔední-

ky. Já jsem se od nich dozvıdıl mnohé o posledním 
Harrachovi, také o Ottovi a jak to tady dƔíve chodilo. 
To bylo k nezaplacení. Tehdy jsem si dılal poznámky 
a ukládal do své pamıti, což se pak samozƔejmı ho-
dilo. PƔekvapením bylo, že jsem tƔeba našel list, kdy 
se gestapo staví velmi negativnı proti Janu Nepomu-
kovi Antonínovi. NevıƔili mu. On pak musel pod ná-
tlakem prodat sklárnu hluboko pod cenou. Dosadili 
mu sem centrálního Ɣeditele, Ɣíšského Nımce, aby to 
bylo pod dohledem. Když správce po roce zemƔel, tak 
hrabı Jan, protože mıl Ɣíšské obħanství, Ɣekl, že se do 
ħela správy velkostatku postaví sám. Po válce tak Ha-
rrachové o všechno pƔišli. Nejsem žádný jeho obháj-
ce, jenom Ɣíkám, aơ hodí kamenem, kdo je bez viny. 

„Nemám rád, když se dnes nadává na pomıry. Babiħka 
vždy Ɣíkala: „Kdo nezažil první válku, neví, co je hlad!“
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Kdyby se dnes ráno Jan Nepomuk hrabı Harrach 
probudil, vstal ze své hrabıcí postele a rozhlédl se, 
co by asi tak Ɣíkal? 
No, to by asi bylo hodnı zajímavé, urħitı by spoustu 
vıcí uvítal. Vyšší životní úroveů, o to mu šlo, to by se 
mu asi hodnı líbilo. Líbilo by se mu, že se o hory peħu-
je, že se tolik rozvinula ochrana pƔírody. Nevím, jakým 
zpưsobem by vnímal mezilidské vztahy. Asi by ho trápi-

lo, že nıkteƔí místní podnikatelé, kterým Krkonoše dá-
vají obživu, nemají potƔebu to horám oplatit. Pro nıho 
to byl takový vnitƔní morální pƔíkaz. Urħitı by tu ale na-
šel spoustu zajímavých lidí. Myslím, že by byl spoko-
jený, kdyby dnes vidıl Jilemnici, Vrchlabí. Kolik práce 
se udılalo. Ale znovu Ɣíkám, v tıch vztahových vıcech 
by asi byl trochu nešơastný. Cesta dopƔedu mưže vést 
jen pƔes spolupráci a dobré mezilidské vztahy. A tady 
máme ještı nejednu rezervu.

My pƔece nežijeme v dobı, která by byla nejhorší. Když 
se mı nıkdo ptá, ve které dobı bych jako historik chtıl 
žít, tak vždy Ɣíkám, že v naší. Já bych se do minulos-
ti strašnı rád podíval, to ano, ale žít bych tam nechtıl. 
Oproti tomu, co tu lidi mıli pƔed sto lety, tak my si ži-
jeme v nepƔedstavitelném blahobytu. Jestliže si dnes 
nıkdo idealizuje první republiku, ano, ona byla svo-
bodná, demokratická a nikdo tı pro názor nezavƔel, 

ale na druhou stranu, jaká tehdy byla životní úroveů? 
My jsme trochu ovlivnıní i starými fi lmy pro pamıtní-
ky, kde to všechno vypadá krásnı, inu barrandovské 
ateliéry, ale život bıžných lidí tak úplnı idylický nebyl.
 
Hrabı Harrach by byl docela rád, že se mu staráme 
o jeho objekty. Urħitı by ho potıšilo, že tu máme Ha-
rrachovu cestu. Mıl by radost, kolik lidí dnes chodí na 

rozhlednu na Žalý. Mıl by obrovskou radost, kdyby vi-
dıl, co dnes znamená zimní sezona. Jeho pƔínos totiž 
není jen v tom, že pƔivezl lyže. On je tu nechal vyrábıt. 
Podporoval turistické i sportovní lyžování, zdejší klub, 
dodával ceny vítızưm. Ten základní pocit by byl urħi-
tı pozitivní. Zase zpátky k tımi mezilidským vztahưm, 
možná by byl pƔekvapený tím, že když dƔíve pƔijeli lidi 
do Krkonoš, úplnı cizí lidi, tak ħasto pak odjíždıli jako 
kamarádi. Dneska když se zeptám, s kým tam bydlí-
te, tak slyším jen: „Jé, to já vưbec nevím.“ Asi by tıžko 
chápal, proħ spolu lidi tak málo komunikují. Tıšilo by 
ho, že Evropa je propojena skrz Evropskou unii. Když si 
pƔeħteš jeho známý spis Spása Rakouska, on tam nıco 
takového navrhuje: „Cesta dopƔedu vede jedinı pƔes 
spolupráci a usmíƔení v celé Evropı...“ Nacionalismus, 
nenávist považoval za cestu do pekel. Dneska držíme 
spolu pohromadı a vcelku nám to jde, z tohoto by byl 
urħitı nadšen.

„Cesta dopƔedu vede jedinı pƔes spolupráci 
a usmíƔení v celé Evropı...“
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Rozhovor s dlouholetou provozo-
vatelkou tradiħního schroniska 
Pod �abskim Szczytem paní 
Elǐbietou Maciejowskou vznikl 
v centru environmentálního vzdı-
lávání v Karpaczi, kam za námi 
paní Ela – jinak se jí tu neƔekne – 
ochotnı pƔijela. Nyní žije v Jelení 
HoƔe, kde si po létech strávených 
v horách užívá zaslouženého kom-
fortu mıstského bydlení. Na „svoji“ 
boudu, které pro Polský turistický 
a vlastivıdný klub (PTTK) vládla 
pevnou rukou a srdcem na dlani, 
se vrací za svým synem, jemuž 
pƔedala správcovské žezlo.  

Jana TesaƔová

Kudy se ubírala Vaše cesta z hlavního polského mısta do 
pohraniħních hor?
Mưj táta byl voják a pracoval ve Varšavı. V jednu chvíli 
se ale rozhodl, že už mu Varšava nevyhovuje, a tak jsme se 
stıhovali do Jelení Hory, kde dál pracoval v armádı. Když 
jsem skonħila školu, na další studia už nebylo, žili jsme 
skromnı. A tak jsem nastoupila do práce v bance, kde 
jsem se poznala se svým budoucím mužem. Ten pak zaħal 
pracovat v PTTK a jezdil kontrolovat boudy, co je kde po-
tƔeba spravit a tak. Když byl Pod �abskim Szczytem, do-
zvıdıl se, že tehdejší provozovatelé odtamtud chtıjí asi 
po tƔech mısících odejít. PƔišel pak domư s návrhem, že 
bychom se boudy mohli ujmout. Psal se kvıten roku 1980 
a moje rodina je na boudı dodnes. 

ELþBIETA 
MACIEJOWSKÁ

boudaƔka
* 1954
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Trávila jste v horách dıtství?
V Jelení HoƔe, tam jsme bydleli a mıli jsme blíz-
ko do lesa, k Ɣece… Ze školních let znám Karpacz, 
ale nejvíc jsem po horách zaħala chodit, až když 
jsme zaħali hospodaƔit na �abském. Odtamtud na 
Snıžku a zpátky. Âekla bych, že jsem do nich ne-
byla blázen ve smyslu „hory, hory hory“. Ale jako 
správcová na boudı jsem hory musela poznat 
a nejen okolí, ale i Jizerské hory, abych umıla li-
dem poradit. 

��Ǐ$'��%./ �)ıkdy takové setkání, které se Vám natr-
valo zarylo do pamıti? 
PƔedevším jsem si vždycky cenila vztahu s goprov-
ci – naší horskou službou (GOPR). Nemıli vlastní 
služebnu, a tak v zimı bývali dva týdny u nás. Tak 
jsem postupnı poznala Ɣadu skvılých lidí, nıkte-
Ɣí z nich už bohužel nejsou mezi námi. A pak jsem 
se dennı setkávala s turisty. Vzpomínám na jed-
noho pána, který mi Ɣíkal, že u nás pƔed ħtyƔiceti 
lety poznal svoji ženu. Boudou prošla dlouhá Ɣád-
ka lidí a nıkteƔí se k nám po dlouhá léta vracejí. 
�abski má svou atmosféru, dlouhá léta byla bez 

proudu, teplé vody i bez pƔíjezdové cesty, a tak si 
sem nacházela cestu specifická sorta lidí. První 
auto, které tam vyjelo, byl ruský UAZ. Vzpomínám, 
jak mưj mladší syn Bartoszek spokojenı spal, za-
tímco to auto šplhalo po kamení. Když dıti cho-
dily do školy, bydlely u babiħky v Jelení HoƔe a za 
námi jezdily na prázdniny. Jak vyrưstaly, zaħaly 
nám pomáhat a mladší Bartosz teĩ boudu provo-
zuje po mnı.

PƔed dvaceti lety jsem u Vás pƔi jednom pƔechodu 
Krkonoš taky pƔespávala, ale ne v hlavní budovı.
Ano, máme dvı budovy, Ɣíkáme jim Malá a Velká. 
V Malé jsou dvoulưžkové turistické pokoje, teĩ ne-
dávno zrekonstruované. Ale žádný hotel, prostı bou-
da. Postele máme starší, ale masivní dƔevıné. Lidi 
k nám jezdí právı pro tu atmosféru. Ti, co hledají ho-
tel, už podruhé nepƔijedou. A nıkteƔí pƔijíždıjí pravi-
delnı už desetiletí.

��&�14+���'4��-&*)*ƛ ҂�&�4Ǐ�%./ �)���abski nastoupila?
Do pưlky svahu u boudy rostl smrk, pak už bylo ka-
mení. Turisti byli jiní, než jsou bohužel dnes. Byli to 
lidi, kteƔí po horách opravdu chodili a správnı vní-
mali tu atmosféru. Chodili v adidaskách nebo tramp-
kách s bágly a spacáky. Když se ubytovali, veħer co 
veħer se potkávali ve spoleħenské místnosti. V krbu 
hoƔel oheů a vždycky se našel nıjaký kytarista. Agre-
gátem jsme svítili jen do deseti do veħera, pak byla 
tma. Ale i ta mıla své kouzlo, pokud se nerozhosti-
la, zatímco jste sedıli na záchodı. To se pak po bou-
dı chodilo po hmatu. Dnes už skupinky s kytarami po 
horách nechodí, lidé jsou mnohem nároħnıjší a mu-
sím Ɣíct, že i nepoƔádnıjší. Tím nemyslím jen v bou-
dı, ale i po horách. Není jim za tıžko nechat po sobı 
binec. Jednou nám po sobı jeden manželský pár ne-
chal neskuteħný ħurbes, odpadky a všemožné vıci 
poházené po pokoji, vħetnı košile. Zanedlouho se 
pro ni pán vrátil a jedna z kolegyů na nıj vyrukova-
la, že takhle to u nás nefunguje. Pán zħervenal jak 
Ɣepa, ale byl u toho dost hrubý, tak jsem mu Ɣekla, 
že je u nás naposled. Takhle se u nás fungovalo, a tak 
k nám cestu nacházeli opravdu dobƔí lidi. A jiné lidi je 

tƔeba uħit celý život. Na druhou stranu, když mı host 
o nıco požádá, nevyhovím mu jen proto, že nemưžu. 
Existence boudy na lidech závisí. 

Kam se chodíte oklepat z tıch nároħnıjších náv-
štıvníkư?
Ke Snıžným jezírkưm (Ènieǎne Stawki). To je jedno 
z mých oblíbených míst, nejpıknıjší zákoutí a navíc je po 
ruce. SamozƔejmı, když tam nejsou lidi, ale i takové dny 
po sezonı jsou. Kousek od boudy na polské stranı je Lab-
ská jáma, tam je taky krásnı. DƔíve tu všude byly samé 
smrky, teĩ se mezi nimi prodírají listnáħe a letos všude 
krásnı ħervenı svítily jeƔabiny, jak jich bylo hodnı. 

��&��*0���!0)"0% �/ ĩ?
Vıtšina návštıvníkư jsou Poláci. Teĩ na podzim mı pƔe-
kvapil jeden den – 28. Ɣíjna – kdy jsme mıli plnou re-
stauraci Wechư, kterých jindy chodí pomálu. Když jsem 
se ptala, Ɣekli mi, že je v Wesku svátek. Od nich taky 

„Turisti byli jiní, než jsou bohužel dnes. Byli to lidi, kteƔí po 
horách opravdu chodili a správnı vnímali tu atmosféru.“
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znám slovo palaħinky, u nás jsou to naleƙniki. Na ty se 
na �abski chodí, to je naše specialita. Jinak máme kaž-
dý den v nabídce pıt polévek, protože co je lepšího než 
miska horké polévky. Wlovık se ohƔeje a nepƔejí. Bou-
du teĩ vede mưj syn Bartek, já už jsem jen poradce. Dál 
spadáme pod sudetské hotely, což je divize PTTK.     

Kdo je pro Vás nejvıtší krkonošskou osobností?
Vzpomínám z dıtství na jednoho myslivce, který mı 

uħil na lyžích. Taky na jednoho turistického prưvodce, 
to už je starší pán. Jména si už hưƔ vybavuji, ale vzpo-
mínám na spoustu lidí, které mám s horami spojené. 
DobƔe si pamatuju lidi, kteƔí u nás kdy byli – tváƔe ne-
zapomínám. Vždycky jsem si pamatovala, kdo si na 
kdy rezervoval pokoj, to jsem si nikdy nemusela zna-
menat. Hory pro mı nejsou jeden ħlovık, ale všichni ti 
lidi, které potkávám. 

�/ -Ǉ�+*#' ��)��#*-4�1 ��ć.�141*'ć1ć�+*�$/҂� Ǐ � . �
vracíte domư? 
Když jsem byla v kraji, kde bylo placato až bıda, po-
každé jsem se nedoħkavı tıšila, až budu zase na ho-
rách. A když jsme se odkudkoli vraceli do Jelení Hory, 
mıla jsem radost, že je už zase vidím. Když jsem byla 
ve Švýcarsku, to nadšení z hor se mi úplnı nedostavo-
valo. No co, další hory, jen o kousek vyšší, ale já v jed-
nıch žiju. Hory jako hory. Kousek od Slezských Teplic 
je místo, odkud je vidıt celé panorama Krkonoš, jak 

jsou obrovské a výjimeħné. Moc ráda mám pohled 
na Snıžné jámy od SkláƔské Poruby, odkud se zda-
jí na dosah ruky. 

Prý moc ráda ħ/ / ҂�&/ -į��ő'*�+*1�Ǐ0% / �5��+-�1į�
krkonošské?
Wtu hodnı biografi e. O Krkonoších mám taky hodnı 
knih, nıkteré i s vınováním od autorư. Teĩ jsem ħetla 
detektivku ��#-*)$.&*ʠ�&/ŷ- �)$ (� z prostƔedí hotelu 

nad Snıžnými jámami. Autor tam vzpomínal na �ab-
ski a na Halu Szrenickou. Dvı tradiħní boudy. O schro-
nisku Pod �abskim Szczytem psal, že to zprvu byl jen 
pastýƔský pƔístƔešek a kolem se pásly krávy. Teĩ hod-
nı letí obrázky bud, jak vypadaly pƔed válkou, a staré 
pohlednice. Vaše Správa nedávno vydala knížku o kr-
konošských boudách, kde se píše, že boudy provozo-
val jeden rod z generace na generaci. O titul nejstarší 
boudy v polských Karkonoszích se pƔetahujeme se Sa-
motniou – oni tvrdí, že nejstarší je jejich bouda, já jsem 
ħetla, že ta naše. 

Krkonošský národní park letos oslaví 60 let od své-
#*�5�'*Ǐ )ő҂��#� / �(0�)ıco popƔát?
Vy jste o ħtyƔi roky mladší než my, než KPN. PƔeju mu, 
aby pƔetrval a aby bylo víc stromư. Za ta léta, co jsem 
na horách, jsem se pƔesvıdħila, že park peħuje o pƔí-
rodu dobƔe a není co kritizovat. Máte krásné cesty, tak 
snad aby byli turisti slušní nebo jich bylo míů.  

„Za ta léta, co jsem na horách, jsem se pƔesvıdħila, 
že park peħuje o pƔírodu dobƔe a není co kritizovat.“
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Do Karkonoského Parku Narodowé-
ho smıjí vıtší skupiny návštıvníkư 
pouze s prưvodcem. Troufám si 
tvrdit, že není prưvodce, který by 
neznal energií sršícího Andrzeje 
Mateusiaka. Aby taky ne, když se 
dlouhodobı podílí na školeních 
polských prưvodcư a jako zna-
lec ħeské strany hor frekventanty 
dvouletého prưvodcovského kurzu 
podrobuje návštıvám Wech a zaklá-
dá si na porozumıní pƔírodı i his-
torii obou stran hor. S rozšafností 
sobı vlastní mi v úvodu rozhovoru 
vedeného v právı dokonħovaném 
sídle Správy Karkonoského Parku 
Narodowého v Sobieszówı nabídl 
tykání. „Žádný pan, prostı Andrzej.“

Jana TesaƔová

Kudy se Andrzej z Kladské kotliny dostal do Krkonoš? 
Tam, kde jsem se narodil, jsem žil jen dva roky, takže si toho 
z dıtství tam mnoho nepamatuju, ale pozdıji v dospılosti 
jsem našel dưm, ve kterém jsme žili. Pak jsem krátce byd-
lel v Kowarech, mưj otec pracoval v uranovém dole a bydleli 
jsme tam, kde se zrovna kopalo. Když dưl u Kowar zavƔe-
li, stıhovali jsme se do Lubomierze. Tam jsem prožil dıt-
ství a tam jsem také vyrostl. Po svatbı jsem bydlel v Jelení 
HoƔe, pak zase v Jagniatkówı, až jsem zakotvil v Kowarech, 
kde žiju doteĩ. Moje cesta do Krkonoš zaħala už na základní 

ANDRZEJ 
MATEUSIAK

prưvodce PTTK
* 1955
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škole. Vzpomínám na úplnı první školní výlet, kdy 
jsme jeli autobusem do Jelení Hory, šli jsme na hrad 
Chojnik a koukali do kraje. Pak koneħnı následovaly 
pochodové výlety do hor. Když jsem byl na stƔední ško-
le, to už výletư do Krkonoš pƔibylo, i když jsme se spíše 
domlouvali se spolužáky, než že by pro nás nıco orga-
nizovala škola. 

Pamatuješ si na nıjakou osobnost, která Ti z té doby 
utkvıla v hlavı?
Na stƔední jsme mıli staršího profesora, který uħil chemii 
a organizoval v létı vycházky a zájezdy. Zjistili jsme, že má 
neskuteħné znalosti. Pro nás to byl staƔeħek, nám bylo 
osmnáct, jemu pƔes padesát. Ale v porovnání s námi… 
Jmenoval se Jan Naumik. To on do nás zasel první, i když 
zatím mladicky povrchní, povıdomí o Krkonoších. 

V roce osmdesát jsem zaħal pracovat na technickém 
oddılení PTTK (Polský turisticko-vlastivıdný spolek). 
Takže jsem Krkonoše zaħal poznávat skrz boudy pat-
Ɣící spolku. Každý objekt dodnes znám od kuchynı po 
kotelnu, jak funguje. V té dobı se ħasto mınili nájem-
ci, takže jsem v jednom kuse jezdil po inventurách. Ko-
lik máme noħních stolkư, lžiħek v kuchyni.

�*�%.$�/4��*0�4�&*'$&-ć/�5)�'�'į+ �) Ǐ�)*1Ǉ�)ć% (� ҈
PƔesnı. NejdƔív to byly jen krkonošské boudy, ale pak jsem 
zaħal pracovat na Ɣeditelství v Jelení HoƔe, takže se k tomu 
pƔidaly další objekty v celém Dolním Slezsku – znám 
všechny boudy v Sudetech, které patƔí PTTK, od stƔechy po 

sklep. Tou dobou už jsem v PTTK nıjakou dobu pracoval, 
poznal jsem prưvodce, navíc bylo v Polsku dusno a bída, 
chybıly nıkteré potraviny, pƔesto byla mezi lidmi dobrá 
nálada. Debatovalo se, setkávali jsme se, popíjeli. 

Spoleħný nepƔő/ '�./( '0% �'$�$҂�Ǐ ҈
Tím nepƔítelem byl systém. Tehdy jsem se seznámil 
s prưvodci PTTK, s nıkterými blíže, s nıkterými ménı. 
A do toho jsem napasoval další svoji zálibu, kajaky. V prá-
ci jsem s kolegou sedıl v takové propojené dvoukancelá-
Ɣi a on mı do toho vemluvil. Nechtılo se mi, ale nedlouho 
poté jsme vyjeli splouvat Dunajec v Pieninském národním 
parku na pomezí Polska a Slovenska. Mıli jsme skládací 

kajaky – skelet byl dƔevıný a pak se na to natáhl takový 
gumový futrál. Jelo nás asi dvacet autobusem, kde neby-
ly sedaħky a byly tam poskládané ty kajaky. Dojeli jsme 
na místo a celé ħtyƔi dny pršelo, už po dvou dnech byly 
všechny matrace, spacáky, obleħení, vybavení durch. To 
jsem odstonal už v tom kajaku. Pak pƔišly výjezdy na ly-
žích, setkání turistư a koneħnı kontakt s prưvodci – hor-
skými vưdci PTTK. O organizaħní struktuƔe PTTK je takový 
vtip: V rádiu Svobodná Evropa za minulého režimu podá-
vali pravdivé informace o dıní u nás i ve svıtı, ale nikdy 
o PTTK. Proħ? Protože nedokázali rozklíħovat jeho orga-
nizaħní strukturu. Je to mnohem rozsáhlejší organizace 
než Klub ħeských turistư, spíš asi jako Sokol. Má ohrom-
ný majetek po celém Polsku, kdysi více než 150 rưzných 
hotelư a bud. A tak se dılí na ekonomickou a terénní ħást 
a pak rưzná oddılení, komise, okruhy… Od zaħátku to 
podléhalo centrále ve Varšavı, ale co Varšava vıdıla, jak 
se to dılá v Krkonoších. Pak zase bylo Ɣízení na úrovni 
krajư a to se mınilo co pıt let.

�4�0Ǐ�%.$��) .�5)�'� (�+*(ırư a struktur.
Za tu dobu, co jsem u PTTK, jsem zažil snad všechna 
uspoƔádání. Dobu jsem pracoval jako nákupħí materi-
álu. „PotƔebujeme roury, Andrzeji, sežeů roury“, jindy 
to zase byl plech na stƔechy… 

��4Ǐ� %. (� . � +Ɣipravovala na rozhovor, pƔeħetla 
jsem si o Tobı҂�Ǐ �%.$�5)�' ��� ' )*#*-.&į�&*/'$)4ҁ
Protože to je moje domovská oblast. A vedoucí dobro-
volnické sekce Andrzej Strycharczyk mı uvrtal do kur-

zu pro prưvodce. Prý když znám terén, lidi, problémy, 
dılám diskotéky a umím mluvit, tak se mám zapsat. 
Tak jsem šel a stal jsem se prưvodcem a sbíral znalosti 
z knih a pƔednášek. Nakonec to skonħilo tak, že ty kur-
zy organizuju já a školím nové prưvodce. Teĩ už bıží 
jedenáctý kurz. Budoucí prưvodce se musí dva roky 
vzdılávat, složit zkoušku a pak získá akreditaci mini-
sterstva. No a s tím vším jsou svázané první kontakty 
s Karkonoským Parkem Narodowým, jeho pƔedešlý-
mi Ɣediteli – tehdy to byl páni Szafran a pak Mochola, 
pƔedchưdce Ɣeditele Raje. Âada zamıstnancư parku 
u nás absolvovala prưvodcovský kurz. Za ta léta už se 
známe, víme, co kdo dılá.

„Znám všechny boudy v Sudetech, 
které patƔí PTTK, od stƔechy po sklep.“
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Zkoušel jsi nıkdy spoħítat, kolik kilometrư jsi po 
#*-ć�#�) �*�ƪǏ %$�+*��-&*)*ƛő�#�)��#*�$'҈
Hodnı, možná by to byly tisíce. Ale další tisíce jsem 
projezdil. K tomu se váže pƔíhoda – hrad Chojnik je 
majetkem PTTK. Kromı Ɣady dalších akcí tam poƔá-
dáme rytíƔský turnaj. V té dobı jsme mıli k dispozici 
UAZ natƔený na oranžovo, takový byl jen jeden, tak-
že kdekoli se objevil, bylo jasné, že to jsme my. Dnes 
už se nad tím nikdo moc nepozastavuje, ale pƔed tƔi-
ceti lety to byl úkaz. U toho turnaje vystupovalo lout-
kové divadlo se spoustou rekvizit a kostýmư. Problém 
ale byl, jak je dostat nahoru na hrad, protože to neby-
lo nic pro normální auto. Nabídl jsem se, že s UAZem to 
není problém. Všechny i s vybavením jsem vyvezl na-
horu, posedıli jsme, pobyli, pƔišel veħer a zaħalo pršet. 
Dnes je ta cesta skládaná z žulových kostek, ale tehdy 
byla z velkých placákư. Bylo záƔí a neskuteħnı to klou-
zalo. Svıtla taky pƔíliš nesvítila, ale jel jsem. Místy teda 
s pootevƔenými dveƔmi, abych mohl vyskoħit, kdyby 
byl prưšvih. To jsem mıl srdce v kalhotách. Od té doby 
Ɣíkám, že v noci po horách fakt nejezdit.

Jaké máš v horách oblíbené místo, kam bys nıko-
ho rád pozval?
Kdysi jsem vzal pƔítelkyni na výlet z Karpacze do-
linou Lomniħky ke Slezskému domu a na Snıžku 
a pak ObƔím dolem do Pece pod Snıžkou. Takže 
jsme tu Snıžku mıli na oħích z dvou stran a dvı-
ma doly, protože náš u Lomniħky je trochu jiný než 
ObƔí. Tam je taky ten trkaħ, co ħerpal vodu na Snıž-
ku. To mi nedalo spát, co to znamená, protože trkat, 
to je ħesky, když do tebe koza vrazí hlavou, ale co 
to má spoleħného s tím ħerpadlem? Tak jsem hledal 
a hele: dole je nádrž, z které se ħerpá voda nahoru, 
nahoƔe je taky nádrž, ale mnohem menší, která když 
se naplní, tak se ħást vody spláchne jak na zácho-
dı a roztoħí turbínu, která pohánıla pumpu té dolní 
nádrže. Je to prosté a geniální. 

��4Ǐ�%.( �0��)ıǏ&4���#-�)$�҂�5�Ǐ$'�%.$�% ƛ/ı za totali-
ty nıjaký konfl ikt nebo nepƔíjemnou situaci?
Ono to bylo tak, že hranici stƔežili jen naši, mılo se 
za to, že Weši chtıjí utíkat k nám a ne naopak, tak-
že my jsme problém nemıli. Spíš byly takové obavy, 
aby hranici nepƔekroħily informace. Ale osobnı jsem 
nic zásadního nezažil. Taky jsme znali velitele té kte-
ré pohraniħní stráže, a když nás nıjaký voják chtıl le-
gitimovat, odvolali jsme se na nı a mıli jsme klid. To 
po boudách sedávali pánové v utajení a naslouchali, 
co kdo Ɣíká. Taky po cestách chodili v civilu, radiostani-
ci s sebou, tváƔili se tajnı, dokud jim nıkdo nezavolal. 

��&Ǉ(�5�&*' "ư z polského národního parku spolu-
pracuješ nejvíce?
Hodnı v kontaktu jsem s Ɣeditelem Andrzejem Rajem, 
protože jsme se poznali v dobı, kdy ještı neƔediteloval. 
S jeho ženou Barbarou organizujeme bıžkaƔská setká-
ní, ona kreslí loga a vưbec dılá to výtvarno. Ale tıch blíz-
ce spolupracujících kolegư je samozƔejmı mnohem víc 
– teĩ napƔíklad je pıt nebo šest pracovníkư parku prư-
vodci a dva z nich jsem vedl na kurzu pƔímo já. U vás 
jsem nıjaký ħas spolupracoval s Radkem Drahným. Na 
jedné ze spoleħných konferencí jsme domluvili vzdılá-
vání polských prưvodcư ħeskými lektory o ħeské stranı 
pohoƔí. Nıkolikrát jsme byli ve Vrchlabí, absolvovali nı-
kolik pochưzek s vašimi znalci. Mluvilo se ħesky – to je 
podle mı dưležité, když se polský prưvodce v Wechách 
dorozumí ħesky. My prưvodci jsme blázni do odznakư. 
Kolik odznakư nosíš, tolikrát jsi prưvodcem. To ale musí 
být kovový, aby zvonil a aby zasloužilý prưvodce vypa-
dal jako armádní generál. Weši nám na závır kurzu dali 
takové plastikové brože jak na šálu, ale napƔíštı už ne-
chali udılat plechové, když vidıli, že se nám to nezdálo.  

Pojĩme zabrousit do jiných vod: které umılecké 
�ő'*�. ��$�%�&*�+-1)ő�14��1ő҂�&�4Ǐ�. �Ɣekne Krkonoše?
Tadeusz Steĥ. Do Krkonoš pƔišel dost brzy po válce, umıl 
nımecky a trochu latinsky, protože dva roky studoval 
v semináƔi na knıze. Tady u nás se zaħal zajímat o tu-
ristiku, ale Ɣeknıme v praktickém smyslu, aby vydılal. 
Knih v nımħinı bylo o Krkonoších hodnı, map a prưvod-
cư taky. Rychle si to osvojil a nabyl dost vıdomostí. Psal 
knihy i samostatné ħlánky do novin, ale jeho monogra-
fi e ��-&*)*.5  z roku 1962 je naprosto výjimeħná a je to 
bible, kterou dodnes doporuħuju budoucím prưvodcưm 
jako zdroj historických informací. Nové dıjiny v ní logicky 
chybí. Skládá se z nıkolika ħástí – první je geologie, druhá 
historie a tƔetí ħást byla o souħasnosti, to už je dnes histo-
rie. Ale právı v ní byly informace o ħeské stranı hor. U vás 
byla turistika dost individuální, zato u nás frħela ta orga-
nizovaná – prưvodce, autobus, velká skupina. No a v té 
Steĥovı knize je pıkným laickým jazykem popsané vše, 
co se týká Krkonoš, proto ji dáváme ħíst zaħáteħníkưm. 
Kamkoli v Krkonoších koukneš, je o ħem mluvit.

Setkali jsme se u pƔő' Ǐ$/*./$� *.'�1� ƛ � .ć/$)� �-Җ
konošského národního parku, co bys oslavenci 
popƔál?
Osobnı si myslím, že u vás v KRNAPu na velmi vyso-
ké úrovni vzdıláváte dıti i veƔejnost. A moc vám pƔeju, 
aby se ta úroveů ještı zvyšovala a rozvíjela; a s tím se 
pojí malé pƔání našemu parku, i když nic neslaví – aby 
dosáhl vaší úrovnı. 
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„Pojĩte dál, pưjdeme ke mnı do 
ateliéru,“ Ɣíká na uvítanou vrchlabský 
malíƔ Václav Mejvald ve dveƔích 
svého domu. Stoupáme úzkými 
chodbami po mnoha schodech 
vzhưru do podkroví. Pan Mejvald 
otevírá dveƔe svého ateliéru. I kdyby 
byl ħlovık slepý a pƔehlédl to 
množství již hotových obrazư, roz-
dılaných pláten, malíƔský stojan 
a desítky tub s olejovými barva-
mi, i tak by hned poznal, že vstu-
puje do ateliéru umılce... První, 
co ucítím, jen co otevƔel dveƔe, 
je totiž pronikavá pƔíjemná vưnı 
olejových barev, Ɣedidel a lakư.

Radek Drahný

To jsou Umtonky, viĩte? 
Jo. Ty mi posílají z Dıħína.

Olejem jste maloval od zaħátku?
Od sedmé tƔídy jsem o prázdninách dılal v papírnı. To se ne-
smılo. Dıti nesmıly být zamıstnané, ale nıjak se to udılalo 
a já jsem dostával 520 korun – za nı jsem si koupil barvy Má-
nesky a štıtce. Tam byly takové rưzné lahviħky, ale já jsem vư-
bec nevıdıl, jak se to míchá. Jen jsem k tomu ħuchal, jak to 
voní. Tam už mı to nadchlo. Zaħínal jsem anilinkama. Nej-
lacinıjší barvy, které existují. Ale musíte mít hodnı bılo-
by. To i dnes, prostı bıloba je pro malíƔe základ. Bez ní nic 
neudıláte. Dneska je to nıco fantastického – když mi nıco chy-
bí, napíšu si do Dıħína a za dva dny mám barvy Umtonky doma.

VÁCLAV
MEJVALD

malíƔ
* 1946

27
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Vy jste se o malíƔ./1ő�0Ǐ�5�%ő(�'�*���ıtství...
...že by nıjak intenzivnı, to ne. Já jsem mıl bratra, byl 
o dva roky starší, a my jsme spolu soutıžili – prali jsme 
se a tak. A taky kdo co líp namaluje. Malovali jsme tƔe-
ba Jiránkưv statek, kdo ho udılá líp. A táta to hodnotil. 
Já jsem to vıtšinou namaloval líp. Vyhrával jsem a taky 
jsem za to od bráchy dostal i do nosu. Furt jsme byli 
v nıjaké rozepƔi.

Já jsem byl poƔád samá poznámka. Uħitelky mi stále 
psaly, že vyrušuju pƔi vyuħování. Až na uħůáku jsem 
pochopil, že jsou i jiní uħitelé než ty hysterické uħi-
telky na základce. Já jsem se vyuħil topenáƔem se sa-
mýma jedniħkama. Mı to hroznı bavilo. Uħitelé mı 
doporuħili i na prưmyslovku, ale kde já bych na to 
vzal peníze? Tak jsem šel pracovat a první moje mon-
táž byla v Klášterci nad OhƔí. Tam jsem si vydılal na 
tehdejší dobu velké peníze – asi 4 500 korun, táta mıl 
900 korun mısíħnı! A ještı jsme šli na melouchy. A co 
myslíte? Koupil jsem barvy, plátno a rámy. A byl jsem 
úplnı šơastný. Âemeslo mi umožnilo mít peníze – na 
barvy, na plátna, na všechno. Dneska je všechno dra-
hý dvojnásob.

Zmínil jste tatínka, ale ħ /'�%. (҂�Ǐ �*)���ƛ (0�(�Җ
lování pƔíliš nepƔál.
NepƔál. Víte, mưj táta mı nikdy nepodpoƔil. Ale co mi 
dal, nauħil mı koukat se na pƔírodu. To musím pƔiznat.

V krajinı je strašnı dưležitý strom, keƔ. Krásnı je to vi-
dıt na jednom obraze od Kavána. Zima. Potưħek, jen ta-
kový dva malý keƔíky. A to je všechno. Nádherný! A to je 
právı to mistrovství. Wím míů, tím je to lepší, aby to ne-

bylo pƔeplácaný. A pak to nıjak kompoziħnı uspoƔádat.
Já jsem nikdy nesnášel stƔedovou kompozici. Podívej-
te se na mé obrazy. Tam nikdy nemáte nic hlavního ve 
stƔedu. Mưj pƔítel Vladimír Komárek zase dılal jenom 
stƔedovou kompozici.

Jste tedy úplný samouk?
Ano, všechno jsem zvládl sám, to není vytahování. 
Pozdıji jsem se seznámil s dalšími malíƔi – profesio-
nály, a od nich jsem získával rady a pouħení. Mıl jsem 
svoji pƔedstavu o krajinı.

Máte nı%�&Ǉ�*�-�5҂�&/ -Ǉ�% ��ć(�($' %ƛő�) Ǐ�*./�/)ő҈
O každém obrazu bych mohl povídat. Každý má nıja-
ký pƔíbıh, ale o obrazech se správnı nemá mluvit. Má 
se dívat. Tenhle je od Dolní Branný, tady jsou ValteƔi-
ce, tady Jizera. Co se ħlovık nalítal a nachodil, než ob-
jevil témata, která by chtıl vytvoƔit. Tolik let – 60 rokư 
– je to neskuteħné. 

Mnoho let jsem maloval v plenéru jak v létı, tak v zimı. 
Bylo to nároħné, pozdıji jsem obrazy zpracovával ze 
skic a fotografi í. Za léta se krajina nesmírnı zmınila – 
nevím, zda k lepšímu, ħi horšímu. Turistika, chalupaƔe-
ní – to vše zmınilo ráz vesnic a samot.

Ke Krkonoším a Podkrkonoší mám vƔelý vztah. Nad 
MƔíħnou je nádherný pohled na Krkonoše. MƔíħná byla 
krásná vesnice, maloval jsem tam nıkolikrát. Pak taky 
Bratrouchov, Roprachtice, Mrklov a okolí – to je mưj 
kraj. Byl jsem i v Konħinách, co se narodil Kaván, ale 
už to bylo všechno jiné. A Kotel. Jo, Kotel, ten miluju! 
To je moje Fuji! A moje vášeů – to je pƔedjaƔí. TƔicet let 
jsem mıl ateliér v jižních Wechách v Suchdole nad Luž-
nicí, maloval jsem okolí TƔeboůska – prostı ty nádher-
né rybníky na podzim každého roku!

��'*1�'�%./ �1Ǐ�4�% )*(�&-�%$)4҈
Taky abstrakci. To umím. To byste se divil. Já jsem 
kdysi vyhrál nıjakou soutıž – anonymní – v Hrad-
ci Králové. PoƔádalo to Dílo, tehdy jsem ještı nebyl 
jejich ħlenem. Dılal jsem tƔi ħtyƔi styly, než jsem se 
ukotvil. Udılal jsem obraz, jak jablko pluje nad su-
chými horami. Dılal jsem taky pouštı a moƔe. Pak 
jsem od toho odstoupil a vınoval se jen krajinı. Vy-

jádƔení té atmosféry v krajinı, aby to mılo nıjaký 
dıj, aby to nıco vyjadƔovalo, to je daleko tıžší. Kra-
jinu jsem zaħal vnímat intenzivnıji, jak jsem stár-
nul. A stáƔím k ní máte hlubší vztah – vzbuzuje ve vás 
vzpomínky na mládí.

��4Ǐ�)����ƛ �*�-�54�&*0&ć(҂�/�&�/4�./�-ƛő�%.*0�/�Җ
&*1į�( '�)�#*'$�&į҂�5��0(�)į҂��Ǐ�.(0/)įҁ��4�.*0Җ
ħasné jsou veselejší, pozitivní...
Jo, je to pravda. Z tıch starších úplnı moc radosti ne-
vychází, asi to je námıtem, který jsem zpracovával. 

„V krajinı je strašnı dưležitý strom, keƔ.“
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A taky chci Ɣíct, že tvorba je kus sobectví, trpí tím vlast-
nı i rodina. Ale všichni to pƔežili – žena, syn i dcera.

Teĩ jsme u Vás v ateliéru....
Ano, ten jsem si tu vybudoval pƔed 40 lety a jsem v nım 
šơastný a spokojený.

ҁҁҁ���*' �(ć/ �0Ǐ�юы�' /�"�' -$$ҁҁҁ
Tu jsem dokonħil v roce 1993 s prodejnou umıleckých 
dıl, spoleħenskou místností...

Dưm jsem koupil pƔed revolucí, celé pƔízemí bylo v de-
zolátním stavu, dalo nám to moc velkou práci, ale 
už jsem mıl v hlavı sen, že budeme mít vlastní gale-
rii s výstavní síní. Za celá léta jsme uspoƔádali spolu 
s ženou Helenou na 80 výstav všech slavných (a dnes 
už nežijících) umılcư – Born, Zoubek, Kristofori, Ko-

márek, Jíra – a dalších výtvarníkư od nás, z Francie, 
Holandska, Belgie, Ukrajiny... Byla to velmi nároħná 
práce, ale jsou to nezapomenutelné vzpomínky. 

Vzpomenete na nıjakou osobnost, která Vás ovlivnila?
Šơastná náhoda mne svedla s PhDr. Wermákem – byl 
to náš pƔední ħeský kafkolog, pƔednášel svıtovou lite-
raturu na Karlovı univerzitı a léta pracoval jako šéfre-
daktor Odeonu a pocházel z Roztok u Jilemnice. Zaħal 
se zajímat o moji tvorbu, umožnil mi setkání s nıkterý-
mi profesionálními výtvarníky a pƔedevším s Ɣeditelem 

Národní galerie PhDr. Kotalíkem. Ten byl s mojí tvor-
bou spokojen a doporuħil mne k pƔijetí do Weského 
fondu výtvarných umıní, tehdy mi bylo 39 let. V té 
dobı jsem mıl za sebou již mnoho výstav jak u nás, 
tak v zahraniħí, ale Dílo nemılo zájem pƔijímat další vý-
tvarníky bez vysokoškolského vzdılání. V mém pƔípa-
dı asi rozhodla kvalita mé práce a od roku 1984 jsem 
se stal výtvarníkem-malíƔem „na volné noze“ a ħlenem 
WFVU.

Vás ale umıní zpoħć/&0�) Ǐ$1$'*҂�Ǐ ҈
Pracoval jsem jako montér, tak jsem byl jakoby na 
volné noze. Dılal jsem všechno pro to, abych praco-
val sám. To se sice nesmılo, ale já jsem dılal tƔeba do 
pưlnoci, dokonħil jsem práce, které byly zadané, a pak 
jsem jel malovat. Buĩ po okolí, nebo do jižních Wech – 
podle roħního období. 

Jde dnes umıní a obchod dohromady?
MalíƔství na malém mıstı je problém. Musíte mít hod-
nı známých a štıstí na lidi, kteƔí mají zájem o umıní. 
Zdá se mi, že v souħasné dobı je takových lidí stále 
ménı. Zájemci o moje práce si mne ale vždycky našli.

A vzhledem k tomu, že jsem již dlouho v dưchodovém 
vıku, tak to zase až tak neƔeším. V souħasné dobı je 
v galerii stálá expozice obrazư z urħitého období mé 
tvorby a poskytuje návštıvníkovi snad pıkný zážitek.

„O obrazech se správnı nemá mluvit. Má se dívat.“
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O životních zážitcích by se dalo mluvit hodiny, ale to-
hle je jen malá ħást vzpomínek...
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Geomorfologa, pedagoga, pƔed-
sedu vıdecké rady Karkonoského 
Parku Narodowého, redaktora 
publikací vınovaných geomor-
fologii nejen Krkonoš a ambasa-
dora Krkonoš v jedné osobı není 
snadné zastihnout. Hora potka-
la Mohameda s velkou pomocí 
Barbary Wieniawské-Raj v jedné 
z kanceláƔí paláce v Sobieszówı, 
která posloužila k rozhovoru 
pƔed zasedáním vıdecké rady. 
Piotr Migoŭ v jejím ħele stojí už 
po druhé období od roku 2015.

Jana TesaƔová

�/ć' �Ǐ$% / �1 ��-*�'�2$҈
Jsem s ní svázaný od narození a uħím tam na univerzitı. Sice 
nemohu Ɣíct, že bych byl krkonošským patriotem, ale Krko-
noše jsou mi velmi blízké. Poprvé jsem tu byl jako tƔí- nebo 
ħtyƔletý, protože oba rodiħe pracovali na Vratislavské univer-
zitı, která v té dobı mıla podnikový objekt v Karpaczi, kam 
jsme ħasto jezdili. Už jako malý jsem chodil na vycházky po 
okolí, i když to zdaleka nebyly výstupy na Snıžku nebo k Ma-
lému stavu. Takže i když jsem tu nežil, kontakt s Krkonoše-
mi jsem mıl ħastý a blízký – ostatnı pro Wroclavany jsou 
to nejbližší hory, navíc s dobrým zázemím. Taky se školou 
jsme sem jezdili na výlet, ale potom, co jsem nastoupil na 
studia na univerzitı, se mı ujal dr. Janusz Czerwiŭski, který 
mi zprostƔedkoval odborný kontakt s horami a uvedl mı do 
problematiky.

PIOTR
MIGO�

geomorfolog
* 1966
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Pan profesor Potocki, se kterým je v této knize také 
-*5#*1*-҂��ć(�#*�"�'�)/)ı pƔenechal coby velkou 
&-&*)*ƛ.&*0�*.*�)*./҂�+-*/*Ǐ �1ıdı'҂�Ǐ �*�)ım ur-
ħitı budete mluvit.
Nejen že mı do Krkonoš pƔivedl a zasvıtil do znalostí, ale 
stal se mým mentorem a pod jeho dohledem jsem tu pro-
vádıl své první menší výzkumy, které se týkaly utváƔení 
reliéfu Krkonoš. Janusz mı pro to tak nadchl, že jsem se 
s tím chtıl popasovat. Zajímal mı vliv vertikálních po-
hybư zemské kưry na utváƔení terénu. Sledoval jsem 
vzhled a utváƔení údolí, uložení a vznik vodopádư. Vy-
hledávali jsme místa, kde v Krkonoších vystupují ħedi-
ħe, tedy sopeħné horniny, což dosvıdħovalo, že v žule 
v kưƔe musela být nıjaká puklina, kterou ty sopeħné 
horniny pronikaly na povrch. Moje krkonošské bádání 
dalo vzniknout mé magisterské práci realizované pod 
dohledem Janusze Czerwiŭského. Jak to s vıdou bývá 
– jeden problém rozlouskneš a deset dalších se objeví, 
takže jsou pro mı Krkonoše nevyħerpatelným zdrojem 
„problémư“, kterým mı lákalo pƔijít na kloub. Dnes pra-
cuji na vícero rưzných místech, už ne jenom v Krkono-
ších, ale i ve Stolových horách, v Kamenných horách ve 
stƔední ħásti Sudet a v Kaħavských horách. Doktor Czer-
wiŭski byl mým nadƔízeným i poté, co jsem dostudoval, 
a když odešel na zasloužený odpoħinek, pƔevzal jsem po 
nım ústav geomorfologie. Byl to on, kdo mı pƔedstavil 
Ɣediteli Andrzeji Rajowi jako mladého kolegu, z kterého 
bude mít užitek.

Nemưžu nevzpomenout na svưj velký geomorfologický 
vzor, profesora Alfreda Jahna. Byl mezi námi velký vıko-
vý rozdíl padesáti let, ale mıl jsem to štıstí, že mi vedl 
doktorskou práci vınovanou Jelenohorské kotlinı.

Z osob, které mám neodmyslitelnı spojené s našimi ho-
rami, bych nakonec rád vzpomenul na Roksanu Kna-
pik, která pro mı byla nejen vıdeckou kolegyní, ale 
i pƔítelkyní. Naše spolupráce zaħala, ještı když Roksana 
pracovala v KPN, ale kontakt jsme udržovali i po jejím 
odchodu do soukromé sféry. Napsali jsme spoleħnı nı-
kolik populárnı nauħných publikací. Její tragická smrt 
v tatranské lavinı je pro mı velkou a bolestivou ztrátou. 

Z kolegư Wechư nelze nevzpomenout na mého kolegu 
geomorfologa a prưvodce terénem ħeských Krkonoš, 
dr. Vlastimila Pilouse. Naše první setkání probíhala ko-
respondenħnı. Tuším, že v devadesátém roce jsem 
na zkoušku poslal nıkolik svých ħlánkư do magazí-
nu �+ -���*-�*)/$��, jehož byl tehdy Vlastimil redak-
torem. Následovalo pozvání, pƔijel jsem vlakem do 
Vrchlabí, kde mı Vlastimil vyzvedl, dali jsme si veħeƔi 

a další den vyrazili do Labského dolu. Stal se i spolu-
prưvodcem mých terénních exkurzí se studenty. 

Jaký byl Váš úplnı�+-1)ő��*% (�5��-&*)*ƛ҂�&�4Ǐ�%./ �
sem pƔijel jako kluk?
Vysoké smrky a spousta šišek. Tak vypadalo okolí Kar-
pacze, když jsem byl malinkej. Já ty šišky sbíral spolu 
s vıtviħkami a dalšími pƔírodními výtvory. Nıkdo jako 
malý sbíral kamení, já tehdy ještı ne. 

�*��ć.��-Ǐő��*/ ĩ?
Ty naše krkonošské už nesbírám, ale mám doma nıko-
lik velikých šišek z Ameriky.

Kdo je pro Vás nejvıtším Krkonošákem?
Urħitı bych nechtıl ukƔivdit ostatním osobnostem tím, 
že zmíním Josepha Partsche. To byl nımecký geograf, 
který se narodil ve SkláƔské Porubı. Pưsobil jako profe-
sor wroclavské univerzity. Do historie poznání Krkonoš 
se zapsal tím, že jako první zdokumentoval a popsal stƔí-
dání dob ledových a meziledových, které ovlivnily klima 
hor. Své rané práce musel napsat ještı jako docela mladý 
koncem 70. let 19. století, pƔiħemž se narodil v roce 1851. 
Své nejvıtší dílo Zalednıní Krkonoš v dobı ledové publi-
koval v roce 1894. Svưj výzkum vedl dnešními slovy „pƔe-
shraniħnı“. Zásadní je, s jak omezenými možnostmi – v té 
dobı mıli k dispozici oħi, mozek a nıco na psaní – profe-
sor Partsch dospıl k tak zásadní úrovni poznání, i když je 
dnes už v Ɣadı ohledư pƔekonané. Mluvím sice jen o nım, 
ale podobných prưkopníkư vıdy byla v 19. století celá 
Ɣada. My dnes máme nepomırnı lepší možnosti pozná-
ní, ale byli to oni, kdo mu vystavıli pevné základy.

Druhou osobností, byơ byl s Krkonošemi svázán jen mini-
málnı, je pro mne romantický malíƔ a kreslíƔ Kaspar Da-
wid Friedrich. Jeho kresby a malby velmi dobƔe vystihují 
krkonošské povıtƔí, a to ne jen v klimatickém smyslu, ale 
i celkovou atmosféru. Jeho reliéfy vypadají mnohem 
„horštıji“, než jsou ve skuteħnosti, ale to je právı to ro-
mantické umıní, které mnohde pƔidává na efektu.

Pozorujete v Krkonoších za dobu svého pưsobení 
nıjaké výrazné zmıny?
Krkonoše byly odedávna velmi populárním cílem výle-
tư, ale co se dıje v posledních letech, to je ohromný ná-
rưst poħtu návštıvníkư v horizontu pƔedešlých tƔiceti ħi 
ħtyƔiceti let. A návštıvníci s sebou pƔirozenı nesou roz-
voj regionu. Ty masy lidí jsou pro mne dưvodem, proħ 
Krkonoše nerad, ale míjím. Hledám pro sebe místa, kde 
je klidnıji a tišeji. Místo mého dıtství už není tím, které 
si pamatuji, je to spíš lunapark a není mi v nım zkrátka 
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pƔíjemnı. Pohled na krajinu zniħenou kolosy hotelư 
a apartmánư je pro mı strašný. V dobı mých student-
ských bádání byly Krkonoše pƔíjemným a klidným mís-
tem. Louky ohraniħené kamennými zídkami, na nich 
tradiħní dƔevıné boudy, kolem nich spousta prostoru… 
Dnes je staveb dvakrát tolik a nemají vizuálnı mnoho 
spoleħného s krkonošskou tradicí. Louky jsou soukro-
mé a majitelé to dávají najevo zákazy vstupu. Dnes se 
mi bohužel zdá, že se kvalita krajiny, obzvlášơ ve mıs-
tech, výraznı zhoršuje. PƔitom kulturní krajinu polských 
Karkonosz mám velmi rád, stejnı jako trochu odlišný 
obraz ħeských krkonošských horských bud – tıch vyso-
ko v horách u horní hranice lesa.

Našel jste nıkdy podobné pohledy v nıkterých ji-
ných horách nebo krajinách?
Jedním z nich je pohoƔí Cairngorms ve Skotsku. Kdy-
si jsem tam o Krkonoších pƔednášel na univerzitı, ná-
zev našich hor jim nic neƔíkal, ale vizuálnı jsme našli 
hodnı podobností. Druhé takové místo leží v Portu-
galsku a jmenuje se Sierra de Estrela. Krkonoše i tahle 
dvı pohoƔí jsou tvoƔená žulou – na ħeské stranı je žuly 
ménı, na polské témıƔ samá žula, a dokonce podob-
ného stáƔí. Všechna zmínıná pohoƔí mají velmi vyrov-
nanou nadmoƔskou výšku a strmá úboħí. A do tƔetice 
mají dobƔe zformované vegetaħní stupnı od listnatých 
lesư na úpatí po bezlesí nejvyšších poloh. Každý z tıch 
masivư byl navíc zalednıný. 

� )�+*-/0"�'.&Ǉ�/�&4҈
Taky. A dokonce intenzivnıji než Krkonoše. Leží ve stƔe-
du, mírnı severnı, ale je vyšší než Krkonoše. Dva tisíce 
metrư nad moƔem. Ta výška umožnila mohutnıjší plei-
stocenní zalednıní než v Krkonoších. Mohlo za to mo-
hutné proudıní vlhkých vıtrư od Atlantiku, které se 
v tıch nadmoƔských výškách ochlazovaly a mınily ve 
snıhové srážky. Rovnıž snıžná ħára byla díky blízkos-
ti oceánu o mnoho níže než v našem pohoƔí. Když by-
chom se na ta horstva podívali z letadla, vidıli bychom, 
že za hranami zarovnaných plošin nejvyšších poloh jsou 
zformované snıžné kotle – jámy. Našli bychom tu taky 
efektní žulové skalní hradby, jak je známe od nás. Na-
šich Mužských a Dívħích kamenư nebo Pielgrzym byste 
našli v Cairngorms i Sierra de Estrela celou Ɣadu. 

Co je podle Vás nejvıtším úspıchem našich spoleħ-
ných Krkonoš?
Díky spoleħné práci na ochranı pƔírody jsou Krko-
noše na mezinárodním poli rozpoznatelné. Není to 
park tam kdesi na východı, o kterém nikdo nevıdıl 
a nikdo neslyšel. Pamatuju si taky Krkonoše z doby 

pƔedkalamitní – rozumıjte imisní katastrofu – a dra-
matické zmıny v osmdesátých a devadesátých letech. 
A podívejme, jak lesy vypadají dnes, když se pƔíroda 
ozdravila. A tƔetí vıc je zlepšení turistické infrastruktu-
ry. Turistické cesty sloužící takovému poħtu návštıvní-
kư musejí vypadat tak, jak vypadají, i když by leckomu 
byly milejší úzké pıšinky. Renovace a údržba v dobı, 
kdy tu máme miliony návštıvníkư, to je úsilí i úspıch 
v jednom. Když se ještı vrátím k té rozpoznatelnosti: 
když jsem v osmdesátých letech zaħal poznávat Kar-
konosze, neexistovala ekovýchova nebo vzdılávání 
v takové podobı jako dnes. Že by se dalo navštívit nı-
jaké vzdılávací centrum a nıco se dozvıdıt… Knížky 
a brožury prakticky nebyly, stejnı jako tƔeba nauħné 
stezky. Za obrovský úspıch tedy kromı ochrany pƔíro-
dy a zpƔístupnıní cest považuji rozvoj a zpưsob vzdı-
lávání a popularizace krkonošských fenoménư. A taky 
to, že vzdılávání chce nıkdo dılat, dılá to rád a dobƔe. 

��4Ǐ� %.( �. ��*/&'$�5+Ɣístupnıní hor a cestní sítı, 
máte nıjaké své oblíbené místo? Kam byste vyrazil 
nebo nıkoho rád pozval?
Mám docela problém jmenovat jen jedno místo, pƔijde na 
to, jestli bych mohl pouze po cestı jako návštıvník, nebo 
bych mıl povolenku k výzkumu a mohl bych i mimo ces-
ty. Na polské stranı ħasto beru pƔátele nebo kolegy na 
výlet ze Szrenice na boudu U Snıžných jam, zašli jsme 
k prameni Labe, pak na Vysoké kolo a pƔes Snıžné jámy 
na schronisko Pod �abskim Szczytem a do SkláƔské Poru-
by. Dnes mưžete z turistických cest vidıt to nejzajímavıj-
ší, co hory nabízejí – zarovnané povrchy, mrazové útvary, 
kamenná moƔe, poledovcové jámy i rašeliništı. Kolegu 
vıdce bych pak vzal na dno Velké Snıžné jámy – tam se 
jinak samozƔejmı nesmí – abych mu ukázal ty dvouset-
metrové srázy. A pak je takovým místem také Velký staw 
– ten si mưžete prohlédnout shora z turistické cesty, ale 
pƔímo k vodní hladinı se dojít nedá. Na ħeské stranı se 
mi moc líbí v Labském dole. I když je dost táhlý, rád se 
projdu po dnı a pak vystoupám na Labskou louku. Blíz-
ký je mi pohled z Modrého sedla k Luħní boudı a na za-
rovnané vrchoviny okolo a pak cesta od Luħní boudy pƔes 
Kozí hƔbety do Špindlerova Mlýna. 

�*&ćǏ / �/0�)�%ő/�(ő./*�&�- '�3��$҈
Wím dál tím hưƔ. Ale vzpomínám si, že jsem se jednou 
vydal z jednání parku domư do Wroclawi pƔes Nieda-
mirów. Nemusel jsem pospíchat, tak jsem si zajel, od-
stavil tam auto a vydal se pıšky k hranici a pak jsem 
posedıl na Rýchorské boudı. To je ještı takový turisty 
nedoobjevený kout s krajinou pestrou jak mozaika, kte-
rá mı velmi uklidůuje. To surové a horské, to není relax. 
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S nıkdejším ministrem životního 
prostƔedí a nynıjším poradcem mini-
stra Hladíka a prezidenta Pavla pro 
životní prostƔedí, Ladislavem Mikem 
se setkávám u pƔíležitosti setkání 
lídrư svıtové ochrany pƔírody na 
Erlebachovı boudı. Odbornı se 
zhlédl v nauce o pưdních organis-
mech – pedobiologii, jeho profesní 
dráha ale ħítá také ħinnost peda-
gogickou ħi normotvornou. Jako 
hlavní vyjednavaħ a koordiná-
tor zemí Evropské unie na loůské 
konferenci ħlenských zemí Úmluvy 
o biodiverzitı v Montrealu má 
nejen k pƔírodı Krkonoš co Ɣíci. 

Jana TesaƔová

Kudy vedla Vaše cesta ze slovenských Košic do ħeských 
Krkonoš?
Maminku jsem mıl z Moravy a mưj tƔinecký dıda mıl mimo 
jiné na starosti dıtský tábor v Roháħích, kde jsem už jako ħtyƔ-
leté dítı trávil celé léto. Dıda mı nauħil poznávat pƔírodu, sbí-
rat brouky, motýly a podobnı. Už v deseti letech jsem tak uħinil 
pevné rozhodnutí, že ze mı bude biolog a že budu studovat 
pƔedevším v Praze, protože tam studoval dıda. Celý mưj dal-
ší vývoj jsem smıƔoval k tomu, abych se dostal na Karlovku, 
což se povedlo a to je zajímavý pƔíbıh, jen pro jinou pƔíležitost. 
Jako student pƔírodovıdecké fakulty jsem mimo jiné jezdil 
na výcvikové kurzy na Patejdlovu boudu, takže jsem se dostal 
do Krkonoš v podstatı hned v prvním roħníku, a pak už jsem 
sem jezdil pravidelnı. Kromı toho jsem jako kluk ze Slovenska 

LADISLAV
MIKO

pƔírodovıdec
* 1961
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vždycky mıl rád hory, a když chce v Wechách ħlovık nı-
kam výše do hor, jsou Krkonoše nasnadı. Moje cesta sem 
byla vlastnı docela pƔímoħará.

Vaše nejranıjší vzpomínka na naše hory je z doby 
tıch výcvikư? Jaká je?
Byla to ta absolutní nádhera, když jsem pƔijel na Patejdlov-
ku, trošku jsem umıl sjezdovat, ale nikdy v životı jsem ne-
bıžkoval. Nemıl jsem tehdy vlastní lyže, a tak jsem ještı 
pƔed tím výcvikem zamíƔil do pưjħovny lyží u kolejí na Vı-
trníku. V poslední den pƔed odjezdem, a tak se mi vysmá-
li a samozƔejmı už nic poƔádného nemıli. Pưjħili mi nıjaké 
strašné prastaré lyže a to vázání bylo mnohem vıtší než 
boty, které jsem také sehnal krátce pƔed odjezdem. Sjezdo-
vé lyžování se tím tedy vylouħilo prakticky okamžitı, a tak 
jsem vyfasoval bıžky, na které jsem se postavil poprvé v ži-
votı. A mıl jsem to štıstí, že se ten den udılalo absolutnı 
nádherné poħasí – sluneħno, ħerstvı napadlý a pƔemrz-
lý prašan, záƔící a jiskƔící brilianty. Z Patejdlovky jsme šli 
po hlavním hƔebeni na Vysoké kolo a pƔes Špindlerovku 
zpátky. Takže moje první setkání bylo zimní, za nádherné-
ho poħasí a byl jsem uchvácen, jak se tu ħlovık dostane do 
kontaktu s pƔírodou, aniž by stál dlouhé fronty.

Jak Váš vztah ke Krkonoším pokraħoval a jak tu nej-
ħastıji trávíte ħas nyní? 
Kromı ħastých návštıv bıhem studií i po nich motivova-
ných pƔedevším zimním lyžováním jsem se sem dostával 
hodnı ħasto „služebnı“. NejdƔíve po dobu témıƔ tƔí let, 
kdy jsem jako námıstek ministra životního prostƔedí mıl 
ochranu pƔírody pƔímo na starosti – a protože jsem mıl 
mimo jiné za úkol vyjednání ħeské verze soustavy Natura 
2000 a tomu odpovídající zmıny v zákonı o ochranı pƔí-
rody a krajiny, tak ten poħet výjezdư byl opravdu mimo-
Ɣádnı vysoký. Pak jsem tady samozƔejmı byl nıkolikrát 
v dobı, kdy jsem byl ministrem v úƔednické vládı Jana 
Fischera. Moc se mi líbilo, jak se pƔístup Ɣeditelư a Sprá-
vy KRNAP posouval vpƔed ke stále modernıjšímu pojetí 
ochrany tıchto krásných hor, pƔestože nezanedbávali ani 
zájem jejich obyvatel a návštıvníkư.

Dnes to už je jiná píseů. V meziħase jsem trošku „vyrostl“ 
a zaħal jsem se zabývat biologií pưdy, konkrétnı pưdními 
roztoħi. Krkonoše mají naprosto výsadní postavení nejen 
Wesku, ale i širším okolí, a zdejší fauna je mimoƔádnı zají-
mavá. Všichni vıdí, že tu je arkto-alpínská tundra. Jsou tu 
také pưvodní lesy a další zajímavá stanovištı. Láká mı do-
pátrávat se, co tu zbylo po ledových dobách – právı i v té 
pưdı. Vıtšina druhư, které lidi znají, jsou kytiħky, brouħci 
nebo vyšší obratlovci – zkrátka to makroskopické. Krkono-
še pƔitom oplývají i zcela úžasnou a docela unikátní pưdní 

faunou. Jsou tu druhy, které jinde nežijí, jen tady a pak až 
v Arktidı nebo vysokých polohách Alp. Rekonstrukce his-
torie, jak se to asi událo a jak je možné, že severský druh 
pƔežívá u nás a co je tƔeba dılat pro to, aby se tu udržel, to 
jsou otázky specifi cky zajímavé pro Krkonoše a jsou zají-
mavé i pohledem obecné biologie, protože dávají návody 
na to, jak restaurovat ħi obnovovat pƔírodu. Také do jaké 
míry investovat do konkrétních zásahư ħi zda nechat pƔíro-
du, aby fungovala sama. Národní parky jsou ideální labo-
ratoƔe, kde se to dá studovat. 

Co Vás tu osobnı nejvíc pƔekvapilo?
V souħasnosti je pro mı nejvıtším pƔekvapením, že 
jsem se dozvıdıl, že v Krkonoších byly pƔece jen naleze-
ny rododendrony, i když jsme se uħili, že se tu nevysky-
tují. Pınišníky jsou znakem vysokohorské fl ory, který 
tady chybıl. Pro mı – ale nevím, jestli to ħtenáƔưm nıco 
Ɣekne – je velká pecka tƔeba výskyt celkem nenápad-
ného roztoħe Unduloribates undulatus, který je známý 
z oblastí kolem polárního kruhu a pak v Krkonoších… 

Jak se za dobu, co jsou Vám Krkonoše blízké, naše 
horstvo promınilo?
Nıkteré zmıny mı, Ɣeknıme, netıší – výstavba apartmá-
nových komplexư, která je pochopitelná proto, že lidi chtıjí 
být v kontaktu s tou cennou pƔírodou, zároveů ji tím ale niħí. 
To je celoevropský fenomén, který je tƔeba držet pod kont-
rolou. Myslím si, že to do znaħné míry správa parku zvládá. 
Pro mı je nejzajímavıjší zmına, která není tolik viditel-
ná na první pohled. A to je už zmínıný pƔístup k ochranı 
území. Vztah k obcím a místním lidem, který je v národ-
ních parcích vždy problematický, a myslím si, že tady se to 
opravdu daƔí dılat dobƔe. PƔitom Krkonoše jsou asi nejo-
bydlenıjší národní park, který znám, když nebudu poħítat 
Battery Parc v New Yorku. Správa KRNAP se snaží pƔírodu 
co nejúħinnıji chránit, souħasnı ale hledá cesty, jak dát li-
dem, kteƔí sem pƔicházejí, šanci potkat se s pƔírodou, aby ji 
mohli vidıt a dotknout se jí. Jedním pƔíkladem mưže být 
zimní lezení na ledu. To je možné jen na konkrétním mís-
tı za konkrétních podmínek, pƔedtím to ale bylo totální 
tabu. Tím, že se našla cesta, jak to umožnit, se lidem dala 
možnost lézt legálnı. Takže je s jejich zálibou netlaħíme do 
ilegality a je možné smıƔovat ledolezení do ħasu a prosto-
ru, které pro pƔírodu nepƔedstavují velké ohrožení. Spoleħ-
né pohlížení na problém generuje vıtší pochopení. A pak 
vnímám managementové zásahy na odstranıní dƔíve vy-
sázené kleħe, která likviduje arkto-alpinský fenomén. Sil-
nı vnímám péħi o infrastrukturu, aby lidé nesešlapávali, co 
je tady cenné. Docela aktivnı jsem se kdysi zúħastnil Ɣešení 
problému s bývalou Weskou boudou na Snıžce – rozvalina 
po ní tam zưstávala nıkolik desetiletí a nedokázali jsme se 
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pohnout. Nakonec se Ɣešení našlo a to jsou takové drobné 
vıciħky, které vyskládávají mozaiku vyƔešených problémư. 
Teĩ tu máme Snıžku smıle konkurující návštıvností Vác-
laváku a nutnost fyzických zábran k ochranı arktoalpínské 
tundry. I tohle ale spoleħnost chápe, což považuju za výsle-
dek dobré práce lidí, kteƔí o tu pƔírodu peħují. 

��4Ǐ� . � +*.0) ( � 5� &*)/ 3/0� )�ƛ #*� ) %14ƛƛő#*�
malinkého pohoƔí, jak si stojí Krkonoše v Evropı?
Mají povıst nejvíce navštıvovaného parku. Tudíž 
v nich z ochranáƔského pohledu vyvstává hraniħ-
ní otázka, zda je možné, aby území typu národního 
parku – tedy z velké ħásti bezzásahové – zvládalo tak 
obrovský nápor návštıvníkư. Krkonoše jsou ochra-
náƔskou veƔejností sledovány jako dobrý pƔíklad, co 
se s tím dá ještı dılat, aby jako národní park obstály. 
Âada jiných parkư Ɣeší podobné problémy a v Krko-
noších už ta nesmírnı cenná zkušenost byla uħinı-
na. Druhý pohled je biologický, fenoménem ostrưvku 
Arktidy uprostƔed Evropy se nemưže pochlubit žádný 
z okolních státư v Evropı, nikde ty fenomény nejsou 
tak koncentrované jako tady. 

To znamená, „kdo jsme“. Kam ale kráħíme?
Dılám si nadıji, že stále víc, i pƔi tom velkém osídlení 
a návštıvnosti, zaħínají lidi chápat, jak nesmírnı dưleži-
té je nejenom znát, ale také dovolit, aby mohly pƔírodní 
procesy nıkde probíhat nezávisle na ħlovıku. Budeme, 
doufejme, spıt k tomu, že ħásti se ekosystému, které mají 
potenciál pƔirozené dynamiky, do nıj budou postupnı 
pƔesouvat. Myslím samozƔejmı hlavnı na lesy, které za 
dobu soužití ħlovıka s horami dostaly nıkolikrát poƔádnı 

zabrat. Je radost vidıt z okna, že pƔíroda stále tu sílu má 
a je toho schopna, jen to musíme dovolit. Uvážené hle-
dání ploch, které necháme pƔírodı, bych vidıl jako cestu 
vpƔed. Stejnı jako zprostƔedkování možnosti dotknout se 
pƔírody a zažít ji zpưsobem, který ji zároveů neniħí. 

��&Ǉ�) %�'$Ǐƛő�ƪ&*'��4./ ��-&*)*ƛ.&į(0�)ć-*�)ő(0�
parku vytyħil?
To je tıžká otázka, protože z mého pohledu to tady 
docela komplexnı funguje. Nemám pocit, že v tom 

pƔístupu nıco zásadního chybí. Moc bych se tıšil 
z toho, kdyby národní pak ħas od ħasu nebyl ve stresu 
z toho, že nemá dostateħné fi nancování na ty aktivi-
ty, které vykonává. Nebo aby se dokonce nedostával 
do situace, kdy si nıkdo nıkde Ɣekne, že má pƔece 
nıjaké lesy, tak aơ si to pokácí, prodá a bude mít na 
výplaty. Tahle otázka by vưbec nemıla pƔicházet do 
úvahy z jakékoli strany. Financování, zabezpeħení in-
frastruktury a systematického monitorování nıco 
stojí a ty peníze je tƔeba zajistit. Jsem dlouhodobı 
pƔesvıdħen, že je ħas na to, abychom zaħali diskuto-
vat, jak mohou návštıvníci pƔispıt na fungování par-
ku. Úmyslnı tomu neƔíkám vstupné. Lidi bez mrknutí 
oka a vıtšího problému pƔispívají lázeůským pƔíspıv-
kem ħi vzdušným obcím, kde se rekreují. Zde auto-
maticky konzumují dopad toho, že mají k dispozici 
infrastrukturu, proto si myslím, že není nic špatného 
na tom, Ɣíct aby lidé pƔispıli. 

Byl byste napƔíklad pro to, aby se ħást zodpovıd-
nosti pƔenesla i na velké hráħe v regionu? Wást je-
jich profitu bezesporu vzniká tím, že se nacházejí 
na lukrativním místı esteticky líbivé krajiny národ-
ního parku…

Odpovím otázkou, proħ ne? Nejvıtší problém je ve 
zmını – jestliže nıco máte dlouho k dispozici zdar-
ma a nıkdo vám Ɣekne, že už to dál zdarma nebu-
de, tak to pƔirozenı budí odpor. Tenhle pƔerod by 
musel nıjakou dobu trvat. Myslím si, že kdyby to 
bylo vázané na návštıvnost, postupnı by se to dalo 
provést. 

Jaké je Vaše pƔání Krkonošskému národnímu parku?
Velmi bych si pƔál, aby se v mnohem globálnıjším 
mıƔítku podaƔilo udržet v mezích oteplování a kli-
matickou zmınu, aby Krkonoše zưstaly tím, ħím 
jsou. Ostrưvkem arkto-alpínské tundry a pƔilehlých 
ekosystémư ve stƔedoevropské krajinı. A aby stá-
le bylo možné zažít v Krkonoších to, co se stalo mnı, 
když jsem poprvé pƔijel. PƔišel jsem a byl jsem uchvá-
cen, okouzlen a rád se sem vracím. Tedy aby byl dưvod 
se vracet a dưvod mít tady národní park. 

„Je radost vidıt z okna, že pƔíroda stále tu sílu má 
a je toho schopna, jen to musíme dovolit.“
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Stromolezce Lukáše Neklana 
mưžete docela ħasto vidıt z pod-
hledu, zatímco on si užívá svưj 
pracovní nadhled. Kromı toho, 
že odborným ošetƔením prodlu-
žuje život stromư vħetnı tıch 
památných, spojil stromy s lidmi 
pomocí prkénka a dvou lan. Není 
nic pıknıjšího, než se jako dítı 
zhoupnout na jedné z podkr-
konošských houpaħek, zatímco 
nad vámi ševelí listí vitálního 
stromu a pƔed vámi je výhled na 
Krkonoše. Do Krkonoš doputoval 
z Kolína, a jak sám Ɣíká, už se 
považuje za Krkonošáka.

Jana TesaƔová

Kudy se klikatila Tvoje pıšinka do Krkonoš?
Zaħalo to podnikovou chatou Krakonoš na Luħinách, kte-
rou tam mıly Obchodní tiskárny Kolín – byla tam zamıst-
naná máma. Tam žil pan Prášil, který mıl dva boxery, 
a my jsme za ním z Pece pod Snıžkou stoupali. Každo-
roħnı jsme chodili na rašeliništı na Werné hoƔe a na Lišħí 
horu a dostávali jsme k tomu balíħky s chlebem. Pozdı-
ji, když jsme byli trochu starší, jsme s babiħkou zaħali jez-
dit na Bönischovy Boudy, protože babiħka byla skautka ze 
skupiny Kruh, který vedl ilegálnı za komunismu knız Pa-
vel KƔivský. Jedním z jejich útoħišơ byla chalupa nad Wer-
ným Dolem. Babiħka vždycky vzala mı se ségrou a dva 
naše spolužáky a byli jsme tam tƔeba ħtrnáct dní v kuse. 
Bylo to tam takový opravdový.

LUKÁŠ
NEKLAN

arborista
* 1982

30
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��4Ǐ� 5�ƛć/-ćƛ� 1� +�(ıti, jaká je Tvoje první vzpo-
mínka na hory?
To byla ta chata Krakonoš a pak ti boxeƔi. My jsme je 
mıli doma taky a vyrưstali jsme s nimi. Ale chalupa na 
Bönischkách byla silnıjší. 

Kromı�0Ǐ�5(ő)ıných, vybavíš si nıkoho, kdo je pro 
Tebe neodmyslitelnı spjatý s Krkonošemi?
Byl to ten pan Prášil. Pro nás z Polabí žil v úplnı jiném 
svıtı. Jezdil teréůákem. Bönischky byly na konci svı-
ta. Kromı nás a dalších lidí, kteƔí na tu chalupu jezdi-
li, jsem nikoho jiného nepotkával. Takže se obloukem 
vracím k babiħce. PƔijeli jsme do Werného Dolu na par-
kovištı a šlapali jsme do toho kopce po žluté. Dnes 
tam je skiareál a žlutá vede jinudy. Další osobnosti pak 
pƔišly, až když jsem se do hor nastıhoval natrvalo.

Co byl ten impuls?
Pozitivní vztah k horám jsem získal už v dıtství. V se-
dmnácti letech jsem se zúħastnil skautského kurzu 
Fons – latinsky pramen – v Jeseníkách. Byl to fyzic-
ky, psychicky i fi lozofi cky založený kurz, který nám 
otevƔel oħi v tom, že mladí lidé s lehkostí cestují po 
horách a pak z toho dılají promítání s hudbou. V té 
dobı jsem zaħal taky cestovat a hory mı úplnı po-
hltily. Co žiju v Krkonoších, jsem už v jiných horách 
míů. Ale v té dobı se ve mnı otevƔela láska k horám 

jako takovým. Na Slovensko, Ukrajinu nebo tƔeba do 
Rumunska jsme jezdili dvakrát do roka stopem. Pak 
jsme zaħali jezdit ještı dál do Kyrgyzstánu, na Kav-
kaz, Pamír, Himálaje. Po prưmyslovce jsem se dostal 
na záchranáƔství do Prahy, kde souħástí byl kurz hor-
ské služby. Zaħal jsem ħíst knihy od pana Vrby, histo-
rii horské služby a fakt mı to nadchlo. Být v horách 
a dılat tam nıco smysluplného mi dávalo smysl. Har-
fa Sport v Libni, kam jsem chodil pƔi škole na brigá-
dy, koupil ve Špindlu budovu, kde chtıl mít prodejnu. 
Wlovık, který ji mıl vést, tragicky zemƔel, a tak jsem 
se nabídl, že to místo vezmu. Tím se otevƔela moje 
cesta do Krkonoš. Po ħtyƔi roky jsem v zimı byl v pro-
dejnı, na jaƔe a na podzim jsem si pƔivydılával pra-
cemi ve výškách a pƔes léto jsme vıtšinou s Aniħkou 

cestovali nejenom po horách. Jednu zimu jsem byd-
lel na Martinovce, dvı zimy jsem bydlel na Jelenkách 
u Spindlerư a pak už jsme mıli byt ve Vrchlabí. Nako-
nec jsem zakotvil v Hartı ve Vrchlabí.

Který je Tvư%�+-1)ő�+*#' ��)���-&*)*ƛ ҂�&�4Ǐ�. �*�Җ
nıkud vracíš domư? 
Záleží odkud jedu, ale jeden z tıch pohledư je urħitı 
u rozhledny U Borovice nad Roprachticemi. Když jedu 
od Kolína, jsou vidıt už od benzinky v Nové Pace. Ten 
hƔeben vidíš i potmı, podvıdomı ho cítíš. 

Jak nejħastıji trávíš ħas v horách?
Kamkoli ráno jedu, vidím hory. V zimı si ráno dám tƔi 
koleħka na bıžkách ve Vejsplaších a pokaždé se zasta-
vím po stoupání na kopeħku. Slunce v tu dobu vychá-
zí nad Lánovem a koukám na Wernou horu, i ta naše 
chalupa je vidıt odevšad. Wtrnáct let pracuju v Singing 
Rocku v Poniklé a z valteƔického kopce koukám po 
okolí. Nad Hrabaħovem na jasanu nám teĩ visí jedna 
z houpaħek – na ten strom v pastvinı jsem koukal nı-
kolik let, než jsem tu houpaħku povısil. No a v Ponik-
lé jsou samí lidi z hor. Sbíhají se tam jako v minulosti. 
Když mnı nıkdo zavolá, abych mu pomohl s nıjakým 
stromem, prosím o adresu do zprávy a pak v naviga-
ci koukám, kam to jedu. A tak objevuju neskuteħná 
místa.

Byl pro tebe nıjaký ze stromư, který jsi ošetƔoval, 
výjimeħný?
Já bych Ɣekl, že to je každej strom… Aơ je to malej stro-
meħek, kterej nıjaké babiħce vychovám nưžkami, nebo 
to jsou památné stromy, které s KRNAPem ošetƔujeme 
a dáváme jim prostor. Technologiemi jim prodlužujeme 
život, aby tu zưstaly pro další generaci. Takové podıko-
vání je pro mı chvíle, kdy projíždím kolem stromư, které 
jsem ošetƔoval, a vidím, jak se jim daƔí. 

�*�1)ő(ćƛ҂�&�4Ǐ�' 5 ƛ�)�#*-0҈��ćƛ�% ƛ/ı strach?
Strach moc nemám – strom si dobƔe prohlédnu a pak 
už stoupám nahoru do koruny. A jak lezu, tak si ho pƔi-
tom prohlížím, kde je co potƔeba udılat, a volím si stra-
tegii. V korunı vıtšinou postupujeme pƔi ošetƔování 

„Takové podıkování je pro mı chvíle, kdy projíždím kolem 
stromư, které jsem ošetƔoval, a vidím, jak se jim daƔí.“
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shora dolư a koukáme, kde a co. Každý strom je jiný, 
stejnı jako ħlovık. Ve velkých stromech jsme tƔeba 
i dva tƔi stromolezci. NahoƔe toho samozƔejmı cítím 
moc. Cestou nahoru si probírám, proħ tam lezu a jaký 
zásah budu provádıt. My Ɣešíme mimolesní stromy, 
to znamená, že tam vždycky je nıjaká chalupa, chod-

ník nebo cokoli, kde se musíme starat o provozní 
bezpeħnost pod stromy. Když vlezu na strom, má to 
dưvod a tomu musím dostát. Už odspoda si všímám 
vıtvení a podle toho reaguju nahoƔe – odlehħím, dám 
tam vazbu. Wím víc vím, tím víc vymýšlím, jakou tech-
nologii použiju. 

A pak je ten duchovní rozmır – vzpomínám si na naši 
družináƔku, která nás brávala do lesa a hodnı objíma-
la stromy. Âíkali jsme si, že je blázen a proħ to dılá. 
Rok dva nazpátek jsem nad tím pƔemýšlel a nedávno 
jsem na kurzu nıkomu Ɣíkal, že po dvou tƔech hodi-
nách na stromı mám energie na rozdávání. Teĩ zas 
koukají lidi na mı. Když je pohoda a je nás na stro-
mı víc, rozhlížím se pƔes vıtve. Úplnı rozhledna to 
není, i když vylezu úplnı nahoru, poƔád koukám skrz 
vıtve. Krásný jsou pasecký lípy u Staré školy a ten vý-
hled. Jen je potƔeba se na chvíli zastavit. Jinak poƔád 
pƔemýšlím, hlavnı nad bezpeħností práce, protože 
arboristika je o tom, aby strom neublížil nebo nıco 
nepoškodil a aby se prodloužila jeho zdravá existen-
ce na stanovišti. 

A ty houpaħky v okolí vıšíš kvưli dıtem, nebo se 
houpeš taky?
My jsme vždycky mıli a máme houpaħku na Bönisch-
kách. BƔíza u chalupy a na ní houpaħka z kusu prkna, 
dƔíve na dvou Ɣetızech, a k tomu krásný výhled. Pak 
jsem zaħal lézt po skalách, pracovat v Singing Rocku 
a uħit lidi lézt ve výškách. To znamená, že jsem zaħal 
mít zkušenost s lanama, co vyrábíme, a se stromama, 
a do toho ještı hory, výhledy a toulání po kraji. Když 
jsem byl na Malé FatƔe a sbíhali jsme do údolí, upro-
stƔed lesa tam byla houpaħka, tak se zastavíš a zhoup-
neš… Sice tam nebyl velký výhled, ale bylo to super. 
Z velkého spıchu zastavení. 

Pưsobí to na mı҂�Ǐ �. ��$�1�/ıch houpaħkách všech-
)*�+-*+*%$'*҅
Než jsem zaħal tvoƔit Houpaħky z hor, koukal jsem po in-
ternetu, jestli už nıkdo nıco takového nedılá. Na Moravı 
funguje Rozhoupané Kyjovsko, v New Yorku mají na ħer-
veno natƔené houpaħky, lidi to vıší pod mosty, do pod-

loubí. Jen mi nešlo do hlavy, jak to ti lidi do stromư vázali 
zbyteħnı složitı, když to jde udılat jednoduše a bez po-
škození stromu. Do instalace houpaħek se snažím zapojit 
místní lidi, aby k tomu mıli vztah i ostatní, ne jen Lukáš… 
Dá se to celkem jednoduše nauħit bıhem pár minut. To 
je ta zkušenost, kterou jsem získal na rưzných školeních 
– když si lidi sami na nıco pƔijdou a sami udılají, získají 
k tomu jiný vztah, než když jim houpaħku uvážu já. 

Musejí se na zimu svıšovat?
Ne ne, sedátka jsem zaħal dılat z modƔínu, takže by mıla 
nıco vydržet. U lan záleží, na jakém místı ta houpaħka je, 
samozƔejmı stárnou opotƔebením. Prkýnka jsme vyrábı-
li se Štıpánem Hájkem, s dıtmi jsme je pƔipravovali, lana 
jsou ze Singing Rocku. TƔeba na houpaħku nad parkem 
tady ve Vrchlabí se budu muset jít brzo podívat, protože 
se na ní houpe hodnı lidí a lana se rychleji opotƔebují.

�ć�/�&4ҁ���4Ǐ�. �1-��ő(�5�#*-҂�(ć(�/*��*(ư posled-
ní tƔi kilometry, mám toho plný zuby a potƔebuju to 
dojít, ale stejnı�.$�/�(�1Ǐ�4�&4�. �)0���5#*0+)0�. ҅�

Na spodku tı�#� . �ć/ &� %. (�+*&�Ǐ�į�)�ƛ'��)ıco 
napsaného.
To má svưj vývoj. Byly myšlenky, jestli tam vưbec nıco 
dát a jestli to má být logo, obrázek. Název Houpaħky z hor 
pƔišel až pozdıji a teĩ se to ustálilo tak, že se mi to líbí. 
I na té Malé FatƔe mıla houpaħka zespodu citát. Lidi už 
si volají sami, že by chtıli houpaħku, tak jim vždycky Ɣí-
kám, že si musejí najít strom. Popíšu jim, jak by mıl vypa-
dat, ale nıkdy je to hodnı nároħné. Vıtšinu stromư jsem 
našel já a až pak hledám ħlovıka, který se o houpaħku 
stará. Pak mưže být patronem houpaħky, obħas ji zajít 
zkontrolovat a tƔeba taky vymyslet ten citát, tu myšlenku. 
Kolegynı z práce našla krásný místo a tu houpaħku fakt 
chtıla, ale vưbec nevıdıla, co napsat dospod. Ty pıkný 

„Když si lidi sami na nıco pƔijdou a sami udılají, získají 
k tomu jiný vztah, než když jim houpaħku uvážu já.“
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vıty jsou takový bonus pro toho houpajícího i houpající-
ho se. Lidi dnes všude chodí s mobilem v ruce, proto je na 
spodku sedátka taky napsané Houpaħky z hor – pak mư-
žou objevit, že tıch houpaħek je mnohem víc.

Máš aktuálnı pƔehled, kolik jich kde máš?
Jedenáct.

Pojĩme zpátky k horám: jak se zmınila krajina 
a lidi za tu dobu, co jsi tady?
Už teĩ, jak nad tím pƔemýšlím, mám husí kưži, kolik vıcí 
mi letí hlavou. Ale odpovıĩ ti dám asi hned, protože já 
všechno vidím jako dobrý, nebo že to bude lepší. Myslím, 
že všechno je na dobré cestı. Vnímám rưzné spolky, mla-
dé lidi, kteƔí staví kapliħky, vytváƔejí se rưzné okrašlova-
cí spolky a mnı se zdá, že jak komunismus pƔerval vztah 
lidí ke krajinı, tak teĩ už postupnı lidi zase zaħínají tvo-
Ɣit za plotem. DƔív ħlovık postavil chaloupku, chodil k ní 
pıšinou, po cestı si zasadil hrušku… A my se teĩ k tomu 
vracíme. Po cestı na chalupu nad Horním Lánovem na 
Konfi skátech jsou kapliħky. Pamatuju se, když ještı byly 
poboƔené a byly tam jen zídky. A najednou – ono už to je 
taky asi dvacet let – jsou zase zpátky. Každoroħnı mi volá 
Zdeůka Flousková z Okrašlovacího spolku Vrchlabí, že už 
zase budeme sázet stromy. A k tomu pƔijdou lidi, kterým 
na krajinı záleží. A pak jdeš nıkdy kolem tıch stromư 
a skoro si s nimi povídáš. SamozƔejmı mi v hlavı pro-
bleskly zmıny jako Stezka korunami stromư, vznik skia-
reálu v Werném Dole, kde byl kdysi jen jeden talíƔový vlek 
a nahoƔe u Banky kotviħka. WtyƔi zimy ve Špindlu jsem si 
odžil s bohatou klientelou z Ruska, autobusy plnými Ho-
lanĩanư. To samozƔejmı vnímám a vnímám to taky pƔes 
chalupáƔe, kteƔí chtıjí pomoct se stromy. Do krajiny pƔi-

cházejí lidé, kteƔí si tu koupí chalupu, ale vztah k ní ne-
mají. U chalupy strom a první, co Ɣeší, je vlastní strach, 
a volají, aơ ten strom dám pryħ, co kdyby spadl… Ten 
strom tam je dvı stı let, proħ by mıl zrovna teĩ novým 
majitelưm spadnout na chalupu? 

Oproti Alpám nebo severským zemím jsou Krkono-
še malý prostor, ale je tu hodnı lidí, chalup, apartmá-
nư. Jak chodím horama, pozoruju, že lidi se vıtšinou 
soustƔeĩují na tıch místech, která jsou lákadlem – na 
Snıžce, u pramene Labe, na Stezce. Naštıstí je to jen 

nıkolik málo exponovaných míst, staħí odboħit o ces-
tu dƔív a jste v našich horách sami.

Rád se toulám zimní krajinou na bıžkách, skialpech. 
Pozoruju, kolik vydává KRNAP prohlášení o tom, že 
nıkdo byl, kde nemıl, pƔitom by ale podle mı víc po-
mohlo, kdyby se pƔed sezonou vystƔelil mezi lidi nıja-
ký tip na výlet. PƔed sezonou nabídnout skialpovou 
trasu, pƔidat k tomu, kde se dá dobƔe najíst… Lidi to 
potƔebujou naservírovat, to si myslím. Když lidi jedou 
od Nové Paky, prostı ten Kotel vidí. Kam jinam by jeli, 
pokud nedostanou až pod nos nıjaký jiný nápad. 

Ê&*��҂�Ǐ �) )ő�.'4ƛ /�+Ɣ$&41*1ć)őҁ��4.'ő(҂�Ǐ �'$�$�. �
soustƔeĩují tam, kde to znají, a to jsou ty hot spoty, 
ta místa pƔ /őǏ )ć�/0-$.( (҅�
PƔitom staħí jít o cestu vedle a nikoho nepotkáš. 

Teĩ se nabízí to pƔání, na které se ptám na konci ka-
Ǐ�į#*�-*5#*1*-0ҁ��*��4.��-&*)*ƛưm pƔál k výroħí?
Spíš než instituci, která se snaží chránit krkonošskou 
pƔírodu, bych popƔál horám samotným. Myslím, že KR-
NAP to sám o sobı dılá dobƔe, tak bych horám pƔál, 
aby sem lidi chodili a získávali energii z hor tak, jako 
ji získávám já. PƔeju horám, aby byly otevƔené lidem 
a aby vznikaly další nápady, jak hory s lehkostí zpƔí-
stupnit. Aby tu nemusely vznikat další technologické 
vıci za miliardy, jako je propojení Medvıdína se Sva-
tým Petrem nebo stezka v korunách stromư. Byl jsem 
se pƔed ħasem projít po jednom údolíħku v Rychleb-
ských horách, které má podobnou historii jako Skle-
náƔovické údolí – vysídlení po válce. Místní základka si 
to vzala za úkol, vyhledala informace a dıti pod vede-

ním uħitelư udılaly altán s houpaħkama a informativ-
níma cedulema; a to mi pƔišlo úžasný, že to vyšlo od 
mladých lidí a místních. V krásném a nadále tichém 
údolí vzniklo zastavení a vytvoƔila ho škola. Není to jen 
parkovištı a bıž, ale ti lidi dokážou pracovat s krajinou 
a dokážou to udılat hezký a zlehka. Možná srovnávám 
nesrovnatelné – v Norsku i Švédsku jsou ohromné plo-
chy toho, ħeho tady máme jen trochu. Další pƔání se 
týká podnebí, aby ještı nıjakou dobu fungovalo, ale je 
jasné, že si pƔíroda dılá, co potƔebuje. A ostatní si my-
slím, že bude dobrý.

„Je jasné, že si pƔíroda dılá, co potƔebuje.“
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Historiħka, pedagožka a albeƔická 
chalupáƔka – tƔi role, které se vzá-
jemnı ovlivůují a podmiůují. Od 
obliby a znalosti AlbeƔic vedla pƔímá 
cesta k výzkumu moderní historie 
východních Krkonoš a Podkrkonoší 
(každodennost mezi válkami, vysíd-
lení a znovuosídlování, holokaust, 
zemıdılství v letech 1945–1949, spi-
sovatelé jako výrazná skupina rekre-
antư v AlbeƔicích). Tamara výsledky 
nejen publikuje, ale už víc než deset 
let je zprostƔedkovává albeƔickým 
sousedưm na letní osvıtové a vzdı-
lávací akci Trojúdolí – Místa pamıti.

Jana TesaƔová

Stále bydlíš v Praze, mám Tı spojenou s AlbeƔicemi?
V Praze mám poƔád trvalé bydlištı a je pro mne stále hod-
nı dưležitá, ale jezdím do AlbeƔic ħasto, takže Krkonoše vní-
mám jako svưj druhý domov.

Kdy se zaħal psát Tvưj pƔíbıh v AlbeƔicích?
Tak vlastnı to je hodnı spojený s mojí rodinou. Mưj dıda 
z tátovy strany se tady úħastnil osidlovacího procesu po dru-
hé svıtové válce. A za ne úplnı zas až tak malý peníze koupil 
v Horních AlbeƔicích dưm po vysídlených Nımcích. Pak tam 
jezdil mưj táta, i když to bylo v rodinı složité, a po mém na-
rození jsem do AlbeƔic zaħala jezdit já s tátou mámou a poz-
dıji i s mladší sestrou.

��&Ǐ ��-&*)*ƛ �) %.*0�)ı%�&ć�.ć#*�'*0#ć�-*�*1ć�5ć' Ǐ$/*./҈�
Až od druhé poloviny dvacátého století.

TAMARA
NOVÁKOVÁ

historiħka
* 1981

31
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Dıda tam bydlel nebo chalupaƔil?
Bydlel v AlbeƔicích trvale, nikdy jsem ho ale nepotkala, 
zemƔel, než jsem se narodila. Vlastnı díky tomu to mưj 
táta zdıdil, nemıl s dıdou moc dobrý vztahy a za jeho 
života navštívil AlbeƔice jen párkrát. Dıda se s babiħkou 
rozvedli a nıjak to tam úplnı nefungovalo dobƔe, takže 
tam táta taky zaħal poƔádnı jezdit prakticky s mým naro-
zením. Až z velké ħásti díky mé profesi a díky historické-
mu bádání v archivech jsem narážela na prameny, které 
se vztahovaly k dıdovi. A z rozhovorư se sousedy jsem 
teprve pochopila, že tam dıda bydlel trvale, dokonce 
umƔel v maršovský nemocnici, tehdy plicním sanatoriu, 
Je to docela bizarní, dozvídat se o dıdovi nikoliv z rodin-
ného vyprávıní, ale z úƔedních archivních dokumentư. 

Dovedla jsi vypátrat, co ho k tomu vedlo?
Celá moje širší rodina z obou stran je z širšího okolí Pra-
hy. Dıda se rozvedl s mojí babiħkou z Âevnic. Pak našel 
ženu z Hradce králové, tak jestli to s tím souviselo… Dıda 
byl z Prahy-Bubenħe, z Bubenħe pocházeli i nıkteƔí spi-
sovatelé, nebo na nı navázání známí, kteƔí prostƔednic-
tvím Syndikátu ħeských spisovatelư kupovali v AlbeƔicích 
chalupy, i to mohl být kontext, ale pƔesnı motivaci ne-
znám, v žádosti o pƔídıl rodinného domu uvedl, že byl 
poškozen válkou… každopádnı tam trvale bydlel, pro-
tože tam i moje nevlastní teta chodila do školy, což jsem 
se dozvıdıla až po tátovı smrti úplnou náhodou, když se 

tahle teta najednou zjevila u nás na albeƔický zahradı... 
Vysídlení Nımci u nás nezaklepali nikdy, byly vysídlený 
na východ, tak alespoů ta teta a s ní zajímavý vzpomín-
ky.  Dıda pıstoval rybízy, dılal rybízové víno, prodával ho 
a taky mıl vħely. V archivu jsem narazila na nıjakou pa-
tálii, kterou mıl s pƔiznáváním výnosư medu. Je zvlášt-
ní, když ħlovık narazí na takovéhle úƔední dokumenty 
a v pozadí se dozvídá nıco o ħlovıku, kterého vlastnı ni-
kdy nepoznal, aħ to byl dıda.

Dovedeš si vybavit úplnı nejprvnıjší dıtskou vzpo-
mínku na to místo, nıjaký záblesk nebo obraz?
Hned po šestinedılí jsem s mámou jela do AlbeƔic, ne že 
bych si to pamatovala, ale pƔesto to v sobı nesu, že mne 
Krkonoše ovívaly a omývaly bezprostƔednı po narození. 

Narodila jsem se v kvıtnu, tak se to nabízelo, že jsme 
tu strávily celé léto. To znamená, že jsem vlastnı v nej-
ranıjším dıtství byla víc byla tady než v Praze, což se 
možná do mého osobního kódu i nıjak zapsalo. Na léto 
jsme do AlbeƔic jezdili celé mé dıtství, vzpomínám sa-
mozƔejmı na zahradu, na stránı v okolí. Pamatuju se, 
jak jsem dokázala na naší zahradı zabloudit, když byla 
zarostlá lopuchama, je z toho i fotka v rodinném albu, 
jak bloudím a breħím, protože se nemưžu najít.

Popiš nıkomu, kdo vưbec s AlbeƔicemi nemá nic spo-
leħného, jak na tebe ty stránı pưsobily, jak to tam 
vypadalo...
Považuju je za jedno z nejkrásnıjších míst, kde jsem 
kdy v životı byla a hodnı to souvisí právı s tím, že 
je to údolí, dává pocit intimity, ale zároveů je hodnı 
široké a otevƔené, zejména v tom místı, kde máme 
chalupu. To je vlastnı asi typ krajiny, který mi velmi 
vyhovuje. Moje vztahování ke Krkonoším není úplnı 
k tım skalním hƔebenưm, ale spíš k bezprostƔední-
mu podhưƔí, tım loukám na stráních lemujících hor-
ská a podhorská údolí. Radši chodím po trávı než po 
kamenech a zelená mi dılá dobƔe na oħi  Co je pro 
AlbeƔice typické už po staletí, jsou pasoucí se krávy. 
Krávy na horizontu, na hraniħním hƔebeni i AlbeƔic-
kém vrchu jsou jedním z obrazư, které nedílnı pat-
Ɣí k AlbeƔicím.

Kdo z místních neodmyslitelnı patƔí ke Krkonoším 
Tvého dıtství?
Vždycky, když jsme pƔijíždıli do AlbeƔic, ta cesta mıla 
rưzné fáze, které hrály nıjakou roli, ale potom bezpro-
stƔednı v tıch AlbeƔicích jsem hodnı vnímala lidi, kte-
Ɣí tam žili trvale. TvoƔili pro mı kolorit, pamatuji, že 
tam ještı žili Nımci, tƔi nebo ħtyƔi domy byly nımecké. 
Možná byli jediní, kdo tam v té dobı žil trvale. Pamatu-
ju tƔeba jednu starou babiħku, která sedıla pƔed cha-
lupou vedle hnoje na zápraží, ale pro mı ona osobnı 
nebyla nıjak dưležitá, osobnı jsem ji neznala, ale nı-
jaký kontext to pro mı urħitı tvoƔilo.

Pamatuju, že Nová Paka byla takový první moment, kdy 
se zaħínají objevovat panoramata, a krajina zaħíná mít 

„Krávy na horizontu, na hraniħním hƔebeni i AlbeƔickém vrchu 
jsou jedním z obrazư, které nedílnı patƔí k AlbeƔicím.“
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charakter hlubšího podhưƔí. Úplnı klíħový moment byla 
Piettka ve Svobodı, to už jsem vıdıla, že jsme blízko 
chalupı, což byla po té útrpné cestı velká radost. Nejvíc 
mám hory spojené s tımi starými Nımci, starou paní La-
merrovou a pak to byl ještı starej pan Kneifel, který mıl 
bezprostƔednı u silnice kưlniħku s takovým strašnı špi-
navým a dıravým závısem za kterým nıco kutil.

A samozƔejmı, když se k tomu vrátím, to byl Prosper 
Piette, mecenáš Krkonoš a ħlovık, který se vınoval 
krajinı, anebo i propojení krajiny a urbanismu, vıno-
val se krkonošským cestám. O jeho stopy doslova za-
kopávám, jako ħlovık je strašnı zajímavý i tím, že pro 
svoje zamıstnance zakládal školky a jesle, ħímž velmi 
ovlivnil krkonošskou emancipaci žen. Ty jesle, myslím, 
mají primát v celém Rakousku-Uhersku. Je to vlastnı 
ohromná revoluce, která ovlivnila osudy spousty lidí, 
urychlila ženskou emancipaci, umožnila tım ženám 
pracovat a stávat se nezávislými na okolí.

Pro mı je teĩ velká výzva zprostƔedkovat Krkonoše sy-
novi. Mưj náhled, moje dıtství ale vưbec krajinu. Ces-
tou jsem pƔemýšlela o mém vztahu ke Snıžce, který je 
hodnı ambivalentní. Prostı funguje, že je to nejvyšší 
hora, to má nıjaké kouzlo a je to výzva, pro mı jsou ale 
Krkonoše komplexnıjší a komplikovanıjší fenomén. 
Nicménı první pıší výlet se synem, bylo mu tƔi a pưl, 
vedl na Snıžku. To slovo na nıj mıl kouzelný vliv. Když 
jsem Ɣekla: pưjdeme (už koneħnı...) spolu na výlet, tak 
reagoval: dobƔe, ale jedinı na Snıžku tak jsme vyrazili 
z Pomezních Bud a bylo to úžasný.

Dotkly jsme se Tvého volného ħasu, co Tı tady teĩ 
zajímá jako historiħku?
To, co souvisí s tím koloritem nımeckých rodin, které 
zưstaly v AlbeƔicích, protože to pro mı bylo tajemné 
už od dıtství. Ptala jsem se rodiħư co jsou zaħ, proto-
že ti lidi byli v nıħem jiní, resp. na mı pưsobili jinak, 
výjimeħnı. Nıco základního o nich jsem se dozvıdıla 

už v dıtství, pak to ve mnı leželo a na vysoké škole 
jsem to vytáhla jako záložní téma pro diplomku, chtı-
la jsem se vınovat nımeckým obyvatelưm AlbeƔic.

�4.'őƛ҂�Ǐ �/*��ı smırovalo na dráhu historiħky?
Nad tím jsem nikdy úplnı nepƔemýšlela. Dlouho jsem 
dılala barmanku a ta práce mı bavila. Zároveů jsem 
vždycky chtıla uħit a nıkde tam ještı visel ten zájem 
o minulost. Âeknıme, že to je dost nesourodé, ale pak 
se mi to zaħalo prostı nıjak propojovat, že tyhle tƔi ob-
lasti spojuje zájem o lidi a možná i potƔeba se jim vıno-
vat. Ten rozhovor tam je asi silný prvek. Buĩ se ħlovık 
snaží lidem udılat hezkej veħer v hospodı, nebo vede 
rozhovor se žáky, nebo vytahuje pƔíbıhy zapadlé v mi-
nulosti. Zpıtnı hodnoceno ano, AlbeƔice a jejich obyva-
telé ve mne probudili aktivní zájem o minulost a ten se 
mne zatím stále drží.

Vyħnívá nıkterý z tıch pƔíbıhư vysoce nad ostatní?
Tıch pƔíbıhư je asi víc, i když samozƔejmı bohužel má-
lokdy z historického pátrání vylézají kompletní. Spíš 
jsou to stƔípky. I když jsem dılala nıjaké rozhovory, 
poƔád to bylo takové okrajové. Vưbec nechápu, jak se 
mi z toho pak podaƔilo nıjaký velký pƔíbıh sestavit, 
pƔíbıh vysídlení a osídlení je opravdu vícevrstevnatý. 
V AlbeƔicích jsem si oblíbila Raisovu kapli, i když 
o osobı Josefa Raise, který ji nechal postavit, 
toho vím velmi málo. Znám jeho podobu, vidıla jsem 
jeho fotku v kroji. Kapli nechal postavit na výjimeħnı 
krásném místı, z kterého je výhled na AlbeƔice, Su-
chý Dưl i na Lyseħiny, vlastnı po celém Trojúdo-

lí. Traduje se, že ji nechal postavit na místı, kde se 
zranila jeho žena, ale pƔežila. Nevím, jestli tam tı-
hotná nıkde vybírala z pole kamení, což ženy teh-
dy dılaly... To místo je pro mne významné, chodím 
tam skoro pokaždé, když jsem v AlbeƔicích. A obħas 
si na toho ħlovıka vzpomenu, i když k nımu nemám 
konkrétní, natož osobní vztah. Z mozaiky pƔíbıhư 

„Krkonoše pro mı také vždycky byly Ɣádové sestry, které 
povlávaly po stráních v ħerném a žily tu v charitním domı, 

mıly také malé hospodáƔství a tƔi krávy, které každá 
veħer dojili a já jim smıla výjimeħnı pomáhat.“
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vystupuje napƔ. Paula Kneifel ze Suchého Dolu, kte-
rá sama zprostƔedkovala velmi krásné, silné a barvi-
té vzpomínky o roku 1938, a pƔi tom vưbec nemluvila 
o sobı. Její schopnost citlivého vzpomínání na do-
cela komplikované a bolestivé události podtrhuje 

zvláštní smíƔlivý nadhled, který mı velmi zasahuje 
a je mi sympatický. Daly by se jmenovat další pƔíbı-
hy a osudy, ale to bylo na dlouho, ale mnohé jsem 
popsala ve svých textech.

Trochu jsi tu naơukla Trojúdolí – stejnı se jmenuje 
i akce, kterou poƔć�ćƛ҅
Hledala jsem po diplomce nıjaký další zpưsob vyjád-
Ɣení a komunikace minulosti a zpưsob, jak populari-
zovat osudy lidí a krajiny a zaħít se dívat na minulost 
z trošku jiného úhlu pohledu, ne tak svázaného his-
torickou metodologií a ty pƔíbıhy volnıji propojovat. 
Akce už probıhla nıkolikrát, s rưznými pauzami a teĩ 
se ukáže, jestli bude pokraħovat dál, nebo ne.

Jak to vypadá? O ħem to je?
Jádrem je procházka krajinou s deseti až dvanácti za-
staveními, která prostƔednictvím konkrétního ħlovı-
ka pƔedstavují nıkteré zajímavé stƔípky z dıjin obce, 
pƔibližují obyvatele a popƔípadı na jejich osudech 
i nıjaká širší celorepubliková nebo celosvıtová téma-
ta. Do akce jsou zapojení tƔeba i pƔírodovıdci z KR-
NAPu, kteƔí tam jsou spíš v roli odborníkư. Snažíme 
se, aby to byla krajina a lidi nebo lidi v krajinı. Kraji-
na ovlivnıná ħlovıkem nebo krajina ovlivůující ħlo-
vıka. Jak ses ptala, kdo jsou pro mı ty Krkonoše, tak 
to vlastnı možná není ħlovık, ale spíš zvíƔe. Pro mı 
je to kráva.

Povız, proħ kráva?
Od dıtství, co jen pamatuju, se v AlbeƔicích pásly. Byly 
to krávy státního statku, bezprostƔednı naproti naší 
chalupı. Dnes jsou to krávy soukromníka, ale na ho-
rizontu vypadají poƔád stejnı. Krkonoše pro mı také 

vždycky byly Ɣádové sestry, které povlávaly po stráních 
v ħerném a žily tu v charitním domı, mıly také malé 
hospodáƔství a tƔi krávy, které každá veħer dojili a já 
jim smıla výjimeħnı pomáhat. I pƔed válkou se na lou-
kách pásly „nımecké“ krávy.

Mohly bychom se ještı krátce zastavit u pưsobení 
Ɣádových sester? Proħ se v AlbeƔicích vyskytovaly?
V padesátých letech byla církev jednou z institucí, na 
niž cílila státní bezpeħnost a vưbec negace komunis-
tické diktatury. Kláštery byly rozhánıny a jejich oby-
vatelé byli posílaní do pohraniħí. Dílem za trest a dílem 
byla využívaná jejich práce, protože lidí, kteƔí moh-
li pracovat v pohraniħí, byl nedostatek. Pưvodnı byly 
Ɣádové sestry nıkde ve fabrikách v podhưƔí. A asi tam 
mezi nimi byla nıjaká docela dost silná organizaħní 
bytost, která se snažila hledat cestu, jak udržet tu ko-
munitu a najít nıjakou cestu, jak by mohly žít pospolu 
a fungovat Ɣeholním zpưsobem. V roce 1958 se jim po-
daƔilo domluvit se státním statkem Trutnov, že budou 
mít k dispozici budovu bývalé nımecké školy v Dol-
ních AlbeƔicích. PodaƔilo se jim obnovit Ɣeholní život, 
byơ to ofi ciálnı byl charitní domov. Dokázaly sehnat 
i peníze na opravu, rozšiƔovat a zvelebovat. Když jsem 
je nıkdy v roce 1984 zaħala vnímat, byly už sestry dư-
ležitým koloritem. Mám pƔed oħima, jak chodí ze „ško-
ly“ po pıšince k hospodáƔskému stavení a tahají v tıch 
zvláštních hábitech tıžké kýble s pomejemi. Bytí v Al-
beƔicích daleko víc rámovaly ty sestry, než ostatní sou-
sedé, mıli jsme s nimi velmi osobní kontakt, takže to 
až na ty jejich hábity nebylo pozdıji už tak tajemné. Od 
nich se telefonovalo, fungovaly jako taková telefonní 
ústƔedna pro celé Horní AlbeƔice – ħasto tam pobíhaly 
a roznášeli vzkazy, že nıkdo telefonoval.

Bylo to zázemí, chodili jsme tam pro obıdy, za kte-
ré jsme jim platili. Díky tomu jsme s nimi mıli normál-
nı civilní kontakt. Sestra Augusta byla neuvıƔitelná, 
obrovská, prostı silná ženská. Máma jí Ɣíkala ekono-
mickej námıstek, protože ona z našeho pohledu byla 

„Dramatická zmına nastala už v padesátých letech, to jsem 
ale nezažila. TƔeba z pohledu AlbeƔic si myslím, že je to dnes lepší, než 
v devadesátých letech, kdy se tam dıli rưzné dílħí pokusy o zbohatnutí 

v pohostinství a byl tam docela šrumec a automobilový provoz. “
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hybatelem celého kláštera, vħetnı hospodáƔství. 
Energická a schopná ženská. Jednou Augusta pƔišla 
k nám, jestli nemáme trakaƔ? Máma ani netušila, že nı-
jaký máme. Za to Augusta šla najisto… A pak ho vyrvala 
silou vưle i svejch silnejch rukou, nıkde z poza haram-
pádí a Ɣekla: My ženský zvládnem všechno. Sestry vzbu-
zovaly takový dojem, že umıjí všechno, že cokoliv je 
potƔeba, jsou schopné to zvládnout. Byly odkázané na 
sebe a umıly navazovat kontakty. Jednou mı máma 
omylem spící zamkla uvnitƔ chalupy a pak už ten zámek 
nedokázala odemknout, tak bıžela pochopitelnı za se-
strami, jestli nemají šperhák. Nemıly – sestra Augusta 
pak Ɣekla legendární vıtu: „No to tam Tamarku nemư-
žeme nechat, bıžím pro krumpáħ, já ji vysekám.“ Na-
konec pro mı vlezly oknem, ale pointou vyprávıní je, 
že Augusta byla v dobrém slova smyslu generál. Nıkdy 
v devadesátých letech byla pƔevelena do Budıjovic, 
ostatní sestry byly v AlbeƔicích až do roku 2004. Tuším, 
že zemƔela nıkdy v roce 1997 nebo 1998, jsme pƔesvıd-
ħená, že zemƔela steskem po AlbeƔicích, ale možná se 
hluboce pletu.

Jaké umılecké dílo máš s našimi horami spojené?
Vybavují se mi obrazy, které mám ale také spojené s Ɣe-
holními sestrami. Autorkou tıch obrazư je sestra Ma-
rie Alexie, obħanským jménem Ludmila Kazdová. Byla 
z Nového Knína v jižních Wechách. Pưsobila v AlbeƔi-
cích jako novicka a asi potom i jako Ɣádová sestra, ale 
to už možná jinde než v AlbeƔicích. Namalovala nıko-
lik akvarelư, které zưstaly u nás na chalupı, protože jí 
tam dıda pravdıpodobnı pronajímal jednu ze spod-
ních místností jako ateliér. Mưj nejoblíbenıjší obraz je 
hraniħní hƔeben, kde je vidıt i odstƔelený kus lesa smı-
rem k Niedamirówu. 

Dostala jsem se ke knize DƔevıné ženy od Petry Prou-
zy, který pochází ze ŽacléƔska. Je to pƔíbıh tƔí genera-
cí a odehrává se na Rýchorách. První fi ktivní generaci 
tvoƔí alpští dƔevorubci, kteƔí tam pƔišli na výzvu Kryš-
tofa z Gendorfu kácet stromy, a to mı hodnı oslovilo, 
i když je to na mı možná až pƔíliš magické. 

Tu rýchorskou magii si radši zažívám sama, nepro-
mlouvá ke mnı tolik skrz tu knížku, ale urħitı bych 
ji doporuħila nıkomu z vıtší dálky, kdo chce nací-
tit východní Krkonoše, protože i ty Rýchory jsou pro 
mı strašnı dưležité místo – asi díky tomu, že jsou ħás-
teħnı odlesnıné, stejnı jako SklenáƔovice. To mı vel-
mi oslovuje. 

Byla jsem letos v kinı na pƔíbıhu Hanħe a Vrbaty a ten 
fi lm mnı asi dokázal otevƔít nıjaký nový obzor, proto-
že jsem si uvıdomila, jak byly hory nedostupné ještı 
pomırnı nedávno a byly jen pro šílence, magory a fak-
ticky houževnaté lidi. 

Jak se Krkonoše zmınily za dobu, co jsi tady? Jako 
nejvıtší zmınu pozoruješ?
Já jsem do nich už pƔibyla k dobı, kdy už byly do-
stupné, ve smyslu prostupnosti krajiny, i když mož-
ná o nıco ménı než teĩ. Dramatická zmına nastala 
už v padesátých letech, to jsem ale nezažila. TƔeba 
z pohledu AlbeƔic si myslím, že je to dnes lepší, než 

v devadesátých letech, kdy se tam dıli rưzné dílħí 
pokusy o zbohatnutí v pohostinství a byl tam doce-
la šrumec a automobilový provoz. To je snad jedi-
né místo s reverzibilním vývojem. Zase díky tomu 
tam fungovaly hospody, kde se potkávali místní. 
Kolem roku 2000 to šlo dolư, protože pro Holan-
ĩany a Nımce už Krkonoše nebyly levné a zároveů 
kvalita služeb nebyla, kdo ví jaká. Došlo taky ke 
generaħní výmını mezi chalupáƔi, nıkolik objek-
tư zmınilo majitele, protože druhá generace o to 
ztratila zájem. Jejich rodiħe to jako mladý koupi-
li a jejich dıti o to tƔeba nestály. NeƔíkám, že to je 
negativní – pƔibyla spousta lidí se silnıjším nebo 
pro mı tƔeba uchopitelnıjším vztahem k horám. 
Za negativní považuju provoz, tıch aut je pros-
tı moc. Dnes už to není tak drsnı romantické. Vı-
Ɣím tomu, že ve stƔedních Krkonoších nebo ve více 
„top“ partiích jsou ty zmıny daleko zásadnıjší. Ale 
ty AlbeƔice jsou poƔád zapadlé.

„Dnes už to není tak drsnı romantické.“
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Co bys popƔála Krkonošskému národnímu parku 
k šedesátinám nebo do budoucnosti?
Ráda bych to zformulovala do jedné vıty – bez turismu 
by kraj nemıl z ħeho žít, ale tım bezprostƔedním par-
tiím hor bych samozƔejmı pƔála odliv davư. A možná 
zrušení lanovky na Snıžku. �
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SkláƔství je jedním z nejstarších 
krkonošských Ɣemesel a novosvıt-
ská sklárna je nejstarším nepƔe-
tržitı fungujícím provozem svıta. 
V roce 2012 oslavila tƔi sta let od 
svého založení a vystƔídala pou-
hé ħtyƔi majitele. V roce 1712 ji na 
harrachovském panství založil Elias 
Müller, ponejvíce je ale spojovaná 
s Janem Nepomukem z Harrachu. 
Se souħasným majitelem sklárny 
Petrem Novosadem jsme rozprá-
vıli na téma skla i krkonošáctví 
v barvami a tvary pƔekypující vzor-
kovnı Sklárny Novosad a syn.

Jana TesaƔová

Jste Krkonošák od narození?
Nejsem, narodil jsem se v Weské Lípı. Moje rodina je pư-
vodem z Kamenického Šenova, kam se rodiħe pƔestıhova-
li jako novomanželé – tenkrát se v té oblasti novomanželưm 
pƔidılovaly fi remní byty, když se nechali zároveů zamıstnat 
ve sklárnách. Táta zaħal pracovat v Lustrech v Kamenickém 
Šenovı. Což je dneska Preciosa. Bydleli jsme tam do mých 
ħtrnácti let, tedy do roku 1994. Pak jsme se pƔestıhovali do 
Nového Boru.

Vy jdete po tıch skláƔ.&Ǉ�#�1Ǉ-*�ć�#҅
No protože tam zase pracovala moje maminka. Ještı když jsme 
bydleli v Kamenickém Šenovı, dojíždıla do Boru, do kombiná-
tu do Crystalexu. Ona je vyuħená malíƔka skla. Táta je vyuħený 
skláƔ, foukaħ. Poznali se pƔes spoleħné známé, na škole, když 
oba dva chodili do uħení. A od té doby jim to vydrželo.

PETR
NOVOSAD

podnikatel
* 1980

32
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A který vítr Vás foukl do Krkonoš, taky profesní?
Moje maminka je odsud. Tady z Vilémova. Moje pra-
babiħka, Alžbıta Hamáħková, žila v Pasekách. Mamin-
ka je rozená Soukupová, to je tady pomırnı bıžné 
pƔíjmení.

��&Ǐ � �*� �4� +�(�/0% / ҂� /�&� /��(�($)ħina strana 
byla krkonošská?
Ano, ti jsou odsud. Vlastnı i mưj strejda a teta, kteƔí 
bohužel už nežijí, tu pracovali ve sklárnı, ještı za ko-
munistư, než ji táta v r. 1993 koupil. Byl to asi i jeden 
z dưvodư, proħ táta tu fi rmu koupil – protože ji vlastnı 
trochu znal tím, že zde pracovali švagr se švagrovou.

Jaká je historie sklárny? Vznikla za Harracha, nebo 
ještı dƔíve?
Âíká se, že sklárnu založil Elias Müller na panství hra-
bat Harrachư. V té dobı ji ale zƔejmı nemohl založit 
jen tak, bez souhlasu hrabıte Ferdinanda z Harra-
chu. Harrachové pƔišli do Krkonoš, koupili polovinu 
panství Jilemnice v r. 1632, to byl Otto Harrach, kte-
rý vlastnil Brannou a potom dokoupil ještı polovinu 
jilemnického panství. Tohle bude tedy jeho syn. Ha-
rrachové sklárnu potom od rodiny Müllerư koupili. 
Nejprve ji sami provozovali, ale pak také pronajíma-
li, protože ze zaħátku nebyli tak zdatní podnikate-
lé. Vím, že když tu byl Ɣeditelem pan Erben, tak byla 
sklárna v nájmu. To byl konec 18. a zaħátek 19. sto-
letí. To mohu v knize také najít.

Knihu o sklárnı jste si vydali sami?
Ne, je to práce, ne-li životní dílo Jana Mergla, v sou-
ħasné dobı kurátora Umıleckoprưmyslového muzea 
v Praze. Když ji vydával, dılal kurátora Západoħes-
kého muzea v Plzni. Je to historik skláƔského umı-
ní a Harrachy se zabývá urħitı posledních 30 let. Tato 
kniha vyšla pƔed 11 lety, když mıla sklárna výroħí 300 
let, letos je to 311. Pan Mergl se historií zabýval snad 
ještı dƔíve, než táta sklárnu koupil, a pak mu pomá-
hal. NapƔíklad se sbírkou skla, která byla ħásteħnı 
schovaná pƔímo tady vedle vás. Tato místnost má to-
tiž zajímavou historii. Když Harrachové v r. 1938 po 
Mnichovu zjistili, že se sem blíží nımecká vojska a že 
nejspíš pƔijde okupace, zazdili nejcennıjší kusy, které 
posbírali ve vzorkovnı a po fabrice, v tıchto místech, 
aby je Nımci neobjevili. V té dobı nemohli sbírku ni-
kam pƔevézt, tak to jednoduše zazdili a stınu omítli, 
aby nebylo nic poznat. Úžasné je, že aħ o tom zamıst-
nanci samozƔejmı museli vıdıt, nic neprozradili. Ta-
jemství vydrželo. Celou válku a i za komunistư. A až 
pƔi rekonstrukci vzorkovny nıkdy v sedmdesátých 

letech jim nıjak nesedıl poħet oken a ta zeĩ, a tak ji 
probourali a teprve tehdy zjistili, co tam Harrachové 
schovali.

Co znamená vzorkovna? 
Je to místnost, do které vodíme zákazníky, kteƔí si 
zde vybírají z našeho sortimentu. Ze všeho, co doká-
žeme jako sklárna vyrobit. Tady pƔedvádíme soubor 
technik, tvarư a barev, které umíme vyrobit. Zákaz-
níci mohou použít výrobky tak, jak jsou, nebo je lze 
upravit podle jejich pƔání – zkombinovat tuto barvu, 
tuto nožiħku, tamtu velikost... Dokážeme vytvoƔit ne-
koneħné množství kombinací. To je na ruħní výrobı 
krásné – neomezené možnosti. Respektive témıƔ ne-
omezené, protože nıjakou formu, tvar, to musí mít 
vždycky. Fouká se do dƔevıných forem a píšơalou se 
v té formı toħí, jsou to tedy vıci rotaħní. Spoleħný 
znak pro výrobky tedy je, že sklenice jsou rotaħního 
tvaru kolem vertikální osy.

��4Ǐ�. �.&'ć-)��+*�.1į(�5�'*Ǐ )ő�-*5% '�҂��*�/*�5)�Җ
menalo pro kraj a lidi, kteƔő�5� �Ǐ$'$҈
Když sklárna zaħínala, zamıstnávala zhruba do stov-
ky lidí. Zpoħátku tedy pravdıpodobnı tolik význam-
ná nebyla. Postupem ħasu se ale zvıtšovala a takové 
„zlaté období“ mıla v 2. pol. 19. stol. za vlády jednoho 
z nejznámıjších Harrachư, Jana Nepomuka Františ-
ka hrabıte Harracha. V té dobı mıla fabrika pƔibliž-
nı pıt set zamıstnancư. Což byl tehdy na tyto horské 
podmínky velký podnik. ZƔejmı zamıstnávala celé ro-
diny místních obyvatel. Vždycky se Ɣíkalo, že Krkono-
še jsou chudý kraj – na poli toho moc nevypıstujete, 
dominantní tu byl dƔevaƔský prưmysl, pozdıji textilní. 
A ve sklárnı byli lidé vlastnı i víc placeni, neboơ se sklo 
vyváželo do celého svıta.

�Ǐ�1�/į��*�ı?
Mıla obchodní zastoupení v Istanbulu, tehdejším 
CaƔihradı, v Americe, v Anglii, samozƔejmı ve Vídni, 
dokonce se dostala na výstavy do Austrálie. Tomu 
dodnes nerozumím, jak je to možné, že tƔeba v roce 
1879 se sklárna zúħastnila mezinárodní výstavy 
v Sydney, a dokonce získala zlatou medaili. A mıli 
tam zƔejmı sklad výrobkư, takže odtamtud probíha-
la i distribuce.

To musel být velmi stabilní podnik a zamıstnava-
tel, pokud si dovolil takový výpad.
Bylo to tím, že podnik patƔil hrabıcí rodinı. Pokud by 
s ním operovala jiná fi rma, zƔejmı by si to nemohla do-
volit. Tím, že Harrachové mıli obrovské statky a patƔila 
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jim pưlka Krkonoš a Podkrkonoší, mıli peníze z pil a ma-
nufaktur na textil, byli schopni vydılané peníze použít 
i takto na sklárnu. Pamatuji si, že jsem ħetl citát od Jana 
Nepomuka, že sklárna v Novém Svıtı nebyla nikdy vý-
dıleħná, ale používali ji jako prostƔedek diplomacie. 
Vlastnı jim ve svıtı otvírala dveƔe. Skrze své výrobky, 
které byly v té dobı dechberoucí. A myslím, že oni tu 
skláƔskou výrobu brali jako takovou výkladní skƔíů.

��4Ǐ� /*� / ĩ vezmu tou pƔírodovıdnou ochranáƔ-
.&*0�/ -($)*'*"$ő�җ��*��ılá z Vašeho skla endemi-
/�҈���4Ǐ�. �+*�ő1ć(��*�/į�&)őǏ&4҂�/�&�/*�%.*0�&0.4�
s opravdu neopakovatelnými tvary, osobitým ruko-
pisem, trvá to dodnes?
Úplnı ne, protože styl a výroba se mıní a co bylo 
kdysi možné, dnes už možné není. Jen to množ-
ství ħasu, které tehdy strávili výrobou. Dnes je ħas 
asi nejdražší komodita, kterou mưžete mít. Urħu-
je hodnotu prakticky všech vıcí kolem nás. Všech-
ny výrobky, které se tu vyrábıly, se dılaly ruħnı. 

Ruħnı se foukaly, ruħnı se i zdobily – broušením, 
malováním nebo rytím. Všechny tyto zušlechơova-
cí techniky na výrobcích zabraly lidem obrovské 
množství ħasu. A je to na nich podle mı vidıt, že 
jsou vyrábıné ruħnı. Dneska by se to dalo sice na-
podobit nıjakými obtisky nebo by se to dalo nıjak 
udılat strojovı – urħitı se dnes strojovı brousí, dá 
se to rýt, jestli se strojovı maluje, to úplnı nevím, 
ale tím obtiskem by se to tƔeba dalo nahradit… 
Jenže tyhle vıci byly opravdu všechny vyrábıné 
ruħnı. Jsou to desítky a stovky hodin, které nad 
výrobky lidé strávili. Souħástí sklárny, když ji táta 
koupil, nebyla jenom sbírka skla, ale i obrovský ar-
chiv zákresových knih. Máme tady asi 300 svazkư 
takových velkoformátových knih – Ɣekl bych o nıco 
vıtší formát než A3. A každá z tıch knih je jinak sil-
ná. V nıkterých je nıkolik desítek stránek, v jiných 
i stovek. A v každé jsou stovky dekorư, tvarư, moti-
vư, rưzných výrobkư – prostı desetitisíce tvarư.

A jsou to všechno návrhy, co by se mohlo vyrábıt, 
nebo co se doopravdy vyrábılo?
Vše se zde vyrábılo. Minimálnı co se vyvzorova-
lo. My ten zpưsob používáme dodnes. Když se nıco 

vyrábí, udılá se zákazníkovi prvotní výkres, který 
mu pošlu oskenovaný. PƔi výrobı se pak právı za-
náší do tıch zákresových knih. Stále v tom pokra-
ħujeme. Dnes už je to asi hodnı digitalizované. I ty 
výkresy i pƔedlohy pro výrobu se vytváƔejí v rưzných 
kreslicích programech, to ano. Ale pro mı, když se 
podívám do té knihy a mám možnost si ji prolisto-
vat, tak je to daleko užiteħnıjší, nebo Ɣeknıme pƔí-
jemnıjší, než když musím v poħítaħi otvírat jedno 
okénko po druhém. 

Harrachové se snažili bıhem své historie vždy kopíro-
vat soudobé techniky nebo proudy, aơ už v umıní, nebo 
v architektuƔe, takže sbírali podnıty a nápady. Na za-
ħátku to byly napƔíklad takové ty germanizující zelené 
poháry s rozetami až malinami obtištınými. Mezitím 
byl ještı empír, biedermeier a rokoko a pak byly právı 
ty „novostyly“. V 19. stol., kdy se snažili objevit nıjaký 
nový styl, se vyvinula secese. Mezitím hledali nové prou-
dy, kudy by se to mohlo ubírat. 

Pojĩme od orientu k nám domư. Cítíte se Vy sám 
být Krkonošákem? Kde jste doma?
Úplnı se tak necítím… Na babiħħinu chaloupku jez-
díme poƔád, ale já jsem doma spíš západnı, v kra-
ji Nového Boru. V Harrachovı nebydlím, chvíli jsem 
o pƔestıhování uvažoval, ale pak jsem to radši opustil. 
Když jsem pưl dne ve fi rmı, ve fabrice, a potom bych 
bydlel hned za rohem… Neodpoħinul bych si od práce. 
Když tu veħer skonħím, musím odjet. Navíc mám ro-
dinu, ħtyƔi dıti. PotƔebuju mít nıjaké volno pro sebe 
a pro rodinu, takže jsem zjistil, že tu bydlet nemưžu. 
Byl bych furt v práci, neodstƔihl bych se.

��4Ǐ�. �/ �4�1-��ő/ �5��*(*1���*�+-ć� ҂�1�&/ -į(�(*Җ
mentı poprvé zahlédnete hory a co konkrétnı vidíte?
No nejvíc asi tady, když jedu pƔes KoƔenov a PƔíchovi-
ce, u motorestu, po levé stranı vidím TesaƔovskou 
kapli. A vlastnı ħást zahlédnu, i když sjíždím na Smr-
žovku. To vidím Rejdice a Štıpánku, tak to je tako-
vý horizont. Ale nejvíc to na mı pưsobí, když pƔejedu 
z Desné pƔes KoƔenov na horizont v PƔíchovicích. My 
máme tu chalupu v Pasekách, takže na tohle místo 
když pƔijedu, tak mưžu jet doprava, na chalupu po ba-
biħce. To je hezké. Ale vıtšinou jedu rovnı, do práce.

„Dnes je ħas asi nejdražší komodita, kterou mưžete mít.“
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�5+*( ) / ҂� &�4Ǐ� . � 1-ć/ő( � �*� �ıtství, na nı-
jakou postavu, kterou vnímáte jako vyslovenı 
krkonošskou? 
Asi mého strejdu, bratra mé maminky. Vyrưstali spolu 
ve Vilémovı a do školy chodili do Rokytnice. No a ten 
strejda, to byl horal, jak se patƔí. Aħ to byl vyuħený 
skláƔ, pracoval mimo jiné taky u horské služby. Nemıl 
zdravotní vzdılání, ale byl to dobrý lyžaƔ. Taky praco-
val u vleku, tady dole v Harrachovı u lanovky. A když se 
poƔádaly skoky na lyžích, byl vždycky v ħetı tıch, kteƔí 
ušlapávali doskoħištı. Mimoto byl i dobrovolný hasiħ. 
Byl takový velký a mohutný. A já si ho pamatuji, když ta 
moje babiħka byla na té chalupı – my máme chalupu 
hodnı vysoko. Ještı kousek nad Bosnou, tam se tomu 
Ɣíká Na Klobuku. Znáte pƔíbıh, jak vznikla Bosna?

� 5)ć(҅
Byli dva, myslím bratƔi. Nebo prostı rodáci z Pa-
sek, kteƔí spolu bojovali v první svıtové válce nı-
kde na Balkánı. Po návratu postavili dvı chalupy. 
Jedna je Bosna, pojmenovaná po místı, kde bojo-
vali, a druhá Klobuk – to prý byl nıjaký vrch, taktéž 
v místı boje. No a má prababiħka koupila Klobuk nı-
jak po válce, protože to byla jedna z mála chalup na 
prodej – kvưli tomu, že byla vysoko a byl tam špat-
ný pƔístup, zvlášơ v zimı. A ten mưj strejda tam za 
svou babiħkou – mou prababiħkou – jezdil a vozil jí 
tam zásoby. Vždycky v ruksaku pƔivezl nákup, chvil-
ku tam s ní pobyl, s nıħím pomohl a zase jel. Nemı-
la tam elektƔinu ani vodu, pro tu chodila ke Dvorku, 
vždycky vzala dva kýble a šla… No a on jí obħas pƔi-
jel pomoci. Ona tam žila celý život. Takže to je tako-
vý horal, na kterého vzpomínám.

Posuůme se od osobní roviny. Kdo je pro Vás nejvıt-
ší krkonošská osobnost? 
Hrabı Jan Nepomuk byl asi nejvýznamnıjší pro tuto 
oblast. I když on mıl tu obrovskou výhodu, že pochá-
zel z hrabıcí rodiny a navazoval na svého otce. Že mu 
pƔedci pƔedali ten majetek ve stavu, v kterém byl. Už 
jeho otec Arnošt byl výjimeħný ħlovık. Ale Jan nám byl 
bližší, Ɣekl bych „vlastenec“, i když nevím, zda se to dá 
v jeho pƔípadı použít, když byl pưvodem Rakušák.

To tady byli všichni v té dobı҅
To ano, ale on se narodil ve Vídni, jeho rodina je pưvodem 
z Vídnı, a dokonce tam i zemƔel. Ale asi se dá Ɣíct, že to byl 
ħeský vlastenec. Na jednu stranu tu asi nebyl významnıjší 
ħlovık nebo rod, než byl rod Harrachư. Ale já za sebe jako 
takového nejvýznamnıjšího vnímám svého tátu. Kte-
rý to v tom r. 93 koupil a tƔicet let to spolu provozujeme. 

Respektive já pƔišel v r. 2006, takže já tu dılám 17 let. Ale 
byl jsem tu už dƔív. Protože jsem do 26 let studoval, ale 
vždycky o prázdninách jsem tu pracoval, buĩ jako prư-
vodce, když jsem byl mladší, nebo pozdıji jsem pomáhal 
tátovi v obchodı, ve výrobı. My jsme kdysi s tátou jezdili 
na veletrhy a obchodní jednání – já rok žil v Americe, tak 
mluvím anglicky dobƔe. A náš souħasný sortiment je ori-
entovaný na Západ. V dnešní dobı vıtší polovinu výroby 
vyvážíme do Ameriky, to je pro nás nejvıtší trh, odbytištı, 
a další velkou ħást do západního svıta. Dnes tedy hodnı 
do Itálie a Dánska. DƔív se jednalo víc o Nımecko nebo ty 
uherské zemı. I když tam dnes taky vyvážíme, máme zá-
kazníky v Nımecku, Rakousku i Maĩarsku. Dá se Ɣíct, že 
po celém svıtı. Dodáváme i do Japonska. Výrobky pro 
jejich trh musejí být dokonalé, nejsou ochotni tolerovat 
chyby ve skle. Bublinky, vinty, šlíry… Chtıjí to ħisté.

Co je šlíra?
Takový „vlas“ ve skle. Když se taví v pánvi, tak to sklo 
se vlastnı poƔád mísí. A vint nebo šlíra je nehomo-
genita ve skle, kdy není dobƔe protavené. Respektive 
ono mưže být dobƔe protavené, ale bıhem dne, jak 
se sníží teplota v peci, tak vznikne ten vint, ta šlíra. 
Kdežto tƔeba italskému zákazníkovi vady ve skle ne-
vadí, ale je pro nıj zas dưležitá estetika. Aby ta skle-
nice byla hezká. Na bublince nesejde, ale dưležitá je 
krása. Wisté linie a tak. Pokud si se zákazníkem nevy-
budujete vztah, obchod neudıláte.

Dılají se vztahy i pƔes pivo?
Já to pƔes pivo asi neumím.

Dılám si oslí mưstek k další otázce – stále ještı pijí 
skláƔi v provozu slabé pivo?
Ano, pijí. I když je voda základem pro život, tak ne-
mohou pít vodu celý den. Ti chlapi musí pít u pece 
hodnı. Je tam velké teplo, v létı nıjakých 50 stupůư 
i více. Takže jako byste byla celý den v saunı. Wlovık 
si asi po ħase zvykne na všechno, ale jedním ze zá-
kladních pravidel, jak to zvládnout, je dodržování pit-
ného režimu. Ale když budete pít celý den vodu, tƔeba 
šest litrư, budete vypadat jako balón a pƔijdete o mi-
nerály. Pivo dodá ħlovıku energii, minerály, vitaminy, 
protože my to pivo nefi ltrujeme a nepasterizujeme, 
takže je zdravé a živé.

Co bylo dư1*� (҂�Ǐ � %./ �5�ħali vaƔit pivo? SkláƔi, 
nebo rozšíƔení sortimentu?
Nejspíš obojí, ale mysleli jsme hlavnı na zákazníky, turis-
ty. Táta zakládal pivovar v dobı kolem r. 2001. Nám se do 
té doby daƔilo celkem dobƔe, i když já to úplnı nedovedu 
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posoudit, protože jsem tu v té dobı ještı nebyl. Do roku 
2000, kdy se otevƔely hranice, byl ve svıtı velký hlad a po-
ptávka po ħeském skle. V podstatı všechno, co se vyro-
bilo, se i prodalo. A ve svıtı byla asi i trochu jiná situace 
mınová. Byl tam jeden obrovský zlom – 11. záƔí 2001.

Svıtový terorismus ovlivnil skláƔský prưmysl?
Když se podíváte na kurzový vývoj, americký dolar v té 
dobı ohromnı klesl. PƔed jedenáctým záƔím se dolar 
prodával za 35 Kħ, ale i za 40 Kħ. Když jsme vyváželi, za 
dva dolary jsme mıli 80, za 3 dolary 120 Kħ. Po onom 
datu šel strašnı rychle dolư, nejdƔív byl za 20, ale v jed-
nu dobu i jen za pouhých 14 Kħ. A když pak najednou 
za 3 dolary dostanete ani ne padesátku, je to obrovský 
rozdíl. A pro nás, kteƔí jsme byli prozápadnı orientova-
ní, to byla obrovská rána. A v té dobı…

Se zaħalo vaƔit pivo.
Tehdy skonħilo i hodnı skláƔských podnikư. Poprvé 
zbankrotoval Crystalex v Novém Boru. Kromı Crysta-
lexu skonħila v r. 2001 taky obrovská zahraniħní fi rma 
Skloexport. V té dobı to bylo urħitı dobré rozhodnutí, 
protože jsme byli teprve osmý minipivovar v republice.

� #�4�. �/*��.$�-*5%őǏ�ı'*҂��) .�% �/*�0Ǐ�/�&*1ć�(ŷ��ҁ
Dnes jich je už asi pƔes 400, možná 500.

A proħ František?
Podle táty.

��&Ǐ � /*� % � +*� ��ƛ (� /�/ő)&*1$҂� ) � +*� Ǐć�)į(�
Harrachovi.
Františkư je hodnı a lidi, kteƔí sem jedou na dovole-
nou, ho chtıjí tƔeba zkusit, protože znají nıjakého 
Františka. Dnes to jméno asi už tolik oblíbené není, 
ale dƔív bylo hodnı oblíbené a spoustı lidem to pƔi-
pomíná nıkoho známého, blízkého a k tomu pivu se 
to docela hodí. Piva se ħasto jmenují po osobách nebo 
osobnostech, tƔeba Albrecht, že jo…

Dotkli jsme se celé Ɣady slohư҂� /�&� +*'*Ǐő(� ��'ƛő�
takovou abstraktnıjší otázku. Jaké umılecké dílo 
máte neodmyslitelnı spjato s Krkonošemi?
Maminka je z Vilémova a máme tu chalupu v Pasekách, 
tak asi ti Zapadlí vlastenci. Karel Václav Rais. Naši se 
tam dokonce vzali, v hospodı dole u papírny. No a pra-
babiħka tam chodila do školy, do té staré, která je tam 

pod vleky u té staré lípy. Duch toho odstrħeného kou-
ta, to je ono. A lidé, co žijí skromnı a musejí snášet ži-
vot v horských podmínkách, což asi vždycky nebylo 
jednoduché.

Hodnı jsme se motali kolem Vašeho oboru, ale pƔe-
ce jen – je nıco, co byste chtıl národnímu parku, re-
spektive Krkonoším, popƔát? K narozeninám nebo 
do dalších let?
Mám ke KRNAPu takový ambivalentní vztah. Na jed-
nu stranu ho uznávám jako instituci, která chrání pƔí-
rodu a toto území – to je chvályhodné a prospıšné, za 
to mưžu podıkovat, že nıco takového existuje. Na dru-
hou stranu vidím park jako nıco, co blokuje další roz-
voj tohoto území. Já bych si pƔál, abychom dokázali 
najít nıjakou shodu, zpưsob, jak bychom mohli spo-
leħnı dosáhnout nıjakého vıtšího rozvoje, a zároveů 
ochránit to, co tu máme. Už jsem to Ɣíkal nıkolikrát, 
i pƔed lety tady bylo fórum s úħastí bývalého Ɣeditele 
Jana HƔebaħky – jmenovalo se to Harrachov na rozces-
tí. A Ɣešili jsme tam, jakou cestou se dál vydat.

PƔijde mi, že naše mısta a stƔediska jsou v jistém ohledu 
zakrnılá, nikam se neposouvají. Vưbec se u nás nerozvíjí 
lyžování a zimní turismus. Lidi by si sem rádi pƔijeli zalyžo-
vat, ale tady prostı není kde. TƔeba tady u nás máme dvı 
velká stƔediska Harrachov a Rokytnici. Poħet sjezdovek je 
od revoluce neustále stejný. Na Západı jsou hory daleko 
vyšší, uznávám, ale nepƔijde mi, že když nıkde postavím 
jednu lanovku, tak tím tu pƔírodu zniħím. Kdyby se nám 
podaƔilo propojit Harrachov s Horní Rokytnicí, vzniklo by 
tím lyžaƔské stƔedisko srovnatelné s tımi alpskými. V ces-
tı stojí jen jeden vrch, který byl navíc v osmdesátých le-
tech kompletnı odlesnın, Plešivec. 

PƔál bych si, abychom mohli za nıjakou pƔijatelnou 
cenu najít kompromis, jak rozvinout turistický ruch do 
sjezdového lyžování. Sjezdové lyžování pƔináší obyva-
telưm pƔíjmy. Protože lidi, kteƔí jdou na sjezdovky, se 
nıkde ubytují, zaplatí si jídlo a utrácejí tu peníze. PƔe-
ji KRNAPu, aby byl ochotnıjší v tom vyslyšení a ochot-
nıjší ke spolupráci s lidmi, kteƔí v tıch horách žijou. 
Myslím, že v cestı nestojí mnoho. Jsou urħitı lokality 
jako Labský dưl, Panħavský vodopád, prameništı Labe 
a tak dále, které si zaslouží ochranu, ale to území je ve-
liké, a kdyby se podaƔilo ménı chránıné ħásti promı-
nit ve více výnosné, bylo by to fajn.
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PƔed ħasem mi pƔišel mail v tomto 
znıní: „Ta autodoprava na hƔebe-
nech, to je nıco hrozného. Mưžete 
s tím nıco udılat? Mưžete nıjak 
zasáhnout?“ Wetl jsem jej stále doko-
la a Ɣíkal si, co o platné legislativı, 
o nelegálních vjezdech, o kontrolách 
strážcư mám té paní asi napsat… 
Ano, paní. Mail byl totiž podepsa-
ný „Vladimíra Paterová“. Paterová? 
pomyslel jsem si. Vždyơ to je pƔece 
památkáƔka z Josefova, se kterou 
ħasto vedeme úƔední jednání. Jak se 
potvrdilo, jedno nevyluħovalo druhé. 

Radek Drahný

Paní Paterová, pƔ$5)ć1ć(҂�Ǐ �%./ �(ı tím mailem trochu 
pƔekvapila. Neħ &�'�%. (�/*�*���ć.҅
Já nejsem jenom památkáƔka, ale konzumuji Krkonoše ak-
tivnı, a když nıkde objevím, co se mi nelíbí, co si myslím, že 
není v souladu s ochranou Krkonoš, tak se ozvu, tak se radı-
ji zeptám. 

Jsou vıci, které nejsou snadno k Ɣešení, tƔeba zrovna ta 
autodoprava. Ale pracujeme na tom a do budoucna to vy-
padá velmi slibnı. Pokud se nám podaƔí zaƔídit systém 
jakýchsi mýtných bran na všech vjezdech, tak budeme 
vıdı/�*�&�Ǐ�į(��0/ı, které do hor vjede.
To je dobƔe. Je to velmi potƔebné. Krkonoše se hodnı zmı-
nily. Já jsem sem pƔišla z Moravy. Nejprve jsem na Luħní 
boudı umývala nádobí. To bylo ve zkouškovém období bı-
hem studií na vysoké škole, studovala jsem architekturu. 
Po škole jsem šla pracovat jako provozní právı na Luħní 
boudu. To byl rok 1982. Byla to hodnı velká škola života, 

VLADIMÍRA
PATEROVÁ

architektka
* 1958
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práce o sobotách, nedılích, 1 200 hostư dennı, 350 
lidí ubytovaných, byla to taková malá „továrna“. Teh-
dy tam byly rưzné existence – vızni po propuštı-
ní z výkonu trestu, cikánky z Kostomlat na výpomoc 
v kuchyni… Na pekárnı bylo manko, ale zrovna za ni 
jsem nemıla hmotnou zodpovıdnost. PƔesto jsem 
ħelila trestnímu stíhání, chodila po soudech. Nako-
nec se moje nevina prokázala. 

��&Ǐ �%./ �1'�./)ı šla do divoħiny, do krkonošské di-
voħ$)4҂���5�Ǐ$'��/�(��$1*ħinu, hotelovou divoħ$)0҅�
To muselo být ale nároħné také kvư'$�/�()ő(0� 3Җ
trémnímu poħ�.ő҂�Ǐ ҈
To ano. Jezdily tam hodnı dıti ze základních a stƔed-
ních škol a musely tam i ve vichƔici dojít samy. Mıly 
zážitek na celý život, že musely nahoru vyjít pıšky. Hor-
ská služba ħasto vydávala zákaz vycházení. Od Výrov-
ky ke kapliħce je to pro netrénované jedince tıžké. Kdo 
nezná hory, musí ho tato trasa v pƔípadı špatného po-
ħasí dost pƔekvapit, zdánlivı je to kousek. Od kapliħky 
už se kouká na Luħní, ale když se udılá bílá tma, mıní 
to situaci a není vidıt nic. 

Mưj muž Jindra vždycky Ɣíká, že ħlovık musí zažít ta-
kové poħasí, aby si pak mohl užívat slunce a poho-
du. Drsné podmínky jsou ty pravé Krkonoše. Když 
prší vodorovnı, fouká, to je ta pravá zážitková tun-
dra, kdy vás nezachrání žádný goretex, pƔijdete mokƔí 
skrz naskrz.

Jak se Vám na Luħní boudı pracovalo?
Byla jsem ħerstvou absolventkou, byla jsem na uni-
kátní stavbı, to byl svıt sám pro sebe, i s tím zaƔí-
zením, kdy to v té severské tundƔe, na té bílé pláni 
fungovalo témıƔ nezávisle. To musí mít ħlovık rád. 
Mnı se splnil sen.

 A po Luħní boudı?
Mưj první muž pracoval na bývalé ObƔí boudı na kios-
ku, pak jsme skoro pıt let žili v Peci, mıli jsme na sta-
rosti podnikovou chatu.

Já jsem od zaħátku chtıla nastoupit na Útvar hlavní-
ho architekta, ale oni mı tam hned po škole nechtıli 
zamıstnat. Tak jsem šla takovou oklikou. Tehdy se za 
mne totiž pƔimluvil pan architekt Martin Krise. 

Útvar hlavního architekta je známý pojem, jak ale 
v té dobı tato instituce mohla ovlivůovat Krkono-
še? Jak moc mohla zasahovat do dı)ő҈��Ǐ�4ơ tehdy 
to jistı stále bylo hodnı�*�+*'$/$�&į(�-*5#*�*1ć)ő҅
To hodnı ovlivůoval vedoucí, tehdy pan Faltys. Ten sa-
mozƔejmı nebyl žádný architekt. Mı nejvíce ovlivnil 
pan architekt Robin Hanus. Jezdili jsme spolu na rưz-
ná jednání, já byla zaħáteħník. On mı nauħil, jak mají 
vypadat krkonošské chalupy, ħím se Ɣídí. Pak tam byla 
paní inženýrka Eva Kalášová. Ona byla velký odborník. 
Dokonce jsem pozdıji zjistila, že v 70. letech byla v ko-
misi pro výbır architekta, když se stavıla nová Labská 
bouda. Já tam pƔišla v 80. letech, a to ještı bylo všech-
no politicky Ɣízené. 

��4Ǐ�/ �4�+Ɣišla objednávka od strany na nový ho-
tel ROH, tak se v tom nedalo nic dılat?
Myslím si, že ne. Prostı to bylo dané. Na ta jednání vıt-
šinou jezdil pan vedoucí Faltys. 

Byla to zvláštní doba, ale byla tam bezvadná parta 
a kolegové se mı snažili zauħit po odborné stránce. 
Pozdıji jsem pak šla do muzea v Trutnovı a nakonec 
v 90. letech do památkového ústavu, který mıl tehdy 
sídlo v Pardubicích. 

Jaký máte názor na roubenky? 
Na ty staré, nebo na ty nové, co se staví dneska?

���/4�./�-į҅
No tak samozƔejmı je to typická záležitost, která vy-
cházela z toho, že tu byl tradiħní materiál, snadno 
dostupný, nebyl drahý. Když pƔišli kolonisté, vykáceli les, 
vysbírali kameny. Ze dƔeva udılali dưm a z kamení hos-
podáƔskou ħást. Myslím si, že to ke Krkonoším patƔí, ale 
musí být v urħité formı. Musí to být to trojdílné stavení. 

Já jsem už na vysoké škole studovala obor rekon-
strukce památek. Na to jsem dokonce dılala di-
plomku. PƔednášel nám také profesor Kurial, to byl 
velký znalec lidové architektury. Ten Ɣíkal, že nic 
není geniálnıjšího než trojdílné stavení – obytná 
svıtnice, za vstupem síů, vıtšinou s pecí, a hospo-
dáƔská ħást. Takhle tady ty chalupy všechny fun-
govaly. A ještı k tomu mıly mléħný sklep, který se 
nachází ve stráni. 

„Roubenka je naprosto geniální záležitost.“
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Ve své práci jsem se snažila jít hodnı cestou osvı-
ty. Spoustu vıcí dılají lidé z nevıdomosti. PotƔebují 
vést. A my jako památkový ústav máme osvıtu jako 
poslání. Radíme, konzultujeme, a nemusí to být ani 
památky, když se nıkdo pƔijde zeptat. 

Proto jsme v Krkonoších vytipovali  tƔi zóny – Šímovy 
Chalupy, Velké Tippeltovy Boudy a Modrý Dưl, které jsou 
dnes ukázkovým pƔíkladem pưvodního zpưsobu hos-
podaƔení. To se podaƔilo. Už byly snahy tƔeba nahoƔe na 
Šímovkách postavit nıjaký penzion nebo apartmány. 
V Modrém Dole také. Takže se mi zdá, že plošná památ-
ková ochrana má urħitı hodnı velký smysl. 

Roubenka je naprosto geniální záležitost. To, jak byly 
roubenky postaveny, vycházelo z funkce stavby. Vy-
cházelo to ze života té rodiny. Pracovali a žili ve svıt-
nici. Byl tam i komunikaħní prostor, kde bylo tƔeba 
zaƔízení ħerné kuchynı, mléħný sklep. Ten byl pƔiroze-
nı vlhký, takže mıli chladniħku. A pak byla hospodáƔ-
ská ħást, kde mıli dobytek. 

To jsme ale u pưvodních historických roubenek. 
Jak se díváte na dnešní snahy, kdy Ɣada lidí tíhne 
k tomu zase stavıt roubenky?
Souħasné snahy jsou falešný romantismus. Chtıjí sice 

roubenku, ale se standardem vily. To ale do tohoto 
trojdílného stavení nedostanete. Rozsype se to pro-
porħnı, pưdorysnı, objemovı. TƔeba ħást mưže být 
roubenka; pokud je dobƔe udılaná tesaƔsky a Ɣemesl-
nı, tak proħ ne, ale nesnáším ty snahy falšovat to ob-
klady dƔevem. Proħ? Proħ takovou stavbu prezentovat 
jako roubenku? Tvrdit, že ta jediná se tam hodí a obou-
chat ji prkny. To nemá nic spoleħného ani se soudobou 
architekturou, ani s tradicí. 

A co soudobá, moderní architektura? PatƔí to do hor?
Ano. Já si myslím, že každá doba by mıla nechat svoji 
stopu, kvalitní. To je mưj názor, který prosazuji i tƔeba 
nyní s tou pƔístavbou profesora Koutského u bývalého 
augustiniánského kláštera ve Vrchlabí. 

Mnı se líbí nıkteré stavby na Pomezních Boudách. Tam 
je vidıt, že i Správa KRNAP tomu pƔeje, že je soudobé 
architektuƔe otevƔená. Vznikají tam hezké vıci, i novo-
stavby, které nemají nic spoleħného s roubenkami ani 
s klasickým stavením. Jsou to baráky, které mají vıtši-
nou sedlovou stƔechu. Myslím si, že jde o velice zdaƔi-
lé vıci. 

TƔeba ale v Peci pod Snıžkou naproti autobusovému 
nádraží vznikl nový dưm s plochou stƔechou, s terasou. 
Myslím si, že je velmi povedený. Proħ ne? Dnešní mladí 
lidé, mladí architekti mají dobré nápady, umí využít ma-
teriály. Mıl by se jim dát prostor, aby se tu podepsali. 

Já s tím souzním, moderní architektura se mi líbí. 
Ostatnı� $� +-*/*� %. (� �4'� $)$�$ć/*- (� )�ƛő� �-*Ǐ0-4�
�*0�*�ć� �-�#$/ &/0-�� 1� �-&*)*ƛő�#҂� +-*/*Ǐ � ./�Җ
veb, které v poslední dobı vznikly a jsou moder-
ní, zajímavé, je celá Ɣada. Spojují kámen, sklo, ocel, 
dƔ 1*ҁ� �*��� �*5-ć'�� &� /*(0҂� Ǐ � +*�*�)Ǉ�#� /4+ư 
staveb máme teĩ v horách víc. 
Nıkteré moderní stavby vypadají velmi dobƔe. Nevadí 
mi to. Spíše mi vadí snahy o stavıní pseudoroubenek. 
PƔijde mi to smıšné. Dnešní požadavky a klasický rou-
bený dưm se nepotkávají. Už prostı nemưžete dodržet 
ty proporce, udržet tu tradici. 

PƔi podobných diskusích pƔipomínám Petrov-
&0ҁ� ��4Ǐ� %$� / #�4� ./�1ıli, tak nepochybnı mno-
zí významnı pozvedli oboħí. Stavıt skoro plochou 
stƔechu na hƔebeni Krkonoš? Kdo to kdy vidı'҅҈�
Udılali, co bychom dnes v podobné situaci nazva-
li moderní stavbou. 
Petrovka se stala typickým stavebním prvkem stƔed-
ních Krkonoš poħátku 20. století. Souħástí typické-
ho panoramatu. Když jsme po požáru Ɣešili otázku 
stavby nové Petrovky v památkové radı, tak pan ar-
chitekt Wiháħek, náš bývalý Ɣeditel, pƔipomnıl, že 
pamıơ lidí není jenom hmotná, ale i duchovní, pa-
mıơ toho místa. Tedy jak znají po tu dobu 100 let 
lidé obraz toho panoramatu hƔebene, na kterém Pe-
trovka má své místo. 

„Pamıơ lidí není jenom hmotná, ale 
i duchovní, pamıơ toho místa.“
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Další významnou stavbou na hƔebenech hor je Lab-
ská bouda. V dobı҂�&�4�(4�51�Ǐ*1�'$�% %ő�5�*0-ć)ő҂�
�4�%./ �. �1 '($��)"�Ǐ*1�'��+-ć1ı v opaħné snaze, 
v její záchranı. V ħem vidíte cennost této stavby?
Ta cennost je právı v tom usazení objektu na hranu Lab-
ského dolu. Já bych vám doporuħila, až pưjdete z Mar-
tinovky na Vysoké kolo, tak pƔed sebou máte hranu 
Labského dolu. V jednom místı tam je vidıt vystupu-
jící skalní blok, který je pƔesnı ve tvaru Labské bou-
dy. A já úplnı vidím architekta Âiháka, jak pƔemýšlí, co 
s tím komunistickým zadáním, co do toho místa vymy-
slet? A uvidıl tam ten blok a tvarovı vyšel z toho, aby ta 
stavba do okolní pƔírody maximálnı zapadla. Vymyslel 
ojedinılé Ɣešení. Místo aby šel do pater nahoru, tak šel 
s podlažími dolư. Myslím si, že on vyhovıl požadavkưm 
a komise opravdu vybrala to nejlepší, co tam mohlo být.  

SamozƔejmı, že dneska bychom to nepovolili, ale na 
tehdejší dobu to dopadlo nejlépe, jak mohlo.

Jak se vlastnı dneska daƔí památkovı chránit vý-
znamné stavby?
Víte, mưj bývalý kolega Ɣíkal: „Když se chce, jde to i bez nás, 
a když se nechce, tak to nejde ani s námi.“ Nikoho nezlomí-
te. Mưžete apelovat na kulturní dıdictví, ale v dnešní dobı 
je tıžké vysvıtlovat, když jsou drahé energie, drahé staveb-
ní materiály, že si nemohou zateplit baráky a tak podobnı.  

Vy jste velká turistka. Znáte Krkonoše dobƔe?
Myslím si, že ano. S nadsázkou Ɣíkám: Ve východních Kr-
konoších znám každou chalupu. Mıla jsem to štıstí, že 
jsem dƔíve hodnı dılala lidové stavby v našem regionu. 
Dnes to dılá kolega, který je etnograf. DƔíve jsem mıla 
možnost naplánovat si cestu a probádat a prochodit 
náš rajon. Trochu ménı znám západní Krkonoše. 

A jsou vlastnı nıjaké rozdíly mezi lidovými stavba-
mi v rưzných ħástech Krkonoš?
SamozƔejmı ano. Tady ve východních Krkonoších na-
jdete zcela výjimeħnı usedlost, že by u trojdílného 
stavení byl ještı hospodáƔský objekt. Kdežto v západ-
ních Krkonoších jsou ty stodoly zcela bıžné. Jsou to už 
usedlosti. V západních Krkonoších je to bıžné, ħeská 
ħást Krkonoš prostı vypadá jinak. 

Vy jste zcestovala kus svıta. Jak vidíte Krkonoše 
1�&*)/ 3/0�*./�/)ő�#�+*#*Ɣí?
Já tıžko nesu, co se s Krkonošemi stalo. Narážím na 
období po roce 1989. DƔíve nebyla taková neúcta 

a nerespektování pƔírody. Dnes se každý chce dostat 
do ħisté pƔírody, ale chce ten standard, který má doma. 
To je v naprostém rozporu. Lidé mají pocit, že mưžou 
všechno, skialpinisti, skútry… Velká ħást veƔejnosti 
stojí bohužel za nimi, protože je pƔece svoboda, proħ 
by je mıl nıkdo omezovat. Ta samá situace je s památ-
káƔi. Tady musí být nıkdo, kdo reguluje jednotlivce ve 
prospıch spoleħnosti. 

�ć�. ��' �*�ć1ć(҂�Ǐ ��*�)ć.�'$�į�1&'ć��%ő�1ıtší nadı-
% ҂�) Ǐ�(4�(ưǏ ( �Ɣ ƛ$/҂�) Ǐ�)���*�(ć( �+-�1*(*�$ҁ
To jsme na tom stejnı. Kdo mưže, tak si do památká-
Ɣư taky kopne. 

Odbıhla jsem ale od vaší otázky. Mı vždycky víc pƔita-
hoval východ. I tam hledám tradici a tıžko nesu, když 
to všechno zahazují ve prospıch globalizace. TƔeba Al-
bánie…. Já jsem tam zaħala jezdit pƔed 20 lety. Velmi 
mnoho Albáncư pracuje v Nımecku, v Kosovu a oni 
tam vozí peníze a naprosto likvidují to, co tam bylo 
krásné. Staví tam nesmysly, i v horách jezdí SUVéħka, 
osla už neuvidíte… 

To je ale ten civilizaħní rozpor. Na to zastaralé kou-
káme jako na to, co je potƔeba chránit. My boha-
tí se díváme na tu primitivní krásu a jednoduchost 
a oceůujeme ji a oni chudší chtıjí mít to, co zase 
máme my. A kde je ta hranice, co my si mưǏ ( ��*Җ
volit jim Ɣő&�/҂�Ǐ �% �.+-ć1)ı҂���4�/�&�Ǐ$'$҈
Oni tak ale nechtıjí žít. Oni chtıjí žít jako my… Naši 
pƔátelé tam mají krámek ve vesnici. Tam pochopí-
te, že oni chtıjí žít jinak. Uvıdomujete si, že z jedné 
krávy a ovocného sadu se žít nedá. Lidé tam ztrá-
cejí zdroj obživy, a proto je snem každého ħlovıka 
odejít do zahraniħí. Pak se ztrácí i to kouzlo, za kte-
rým tam my jezdíme. PƔijdete do kavárny, chcete si 
dát klasické dobré kafe z džezvy a paní mi Ɣekne: 
Only italian presso. PƔitom džezva – to je ta tradi-
ce. Je to tıžké… 

To je ale pƔenositelné i do našich podmínek, do 
�-&*)*ƛ҅�
To ano. Moji dva synové, kteƔí se v Krkonoších narodili 
a prožili dıtství a mládí, tıžko nesou stávající dobu… 
Hory se vyvinuly trochu jinak. 

I proto, že když jsme se sem vraceli tƔeba z Moravy, jak se 
nám od Rtynı objevil ten zasnıžený hƔeben, tak Ɣíkali: 
Mámo, ty jsi nám vybrala nejkrásnıjší místo v Wechách!
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Setkání s nıkterými lidmi jsou milá 
bez ohledu na to, zda se vidíte ħasto, 
nebo zƔídka. Jednou z takových lidí je 
pro mne Eliška PilaƔová, redaktorka 
Weského rozhlasu, bývalá redaktor-
ka ħasopisu Krkonoše. Dáma, která 
mne mnohému nauħila jak z profese 
novináƔské, tak ze vztahu k horám.   

Radek Drahný

Eliško, chci zaħít jednou vı�ő҅�� (*#0� . � 5��1$/� ) Җ
patƔiħného pocitu. My dva se pracovnı potkáváme sko-
ro dvı desítky let. Vy jako redaktorka rozhlasu. Já jako 
tiskový mluvħí. Dnes to bude prvnı, kdy to bude úplnı 
opaħnı. Já se budu ptát Vás. Řő&ć(�.$҂�% ./'$�+*'*Ǐő(�/4�
.+-ć1)į�*/ć5&4҅
Nejde o interview. To bych od vás jistı dostala otázky pƔe-
dem. Pojĩme si povídat…

Jak jste se vlastnı v Krkonoších objevila? 
Moji rodiħe byli blázni do Krkonoš – v zimı v létı mı sem 
tahali, jak to jen šlo, alespoů na týden. Už od mých dvou 
let. Špindl, BedƔichov, Šišák, Svatý Petr... Byl tu mưj úžasný 
dıtský horský vưdce, milovaný Tomáš Filka, jehož systém 
chưze do kopce – to jest rytmický dech a výdech na urħitý 
poħet krokư – nasazuji automaticky dodnes. A taky parơák 
pro moje dıtské zpívání a hraní – pan Rudolf Deyl, tehdy 
ħlen Divadla na Vinohradech a ħastý host na BedƔichovı, 
se kterým jsme si náhodnı, ale moc a moc padli do oka. 
A taky otevƔená okna horské chaty s výhledem na Stoh 
a uħitel zpıvu, pan profesor Karenin. Ale první vzpomín-
ka je vưnı. Nezamınitelná, koƔenıná, ozve se vždycky 
znovu, když pƔekroħím hranici na Labské. Druhá skuteħ-
ná vzpomínka je, jak sedím na létem rozpálených „plot-
nách“ na Bílém Labi. Bohužel naši netušili o mé fobii na 
sníh. Odmala ħirá hrưza ze zasnıžených plání, jejíž pƔíħinu 
se až po mnoha a mnoha letech podaƔilo urħit a se kterou 
jsem dlouho a neúspıšnı bojovala. To jsem si, pane, vybra-
la pro život „destinaci“! 

ELIŠKA
PILAÂOVÁ

novináƔka
* 1950
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��-��*34�Ǐ$1*/�҅� Pak jste ale v Krkonoších pra-
covala, tedy doslova a pƔímo v Krkonoších, v ħaso-
pise Krkonoše. 
Krkonoše byly jeden z mála vlastivıdných ħasopisư, 
které pƔežily normalizaci. A co víc: poskytoval jistou 
svobodu i ve volbı tradiħních žánrư – sloupky, fejeto-
ny, návštıvy… Ostatnı tehdy nemohla být pro práci 
Správy parku lepší propagace, vždyơ jsme mıli ħtená-
Ɣe po celé republice i v zahraniħí. A bylo úžasné moci se 
vınovat Ɣemeslu, kterému jsem se vyuħila. NovinaƔina 
je Ɣemeslo! A mưže být i umılecké!

Maturovala jsem na jaƔe v osmašedesátém. Dobrý ħas 
pro novináƔe, zrušena byla cenzura, všechno vypada-
lo svobodnıji. O úspıchu pƔi pƔijímacích zkouškách na 
tehdejší fakultu osvıty a novináƔství rozhodoval talent, 
nikoli politika. A pak pƔišli Rusové. V 70. letech jsem stu-
dia ukonħila jen díky velkému štıstí v neštıstí; utrpıla 
jsem velmi vážný úraz a nemohla se tudíž dostavit k po-
vinným „normalizaħním“ pohovorưm. Vykorespondoval 
mı z nich pan profesor Vladimír Kalina, jinak nevím, ne-
vím, jak bych dopadla! Po pro moci jsem mıla nastoupit 
v hudební redakci Weskoslovenského rozhlasu, jistou 
podmínkou ale byla „ħervená knížka“. Já, která odmít-
la SSM! To pak bylo velmi tıžké období. Moji rodiħe byli 
tehdy oba bez práce a já šla uklízet, proħ ne.

Až moje zlatá tchynı mı upozornila, že vrchlabská redakce 
ħasopisu Krkonoše hledá redaktora. Vzali mı, staħil diplom 
a státnice s vyznamenáním. Nikdo se mı na víc neptal. 
Dodateħnı ale tehdejší šéf osobního oddılení zjistil, že 
oba moji stateħní rodiħe jsou údajnı podvratní živlové, a to 
prý jsem „schválnı zamlħela“. Spoleħnı s panem Ɣedite-
lem rozhodli, že s takovou v Krkonošském národním parku 
pracovat nemohu. Už jsem plánovala, že s desetimısíħním 
synem zase pưjdu uklízet, tehdy se ale do celé vıci vložil ve-
doucí oddılení propagace Mirek Hladík s tím, že potƔebuje 
ħlovıka mé kvalifi kace. Bylo z toho pár let trochu jiné prá-
ce, ale bavila mı. A protože i velkým šéfưm bylo jasné, že 
ħasopis se v potƔebné kvalitı sám nenapíše, ħasem jsem se 
do redakce mohla vrátit. Kolik jsem jen poznala úžasných 
lidí a co všechno mı nauħili! Lesáci, dƔevaƔi, skláƔi, staƔí ho-
ráci – a pƔímo vedle mne kolegové pƔírodovıdci, historiko-
vé, krajináƔi… Záruka a velká škola toho, jak se dá zajímavı 
napsat i pƔi zachování veškeré potƔebné odbornosti.

Velmi mne baví a obohacuje zároveů, Eliško, peħli-
vost a láska, s jakou pƔistupujete k ħeskému jazyku. 
To jste tak mı'��1Ǐ�4�&4҈
Náš mateƔský jazyk a bájeħný jazykový redaktor, pan pro-
fesor PƔemysl Koldovský! Nesmírnı moudrý a vzdılaný 

pán. „Šémrưn“ se tady na horách Ɣíkávalo místu, kam cho-
dil i císaƔpán pıšky, a když jsme pro ChalupáƔský receptáƔ 
otevƔeli téma kadibudky, pan profesor, velmi noblesní ħlo-
vık, se zaradoval. „A víte, že existoval i tak Ɣeħeno stereo, 
dvouotvorový? A víte, jak se mu Ɣíkalo? Dvouhlauůovej!“ 
No tohle se prostı od suchara nedozvíte! 

Ano, pojĩme si popovídat o lidech. Od koho jste tƔe-
ba získávala vıdomosti?
Takový arbitr toho, co a jak má být pƔesnı a správnı, mi 
byl a je Vlastík Pilous – jeho neuvıƔitelné znalosti a široký 
zábır od geomorfologie pƔes kastelologii až po botaniku. 
Také nemohu nevzpomenout Jarku Kodíħkovou, stavební 
inženýrku, nesmírnı skromnou dámu a úžasnou krajináƔ-
ku. Od ní vím, jak jedineħným prvkem krkonošské kraji-
ny jsou louky, jak mají pƔirozenı „jít“ až k chalupı, jakým 
nešvarem jsou v horách živé ploty nebo „manipuláky“ – 
náspy u nových domư, jak je tƔeba ctít tradiħní materiá-
ly, barvy, tvary… dodnes se dívám Jarħinýma oħima, zda 
je to dobƔe, nebo špatnı. Architekt Martin Âíha a jeho na-
uħení, že ta stavba, která tvarem „opisuje“ okolní terén, je 
krajinı ústrojná, a proto Výrovka jako krychle na špiħce by 
se snad mohla hodit tak do Tater. A co víc, když bylo jed-
nání tƔeba na Rýchorách, šel pan architekt nahoru pıšky. 
V mých oħích znamenal a znamená mnoho i Ivan Dejmal. 
Mıla jsem to štıstí ho potkat, poznat jeho úžasný morál, 
jeho obıtavost, dobrý úsudek, jeho samozƔejmou odbor-
nost v práci pro pƔírodu. I náħelník Horské služby Krkonoše 
Áda Klepš… Mıl toho tolik, ale kdykoli bylo tƔeba, udılal si 
na mne ħas – i tehdy, když šlo o mezní situace, o lidské živo-
ty. Vıdıl, že nehledám senzace, že informace od nıj se ob-
jeví na veƔejnosti tak, jak mi je sdılil. 

��(��ć.�*.0��5�1ć'҂�&�4Ǐ�%./ �1�ħasopise skonħila? 
Nastoupila jsem v tehdy novém ħasopise Týden… 
A zase úžasná setkání s úžasnými lidmi, rozhovo-
ry s Petrem Wepkem, JiƔím Bılohlávkem, BoƔkem 
Šípkem… Ale rozhlas je rozhlas, a tak jsem se k nımu 
pƔes Lidové noviny vrátila.

Vy jste se musela díky Vaší práci setkat s neuvıƔitelným 
poħtem lidí – od politikư, prezidentư��Ǐ�+*��ıǏ)į#*��ıl-
níka, cestáƔe, Ɣemeslníka. S kým se pracuje lépe?
To se nedá Ɣíci. Nejde jen o vzdılání. I tak Ɣeħeno „oby-
ħejný“ ħlovık, má-li oħi a srdce pro hory a je vyuħen 
v onom prastarém povıdomí toho, co pƔíroda potƔe-
buje a chce, má pro mne velikou cenu. Ví toho tako-
vou spoustu! Ostatnı, my jsme zvláštní národ. Kamkoli 
pƔijdete, i v té nejzapadlejší vesniħce potkáte nıko-
ho, kdo umí dobƔe mluvit a ví o svém domovı spous-
tu zajímavého.
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Pravda, ħím výše jsme dorostli, tím dále vidíme. Ale 
i ħlovık s velkým vzdıláním, nemá-li pro svưj obor 
srdce, je to k niħemu. Pro mou práci klidnı mohu 
vedle úžasného Ivana Dejmala postavit tƔeba Gustu 
Hofmana, který se staral o tetƔevy na Rýchorách, 
nebo onoho Ádu Klepše, který také, byơ nemıl žádné 
univerzity, vıdıl a umıl zase to svoje. Nebo což tako-
vý pan Hanħ z Mrklova! PotƔeboval popruh, nemohl 
ho sehnat, tak si postavil ve stodole stuhaƔský stav. 
To nevymyslíte. 

Eliško, znáte hory a máte bohaté zkušenosti. Jaké 
�-"0( )/4��4./ �+*./�1$'��+-*/$�&-$/$&ưm, kteƔí tvr-
�ő҂�Ǐ �/*҂��*�1��-&*)*ƛő�#�(ć( ҂�) )ő�/Ɣeba chránit, 
Ǐ �/*#*�%.*0�&0+4�)���$�$Ɣi, ve Skandinávii. 
Vzácné a jedineħné Krkonoše! Víte co, pojĩme do kate-
gorie památek. Když na hƔebenech potkáte ħlovıka na 
ħtyƔkolce, který na námitku, že tam nemá co dılat, Ɣek-
ne: „Já mám tıžkou práci. Já mám právo se odreago-

vat.“ Pak odpovıĩ zní: „Jezdıte po nádvoƔí Pražského 
hradu!“ No, mluvte s blbcem… 

No ale my to dıláme. 10× dennı. 100× dennı. Bavíme 
se s bıǏ)Ǉ($�)ć1ƛ/ı1)ő&4���% %$�#��-"0( )/4�%.*0�1 'Җ
mi ħasto na úrovni „všude je metr snıhu, pƔíroda je 
pod snıhem, tak pƔece niħ (0�) 0�'őǏő(҂�)$��) +*ƛ&*Җ
dím“. Ono jim prostı�) �*�#ć5ő҂�Ǐ �+Ɣíroda není jen to, 
co je pod snı# (ҁ��4+$�&Ǉ� 1 -"-  )�% �1-�#*'��)ıǏ&4҂�
&� �/0-$./*1$�эыы3҂�юыы3�� ))ı Ɣ &) / ҂�Ǐ �($(*�� ./4�
) .(ő҂�+-*/*Ǐ �/���'+ő).&ć�/0)�-��/*�+-*./ı�) .) . ҅
…Ano, pane, Krkonoše jsou všeho lidu, tedy i vaše. 
A pustíte si na váš záhon na vaší zahrádce 200 lidí den-
nı? Nepustíte, že? Ani když je pod snıhem.

Je ještı vưbec v Krkonoších nıjaké místo, které neznáte? 
No jéje! Ještı donedávna jsem tƔeba neznala Jelení 
dưl, Šímovy Chalupy ve svahu Jelení hory, Snıžku „ze-
zadu“. To je nıco! Úplnı zvláštnı rozestavıné kulisy. 
Napadne vás – jako z ħeských pohádek „za sedmero 
vrchy a za sedmero lesy“ a z toho kouká takový kope-
ħek… Kdo by Ɣekl, že to je Snıžka… 

A které místo z celých Krkonoš milujete nejvíc? 
Jizeru! Jsem vodní tvor a Jizera je neuvıƔitelná, jan-
tarová, v létı vyhƔáté balvany, v Ɣeħišti tưůky… A což 
teprve ta údolíħka, která se od ní rozbíhají k horám – 
Bratrouchov, MaƔíkov, BuƔany, Františkov, Krosnov až 
k Rezku… Nad Víchovskou Lhotou Svátky táhnou pƔes 
vrcha, jak by Ɣekl tamní rodák, malíƔ Franta Kaván. 
A štıpanické údolí s potokem Cedronem a KƔížlice 
s evangelickým kostelíkem, viditelným už z dálky… 
Kdyby existoval prưvodce Krkonoše ezoterické, tohle 
místo by muselo být na magické mapı hor vyznaħeno 
jako zcela výjimeħné. 

Vy jste se po horách hodnı nachodila. Potkala jste 
na svých cestách Krakonoše? 
Potkala jsem dva, každý byl trochu jiný. Jednomu pla-
catka koukala ze šosu. Ale byl v roli. Byl úžasný. Ten 
druhý, to byla opravdová persona, každý rok na jaƔe 
jsme se potkávali v Harrachovı. 

�4.'ő/ � �$�#� '�� � ) ƛ ҂� &/ -Ǉ� 1ő� � ) Ǐ� эѐ� ' /� +*�
sobı v bƔeznu pƔ$%őǏ�ıl coby Krakonoš pƔ$1ő/�/�%�-*҅
Ano. A potkala jsem se dokonce s lidmi, kteƔí dodnes 
na Krakonoše vıƔí! Na Vysocku vám Ɣeknou – nechte ho 
na pokoji, nedılejte si z nıj legraci, to se nevyplácí. Navíc, 
on je to strážce daného slova, neodpouští žádnou levárnu. 
A podoba? Je to obludný a škodolibý skƔet, obƔí svalovec 
v medvıdí kưži s kyjem v ruce, anebo strážce hor se sukovi-
cí a fajfkou, podobný panu nadlesnímu? Široký klobouk se 
svazky bylinek, široký plášơ, vysoké boty a hưl – to všech-
no zdıdil po tajemných krkonošských laborantech. A jeho 
úloha strážce hor? Je to jako s pánem bohem. Nıkdo si ho 
pƔedstavuje jako vousatého dıdu, který, když na to pƔijde, 
tak i trošku sleví. Nıkdo jako energii. No, a jet stream na 
pláních u Luħní, vichr témıƔ stejné síly jako v Antarktidı? 
Obrovský prostor karu Lomniczky, ObƔího dolu, podze-
mí… co je to jiného? Síla tıchhle hor je úžasná.

Jedineħné, obecné, zvláštní, tím musím zakonħit. 
NovináƔư obecných máme spoustu, zvláštních pár, 
ale jedineħných, jako jste Vy, je jako šafránu. Dıkuji 
za tento rozhovor.   

„Potkala jsem se dokonce s lidmi, kteƔí dodnes 
na Krakonoše vıƔí! Na Vysocku vám Ɣeknou – nechte ho na 

pokoji, nedılejte si z nıj legraci, to se nevyplácí.“
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Geomorfologa Vlastimila Pilouse 
jsem poprvé v životı spatƔila 
v Tısném dole, kde v roce 2013 sjela 
zemní lavina. Nakolik je to setkání 
pƔíznaħné a vypovídající, jsem 
poznala z jeho návštıv v redakci 
ħasopisu Krkonoše – Jizerské hory, 
do nıjž pƔispívá od roku 1970. Jeho 
ħlánky se vyznaħují znaħným roz-
sahem – tematickým i stránkovým. 
Vlastík navíc chodí za poznáním do 
odborné literatury i terénu, ħímž se 
vracím k onomu prvnímu setkání.  

Jana TesaƔová

Vlasto, kudy vedla Tvoje cesta do Krkonoš? Je známo, 
Ǐ �&*Ɣeny máš nı&� �#'0�*&*�+*���-�#*0҅
 Moji rodiħe jsou oba z PƔíbrami. Otec byl uħitel a pƔírodovı-
dec, za války ale uħil na Roudnicku, Brníkov u Libochovic se 
ta vesnice jmenovala, tam to je zemıdılská rovina, a to otci 
nevyhovovalo. Protože chtıl do hor, tak se po válce, když se 
pod Krkonošemi osídlovalo pohraniħí a bylo možné tady zís-
kat i byt, rodina sebrala a šla sem. Já jsem se proto narodil 
až tady, takže vlastnı už nejsem náplava, ale domorodec… 

�4�0Ǐ�%.$�1'�./)ı��*�&-&*)*ƛć&҅�
Já jsem se narodil tady, ano… Ale ty koƔeny se asi nıjak 
stejnı projevily. Otec si dal tu práci a vyhledal náš rodo-
kmen až nıkdy do roku 1700 a naši pƔedkové byli z velké 
ħásti – tím, že byla PƔíbram hornické mısto – buĩ pƔí-
mo horníci, nebo i dưlní dozorci, štajgrové. Z druhé vıt-
ve to byli zase mlynáƔi – tam nejspíše figurovali i nıjací 
ti krajánci, kteƔí mıli tu „putovní“ krev, a tak Ɣíkám, že 
se ve mnı sešly ty cestovatelské pudy a hornictví v tro-
chu transformované podobı dohromady. Oni i ti horníci, 

VLASTIMIL
PILOUS

geomorfolog
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když se ložisko vyħerpalo, se sebrali a šli o 300 km 
dál, kde byl nový dưl, takže obı tahle povolání mıla 
takové ty toulavé nohy. Ale pƔiznám se, že vlastnı 
zpoħátku jsem mıl vıtší vztah ke slovenským ho-
rám, jelikož otec pravidelnı jezdil na botanický vý-
zkum na Slovensko, protože má vıtší kontrasty. 
Jsou tam vyšší hory, a naopak Panonská nížina, do 
které ħasto už pronikaly teplomilné druhy mechư od 
StƔedozemního moƔe, které tam mıly nejsevernıj-
ší lokality. Takže alespoů co se mechové flóry týħe, 
je Slovensko pestƔejší než Wechy. Bral mı tam již od 
ħtvrté tƔídy, takže já jsem dlouhá léta znal Slovensko 
líp než Wechy. Ten vztah k horám jsem si nejspíš vy-
budoval již tam, takže to primárnı nebyly Krkonoše. 
Jak se Ɣíká, kováƔova kobyla… Ke Krkonoším jsem 
se vlastnı dostal až pozdıji, alespoů myšleno z ħa-
sového hlediska. 

A po turistické volnoħasové rovinı, nebo po vıdec-
ké rovinı? 
Zpoħátku to byl samozƔejmı takový ten dıtský zájem, 
ale tím, že mi k rưzným jevưm a tvarưm otec podával 
výklad, se to mınilo a defi nitivnı k tomu pƔispıla vy-
soká škola, kde jsem absolvoval obor zemıpis–bio-
logie. Svưj první ħlánek, pojednávající o bahenních 
sopkách, jak jinak než ze Slovenska, jsem opublikoval 
již na univerzitı. 

Jaká je Tvoje nejranıjší vzpomínka na Krkonoše, 
s kým je spojena, jaké to je místo, dovedeš si vybavit? 
To je ObƔí dưl, protože tím, že otec byl velký kamarád 
s botanikem Josefem Šourkem, který tam bydlel, jsme 
k nim pomırnı ħasto jezdívali. A kdo by nebyl ohro-
men monumentalitou tohoto údolí.

Kde bydleli v ObƔím dole? 
Tam, co je dneska chata Betyna kousek nad lanov-
kou, hned vedle, kde se poprvé pƔejíždí mưstek pƔes 
Úpu. Dokud jsem byl malý, tak mı ty dospılácký Ɣeħi 
samozƔejmı nezajímaly, a tak jsem hned utíkal do ko-
ryta Úpy, kde jsem si lezl po balvanech, co jsou v Ɣeħiš-

ti. Také se mi líbilo, že díky vysokým horským srážkám 
tam všude ze strání crħela voda. K té já mám silný 
vztah, tím spíš, že je propojená s erozí, která modeluje 

zemský povrch a je proto „matkou“ spousty geomor-
fologických tvarư. 

Jaké jsou Tvoje dojmy z Krkonoš Tvého dıtství, 
v ħem byly kouzelné? 
PƔi tıch návštıvách jsme nıkdy zašli i do horních ħás-
tí ObƔího dolu, kde jsem to mıl i s odborným výkla-
dem, a tam se nejspíš zaħal formovat i mưj vztah ke 
Krkonoším. Úplnı mı tam ohromily opuštıné doly 
na Rudníku, které mıly opravdu specifi ckou atmo-
sféru, neboơ byly v 50. letech opuštıné úplnı naráz. 
S trochou nadsázky to pan Šourek i otec líħili tak, že 
jednoho rána pƔišel štajgr a Ɣekl: „Chlapi, konħíme.“ 
Ti horníci poté upustili na zem kladívko, které zrov-
na drželi v ruce, vzali si svoje osobní vıci a šaty a ode-
šli. Podle toho, co tam zbylo, to ale nebude daleko 
od pravdy, protože tam zưstalo naprosto všechno. 
Po lese byly tƔeba natažené elektrické kabely mezi 
stromy, na stromech byly plechové lampy a v nich 
zưstaly i žárovky! Byly tam takové malé pƔístƔešky, 
kde byly naskládané pytle cementu, kabely a náƔadí, 
a na dnı údolí samozƔejmı i montované ubytovny pro 
horníky. Polovina Pece si z toho následnı udılala sa-
moobsluhu, opravila domy, odvážely se prkna, ka-
bely, cement, vlastnı všechno použitelné, co tam 
zưstalo. Žádné zabezpeħení dưlních prostor nebylo, 
štolami se volnı procházelo, dokonce i úklonné šach-
ty byly otevƔené na povrch. Mıly podobu propastí 
– ta nejvıtší byla nıkolik metrư široká a skoro 30 m 
dlouhá. Tam se už asi formoval mưj vztah ke „kame-
ní“ a hornictví, protože to opravdu byly silné zážitky. 

Které umılecké dílo máš spojené s Krkonošemi?
Asi proto, že jsem geomorfolog, je pro mı vizuální vjem 
víc než sluchový, takže mı malíƔství vždycky zajíma-
lo právı proto, že je založené na vizuálních vjemech. 
Proto by to byly obrazy Františka Kavána – hlavnı tím, 
že maloval krajinu, vħetnı významných geomorfolo-
gických tvarư (Žalý, ale i tƔeba Trosky v Weském ráji). 
Je v nich souħasnı taková uklidůující atmosféra – ne-
jde jenom o to, jaký objekt znázorůuje, ale líbí se mi 

tam i ten klid. Na ty naše malé Wechy já vưbec nedám 
dopustit. My tady nemáme nic nejvyššího, nejdelší-
ho, nejmohutnıjšího, nejhlubšího – i když Hranická 

„Na ty naše malé Wechy já vưbec nedám dopustit.“
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propast taková vlastnı je – na to máme jiné zemı, ale 
celý Weský masiv je pƔesto z genetického hlediska ne-
smírnı zajímavý a pestrý a na nepatrné ploše tu máme 
doslova unikáty. TƔeba naše pískovcová skalní mıs-
ta, to je nedocenıný svıtový unikát. A platí to i pro Kr-
konoše, které se mohou na nepatrné ploše pochlubit 
tolika zajímavostmi jako jenom málo jiných malých 
pohoƔí na svıtı. A neƔíkám to pƔitom jako lokální pa-
triot – nıkdy lidé takhle fantazírují pod dojmem emo-
cí, ale od toho se dokážu oprostit; když to je výjimeħné, 
tak je to výjimeħné a je mi jedno, jestli je to tady u Vrch-
labí nebo na Novém Zélandu. 

Událo se v Krkonoších nı%�&į��1*% �5ć.��)ő�Ǐ$1*/Җ
ní setkání? 
To je složitıjší. Nejdưležitıjší pro moje smıƔování 
byl mưj otec, pƔírodovıdec a souħasnı i konzervá-
tor státní ochrany pƔírody, který mıl na starost právı 
Krkonoše pƔed vznikem KRNAPu. V tom jsem vyrưs-
tal, takže to nelze tak úplnı oznaħit za životní se-
tkání. Otec byl kantor starého typu v tom dobrém 
slova smyslu. Vedle jeho pomırnı úzké specializace 
(botanik bryolog) mıl velmi široký rozhled v ostat-
ních oborech pƔírodních vıd, takže pƔi našich spoleħ-
ných cestách jak na Slovensko, tak po Krkonoších mi 
od dıtství vysvıtloval mnohé i o nejrưznıjších jiných 
objektech a problémech, které jsme v pƔírodı vidı-
li, vħetnı tıch geologických a geomorfologických. 
To mı nauħilo vnímat pƔírodu i ochranu pƔírody mul-
tidisciplinárnı a umožnilo mnı to ve své práci ħasto 
dospıt k výsledkưm, kterých bych jinak tıžko dosá-
hl. A nauħil mı ještı jedné vıci, za kterou jsem mu 
vdıħný – že dưležitıjší jsou výsledky naší práce, kte-
ré tu po nás zưstanou, než honba za nejrưznıjšími po-
zlátky, která jsou v dnešní povrchní dobı tak v módı 
a navíc ħasto dost vzdálené realitı. 

Z dalších lidí to byl Prof. Ing. Josef Fanta. Toho vní-
má veƔejnost hlavnı v souvislosti s porevoluħní na-
dací FACE, zamıƔenou na obnovu krkonošských lesư 
v pưvodní podobı. Já jsem však s ním jako „elév“ 
sedıl nıkolik let ve spoleħné kanceláƔi. Díky tomu 

jsem vıdıl, že mıl jednu vzácnou vlastnost. Aħ byl 
vzdıláním lesák, mıl velký multidisciplinární pƔe-
sah. V poħetných diskusích s ním jsem mıl dokon-
ce nıkdy dojem, že je spíše pƔírodovıdec než lesák 
(a to pƔitom velmi fundovaný), a byl v té dobı na 
Správı také jediný, kdo mıl nadħasovou vizi o smı-
rování a poslání národního parku. Mohl jsem s ním 
na úrovni probírat i témata týkající se neživé pƔíro-
dy a její ochranáƔské problémy. Jako zaħínajícího 
pracovníka mı utvrdil v tom, že ochrana pƔírody je 
multidisciplinární záležitost a je potƔeba k ní pƔistu-
povat právı takto. 

Osobní vztah jsem mıl i s Ing. Theodorem Lokvencem, 
což byl také lesník, a vážil jsem si ho i pro jeho osobní 
vlastnosti. V jeho pracovním oboru jsme si sice nemıli 
mnoho co Ɣíci, ale i on mıl velký multidisciplinární pƔe-
sah, zamıƔený v jeho pƔípadı hlavnı na spoleħenské 
vıdy. Napsal knížku o historii Krkonoš, a jelikož obor 
antropogenní geomorfologie, kterým se hodnı zabý-
vám, s historií velmi souvisí, byla pro mı tato publika-
ce nepostradatelným zdrojem informací. 

Výhodou bylo i to, že jsem dlouhá léta dılal redakto-
ra vıdeckého sborníku �+ -���*-�*)/$�� a ještı déle 
jsem ħlenem vıdecké rady, což pƔinášelo kontakt s Ɣa-
dou chytrých lidí a vıdcư z nejrưznıjších oborư, se kte-
rými bych se jinak nejspíš nesetkal.
 
Byl to i osobní, pƔátelský vztah? 
Jistı. S Ing. Fantou jsem udržoval pravidelný písem-
ný styk i poté, co ho komunisté vyštvali do emigrace, 
psal jsem mu, co je zde nového (a za dob normalizace 
hlavnı smutného), zaƔizoval jsem mu pƔíležitostnı, co 
zde potƔeboval, a on mi zase pomáhal s opatƔováním 
nedostupné západní literatury. Poté, co se po revoluci 
vrátil, bylo to velké setkání. 

Podobné to bylo i s  Ing. Lokvencem. Pocházel z Ma-
lých Svatoůovic, kde mıl domek po rodiħích a kde po 
odchodu do penze ħasto pobýval. I tam jsem ho ještı 
navštıvoval a vždy jsme si mıli o ħem povídat. 

„Když za krásného jarního dne vyrazím do údolí nad 
Hertvíkovicemi, ptáci zpívají, miliony bledulových kvıtư 

se vlní ve vıtru – to není výlet, ale rehabilitace.“
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Teĩ se dostáváme k Tvému pưsobení na Správı, kdy 
Ty ses tady vyskytl? 
Nastoupil jsem v roce 1968 hned po studiích. Chvíli jsem 
šilhal po tom, že bych chtıl zưstat v Praze na fakultı, ale 
dneska jsem velmi rád, že na to nedošlo. Odtud to mám 
„skok“ do Krkonoš, Jizerských hor, Weského ráje i skal-
ních mıst Broumovska, a tak tam mohu ħasto jezdit jak 
pracovnı, tak když se chci v pƔírodı jen tak pohladit po 
duši. Když za krásného jarního dne vyrazím do údolí nad 
Hertvíkovicemi, ptáci zpívají, miliony bledulových kvıtư 
se vlní ve vıtru – to není výlet, ale rehabilitace. 

Strávil jsi u KRNAPu celou profesní dráhu, nebo sis 
i nıkam odskoħil? 
V polovinı devadesátých let jsem pƔišel na šéfa s tím, že 
bych chtıl poznat z oboru nıkteré jevy, o kterých jsem se 
uħil na fakultı – sopky, ledovce nebo tƔeba kuželový kras 
– ale do té doby jsem je poƔádnı naživo nevidıl, protože 
jsme nikam nesmıli. S neplaceným volnem jsem moc ne-
prorazil a v tu dobu jsem dostal od kamarádư nabídku, že 
bych mohl dılat poradenství v oboru geologie, které mi 
umožnilo organizovat si ħas i na cestování po svıtı. V de-
vadesátém pátém roce jsem proto odešel ze Správy a až 
do dưchodu jsem dılal poradenství. Ale ještı nıkolik let 
jsem dılal redakci sborníku Opera Corcontica a dodnes 
jsem ħlenem vıdecké sekce Rady KRNAP a v podstatı 
také dodnes externı dılám i posudkovou ħinnost. A na 
stará kolena se podílím ještı na projektu podrobného 
geomorfologického mapování Krkonoš. 

Kontinuálnı pƔispíváš také do ħasopisu Krkonoše – 
Jizerské hory, máš pƔehled, kolik jsi za ta léta na-
psal ħlánkư? 
Z hlavy to nevím, pƔed nıjakým ħasem to bylo hod-
nı pƔes 400, ale já jsem to nikdy neevidoval a nepo-
ħítal, takže k pıti stovkám to už bude. Ale ono nejde 
ani tak o samotný poħet, jako spíše o obsah. Zvláštı 
v hlavních rozsáhlejších ħláncích jsem se snažil zamı-
Ɣovat na témata a tvary, které byly opomíjené nebo 
dosud pƔímo neznámé a které pƔitom nıkdy pƔedsta-
vují unikáty nejen v rámci republiky, ale mají dokonce 

i evropský význam. Ještı zásadnıjší jsou ale nıkte-
ré z 30 ħlánkư, které jsem napsal pro vıdecký sborník 
�+ -���*-�*)/$��. Populárnı nauħného charakteru je 
naopak nıkolik tematických brožur z mého oboru ur-
ħených pro širší veƔejnost, podobnı jako nıkolik rưz-
ných kapitol v knihách pojednávajících o Krkonoších.

Za svưj nejvıtší pƔínos pro poznání národního par-
ku však nepovažuji ħlánky, ale návrh na vypracování 
detailní komentované geomorfologické mapy Krko-
noš vħetnı ochranného pásma na podkladu lidaro-
vých map. Vedla mı k tomu jak dosavadní absence 
úplného pƔehledu všech georeliéfových tvarư na úze-
mí parku, tak negativní zkušenosti z minulých let, kdy 
z dưvodu nekvalifi kovaného pƔístupu nıkterých pra-
covníkư a jejich podceůování role neživé pƔírody došlo 
ke zniħení nıkolika cenných objektư na území parku. 
Návrh, k nımuž jsem souħasnı vypracoval i metodiku 
a nıkolik prvních vzorových mapových listư, se setkal 
s kladným ohlasem a výsledkem byl projekt podrob-
né inventarizace geomorfologických forem podpoƔený 
z Operaħního programu životní prostƔedí, který se nyní 
zdárnı blíží dokonħení. Výsledkem je nejen detail-
ní geodatabáze, která nemá obdobu v žádném jiném 
chránıném území, ale jeho souħástí bude knižní at-
las všech georeliéfových forem zastoupených v Krko-
noších. Na terénním mapování a vytvoƔení poħítaħové 
databáze již pƔevzal lví podíl mưj kolega David Krause, 
který rychle pronikl do krkonošské problematiky. Už 

nyní se ukazuje, že projekt pƔinesl velké množství no-
vých poznatkư ohlednı typologie i kvantitativního za-
stoupení zdejších georeliéfových forem, stejnı jako 
námıtư na potƔebné plošné i objemové vyhodnocení 
nıkterých reliéfových tvarư, nemluvı o Ɣadı námıtư 
pro další vıdecký výzkum. 

Jako bývalý tajemník názvoslovné komise, ale také 
pƔi psaní ħlánkư a dalších publikací jsem si uvıdo-
moval potƔebu zavedení chybıjících nových po-
místních názvư pro mnohé, plošnı tƔeba i malé, ale 

„Wasto se traduje, že Krkonoše patƔí k nejprozkoumanıjším 
pohoƔím na svıtı. Nejspíš je to i pravda, ale poƔád je tady ještı 

dost problémư, pro které nemáme spolehlivé vysvıtlení.“
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pƔírodovıdecky významné lokality. Za léta pưso-
bení na Správı jsem proto vytvoƔil nıkolik desítek 
takových názvư, které byly ve spolupráci s vydavate-
lem map JiƔím Rohlíkem následnı uvedeny do praxe 
a staly se již bıžnı užívanými. 

�*�+*1�Ǐ0% ƛ�1��-&*)*ƛő�#�5��) %1ıtší objev? 
Úplnı zásadní je teorie anemo-orografi ckých systé-
mư prof. Jana Jeníka. To je vıc, která skuteħnı Krko-
noše zcela zásadnı ovlivůuje a projevuje se ve všech 
oborech od geomorfologie pƔes vegetaħní pomıry až 
po zoologii. V Krkonoších dosáhl tento systém patrnı 
nejdokonalejší podoby na svıtı a díky tomu je zdejší 
pƔíroda tak mimoƔádnı pestrá a výjimeħná. Je to tím, 
že se zde sice zcela náhodnı, ale pƔitom ideálnı sešly 
geologické, geomorfologické a klimatické podmínky. 
Mohli bychom pro tento pƔípad parafrázovat známý 
obrat z detektivek, ale v opaħném gardu, tj. že Krkono-

še byly ve správnou dobu na správném místı. Wasto se 
traduje, že Krkonoše patƔí k nejprozkoumanıjším po-
hoƔím na svıtı. Nejspíš je to i pravda, ale poƔád je tady 
ještı dost problémư, pro které nemáme spolehlivé vy-
svıtlení. Moderní metody výzkumu také ukazují, že nı-
které starší poznatky a zjištıní již neplatí a mnohé je 
jinak. Takový je ale osud vıdy – možná že za 50 let naši 
následníci nebudou zase souhlasit s námi. 

Jak se Ti zmınil park pod rukama za tu dobu, co tu 
Ǐ$% ƛ҈
PƔímo v mém oboru se to dnes velmi posunulo do rovi-
ny antropogenní geomorfologie, zvláštı co se týká sí-
delních a komunikaħních tvarư, protože se tady staví 
poƔád a stavba jakéhokoliv objektu znamená i zásah 
do reliéfu. Na jedné stranı se musí svah odkopat, na 

druhé stranı materiál nasypat a na vzniklé plošinı se 
teprve postaví dotyħný objekt. To je témıƔ daná pod-
mínka ke každé výstavbı. Už nechodíme pıšky, ale 
všichni jenom jezdíme autem, tak automaticky vý-
stavba jakéhokoliv objektu znamená postavit k nımu 
komunikaci nebo pƔinejmenším rozšíƔit a zvıtšit tu 
stávající. To jsou ty vıci, které Krkonoše zaħínají po-
škozovat a plíživı niħit jejich krajináƔskou roli. Dnes 
máme navíc úplnı jiné technické možnosti. Když se 
dƔíve dılalo všechno krumpáħem a lopatou, šetƔilo 
se každým kopnutím. Dnes to vyhloubí bagr a tomu je 
úplnı jedno, jestli strhne o nıjaký ten ar povrchu na-
víc. Totéž platí pro zƔizování nových sjezdovek, kde 
jsou zásahy ještı vıtší a plošnı podstatnı rozsáhlej-
ší. Z hlediska ochranáƔského to mnohdy probíhá velmi 
necitelnı a vedlo to již i ke zniħení ħi zásadnímu po-
škození nıkterých georeliéfových forem. Dost se bojím 
o budoucnost tıchto krásných hor, protože ten tlak je 

tady ohromný. Souvisí to s demografi ckými a sociál-
ními problémy, spoleħnost zbohatla, máme ħím dál 
víc volného ħasu a samozƔejmı si ho chceme nıjakým 
zpưsobem realizovat, bohužel témıƔ vždy na úkor pƔí-
rody. To samozƔejmı platí celosvıtovı, ale v národním 
parku je to obzvlášơ nápadné a s výraznıjšími negativ-
ními dopady. 

To konħíme trošku pesimisticky... Mám poslední 
otázku – co bys Krkonošskému národnímu parku 
jako jubilantovi popƔál do budoucna?
Pokud by to mohlo být v roli naprosté fantazie, tak aby 
bylo na svıtı míů lidí, a tudíž by jich sem i ménı jezdi-
lo. A aby se nıjak podaƔilo najít vıtší porozumıní a vy-
vážení mezi zájmy pƔírody a vıtšinové spoleħnosti, ale 
moc optimisticky to stejnı nevidím.

„Dost se bojím o budoucnost tıchto krásných 
hor, protože ten tlak je tady ohromný.“
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„Snažím se být užiteħný. PƔi Ɣe-
šení krizí a konfl iktư, vedení 
fi rem, osobním rozvoji, inspira-
tivními myšlenkami…,“ takto se 
na svém webu pƔedstavuje ħes-
ký pƔírodovıdec, fi losof a spiso-
vatel, autor teorie vitality, teorie 
reality a první ħeský mediátor.   

Radek Drahný

Jaký vlastnı máte ke Krkonoším vztah? Pokud vím, jste 
�-&*)*ƛć&҅
Ano. Obħas trochu vytáħím rodinu, protože když Ɣeknu 
„doma“, nemyslím tím v Praze, ale v Krkonoších. Wtvrt sto-
letí jsem bydlel v Jabloneħku. Je to mưj rodný kraj. I dnes, 
když sjíždím do údolí Jizery, vzpomínky se ve mnı probudí 
a cítím se zase jako malý kluk, který splouval Jizeru na na-
fouknuté duši od traktoru. Byl to nádherný pocit, nechat se 
nést Ɣekou tím jejím krásným údolím. A je pƔíjemné se sem 
i do dıtství vracet.

Vy jste pak vystudoval pƔírodní vıdy. Jaká je Vaše spe   -
cializace?
Mám doktorát z petrologie, tedy nauky o horninách. Kandi-
daturu mám z tektoniky. Vınuji se tedy neživé pƔírodı a nı-
kdy si vyħítám, jak málo toho vím o pƔírodı živé. Tu vnímám 
spíše ekologicky, tedy v souvislostech, ale tƔeba ve znalosti 
jednotlivých kytek jsem slabý. 

Máte profesnı� 1 '($� 5�%ő(�1Ǉ� Ǐ$1*/ҁ� �� ./*1�'� %./ � &0.�
svıta, poznal jste rưzné typy krajiny, rưzné lidi. Jak na 
Vás dneska pưsobí Krkonoše?
Stále jako domov. Uvıdomil jsem si, jak velký dar jsem mož-
ností prožít mládí v Krkonoších dostal, až když jsem se od-
stıhoval. O to víc si vážím svých návratư. Je v tom víc citu 
než rozumu, ale myslím, že Krkonoše a jejich blízké oko-
lí vynikají svou krajinnou pestrostí. Skalní mısta, sopeħné 
útvary, ledovcové kary, alpínské bezlesí, solidní vodopády, 
svébytný kras – to jinde v Wesku pohromadı nenajdete.

JIÂÍ
PLAMÍNEK

pƔírodovıdec
* 1958
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��4Ǐ�1$�ő/ ҂�%�&�. �.$/0�� �)��#*-ć�#�141ő%ő҂��*�)ć(�
to mưǏ �+Ɣ$)į./҈��/ć' �#' �ć( �/0�#-�)$�$҂�&�(��Ǐ�
to mưǏ �5�%ő/҅
No, už to zašlo za rozumnou mez… Jsme pƔemnožený 
druh a podle toho to tady vypadá – v Krkonoších i na 
celé planetı. Musíme vnímat, že pƔíroda je naše mat-
ka a že jsme na ní totálnı závislí. Myslím, že zvážit to, 
jak se v pƔírodı chováme, bychom mıli pƔedevším ve 
vlastním zájmu. 

Jste specialistou na komunikaci, odborníkem na 
vyjednávání. Pro nás je velké téma SnıǏ&����+-ć1ı 
.'0Ǐ���)���)ıǏ� �% �+-*�)ć.�% �)��1 '&ć�' &� �14% �Җ
)ć1ć)őҁ��*��4./ �)�ƛ$(�./-ćǏ�ưm poradil?
Tím, že jsme na vrcholu Snıžky postavili malé sídlištı, 
vlastnı lidem dáváme návod, jak se tam chovat. Chce-
me, aby se chovali slušnı vedle nıħeho, co je ve své 
podstatı neslušné. Na to sídlištı jsme dovezli lanov-
ku a teĩ se divíme, že se tam návštıvníci chovají jako 
na sídlišti. 

Strážcưm nezbývá, než vzhledem ke každé konkrétní 
situaci zvážit, zda dát dưraz na akutní ochranu pƔírody, 
na dodržení zákona nebo na dlouhodobé „výchovné“ 
pưsobení. VıƔím, že každý pƔestupek je i pƔíležitostí 
k tomu tƔetímu. Strážce není na Snıžce proti lidem, ale 
pro nı. Je vyslancem budoucích generací, které také 
budou chtít mít radost z hor a pƔírody.

Práce na SnıǏ� �% �) .&0/ ħnı nároħ)ć҅
Problémem je dostupnost cenných ħástí pƔírody. 
Když si ħlovık pƔírodu zaslouží nıjakým výkonem, 
tƔeba tu Snıžku výstupem z ObƔího dolu, více si jí 
váží. Když jsem zaħínal lyžovat, svah jsme si museli 
pıknı ušlapat. Za každou jízdu jsme platili fyzickou 
námahou. O to víc jsme si ji užili. Když dole v Peci 
vystoupíte z auta, vystojíte frontu a necháte se od-
táhnout na vrchol, vidíte pƔírodu jinak. Máte ji za-
darmo nebo, což se snad ještı horší, za peníze. Jak 
si jí máte vážit? 

�)*� /*�)ć-*&*1ć)ő��*.�Ǐ$/ ')*./$� 1-�#*'0�+Ɣináší 
i vtipné momenty. Letos v zimı jsem Ɣešil emailo-
vý podnıt od jednoho turisty, který si stıǏ*1�'҂�Ǐ �
cesta na SnıǏ&0�% �' �*1�/ć҂�&'*0Ǐ �/*�/�(҂���/0�őǏ�
je nebezpeħná. Tím dopisem nás nabádal k tomu, 
��4�#*(�.�/ő(�*&�(Ǐ$/ı nıco udı'�'$҂�) Ǐ�. �./�) �
nıjaké neštıstí. Já mu rozumím. Informoval nás 
o nebezpeħnı situaci. Jen to je ukázkový pƔípad, 
%�&�. �'$�į�.)�Ǐő�+Ɣenášet odpovıdnost za své ħiny 
na nás v nadı%$҂�Ǐ �(4�/*�5��)ı vyƔešíme. PƔíroda je 

divoká, hory jsou nebezpeħné a pohyb v pƔírodı je 
na vlastní nebezpeħí. NıkteƔő��' �(�%ő�+*�$/҂�Ǐ �(4�
jsme tımi, kteƔí budou Ɣ ƛ$/҂�Ǐ �' ��&'*0Ǐ ҁ�
Ano, takhle ztrácíme své evoluħní výhody. Lidstvo stá-
le více ħeká, že za nı jeho problémy vyƔeší nıkdo jiný. 
Když kdysi v dobách mého dıtství nasnıžilo, vzali jsme 
lopaty a sníh odházeli. Dnes si stıžujeme, že nefungu-
jí technické služby. Jsme líní a nepƔipravení na potíže. 
Ztrácíme pochopení pro místo, kde žijeme, a odpo-
vıdnost sami za sebe. I Správı KRNAP je pƔedevším 
souzeno tohle vysvıtlovat, stejnı jako tım strážcưm 
na Snıžce.

��/�&�% �/0���'ƛő�-*1$)��)�ƛő�+-ć� ���/*�% �&*(0)$&�� ҅
Komunikace je jenom vnıjší obraz vztahư. Právı 
o vztahy musíme peħovat a nemáme k tomu lep-
ší nástroj, než je komunikace. Svıt dnes smıƔuje 
k tribalismu, rozdılení spoleħností na kmeny, které 
si mezi sebou stále ménı rozumí. Cestou z této pas-
ti je spolu mluvit a chápat se. Naštıstí se zájmy rưz-
ných skupin v budoucnosti protínají. Tohle riskantní 
rozdılení na „my“ a „oni“ musíme odmítnout. V Kr-
konoších nežijí podnikatelé a obyvatelé a turisté 
a pƔírodovıdci. Žijí tam lidé, kteƔí i v budoucnosti 
potƔebují hory, kde se bude dobƔe žít a které si za-
chovají svou pƔírodu, krásu a pƔitažlivost. Tohle mu-
síme neustále opakovat. 

Každý nadšený ochránce pƔírody, který pƔijde na jed-
nání a zaħne jen citovat lidské nebo pƔírodní zákony, je 
samozƔejmı vnímán jako exot a nemưže si s ostatními 
lidmi rozumıt. Nic podobného nesmíme jako pƔírodo-
vıdci dılat. Musíme pochopit ostatní zájmové skupi-
ny a jejich potƔeby a nauħit se mluvit jejich jazykem. 
Pokud se cítíme odpovıdní za to, jak to v Krkonoších 
s námi dopadne, musíme svou odpovıdnost vztáh-
nout i na dorozumıní s ostatními lidmi. 

Jak ale na to?
Vodítkem a nástrojem je posloupnost, kterou máme 
všichni nıkde v hlavách stejnı nıjak zabudovanou, 
a to sled otázek proħ, co a jak. Když argumentujeme, 
že takhle to Ɣíká zákon, tak nám to pomưže nanejvýš 
vybrat pokutu, ale nijak to nepƔispıje ke zmını cho-
vání. Teprve když umíme vysvıtlit, proħ nám o nıco 
jde, získáváme šanci zasloužit si, aby nás druzí po-
chopili a vzali vážnı. Víme-li proħ, snadnıji pƔijdeme 
na to, co máme dılat. A teprve když víme co pƔesnı 
chceme, mưžeme pƔemýšlet, jak to udıláme. Dneš-
ní svıt je tolik plný návodư a formy, že se v nım ztrá-
cí obsah a smysl. 

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   177 24.7.2023   17:21:35



178

„PƔijede natáħet Jirka Podlipný nıja-
kou reportáž do poƔadu Nedej se,“ 
oznámil mi pƔed už hezkou Ɣádkou 
let tehdejší Ɣeditel Správy KRNAP 
JiƔí Novák. Wow! Spadla mi ħelist… 
Legenda publicistiky zamıƔená na 
ochranu pƔírody a ekologii pƔijede 
k nám do Krkonoš! Kdyby mi Ɣeditel 
Ɣekl, že pƔijede David Attenborough, 
tak bych možná nebyl tak udiven. 
Od té doby utekla už hezká Ɣádka 
let, bıhem kterých jsme se mıli 
potıšení vícekrát potkat na obou 
stranách kamery. Já pƔed ní, jako 
mluvħí Správy KRNAP, on za ní 
jako redaktor Weské televize. 

Radek Drahný

Já si vždycky vzpomenu, jaké jsem si zvolil prima povolání, 
že ty otázky vıtšinou kladu. Radku, dneska si to prohodíme, 
je tıžší klást než odpovídat… 

Však já se na to velice tıƛő(҅�
PƔi pƔíležitosti našeho rozhovoru jsem si udılal takovou in-
venturu, co jsem svého na i-vysílání našel, abych si oživil pa-
mıơ, jestli mám vưbec co o Krkonoších povídat. 

�4.'ő(҂�Ǐ �0-ħitı máte. Ten náš výbır osobností pro roz-
#*1*-4�) )ő�)ć#*�)Ǉҁ��#*�'$� %.( �. �)��/*(҂�Ǐ �0�ılá-
me rozhovory s lidmi, kteƔí mají ke Krkonošưm vztah, aơ 
to jsou ochranáƔi, boudaƔi, místní lidi, podnikatelé, sta-
-*./*1į҅���)��-*5#*1*-�.��ć($� %. (�. �*�51'ćƛ/ı tıšil. 

JIÂÍ
PODLIPNÝ

novináƔ
* 1956
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A já nemohu zaħő/� %$)�&҂�) Ǐ�Ǐ �+Ɣ$+*( )0/҂�Ǐ ��4�
%./ ��-0/)*1ć&ҁ��4.'ő(҂�Ǐ ��*&*)� �.+*'0Ǐć&�)�ƛ Җ
ho bývalého Ɣ �$/ ' ��$-&4��*1ć&�҂�Ǐ ҈
Ano, jsem Trutnovák, ale jsem absolvent gymplu. S Jir-
kou Novákem, on chodil o dva roky níž do lesárny, 
jsme se seznámili na plesech, kam jsme všichni mla-
dí z Trutnova chodili. Ale sedli jsme si i pƔes pƔírodu. 

��4Ǐ�%./ ��-0/)*1ć&҅
…pozor, já jsem Trutnovák, hrdý Trutnovák, ale s rodi-
štım v JaromıƔi, protože v 56. roce, když jsem se na-
rodil, byla trutnovská porodnice zrovna zavƔená a já se 
tedy narodil v JaromıƔi…

/̔ �4� %�-*(ıƔský Trutnovák, tak se musím ze-
ptat, jaké to je vyrưstat v mıstı, kde ráno vstanete, 
kouknete z okna a vidíte hned na SnıǏ&0҈
Asi znáte Ottu Štemberku, drakologa, který Ɣíká, jaký já 
asi tak mưžu mít vztah ke Krkonoším, když ráno vsta-
nu, otevƔu okno a vidím Snıžku? My jsme tím všichni 
poznamenaní. Ale co v tom Trutnovı, už jak projedem 
pƔes StƔítež a Nový Rokytník a jsme na tom kopci a teĩ 
se to otevƔe, to se mi opravdu sevƔe srdíħko, když vidím 
to celé panorama. 
Rodiħe milovali Rýchory, my jsme byli spíš takoví turis-

ti, ménı lyžaƔi. Až pozdıji na gymplu jsem se poƔádnı 
nauħil lyžovat. Tehdy jsem trávili spoustu ħasu na Dı-
vínı, kam jsme nejdƔív museli pƔinést uhlí na zádech. 
A funguje to tam tak dodnes. Co si nepƔinesete, tam 
supermarket není, to nemáte. 

�*�1$�ő/ ҂� &�4Ǐ� 5($ůujete Dıvín, to Vy musíte pa-
matovat, jak jsme tam bojovali, tedy naši pƔed-
chưdci, proti tomu plánovanému olympijskému 
areálu v Modrém Dole. Dnes tam mohla být sjezdov-
&��#) ��1 �' ��#�'0+4҅�
Když to Ɣeknu neskromnı, to se mi z mé dokumenta-
risticko-publicistické ħinnosti podaƔilo nejvíc… Když 
KRNAP slavil 50. výroħí, mıl jsem nápad ohlédnout 
v ħase a pozval jsem pƔed kameru prvního Ɣeditele ná-
rodního parku Miroslava Klapku, zakladatele Josefa 
Fantu, prvního polistopadového Ɣeditele Jana Štursu 

a v té dobı stávajícího Ɣeditele Jana HƔebaħku. NejdƔív 
se ošívali a já jim tenkrát vymyslel, to si urħitı pamatu-
jete, takový protiúkol, že mı mıli vzít tam, kam chodí 
v Krkonoších neradi, kde je to bolí. S Klapkou jsme byli 
na Rýchorách. Ukazoval mi tehdejší korespondenci, 
která byla velmi tvrdá. Vzal mı do Dvorského lesa, od-
kud klackem vyhánıl spojenecká invazivní vojska. Vy-
právıl mi, jak mu ten sovıtský velitel ještı nadával, že 
má bordel v lese. Vưbec nemohl pochopit, že je to bez-
zásahové území. Âeditel Štursa mı pozval na výstav-
bu apartmánư ve Špindlu, Ɣeditel HƔebaħka mı vzal 
na Míseħky. A s profesorem Fantou jsme byli podívat 
na panorama hor, abychom vidıli ty lesy a ukázali si 
všechny ty možné sjezdovky. Zrovna jako ta plánova-
ná v Modrém dole. 

Hezky jste mi nahrál na další otázku. Máme o 10 let 
víc, je za námi zase nıjaký vývoj, protiúkol pro vás, 
&�(�0Ǐ� �$Ɣí Podlipný dnes v Krkonoších nechodí? 
Kde Vám to trhá srdce?
Nejezdím už do Špindlerova Mlýna, zcela výjimeħnı do 
Pece, ještı rád na Pomezky. Vzpomínám, jak v prưbıhu 
ħasu starostové Špindlerova Mlýna Ɣíkali, jak to vše za-
staví a když to vidím… Já si vždy vzpomenu na profeso-
ra Fantu, který Ɣíká, já mám stejný názor, pƔece jezdíme 

do svıta a vidíme, že se všude staví, že to jde, stavıt vkus-
nı, úctou k horskému stƔedisku a horám, jenom tady ve 
Špindlerovı Mlýnı, v Peci, v Harrachovı to nejde. 

 "$.'�/$1)ı�%.*0�/*�*�#-�))ć�+ć.(�҂�0Ǐ�/*�) )ő�)ćҖ
rodní park a tak to fakticky má v rukou místní samo-
správa. PƔirozenı všichni vnímáme tlaky rưzných 
investorư, developerư, právníkư. Pod stejným tla-
& (҂�(*Ǐ)ć�1ıtším, musejí být samosprávy. Ustát 
to je strašnı tıǏ&įҁ�
To si myslím také. Není to nic specifi ckého, je to odra-
zem celé spoleħnosti. NıkteƔí se prostı nestydí. To není 
otázka, kolik mám penız, ale nıkteré vıci se nedılají. 
Ve slušné spoleħnosti, zase budu citovat profesora Fan-
tu, ale kdyby nıkoho napadlo, že takto ohrozí pƔírodu, 
tak ve slušné spoleħnosti neobstojí. K tomu jsme se ješ-
tı my nedopracovali. 

„Ten souboj mezi osídlováním, krajinou 
a pƔírodou je v podstatı vıħný.“
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Mưžu jenom doufat, že jsme poƔád na cestı, že 
jsme nesešli. Je to permanentní boj. Ten souboj 
mezi osídlováním, krajinou a pƔírodou je v podsta-
tı vıħný. Když se na to podíváme z jazykovıdného 
hlediska, je dưležité, jestli je to kompromis nebo 
koncensus. Tahle dvı slova lidi neumıjí vưbec odli-
šovat, ale v ochranı pƔírody a v rozvoji území je vel-
mi dưležité, jestli jste udılali kompromis nebo došli 
ke koncensu. 

Musíme vrátit úplnı k zaħátku. Jestliže se nıco jmenu-
je národní, pak je to národní zájem a musíme si Ɣíct, co 
je národní zájem. Jaký byl pưvodní zájem, proħ to naši 
dıdkové založili? Ti to založili, aby ochránci mıli nıja-
kou oporu. Urħitı to nezaložili jen tak, aby se tam pƔe-
stıhovala Praha 1. Ona to ale strašnı ovlivůuje doba, 
ve které žijeme. Dnes chce každý turista dojet svým 
autem k penzionu, chce vybıhnout jenom ze dve-

Ɣí a skoħit na sjezdovky, dostat se bez zpoceného triħ-
ka na hƔebeny. Já vím, že nemưžeme chodit po horách 
jako horalé na pƔelomu 19. století.

Vemte si tƔeba, jak se absolutnı rozmohl lyžaƔský prư-
mysl. Jakou má oporu ve veƔejných sdılovacích pro-
stƔedcích, to nemá žádný obor! Aby se poƔád hlásilo, 
snıží, nesnıží, máme plno, jezdíme, nejezdíme, dnes 
už to není zábava, ale prưmysl. Ostatní se na obrazov-
ku ani nedostane. To není ani skrytá reklama, to je ab-
solutní reklama. Nasnıžilo, pustili jsme sjezdovky, 
nejezdíme, fouká, skonħila sezóna…

�0#' �(4ƛ' )&0�%. (�0Ǐ�.'4ƛ '�5�Ɣady úst, ale novi-
náƔi mi Ɣíkají, veƔ %)*./�.$�/*�Ǐć�ć҅
To je mediálnı-filozofická úvaha, veƔejnost si to 
žádá… Opravdu budeme obsah formovat podle 
toho, co si žádá veƔejnost, nebo budeme veƔejnosti 
pƔedkládat nıco, co by mohlo naopak formovat veƔej-
nost. Nechci být škarohlíd, ale veƔejnost si to žádá a pƔí-
roda se vzpouzí, na to jsou pƔece jednoznaħné dưkazy. 
Nevím, jestli to, že si to veƔejnost žádá, je podloženo 

tvrdými fakty, ale že se pƔíroda vzpouzí a pƔíroda trpí, 
to je podloženo tvrdými fakty. 

To mı ostatnı pƔed lety vedlo k tomu publicisticko-do-
kumentárnímu návratu do Krkonoš, protože jsem si ni-
kdy neuvıdomoval ten základní fakt, že Krkonoše jsou 
malé a slabé. Nıkde jsem ħetl, že celé hory jsou jako 
jedno alpské údolí. 

VeƔejnost je tƔeba ovlivnit. SamozƔejmı nemohu jít 
tvrdošíjnı sám, ale ve spolupráci s vıdci, ochrán-
ci, po tıch klíħových bodech. Apartmány – nikdy 
nepochopím, že jsme se nepouħili ve svıtı – pak 
zasnıžování, osvıtlení, potom ještı další masivní vý-
stavba. Zajímavá vıc byl, ve snaze reagovat na po-
tƔebu zadržovat vodu v krajinı, ten megalomanský 
nápad udılat pƔehradu Vilémov, která by témıƔ za-
plavila Harrachov. Na území národního parku taková 

obrovská nádrž, to by zpưsobilo nedozírné vıci, ale 
v kontextu souħasného sucha… Všichni víme, že voda 
prostı bude potƔeba. Já jim – ministerstvu zemıdıl-
ství – rozumím v tom, že každý terénní útvar, údolí, 
které by bylo technicky pƔehraditelné, chtıli využít. 
Pak jsou ty misky vah – národní park nebo voda? To 
by mohlo být jako ty Novomlýnské nádrže, Gabħíko-
vo. Jak to zmınilo celou oblast tam kolem Mikulova. 
VinaƔi museli absolutnı zmınit odrưdy, protože trva-
le se zmınila teplota o 2–3 stupnı. 

Nebo další téma, na které si pamatuju, byly to 
apartmány na Luħní boudı. Tehdy to nabízeli s vel-
mi sugestivním sloganem: Žijte tak vysoko, jak jen to 
jde. My jsme v prưbıhu natáħení zjistili, že stavební 
povolení neexistuje, tehdy se vlastníkưm apartmáno-
vých bytư sliboval vjezd do první zóny. To byla taková 
zpupnost, ale nıjak se to usadilo. Souħasná maji-
telka Luħní boudu zrekonstruovala v zadní ħásti, má 
tam pokoje hotelového typu, ale nejsou to apartmá-
ny. Já jsem pƔesvıdħen, že i díky té naší snaze se to 
povedlo takhle usmırnit. 

„VeƔejnost si to žádá… Opravdu budeme obsah formovat 
podle toho, co si žádá veƔejnost, nebo budeme veƔejnosti 

pƔedkládat nıco, co by mohlo naopak formovat veƔejnost?“
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�4.'ő(҂�Ǐ �/�#' �1�ƛ �Ǐ$1*/)ő�&�+$/*'��җ�/1*-���+0Җ
blicistiky – v Nedej se nebo obecnı v kritických 
poƔadech byla nezastupitelná, teĩ�. ��' �0Ǐ�1ő� �1ı-
)0% / �'$� (҂�Ǐ ҈
Mou další profesní etapou je folkloristika. Lidi a jejich 
pƔíbıhy jsou neskuteħnı zajímavé. Po seriálu Heydrich 
– koneħné Ɣešení, jsme napƔíklad dılali rozsáhlý doku-

mentární seriál Jaro 45, když u nás konħila válka. I tam 
jsme se dostali do Krkonoš v díle Krkonošské pƔíbıhy. 
A k historii, k pamıti, k uchovávání tradice patƔí folklór. 

Vždyơ Krkonoše dostaly takové rány – takových lid-
ských pƔíbıhư, ty kotrmelce jsou pƔíšerný. Už pƔed 
druhou svıtovou válkou ty národnostní sváry, ne úpl-
nı šơastné zásahy 1. republiky, kdy státní správu moh-
li dılat jenom Weši, samozƔejmı strašné období války. 
Pan Spindler mnı vykládal, že ze všech vojákư, kteƔí 
odešli ze Špindlerova Mlýna na frontu, se nevrátil ani 
jeden. Pak ty tragické vıci s vysídlením. Další zmı-
na pƔišla po roce 90, na hory opıt pƔichází nepưvodní 
obyvatelstvo. To máme v horizontu jednoho lidského 
života tƔi ħtyƔi kotrmelce.

Když jsem s tím zaħal, Ɣíkali mi, že žádný krkonošský 
folklor neexistuje. Existuje a je nádherný. Nejen Ɣeme-
slnicky a ve vztahu k pƔírodı. SamozƔejmı že ho udr-
žovali ti osídlenci. PƔenesli ho pƔes kopec z Hrabaħova, 
z údolí od Jizery zase zpátky do Vrchlabí a do Špindlu 
a je tam Špindleráħek a jsou tam Tauchmanovi, kteƔí to 
udržují a je tam nıkolik generací, které Ɣíkají, tady jsem 
doma. To je náš folklor, krkonošský folklor. PƔi natáħe-
ní folklorního dokumentu Tam na horách mi povída-
la matka vedoucího vrchlabského souboru Horal na 

námitku, že žádný krkonošské folklor neexistuje: „Kte-
rej vưl to poudal?“ 

Wlovık do hor patƔí, ale má tam svoji pozici. První osíd-
lenci sem pƔišli se sekyrou a vykáceli stromy, postavili 
si chalupy, zprưmyslnili je, a že se tam žije a vưbec, že 
o Krkonoších víme, to je opıt zásluha ħlovıka. Jejich 

snahou bylo vytıžit z nich co nejvíce. Milovníkư pƔíro-
dy zpoħátku asi moc nebylo. Otta Štemberka Ɣíkal, že 
v tıch stƔedovıkých vlašských knihách je psáno „bıž 
tam, vezmi si a odejdi“, není tam psáno „bıž tam, je 
tam hezky, tam se usaĩ a žij tam.“ Vždy pƔicházeli s in-
strukcí od svých pƔedkư, bıž, naber si a odejdi. 

NemưǏ0�.$�*�+0./$/҂�+*.' �)ő�*/ć5&0҂�(ć( ��-&*)*Җ
še, Jilemnici, Vrchlabí a Trutnov, které z tıch mıst je 
brána Krkonoš? 
No tak Trutnov, ne? 

Dı&0%$ҁ��0ƛ$'�%. (҂�Ǐ �/*�+*1ő/ �. Všechna jmeno-
vaná mısta si pƔivlastůují oznaħení brána do Krko-
noš a pro turistu to mưǏ ��Ǉ/�(�/*0�őҁ�
No, já jsem v Jilemnici nebyl hroznı dlouho, ale když 
vidím, co Trutnov dılá, aby tou bránou byl… Teĩ hod-
nı pomưže ta dálnice, ale i to už nıkterým dılá dost 
tıžkou hlavu. Bylo by ideální, aby z Trutnova jezdi-
ly autobusy do Pece, aby se lidi necpali svými auty do 
hor. A Trutnov tomu jde, myslím, velmi naproti. 

Trutnov. Bránou do Krkonoš je urħitı Trutnov. Já tam ješ-
tı chci mockrát jet. Tohle do toho rozhovoru musíme dát. 
Teĩ jsem tam v létı natáħel a není to nostalgické, ale jsem 
tam šơastný, opravdu ty vzpomínky jsou takový šơastný. 

„Mou další profesní etapou je folkloristika. 
Lidi a jejich pƔíbıhy jsou neskuteħnı zajímavé. “
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Weská lesnická akademie poskytu-
je novým generacím lesníkư nejen 
živnou pưdu, ale i potƔebnou odbor-
nost teoretickou i praktickou. Že 
své poslání plní, stvrzují Ɣady jejích 
absolventư v Ɣadách zamıstnancư 
Správy KRNAP a dalších význam-
ných institucí pưsobících v oboru 
ochrany pƔírody a lesohospodáƔství. 
Na kus Ɣeħi mı pƔijímá souħasný 
Ɣeditel WLA Miloš Pochobradský. 

Jana TesaƔová

Jak daleko sahá Váš vztah ke Krkonošưm?
V KRNAPu jsem vyrưstal – bývalý šéf polesí v Peci pod 
Snıžkou pan Novák a mưj tatínek byli kamarádi, takže 
my jsme k Novákovým do Pece jezdili. Pak když jsem šel 
na uħilištı do Svobody, jsem do KRNAPu chodil na praxe. 
Ty kleħe, co se teĩka vyƔezávají, jsem sázel pƔed 28 lety. 
Vidıl jsem kus svıta, ale Trutnovsko je pro mı nejkrás-
nıjší lokalitou. Odsud jsem odešel v roce 97, když jsem 
odmaturoval tady v Trutnovı na lesnické akademii. Do-
stal jsem 2 nabídky – buĩto jít dılat do KRNAPu, nebo jít 
dılat do Orlických hor k Lesưm Weské republiky, a mnı 
se ty Orlický líbily tenkrát trošku víc, protože se mi zdá-
ly být víc opuštıný než Krkonoše. Jako lesníkovi se mi 
Krkonoše zdály pƔíliš civilizované, já jsem hledal samo-
tu, hájovnu se psem. Nicménı celý ten úsek života jsem 
v uvozovkách vyhrožoval, že se do Trutnova vrátím, 
a pƔed tƔemi lety se stalo. Nastoupil jsem na místo Ɣedi-
tele Weské lesnické akademie. 

MILOŠ
POCHOBRADSKÝ

lesník
* 1977
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Váš pƔedchưdce byl Jan KorbeláƔ? 
Honza KorbeláƔ byl Ɣeditelem pƔede mnou, byli jsme ka-
marádi, uħil mı ve Svobodı nad Úpou myslivost, teh-
dy Ɣediteloval pan doktor Štych, kterého se dnes snažím 
zatahovat zpátky do výuky, a jsem z toho nadšený, pro-
tože má studentưm co pƔedat… Úžasný ħlovık, znalec 
pƔírody i lidských pomırư.

No takže jsem místůák, vyrưstal jsem de facto tady 
v Trutnovı. Ve Starém Rokytníku jsem mıl babiħ-
ku a dıdu. Bydleli jsme tady v lesnickém bytı, proto-
že mưj táta je taky lesník, v paneláku v Žižkovı ulici. 
Tam se mi moc nelíbilo, takže jsem trávil veškerý ħas 
v Rokytníku na statku, v lese a u Úpy. Také jsem závod-
nı stƔílel i vzduchovkou, malorážkou a potom tady ve 
sportovní tƔídı na lesárnı v Trutnovı jsem stƔílel ske-
et brokovnicí. 

��ƛ � /-0/)*1�)./1ő� % � �'*0#*�*�ć� -*�*1ć� 5ć' Ǐ$Җ
tost, nebo jste pƔišli úplnı odjinud? 
Naše trutnovanství není dlouhodobé, mưj tatínek pƔi-
šel z Chrudimi, respektive jeho tatínek pƔišel z Chrudi-
mi pƔi osídlování po sudetských Nımcích v roce 45, 46 
a rodiħe mojí maminky sem pƔišli z Nového Mısta nad 

Metují, protože dıdeħek šel dılat do poƔíħské elektrár-
ny, když se stavıla. Ale já už jsem Trutnovák a Trutno-
vákem zưstanu navždy. 

�4��1ő/ �.$�+-1)ő�(*( )/҂�&�4Ǐ�%./ �. �1-�� '�5 �./0Җ
dií domư, kdy jste vidıl Krkonoše a co jste vidıl? 
První moment je to vždycky z Humburáku, z kopce, 
z kterého se pƔijíždí od Nového Rokytníku, a vždyc-
ky jsem vidıl Wernou horu a Svıtlou, a to je pro 
mı taková známka domova, protože v tom pane-
láku jsem mıl odmaliħka pƔesnı tenhle výhled na 
Wernou horu a Svıtlou jako nejbližší hory a v poza-
dí ObƔí dưl a Snıžku, takže tenhleten obrázek mı 
vždycky vítá doma. 

�� % � /*� /*҂� �*� . � �ć(� +-1)ő� 14% 1ő҂� &�4Ǐ� . � Ɣekne 
Krkonoše? 
PƔesnı tak.

Vraơme se k tım osobnostem, kdo je pro Vás nejvıt-
ší krkonošská ikona? 
V tom mám úplnı jasno, to byl JiƔí Novák, nıkdejší Ɣe-
ditel KRNAPu. Potkali jsme se pracovnı na Lesích Wes-
ké republiky po tom, co jsme se míjeli tady, hlavnı na 
našem lesnickém uħilišti. Rozhodnı to pro mı je nej-
vıtší ikona. 

Jaká je spolupráce lesnické akademie s KRNAPem? 
Myslím, že je naprosto skvılá, já si velmi vážím sou-
ħasného pana Ɣeditele, on má vždycky dveƔe ote-
vƔené a spolupracuje se mi s ním naprosto skvıle, 
takže souħasná spolupráce je moc fajn. Teĩ tady 
chybí ħlovık, který by si vzal na starost obor ekolo-
gie, který máme, a v tom chci rozšiƔovat spolupráci 
s KRNAPem. Absolventi oboru ekologie jsou ideál-
ní potencionální zamıstnanci správ národních par-
kư a KRNAP je nejblíž. 

A bylo by ideální pro národní parky, aby nastoupili 
právı vaši absolventi? 
Stoprocentnı, protože my se jim snažíme dát úplnı 
všechno. Jsem pƔesvıdħen, že máme úžasné uħitele, 
kteƔí studenty nıco nauħí a to v nich zưstane. Studen-

ti, kteƔí se u nás vzdılávají, vıdí, co chtıjí dılat, což ve 
ħtrnácti letech málokdo z nás vıdıl a ví. 

Co rád dıláte Vy? 
Chodím rád do lesa. V rámci své životní pracovní ka-
riéry jsem se dokonce ocitnul tƔi a pưl roku v Praze 
a mưžu vám Ɣíct, že mnı les strašnı chybıl. 

Dokázal jste si v Praze najít nı%�&Ǉ�!-�"( )/��-&*)*ƛ҈�
Bydlel jsem v Suchdole, kde nebyly lesy, ale pole, 
nicménı veħerní procházka aspoů mezi tımi poli 
samozƔejmı byla nıjakým zpestƔením. Nikdy jsem 
netušil, že Praha má tolik krásných parkư, i pƔímo 
v centru. A já jsem mıl obrovskou výhodu, jako dƔí-
vıjší zamıstnanec Lesư Weské republiky jsem mıl 
ty únikové zóny, které byly pomırnı rychle dostup-
né, takže pokud jsem mohl, okamžitı jsem ujíždıl 
na KƔivoklát.

„Studenti, kteƔí se u nás vzdılávají, vıdí, co chtıjí dılat, 
což ve ħtrnácti letech málokdo z nás vıdıl a ví.“
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�� �*� - '�3� #0��*0� ) �*� 0(ıním, ale echt krko -
nošským? 
Z hudby se mnı líbí úplnı všechno, od dechovky po 
metal, dıtství mám spojené s Krkonoškou – dechov-
kou, co hrávala v Trutnovı na námıstí. Nıkdo se tomu 
mưže smát, ale pro mı je to vzpomínka na tu partu les-
níkư kolem mého tatínka. 

Díky Krkonošưm neumím být bez hor, a když mám ħas, 
jedu nıkam do hor a lezu po horách. Organizujeme 
v létı dıtský tábor pro naše budoucí uchazeħe a poka-
ždé s dıckama jdeme do Krkonoš, vybereme nıjakou 
krásnou vıc, pƔedloni jsme šli ObƔákem na Snıžku, 
loni údolím Bílého Labe, letos už zase vymýšlím, co dı-
tem ukázat. Máme školní chatu, jmenuje se Vobešlov-
ka, a pan Ɣeditel vyprovokoval pochod z Vobešlovky na 
Snıžku a zpátky, je to pƔibližnı 50 km. 

Rozumím správnı Vobešlovka, jako vobejít? 
Vobešlovka má historii, kterou jsem se dozvıdıl teĩ od 
pana Obešla mladšího. Na chatı je napsané Vobešlov-
ka, tak jsem si myslel, že se pan školník z naší školy jme-
noval Vobešlo, a tak jsem to i šíƔil – nepravdivı – a teĩ 
jsem mıl možnost potkat syna pana Obešla a dovıdıl 
jsem se, že se tak jmenuje proto, že pan Obešlo se vý-
raznı zasloužil o to, že Vobešlovka stojí. Ale potom na-
stoupili lidi, který ho moc nemıli rádi, tak pƔejmenovali 
Obešlovku na Vobešlovku. Jako se po druhé svıtové vál-
ce mınily nımecké názvy, aby se na nı zapomnılo. 

No a z ní jsme vyrazili pıšky na Snıžku. Mıli jsme tam 
3 tƔídy na sportovním kurzu, bylo tam pƔibližnı 85 žákư 
a Ɣeklo se, že jsou 2 varianty – buĩto se pưjde pıšky, 
ty bláznové s panem Ɣeditelem a s panem inžený-

rem Škodou, a zbytek že pojede autobusem do Pece 
a z Pece pưjdou nahoru na Snıžku a do Lyseħin. A tam 
odtud pojede buĩ první svozový autobus, anebo do-
jdou zpátky na Vobešlovku. Šest uħitelư bylo pƔiprave-
no se rozdılit a jít a asi 65 dıtí se pƔihlásilo, že jdou 
s námi pıšky – to jsme neħekali ani my. Z dospılých 

byli ochotní jít jen dva, takže jsme Ɣešili, jak uhlídat 
65 dıtí. Vyráželi jsme v deset hodin veħer, a když jsme 
vylezli na Rýchorský les, kde to mám taky moc rád, tak 
už první 3 dıti zkolabovaly. To jsme za sebou mıli asi 
tƔi kilometry. Nakonec to dopadlo skvıle, ħást došla 
opravdu až zpátky na Vobešlovku, bylo to úžasný. 

Naơukl jste to kouzelné sousloví „místo, které mám 
rád“, které je tedy to Vaše místo? 
To mám právı na jazyku, protože tam jsme trávili ħasu 
pomırnı dost; když se jde z Výrovky dolư do Pece a od-
boħí se doleva do Modrého dolu s výhledem na ObƔí dưl. 
To je úžasné místo, ale hlavnı díky tomu, že tam mám 
vzpomínky na dıtství, tam jsme trávili s otcem a s pa-
nem Novákem spoustu ħasu, a tak to je lokalita, která mı 
vždycky zahƔeje u srdce, kde se cítím strašnı fajn. 

� )ő�/*�%$Ǐ)ő�.1�#҈
Ne, je hƔejivý lidsky. To je místo, které asi rozhodlo, že 
jsem si nakonec vybral lesnictví jako svưj životní obor, 
protože v té Peci pod Snıžkou byla fajn parta a kolem 
pana Nováka byli úžasný hajný a on byl skvılej a já 
jsem si Ɣekl: jo, tak takhle bych chtıl jednou v životı 
dılat, takovýmhle ħlovıkem bych chtıl být. 

Vrhneme se trošku na akademii. Taky Vás zanedlou-
ho ħ &�%ő�*.'�14҅�
Loni na podzim uħilištı oslavilo 65 let a od vzniku školy to 
je 167 let, takže budeme mít velký oslavy za 3 roky. Wes-
kou lesnickou akademii tvoƔí tƔi stƔediska, která byla pư-
vodnı samostatná, a to je tady trutnovská lesnická škola, 
lesnické uħilištı ve Svobodı nad Úpou a školní polesí. 
Loni jsme slavili 65 let lesnického uħůovského školství ve 
Svobodı nad Úpou, oslavy smutnı zastínilo úmrtí mého 

pƔedchưdce Honzy KorbeláƔe, který na lesnickém uħilišti 
ve Svobodı nad Úpou strávil 55 pracovních let. Chtıl se 
na oslavách rozlouħit s kolegy, ale 3 dny pƔedtím zemƔel 
– byl vážnı nemocný. Snažím se na všem najít nıco pozi-
tivního a Honza mıl díky tomu nejkrásnıjší pohƔeb, který 
mohl mít, protože všechny ty stovky lidí, které tam pƔišly 

„Lidi by se mıli spojovat a není to jenom v rámci nıjakého 
oboru, ale když školy mưžou vytvoƔit nıco takového ve spolupráci 

s nıjakým podnikem, to je pƔece krása a to tady po nás zưstane.“
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na to výroħí, se pƔišly rozlouħit s Honzou KorbeláƔem. 
Oslavili jsme 65. výroħí lesnického školství a 55 let jedno-
ho ħlovıka v lesnické pedagogice. Mrzelo mı, že tam ne-
byl. Lidi na nıho vzpomínali. 

Duch akademie pƔetrvává nejenom v tom, co se tu 
uħí a kdo z ní vychází, zaznamenala jsem také bá-
jeħnou spolupráci pƔi budování vıtrného mlýna 
v Borovnici. 
Lidi by se mıli spojovat a není to jenom v rámci nı-
jakého oboru, ale když školy mưžou vytvoƔit nıco ta-
kového ve spolupráci s nıjakým podnikem, to je pƔece 
krása a to tady po nás zưstane.

Co byste s lesnickou akademií popƔáli KRNAPu 
k šedesátce? Co by si pƔála akademie v rámci vzá-
jemné spolupráce? 
Aby se vzájemná spolupráce rozvíjela, aby to bylo pƔí-
nosné pro obı strany, aby KRNAP využíval jako dosud 
anebo ještı lépe našich studentư a uħitelư na cokoliv. 
My jsme na to pƔipraveni, protože KRNAP je pro nás 
úžasný partner. A na druhou stranu, aby naši studen-
ti mıli možnost v KRNAPu prostı pưsobit a vidıt, jak 

se nıco dılá, aby se to dılalo dobƔe, tedy ve prospıch 
pƔírody, která je nesmírnı dưležitá. Chtıl jsem to Ɣíct 
ze zaħátku, že bych pƔál KRNAPu míů lidí, a tím myslím 
míů návštıvníkư. To mu pƔeje úplnı každý. Anebo ale-
spoů míů tıch, kteƔí se v pƔírodı neumıjí chovat a po 
kterých musíme uklízet. 

Dalo by se Ɣő�/҂�Ǐ ��4./ �(0�+Ɣál takové návštıvní-
ky, jaké vychováváte u vás na škole? 
Rozhodnı. No v prváku bych za nı ještı ruku do ohnı 
nedal, ale ve druháku, tƔeơáku už bych pƔál KRNAPu, 
aby všichni návštıvníci byli takoví, jaké tady vychová-
váme, kteƔí odsud odcházejí. 

Líbí se mi, když takovíhle mladí lidé ve tƔeơáku, ħtvrơá-
ku už jdou po lese a napomenou turistu, aơ nıco nedı-
lá, nebo sebere ten papírek, co tam vyhodil, protože 
když si pƔinesl celou tatranku do toho lesa, tak nechá-
peme, proħ si ten papírek prostı odnést nemưže. Kr-
konoše jsou úžasné a nádherné hory a je tu spousta 
krásných míst. A já jsem tak trochu rád, že spousta lidí 
nezná ta ještı hezħí místa, než je Snıžka, a že jich tam 
tolik není. 

„Krkonoše jsou úžasné a nádherné hory 
a je tu spousta krásných míst.“
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Což takhle dát si… polívku? Nikoliv 
špenát, jak by se nabízelo podle 
slavného ħeského fi lmu, ale polív-
ku. Tedy pƔesnıji Polívku, Karla 
Polívku. Možná je to nomen omen, 
ale Karel je boudaƔ, hoteliér, hudeb-
ník i blogger. Jeho základnou jsou 
Friesovy Boudy a stojí za vzestu-
pem zdejšího luxusního hotelu, 
stejnı jako za pivem Fries a za 
celou Krkonošskou pivní stezkou.

Radek Drahný

Vy, Karle, nejste Krkonošák. Jaká byla vlastnı Vaše cesta 
do hor? Proħ najednou Krkonoše? 
Já jsem se narodil v Hradci Králové. Vystudoval jsem 
tam normálnı gympl a potom jsem mıl pocit, že bych 
mıl nıjak úplnı zmınit prostƔedí, tak jsem šel studovat 
do Zlína, což tenkrát ještı bylo VUT Brno, Fakulta man-
agementu a ekonomiky ve Zlínı. Potom se z toho stala 
Univerzita Tomáše Bati, takže já mám vlastnı diplom jak 
z VUT Brno, tak i z Univerzity Tomáše Bati. Takže mám 
vlastnı dvı vysoký školy… Potom jsem byl 10 let v Brnı, 
kde jsem pracoval ve firmı, která se jmenuje Moravia 
propag. Tam jsem mıl obchodní tým a prodával jsem 
po celé Evropı. Majitel firmy mıl možnost koupit hotel 
právı v Krkonoších, a tak jsme se sem jeli podívat. A on 
pak Ɣekl, že když budu chtít jít provozovat ten hotel, tak 
že ho koupí. No a tím jsem se sem dostal. Byla to zmı-
na nejenom pro mı, ale i pro moji rodinu. Moje žena je 
z jižní Moravy, z Rohatce, což je jedno z nejnižších míst 
tady v Weské republice, a nyní na Friesovkách jsme asi 
na jednom z nejvyšších, kde se ještı žije. Zase je to dob-
rý pro naši dceru Barunku, že vlastnı má obı prostƔedí, 
jak to vysokohorský, tak jižní Moravu. Teĩ už je to vlast-
nı 10 let, co jsme v Krkonoších. 

KAREL
POLÍVKA

hoteliér
* 1978
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Jak se vlastnı�Ǐ$% ��*0��Ɣưm v Krkonoších? 
No, žije se jim... Mnı se žije dobƔe, protože se mnı 
stala asi taková vıc, že opravdu dılám nıco, co mı 
naplůuje, baví, u ħehož vidím velký potenciál neje-
nom k uplatnıní svých manažerských schopností, ale 
i k nıjakým kreativním ħinnostem. Mıl jsem a mám 
tu možnost si to prostı všechno dılat tak, jak chci. 
Vyžaduje to sice hodnı energie, ale zase to pƔináší nı-
jaké výsledky.
 
�4�(ć/ �51'ćƛ/)ő�+*5$�$҂�Ǐ �%./ �(*Ǐ)ć�!�&/$�&4�) %Җ
'030.)ı%ƛő�) %1Ǉƛ �+*'*Ǐ )ý hotel v republice? 
Je to možný, no. Má to nesporný výhody… Zrovna 
dneska, když jsme jeli dolư, tak jsem právı Barunce Ɣí-
kal: „Dívej se na to moƔe.“ Byla zrovna inverze. A nıkde 
u odboħky na TetƔevky se to lámalo. 

PƔitom vlastnı vytváƔíte nıco, co není úplnı ty-
pické. Provozujete hotel, vaƔő/ � +$1*҂� +-*+�"0% Җ
te nejenom svưj podnik, ale dı'ć/ �+-*+�"��$�� 'į�
Krkonošské pivní stezky, hrajete s kapelou, píšete 
�'*"҅��*��ć.�&�/*(0�Ǐ ) ҈�
Je to moje pƔirozenost. Mnı prostı baví dılat li-
dem zaprvé radost a zadruhé je nıjakým zpưsobem 
samozƔejmı zaujmout, protože jsem normální, trap-
nej, prostı se vychloubám, rád se vytahuju, a jak tomu 
Ɣíkám, rád se pƔedvádím, což samozƔejmı myslím 
v nadsázce. A mám radost, když jsou u nás lidi spoko-
jení. Jsem moc rád, když se vracejí, nebo vlastnı je to 
pro mı úplnı to nejdưležitıjší. SamozƔejmı to, jak se 
tam mají, ale hlavnı to, že se chtıjí vrátit. Naše místo je 
naprosto unikátní a je to, jak zmiůujete, jeden z nejvý-
še položených hotelư u nás. Já ale vždycky Ɣíkám – ne-
snažme se pƔírodı konkurovat, jenom s ní tady souznít 
a využívat ji tak, aby to bylo dobrý pro obı strany. 
To znamená jak pro naše hosty i zamıstnance, tak pro 
pƔírodu. Takže vlastnı je to taková pıkná symbióza. 

��(4.'ő/ ҂�Ǐ ��4./ ��*&ć5�'�./ %)ı jako tady v tomto 
krkonošském prostƔedí dılat ten hotel kdekoliv jin-
de? Nebo potƔebujete Krkonoše? 
Vưbec nevím. PƔemýšlel jsem o tom, že bych tƔeba dı-
lal nıjaký hotel nıkde jinde, ale neumím si to pƔedsta-
vit. Ale na druhou stranu, neumıl jsem si pƔedstavit ani 

to, že budu dılat tohleto. Jediný, co mı na tom zaujalo, 
byla samozƔejmı unikátnost tohoto místa. SamozƔejmı 
ta je s tím hodnı spojená a já s ní hodnı pracuju a hra-
ju si s tím. Jak se ale znám, tak si myslím, že bych si na 
nıjakým jiným místı našel zase nıco jinýho. Nıco bych 
prostı vymyslel, aby mı to bavilo, aby to dávalo smysl. 
 
A co vlastnı dneska pro Vás, pro Vaši rodinu zname-
nají Krkonoše? 
Je to domov. 

A jak dobƔe je znáte? 
Mám urħitı velký mezery. Mám k pƔírodı respekt. Je to 
vlastnı velmi podobný jako k ženám. Wlovık k nim má 
respekt, ale nemưže je nikdy znát. Takže znám to okolí 
tady, abych dokázal hostưm poradit. Ale znám jen tƔe-

ba východní Krkonoše v našem okolí. SamozƔejmı, 
že jsme se ženou, ještı než jsme mıli dítı, chodi-
li, dılali jsme výlety. Šli jsme tƔeba z Harrachova 
pıšky až k nám a podobnı, takže to máme prochoze-
ný, ale já si stejnı myslím, nebo jsem o tom pƔesvıd-
ħený, že ħlovık, když se nıkde na nıco podívá, tak 
nemưže Ɣíct, že to zná. Urħitı Krkonoše neznám en-
cyklopedicky. Fyzicky znám nejvíc to místo, kde jsme, 
a jeho okolí. 

�*��ć.�0Ǐ�)��#*-ć�#�+Ɣ &1�+$'*҈��*�%./ �0Ǐ�)�#*Ɣe 
5�Ǐ$'$҈���&į�1Ǉ514��ć(�+Ɣíroda klade do cesty? 
Neustále nás pƔekvapuje poħasí, jenže s ním stejnı nic 
neudıláme. Mưžeme se s ním nıjakým zpưsobem na-
uħit žít a vıdıt, co poradit lidem – co si mají vzít na sebe, 
jestli mají nıkam chodit, nebo jestli mají zưstat doma 
a tak dále. Pak mne pƔekvapuje hotelnictví samo o sobı 
a samozƔejmı zamıstnanci. PƔece jenom jsme v tıch 
1 200 metrech nad moƔem. Vlastnı jsme tam v takový 
hodnı uzavƔený spoleħnosti, taková bárka, která se potá-
cí na moƔi. TƔeba mı pƔekvapí, že kdykoliv odjedeme na 
dva dny, tak je nahoƔe nıjaká párty, ale to je prostı život... 

Jako párty po tom, co Vy odjedete? Jako kocour 
) )ő��*(�҂�(4ƛ$�(�%ő�+-į҅ 
No asi trošku, ale ne už v takový míƔe a hlavnı to nemá 
vliv potom na práci.

„Na Friesovkách jsme asi na jednom 
z nejvyšších míst, kde se ještı žije.“
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��0Ǐ��ć.�) +Ɣekvapuje sníh v ħervnu?
Nás ne, ale když to nıkomu vyprávím, tak ho to pƔe-
kvapí. Mı to nepƔekvapilo. A opravdu jsem to zažil, 
sníh v ħervnu. Stejnı tak ale 10 stupůư v prosinci. Já 
jsem plný oħekávání, to znamená, že mı z tohoto hle-
diska nic nepƔekvapí. Vlastnı jediný, co mı opravdu 
dokáže pƔekvapit, a to po tıch 10 letech, jsou lidi. 

A ħím Vás lidi tak pƔekvapují? 
No jejich motivací, tím, co jsou schopni udılat, nebo 
jsou schopni neudılat. 

Máte nıjaké nezapomenutelné vzpomínky na své hosty? 
Na hosty snad ani ne. Je teda pravda, a to jsem psal 
i do blogu, že jednou byl u nás nıjaký teambuilding 
a jeden z hostư se mıl veħer z nıjakého dưvodu urazit. 
Pán pak odešel na pokoj. Druhý den ho nikdo nevidıl 
a všichni se báli jít do jeho pokoje. Tak jsme losova-

li, kdo tam pưjde. A tak dlouho jsme o tom debatova-
li a hlasovali, všichni hosti už odjeli, až jsme zjistili, že 
pán sedí dole v restauraci a dává si párky k snídani.
 
S fi rmami to je složitıjší i z jiného dưvodu. Když jsou 
našimi hosty normální turisti, tak ti vıdí, kam jedou 
a co to obnáší. Kdežto fi rma, tam prostı šéfové roz-
hodnou, kam se jede, a nıkdy nás opravdu pƔekvapí 
obleħení, ve kterém zamıstnanci pƔijedou. Zejména 
dámy. Leckdy to vypadalo, že jely na Ibizu a akorát nı-
kde špatnı zahnuly a skonħily u nás. To, že se veħer 
paƔí, to k tomu patƔí.

To Váš personál musí mít ale pevné nervy a dlouhé 
šichty. 
Jo, ale to je prostı práce na hotelu. 

�-*��ć.� /*#' �(0.ő��Ǉ/�(�)�Ǐ -.&4�+*(ırnı tıǏ&įҁ�
Vlastnı Ɣő&ć/ ҂�Ǐ �(ć/ �/�&*1*0�(�'*0�+*)*-&0ҁ����4�
musíte zajistit, aby to „na palubıҎ�1ƛ �#)*�!0)"*1�'*ҁ�
No, já se snažím zaprvé takové lidi už pƔijímat. Zadruhé 
musí vnímat duch toho hotelu, tedy aby vnímali, že tohle 

prostı k té práci patƔí. Spousta lidí samozƔejmı pƔi covidu 
taky z oboru odešla, ale tƔeba mnı vlastnı všichni zưstali 
nebo se po covidu vrátili. Práce na hotelu je na jednu stra-
nu nároħná, ale na druhou stranu je tam kontakt s lidmi 
a vy jim pƔinášíte nıjakou radost, nıco dobrého. 

Jsou ale i složitıjší chvíle. Mıli jsme jednoho kuchaƔe, 
Ira. A já jsem ho jednou musel honit po lese, protože 
odešel ze šichty, poté co se pohádal s druhým kucha-
Ɣem. Prħa je, že jeden neumí ħesky, druhej neumí ang-
licky, pƔesto se pohádali tak, že se ten Ir sbalil a odešel. 
No vidíte, nezapomenutelné vzpomínky, už jsou tady . 
A takových historek právı se zamıstnanci je opravdu 
hodnı.
 
Víc se zamı./)�)�$�) Ǐ�.�#*./4҈
No tak všichni pracujeme s lidmi a to samo o sobı pƔi-
rozenı pƔináší kuriózní situace…

��4Ǐ�%.( �0�/ıch lidí, co Vy a turismus?
Mı dƔíve štvalo, že jsme vlastnı úplnı stranou hlavní 
cesty, která vede turisty ze Strážného kolem Chalupy 
na Rozcestí, na Luħní boudu a potom na Snıžku. Pak 
jsem si ale uvıdomil, že vlastnı na druhou stranu jsem 
docela rád. K nám už pak pƔijedou lidi, kteƔí vıdí, kam 
vlastnı jedou, a hledají to, co tam já právı mám rád. 
Ten klid na Friesovkách. 

A co SnıǏ&�҈
Já jsem na Snıžce byl asi tak tƔikrát ħtyƔikrát za tu 
dobu, co tady jsme. A ty davy, to není nic pro mı. Vadí 
mi, jak se k pƔírodı chovají a že jim chybí respekt. 
A vlastnı, že o tom ani nepƔemýšlejí. Prostı se pƔijeli 
podívat na nıjakou turistickou atrakci. 

Vy jste teĩ pƔesnı pojmenoval vzorového turistu, 
kterých teĩ do Krkonoš pƔ$%őǏ�ő�1ő����1ő�ҁ���&į�� .�Җ
tero rad byste jim Vy jako boudaƔ dal? A co byste do-
poruħil tım, kteƔí chtıjí trochu více klidu?
Já bych asi moc neradil. Já se snažím, aby se dobƔe 
najedli, dobƔe vyspali a aby mıli veškeré pohodlí, 

„Mnı prostı baví dılat lidem radost. A mám radost, 
když jsou u nás spokojení. Jsem moc rád, když se vracejí, 

nebo vlastnı je to pro mı úplnı to nejdưležitıjší.“
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které mưžou mít. A pokud se chtıjí o pƔírodı nıco 
dozvıdıt, tak aby do ní vyrazili, aby si prostı obuli 
boty a vyrazili a zvolili si, jak daleko chtıjí dojít, jak 
vysoko chtıjí dojít, co všechno chtıjí projít. Pokud 

si chtıjí opravdu Krkonoše hezky užít, aby se vy-
hnuli tım místưm, kam chodí ta druhá, konzumní 
ħást populace. 

Vy jako podnikatel v cestovním ruchu na horách, vi-
díte nıkde tu hranici, kam Krkonoše ještı mưǏ*0�
%ő/҈��)*#*�'$�ő�. �0Ǐ�)4)ő��*()ő1ć҂�Ǐ �%.( �)��)ıja-
&į(��*�0�5'*(0҂�) �*�Ǐ �%.( �#*�0Ǐ��*&*)� �+Ɣe-
kroħili. Jak z toho ven? 
Mı napadají samý až jako filozofický, hlubokomy-
slný vıci, který když pƔepíšete do rozhovoru, tak 
budou vypadat hroznı blbı. Ale já si myslím, že to 
je úplnı stejný jako se vším ostatním. Je to pros-
tı o výchovı spoleħnosti. Lidem sice mưžete naƔí-
dit, jak se mají chovat, nebo aby se chovali správnı, 
ale aby dılali vıci s respektem, aby chránili pƔírodu, 
to jim prostı nepƔikážete. Ty lidi to musíte nauħit. 
Pokud to nepưjde z nich, sami to dılat nebudou. 
To znamená, a když to vezmu všeobecnı na všech-
no, na ochranu pƔírody nebo tƔeba na bytí v národ-
ním parku, tak se lidi musí nauħit sžít. Když se nauħí 
sžít, to znamená chovat se navzájem k sobı slušnı, 

s respektem, vnímat svoje dobrý stránky a tƔeba 
omezovat ty špatný stránky, tak úplnı to stejný 
bude fungovat v Krkonoších. Takže je to o výchovı 
spoleħnosti. 

��&�(*��.$�(4.'ő/ ҂�Ǐ ��ć(�+*(ć#ć�5)�ħka národ-
)ő#*�+�-&0҈�� �+-*��ć.�1Ǉ#*�*0҂�Ǐ ���ƛ$�5ć&�5)ő�$�
jedou do národního parku, nebo je to pro Vás do jis-
té míry komplikace? TƔ ��� +-*/*҂� Ǐ � +Ɣece jenom 
Vaši hosté nemohou dojet svým autem k hotelu úpl-
nı tak jednoduše, jako kdybyste podnikal nıkde 
jinde v kraji. 
Být v národním parku na jednu stranu pƔináší spous-
tu omezení, ke kterým se stavím co nejracionálnı-
ji. To znamená, že se je snažím dodržovat, pokud 
si myslím, že dávají smysl, a když nedávají smysl, 
tak se ozvu a Ɣešíme to. Na druhou stranu je zdej-
ší prostƔedí chránıno, a to nám taky nıco pƔiná-
ší. Nejenom zvíƔatưm, která zde žijí, ale i lidem, co 
k nám pƔijedou. Teĩ jsem zrovna dával na facebook, 
že se k nám v zimı samozƔejmı nedá dojet, ale to 
není kvưli KRNAPu, ale protože tam je krkonošská 
magistrála, kde se bıhá na bıžkách. 

Já vždycky Ɣíkám, že jediný, co si k nám nevozte, jsou 
starosti. Starosti prostı nechte dole a bez starostí pƔi-
jeĩte k nám nahoru. 

„Neustále nás pƔekvapuje poħasí, jenže 
s ním stejnı nic neudıláme.“
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Geograf specializující se na vývoj 
cestovního ruchu a pedagog 
Ekonomické univerzity ve Wroclavi 
je jedním z ħlenư vıdecké rady 
Karkonoského Parku Narodowého. 
Kromı toho pưsobí v Polském turi-
sticko-vlastivıdném spolku (PTTK) 
a je pƔekladatelem z ħeštiny do 
polštiny. Od devadesátých let udr-
žuje kontakty s kolegy a pƔáteli 
z Krkonošského národního parku. 
Krkonoše poznal ještı dƔíve jako 
student-turista, když navázal spo-
lupráci s krkonošským historikem 
Františkem Jiráskem. Hned v úvodu 
mı odzbrojuje výbornou znalostí 
ħeštiny, v níž vedeme celý rozhovor.   

Jana TesaƔová

�4�'ő/ �1��-&*)*ƛő�#҂�) �*�. (�5�%őǏ�ő/ ҈
PƔímo v Jelenohorské kotlinı a z okna vidím Snıžku. PƔe-
stıhoval jsem se v roce 1999 – do té doby jsem bydlel ve 
Wroclawi – a ty kontakty se správami obou parkư se ještı 
prohloubily.

�ćƛ�15/�#�& ��-&*)*ƛő(�15)$&'�0Ǐ�1��ı/./1ő҂�) �*��Ǐ�+*5�ıji?
Mưj otec, teĩ už starší pán, byl velmi aktivním funkcionáƔem 
Polského turisticko-vlastivıdného spolku (PTTK) a s ním 
jsme jezdili na hory. Když mi bylo deset let, byl jsem poprvé 
na Snıžce. Bylo typické krkonošské poħasí, druhá polovina 
Ɣíjna. Mlha, vítr… Na Snıžce jsem byl, ale nic jsem nevidıl. 

JACEK
POTOCKI

geograf
* 1969

40
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Ta mlha byla taková, že jsem observatoƔ zahlédl, až 
když jsem stál tısnı u ní. 

Máte nıjaké oblíbené místo kromı SnıǏ&4҈
Na polské stranı to je zelenı znaħená turistická ces-
ta mezi boudou Odrodzenie a skalní hradbou Pielgr-
zymy. Je to cesta vedoucí vysokohorským smrkovým 
lesem a svahovými rašeliništi. Na ħeské stranı to je 
cesta údolím Bílého Labe od boudy U Bílého Labe 
k Luħní boudı. To jsou pro mı nejkrásnıjší místa. 
Všechno, co je typicky krkonošské a není to asfalto-
vá cesta. 

Potkal jste ve svıtı krajinu podobnou Krkonoším?
Já jsem po svıtı pƔíliš nejezdil, ale velmi podobné je 
Norsko. Dá se Ɣíct, že skandinávské hory jsou jako Kr-
konoše, jen mnohem vıtší. Tam jsem uvidıl to, o ħem 
mluvil Jan Štursa, že tady v Krkonoších nahradila kleħ 
porosty bƔízy zakrslé, které jsou typické pro severskou 
tundru. Ta se u nás vyskytuje jen v Jizerských horách 
na rašeliništích Jizery. Norská rašeliništı vypadala 
jako ta krkonošská, ale namísto naší kleħe tam byla je-
jich bƔíza. Hojnı tam roste ostružiník moruška, který 
lze v Krkonoších zƔídka spatƔit. Ta podobnost norské 
krajiny se mi velmi líbila.

Koho byste zvolil za nejvıtší krkonošskou osobnost? 
To je tıžké… Sice znám dıjiny Krkonoš, ale bojím se, 
že ne tolik, abych mohl urħit jednoho ħlovıka a jiné 

neurazit. Umılci z polské strany, kteƔí tu žili a tvoƔili, 
úplnı podle mı necítili výjimeħnost Krkonoš… Svıto-
vı uznávaný grafi k Józef Gielniak bydlel v Kowarech 
a je tam taky pochovaný, pƔitom v jeho tvorbı nena-
jdeme regionální motivy. Celou Ɣadu místních umılcư 
Krkonoše pƔíliš neoslovovaly. Zdejší malíƔ Vlastimil Ho-
fman, pưvodem z pưlky Polák, z pưlky Wech, ztvárůoval 
ve svých obrazech motivy Krkonoš. Zariskuji tedy, když 
za dvı krkonošské osobnosti oznaħím Andrzeje Raje 
a Honzu Štursu – dvojici pƔírodovıdcư, kteƔí pro hory 
udılali mnohé. Jan Štursa byl Ɣeditelem ħeské Správy 

jen krátce, ale ve složité dobı, kdy zaħal park fungovat 
na nových základech shodných se souħasnými trendy 
ochrany pƔírody. Díky nim dvıma zaħaly oba parky in-
tenzivnıji spolupracovat. Andrzej Raj v té dobı ještı ne-
byl Ɣeditelem Karkonoského Parku Narodowého, ale už 
byl zodpovıdný za ochranu pƔírody na polské stranı. 

��&�4Ǐ�. �+*.0) ( ��*�&*' "$ć')ő�-*1$)4҈
Všechno zaħalo v 90. letech, ale ani ne pƔes park, ani pƔes 
univerzity. S vratislavským studentským turistickým klu-
bem jsme navázali spolupráci s historikem Františkem Ji-
ráskem. Byl to on, kdo mı pozval do Wech, a díky nımu 
jsem se zaħal zajímat o ħeské Krkonoše. PƔivedl mı také ke 
spolupráci s KRNAPem. Díky nımu jsem poznal Jana Štur-
su, Vlastimila Pilouse, Honzu Vaůka a další odborné pra-
covníky Správy. Ponıvadž je moje manželka botaniħka, 
byli jsme koncem devadesátých let osloveni, zda bychom 
do polštiny pƔeložili komentáƔe k expozici �ć( )���Ǐ$1*/. 
To byl první vıtší projekt, kterého jsem se zúħastnil. 

Rád bych se rozpovídal o Januszovi Czerwiŭském, ale 
myslím, že Piotr Migoŭ o nım má mnohem víc co Ɣíct. 
Byl naším spoleħným uħitelem, pưsobil na Vratislav-
ské univerzitı a o Krkonoších jsme se uħili právı od nıj. 
Jako vıdecký pracovník pưsobil v Krkonoších od konce 
padesátých let a byl jedním ze zakladatelư Akademic-
kého turistického klubu. Jeho doktorská práce se zabý-
vala územím Krkonoš, Ɣadu let byl také ħlenem vıdecké 
rady KPN. Bıhem zasedání rady v roce 2010 jsme poƔí-

dili fotku – Janusz byl v radı spolu se ħtyƔmi svými žáky: 
Piotrem Migoŭem, Krzystofem Migaũou, Krzystofem Ma-
zurskim a mnou. Janusz Czerwiŭski a Krzystof Mazurski, 
to byly dvı postavy, které mı uħily, jak vnímat Krkono-
še, a velmi mı oba ovlivnili. 

Jednou z iniciativ Krzystofa Mazurského bylo vydání ��ʴ
+��'Ǉ�#�1'�./ )�ů v polském pƔekladu. DobƔe znal nımec-
kou literaturu o Krkonoších a jako redaktor turistického 
ħasopisu ���.5'�&0 (���� ./ě) usiloval o to, aby se publiko-
valy taky nıjaké ħeské texty. Já jsem pak zaħal hledat na 

„Dá se Ɣíct, že skandinávské hory jsou jako Krkonoše, jen 
mnohem vıtší. Norská rašeliništı vypadala jako ta krkonošská, 

ale namísto naší kleħe tam byla jejich bƔíza. “

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   191 24.7.2023   17:21:40



192

internetu a zjistil jsem, že ta kniha byla pƔeložena do pol-
štiny jen v jednom vydání z roku 1902. Nevím, kde ji vydali, 
ale v prodeji byla ve Lvovı a ve Varšavı – Lvov byl v Rakous-
ku, Varšava v Rusku, protože Polsko v té dobı bylo rozdı-
lené mezi tƔi státy. Hledal jsem pak nıjakou knihovnu, kde 
by byla pƔístupná. S Krzystofem jsme si objednali naske-
nování celého textu, mám ho v poħítaħi. Tıžko se s tím pra-
cuje, ale doufám, že se je podaƔí vydat. Když se text srovná 
s originálem, není ten pƔeklad pƔesný. Na zaħátku knihy je 
popis krajiny a zmínka, že v pozadí byla vidıt vıž pƔíchovic-
kého kostela. PƔekladatelka tu pasáž vypustila, protože ne-
vıdıla, jak výrazný orientaħní bod to je. Pro nás, kdo vıdí, 
kde jsou Paseky nad Jizerou a Vysoké a jak bíle záƔí ta vıž 
do okolí, to má úplnı jinou hodnotu. Ona tam nikdy neby-
la, v tom pƔekladu se to ztratilo a vznikla další nedorozu-
mıní. Weské slovo paseka tam má v pƔekladu do polštiny 
význam „vħelín“. S Krzystofovým odchodem pƔed pıti lety 
se práce na pƔekladu bohužel zastavily a já jako pokraħova-
tel velmi bojuji s ħasem.

Zưstaůme ještı u vzpomínání. Které je první místo, 
kde vidíte Krkonoše pƔi návratu domư?
To záleží na viditelnosti – když jedu z Vratislavi, jsou Kr-
konoše poprvé vidıt ještı z dálnice. Když se z ní od-
boħuje k Jelení HoƔe, Krkonoše za dobré viditelnosti 
zƔetelnı vyħnívají nad okolní terén. Hlavnı je vidıt 

Snıžka, ostatní vrcholy z té dálky tak viditelné ne-
jsou. Zblízka pak, když se pƔekraħuje Radomierzský 
prưsmyk a sjíždí se do Jelenohorské kotliny. Tu fotku 
mám v poħítaħi. Jako první jsou vidıt dva kopce So-
kolích hor a v pozadí za nimi je Snıžka. A to je jeden 
z nejkrásnıjších vhledư do Krkonoš z naší strany hor. 
Neménı fantastický výhled je od Zviħiny, tam ale polští 
turisté málokdy zavítají. Byl jsem tam minulý rok a po 
ħervené turistické znaħce jsem pokraħoval pƔes Pecku 
do Nové Paky, odkud jsem odjíždıl domư vlakem. 

Vaše znalost ħeských Krkonoš a podhưƔí je pozo-
ruhodná.
Rád bych projednal s KWT, zda by mıli zájem o spoluprá-
ci na projektu poutní cesty kolem celých Krkonoš. Zjistil 
jsem, že osm poutních míst v blízkosti hor – tƔi na polské 

a pıt na ħeské stranı – je propojitelných po turistických 
cestách. Každý úsek má kolem tƔiceti kilometrư. Tak 
bych chtıl vytyħit cestu, která by ta poutní místa spo-
jovala a zároveů poskytla výhledy do Krkonoš ze všech 
možných smırư. 

To bude nı�*�+-*��#*�� ҂�%�&*�%. (�%ć҅
Na naší stranı to je Lubomierz, kostel Svatého KƔíže 
v Jelení HoƔe a Krzeszów a na ħeské stranı Malé Sva-
toůovice, Dvưr Králové, klášterní kostel v Nové Pace, 
Bozkov a Hejnice. Nıkde bude tƔeba doplnit znaħení, 
ale takovou cestu bych rád vytvoƔil. Na úseku mezi No-
vou Pakou a Bozkovem nejsou znaħené turistické ces-
ty. Co se týħe výhledư, je ten úsek fantastický. 

�*�% �1 '&Ǉ�+-*% &/��*��0�*0�)�ҁ��*�(4.'ő/ ҂�Ǐ �. �
v národním parku nejvíce povedlo za velký projekt?
Obnova lesư po imisní kalamitı a druhová pƔestav-
ba lesních porostư submontánního stupnı, tedy lesư 
v podhưƔí. Ještı v dobı pƔed první svıtovou válkou 
se zde vysazovaly smrħiny a teĩ v nich pƔibývá list-
natých druhư. To je dưležité. V osmdesátých letech, 
když na velkých plochách odumíraly lesy, dívali jsme 
se na tu situaci dost pesimisticky. Jestli se nám vư-
bec podaƔí zachránit pƔírodu a lesy. Dnes už víme, že 
se to podaƔilo. 

Teĩ je ta pravá chvíle ptát se, co byste pƔál našemu 
parku k šedesátinám, ale samozƔejmı i celým Krko-
noším do budoucna?
Už nevím, v kterém to bylo roce, kdy mi Honza Štur-
sa vypravoval, že majitel jedné velké hƔebenové 
boudy chtıl povolit pƔestavbu na apartmány, aby 
je pak mohl prodat jednotlivcưm – soukromníkưm. 
A Správa Krkonošského národní parku se o tom jako 
první dozvıdıla z tisku, a ne pƔímo od toho ħlovıka. 
Ta bouda by najednou mıla sedmnáct majitelư a kaž-
dý z nich by pochopitelnı žádal o povolení k vjez-
du autem a v zimı skútrem, což by ze zákona nebylo 
možné odmítnout. Naštıstí se tomu nıjak podaƔi-
lo zabránit. Takže bych obıma našim parkưm pƔál 
úspıchy v obranı Krkonoš pƔed náporem civilizace. 
Tak bych to Ɣekl.

„V osmdesátých letech, když na velkých plochách odumíraly 
lesy, dívali jsme se na tu situaci dost pesimisticky.“
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Nejdéle sloužící strážce 
Krkonošského národního parku 
nastoupil jako cestáƔ a po roce 
a pưl pƔevzal po odcházejícím 
strážci Josefu Bucharovi úsek 
Luħní hora. Od roku 1986 byla jeho 
úsekem Lišħí hora. Do dưchodu 
odešel 31. ledna 2019, nadále 
ale v sezonı slouží v informaħ-
ním srubu v Werném Dole. V horní 
ħásti Hanapetrovy Paseky stojí 
kƔíž na památku tragédie rodi-
ny Berankových, který Alfréd 
Pucher vlastnoruħnı vykoval. 
Je znalcem stƔedních Krkonoš 
a jejich horských obyvatel.

Jana TesaƔová

Kudy vedla Vaše cesta ze samoty v Malých Karpatech do 
Krkonoš? 
Naši se rozvedli a máma mıla sestru v Karlových Varech. 
Tak jsme tam jeli, to jsem chodil do 2. tƔídy ještı na Sloven-
sku. Do 3. tƔídy už jsem chodil v Karlových Varech v Rybá-
Ɣích. Pátou nebo šestou tƔídu už jsem dılal tady v Lánovı. 

Máma se za slovenského povstání potkala s jedním vojá-
kem, on byl na léħení v lázních a nıjak se poznali. No a od 
té doby jsem tady. 

Jak vypadaly hory Vašeho dıtství nebo na co si jako prv-
)ő�15+*( ) / ҂�&�4Ǐ�. �Ɣekne Krkonoše?
Že jsem si sedl na zadek. 

ALFRÉD
PUCHER

strážce KRNAP
* 1955

41
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Jak to?
Vyvezli mı nahoru na Špindlerovku; ten mưj nevlastní 
otec jezdil s gazem u lesư a s autem rozvážel dılníky po 
lesích. No a já jsem vidıl kopce, tak jsem chtıl do kop-
cư, tak mı odvezli – to byl takovej rodinnej vejlet – a vy-

stoupili jsme u Špindlerovky a já jsem si doslova sedl 
na prdel. To, co jsem vidıl, prostı bylo neuvıƔitelné. 

W &�'�� %. (�+*$)/0҂�Ǐ ��4'*�)ć' �ő҂�Ǐ ��ć(�+*�% Җ
'4�)*#4҂���*)�/*�*+-�1�0��4'�/ )�ƪ�$1ҁ���&Ǐ �/*�% �$�/*�
první, co byste si vybavil z dıtství jako obrázek Kr-
&*)*ƛ҂�&�4Ǐ�)���#1ő'$�5�1Ɣete oħi a zapƔemýšlíte?
Vidím Kozí hƔbety – ten kopec nad Špindlem, že jo, 
Bílé Labe. Prostı jsem zíral a ten údiv mnı zưstal do 
dneška. 

I po tıch letech, které jste pak strávil v národním 
parku? 
PoƔád, poƔád žasnu. PƔíroda, ta nejde snad pochopit.

Které místo Vás pƔi návratu domư bouchne do oħí, 
Ǐ �0Ǐ�1$�ő/ �/4���ƛ �#*-4҈
Je to vıtšinou Kotel, ten je vidıt, když jdeme zpod 
Hostinného odnıkud, ten mı vždycky fascinuje.

Jste KotláƔ nebo WernohoraƔ? 
Já jsem Rennerovák. To nejhezħí, to je ale Luħní hora. 
To byl mưj úsek: tam je prostı místo, když jdete po Koů-
ské cestı, kde si zase „sednete na prdel“, protože vidíte 
celej svıt. Tam jsem s oblibou sedával. Nebo když jsem 
tam byl službou, tak vždycky jsem si aspoů hodinu šet-
Ɣil, že si tam posedím. Já nevıdıl, že medituju. To jsem 
neznal. Prostı jsem zavƔel oħi a byl jsem lapen. 

Je nı%�&į�(ő./*҂�&�4Ǐ�&��ć(�+Ɣijede návštıva oblí-
bených pƔíbuzných, kam je vezmete? 
Luħní hora, sedlo mezi Studniħní a Luħní, Koůská ces-
ta. Když je hezký poħasí. SamozƔejmı jsem je nemohl 
vzít na vrcholek Luħní hory mimo cestu. 

Kdy jste nastoupil ke KRNAPu? 
1978. Myslím v ħervnu.

To bylo hned po škole? 
Ne, ne, ne. Já to mıl trošku složitıjší, moje mamka 
vždycky chtıla, abych mıl Ɣemeslo. Já jsem chtıl na le-
sárnu, ale v tý dobı jsem nemıl dobrý prưmır. Mıl jsem 
asi 2,5 a oni tam požadovali 2,1 nebo nıco takového. 

��&Ǐ �Ɣ ( .'*҅�
Takže Ɣemeslo, strojní zámeħník. Pak jsem tƔi roky dılal 
v kovodružstvu a pak jsem mıl takovýho mistra, který mı 
vlastnı pƔinutil, abych dal výpovıĩ a šel jsem dılat k lesưm.

I bez lesárny?
Když jsem byl v kovodružstvu, tak jsem mıl dva roky ve-
ħerní strojní prưmyslovky. Když jsem tam skonħil, skon-
ħila i ta škola. Šel jsem pak do lesního závodu. Tam jsem 
dılal v manipulaħním skladu a pak jsem byl v tıžbı, kde 
jsem kácel stromy. Po dvou letech jsem šel ke KRNA-
Pu. Zaħínal jsem jako dobrovolný strážce, když jsem byl 
v lese. Tenkrát to dobrovolníci mıli docela složitý, mu-
seli rok pracovat jako dobrovolná stráž a pak dılali do-
cela nároħné zkoušky. Stal jsem se dobrovolníkem a asi 
jsem byl dobrý, protože mı to bavilo, furt na horách. 
Pak jsem dılal od roku 78 od ħervna cestáƔe dva roky, 
než se uvolnilo místo po Pepíkovi Bucharovi. To byl mưj 
osobní a pracovní vzor, jeden z nejstarších strážcư.

Strávili jste spolu hodnı ħasu?
Jo, dost, on pak bydlel ve Špindlu a támhle to dılal. 
Tahleta Ɣezba (ukazuje na zeĩ), to je Duše stromu, jak 
on si ji pƔedstavoval.
 
Sáhl jste si pƔi cestaƔení tƔeba i na štıtování? 
To byl mưj nápad, tenkrát jsme s doktorem Sekyrou 
spekulovali, co udılat s tou Koůskou cestou, jak vede 
od Výrovky nahoru na Luħní horu a smırem k Luħní 
boudı. Když tam nasypali nıjakej materiál, tak se to 
spláchlo. To už jsem byl myslím strážce. O štıtování už 
jsem vıdıl, ponıvadž jsme to dılali; Ɣíkám, tak proħ to 
neštıtujete? A oni – tam bylo vıdátorư, doktorư, profe-
sorư – co to je? Âíkám, no štıtování prostı – zapichují 
se kameny tak, že i když by jel po tom tank, tak že se to 
ještı zatlaħí víc a nikdo to nerozbije; no tak to pak udı-
lali. Tak tƔeba to byl mưj nápad. 

„Spoustı Krkonošákư totiž ten Bưh s tím 
Krakonošem tak nıjak splývá.“
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A to už používali starý Âímani. Proto Ɣímský silnice dr-
žej dodnes. 

Husí Boudy, Hanapetrova Paseka je hnedka vedle, 
viĩte – ten kovaný kƔőǏ�% ��ćƛҁ���&�)��/*�+Ɣišlo? 
PƔišel Míla Bartošư, a ponıvadž vıdıl, že jsem zámeħ-
ník a že jsem si zaƔídil malou kovárniħku v dílnı, poví-
dá, že tam ty lidi byli zabiti a že by to tam nıco chtılo. 
Zaplatili mi železo. KƔíž stál dva tisíce. S Mílou jsme to 
tam pak i zakopali. Když tam potom Nımci mıli setká-
ní, prý jim vyschlo v krku trošku, proħ ten Kristus nemá 
obliħej, proħ ho má rovný, to jim vrtalo hlavou. Každý si 
pƔedstavuje Krista podle sebe, takže to je zrcadlo. To je 
uspokojilo.

�*(�'$)&0�. ��*./ć1ć( �&���ƛ (0�./-ćǏ)ő(0�*&-.Җ
&0���ƪ5 (ő҅�
NejdƔív 6 let, než jsem se oženil v roce 1986, jsem 
mıl Kozí hƔbety, Dlouhý dưl, Pláů, Špindlerovku, Bílé 
Labe až po Luħní boudu, od Luħní boudy po tý silnici 
dolư k Výrovce a k bufetu. To jsem pƔebral po Pepovi 
Bucharovi, to byla moje první štace. Miloval jsem zá-
pady slunce, prostı to poħasí. Tak jsem chodil do prá-
ce strašnı rád. Nedılal jsem 8 hodin, ale dılal jsem 
12, 16 hodin.

Máte s tím spojenou nıjakou výraznou vzpomínku, 
která Vám utkvívá?
Zažil jsem tam všelijaké pƔíhody. Jednou jsem tam 
v mlze ħtyƔi hodiny bloudil. Už jsem mıl prdel do-
cela staženou, protože když jsem už potƔetí vyšel na 
vrcholu Luħní hory u té tyħe, to už bylo divné. Pros-
tı poƔád mı to tam vodilo dokola a mıl jsem strach, 
abych nespadl do Dlouhého dolu. To je taková témıƔ 
strašidelná historie. Âíkám pane, pomoz, táto Krako-

noši, pomoz. Nebudete vıƔit, já jsem byl na tom sedle 
Kozích hƔbetư, tam se otevƔel sluneħní tunel a vedlo 
to k památníku obıtem hor. No a pak se to zase zavƔe-
lo. Párkrát jsem musel požádat o pomoc a bylo mi po-
moženo. Jinak bych tu nesedıl. Spoustı Krkonošákư 

totiž ten Bưh s tím Krakonošem tak nıjak splývá. Tak-
že od té doby já vıƔím. 

Ono mnı to dılalo, pƔiznám se, dobƔe, když jsem se 
mohl poprat s poħasím. PƔipadal jsem si jako chlap. 
Jednou jsem spadl do Modrého dolu, to bylo hnus-
né. Stráů, jak vede do Modrého dolu od kapliħky, byla 
úplnı ledovatá a já starej vưl šel po tom úboħí, ne 
abych šel nahoru po bezpeħné cestı. No samozƔej-
mı jsem ujel. Lyže mnı ujely na ledu a pak jsem fr-
ħel dolư.

Kde jste se zasekl? 
Naštıstí asi po 30 metrech byly takový návıje a o ty 
jsem se zastavil, brzdil jsem holema. Mıl jsem nưž 
a tím jsem si sekal stupy do ledu a šel jsem nahoru 
zpátky k tyħím. No, chvilku to trvalo. Pak jsem se bál 
jet na lyžích, tak jsem dolư sešel. To se tak stane, když 
je ħlovık celej život strážce.

�����ć($�1$�ő(��-�&*)*ƛ �эыьѓ҅
To bylo moje pƔekvapení, že mı navrhli na Cenu Ɣedi-
tele Správy KRNAP. Vybírali lidi, který udılali nıco pro 
Krkonoše – já jsem tu pƔírodu chránil pƔed lidma pro 
lidi, to byl takovej mưj postulát, takový krédo. Takže 
nıkdy jsem byl na lidi zlej.

�*&ćǏ / � 14+ő�#)*0/� )ıco, v ħem se Krkonoše za 
tu dobu, co tady jste, opravdu hodnı zmınily? Nı-
jakou nejdynamiħtıjší nebo nejcitelnıjší zmınu, 
promınu?
Mentalita lidí jde k horšímu. Já jsem pracoval tak, že 
mı všichni znali na horách. Bylo to až nıkdy legraħní, 
šel kolem šestiletý chlapeħek a povídá: „Ahoj, Fredy.“ 
Znali mı. A to bylo to gros, to podstatný, že lidi muse-
li o mnı vıdıt.

��&�4Ǐ�*�#'į�) ( �*��'$�ő҂�/�&�%�&*0�) %1ıtší zmı-
nu v krajinı jste zaznamenal? 
No apartmány. To je strašná vıc. Není už tetƔev, 
zmizel. Nıkterý lidi mají peníze a myslej si, že mư-
žou všechno.

„Âíkám pane, pomoz, táto Krakonoši, pomoz. Nebudete vıƔit, já 
jsem byl na tom sedle Kozích hƔbetư, tam se otevƔel sluneħní tunel 

a vedlo to k památníku obıtem hor. No a pak se to zase zavƔelo.“
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Je nı�*҂��*�. �-*51$)0'*�/�&҂�Ǐ �5�/*#*�(ć/ �-��*./҈�
Že na mı lidi nezapomnıli i po tolika letech. Bou-
daƔi mı vítají jako ztraceného syna, mưžu kamko-
liv pƔijít. 

S Vaší dcerou Sabinou jsme se jednou sešly právı 
na Karlštejnı a bylo tam mikulášské lezení na Hnı-
�į�.&ć'4ҁ���4Ǐ�/*�.&*)ħilo, pronesla: „Já pưjdu dolư 
pƔes Luisino údolí, já pưjdu domư pıšky.“ To nám 
mohlo být patnáct šestnáct let. Vedl jste dıti nebo 
dceru ke krkonošáctví a ke krajinı, nebo to tak nı-
jak vyplynulo samo?
Zajímavý je, že se mnou nechtıli chodit.

Wím to? 
Tıžko Ɣíct, možná proto, že jsem na tıch horách byl 
poƔád. Když jsem nıkdy pƔišel domư a furt jsem mıl 

v oħích ty hory, tak mi žena Ɣíkala: „Hele už seš doma, 
probuĩ se.“ Moje žena byla taky dobrovolná strážkynı.

Vy jste naơukl ty lidi, boudaƔe. Na koho vzpome-
nete nejħastıji nebo nejintenzivnıji? Jaké lidi jste 
potkával? 
Na Soukupovy z Dvorský boudy – Pepík a Eva. Ta bou-
da byl takovej náš záchytnej bod, protože jsme tam 
jiný objekt nemıli. Když bylo hnusné poħasí, tak jsme 
si tam zajeli. Ještı pak byl na TetƔevích Boudách mưj 
kamarád a osobní pƔítel Mirek Radionov.

Kdo podle Vás byl nebo je nejvıtší osobností Krko-
noš a proħ?
Bylo jich víc. Olda Lábek byl ale podle mého nejlepší Ɣeditel. 

Vychoval jste si nıjakého nástupce? 
Když jsem byl ve Špindlu, pƔišel nový kluk, Fran-
ta Novák. Gebas mnı ho dal do péħe a já jsem se ho 

snažil nauħit to, co mı nauħil Pepa Buchar. Bylo to tƔe-
ba v psychologické stránce, jak se chovat k lidem. Ten-
krát to bylo takové intuitivní. 

Které dílo podle Vás nejvíc symbolizuje Krkonoše? 
Tıch knížek je hodnı. Já jsem sbíral všechno, botani-
ku, zvíƔata, brouky, bylinky… Chlapi od horské služby 
mi hodnı Ɣíkali – no jasnı, �4)*1į�#*-, to jsou Krkono-
še, to je krkonošský duch. 

TƔeba mám docela rád Donáta Šajnera, to byl básník 
a spisovatel. On má prostı nádhernou poezii. „Kdy-
by se na mı nıkdo ptal, klidnı mu Ɣeknıte, že žil ħlo-
vık toho jména v zemi lip a medu, a protože nemıl 
nic, bylo mu nabídnuto všechno.“ A já jsem to vztáh-
nul, celou tu báseů, na sebe. Já tomu Ɣíkám modlit-
ba za horala.

��ƛő(�-*5#*1*- (�. �) 0./ć' �+-*'ő)ć҂�Ǐ �(ő/�1 '($�
�*�-į�'$�.&į�15/�#4�% �1�#*-ć�#���.*'0/)ő�"-*.҂�1$ĩte?
PƔesnı tak. 

Máte nıjaký recept na mezilidské vztahy v horách?
Když nıkdo potƔebuje pomoct, tak mu pomưžu. 
Dám pƔíklad. Nemá vajíħka, tak si pƔijde pro vajíħ-
ka, když mu chybıj hƔebíky, tak si pƔijde pro hƔebí-
ky a já mu vyhovím. A tak dále. Na horách se soused 
bez souseda neobešel a bylo jedno, jestli to byl Nı-
mec, nebo Wech.

Co byste parku popƔál jednak k narozeninám a i do 
budoucna? 
Kvalitní lidi. A osvícený. Hlavnı osvícený. Aby tu prá-
ci mıli rádi. Málokdo má to štıstí, že se mưže pokaždé 
tıšit do práce. To je velký štıstí. A pracovat na hƔebe-
nech? Kdo má takovou pracovnu nebo takové pracovi-
štı? Tam prostı furt žasnete. To je celý. 

„Na horách se soused bez souseda neobešel
a bylo jedno, jestli to byl Nımec, nebo Wech.“
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Andrzej Raj je nejdéle slouží-
cím Ɣeditelem národního parku 
v Polsku. Po sedmnáct let sto-
jí v ħele Karkonoského Parku 
Narodowého, kterému ale vınoval 
naprostou vıtšinu svého profes-
ního života. Jeho ženu Barbaru 
známe jako redaktorku ħasopisu 
Karkonosze, dále prostƔednic-
tvím ilustrací zdobících expozice 
krkonošských muzeí, skeħového 
cyklu Piotruƙ i Karkonosz, je také 
znalkyní ħeštiny a pƔekladatelkou. 
Dvojrozhovor probıhl na Ɣeditelství 
KPN, na nıž dohlíží hrad Chojnik. 

Jana TesaƔová

Kudy, pane Ɣediteli, vedla Vaše cesta do Krkonoš?
Vyrostl jsem na severu Polska, v lese, na vsi. Mưj otec pra-
coval v lese, a tak pro nás byl les každodenností. Žili jsme 
z nıj a bydleli v jeho blízkosti. Moje kariéra zapoħala hned 
po základní škole. Byl jsem v osmé tƔídı, když za otcem 
pƔijel pan nadlesní a ptal se, kam bych rád šel na stƔední 
školu. Tehdy mi šla matematika a fyzika a zajímal jsem se 
o techniku spojenou s televizí a rádiem, tak jsem si pláno-
val, že budu studovat na radiotechnika. Pan nadlesní se ale 
ptal, kdo pƔevezme otcovo živobytí. A tak jsem se rozhodl 
pro stƔední lesnickou školu, která byla necelých sto kilome-
trư od Biaũogardu. Po pıti letech tam jsem šel na lesnic-
kou fakultu v Poznani. Ke konci studia, když jsem poprvé 
vidıl Tatry, Gorce, už jsem byl pƔesvıdħený o tom, že budu 
pracovat v horách. Ale rozhodnı jsem nemyslel, že budu 
v Krkonoších – ty jsem mıl ve výbıru pracovních pozic až 
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na konci. Tatry nebo Bieszczady byly taková typic-
ká polská pohoƔí, kdežto Krkonoše byly surové, nı-
mecké, prostı jiné než ty naše. Nabídka práce ale 
pƔišla právı z Krkonoš. První ħtyƔi roky jsem praco-
val ve státních lesích nedaleko odsud. Ale to už mı 
zaħala táhnout Snıžka a tyhle hory a to už jsem do-
stal nabídku pracovat u parku. Tehdy jsem si mys-
lel, že tu popracuju pár let a pƔesunu se do nıkterých 
vıtších karpatských hor. Den po dni a rok po roku si 
mı ale Krkonoše získaly a pochopil jsem jejich jina-
kost. Navíc mi jako mladému lesníku a pƔírodovıdci 
nabízely pƔíležitost zmıƔit síly s následky imisní kala-
mity. To byla velká výzva, popasovat se s tím problé-
mem a pokusit se zachránit umírající lesy. I když jsem 
pak dostal Ɣadu pracovních nabídek odjinud, žádnou 
jsem nepƔijal, protože jsem se do Krkonoš zamiloval.

Jak dlouho jste Ɣeditelem?
Je to právı 36 let, kdy jsem pƔišel ke Karkonoskému 
Parku Narodowému. Nejprve na místo nadlesního, 
ale v praxi to byla pozice zástupce Ɣeditele. Od samé-
ho zaħátku jsem byl zodpovıdný za ochranu pƔírody. 
Zástupcem Ɣeditele jsem byl do roku 2006, kdy jsem 
20. dubna pƔijal místo Ɣeditele. Je to tedy 17 let.

Vzpomnıl byste na nıjakou osobnost, kterou máte 
neodmyslitelnı spjatou s Krkonošemi?
Tıch lidí je samozƔejmı víc. Po stƔední škole jsem vá-
hal, zda studovat pƔímo lesnictví, nebo biologii. Poho-
voƔil jsem o tom s jedním z mých uħitelư, Henrykem 
Nowakem, který mıl na starosti praktické pƔedmıty. 

Âekl mi, že biologii se nauħím vždycky, ale pokud ne-
vystuduju lesnictví teĩ, už to nikdy nedoženu. To byl 
jeden z rozhodných momentư mého života.

Opravdu velký vliv na moje vnímání problémư spoje-
ných s Krkonošemi mılo nıkolik ħlenư vıdecké rady par-
ku. Jedním z nich byl profesor Fabiszewski, dále profesor 
Szymaŭski, který mı ještı uħil na vysoké škole, ale nejblíž 

a nejvíce udržuji kontakt s doktorem Jackiem Zientarskim, 
kterého považuji za fantastického ħlovıka a významného 
vıdce. Dodnes je ħlenem rady parku a nejen s ním, ale 
i mnoha dalšími jsme vytvoƔili strategii ochrany pƔírody 
v Karkonoszích. Na konci osmdesátých let jsme ji napsali 
a dodnes ji užíváme, což mı naplůuje velkou radostí.

Nutno také pƔipomenout jedineħnou osobnost profe-
sora Andrzeje Szujeckého, který vedl moji doktorskou 
práci ještı na univerzitı a byl mým profesním i vıdec-
kým prưvodcem ochranou pƔírody. 

Barbaro, trávila jsi v Krkonoších ħ�.� 0Ǐ� 1� �ıtství, 
&�4Ǐ�. .�)�-*�$'��) ��' &*҈
Právı že ne. I když jsem se narodila v Jelení HoƔe, moji 
rodiħe bydleli v Staré Kamenici, a tak jsem dıtství strá-
vila v Jizerských horách – pozdıji to byly Mroczkowice 
a Gryfów Èlěski. Rodiħe po horách moc nechodili – po-
prvé jsem se více do hor dostala až na stƔední škole se 
spolužaħkami, kdy jsem s horami pƔišla do bližšího kon-
taktu. Od té doby jsem se skupinou pƔátel bez ohledu na 
roħní dobu pravidelnı vyrážela do hor. Díky tomu jsem 
je poznala a zatoužila tam pracovat. NejdƔíve jsem nı-
kolik let pracovala na okresním úƔadı, ale už na studiích 
jsem napsala magisterskou práci o ochranı lesư. Když 
se v roce 1998 naskytla pƔíležitost, nastoupila jsem do 
KPN jako referent turistiky. To znamenalo znaħení, ces-
ty, informaħní letáky, ale i úklid a opravy cest. Od roku 
2014 pracuji na oddılení vzdılávání jako redaktorka 
ħtvrtletníku Karkonosze, Czasopismo Sudetów Zachod-
nich, který správa parku od téhož roku vydává.

Jaká je Tvoje první vzpomínka na Krkonoše?
(BWR) To byla úplnı první vycházka do Krkonoš se 
spolužaħkami. Tehdy jsme šli do schroniska Pod �ab-
skim Szczytem, a to ještı po staré, kamenité cestı pƔed 
jejím pƔebudováním. Poħasí bylo typicky krkonošské, 
mlha, déšơ, vítr… Já absolutnı nevybavená – vıci na 
pƔevleħení jsem mıla volnı v batohu, ale v tom dešti 
byly vıci v batohu promáħenıjší, než co jsem mıla na 

„Poħasí bylo typicky krkonošské, mlha, déšơ, vítr… 
Já absolutnı nevybavená – vıci na pƔevleħení jsem mıla volnı 

v batohu, ale v tom dešti byly vıci v batohu promáħenıjší, 
než co jsem mıla na sobı. To byla moje první lekce.“
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sobı. To byla moje první lekce. Tehdy jsem si oblíbi-
la i tu boudu s její typickou krkonošskou atmosférou.
(AR) Moje první vzpomínka se pojí ještı s ħasy studií, 
kdy jsem se spontánnı rozhodl, že sám vyjedu do Kr-
konoš. Sbalil jsem si batoh a taky spacák a v noci pƔi-
jel vlakem z Poznanı do Jelení Hory. Vlak vyjíždıl o pưl 
jedné v noci a na sedmou byl na místı. Mıl jsem v plánu 
dojet do SkláƔské Poruby, vyjít na Szrenici a po hƔebe-
ni pƔejít na Snıžku. PƔenocovat jsem plánoval na bou-
dách. Terén jsem znal jen z mapy, bylo to v Ɣíjnu nebo 
listopadu, takže poħasí bylo také typicky krkonošské. 
A první noc jsem spal ve schronisku Pod �abskim Szc-
zytem. Vzpomínám, jak bájeħnı jsem se tam cítil, bylo 
tam jen pár lidí, nıkdo hrál na kytaru, zpívalo se u krbu. 
Druhý den jsem pƔešel na boudu Odrodzenie a tƔetí den 
jsem vyrazil na Snıžku, odkud jsem sebıhl do Karpacze 
a odjel jsem. A dojem? Sníh, déšơ se snıhem, Krkonoše 
byly surové – to mı v listopadu pƔekvapilo. A na rozdíl 
od tatranské kleħe byla ta krkonošská sytı zelená, ne 
nažloutlá. Dnes už vím, že to je díky vysoké vlhkosti, ale 
jako dojem mi to kdysi utkvılo.

Kdo je podle Vás nejvıtší krkonošská osobnost?
(BWR) Podle mı to je Janusz Januszewski, který mı 
o horách hodnı nauħil a mnoho nám ukázal, a paní 
Elǐbieta Maciejowská ze schroniska Pod �abskim Sz-
czytem, která v horách dlouhá léta žila a pracovala. 

Nikdo jí neƔekl jinak než „paní správcová“, znám ji od 
doby, kdy jsme na boudı zaħali nocovat. Je to ħlovık 
nerozluħnı propojený s horami, svou srdeħností a cha-
rakterem vychovávala hosty na své boudı. Dovedla 
zvýšit hlas, když se nıkdo nechoval slušnı, zároveů je 
ale vƔelá a peħující. V krkonošské nepohodı ħeká na 
turisty a vždy se o nı postará. Je vlastnı duší schro-
niska. Kdysi jsem namalovala obraz Výhled na schro-
nisko, který jsem donesla paní Ele jako dar. Visí tam 
dodnes. Dnes už boudu spravuje její syn, ale paní Ela 
s tím místem kontakt neztratila.

(AR) Zapeklitá otázka, protože takových lidí je skuteħ-
nı nespoħet. Co se týħe ochrany pƔírody, je pro mı 
tím ħlovıkem Jan Štursa. Byl jedním z prvních ħes-
kých kolegư, kterého jsem poznal a který s námi udr-
žoval kontakty ještı pƔed revolucí. Podle mı to je 
vzor ħlovıka, který celý svưj život zasvıtil Krkonoším 
a v podstatı vytvoƔil základ pƔeshraniħní spoluprá-
ce na ochranı krkonošské pƔírody. Nechci zapome-
nout na JiƔího Flouska, výjimeħného zoologa, a Jana 
Vaůka. V civilnıjším pojetí je tím „ħlovıkem hor“ zá-
chranáƔ, alpinista, znalec hor Waldemar Siemaszko. 
S celou rodinou provozoval Ɣadu let boudu Samotnia. 
Bohužel v roce 1992 zamƔel tady v Krkonoších, v zimı 
pƔi havárii auta u kostela Wang. Poznal jsem ho hned 
v roce 1987, kdy jsem zaħal pracovat u parku a ħasto 
jsme se setkávali. I když na boudı musel vydılat, po-
ħínal si s respektem k pƔírodı hor, kterou mıl ve vel-
ké vážnosti. Samotnia stojí v jednom z nejpıknıjších 
a pƔírodovıdnı nejcennıjších míst Krkonoš a Wal-
demar v ní utváƔel výjimeħnou atmosféru. To nebyl 
hotel, ale místo setkávání rưzných skupin lidí. Za mi-
nulého režimu i tajných setkávání. Vzpomínám si, že 
jsem k nımu mohl pƔijít kdykoli se skupinou, kterou 
jsem provázel po horách, a byl pro nás pƔipravený sá-
lek a promítaħka na diapozitivy. Ztratili jsme v nım 
pƔítele i komunikaħního partnera výjimeħnı oddané-
ho pƔírodı i horám.

Je to 35 let, co jste, Andrzeji, pƔišel do Krkonoš. 
Co se tu podle Vás nejvíce zmınilo?
Co se týħe Krkonoš, jsou ty zmıny úžasné. PƔišel 
jsem a pozoroval jsem drama umírání lesư v dưsled-
ku imisní kalamity. Musím Ɣíct, že to bylo psychicky 
nároħné, protože nikdo nedokázal Ɣíct, zda ještı kdy 
uvidíme hory zelené. Ráno jsem vstával odpoħinu-
tý a plný energie, ale po celém dni v lese jsem se cí-
til vyħerpaný tím, co jsem vidıl. Byla to úplnı nová 
situace, kterou do té doby ve stƔední Evropı nikdo 
neƔešil. Na Ɣešení jsme museli pƔijít sami, vlastnı to 

„Pozoroval jsem drama umírání lesư v dưsledku imisní 
kalamity. Musím Ɣíct, že to bylo psychicky nároħné, protože 

nikdo nedokázal Ɣíct, zda ještı kdy uvidíme hory zelené. Tehdy 
si nás s tehdejším Ɣeditelem pozvali ke krajské komisi a hrozili 

nám vızením, pokud ty mrtvé stromy nevykácíme. “
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byl jeden velký experiment – zkoušeli jsme a hleda-
li nejlepší cestu. Vzpomeůme, že to bylo za komuni-
smu, tehdy si nás s tehdejším Ɣeditelem pozvali ke 
krajské komisi a hrozili nám vızením, pokud ty mrt-
vé stromy nevykácíme. My ty mrtvé stromy pƔitom 
chtıli zachovat, aby ochránily nové pokolení lesa. 
Byl to politicko-ekologický konflikt, aby to ošklivé 

nebylo vidıt, pƔitom mrtvý strom už nepƔedstavuje 
nebezpeħí pro ty žijící. Zde se prokázala moudrost 
našich kolegư z vıdecké obce, kteƔí nás nesmírnı 
podpoƔili, a díky tomu mohu dnes, po 35 letech, Ɣíci, 
že krkonošské smrkové lesy jsou nejzdravıjší z celé-
ho sudetsko-karpatského areálu. 

Barbaro, jak se zmınil krkonošský návštıvník a jeho 
cesty?
Já bych ještı ráda doplnila vzpomínkou Andrzeje: když 
jsem nastoupila u parku, mıl každý lesní za úkol na 
svém úseku pıstovat a sázet tisíce a tisíce sazenic tam, 
kde to bylo tƔeba. To je vzpomínka na dobu po imisní 
katastrofı, naštıstí už je to dnes za námi.

(AR) Na to byla strategie – kde ponecháme lesy pƔiro-
zené obnovı a kde nasbíráme semena, vypıstujeme 
sazenice a budeme sázet. To se nedılo ad hoc, ale dle 
zhodnocení a rozdılení lesư podle jejich pƔírodní hod-
noty, jak je provedli odborníci.

(BWR) Jsem po letech spokojená, protože když jsem 
nastoupila, vypadaly cesty úplnı jinak. Hodnı z nich 
bylo zniħených – jak jsem vzpomínala na vycházku 
k Labskému štítu – ta byla také první, jejíž opravu jsem 
koordinovala. Nebyl v tom zámır, peníze byly právı 
na tenhle úsek. Když vzpomenu, jak to na zaħátku vy-
padalo a kolik to dalo opravdu tıžké práce; a pƔíroda 
nakonec zacelila rány po všech úpravách a nyní je to 
pohodlná cesta. Takových projektư jsem bıhem svého 
pưsobení na oddılení turistiky realizovala celou Ɣadu 
a hƔeje mı, že jsem v horách odvedla malý kousek prá-
ce, který tu po mnı zưstane. 

Kdysi vypadala turistika v horách jinak. Turista si v bato-
hu nesl obložené chleby, termosku s ħajem a šel od bou-
dy k boudı. Po cestı jedl a pil to své a odpadky si odnášel. 
To byl, jak Ɣíkám, kvalifi kovaný turista. Dnešní turistika je 
jen slabým odleskem toho fenoménu. Dnes chce turista 
všechno a co nejrychleji a nejlevnıji. Musí být vyvezen la-
novkou a v každé boudı se musí setkat s nabídkou jako 

v restauraci. K tomu se pƔidávají dopravní prostƔedky – 
kola, motory, padáky a paraglajdy. Turista nevstupuje do 
parku pıšky, ale vjíždí. Naše hory jsou malé a turistư je 
ħím dál víc a s vyššími nároky. Vypadá to jako na tom zná-
mém plakátı Vize Snıžky roku 2000, kde je vlak, lanovka, 
vzducholodi a obƔí ruské kolo. 

(AR) DƔíve turisti možná nemıli takové vybavení, ale mıli 
respekt. Dnes jsou vybaveni špiħkovı, ale nemají potu-
chy, jaké klimatické podmínky v Krkonoších panují. Že to 
jsou drsné hory s nepƔedvídatelnými a rychlými zmınami 
poħasí. Vždyơ není rok, aby v Krkonoších nıkdo nezemƔel, 
protože je podcenil. Nıkdy máme pocit, že k nám návštıv-
níky nıco pƔeneslo rovnou od Baltu i s tím vybavením 
a rozpoložením. Vyjedou lanovkou z Karpacze, vyfotí se 
smartphonem a návštıvu hor mají splnınou. Na druhou 
stranu nelze ani v nejmenším generalizovat, vzpomeůme, 
že roħní návštıvnost Karkonosz je dva a pưl milionu osob. 
Pıt procent z tıchto návštıvníkư, to je velké krajské mıs-
to, které vyjelo do Karkonosz a absolutnı neví, proħ sem 
pƔijelo, jaké tu je poħasí, jak se chovat a jak se ustrojit.

Co je nejvıtším úspıchem Karkonoského Parku 
��-*�*2į#*҈
(AR) Nejvıtším úspıchem, kterého jsme dosáhli s ħes-
kými kolegy, je pƔeshraniħní spolupráce na takové 
úrovni, že jsou Krkonoše a Karkonosze jedny a nejsou 
ani polské, ani ħeské, ale naše spoleħné. Máme spoleħ-
nou strategii péħe, kterou realizujeme už tƔicet let, na-
dále spolu vytyħujeme, v ħem je tƔeba pokraħovat a co 
dılat jinak. Pravidelnı se úħastníme konferencí Euro-
parks a IUCN, odkud víme, že kooperace ħeského a pol-
ského národního parku je v Evropı i svıtı nevídaná 

„DƔíve turisti možná nemıli takové vybavení, ale mıli 
respekt. Dnes jsou vybaveni špiħkovı, ale nemají potuchy, 

jaké klimatické podmínky v Krkonoších panují.“
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a do jisté míry je také vzorem k spolupráci dalších pƔe-
shraniħních národních parkư. Množství spoleħných 
projektư, které realizujeme, ħiní z KRNAPu a KPN lídra 
v oblasti pƔeshraniħní spolupráce a komunikace.

Potvrzením výše Ɣeħeného je i spoleħný znak obou kr-
konošských národních parkư a celá Ɣada spoleħných 
publikací. Spolupráce vyvrcholila s nástupem Ɣedite-

le Jana HƔebaħky a dále trvá, za což jsem mu osobnı 
nesmírnı vdıħný, a souħasnému Ɣediteli Robinu Böh-
nischovi jsem vdıħný za to, že ji udržel v rozsahu na-
staveném jeho pƔedchưdcem. 

Druhým úspıchem jsou neustále se zlepšující vztahy 
parku s místní veƔejností a velkými regionálními hráħi. 
Ještı pƔed tƔiceti lety byl konfl ikt mezi správou parku 
a samosprávami vcelku obvyklý, byly protesty, dnes už 
nic takového není. Nakonec nás spoleħnost v zásadı 
pƔijala. Nikdo už nezpochybůuje dưvod vzniku národ-
ního parku, ħas od ħasu diskutujeme o jeho hranicích – 
má být vıtší, ħi menší? Ale nikdo už nedebatuje o tom, 
zda park je, ħi není potƔebný. 

(BWR) Pro mı je druhým nejvıtším pracovním úspıchem 
náš ħasopis. Âeditel o tom nıjakou dobu snil a velmi si 
pƔál, aby park nıco takového vydával. Wasopis Karkonos-
ze vychází od roku 2014 a dostáváme zpıtnou vazbu, že se 
ħtvrtletník líbí. Uħili jsme se na tom podobnı jako pƔi obno-
vı lesư a rok od roku je ħasopis oblíbenıjší a oceůovanıjší. 
Materiál v nım shromáždıný poslouží mnoha pokolením, 
protože pƔetrvá v archivech, knihovnách. Navíc pro nás 
píšou zajímaví autoƔi na vysoké odborné úrovni. Pro mı 
osobnı je to prostor k vyjádƔení pomocí kresby a malby, 
které jsou mým koníħkem, a kresby tak mohou posloužit 
potƔebám parku. To je pro mı velká odmına a radost.

Máte s horami spojené nıjaké umılecké dílo?
(AR) Pro mı to je nahrávka Karkonoské Symfonie po-
godowej. To je hudební kus, který napsal vynikající 

violoncellista Dolnoslezské fi lharmonie a fantastický 
muzikant Roman Samostrokov. Hlavním motivem jsou 
meteorologická pozorování ze Szrenice, která provedl 
odborník z Wroclawské univerzity. On pak vybral jeden 
rok pozorování teploty, vıtru a srážek, což Romanovi 
posloužilo jako pƔedloha k partu. Orchestr pod taktov-
kou dirigenta Dľbského zahrál skladbu pƔi 55. výroħí za-
ložení Karkonoského národního parku. Pozdıji z toho 

vzniklo DVD a je to skuteħnı fantastická nahrávka, která 
se od samého poħátku váže ke Krkonoším. Staħí jen za-
vƔít oħi a uslyšíte vítr, hrom, zpıv ptákư…

(BWR) Dnes vzniká velká spousta fotek Karkonosz, 
ale pƔed dvaceti lety jsem poprvé vidıla Andrzejo-
vy diapozitivy, které byly synchronizované s hudbou. 
Ty nádherné východy a západy Slunce a všechna roħní 
období na mı udılaly velký dojem.

(AR) To jsi mi pƔipomnıla tu krásnou knihu fotografi í 
s pƔedmluvou Marie Kubátové, kde se sešly obrázky 
ħtyƔ ħeských a dvou polských fotografư. Dnes už to je 
historické a neopakovatelné dílo.  

Co byste závırem našeho povídání popƔáli Krko-
-nošskému národnímu parku k narozeninám i do 
dalších let?
(BWR) Velmi si vážím spolupráce a vztahư s kolegy 
z KRNAPu. Víte, že jsem nejvıtší ħechofi lkou na sprá-
vı našeho parku, miluju ħeský jazyk, ħtu knížky a sle-
duju fi lmy. PƔála bych si tedy, abychom se ještı Ɣadu 
let setkávali, a národnímu parku dlouhé trvání spoje-
né s úspıchy a velikou spokojeností.

(AR) PƔedevším si pƔeju, aby park pƔetrval, jak se u nás 
Ɣíká „do konce svıta a ještı o den déle“. Aby nadále po-
siloval svoji pozici mezi místními i v celé Weské repub-
lice, aby byl vnímaný jako národní klenot a dıdictví, 
podobnı jako Hradħany a Karlưv most. A aby se dále 
rozvíjela naše vynikající spolupráce. 

„Nejvıtším úspıchem, kterého jsme dosáhli 
s ħeskými kolegy, je pƔeshraniħní spolupráce na takové 
úrovni, že jsou Krkonoše a Karkonosze jedny a nejsou 

ani polské, ani ħeské, ale naše spoleħné.“
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Krkonoše jsou v kontextu histo-
rie region, kde se prolínaly ħeské 
a nımecké vlivy. Podobné to bylo 
v širším regionu Podkrkonoší. Kdo 
už jiný by mıl peħovat o písemné 
dıdictví našich pƔedkư než ħlovık, 
který má koƔeny jak v ħeském, tak 
nımeckém prostƔedí. Maminku 
Nımku a tatínka Wecha. TƔeba 
Roman Reil – archiváƔ, Ɣeditel 
Státního okresního archivu Trutnov. 

Radek Drahný

Krkonoše nejsou divoħ$)*0ҁ��*�ёыы�' /�Ǐ$% �ħlovık a pƔíro-
da vedle sebe. Jak se to projevuje ve Vaší práci archiváƔe? 
To poznání Krkonoš prostƔednictvím rưzných archiválií?
Myslím si, že práce pro správce archivu je hlavnı v tom, 
aby si zmapoval svoje území. To znamená, že když jsem 
nastupoval v roce 1993 do okresního archivu, tehdy jako 
podnikový archiváƔ v Texlenu, tak jsem se musel sezná-
mit s celým územím okresu. Wekala mne návštıva všech 
obecních úƔadư, všech škol, všech subjektư, které máme 
na starosti. To vše jsem absolvoval s tím, že jsem vıdıl, 
že tƔeba ve Rtyni nám váznou listiny JiƔíka z Podıbrad, 
že nám ve DvoƔe Králové nechtıjí dát mıstské kroniky, 
pƔestože jsme je tehdy už mıli v inventáƔi. Oni je tam 
na úƔadı fyzicky stále mıli. Wekaly mne hlavnı tahani-
ce ohlednı kronik, protože ty jsou citlivé téma. Dneska 
už sice tolik ne, ale bylo to tak. Tehdy nám jich Ɣada zmi-
zela za hranice. 

O jaké dobı to mluvíme? Proħ mizely?
To byla 90. léta minulého století. Kronika byla výhodné 
zboží. Prodávaly se. Mnohé z nich byly v nımħinı, v kuren-
tu. Našinec je nedokázal pƔeħíst, takže je nabízeli Nımcưm. 
Taková obvyklá cena tehdy byla 1 000 marek za kroniku. 
My jsme napƔíklad tenkrát jeli s panem faráƔem z Horního 

ROMAN
REIL

archiváƔ
* 1966

43
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Starého Mısta do Nımecka pro farní kroniku Bernar-
tic, protože ji nıkdo – pochopitelnı tušíme kdo – pro-
dal za hranice a oni nevıdıli, jestli to jsou Bernartice 
u Klatov nebo Javorníka nebo naše Bernartice. Pan fa-
ráƔ se k tomu dostal a tehdy mi volal, jestli bych nejel 
s ním, abych to mohl identifi kovat, aby vưbec mohl Ɣíci 
– ano, to je ona. To bylo takové dobrodružné… Nor-
málnı se nic takového pƔevážet pƔes hranice nesmí, 
resp. jen s povolením. A my jsme to víceménı pƔevez-
li zpıt naħerno. 

Vy jste ale vlastnı�% )�- �"*1�'$�)��.$/0��$҂�&�4�*)$�
to bez povolení vyvezli, a vy jste to bez povolení 
zase pƔivezli zpı/҅
To byste ale celníkưm tıžko vysvıtloval. 

��&Ǐ �) %1ıtší „boje“ byly o kroniky?
Dlouho jsme se o nı s rưznými mısty tahali. Dokon-
ce ani Vrchlabí nám ji nechtılo vydat. Tehdy to došlo 
až tak daleko, že pƔednosta tehdejšího Okresního úƔa-
du Ing. Šubrt jim naƔídil, aby kroniky pƔedali. My jsme 
se vždycky snažili se s obcemi domluvit. Vysvıtlit jim, 
že v archivu mají jistotu, že o kroniky bude dobƔe po-
staráno. A když budou chtít, že jim udıláme kopii. Vıt-

šina starostư si dala Ɣíct, takže jsme se s nimi dohodli 
a kroniky tu nyní máme. Celkem jich je asi tisíc již od 
16. století. A dodnes je to asi nejvíce využívaný archiv-
ní materiál. Historici jsou k nim ale opatrní, proto-
že tento zdroj zachycuje vlastnı jen subjektivní názor 
kronikáƔe. 

�ć�%. (��Ǐ�) �ć1)*�5%$./$'҂�%�&�+ 1)ı stanovená pra-
1$�'��+-*�+.�)ő�&-*)$&� 3$./0%ő҅
Nyní to je už oproštıno od rưzných politických náno-
sư, které byly pƔed rokem 1989. Obħas, když si otevƔete 
kroniku nıjaké obce, tak tam nenajdete nic jiného než 
sjezdy a plnıní plánu. Tedy nic moc záživného. Spous-
ta kronikáƔư ale pochopila, že je tƔeba psát konkrétní 
informace o ħinnosti obce nebo mısta. Zákon o kroni-
kách tady existuje již od roku 1920, kdy byla zavedena 
povinnost vést kroniku v každé obci. Když ji ale nıkdo 
nevedl, nebyly za to sankce. Pokud obec nemá kroni-
ku, tak to v dưsledku postihne ji samotnou, protože 

když pƔicházejí místní obyvatelé a chtıjí nalézt nıjaké 
informace, my jim musíme Ɣíct: Nemáme, mısto kro-
niku nevedlo. 

Kde je, pane Ɣediteli, vlastnı hranice pưsobnosti 
mezi semilským a trutnovským archivem?
Tımi hranicemi jsou hranice okresu a kraje. Naše jsou 
tƔeba prameny Labe, naše je Vrchlabí, Dolní Branná, 
ale ValteƔice a dál, to už patƔí k semilskému archivu. 
Takže ten obvod na severu zaħíná státní hranicí a na 
jihu k nám patƔí tƔeba Velký VƔešơov. Na východı je 
naše ještı Jívka. 

Zajímavé a pƔirozenı� +*�#*+$/ ')į� % ҂� %�&� %./ � 0Ǐ�
Ɣ &'҂� Ǐ � +*� ��ƛ (� )ć./0+0� %�&*� �-�#$1ćƔe jste se 
musel seznámit se svým územím. Zmapovat si te-
rén. Ve Vašem pƔípadı to však neznamená chodit 
po krajinı, ale ponoƔ$/�. ��*�#$./*-$�&Ǉ�#�/$.&*1$)҅
Ano, musel jsem navštívit ty subjekty, které tvo-
Ɣily nıjaké archiválie. My máme jasnı dáno, co 
do svých depozitáƔư ukládá oblastní archiv nebo 
okresní archiv. Máme na starosti ty menší subjek-
ty, obecní a mıstské úƔady, školy, pak máme stát-
ní úƔady. Jejich dokumenty archivujeme od roku 

1850, kdy vznikala okresní hejtmanství. Máme tady 
berní správy, finanħní úƔady, soudy… Ty tvoƔí pı-
tinu našich fondư. Celkem se staráme asi o 5,5 km 
archivního materiálu od roku 1335. Zhruba jeden 
kilometr materiálu tvoƔí dokumenty okresních 
soudư. Na našem území bylo sedm soudních okre-
sư – Vrchlabí, Dvưr Králové, Hostinné, Úpice, Trut-
nov, ŽacléƔ a Maršov.

�*�% �ƪǏ�.)Ǉ�*�% (�(�/ -$ć'ư. Správa KRNAP jako 
státní instituce má také zákonnou povinnost ar-
�#$1*1�/� �� 1ő(҂� %�&� /*� % � .'*Ǐ$/į� �� &*'$&� /*#*� % ҁ�
PƔ$� /*(/*�()*Ǐ./1ő� �-�#$1ć'$ő� �ć(� 5�� �#1ő'$� �0� �
�-�#$1�(�'Ǉ҅
Máte pravdu. Ale už je zƔízen Národní digitální archiv 
a souħasné úƔady už mají povinnost dokumenty ucho-
vávat v digitální podobı. Takže pomalu, ale jistı pƔí-
jem papírových archiválií bude klesat a bude narưstat 
množství digitálních dokumentư. 

„Celkem se staráme asi o 5,5 km archivního 
materiálu od roku 1335. “
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�$"$/�'$5�� �җ�*� �)ı Ɣeħeno – nám bıǏ)Ǉ(�'$� (҂�
badatelưm pƔ$)ćƛő�5�%ő(�1į�(*Ǐ)*./$�+*�ő1�/�. �)��
archiválie z pohodlí domova. 
To je ale kámen úrazu. Stát sice razí digitalizaci, ale ne-
dostaneme na to pracovní úvazek. My dnes máme jed-
noho spolupracovníka na dohodu, ale ten mưže roħnı 
odpracovat jen 300 hodin. Kolik za tu dobu udılá prá-
ce? Za jeden den jednu knihu. A teĩ si vezmıte, že 
tady jsou tisíce knih, desetitisíce kartonư. Kupa lidí má 
zkreslenou pƔedstavu o tom, že když už jsme v éƔe di-
gitalizace, tak že to vše bude hned, ale to není mož-
né. Takže pro nás to je nekoneħný pƔíbıh. A není to jen 
o samotném pƔescanování. Nejdưležitıjší je danému 
dokumentu správnı pƔiƔadit metadata. Správnı to po-
psat, aby se to podle klíħových slov dalo vưbec najít. 

Pojĩ( � . � +*�ő1�/� )�� �-&*)*ƛ ҁ� �� &*)/ 3/0� ��ƛő�
práce jsou Krkonoše velmi svébytné území. 
SamozƔejmı ten region a okres je zajímavý nejenom geo-
grafi cky, od Snıžky až do nížin, kde Labe opouští náš 
okres, ale i tím, že je v podstatı dvojí. Weský a nımecký. 
DƔívıjší hranice protektorátu jsou k poznání i dneska, pro-
tože lidi na území Sudet se chovají jinak než lidé usedlí po 

generace na gruntech mimo protektorát. Úpicko, Králové-
dvorsko, Novopacko je úplnı jiné složením obyvatelstva 
než bývalé Sudety. Jedni mají kroniky psané ħesky, tƔe-
ba Ždírnice nebo obce na Královédvorsku, druzí nımec-
ky – Radvanice, Chvaleħ, Pec pod Snıžkou. Tak to je nebe 
a dudy. Z toho jsou tƔeba nešơastní studenti, kteƔí chodí bá-
dat a jsou pƔekvapení, že to je psané nımecky, ba dokon-
ce kurentem. To si dokonce ani normální Nımec nepƔeħte. 
Jsou tady samozƔejmı archiváƔi, muzejníci, historici, kteƔí 
to pƔeħíst umí. Takže ten region je z tohoto hlediska zajíma-
vý. Nejenom složením obyvatelstva, ale také geografi cky. 
Jsem rád, že tady máme takový bohatý region.

Chodíte vlastnı po Krkonoších?
Teĩ jsme si s manželkou dali závazek, že zaħneme více 
Krkonoše poznávat. My totiž ħasto jezdíme do Rakous-
ka, do Alp, tedy tam, odkud pocházejí dƔevaƔi, kteƔí 
sem v 16. století pƔišli, které pozval Kryštof z Gendorfu. 

Oni pƔišli z oblasti Halštatu a Bad Aussee. TƔeba klau-
zy, které zde dƔíve byly v provozu a dnes už nejsou, 
tak tam se stále ještı provozují. Já jsem po matce na-
pưl Nımec. Ona pocházela z Radvanic a otec ze Dvora 
Králové. Je zajímavé, že my si s Rakušany velice dobƔe 
rozumíme, máme podobnou mentalitu i spoleħné dı-
jiny. Kromı toho, že jezdíme do alpských regionư, tak 
s kolegy dvakrát roħnı jezdíme i do Vídnı. Vždy asi na 
ħtyƔi dny. A tam bádáme v archivech a v muzeích. Obje-
vujeme tam krkonošské zajímavosti. Potıší vás, když si 
ve Vídni stoupnete na Trutnovské námıstí, nebo jdete 
Gablenzovou ulicí nebo ulicí Igo Etricha. Vídeů je pro 
nás taková pƔíjemná a blízká. 

Trpí archiváƔi stejnou profesionální deformací jako 
%$)į�+-*! . ҈���4Ǐ�%� / �+*��-&*)*ƛő�#҂�1)ő(ć/ �% �
i z profesního hlediska? 
Jistı, mám také takovéto myšlenky, vzpomínky. 
Když jdu tƔeba nad Pecí, tak si vzpomenu, jak jsem  
dohledával starou nımeckou kroniku Velké Úpy 
u pana Bergera. Tehdy jsem musel až nahoru na 
Richtrovy Boudy, abych tu nımeckou kroniku získal 
do archivu. 

Práce archiváƔ �% �/ �4��*�%$./į�(ő-4��*�-*�-0Ǐ)ć҅
Ano, neustále . Obħas jsou nıkteré archiválie uloženy 
tam, kde být nemají, tedy nikoliv u úƔadư a jejich nástup-
cư, ale v držení u soukromých lidí. Pravidelnı se stává, že 
když si na obecních úƔadech po volbách starostové pƔe-
dávají klíħe, tak nemají pƔedané všechno. Kolikrát zjišơu-
jeme, že u potomkư starostư, resp. pƔedsedư národních 
výborư skonħily nımecké fotokroniky. V archivu máme 
asi 25 fotoalb, tƔeba od fotografa Waltra z Hostinného, 
vyfocené všechny domy od popisného ħísla 1. A vím, že 
kupa tıchto alb je mezi lidmi. TƔeba fotoalbum Debrné-
ho, které dnes už vlastnı neexistuje, má potomek býva-
lého pƔedsedy národního výboru. Takových pƔípadư je 
více. Prostı to tak je. 

Naši pƔedci nebyli dưslední v tom, že když se pƔedává 
nıjaký úƔad, tak se nepƔedávají jenom klíħe od úƔadu, 
od kanceláƔe, ale tƔeba taky seznam archiválií, které 

„Naši pƔedci nebyli dưslední v tom, že když se pƔedává nıjaký 
úƔad, tak se nepƔedávají jenom klíħe od úƔadu, od kanceláƔe, 

ale tƔeba taky seznam archiválií, které mám ve skƔíni.“
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mám ve skƔíni. Tohle bylo za první republiky bıžné. My 
jsme tady objevili protokoly, tƔeba z Horních VernéƔo-
vic, kde je vidıt, že starostové si pƔesnı takhle pƔedá-
vali úƔad. 

A je to tou dobou, nebo lidmi?
Je vidıt obrovská degradace spisové služby a archiv-
ní ħinnosti po roce 1948. SamozƔejmı všichni máme 
plné zuby rưzného papírování, co si budeme povídat, 
neustále nadáváme na další byrokracii, ale co má být 
v archivu, aơ tam je. Co ne, aơ tam není. Pak vás naštve, 
že nıjaký soukromník má pƔístup ke kronice, která 
má být v archivu a ke které má mít pƔístup každý, kdo 
požádá, a já jako šéf archivu k tomu pƔístup nemám. 
S tím vnitƔnı bojuji. Z tıchto pátrání po kronikách 
a pƔemlouvání jejich držitelư od 90. let jsem unavený. 
Dnes už se tím zabývá mladší kolega.
 
Objeví se i dneska ještı nıjaký poklad?
Urħitı! Teĩ se nám nedávno stalo, že se objevila krá-
lovecká školní kronika. Když se rušila v Královci škola, 
tak to, co bylo nımecky, se pálilo a tehdy tam nıkdo, 
víme kdo, tu nımeckou kroniku zachránil. A teĩ nám 
ji potomci nabídli. Kroniku z 19. století! Informaħnı je 
neskuteħnı zajímavá. Takže jsme ji odkoupili.
 
Je nıjaká zvláštnost z Vašeho oboru, která se pojí 
k našim horám? Co se podaƔilo zachránit, nebo na-
*+�&��*��#4�ő҅
Dılal jsem si revizi toho, co tu máme, co tu nemá-
me a mıli bychom mít. Mı vždycky mrzí, že tady byly 
v roce 1945 velké ħistky, hlavnı v místech, kde žili 
Nımci, než je odsunuli. Pak pƔišli našinci z vnitrozemí, 
kteƔí k dokumentưm nemıli žádný vztah, nedovedli je 
pƔeħíst, takže to letılo do ohnı nebo nıkam do sbıru. 
Nıkteré obce tady nemají vưbec nic, žádný dokument. 
To není ale problém jen tohoto území. Všude v Sude-
tech mají kolegové okresní archiváƔi s tímto problémy. 

Když pƔijedu do Špindlerova Mlýna, tak samozƔej-
mı vím, že mám vıtšinu kronik už stažených, ale ne-
dávno se mi podaƔilo i prostƔednictvím pana Ɣeditele 
špindlerovské školy získat kroniku špindlerovské ħes-
ké menšinové školy z první republiky. Také byla nıkde 
v soukromých rukách.

Pak je tƔeba výjimeħná kniha rodokmenư z Horní Malé 
Úpy od faráƔe Aloise Krska. To je takový zvláštní pra-
men… Do Horní Malé Úpy pƔicházeli dƔevaƔi ze Štýr-
ska a Korutan. Jejich potomci tam pochopitelnı žili až 
do roku 1945, resp. do odsunu. Kniha rodokmenư je 

jedineħná v tom, že tamıjší faráƔ Krsek, který ji vytvoƔil 
na pƔelomu 19. a 20. století, nechtıl, aby se mu pƔíbuz-
ní farníci ženili a vdávali mezi sebou. Tak pro každou 
rodinu udılal rodokmen. Dodnes je to úžasný pramen 
nejenom historický, ale i výtvarný. Když se na to podí-
váte, jak si s tím vyhrál. Tento výjimeħný pramen obħas 
ho ukazujeme a prezentujeme. 

Bohužel existovala ještı druhá kniha, ale tu nemáme 
v našem archivu. Ta zase zobrazovala Malou Úpu na 
mapách z rưzných ħasových období vħetnı vymalova-
ných domư. Každá rodina mıla svoji barviħku. 

Výjimeħný pramen je samozƔejmı Hüttlova kronika. 
Co si budeme povídat, je zázrak, že se dochovala. Uvá-
dí se, že Trutnov v minulosti 13x hoƔel. A s ním i archiv. 
Když srovnáme královédvorský, vrchlabský a trutnov-
ský mıstský archiv, tak to je neporovnatelné. V trut-
novském jsou díry jako hrom. Vrchlabský je tƔeba velice 
dobƔe dochovaný už od roku 1533, kdy bylo Vrchlabí 
povýšené na mısto. Dvưr Králové má zase úžasné kni-
hy, tƔeba pergamenovou knihu z roku 1417, nejstarší, 
kterou tady máme. Máme tady i smolnou knihu. To je 
v našem archivu jediná taková. Jinak smolných knih je 
v republice asi 25. Jsou v nich popsána vyznání na mu-
ħidlech, která se provádıla. Obħas z toho bıhá mráz 
po zádech. 

Ochrana a uchování jsou dư' Ǐ$/į҂� �' � ./ %)Ǉ� 1ǇҖ
5)�(�(ć�$�+-*+�"�� ���$)/ -+- /�� ҁ��' .+*ů tak to 
vnímáme v našem oboru. Jak to je v archivnictví?
Jsme si samozƔejmı vıdomi toho, co tu máme, 
a snažíme se to i nıjakým zpưsobem prezentovat. 
Je pochopitelnı cílem archivu a archiváƔư, aby se 
archivní materiál využíval. Od toho jsou v archivech 
badatelny. Tady je tƔeba vidıt obrovský nárưst zá-
jmu o archivy a dokumenty, které v nich jsou. Když 
se podíváte pƔed rok 1989, náš archiv sídlil v nevyho-
vujících prostorách. Centrála byla na Babí ve škole. 
Archiválie tam ležely na zemi. Nebylo je kam dávat. 
Dısné podmínky. Jako badatelna sloužila kanceláƔ 
archiváƔe s konferenħním stolem a kƔeslem. To bylo 
všechno. Když jste tehdy seħetl badatelské návštıvy, 
tak to bylo 30, 40 za rok. V roce 1992 se v Trutnovı 
otevƔel nový archiv, kde dnes sedíme, a potom na-
stal obrovský nárưst zájmu. Lidé si zvykli, že je sko-
ro v centru mısta. Pak pƔišly restituce, rehabilitace 
a navracení obħanství. Takže jsme tady roħnı mıli 
600, 700 návštıv. Když ale na konci 80. let projekto-
vali nový archiv, tak poħítali, že v nım tıch návštıv 
bude stále 30, 40. 
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Pro nás to tehdy s pƔelomem režimu znamena-
lo také obrovský pƔíjem materiálu. Rušily se úƔady. 
Místní, mıstské a okresní národní výbory. To všech-
no se uzavíralo a pƔedávalo se k nám do archivu. 
Vznikaly nové okresní a obecní úƔady, takže nabí-
haly nové písemnosti a uzavírala se éra tıch starých 
úƔadư. To všechno šlo do archivu a my mıli obrov-
ské pƔírưstky. A zaħal obrovský zájem o archiválie 
nejenom z toho dưvodu, že lidi potƔebovali doložit 
nıjaké majetky, protože se vraceli, potƔebovali do-
ložit obħanství, ale také se tƔeba zajímali o své pƔed-
ky. Tehdy jsme museli vytvoƔit badatelnu pro ħtyƔi 
badatele. Ze ħtyƔ jsme ħasem museli udılat osm. 
V roce 1999 jsme pƔistavıli páté patro a zde už je ba-
datelna pro 14 badatelư. To nyní dostaħuje.
 
V tomto novém archivu máme velkou poƔádací míst-
nost, protože archiváƔ, když nıco zpracovává, mưže 

mít tƔeba fond o jednom kartonu, ale jsou tady i fondy 
o stovkách a tisících kartonech. Takže si to potƔebuje 
rozložit. Tady máme i nové kanceláƔe a zázemí. 

Vždycky jsem zjišơoval, proħ lidi chodí do archivu. Nı-
kteƔí jsou prostı jen zvıdaví. Najednou mají v cen-
tru mısta archiv a tuší, že tady je nıco zajímavého, 
tajemného. Po revoluci se hodnı mluvilo o estébác-
kých archivech, o nıjakých tajemných archivech, 
proto tƔeba lidi ze zájmu pƔišli, aby zjistili, co tady 
máme. NıkteƔí si tƔeba chtıli pƔeħíst noviny z doby, 
kdy se narodili. Máme tady Krkonošskou pravdu, kte-
rá se vydávala od roku 1960 a dneska je jejím pokraħo-
vatelem Krkonošský deník a Deník. 

��4Ǐ� . � Ɣekne archiváƔ, tak si pƔedstavím pána 
.�+-��#*1&*0҂�%�&�*�( /ć�+-��#҅
…s klotovými rukávy. Ano, to k tomu patƔí. My tady 
máme paní uklízeħku, velmi peħlivou, která nahoƔe za-
ħne, dole skonħí a mưže jet opıt nahoru a takhle po-
Ɣád dokola. 

��4Ǐ�)��/�&*1*0/*�+*5$�$�#' �ć/ �5ć% (� ҂�/�&�.)���
musíte mít pƔő(*�01 � )*҂�Ǐ �/*�(0.ő��Ǉ/�ħlovık, 
co se nebojí pavoukư҂�(4ƛő҅
…to ne, pavoukư tady tolik nemáme. Myši snad žád-
né. Ale ten ħlovık nesmí mít alergii na prach. Mıli jsme 
tu jednoho brigádníka, který nastoupil a ještı ten den 
skonħil, protože se celý osypal. Dnes nám už ale po-
máhá i technika. Máme tady robota, Ɣíkáme mu Ferda, 
ten zajede i pod regály. Takže tu stále máme vícemé-
nı uklizeno. 

Jak se archiváƔi dívají na souħ�.)Ǉ� / �#)*'*"$�&Ǉ�
skok kupƔedu?
Když jsem zaħínal v 90. letech jako archiváƔ v Texlenu, 
tak tady byly poħítaħe ze Slušovic. Když srovnám, co bylo 
v roce 1990 a co je dneska, tak to zní z tehdejšího pohledu 
jako sci-fi . Je tady vidıt obrovská technologická zmına 
a archiváƔi se jí musejí pƔizpưsobit. Jako všichni. Otázka 

je, zda my budeme stíhat. To zpracování archiválií probí-
há po staru. Každý papír musíte vzít do ruky a popsat ho 
a dostat ho do poħítaħe. To zatím žádná technika nena-
hradí. V nıħem nám ty nové technologie pomáhají, ale 
zároveů pƔinášejí nové výzvy, tak uvidíme. 

My jsme tady od toho, abychom archiválie, které zde 
máme, pƔedali dalším generacím, které o nı zase bu-
dou peħovat a pƔedávat dalším. Kupa lidí na mı valí oħi, 
když Ɣíkám, že archiválie tady v archivu jsou uloženy na 
vıħné ħasy, nikdy se nebudou skartovat. Ochraůujeme 
archiválie ze 14. století, tedy více jak 600 let, a minimál-
nı tƔeba dalších 600 let musí zưstat uchovány. A to za 
nıjakých podmínek, teploty, vlhkosti, uložení, musí se 
restaurovat a chránit jako dưležitý zdroj informací. Když 
porovnáme ħtyƔi pamıơové instituce, kam patƔíme – 
tedy archivy, knihovny, muzea a galerie – tak archiv má 
daleko více dat než ostatní. Knihovny tedy taky, ale kni-
hy jsou vydány v nákladu tƔeba tisícư kusư. My ochra-
ůujeme jedineħné originály. A v tom je ten velký rozdíl. 
V tom je náš význam. 

„Archiválie tady v archivu jsou uloženy na vıħné ħasy, nikdy se 
nebudou skartovat. My ochraůujeme jedineħné originály.“
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Jedete-li do Krkonoš, nezapomeůte 
si papírového Rohlíka. Když se to 
Ɣekne, zní to podivnı, pƔesto není 
mezi krkonošskými turisty jediný, 
který by s JiƔím Rohlíkem nepƔišel 
do kontaktu. V jeho nakladatel-
ství ROSY (Rohlík a syn) vznikla 
Ɣada znamenitých map v rozlišení 
a zamıƔení pro všechna turistická 
odvıtví. Jeho mapa Pomezí 
Krkonoš a Jizerských hor z roku 
2010 získala prestižní ocenıní 
Mapa roku. Aħ žijeme v digitálním 
vıku, papírová mapa mưže v mís-
tı bez signálu zachránit život.

Jana TesaƔová

Kudy vedla Vaše cesta do Krkonoš, jaká je Vaše nejranıjší 
vzpomínka na Krkonoše a jak tehdy hory vypadaly?
PƔed válkou jezdili moji rodiħe pravidelnı do Krkonoš jak na 
výlety, tak po mém narození na letní a zimní pobyty. Oblí-
bené bylo Benecko a Friesovy Boudy. Když mnı byly 4 roky 
a byli jsme na 14 dní na Benecku, podnikli jsme velký výlet: 
sešli jsme do Vítkovic, autobusem na Míseħky a pak již pıš-
ky k prameni Labe, Labskou boudu, podle vodopádư do Špin-
dlerova Mlýna. V pozdním odpoledni nás pak na Krausovkách 
stihla silná letní bouƔka. Schovali jsme se u hodných lidí v cha-
loupce, kde mıli za oknem panáħka a panenku, které coby ba-
rometr mıly ukazovat poħasí. Bleskư a hromư jsem se strašnı 
bál a staƔenka mı utıšovala, aơ se dívám, až se natoħí panen-
ka, že už bude po bouƔce. Vše mám v pamıti i díky fotografi ím 
v albu rodiħư. Po bouƔce mı už z Rovinky na Benecko tatí-
nek nesl na ramenou. Po válce obsadili opuštıné krkonošské 

JIÂÍ
ROHLÍK

kartograf
* 1933

44
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objekty lidé a organizace z vnitrozemí, Mılniħtí se zamı-
Ɣili na Janovu Horu nad Vítkovicemi. Jednu z bud získali 
sokolové, a to byl zase cíl mých zimních pobytư s lyže-
mi. S gymnáziem i s fakultou jsem pak každou zimu byl 
na týdenních kurzech, což vyústilo tím, že mne asisten-
ti vybrali, abych se pƔíští rok zúħastnil instruktorského 
kurzu a mohl pak další roħníky již sám vést družstvo ly-
žaƔư. Týdenní kurz byl na Sokolské boudı na Werné 
hoƔe. Moji skupinu vedl asistent tılesné výchovy, kte-
rý shodou okolností byl pƔeborníkem republiky ve sko-
cích do vody, takže nám krom normálního výcviku také 
pƔedvádıl pƔemety a salta na lyžích, ovšem s tím, aby-
chom to radıji nezkoušeli. Od té doby jsem se coby ly-
žaƔský instruktor dostával pravidelnı na týdenní kurzy 
i na doškolovací semináƔe. Krkonoše tısnı po válce ne-
byly pƔelidnıné, kromı lanovky na Wernou horu a jed-
nosedaħkové lanovky na Pláů zde nebyly žádné vleky, 
všude jsme stoupali po svých, nebyly upravované sjez-
dovky a v létı cyklotrasy. Jak se Ɣíkalo, „všude po svých“. 
V šedesátých letech vzniklo v Jilemnici sportovní stƔe-
disko, které vedli Ing. PetƔík a Ing. Jarolímek. To již byla 
vydána zimní i letní mapa Krkonoš, jejímž spolutvưrcem 
jsem byl já. Oba tito oba pánové mne navštívili na Mılní-
ce a požádali, zdali bych jim pomohl zpracovat generel 
plánovaných lyžaƔských bıžeckých tratí v celých Krko-
noších. Svolil jsem a bıhem prázdnin jsem na tom pra-
coval. Byl jsem napojen na organizátory dosavadních 

lyžaƔských závodư na Benecku (Ski klub Jilemnice), na 
Míseħkách (Slavoj Vyšehrad) a v Harrachovı (Ing. Šab-
latura) a s nimi jsem pƔímo v terénu na podkladı lesnic-
kých map 1 : 10 000 Ɣešil prưbıh a délku tratí tak, aby 
mıly žádanou délku a pokud možno nezasahovaly do 
porostư. Termín dokonħení toho projektu byl limitován 
požadavkem jeho pƔedložení a projednání v Krkonoš-
ském národním parku. Z generelu se pak provádıcí pro-
jekty skuteħnı realizovaly. 

Má tu Vaše rodina koƔeny?
Jediným rodinným koƔenem je mưj strýc (otcưv pƔímý 
bratranec) BedƔich Horák (pưvodnı Mischinger), který 
bydlel v Modrém Dole. Pưvodnı byl dưstojníkem u hy-
pomobilního vojska a na penzi se usadil v Krkonoších. 

Byl ħestným ħlenem Horské služby a pro mne byl vzo-
rem tím, že ve svých šedesáti letech zdolal Mont Blanc. 
PƔedtím trénoval v létı v Weském ráji a v zimı v ObƔím 
dole. Mnı se podaƔilo vystoupit do tıch 4 807 m tak-
též, rovnıž v mých šedesáti letech. Moje skupina byla 
pƔedtím 14 dní na vrcholcích Pyrenejí, takže jsme byli 
slušnı aklimatizováni. 

Máte s tou dobou spojeného nıkoho místního, 
)��&*#*�.$�1Ǐ�4�15+*( ) / ҈
V mém prvním zamıstnání jsem pracoval v karto-
grafi ckém podniku, kde jsem v roce 1959 dostal úkol 
zpracovat lyžaƔskou mapu Krkonoš. Bylo to v dobı 
pƔísného utajování všech pƔesných mapových pod-
kladư. Celková mapa v mıƔítku 1 : 100 000 mıla 
být také deformována, stejnı tak i dílħí ħásti mapy 
1 : 50 000 a 1 : 25 000. Zajistil jsem však, aby tyto de-
formace neovlivnily kvalitu díla. PƔi pƔípravı jsem 
vycestoval na týden do hor, abych ovıƔil správnost 
podkladư od externích spolupracovníkư. PƔi tom 
jsem se obrátil také na náħelníka Horské služby Ota-
kara Štıtku, prosedıli jsme nad tím vším spolu Ɣadu 
hodin, a co on sám vıdıl, to mnı Ɣekl a já jsem to za-
kreslil pƔesnı do mapy. Souħasnı mnı vystavil jakýsi 
prưvodní doporuħující dopis všem horským vưdcưm 
v Krkonoších: kolegové, poskytnıte panu Rohlíko-
vi pro zdar té mapy všechny jím žádané informace 

a nechte ho i u vás pƔespat. Hned další den jsem na 
lyžích pƔejel do Harrachova za panem Mrklasem – to 
byl také hlavní znaħkaƔ letního turistického znaħe-
ní, pak do Rokytnice, autobusem jsem pƔejel do Jan-
ských Lázní za panem Soukupem a na lyžích pƔes 
Wernou horu do Pece za panem Hoȥ manem. Tady se 
mı chopil ještı pan Herbert Berger, nájemce boudy 
Rưžohorky, vyjel jsem s ním lanovkou nahoru a pak 
i dolư lesem ħi enklávami. To jsem myslel, že se za-
biju, takovou prudkou jízdu v hlubokém snıhu jsem 
jel poprvé v životı. Dole v boudı U Mámy mne ješ-
tı seznámil s emeritním plukovníkem Josefem Šour-
kem, že prý má také pıknou mapu, a skuteħnı mıl. 
On po válce sám namaloval celý katastr Pece a Úpy, 
vytvoƔil ħeské názvosloví a mapu koloroval. Mapa visí 

„Celková mapa v mıƔítku 1 : 100 000 mıla být také deformována.
Zajistil jsem však, aby tyto deformace neovlivnily kvalitu díla.“
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na chodbı na mıstském úƔadu v Peci pod Snıžkou. 
Také se ukázalo, že byl velmi dobrým pƔítelem mého 
strýce BedƔicha Horáka. V létı mı pak jmenovaný 
Herbert provádıl po zajímavostech nad Pecí, mimo 
jiné i po nauħné stezce nad ObƔím dolem, abych ji za-
mapoval. Bylo to pƔi prolézání kosodƔevinami vel-
mi pracné a nakonec i zbyteħné, protože stezka byla 
zase brzo zrušena, ale pro mı nejzajímavıjší krkonoš-
ské mapování. Skonħili jsme až nad Modrým dolem.

Jak jste Vy osobnı svázaný s horami, jak tu tráví-
te ħas?
Obraznı Ɣeħeno jsem svázán díky svým rodiħưm. Ta-
tínek patƔil mezi mılnické milovníky Krkonoš. Jejich 
skupina organizovala zajímavé akce již ve dvacátých le-
tech: ħasným vlakem jeli do Harrachova, tam ráno obu-
li lyže a celodenní túrou pƔešli celé hory až do Svobody 
nad Úpou a zase se vlakem vraceli na Mılník. Údajnı 
tento výlet podnikli nıkolikrát. Maminka zase ještı za 
svobodna jezdila se sourozenci a známými na zimní 
lyžaƔské pobyty. PƔitom se zdokonalovali v lyžaƔském 

umıní. Z té doby pochází fotografi e, kdy maminka sjíž-
dí ze svahu, dnes bychom si mohli myslet, že se právı 
chystá upadnout. Zajímavá je též pohlednice z jejího 
pobytu na Výrovce, která byla zveƔejnına v kalendáƔi 
z roku 2015 vydaném Gentianou v Jilemnici. Jde o po-
zdrav maminky mému budoucímu tatínkovi Karlovi. 
Text psaný na rubu pohlednice je pƔetištın dole. Sám 
jsem s horami svázán zprvu díky rodiħưm, kteƔí mı sem 
brali pƔed válkou na rekreaci, a po válce hlavnı díky ly-
žování. Teprve po ukonħení studia kartografi e jsem sem 
dojíždıl hlavnı za úħelem mapování, což bylo vedlejší 
náplní i rodinných zájezdư ħi výletư. Když jsme sem ces-
tovali s manželkou a dıtmi za úħelem rekreace, rodina 
si ze mı dılala legrácky: zase tužtiħka a mapiħky… 

Kdybyste mohl vybrat nejvıtší krkonošskou osob-
nost, kdo by to byl?
Byl by to bezesporu Otakar Štıtka, dlouholetý náħel-
ník HS. S ním jsem se pak v dalších letech nıkolikrát 

sešel, vždy mı nechal pƔenocovat a poradil, co v ma-
pách Krkonoš zmınit nebo vylepšit v dalších vydá-
ních. Považuji ho dnes s odstupem za nejvýznamnıjší 
krkonošskou osobnost. Jen ty místnosti, kde jsme se 
setkávali, byly vždy strašnı zakouƔené. U jeho pamıt-
ní desky na hranı Labského dolu nad Panħavským 
vodopádem se vždy, když jdu kolem, neopomenu 
zastavit a zavzpomínat. Stejnı tak nedaleko u Amb-
rožovy vyhlídky zavzpomínám na pana JindƔicha Am-
brože, jehož pƔedváleħná mapa Krkonoš 1 : 50 000 
byla a vždy bude na svou dobu nejdokonalejší kar-
tografi cké dílo. Mapu vytvoƔil spolu s kartografem 
Matıjem Semíkem. S Oơanem jsem se také jednou 
náhodnı setkal. Veħer za tmy jsem stoupal cestou 
zvanou Telefonka z BedƔichova na Míseħky, mapové 
pouzdro jsem mıl na krku. V jedné ze serpentýn se 
shora vyƔítil lyžaƔ s rozsvícenou ħelovkou a pƔi míjení 
se mnou prudce zastavil s tímto výrokem: „To jsem si 
Ɣíkal, co tady ten poơapaný turista s mapníkem v noci 
hledá.“ Pozdravili jsme se a pak pƔi dalších setkáních 
se tomu vždy zasmáli. 

Vybavíte si, které je první místo, odkud vidíte Krko-
)*ƛ ҂�&�4Ǐ�. (�+Ɣ$%őǏ�ő/ ҈
Je to v místı, kde se silnice vyhoupne nad Vidochovem 
na nejvyšší bod a zaħne klesat k Horkám u Staré Paky. 
DƔíve tam bývala odstavná plocha na krátké zastavení. 
 
��&į�(ő./*�% ��ć(�1��-&*)*ƛő�#�) %�'$Ǐƛő҂�&�(��4./ �
vzal na výlet toho, komu byste chtıl pƔedstavit hory 
takové, jak je vnímáte Vy?
Je to sedlo mezi Luħní a Studniħní horou, kde sto-
jí kapliħka a v ní Památník obıtem hor. Na tom mís-
tı jsem byl mnohokrát, jednou mnı tam bylo velice 
úzko za vánice, když naše nezodpovıdná gymnazi-
ální profesorka tılocviku naplánovala výlet z Jan-
ských Lázní na Luħní boudu. Tehdy bylo na lyžaƔském 
výcviku celé gymnázium, já jsem byl kvintán, tedy 
patnáctiletý. Poħasí již na Výrovce bylo tristní, natož 
nahoƔe v sedle. Asi 50 spolužákư bylo jen pouħeno, 
aơ se drží tyħí a dorazí na Luħní boudu. Skupinky po 

„U Ambrožovy vyhlídky zavzpomínám na pana 
JindƔicha Ambrože, jehož pƔedváleħná mapa Krkonoš 1 : 50 000 byla 

a vždy bude na svou dobu nejdokonalejší kartografi cké dílo.“
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dvou až tƔech na starých lyžích s Ɣemínkovým vázá-
ním zachumláni míjeli kapliħku, kde to zleva fouka-
lo nejvíc, na tváƔích omrzliny. Na Luħní boudı hned 

za dveƔmi byla zdıšená profesorka a ħlenové Hor-
ské služby sħítali postupnı spolužáky. Bylo kolem 
poledne, a když všichni dorazili, bylo rozhodnuto, 
že zpıt se není možné vrátit. Naštıstí kolem 3. ho-
diny se snıžná vichƔice náhle utišila, a tak všichni, 
posilnıni polévkou a ħajem, již ukáznını po tƔídách 
vyrazili zpıt. Na Wernou horu jsme dorazili za tmy 
a uprosili lanovkáƔe, aby nás svezli dolư. Daleko pƔí-
jemnıjší byla akce „mıƔení výšky Luħní a Studniħní 
hory“. K té mı pƔesvıdħili kolegové z ħasopisu Kr-
konoše pan JiƔí DvoƔák a paní Zdeůka Flousková. Ze 
školních sbírek mılnické prưmyslovky jsem vzal ni-
velaħní stroj KONI, stativ a laơ a dojel ráno do Vrchla-
bí. Terénním vozidlem jsme dorazili na Luħní boudu, 
kde je na budovı nivelaħní znaħka státní nivelace. 
Její nadmoƔskou výšku jsme znali a odtud mıƔili 
postupnı výšky ke kapliħce, odtud na vrchol Luħní 
hory, pak zpıt ke kapliħce a pak na vrchol Studniħní 
hory a zase zpıt. Když kontrolní výpoħty byly v do-
pustných mezích, prohlásili jsme výsledky mıƔení za 

platné a prohlásili, že Luħní hora je o 1 m vyšší. Prá-
vı u kapliħky jsme posedıli, posvaħili a odpoħívali. 
Jak se Krkonoše za dobu, co je znáte, promınily?

Hory se nezmınily, potoky a Ɣeky stále teħou, lesy ode-
šly díky exhalacím a zase vyrostly, lidé byli z ħásti od-
sunuti a jiní sem pƔišli. Naštıstí díky cílené ochranı 
pƔírody stále zưstávají odlehlá místa, kde je klid, mohou 
žít zvíƔata a ptáci, vyskytují se vzácné rostliny a my tu 
krásu mưžeme pozorovat a obdivovat. Jezdíme s man-
želkou do Francie, kde v Alpách žije naše dcera vysoko, 
ve výšce 2 000 m. Tady ve TƔech údolích mohou lyžaƔi 
jezdit v terénu kdekoliv kromı oznaħených lavinových 
polí. Ale pozor! Za hƔebenem je rozsáhlé chránıné úze-
mí La Vanoise a tady ani jedna lyžaƔská stopa! Ctí se 
pƔíroda. A u nás? Oblouħky po sjíždıjících lyžaƔích v Ko-
telních jámách, v ObƔím dole a jinde. Aơ si tito hoši vez-
mou pƔíklad z ciziny!

Co byste popƔál Krkonošskému národnímu parku 
k šedesátinám i do dalších let?
Vydržet a nastolený režim pánư Bucharư, Ambrožư, 
Schustlerư, Šourkư, Klapkư, Štursư a dalších udržovat, 
aơ i naši potomci se mohou tıšit z krás hor.

„Hory se nezmınily, potoky a Ɣeky stále teħou, lesy odešly kvưli 
exhalacím a zase vyrostly, lidé byli z ħásti odsunuti a jiní sem 

pƔišli. Naštıstí díky cílené ochranı pƔírody stále zưstávají odlehlá 
místa, kde je klid, mohou žít zvíƔata a ptáci, vyskytují se vzácné 

rostliny a my tu krásu mưžeme pozorovat a obdivovat.“
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Nezdolný turista-dálkaƔ, 
lesník-nelovec, Krkonošák pưvo-
dem z krajského mısta a styħný 
dưstojník Klubu ħeských turistư 
u Správy KRNAP, a nebo možná 
naopak. Miloš Rưžiħka jako znaħkaƔ 
i vrchní logistik smırovníkư a smı-
rovek dlouhou dobu v pƔeneseném 
slova smyslu Ɣídil kroky návštıvní-
kư Krkonošského národního parku. 
Vlastní kroky vedl, jak doba 
cestování dovolila, v tuzemsku 
i Karpatským obloukem cestou 
i necestou, ale ħím delší, tím lepší.

Jana TesaƔová

Jak ses z Hradce Králové dostal do Krkonoš?
Vrátil jsem se ob jednu generaci. Dıda tady bydlel, posta-
vil ve 30. letech dưm v Martinicích, matka bydlela celý život 
v Hradci, ale pak se vrátila do Krkonoš, tak tedy nejsem úpl-
ná náplava. Každých ħtrnáct dní jsme sem jezdili za dıdou. 
Hradec je opravdu spíš jen ofi ciální místo narození, ale jinak 
jsem prakticky vždy paƔil do Krkonoš.

V jaké dobı jsi sem pƔišel?
Byl jsem tam na základní škole, gymnáziu a pak jsem opustil 
rodné hnízdo a šel jsem na vysokou školu na lesnickou fakul-
tu do Brna. Dnes je to Mendelova univerzita. Lesnická škola.
Takže jsi byl pƔedurħen pro horský terén, nejen rodovı, ale 
i studiem.

Už jsem jako malý chtıl být lesníkem.

MILOŠ
RßŽIWKA

 znaħkaƔ
* 1956

45
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Vzpomeneš si z dı/./1ő҂�5 �ƛ&*'4҂�) �*�0Ǐ�5 �ƛ&*'&4҂�
na nıjaký výjev z hor, který se ti vepsal do pamıti?
My jsme tedy mıli ten domeħek v Martinicích, takže to 
ještı nejsou tak úplnı hory… I když se železniħní stani-
ce hrdı nazývá Martinice v Krkonoších, tak je to pƔeci 
jen teprve Podkrkonoší. Orografi cky a vưbec. No, když 
jsme byli na školním lyžaƔském výcviku v roce 1972, 
tak jsem se defi nitivnı pro ty hory rozhodl. Že se mi 
tu bude líbit.

��&Ǐ � .� �ıdeħkem jste tƔ ��� ) 1�)�-*1�'$҈� ý � �4�
vás nı&�(�14/ć#'҂�141 5'҅
Ne, vưbec. On byl truhláƔ a v podstatı celý život ni-
kde nebyl. Když jsem mu jednou Ɣekl, že nikde nebyl, 
odpovıdıl „Vždyơ ano, v Jelení HoƔe!“ Tak asi v mých 
patnácti letech, prakticky v roce 1972, se zaħaly dılat 
první bıžky s umılou skluznicí, tzv. Sapporky, to se 
dodnes používá, ale možná mladší už ten pojem ne-
znají. A to mi tehdy uħarovalo.

Sapporky, myslíš od Sappora?
Pro olympiádu v Sapporu vyvinuli lyže, které mıly ná-
pis „Sapporo“ a Sapporky byly za komunistư nedostat-
kové zboží. A mít je, to bylo nıco.

A tys je mıl?
Mıl. Prostı najednou skluznice, na které se nelepil 
sníh. To bylo nıco. Na tom lyžaƔském výcviku jsme ten-
krát byli na Výrovce – to byla ještı ta stará Výrovka, než 

vyhoƔela. A pak tam postavili ubikace pro dılníky, kte-
Ɣí mıli stavıt grandiózní velkou Výrovku. Jenže pak se 
zjistilo, že na to nejsou peníze, takže zưstaly jen ty ubi-
kace pro dılníky a to byla Výrovka, která pak fungova-
la dvacet, pıtadvacet let.

Jak na tebe ty hory tehdy zapưsobily jako na pat-
náctiletého kluka? 
Tak lyžaƔský výcvik se spolužáky – myslím, že gros ta-
kových výcvikư se nezmınilo. SamozƔejmı záleží na 
tom, kdo to organizuje, což u nás byli dva tılocvikáƔi, 

kteƔí byli senzaħní… A je to jako u všeho, u každé akti-
vity. Když to tomu mladému ħlovıku umíte podat, tak 
se chytne a dılá to pak dál.

Mıl jsi nıjaký vzor? V uħ$/ '$҂�/0-$./*1$҅҈
V tom jsem trochu zaskoħen. Nevím, já nikdy vzory 
moc rád nemıl. Od patnácti let jsme jezdili na ħundry 
a každý vzor pro nás byl spíš negativní.

��&Ǐ �.+őƛ�+-*ƛ'�+�/�.$�.ć(�1'�./)ő�� ./0ҁ
Jo. Vždycky jsem byl v tomhle individualista.

Zkus si pƔ �./�1$/҂�Ǐ �. �1-��őƛ�5�)ıjakého vzdálené-
ho kraje, který pohled je ten tvưj první na Krkonoše? 
Asi v r. 2019 jsem dostal takové zadání – uvítací ta-
bule, nakonec se to nerealizovalo. Âeditel Böhnisch 
mi to zadal, protože to patƔilo do mé náplnı – vyhle-
dat sedm míst nıkde v Podkrkonoší, kde ħlovık jde, 
a najednou ho ohromí to panorama. Takže to, na co 
se ptáš – takový projekt jsem vlastnı dılal. Vytipoval 
jsem sedm míst. NapƔíklad když jedeš do Trutnova, je 
tam osada Výšinka. A za tou Výšinkou se najednou ob-
jeví Krkonoše od západu až po východ. Pro mı osob-
nı jsou místem, odkud rád a nejħastıji jezdím, Horka 
u Staré Paky, kde se sjíždí dolư, a najednou to toho ħlo-
vıka nakopne. Tam mıla být jedna ta uvítací cedule, 
která se pak nerealizovala, ale v podstatı… Jak to bylo 
v tom fi lmu Ecce homo Homolka – „Podívej se, táto, ta 
panoramata!“

Rychlá otázka. SnıǏ&�҂�Werná hora nebo Kotel? Kte-
-Ǉ� &*+ �� % � /$� ) %�'$Ǐƛő҈�� 5$� !*/*"-�!4� % � *�1ıtví, 
skupina, kteƔí si Ɣíkají KotláƔi – fotí Kotel ve všech 
roħních obdobích. Já osobnı mám ráda Wernou 
horu, byơ na ní mnoho není, ale provází mı�� 'Ǉ�Ǐ$Җ
vot. A jsou lidé, kteƔí nedají dopustit na SnıǏ&0ҁ
Vezmu to negativnı z druhé strany. Snıžka je krásná 
hora, ale potƔeboval bych, aby tady v okolí nıkde bylo 
nıco vyššího, aby všichni ti lidé chodili tam a na Snıžce 
jich nebylo tolik. To je jeden aspekt. A druhý – kdysi jsem 
se toulal po Maĩarsku a tam je nejvyšší hora Kékestetż, 

„Snıžka je krásná hora, ale potƔeboval bych, 
aby tady v okolí nıkde bylo nıco vyššího, aby všichni 

ti lidé chodili tam a na Snıžce jich nebylo tolik.“
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má 1 016 m a k tomu nejvyššímu kameni se dostat je 
kumšt, protože to je tak zoufale obležené, a ta Snıžka je 
totéž. Nejvyšší hora nıjakého státu prostı láká. Nevím 
proħ. Tak to máme Snıžku. Potom Werná hora. Já jsem 
pƔi své ħinnosti na KRNAPu mıl po vıtšinu ħasu na sta-
rosti státní správu lesư, nebo to, co se lesa týkalo, státní 
ochranu pƔírody. Bránil jsem tam každý stromeħek, bo-
hužel se tam vykácely nové sjezdovky a s tím se dodnes 
nemưžu smíƔit. Mám kamarádku z Hradce Králové, která 
bydlí v Labské kotlinı, tam jsou dvanáctipatrové ħinžáky 
a ona bydlí v tom dvanáctém patƔe. Vždy, když se u ní za-
stavím, mám depresi, že vidím z Hradce Králové, z tıch 
70 km, Wernou horu s narušenými lesními porosty. Takže 
tƔetí, jak jsi Ɣekla na zaħátku, jsem ten KotláƔ.

Dovedl bys Ɣíct, proħ? Máš ho prostı rád, je to tako-
vý tvưj pohled, nebo máš na tom Kotli nıco neod-
�$.&0/*1�/ ')į#*҂�Ǐ �/*�%$)� �) )�%� ƛ҈
Myslím, že obojí. Z této jižní strany tam ještı není žád-
ná restaurace, žádný penzion, takže to je relativnı ješ-
tı takové klidné území. Relativnı. Jinak je v celých 
Krkonoších samozƔejmı záplava lidí.

Kdo je pro tebe nejvıtší osobností Krkonoš? Doká-
zal bys vypíchnout jednoho ħlovıka?
Už jsme o tom vlastnı hovoƔili pƔedtím – nemám rád 
modly. SamozƔejmı, když nıkdo nıco udılá dobƔe, 
pochválím ho, nebo nıkdo pochválí mı, ale rozhodnı 
to není tak, že bych ho od této chvíle bral nıjak… pro-
stı i on mưže dılat další chyby. Ale tak profesora Fan-
tu mám rád. Asi kdybych musel jmenovat tu osobnost, 
Ɣekl bych, Karel IV. a profesor Fanta.

�-*/*Ǐ �. �1��-&*)*ƛő�#�+*#4�0% ƛ�� 'Ǉ�Ǐ$1*/���-*5Җ
hodnı celý svư%�+-*! .)ő�Ǐ$1*/҂�(ćƛ�/4�#*-4�+-*�#*Җ
zené – jaká je nejvıtší zmına, která se v Krkonoších 
za tvư%�Ǐ$1*/�0�ć'�҈�
Možná bych Ɣekl víc vıcí. Vliv globálního oteplení. To 
se samozƔejmı netýká jen Krkonoš, ale když si vezmu, 
že klíšơata jsou už i na Snıžce… Potom vysoká návštıv-
nost hor. A jako KRNAP, jako stát, stavíme pƔíliš vıcí, 
myslím. Národní park mıl zưstat tím, co si pod tím lze 
pƔedstavit, ne jen pojmem. O tom jsem pƔemýšlel celý 
svưj profesní život. Jestli tamhle vykácet deset smrkư 
kvưli tomu, aby se tam rozšíƔil penzion, nebo ne. Kde 
je ta hranice.

Jak hodnı se tı profesnı dotkla imisní kalamita 
v 70. a hlavnı 80. letech?
Já pƔišel do Krkonoš v 80. letech, ale vlastnı už v se-
dmdesátém jsem tu byl na brigádách v Lesním závodı 

Harrachov, kam jsem v osmdesátém prvním roce na-
stoupil, a tam se mı nejvíc dotkla ta kalamita. Deset 
let byl jsem v harrachovském závodı. Pak jsem byl de-
set let na okresním úƔadı v Semilech na státní sprá-
vı lesư, která byla na okresech a zákonem o ochranı 
pƔírody z devadesátého druhého roku pƔešla ta státní 
správa na národní parky. Tak jsem vlastnı i s agendou 
pƔešel z okresního úƔadu na správu parku. Trochu od-
boħím – taková legraħní záležitost. Tenkrát se hodnı 
zasahovalo do lesư a ještı ty mobily nebyly tak rozšíƔe-
né a telekomunikace Pardubice dılaly velký projekt ke 
každému domu – výkop, pevnou linku a tak, nebudu to 
rozvádıt. No ale mıli jsme tam dlouhé jednání, hrozila 
jim pưlmilionová pokuta. A bylo vidıt, že to protahují, 
protože mıla tenkrát skonħit pưsobnost tıch okres-
ních úƔadư. No tak to neustále protahovali, a když 
bylo pak další jednání, najednou jsme byli na KRNA-
Pu a zase jsem to byl já, takže se divili, protože mysle-
li, že jsem skonħil. A já neskonħil. No, takže pak jsme se 
tomu zasmáli, ale dostali asi tıch 400 000 Kħ, no.

Miloši, o tobı�&*'0% �5&�5&�҂�Ǐ �&�4Ǐ�.$.��#/ıl pro-
/ć#)*0/�+'ő� ҂�/�&�%.$�14%őǏ�ıl z Pece na Výrovku na 
kole. Je to pravda?
Jo.

To jsi frajer!
Kdy to bylo naposled… Vždycky jsem si Ɣíkal, každý 
rok, že si to musím zkusit. No a teĩ už si nevzpome-
nu, kdy jsem to radıji nezkoušel. Díky tomu jsem tady.

Pojĩme tedy k tomu turistování, vrhnul ses na nıj 
+-*/*҂�Ǐ �%.$�.ŷ'$./�҂���Ǐ �/ı to k tomu navedlo, nebo 
je nıjaký pƔedıl, kdy jsi zaħal spolupracovat s Klu-
bem ħeských turistư?
Já jsem svưj volný ħas ħasto trávil na dálkových pocho-
dech. Chodil jsem stovky. A tím jsem se dostal mezi tu-
risty, mezi chrty – zase ti staƔí pánové Ɣíkali, že to už 
není turistika, když se jde takhle 100 km, tak to byly 
takové žabomyší války, co je turistika a co není. Prv-
ní stokilometrový pochod jsem šel v tomtéž roce, jako 
jsem byl na té školní akci na Výrovce. Takže jsem se už 
od tıch 15 let vždycky nıkde trhnul a pƔidal k té partı, 
která dılala tyhle dálkové pochody. To mı uspokojo-
valo nejen sportovnı, ale i duchovnı.

Na co ħlovık pƔijde, na takovém pochodu?
Proħistí se hlava a taky – zdưrazůuju, že to nebyl žádný 
protikomunistický odboj, ale pƔeci jen tam byla tako-
vá atmosféra, že se po té stovce šlo tƔeba do hospưd-
ky a zpívaly se písniħky od Kryla a tak… A mnı se to 
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moc líbilo. Nechci, aby to vyznılo, že jsem byl disi-
dent, nebyl. Ale ty dálkové pochody trochu byly pro-
ti tomu establishmentu. Nıkteré byly ostƔe sledované 
už jen kvưli poƔadatelưm. Probıhly i kontroly VeƔej-
né bezpeħnosti. Na druhé stranı režim podporoval 
spoustu akcí se srpem a kladivem, tƔeba pochod Pra-
ha–Prħice. Já jsem na akce nejen chodil, ale nıkdy se 
i podílel na organizaci. 

Jaký je tvưj vztah ke Klubu ħeských turistư?
No, tak právı díky tomu, že jsem se do té turistiky do-
stal – já vždycky obhajoval, že je to turistika a ne sport 
– tak v té dobı se nıkteƔí organizátoƔi dálkových po-
chodư úħastnili i toho turistického znaħení. Já jsem 
zaħal znaħit v r. 1984. V té dobı to ještı nebyl Klub ħes-
kých turistư, ale Krajský výbor WSTV.

Jak to znaħ )ő�!0)"0% ҈���4�4.�/*�(ıl popsat a vy-
svıtlit nıkomu, kdo vưbec netuší.
DƔív v historii to dılali spíš starší lidé. To se mi moc ne-
líbilo, protože jsem tƔeba chtıl jít znaħit a oni, že mu-
sím jít na jedno školení, na druhé, na tƔetí. V dnešní 
dobı bych Ɣekl, že rozum zvítızil. Normy, které má 
Klub ħeských turistư, jsou velice podrobné. Já jsem 
spolu s nıkterými kolegy trošiħku rebel, protože nor-
ma Ɣíká, že každých 200 m musí být vždycky potvrzo-
vací znaħka, i když tam není rozcestí. Já na to mám spíš 
praktický pohled. Když vidím, že tam není kde zablou-
dit, tak znaħku vynechám, nebo naopak. Jako u všeho 
zkrátka, když se nıco stane otrokem svých pƔedpisư, 
tak to je špatnı.

��&Ǐ � $� ƛőƔka bílého pruhu, barevného pruhu mají 
normu.
Ano, to pƔedevším.

A to mi vysvı/'$҂�(*Ǐ)ć�%. (�0Ǐ�)ıkde vidıla takové 
rebelantské znaħky, které ale mı'4�(�3$(ć')ő�.(4Җ
.'ҁ���4Ǐ�) )ő� &� � %$)� �)�5)�ħit a znaħka ukazuje 
smır a není to ta smırová, ale „jo, jdeš dobƔe, pojĩ 
sem“, tak mnohdy jsem vidıla velikánský jako pou-
taħ. Proporħnı správnı, ale mnohem vıtší.
Tak a tomuto se Ɣíká volavka. Mưže se dávat tam, 
kde není vidıt, pƔes velké pole, velkou louku, tam 
by malou znaħku deset krát deset nikdo nevidıl. 
Je velice dưležité Ɣíct, že tu normu máme krytou 
v EU. ÚƔad pro harmonizaci ve vnitƔním trhu se 
tomu Ɣíká, je to ve Španılsku v Alicante, tam jsou 
uložené prưmyslové vzory, které se nesmıjí napo-
dobovat. Já to pƔirovnávám k plzeůskému pivu, to-
kajskému vínu a podobnı.

��Ǐ�Ǉ�5)�ħkaƔ má svưj rajon? 
Celé znaħení je teĩ organizované podle krajư. TƔeba 
Liberec si Ɣíká Ještıdská oblast, ale není to dưslednı 
podle krajských hranic, ale podle toho, kde ty znaħky 
zaħínají a konħí, aby to mılo logiku. 

Tak aby nemuseli dva znaħkaƔ$҂�&�Ǐ�Ǉ�5�%$)į#*�&-�% ҁ
PƔesnı. Ale oni by se stejnı kdyžtak domluvili. No 
a kraj má urħité okrsky. Každý znaħkaƔ, který musí mít 
aspoů tu tƔetí tƔídu, dostane instrukce, co má kde vy-
znaħit. Krajská komise znaħení, která se dvakrát do 
roka setkává, tam si prostı rozdılí cestovní pƔíkazy. Na 
znaħení je cestovní pƔíkaz, zase to je podle norem, ale 
v podstatı to má na starosti vedoucí znaħkaƔ. Na jaƔe 
se tedy rozdají cesơáky.

Jak tı tak poslouchám, ty musíš mít po Krkonoších 
nachozeno tisíce kilometrư, po ostatních horách 
další tisíce kilometrư. Je nıjaké místo, kam se vra-
cíš opakovanı a rád? 
Napadá mı cesta pƔes tƔi kopce, neboơ to je nejen krá-
sa hor, ale tedy také historie Klubu ħeských turistư. 
Málokdo ví, že to byla druhá cesta, kterou Klub ħes-
kých turistư vyznaħil. V roce 1889 vznikly první dvı ces-
ty, jednak údolím Berounky a na Svatojánské proudy, 
takže vlastnı ta nejstarší cesta je dnes zaplavená pod 
vodou a hned po tıchto dvou cestách, jejichž znaħení 
ještı organizoval Vojta Náprstek, tady vznikla v Jilem-
nici odnož Klubu ħeských turistư díky Ɣídícímu uħiteli 
Bucharovi z Dolních Štıpanic. Došlo nejen k vyznaħení 
té cesty z Jilemnice až k prameni Labe, ale taky zpev-
nıní té cesty díky mecenáši hrabıti Harrachovi. To je 
tedy jednak ta historická vsuvka a potom teda ta krás-
ná pƔíroda, která tam je. A zase vlastnı procházím kou-
sek od Kotle, který mám opravdu rád.

Co bys národnímu parku pƔál k narozeninám a do 
dalších let? 
Já rozhodnı nejsem fundamentální ochranáƔ, že 
bych se nıkde vıšel do korun stromư, ale vždy jsem 
se to snažil vidıt z obou stran. Ten boom výstavby 
a turistiky – a nejenom turistiky, dneska prostı turis-
tika je, když jdeš tƔicet kilometrư nıkde po horách, 
ale turistika taky je, když jezdíš na snıžném skútru. 
Aby správa dokázala vést lidi k pokoƔe k pƔírodı a zá-
roveů jim umıla ukázat nıkterá místa tƔeba v Podkr-
konoší, která nejsou tak navštıvovaná a nehrozí ani, 
aby se tam všichni pƔesouvali. Já jsem pomáhal pƔi 
budování nauħné stezky Pekelskem a u Hrádeħek a to 
je velice krásné místo. Dostat lidi do tıchto míst. Aby 
všichni nebyli na Snıžce.

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   217 24.7.2023   17:21:55



218

„Musíte do rozhovoru vložit pochva-
lu autorưm novely zákona o ochra-
nı pƔírody a krajiny, protože slovní 
pojmenování dƔíve ħíslovaných zón 
zvolili velmi pƔiléhavı. Všimnıte si, 
jak krásnı to zní. Zóna pƔírodní! Tam 
není tƔeba Ɣíkat nic na vysvıtlenou. 
To je prostı pƔíroda. Pokud možno 
nedotħená. Zóna pƔírodı blízká! Ne 
všechno je zcela pưvodní pƔíroda 
a opravdové divoħiny zưstalo u nás 
opravdu jen maliħko, ale poƔád je 
to blízko. To skuteħnı formuloval 
nıkdo citlivý. Zóna soustƔedıné péħe! 
Musíme o toto území peħovat, aby se 
stalo pƔírodı co nejbližší. A na konec 
pƔijde pưvabná pointa. Zóna kultur-
ní krajiny! To už není „jen“ pƔíroda: 
to je krajina. Wlovık, který toto psal, 
nebyl žádný hlupák…,“ tak tedy, 
pane doktore, Vaši prosbu plním a to 
dokonce na samém úvodu, protože 
tyto Vaše myšlenky uvádıjí rozho-
vor s Vámi lépe než cokoliv jiného. 

Radek Drahný

IVAN
RYNDA

sociální a kulturní
ekolog
* 1956

46
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Hned na úvod Vám, pane kolego, musím Ɣíct, že oprav-
du nejsem znalec Krkonoš a stydím se za to. Já jen pro-
stı dılám svưj obor sociální a kulturní ekologie a mám 
tedy vhled do toho, v ħem spoħívá ochrana pƔírody 
a krajiny. Jako znalec Krkonoš jsem mizerný! Dám Vám 
tedy to nejlepší, co mohu, ale nebude do valné…

�4.'ő(҂�Ǐ �) �)���-(*�%./ �ħ' ) (����4������̔

Co vlastnı jsou pro Vás Krkonoše? Co Vám vytane 
%�&*�+-1)ő�(4ƛ' )&�҂�&�4Ǐ�. �Ɣekne Krkonoše?
Na takovou otázku nemohu neodpovıdıt historicky, 
protože Krkonoše pro mne pƔedstavovaly, jako pro 
rodilého Pražáka, pƔedevším veliké tajemství. Jsem 
kluk narozený v Praze, který se v dıtství pravidelnı 
dostával výluħnı do Weského ráje a nikam jinam. Do 
Krkonoš jsem pƔijel poprvé ve svých ħtrnácti letech 
na lyžaƔský zájezd v 8. tƔídı a pƔedstavoval jsem si 
nıco jako Klondike. ZuƔící snıhové víry, drsnou pƔí-
rodu – a nebyl jsem zklamán, protože se mi toho jed-
no odpoledne skuteħnı dostalo. Ale zjistil jsem, že se 
v Krkonoších dá i každodennı žít. Od té doby jsem Kr-
konoše postupnı odkrýval a poznával a vlastnı jsem 
se v tom pưvodním názoru utvrdil, protože jsou pro 
mne fascinující kombinací zbytkư uchované divoħiny 
a souħasnı kulturní krajinou, kde ħlovık dokáže s di-
vokou pƔírodou soužít.
 
To ħasto slyšíme úst kritikư�  3$./ )� � )ć-*�)őҖ
#*�+�-&0҂� Ǐ � +*�' � 
���� %.*0��-&*)*ƛ ��-*/ �/ ��
�)�.��+ ҂�/ �4�&�/ "*-$ ��ҁ��Ǉ/�1�&�/ "*-$$�

�Ң��Җ
tional Park) by znamenalo alespoů výhledové do-
.�Ǐ )ő�ђы�۞�-*5.�#0�� 55ć.�#*1į#*�ƪ5 (ő�+�-&0ҁ�
�*� 1��-&*)*ƛő�#�) )ő� ) % )�(*Ǐ)į҂� �' � 5� #' �$.&��
ochrany pƔő-*�4� �)$� Ǐć�*0�őҁ� � '&ć� ħást KRNAP je 
tvoƔena ekosystémy, které byly lidskou ħinností ne-
jen ovlivnıny, ale pƔímo vytvoƔeny a bez lidských 
zásahư by zanikly. Jde pƔitom o ekosystémy, které 
jsou velmi cenné, pƔedevším horské louky a pastvi-
ny. Tedy KRNAP pochopitelnı národním parkem je. 
Z pohledu IUCN je národním parkem, který na velké 
ħásti svého území chrání kulturní krajinu. Jak byste 
Vy tımto kritikư(��-"0( )/*1�'҈
Snadno! Bude to ovšem velmi dlouhá argumentace. 
První odpovıĩ spoħívá ve slovı národní. Krkonoše 
pƔedstavují nejenom v ħeském mıƔítku, ale i v mıƔít-
ku evropském a troufám si Ɣíci, že i vzhledem k exis-
tenci arkto-alpinské tundry a díky celé Ɣadı endemitư 
svým zpưsobem i ve svıtovém mıƔítku nıco tak dưle-
žitého, z hlediska ħistı pƔírodního, že musejí být ná-
rodní nebo dokonce nadnárodní. 

Jenže i prolínání pƔírody a kultury je fascinující feno-
mén, takže právı i z toho dưvodu potƔebují Krkonoše 
specifi ckou ochranu. A to vyjadƔuje velmi dobƔe prá-
vı kategorie IUCN V, protože celá kategorizace nevy-
jadƔuje jakousi úroveů kvality na dané stupnici, ale 
vyjadƔuje nejvhodnıjší zpưsob diferencovaného ma-
nagementu. Neznamená to tedy, že by Krkonoše byly 
ménı hodnotné než dvojkové oblasti, ale znamená to, 
že se o nı musíme starat právı o takové, jaké jsou: klí-
ħovým pojmem ochrany je tedy slovo „diferencovanı“. 

Proto jako celek mají být Krkonoše pıtka a mají být 
chránıny celé, v interakcích, ale velmi rưznými zpưsoby.

�*� 5� '�� .*05)ő� $� .� /ő(҂� Ǐ � �+-ć1�� ������ 0Ǐ� Ɣadu 
' /�+*0Ǐő1ć�(*//*�Wlovık a pƔő-*��҂��*Ǐ�% �)*5)�ħ-
nı�*�-ćǏő� � ))*./�+Ɣírody, ale zároveů Ɣő&ć( ҂� Ǐ �
1ő( ҂� Ǐ � � 5� ħlovıka by Krkonoše nebyly takové, 
jaké jsou. A to v mých oħích dává Krkonoším ten 
punc výjimeħ)*./$҅
Tady bych s Vámi trochu nesouhlasil. Soužití ħlovı-
ka a pƔírody v rưzných stupních a rưzných podobách 
je už vlastnı pƔítomné všude na svıtı. Pokud bych 
ten pƔímır trochu pƔehnal, tak jeho „spodní hranicí“ 
je urbánní krajina. Interakce ħlovıka s pƔírodou je pƔí-
tomná všude na svıtı, ale zpưsob soužití pƔedstavuje 
škálu. Každý konkrétní zpưsob je diktován geomorfo-
logicky, ale i lidmi, kteƔí se v místı usídlili. 

Spíše bych rozlišil dvı vıci a to fenomén pƔírody a fe-
nomén krajiny. Protože pƔíroda je primárnı tím, co je 
(bylo) bez ħlovıka; ħlovık do ní vstupuje a pro uspoko-
jení svých potƔeb ji nıjak pƔetváƔí. Zatímco krajina bez 
ħlovıka vlastnı vưbec neexistuje. Krajina je vždycky 
do jisté míry produktem lidské krajinotvorné ħinnosti, 
dokonce i kdyby ta ħinnost nebyla niħím než pouhým 
pozorováním. Krajina bez pozorovatele není krajina. 
Krajina je to, kam až dohlédnu; proto stavíme rozhled-
ny, lezeme na nı a šplháme do hor. 

Krajina je tedy nıco nanejvýš pƔirozeného. Proto bych 
s Vámi vƔele souhlasil, že krajina Krkonoš je unikátní, 
vħetnı míst, jež krajinou v tomto smyslu nejsou, pro-
tože jsou blízká divoħinı.

Krajina bez pozorovatelư�) )ő�&-�%$)�҅҂�) )ő�/ıch po-
zorovatelư�1��-&*)*ƛő�#�0Ǐ�/-*�#0�(*�҂��*�(4.'ő/ ҈
Ano. Jsem velmi pƔesvıdħen o tom, že Krkonoše jsou 
tragicky pƔelidnıné a že toto pƔelidnıní je už tƔeba 
urħitým zpưsobem limitovat. Proto jsem pƔesvıd-
ħen, že pƔístup do Krkonoš by mıl být v omezené 
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a peħlivı vážené míƔe zpoplatnın. V zahraniħí je to 
bıžné a já se za to pƔimlouvám. Je samozƔejmı nut-
né to provést velmi citlivı tƔeba s možností cenovı 
zvýhodnıných vstupenek pƔi vħasné rezervaci (vstu-
penka na poslední chvíli by mıla být výraznı draž-
ší podobnı jako pƔi registraci na masové závody). To 
je i Ɣešení sociální selekce, které vychází vstƔíc tım 
opravdovým stálým zájemcưm a alespoů ħásteħnı 
zohledůuje majetkové rozdíly, protože diskrimino-
vat lidi podle majetku je samozƔejmı špatné. A po-

chopitelnı i tady bych uplatnil princip diferenciace. 
Za poplatek mưže omezený poħet návštıvníkư na-
vštívit zážitkovou cestu v pƔírodní zónı s prưvod-
cem, který svým výkladem celkový pƔínos navýší 
a zvolí trasu tƔeba i s pƔihlédnutím k potƔebným dis-
turbancím v podobı sešlapu. 

Hledal bych ale také zpưsoby, jak omezit návštıvní-
ky, kteƔí používají Krkonoše jen jako tılocviħnu. Aby 
ħlovık opravdu vnímal pƔírodu, potƔebuje ji vnímat 
absolutnı, tedy všemi smysly, a fyzické vypıtí k tomu 
patƔí – ale se vší vnímavostí a se vší šetrností. Princip 
je pƔece v tom, že nepƔizpưsobuji pƔírodu sobı, abych 
ji mohl konzumovat, ale já sám se musím pƔizpưsobit 
pƔírodı, abych skuteħnı mohl vnímat všechno to, co 
mi poskytuje, vħetnı toho, co co ona sama o sobı je. 
Z toho dưvodu bych rozdılil návštıvníky Krkonošské-
ho národního parku podle zpưsobu, jak jsou ochot-
ni do pƔírody vstupovat a jak jsou celostnı schopni 
ji vnímat.

Z ještı jiného zorného úhlu bych odlišil jinou vıc. Jsou 
rưzné druhy sportu. NapƔíklad lyžovat je tıžko možné 
v nížinı a k lyžování vždycky potƔebujeme hory. Proto 
bych lyžování jako takové povolil, ale v omezené míƔe. 
Rozhodnı bych v horách zakázal tƔeba fatbiky nebo 
ħtyƔkolky a podobné vymyšlenosti, které lze provozo-
vat mimo chránınou krajinnou oblast nebo národní 
park. Vše, co lze provozovat jinde, bych z Krkonoš vy-
místil a do hor nepouštıl.

Jestliže chci pƔírodu opravdu prožít, patƔí k tomu nejen 
to, že co potƔebuji, sám si s sebou vynesu, ale také sne-
su zbytky. To je pƔeci jasné. PƔíroda vybavená mobiliá-
Ɣem už není pƔíroda; Tao, které lze povıdıt, už není Tao.

�ć��+*0Ǐő1ć/ �/1-5 )ő҂�Ǐ �'$�į�%.*0�/-�"$�&4�) 15�ı-
laní. Je to sice provokativní tvrzení, ale nıco na tom 
�0� ҅��-*1)���) .&��. �)��.*�$ć')ő�#�.ő/ő�#�*�% Җ
1$'��!*/*"-�fi e z cesty mezi Výrovkou a Památníkem 
obıtem hor, kde je vedle cesty ještı zbytek snıhu 

a jel po nı(�.)*2�*�-�$./�ҁ��ıtšina komentujících 
vyjadƔ*1�'�� )��ƛ )ő҂� Ǐ � /*� (0. '� �Ǉ/� .&1ı'Ǉ� 5ćǏ$Җ
/ &҂� Ǐ �+-*./ı� .0+ -̔ � � � )� 5�)$�#�1ƛ�&�&*)./�/*Җ
1�'҂�Ǐ �1./*0+$'��*�1*')į#*�/ -į)0�1�&'$�*1į(�ƪ5 (ő҂�
�*Ǐ�+*-0ƛ$'�5ć&*)���Ǐ �) )ő�5���*�/*#*�.)*2�*�-�$./0�
chválit. Rozvinula se obsáhlá diskuse, ħ (0�Ǐ �(ưǏ �
/�&��.$�ƛ&*�$/҂�&�4Ǐ�% �1ƛ �#)*�+*��.)ıhem. Jak bys-
/ �)��/*�- �"*1�'��4�.���ƛő(�ƛ$-*&Ǉ(�-*5#' � (҈
Wlovık škodí už svou pouhou pƔítomností. Produkuje 
hlukové a svıtlené zneħištıní, pohybuje se. ZvíƔata mají 
daleko jemnıjší smysly než my lidé, takže vnímají po-
hyb ħlovıka i na metrové vrstvı snıhu, nemluvı o tom, 
když je tıch lidí víc. Energetický režim zvíƔete v zimı je 
samozƔejmı napnutý, je na hranı pƔežití, a každé sebe-
menší vyrušení mưže znamenat tu poslední kapku pƔes 
objem sklenice. Proto i malé vyrušení mưže škodit, aħ 
o tom nevzdılanci nevıdí. Je tu však ještı nıco dalšího: 
cožpak musím mít skuteħnı všechno?

Hodnı se v poslední dobı hovoƔí o zmını klimatu. 
Jak to vidíte Vy?
Budeme se muset smíƔit s výraznou zmınou para-
digmatu sportování, ale i ochrany pƔírody a krajiny, 
protože nadcházející rozvrat klimatu ty lukrativní ħin-
nosti, které nám, pravda, pƔinášely požitek z lyžování 
a souħasnı poskytovaly obživu restauracím, hotelưm, 
penzionưm tƔeba v Krkonoších, omezí nebo i zruší. Ná-
slednı se bude muset zmınit i paradigma ochrany pƔí-
rody a krajiny. Jediný pƔíklad: budeme si pod tlakem 
rostoucí teploty a jiné distribuce srážek moci dovolit 

„Jestliže chci pƔírodu opravdu prožít, patƔí k tomu 
nejen to, že co potƔebuji, sám si s sebou vynesu, 

ale také snesu zbytky. To je pƔeci jasné.“
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ochranu endemitư nebo stenoendemitư? Nebude nutné 
se soustƔedit na jiný klíħový druh nebo druhy z téže gildy?

�(ő)$'�%./ ҂�Ǐ �ħlovık pƔírodı�ƛ&*�ő�0Ǐ�+*0#*0�.1*0�
podstatou. Jiní myslitelé ale Ɣő&�%ő҂�Ǐ �ħlovık sám je 
pƔeci souħástí pƔírody. Jak tedy z tohoto pohledu 
mưǏ �ħlovık škodit pƔírodı҂�% %őǏ�% �.ć(�.*0ħástí?
Odpovıĩ není úplnı tıžká. Wlovık je velice svérázná 
souħást pƔírody. Jednoduše, ale výstižnı je možné Ɣíci, 
že ħlovık je unikátním prostorem, v nımž si pƔíroda 
uvıdomuje samu sebe. Právı tím je souħástí naprosto 
výjimeħnou, protože má to, co ostatní živoħichové ne-
mají, totiž vıdomí jako vıdomé bytí. Právı takto defi no-
vané vıdomí je klíħové, protože i zvíƔata jsou schopna, 
a ne jen tƔeba primáti, rozpoznat svou identitu. To, co 
nemají, je vıdomí toho, že vıdí, že vıdí. Toto je vıdo-
mí jako vıdomé bytí a ħlovık je tak zvláštním sub-
prostorem, a znovu to zopakuji, ve kterém si pƔíroda 
uvıdomuje samu sebe. V tomto smyslu, a jenom v tom-
to smyslu, je jejím pomyslným vrcholem, ale zároveů in-
tegrální souħástí, protože v celé Ɣadı aspektư zưstává 
uzlíħkem nervư, pudư, chtíħư, plnı biologickou bytos-
tí, která je zmítána svou pƔírodní pƔirozeností a je pou-
ze namyšlená na svou schopnost intelektuální refl exe.

Právı proto, že toto všechno si je ħlovık schopen uvı-
domovat, mıl by upokojovat svoje potƔeby stejnı jako 
jakýkoliv jiný rostlinný nebo živoħišný druh, protože to 
je v pƔírodı naprosto v poƔádku a normální a tak pƔí-
roda „funguje“ bez ohledu na specifi ħnost lidských 
potƔeb sociokulturních, estetických, sportovních i spi-
rituálních. Ale právı proto, že má vıdomí, mıl by tak 
ħinit s co nejvıtší šetrností, pokorou a vstƔícností k pƔí-
rodı. Slovo pokora je nesmírnı dưležité. Má bohužel 
jako mnoho jiných smưlu tím, že se stalo módní. Vez-

mıte si, kolikrát slyšíme, že nıkdo „pokoƔil“ horu tím, 
že ji ztekl: naopak, to hora mi dovolila, abych na ni 
vystoupil. A to je ten skuteħný význam slova pokora. 
V tomto smyslu má ħlovık plné právo uspokojovat své 
potƔeby, ale protože je druhem specifi ckým, dokázal se 

nadmırnı pƔemnožit. Dokáže se oproti jiným druhưm 
favorizovat. A právı tyto schopnosti mají svou kom-
plementární protiváhu, jíž je odpovıdnost: chovat se 
jinak, citlivı, vıdomı. V silném slova smyslu neexistu-
je právo bez povinnosti a svoboda bez odpovıdnosti.

�)*Ǐ./1ő�'$�ő҂�. �&/ -Ǉ($�. ���1ő( �1�/ -į)0�+Ɣ$�./-ćǏҖ
)ő�#�.'0Ǐ�ć�#�+Ɣi Ɣešení pƔestupkư, nám ale Ɣíká „Já 
mám pƔő-*�0�-ć�҂�%ć�.$�%ő�1ćǏő(҂�%ć�%$��#-ć)ő(ҁ��Ǐ�4ơ 
jsem si všechny odpadky odnesl!“ nebo v pƔípadı ly-
Ǐ�Ɣư�ґ�ć�. ��' �.)�Ǐő(�/��4�)$��) +*ƛ&*�$/ҁ��. (�.$�
vı�*(�/*#*҂�Ǐ �/0�%.*0�15ć�)į�&4/&4҂��' �/4�/0�%.*0�
�Ǐ�)��%�Ɣ ҁ��-*/*�%ć�/��4�% �0�)4)ő҂�+-*/*Ǐ �% �1ƛ �#Җ
no pod snıhem a já pƔeci nemohu nic poniħit.“ Ti lidé 
jsou opravdu pƔesvıdħ )$҂�Ǐ �)$ħ (0�) ƛ&*�ő҂�Ǐ �)$��
nemohou ohrozit. Jejich úroveů vıdomostí a znalos-
/ő�% �1 � �&�/*(0҂�Ǐ �%.*0�+Ɣesvıdħ )$҂�Ǐ �) +ć�#�%ő�
nic špatného. Nebo ještı poslední pƔő&'���5�+-�3 �)��
SnıǏ� ҂�&�4Ǐ�0Ǐ�)ıkoho pokutujeme, tak ħ�./Ǉ��-"0Җ
ment zní – pokud je na místı více pƔestupcư – proħ 
zrovna mnı҂�&�4Ǐ�/ć(#' �/*#*�) Ɣ ƛő/ ҅
Rozlišil bych nıkolik úrovní. Tou první je nevıdomost. 
Už jsme se shodli, že mnozí pƔestupci vưbec nedoká-
ží vyhodnotit dopady své pƔítomnosti, jež pƔi veškeré 
jemnosti mohou být limitní: argumentují, že „je to pod 
snıhem“ a mají pocit, že nad ním už pƔíroda není. Ty 
antropogenní vlivy, zdánlivı nepatrné, mohou poško-
zovat rostliny a živoħichy nebo samotné prostƔedí zpư-
sobem, který prostı vưbec neznáme dokonce ani my 
ochranáƔi. Tedy na úrovni vıdomí je toto nevıdomost. 

Druhá úroveů je aspekt kolektivní odpovıdnosti. To sou-
visí s otázkou „Proħ zrovna já (mám dostat pokutu...)? To 
je v socio-psychologické literatuƔe velmi dobƔe popsáno 
napƔíklad fenoménem ħerného pasažéra nebo dilematem 

vıznı. Jestliže všichni platí za veƔejnou dopravu, všech-
no funguje, vưbec nic se nestane, když jenom já pojedu na 
ħerno. V ochranı pƔírody je to velmi podobné. Slušné a po-
ctivé je, když budeme respektovat pƔírodu jako takovou 
a omezíme se všichni, abychom si vzájemnı nezávidıli. 

„Jestliže ħlovık nechápe své povinnosti, nemá 
ani žádná práva. Povinnost k pƔírodı spoħívá v jejím 
uchování pro ni samu, ne pro nás (ale i pro nás).“
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TƔetí hlavní rovina omylu, kterou bych vylišil, je v du-
chu hesla „já na to mám právo, já jsem svobodný!“ Zde 
bych rád zdưraznil jednu vıc, že v silném slova smy-
slu neexistuje žádné absolutní právo pro jednotlivce 
ani pro spoleħnost: protože právo musí být vždycky 
provázeno povinností. Jestliže ħlovık nechápe své 
povinnosti, nemá ani žádná práva. Povinnost k pƔíro-
dı spoħívá v jejím uchování pro ni samu, ne pro nás 
(ale i pro nás). Spoleħenská povinnost je držet spolu 
s ostatními lidmi, protože kdyby si skuteħnı všichni 
chtıli užít jedineħného zážitku, byla by pƔíroda zniħe-
na. V silném slova smyslu neexistuje právo bez povin-
nosti a svoboda bez odpovıdnosti.

Zabrusme ještı k tématu SnıǏ&�ҁ��*�.�/ő(/*�+-*�Җ
lémem? 
Ano, Snıžka je velké neštıstí a v posledních letech vý-
raznı kontroverzní téma. Poħínaje novou moderní 
Poštovnou. To je stavba, kterou nemám v lásce. Klo-
ním se k názoru, že mưže být pro nıkoho zajímavá, ale 
jinde. Myslím si, že není ani plnı funkħní a s její pro-
vozem je Ɣada starostí. Je to zbyteħné gesto architek-
tonického ega, které si pƔeje nıco dokázat samo sobı 
i svıtu. Postaví stavbu, která se bude tváƔit jako dƔe-

vıná, pƔírodní, ve výsostném kousku pƔírody a tak je 
to správnı. Ne. Je to špatnı, protože v tomto pƔípadı 
by mıla být respektována i nıjaká kulturní tradice, 
tedy charakter krkonošských bud, a za druhé provı-
Ɣená funkħnost. Myslím si, že provoz Poštovny ukázal, 
že úplnı funkħní není, a bouda už vưbec ne... A to je 
Martin Rajniš mưj dlouholetý kamarád. 

Druhá potíž je v umılém rovnostáƔství identitární 
spoleħnosti. Z jistého zorného úhlu je nám diktováno, 
že máme demokraticky zpƔístupnit všechno všem. 
Tvrdím, že to je neporozumıní, pokrytectví nebo nı-
kdy i vıdomá lež. Wlovık se rodí s nıjakými pƔedpo-
klady; jeho celoživotním úkolem je ty pƔedpoklady 
pƔekonávat, potlaħovat vše špatné a zdokonalovat 

to nejlepší, co mu bylo dáno, ale má také na druhé 
stranı pƔijmout svá omezení. Je tedy falešné vymá-
hat právo každého, aby se mohl podívat na Krkono-
še z vrcholu hory.

Snıžka pƔedstavuje výluħný fenomén, protože je 
symbolem. Je nejvyšší. Je kulturní horou. Je na hra-
nicích. To všechno je tak dưležité, že bych každému 
dopƔál, aby se tam mohl podívat, ale s velkými ome-
zeními. Už jsem mluvil o zpoplatnıní, o poƔadnících. 
Ten nával turistư je pƔílišný a Snıžce škodí. Škodí 
i tım turistưm, protože si nejsou schopni v davu zá-
žitek vychutnat. 

Mnozí ale Ɣíkají: My máme nárok se na SnıǏ&0��*./�/҅
Nárok! Nıco je nárokovatelné… To slovo použil už 
Martin Heidegger, když popsal novovıkou zmınu vzta-
hu ħlovıka k pƔírodı, kdy pƔíroda pƔestává pƔedstavo-
vat tajemství a prožitek, ale stává se z hlediska ħlovıka 
vymáhatelným nárokem, který – zjednodušenı Ɣeħe-
no – mıní živoħicha na kožešinu a šumící les na prk-
no: „onen vymáhavý nárok, který ħlovıka soustƔeĩuje 
k tomu, aby to, co se odkrývá, zjednával jako použitel-
ný stav zásob.“

Pro mnohé lidí v postmoderní spoleħnosti je stále více 
a více vıcí nárokovatelných, poħínaje svıtem a kon-
ħe mým štıstím v nım. To je zásadnı špatnı. PƔírodu 
i štıstí si ħlovık musí zasloužit. 

Vraơme se k všednodenní próze Snıžky. Právo na ni 
bych pƔiznal opravdu každému, ale podle poƔadníku, 
s poplatkem; a tƔeba jednou za deset let... Tak bych to 
udılal na Snıžce já, a bojím se, že podobných omeze-
ní bude pƔibývat.

Budeme-li chápat pƔírodu i v soužití s lidmi, obohacu-
jeme tak nejenom sami sebe zážitkem z pƔírody, ale 
i jeden druhého tím, jak dokážeme pƔírodu osobitým 
zpưsobem poznávat, chápat, sdílet. 

„Budeme-li chápat pƔírodu i v soužití s lidmi, obohacujeme 
tak nejenom sami sebe zážitkem z pƔírody, ale i jeden druhého tím, 

jak dokážeme pƔírodu osobitým zpưsobem poznávat, chápat, sdílet.“
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Martin Âíha. Âeklo by se, takové 
obyħejné ħeské jméno. Ale ten 
náš, ten krkonošský Martin Âíha 
vưbec obyħejný není. Poslouchat 
jeho životní a zároveů profesní 
cestu je na výsost zajímavé. 
Tak se tedy zaposlouchejme, 
resp. zaħtıme do jeho povídání.

Radek Drahný

Co pro vás Krkonoše znamenají?
Já jsem se do Krkonoš prvnı dostal se školním výletem 
mé varnsdorfské školy v 10 letech, ve 4. tƔídı, autobusem 
do Pece a lanovkou na Snıžku. Ta nás vyvezla na Snıžku 
a my pak sešli serpentinami k ObƔí boudı. Tehdy ještı stá-
la. To bylo v roce 1955.

To tehdy na SnıǏ� � % ƛ/ı stála Weská bouda a dƔevıná 
( / *./�)$� ҅
Jo, jo. A pak jsme šli ObƔím dolem zase do Pece. To byl mưj prv-
ní zážitek z Krkonoš. Potom dlouho nebylo nic, až v roce 1972 do-
stala moje žena za odmınu odboráƔskou rekreaci na Petrovce. 
Dılali jsme pıší výlety a na jednom z nich jsme došli až na Benec-
ko a Štıpanicemi dolư k Prakovickému mlýnu na autobus, kte-
rým jsme se pak vrátili zpátky do Špindlerova Mlýna. Tehdy jsme 
prvnı vidıli podhưƔí kolem Žalého a strašnı se nám tam tehdy lí-
bilo. Âíkali jsme si, že se tam jednou vrátíme. 

Pak se moje žena, lékaƔka, seznámila s primáƔem interny 
z Mılníka MUDr. Krátkým, který mıl chalupu v Horních Štı-
panicích. Pozval ji na návštıvu a když jsme pak byli na rekre-
aci na Hanħovce, tak jsme za ním zašli. Zeptali jsme se, zda 
v okolí není nıjaká chalupa na prodej a on hned o jedné vı-
dıl. Slovo dalo slovo a my opravdu koupili za 6 500 korun 
jednu ruinu skoro pƔed spadnutím. Prakticky jsme ji muse-
li celou zbourat a postavit znovu. Od té doby máme chalupu 
v Horních Štıpanicích. Tehdy jsme pưsobili v Ústí nad Labem 
a v Dıħínı. Mıli jsme dıti a tamní ovzduší nebylo nic moc, 
tak jsme sem s dıtmi zaħali jezdit. Prakticky každý víkend. 

MARTIN
ÂÍHA

architekt 
* 1945

47
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To je ta Ɣeknıme chalupáƔská rovina, ale Vás osud za-
vál také do Prahy, do vysokých funkcí, ve kterých jste 
mıl Krkonoše na starosti i profesnı. Jak se to stalo?
To bylo po roce 1989, kdy jsem byl ministrem BedƔi-
chem Moldanem pozván na Ministerstvo životního 
prostƔedí a tak se Krkonoše dostaly i do mé pracovní 
náplnı, protože jsem se po JUDr. Václavu MezƔickém 
stal druhým námıstkem ministra. Mıl jsem na staros-
ti devıt odborư, mezi nimi i ochrany pƔírody. Tehdy 
mu velel Ing. František Urban, který byl výborný chlap. 
S ním jsme pƔipravili vıcný návrh zákona o ochranı 
pƔírody a krajiny. Do tohoto se už tehdy zapojil i Ivan 
Dejmal, pozdıjší ministr životního prostƔedí, který 
ale tehdy byl jen Ɣadový pracovník odboru územního 
plánování. 

Dnes se to už považuje za samozƔejmost, ale my jsme 
nové zákony pro ochranu životního prostƔedí a jeho 
složek tenkrát museli vybojovat s poslanci, s politiky, 
s penızi do státního rozpoħtu, a uvést v život. Ty první 
tƔi roky budování a existence ministerstva poté, co za 
bolševikư mılo na starost životní prostƔedí jedno od-
dılení na ministerstvu vnitra (Ɣíkali jsme mu "rozkvetlý 
obušek"!) a legislativa pro ochranu životního prostƔe-
dí témıƔ neexistovala, to také stojí za zmínku. Kromı 
obou ministrư na tom mıli zásluhy námıstkové mi-
nistra, již zmínıný Václav MezƔický, pak také Zdenık 
Starý, Václav Vuħka, právníci Svatomír Mlħoch a Eva 
Kružíková a mnozí další, na které by se nemılo zapo-
mínat. Tihle lidé to oddƔeli v Praze, což se mưže zdát 
z Krkonoš daleko, ale bez nich by nebyla ochrana pƔí-
rody a krajiny takové, jaká je dnes. 

Jaká to tehdy byla doba?
Já jsem mıl na zaħátku urħitý hendikep v jisté nedưvı-
Ɣe vưħi mé osobı u té nové nastupující generace poli-
tikư z disidentských kruhư, protože do revoluce jsem 
jako bıžný úƔedník sloužil tomu bolševickému reži-
mu. Pracoval jsem na Útvaru hlavního architekta v Dı-
ħínı, který ale po roce 1968 po provırkách zrušili jako 
hnízdo kontrarevoluce, a nastoupil jsem na Odbor vý-
stavby a územního plánování. Pak mi nabídli místo na 
Krajském národním výboru, prakticky na stejném mís-
tı – jako úƔedník odboru výstavby a územního pláno-
vání, ale také ħlen výboru ochrany ŽP, ochrany ZPF 
a také památkové péħe. 

Když jsem pƔišel na ministerstvo, tak jsem se minist-
ra Moldana ptal, jak na mı, kluka z Varnsdorfu, pƔišel? 
Âíkal, že rozhazoval sítı mezi ochránci pƔírody, územ-
ními plánovaħi, mezi památkáƔi a já mu vyšel jako 

prưnik nıkolika množin. Všechny tyto party mı jme-
novaly jako možného kandidáta na nıjakou slušnou 
funkci na novı vzniklém ministerstvu. To bylo proto, 
že už na tom KNV jsem se hodnı angažoval v ochra-
nı pƔírody i památek a byl jsem aktivní v kauze zámku 
JezeƔí. Tehdy mi nevládka Spolek pro záchranu JezeƔí 
pƔinesla tajné materiály, ze kterých pramenilo, že hro-
zí sesuv krystalinika Krušných hor do velkolomu Wes-
koslovenské armády, pokud se naplní vize tıžaƔư, že 
se sloj vytıží až na její výchoz, který byl tısnı pod zám-
kem JezeƔí a Jánským vrchem. PƔestože to bylo tajné, 
tak jsme s krajskou geoložkou Mirkou Blažkovou svo-
lali tiskovou konferenci. Cítili jsme šanci, jak to Jeze-
Ɣí zachránit. Postavili jsme to ne jako ochranu pƔírody, 
ale jako ochranu životư tıch horníkư a strojư v lomu. 
Tehdy jsme samozƔejmı oba skonħili špatnı. Ale mnı 
nabídli místo v Terplánu v Praze. 

Na ministerstvu jsem pưsobil od roku 1990 do roku 
1992, kdy nás Klausem jmenovaný nástupce Ivana 
Dejmala František Benda dle pƔání Václava Klause 
všechny vyházel. Zjevnı jsme nezapadali do Klauso-
va tehdejšího vidıní ochrany pƔírody, které je dodnes 
charakterizováno jeho myšlenkou, že na ochranu pƔí-
rody a krajiny si nejprve musíme vydılat, že to je tƔe-
šinka na dortu, který se teprve musí upéct. Která pƔijde 
na Ɣadu až po hospodáƔské reformı, po pƔechodu 
z plánovaného hospodáƔství na tržní ekonomiku. 

Já se vrátil do Terplánu, ale Krkonoše už zưstaly v hle-
dáħku mého zájmu, protože se u nás dılal nový územní 
plán regionu Krkonoš. Na MŽP jsem se ale ještı jednou 
vrátil na popud námıstkynı Ing. Tylové do funkce Ɣe-
ditele odboru pro posuzování vlivư na ŽP (EIE/SEA) 
v roce 2000 a pưsobil v ní až do roku 2004, kdy jsem byl 
znovu „vypuzen“ novou námıstkyní Jiráskovou „pro 
nesoulad duší“. Já si nikdy nebral servítky, když se mi 
nıco nelíbilo, a nıkteƔí nadƔízení to neunesli.

Na co zajímavého ħi zásadního vzpomínáte ohlednı 
svého pưsobení na ministerstvu? 
Urħitı mưžu zmínit pƔevod lesư v národních parcích 
do kompetence správ národních parkư, na jehož pƔí-
pravı jsem se jako námıstek ministra podílel. Úħast-
nil jsem se onıch obtížných jednání, provázejících 
tento pƔesun kompetencí jak v Krkonoších, tak na Šu-
mavı. Aby se to podaƔilo politicky prosadit, muse-
li jsme vynaložit obrovské úsilí pƔi jednáních s Lesy 
WR a jejich silnou lobby v Parlamentu. Aby to bylo 
pro nı stravitelnıjší, jmenovali jsme do funkce Ɣedi-
telư správ v obou tıchto národních parcích osvícené 
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lesníky, nikoliv pƔírodovıdce, aħkoliv ti by si to pƔá-
li. V Krkonoších to byl OldƔich Lábek. A myslím, že se 
docela osvıdħil. 

Tím, že jsem se stal krkonošským chalupáƔem a zaħa-
li jsme po horách chodit ħastıji, protože jsme tam jez-
dili témıƔ každý víkend, jsme se seznámili s místními 
lidmi. Tehdy ještı žil fotograf Fejfar. On ve Štıpanicích 
navštıvoval jeden starý manželský pár, Sedláħkovy, 
ve stavení Port Artur. Obħas je navštıvoval, když cho-
dil po Krkonoších a fotil. Ta stará generace ještı kosi-
la louky kosami, to už tam dılám snad jen já. Mladí už 
„vrħí“ benzinovými nebo elektrickými sekaħkami, což 
klidu v obci nepƔidá.

Také jsme chodili nıkteré roky v noci na východ slun-
ce na Snıžku. Z tıch Štıpanic to je 27 kilometrư, ujít 
to není žádná legrace. Museli jsme vycházet už kolem 
11 v noci a šlo se pƔes TƔídomí do Špindlu a Bucharo-
vou cestou traverzem po úboħí Kozích hƔbetư na Luħní 
boudu. Tam jsme ħekali na správnou dobu, kdy vyra-
zit na Snıžku, protože polští pohraniħníci tehdy ještı 
neumožůovali chodit, dokud byla tma, a jedna hlídka 
nevidıla na druhou. Dali se ale podplatit. Tehdy staħila 
dvacetikoruna na pivo a pustili nás dƔív. Pak jsme mu-
seli tımi serpentinami letıt nahoru, abychom východ 
Slunce stihli. Máme to tam rádi. Krkonoše jsou prostı 
náš druhý domov. 

��&� +*#'őǏ /� )�� �-�#$/ &/0-0� #*-҈� �./ � �-�#$/ &/҂�
zároveů jste chalupník, opravil jste pưvodní krko-
nošskou roubenku, jak se tedy díváte na tu dnešní 
snahu stavıt pseudoroubenky? 
Musím Ɣíci, že jsem dost proti modernı v horách. V tom-
to sdílím velmi konzervativní názor, že se nemají zasta-
vovat luħní enklávy a proluky v rozptýlené zástavbı, 
která je pro Krkonoše typická. Pokud se na starých par-
celách v uvnitƔ intravilánu obce dovolí stavıt, tak by to 
mıly být objekty téhož rázu, jako ty staré chalupy. Mys-
lím si, že opaħným postupem Krkonoše pƔicházejí o jed-
nu ze svých atraktivit, které právı pƔitahují návštıvníky. 

Pak jsou architektonické zloħiny, které už nejde odħi-
nit, jako v Peci ten vıžák. Pochopil bych, kdyby to bylo 
v nıjaké zástavbı vıtších objektư a mıli v podnoží ob-
ħanskou vybavenost, ale takto si myslím, že to je špatnı. 
Navíc jsou tam strašnı nároħné meteorologické podmín-
ky. To je obrovsky ochlazovaný povrch, kde udržet uvnitƔ 

nıjakou energetickou pohodu je na pováženou. To samé 
nová Labská bouda. Sice se tváƔí, že je schovaná pod hra-
nou Labského dolu, ale je to také tak nepƔíjemný novo-
tvar, že se s ním do dneška nemưžu smíƔit. 

A teĩ mi, prosím, povızte, jak se v tom, v architek-
tuƔ � )�� #*-ć�#҂�(ć� 5*-$ )/*1�/� '�$&҂� &�4Ǐ� . � ) Җ
.#*�)*0��)$�+-*! .$*)ć'*1įҁ���4Ǐ��0�0�*���.&į�
boudı mluvit s paní architektkou Paterovou, bude 
hýƔit nadšením nad provedením, nad myšlenkou 
stavby. Stejnı� /�&� 1� � �$҂� &�4Ǐ� 1$�ő(� +*Ɣad Ada-
ma Gebriana, který se nad hotelem Horizont úplnı 
rozplývá. Vy jste naopak k tımto stavbám znaħnı 
&-$/$�&Ǉ҅�
Víte, architekti jsou stejnı jako všichni ostatní lidi rưz-
ní. A jsou lidi, kteƔí sází na novou moderní architektu-
ru a myslí si, že to patƔí všude, že život nelze zastavit. 
Já si ale myslím, že naše území lze diferencovat tak, že 
tu je dost místa pro novotvary i pro zachování toho, co 
bylo pưvodní. A že bychom si tu pestrost nemıli snižo-
vat tím, že zglajšaltujeme výstavbu všude.

Vy jste dlouholetým ħlenem Rady KRNAP. Velmi ak-
tivním ħlenem. Co dle Vašeho pohledu nejvíce trápí 
dnešní Krkonoše?
Krkonoše trpí vysokou návštıvností, což by nevadilo, 
kdyby ta návštıvnost byla ukáznıná, ale my jsme ná-
rod, který si nedokáže odnést ani papírek od svaħiny. 
Klidnı bych souhlasil s tím, co mají Poláci, tedy zpo-
platnıný vstup. Podle mého by nıjaká platba byla 
slušná. Jako je to v amerických národních parcích. 
Pak by si lidi i dost hlídali své chování, protože tam 
jsou vysoké pokuty. Tamní strážci mají autoritu, pro-
tože jsou také ozbrojeni. Tam si na strážce pƔírody ni-
kdo nedovolí vyskakovat. 

Vưbec bych se nedivil, kdybyste ten dozor zpƔísnili. Ji-
nak je zpustlá veƔejnost, která si svobodu pƔedstavu-
je, jako že každý smí cokoliv, cestou do pekel. Nelíbí 
se mi to. Wlovık, když už není vzdılaný, tak se má nı-
ħeho bát. 

Na té vaší výstavı fotografi í k 60. výroħí máte krásnou 
fotku. Dưkaz ignorance. Jak sedí pár lidí za sítımi na 
Snıžce. PƔímo za cedulí, která jasnı Ɣíká, že se tam lézt 
nemá. To nepochopím. Pochopím, že je nıkdo negra-
motný a neumí ħíst, ale že nerozumí ani obrázkovým 
piktogramưm, to nepochopím.
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Bránı do Krkonoš, jak se Vrchlabí 
pƔezdívá, starostuje od roku 1994. 
Když poħasí dovolí, do práce chodívá 
pıšky. Starostu, pƔedsedu Svazku 
mıst a obcí Krkonoše a senátora 
v jedné osobı poznáte podle širokého 
úsmıvu a záƔící košile. Krkonoše 
zdolává coby aktivní sportovec, 
a jak sám Ɣíká, hory nemají být 
pohodlné a patƔí k nim vzdorování 
horskému poħasí a nepohodlí.

Jana TesaƔová

Kde se Jan Sobotka vzal v Krkonoších? 
Moji rodiħe i prarodiħe pocházejí z Vrchlabí a mưj otec pocházel 
z Rokytnice nad Jizerou, ale maminka je z Vrchlabí, takže jsem 
rodilý Vrchlabák. Myslím si, že jsem patriot, protože neumím žít 
v jiném mıstı. Chtıl bych tady žít celý život až do konce, mám 
tady k tomu vztah, protože jsem podle mého soudu pƔes sporty 
a rưzné spolky a kamarády poznal spoustu lidí, a to je pro mı to 
nejdưležitıjší – znát lidi. Je to nádhera zastávat takovou funkci 
ve mıstı, ke kterému mám obrovský vztah. 

�4�%./ �5)ć(�/ő(҂�Ǐ ��#*�ő1ć/ �+ıšky. Jak se Vám pracuje 
na zámku v zámeckém parku? 
Ano, dneska jsem pƔišel taky pıšky. O tu práci jsem se ni-
kdy pƔehnanı neucházel, pƔišlo to trošku samo, ale když už 
to vypadalo, že to nastane, pƔedstavoval jsem si, jaké bude 
chodit do práce na zámek a do toho parku. Musím Ɣíct, že 
jsem se na to tıšil a nikdy se to neokouká. ProstƔedí vás tro-
šiħku motivuje nebo vás nıjakým zpưsobem zklidůuje. 

Teĩ jsme na zámku. V jakých prostorách sedíme, co tu bý-
valo dƔíve? 
V roce 1939, když Nımci zabrali Sudety, se tady z toho 
stal Stadtamt, Wernínové-Morzinové zámek prodali, pro-
to nebyl pƔedmıtem restituħních sporư, a v momentı, 

JAN
SOBOTKA

starosta Vrchlabí, 
senátor
* 1961

48
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kdy sem nastoupil nımecký Stadtamt, tedy mıst-
ský úƔad, se tady zƔejmı nıco dispoziħnı zmınilo – 
vstupy, dveƔe atd., protože služebnictvo mılo dƔíve 
jiné koridory. Podle mého soudu tu byl jakýsi obý-
vací pokoj, protože vzadu v té malé zasedací míst-
nosti byla jídelna. 

Na první pohled tady upoutají obrazy, to je Váš výbır? 
Ty dva obrazy v ħele, vysokou zvıƔ a plachetnici, jsem 
zdıdil. Obrazy Praha a Kotel nám zapưjħil pan Bu-
char, protože jeho tchán byl malíƔ pan Zlatník a on 
chtıl, aby byly tady. Pak pƔišel támhleten obraz, což je 
zajímavé obzvlášơ v dnešní dobı konfliktu na Ukra-
jinı, ten jsme si pƔivezli z Odısy, protože tady byla 
skupina zastupitelư, která chtıla, abychom udılali 
nıjakou družbu.

Tenhleten obraz byl poslední, pan Mejvald jednou 
pƔišel a Ɣekl, jestli bych ten obraz nechtıl; vưbec ne-
vím, jestli ho mıstu daroval, prostı tady visí a tƔeba 
si ho jednou nıkdo odnese. Pro mı je ale nejdưle-
žitıjší ze všech, protože já tam vidím…, protože 
obrazy pana Mejvalda mají podle mého soudu du-
cha a myšlenku a já tady vidím smutek odcházející 
zimy. Protože miluju zimu, tak ten smutek jara vní-
mám. Pak je tady druhý smutek, kterým je zƔejmı 
zaniklé stavení, je to ten hƔeben nıkde jak jsou Val-
teƔice, Dolní Štıpanice, ale zƔejmı to stavení už tam 
není. Takže mnı se ten obraz hroznı líbí a jsem moc 
rád, že tady je. 

Krajinu vnímáte niternı, který je první pohled na 
Krkonoše, kdy si Ɣ &) / ҂�Ǐ �%./ ��*(�҈�
Krkonoše vidíte za Jiħínıvsí na tom hƔebeni nad Ji-
ħínem a pak hlavnı a velmi silnı na horizontu za Vi-

dochovem, když sjíždíte do Horek. Vždycky, když se 
vracíte, hledáte ten horizont Snıžka, Werná hora, Ko-
tel. Nejkrásnıjší je to samozƔejmı v zimı nebo na jaƔe, 
když je to bílé a svítí to. Tam už si Ɣíkám, že jsem doma, 
Ɣekl bych, že bych nedokázal žít nıkde v rovinı. Z ku-
chynı se dívám na Žalý a vpravo na Jankưv kopec; ten 
kopec, krkonošský Âíp – Žalý – je úplnı zásadní. Když 

se jde po hlavní Krkonošské ulici a postavíte se u WSOB 
na rohu, vidíte pƔes kostelní vıž Žalý a vlevo radnici, 
kostel. Doma už ale jsem, když pƔijedu na horizont nad 
Horka.

Kam chodí Jan Sobotka upustit páru? 
No, možná vás to pƔekvapí, nechodím nikde sám, ale 
s manželkou a nıkolikrát za rok jdeme do Horních Štı-
panic. Necháte auto u hƔbitova a už na horizontu vi-
díte oblast okolo Kotle, Vítkovic a Rezku a pak to celé 
obejdete a zas se díváte dolư smırem na Studenec, 
vidíte odtamtud i Kozákov. Taky mám rád Kumburk, 
Bradlec, Kozákov, to jsou tƔi kopce, které jsou vedle 
sebe. Na Kumburk se snažím taky jednou za rok do-
jít… Takže pro mı jsou to Horní Štıpanice, protože je 
tam nádhernı.
 
�ć/ �/*�.+*% )į�.��-�#$/ &/0-*0҂�Ǐ ҈�
To nezapƔete. 

��1Ǉ%$(&*0�./0�$ő�%./ �+-*Ǐ$'�� 'Ǉ�Ǐ$1*/�/��4�1 ��-�#Җ
'��ő҂��*&ćǏ / �+*+.�/҂�%�&�. �5����ƛ #*�Ǐ$1*/���-&*Җ
noše promınily? 
Od mládí jsem byl aktivní bıžec na lyžích a pak jsem hory 
zaħal poznávat už jako sjezdaƔ, protože jsem šel do spor-
tovní tƔídy základní školy na námıstí Míru. S rodiħi jsme 
jezdívali lyžovat na Davidovku a na Hromovku. Hory byly 
z hlediska lyžování hodnı pƔeplnıné, sjezdovky úzké 
a lidí relativnı hodnı. Celý hƔeben pod Špindlerovkou byl 
holý vinou imisní kalamity, což bylo pro nás velmi smut-
né. Pak pƔišla nadace FACE s obnovou krkonošských 
lesư. Krkonoše dosti turisticky využívali východní Nımci. 
V kempu u rybníka ve Vrchlabí bývaly stovky stanư a tra-
bantư. Krkonoše byly pomırnı dost intenzivnı využíva-
né východním blokem. V porevoluħním období všichni 

ubytovatelé plakali, že nemají dostatek klientư, snažili se 
nalákat západní klientelu. PƔed asi deseti dvanácti lety, 
kde byla rekreaħka, pƔestavıla se na penzion, kde nikdy 
nebylo auto, vyrostla parkovištı. Podle mého soudu jsme 
se velmi pƔiblížili vrcholu, kde už turismus rozvíjet nelze. 
Je potƔeba ho zkvalitůovat, už jsme ale na hranı toho, 
co to území unese.

„Lidé museli prostı pƔežít, museli si vypomoci, museli 
spolupracovat a bylo jedno, jestli to byli Weši nebo Nımci.“
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Pojĩme se posunout trošku k lidské rovinı – do-
&ćǏ / �15+*( )*0/�% �)*#*�ħlovı&�҂�) �*�(*Ǐ)ć�
i skupinu lidí, kteƔí Vás jako Krkonošáci nejvíc ovliv-
nili nebo oslovili? 
Spontánnı bych Ɣekl, že mi Krkonoše symbolizuje Horská 
služba. S tımi lidmi jsem se setkával od mládí a podle mı 
to jsou ti praví Krkonošáci se vztahem k pƔírodı a lidem. 
Jsou obıtaví a vždy mı fascinovalo, že dokážou v noci vy-
razit jít nıkoho hledat s nasazením vlastního života. 

Je nıjaké umılecké dílo, které máte spojené s hora-
($҈���4Ǐ�5�1Ɣete oħ$҅
V poslední dobı mı zaujal Poslední závod, ten fi lm je 
hezky udılaný, je to krkonošské. Že se poħasí zmıní z ho-
diny na hodinu… Asi chybılo jen málo a možná, že by 
to Hanħ pƔežil. S Emerichem Rathem tam zaznıla i ħes-
ko-nımecká otázka. Moc rád ħtu Krkonošské rodáky od 
Duška – všechny 4 díly. Žádné odsuzování, moralizování, 
prostı popis toho, jak to bylo. Mưj strýħek je v jedné knize 
zobrazený, mıl mámu Nımku, tátu Wecha…

��&�1 '&*0�-*'$�(4.'ő/ ҂�Ǐ �)��#*-ć�#�#-�%ő�'$�į҈�
Jsou zásadní, protože museli prostı pƔežít, museli si vy-
pomoci, museli spolupracovat a bylo jedno, jestli to byli 
Weši nebo Nımci, prostı to nıjak bylo. Myslím si, že to je 
nezbytnost a že to funguje i do dneška – prostƔedí a po-
tƔeba si pomáhat donutí lidi k spolupráci. Mám rád ty lidi, 
kteƔí vydrželi, pƔišli sem a zưstali natrvalo. PƔijdou s nıja-
kým voláním srdce nebo za jiným životním stylem. 

Co podle Vás na horách vytváƔí dobré vztahy? 
Podle mı je to vlastnický vztah a je to práce, protože 
když do nıħeho vložíte hodiny práce, už nechcete ode-
jít. Pro odsunuté Nımce muselo být nejhorší opustit 
to, co prošlo jejich rukama, ty snosy kamenư, zúrodnı-
ní lesa na louku. Myslím, že nejvıtší smutek byl z toho, 
co do toho vložili práce. Pravda, trend je na horách 
takový, že sem pƔijde ħlovık, který nechce být ve mıs-
tı, prostı spatƔuje krásu života v nıħem trochu jiném. 
Koupí pozemek na horách, protože na to má, nastƔá-
dal na to kapitál a chtıl by koneħnı žít ten svobodný 
život, a najednou naráží do regulí, do všeho možného 

a vznikají konfl iktní situace. Pokud tady ale je dlouho-
dobı a má k tomu nıjaký vztah, tak ty regule pochopí. 

VıƔím v to, že nepohodlí je zážitek. Wlovıku je nejkrás-
nıji, když si dá zabrat, je unavenej a vrátí se na chalu-
pu do tepla – nejkrásnıjší na zimı je to, když se vrátíte 
do tepla domova. 

Po revoluci jsme toužili mít tady jenom cizince, ħeský 
turista nás nezajímal, protože šetƔil, Polák nás nezají-
mal, protože si koupil v Penny marketu tatranku a dal 
si do termosky ħaj a tak dále. Ale teĩ se to obrátilo tím 
správným smırem, že je tady osmdesát procent We-
chư, a tak to má být.

Do budoucna to bude normální a ideál by byl, aby sem 
Wech pƔijel za štípáním dƔeva, vyšel na ubytování pıš-
ky a pƔijel za zážitkem a klidnı za tou nepohodou. Já tu 
slotu mám rád, ħelit nıjakou chvíli nepohodı mı baví. 

Jak dlouho tu starostujete? 
Od roku 1998. Letos oslavím pưlkulatiny, dá-li pánbưh. 

Jsme u výroħí. Co byste popƔć'��-&*)*ƛő(���+*/�ǏҖ
mo národnímu parku? 
Strašnı rád bych na otázku odpovıdıl hodnı zeširo-
ka, protože tak, jak vnímám Krkonoše, bojím se toho, 
aby se nezmınily vlivem byznysu v apartmánové bydle-
ní, aby se z toho nestal úplnı takový bıžný prostor, kde 
všichni bydlí na hezkým místı. To znamená, aby si za-
chovaly svou jedineħnost a výjimeħnost. Pro nás je teĩ 
Správa Krkonošského národního parku tím partnerem, 
který nám, mıstưm a obcím, pomáhá udržet tuhle my-
šlenku, takže bych si pƔál, aby ta symbióza a spolupráce 
byla trvalá. My potƔebujeme Správu, aby nám pomohla 
brzdit živelný rozvoj. Chtıl bych, abychom dennoden-
nı pokraħovali v tom, co jsme zaħali ku prospıchu hor. 
Mıli bychom zachovat to, co tady je cenného. Arkto-al-
pínská tundra je nıco opravdu ojedinılého mezi Alpami 
a Skandinávií, je to území, které jinde v Evropı nenajde-
te. A je malinké, takže si to prosím nezkazme.

„Pro odsunuté Nımce muselo být nejhorší opustit to, co prošlo 
jejich rukama, ty snosy kamenư, zúrodnıní lesa na louku.“
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„Dobrý den paní Souralová, stal se 
mi hrozný trapas . Nebudu cho-
dit kolem horké kaše..., nıjakým 
nedopatƔením jsem smazal náš/Váš 
rozhovor. Prostı ho nemám ani na 
telefonu, ani uložený na poħítaħi…“
„… S tím se netrapte. Asi je to osud. 
Udıláme to znovu a tƔeba lépe “
Tato pƔíhoda mưže smıle uvodit celý 
rozhovor s Veronikou Souralovou, 
fotografkou, spisovatelkou, kurátor-
kou výstav, Ɣeditelkou spoleħnosti 
Czech Photo, zakladatelkou nové 
soutıže Czech Nature Photo pro 
ħeské a slovenské fotografy pƔírody.

Radek Drahný

��4Ǐ�. �Ɣeknou Krkonoše, co to pro Vás vlastnı znamená? 
Je to moje dıtství, srdeħní záležitost. PƔestože trvale žiji v Praze, 
ráda se do Krkonoš vracím. Ve svém životı potƔebuji vidıt hory 
a zaoblené kopce, toulat se v krkonošských lesích a na rozkvet-
lých loukách. To se mi hned vynoƔí vzpomínky na první pƔírodo-
vıdné zážitky, které byly vždy spojené s mým tátou. 

On pƔirozenı ten dưvod, proħ jsem si Vás vybral do toho 
výbıru osobností, není úplnı náhodný. Váš tatínek byl 
� /-��$' .҂�)ćƛ�&*' "�҂�1Ǉ5)�ħ)Ǉ�&-&*)*ƛ.&Ǉ�5**'*"ҁ���Җ
kou máte vlastnı nejstarší vzpomínku z nıjakého puto-
vání s tatínkem? 
Moje vzpomínka z raného dıtství je ze Strážného, z Husích 
Bud, kam jsme každoroħnı jezdili v létı na prázdniny. Úplnı 
vidím a cítím, jak bıžím neposekanou loukou a kolem mı vy-
létávají hejna motýlư. Taky jsem tam jako malý prcek milovala 

VERONIKA
SOURALOVÁ

fotografka, 
spisovatelka 
a Ɣeditelka 

spoleħnosti 
Czech Photo

* 1968

49

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   232 24.7.2023   17:22:05



233

berušky a musela jsem jich mít vždy plnou krabiħku od 
sirek, to byl mưj poklad… Je to takové pıkné srovnání 
se souħasností. Jak dlouho by dnes asi trvalo nasbírat pl-
nou krabiħku berušek? My to mıli za chvíli a hledali jsme 
jen okolo chalupy! Hmyzu bylo výraznı víc. Jeden život je 

krátký úsek v dıjinách, ale je strašnı viditelné, kolik hmy-
zu za tu dobu ubylo. Tam jsem s tátou získávala své prv-
ní entomologické zkušenosti, protože už jako malá jsem 
preparovala motýly. Dnes je samozƔejmı už jen fotím… 

Motýly jsme s tátou doma i odchovávali. To byla naše 
každoroħní ħinnost. Mıli jsme housenky všech možných 
druhư motýlư – tropických i ħeských a já jsem mıla za 
úkol pro nı shánıt potravu – vıtšinou listy ptaħího zobu 
z živých plotư a listy ovocných stromư. Když byly hou-
senky malé, tak jsem uždibovala nenápadnı vıtviħky, 
ale jak potom rostly, rostly a potƔebovaly víc, tak jsem 
chodila na „noħní loupeživé výpravy“, kde jsem ola-
movala ploty, aby mı sousedi nevidıli. Možná dodnes 
nechápou, proħ se jejich živým plotưm tak nedaƔilo  
Odchov housenek jsem dodržela i u svých dıtí. Mají do-
jem, že chovat v létı doma motýly je prostı normální.

V Krkonoších jsme s tátou ħasto chodili na zmije, pro-
hledávali kamenné zídky. To pro mne bylo velké dob-
rodružství. Táta chytal zmije, mamka byla ráda, že tam 
pak pro nás dıti bude bezpeħno a všichni byli spokoje-
ní. Táta je vždycky odnesl kus dál, že se prý zmije nevrátí. 

Ale hlavnı jsme kroužkovali ptáky. Táta byl zapálený or-
nitolog a všude, kde se vyskytl, jeho první ħinnost byla, 
že natáhl sítı. Už jako malá jsem mıla celkem obratné 
prsty a nauħila jsem se ptáky ze sítí vymotávat, pozdı-
ji znát a kroužkovat. Když jsem byla vıtší, tak jsem také 
s tátou chodila po Krkonoších a sħítali jsme ptáky podle 
jejich zpıvu. 

Krkonoše mám neodmyslitelnı spojené se Letní-
mi školami mladých pƔírodovıdcư na Rýchorách, 
kam jsem každé léto jezdila. Táta nám tam pƔedná-
šel i názornı ukazoval odchyt ptákư. To se mi pak 
všechny mé znalosti hodily a cítila jsem se pƔed ka-
marády dưležitı…

U nás doma bylo veselo – obħas nám utekli plšíci, 
mamka mívala pakobylky zamotané v pletení, na zá-
clonách sedıli obrovští motýli, v noci nám nıkdy 
pƔistáli na hlavı a v ledniħce se v sáħcích chladily 
žáby a zmije.

��&�/*��4'*�.�/�/ő)& (�*+-�1�0��*�-*�-0Ǐ)įҁ��-*Җ
chu mi to pƔipomíná vypravování pƔírodovıdce Ge-
-�'����0- ''�҅
To máte pravdu. Historek se zvíƔaty v naší rodinı bylo 
nepoħítanı. Nejvíc s ptáħaty. Bydleli jsme v Hostinném 
a všichni lidé vıdıli, že táta pracuje na Správı Krkonoš-
ského národního parku, a tak nám nosili ptáħata, všech-
na ptáħata, která našli vypadlá, opuštıná nebo zranıná. 
U našich dveƔí zazvonil zvonek a nıkdo v ħepici, v pưlce 
míħe nebo jen tak ve dlani pƔinesl malé ptáħe. Táta ho 
s radostí pƔevzal, urħil a pak mi dal za úkol, že se o nıj 
mám starat. Že on nemá ħas, že musí do terénu… Vždy 
na jaƔe jsme mıli hodnı ptáħat v klecích nebo krabicích 
a já jsem je potom nosila do školy, protože musela celý 
den pravidelnı jíst. Ptáħata jsme umístili do sborovny a já 
je mohla chodit krmit kdykoliv bıhem vyuħování. Ještı 
dnes si ħasto vzpomínám na tƔi malé skorce vodní, kte-
ré se nám skvıle podaƔilo odchovat. TƔi chlupaté koule 
– jmenovali se Píp, Pípek a Pípulín a legraħnı se, ħasto 
synchronizovanı, pohupovali na nožiħkách. 

��&Ǐ �ґ)*-(ć')őҎ��ı/$҂�) +*./$Ǐ )į�+-*! .)ő�.1Ǉ�#�
rodiħư, mají koħiħky, pejsky, kƔeħky, rybiħky a vy 
jste mıla housenky, motýly, ptáħátka. 
Psa jsem také chtıla, ale to jsem si vynahradila až 
pozdıji – teĩ mám dva zlaté retrívry – ale vždy jsme 
mıli doma, a to jsme bydleli v paneláku, plno zví-
Ɣat. Mloky, ħolky… Jednou táta pƔinesl užovku a Ɣí-
kal mi, že je to hadí královna, že má na hlavı žlutou 
zlatou korunku. To u nás zrovna byla babiħka – hlí-
dala mı, protože jsem byla nemocná a já jí to o krá-
lovnı vyprávıla. Chudák úplnı zpanikaƔila, chtıla 
volat doktora, že je to se mnou asi hodnı zlé, že 
blouzním z horeħky…. 

Táta byl biolog tılem i duší, celý život vedl kroužek 
ochráncư pƔírody, ve kterém vychoval Ɣadu svých 
nástupcư. Myslím, že nıkteƔí z nich pracují dodnes 

„Jeden život je krátký úsek v dıjinách, ale je strašnı 
viditelné, kolik hmyzu za tu dobu ubylo.“
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v Krkonošském národním parku. Se ségrou jsme jako 
školní dıti do kroužku chodily každou sobotu. Nosi-
li jsme seno do krmelce, uħili jsme se o pƔírodı, dıla-
li jsme užiteħné vıci, uklízeli les, pálili klestí. Jednou 
jsme ten les dokonce omylem zapálili.

Jak jste zmínil toho Geralda Durella, to byly opravdu 
moje top knížky. Když jsem byla malá, tak mi táta ħetl 
Ferdu Mravence a Knihu Džunglí. Geralda Durella jsem 
si ħetla sama a úplnı mı fascinovalo, jak si tƔeba pƔivá-
zal chrousty na provázek a vodil si je na procházku. To 
jsem chtıla také zažít… A urħitı mı tyto knihy nasmı-
Ɣovaly do mých aktivit v dospılosti. 

��4Ǐ�5)ć(���ƛ$�!*/*"-�fi ckou a spisovatelskou ka-
riéru, tak bych Ɣ &'҂�Ǐ �. ��ć(�/ )�� -����-�1 ) ��
z toho dıtství docela dostal pod kưǏ$ҁ�
To ano. Píšu knížky pro dıti, které doplůuji kolážemi 
z makrofotografi í. Hlavními hrdiny jsou dıti, které se 
zmenší a zažívají dobrodružství v hmyzí Ɣíši. Pohádky 
plné pravdivých informací z pƔírody. Pan profesor Jan 
Žĩárek mi jednou napsal, že jsem takový novodobý 
OndƔej Sekora. To je samozƔejmı hodnı nadsazené, 
ale jsem na to vyjádƔení pyšná, protože OndƔej Seko-
ra ovlivnil celou generaci ħtenáƔư. Pokud i já oslovím 
pár dıtí, které si knížky pƔeħtou s rodiħi nebo samy 
a pƔivedu je tím k lásce k pƔírodı, mám moje poslání 
na tomto svıtı splnıné. Na knížky mám kladné ohla-
sy, hodnı z lesních školek nebo od uħitelư na prvním 
stupni, kde si je ħtou pƔi pƔírodovıdı. Z toho mám 
ohromnou radost. 

S tím rodinným pozadím, které máte vlastnı v ta-
tínkovi pƔírodovıdci, mamince uħitelce, bych ħekal, 
Ǐ �. �/*�)ı%�&�.+*%ő���Ǐ ��0� / �$)&'$)*1�/�&�/į�+Ɣíro-
dı, vy jste ale vystudovala W���̔
Já jsem vystudovala vodní stavby a vodní hospodáƔ-
ství. To byla taková podivná kliħka v mém životı, ale 
mamka Ɣíká: „Ty jsi sice vystudovala stavební fakultu, 
ale asi jsi tam šla proto, abys tam potkala svého man-
žela, který ti umožnil dılat to, co jsi vždy chtıla. A to 
je fotografování, psaní a práce pro pƔírodu. Asi to tak 
bylo… Ono se nic v životı nedıje jen tak zbyteħnı.

Na mém studiu techniky se také hodnı podepsal táta. I když 
jinak, než by se dalo ħekat. Byl to totiž takový mưj protest. 

Táta byl pƔesnı vyhranıný od maliħka. První slo-
vo, které Ɣekl, prý nebylo máma, ale brouk. Prostı 
odjakživa byl ve svých zájmech strašnı úzce spe-
cializovaný. Ale já mıla geny nejenom tátovy, ale 
i mamħiny, prostı byla jsem namíchaná. Mıla jsem 
hodnı zálib, a z nich tƔi nejvıtší: pƔírodovıdu – hlav-
nı hmyz, ten mı vždy fascinoval, potom to bylo psa-
ní a výtvarno. Táta mi ħasto Ɣíkal: Až budeš velká, 
budeme spolu dılat knihy. Já budu psát texty a ty 
budeš kreslit ilustrace. 

Takže já jsem si jako malá holka kreslila svoje minikníž-
ky, na titulu mıly napsala Veronika Milesová a jmeno-
valo se to tƔeba ZvíƔátka v ZOO. Na poslední stránku 
jsem doplnila: vydalo nakladatelství Albatros, protože 
jsem ħetla právı knihy od Albatrosu a to pro mne zna-
menalo takové „nebe spisovatelư“. Že mi dnes Alba-
tros vydává knihy, asi také bylo už pƔedurħené. 

Když jsem na gymplu pƔemýšlela o budoucím povo-
lání, pƔicházela v úvahu žurnalistika, protože jsem 
ráda psala a vyhrávala literární soutıže. Paní uħitelka 
na ħeštinu mı ale varovala, že žurnalistika tıch dní je 
hodnı o politice, ta že mı nezajímá, že také nemám 
ostré lokty… A já se nechala odradit.

Další volba byla pƔírodovıda, jenže táta mi doma Ɣekl: 
ale ty máš víc zájmư, ti kluci, co se mnou chodí na 
kroužek, mají vıtší zájem než ty. To nevím, jestli si stu-
dium úplnı zasloužíš. To mı hodnı zasáhlo. 

Ještı ke všemu si mne ve škole zavolal výchovný poradce 
a Ɣíká: „Veroniko, ty opravdu chceš jít na tu pƔírodovıdu? 
Hele, dnes je to takový obor, kde tıžce najdeš uplatnıní. 
Já bych ti poradil, jde ti matika – byl to náš matikáƔ – co 
kdybys šla na stavárnu? Obor vodní stavby a vodní hos-
podáƔství, tam mưžeš dılat ochranu pƔírody, kterou máš 
ráda, ale mưžeš jí dılat z technického hlediska, a vlastnı 
mưžeš být daleko užiteħnıjší, mưžeš ovlivnit, aby se pƔí-
roda primárnı neniħila.“ To mi nepƔipadlo tak úplnı od 

„OndƔej Sekora ovlivnil celou generaci ħtenáƔư. Pokud i já 
oslovím pár dıtí, mám moje poslání na tomto svıtı splnıné.“
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vıci. A byla jsem rozzlobená na tátu, že mi nedưvıƔuje. 
Navíc jsem zjistila, že díky mému dobrému prospıchu 
mı vezmou bez pƔijímaħek. Takže se to tak nıjak podivnı 
shrnulo, že místo mé vytoužené pƔírodovıdy jsem šla stu-
dovat stavárnu. Bıhem studia jsem se nauħila plno vıcí, 
které mı nijak výraznı nezajímaly , ale diplomku jsem 
dılala na téma úpravu tokư. To už mi dávalo smysl. 

Jak už jsem zmiůovala, na fakultı jsem se potkala 
s mým souħasným manželem Marcelem, který mi dává 
obrovskou možnost, dılat, co mne baví. Založila jsem 
Czech Nature Photo – soutıž pro fotografy pƔírody, 
která si klade za cíl pƔimıt veƔejnost k ochranı pƔíro-
dy. Píšu knížky, fotím hmyz, jezdím po svıtı a o ces-
tách píšu deníky… Našla jsem vše, co jsem kdy chtıla 
dılat a propojila to. Kdoví co bych vlastnı dılala, kdy-
bych vystudovala tu pƔírodovıdu…

��ƛő�1ćƛ)ő�% �.*�$ć')ő�#(45ҁ���Ǐ�Ǉ��-0#Ǉ�ħlovık se 
*+0+ő)&0% ҂� &�4Ǐ� . � Ɣekne brouci, vħely, mraven-
�$ҁ���Ǐ$1*/ı by takový hmyz nevzal tƔeba do ruky. Co 
Vás na hmyzu tak baví a jak jste ho zaħala fotit? 
Fascinuje mı na nım všechno. Úplnı zamilovaná jsem 
právı do sociálního hmyzu. A prapưvodcem je táta, 
protože mı k tomu vedl, nejprve k mravencưm. Fotit 
jsem je ale zaħala, až když jsem mıla malé dıti. Táta 
v té dobı provádıl transfery mravenišơ a jedno mrave-
ništı nám pƔivezl na chalupu, na zahradu. Malé mra-
veništı, které se skvıle hodilo na focení. Protože když 
fotografujete velkou kupu mravencư, nelíbí se jim, že 
je rušíte a vrhnou se na vás. Za chvíli máte mravence 
úplnı všude a to není zrovna moc komfortní. 

U malého mraveništı vidíte všechny procesy, které se 
v nım odehrávají. Vidíte lovce, kteƔí pƔinášejí koƔist, 
chưviħky peħující o kukly, setkáte se s obránci mrave-

ništı – ty vždy obdivuji, jak jsou stateħní. Útoħí na mne 
rozevƔenými kusadly – na obrovského ħlovıka s foto-
aparátem, s kruhovým makrobleskem, který se k nim 
pƔibližuje. Je to stejné, jako by se k vám snášel veliký 
létající talíƔ. Myslím, že každý ħlovık by asi utekl, ale ti 
mravenci ne, oni své mraveništı brání. 

Tam jsem se nauħila fotit mravence. Technicky mi hod-
nı mi pomohl fotograf Oleg Homola. Vymýšleli jsme, jak 
scénu nasvítit, než jsem si poƔídila všechno své souħas-
né fotografi cké vybavení, tak jsme to pƔisvıtlovali rưzný-
mi blesky a dılali experimenty, jak pıkné makrosnímky 
poƔídit. Asistovaly mi u toho moje dıti, které byly v té 
dobı malé. Vidıly, že dılám nıco zajímavého, tak byly 
se mnou. Já jsem mıla trochu výħitky svıdomí, že se v té 
dobı vınuji skoro víc focení mravencư než jim. Po veħe-
rech jsem zpracovávala fotky, které jsem poƔídila pƔes 
den. A dıti se na to opıt dívaly se mnou a byly úplnı nad-
šené, že ti malí tvoreħci mají rưzné tváƔe, každý je trochu 
jiný. Tak jsem jim vysvıtlovala, tohle je královna, takhle 
vypadá dılnice, takto vojáci. A v tu chvíli mne napadlo, 
že bych že bych mohla dıti do celého procesu fotografi e 
zapojit. Tenkrát jsem si ráda hrála s Photoshopem a stá-
le jsem nıco vymýšlela. Dıti jsem tedy na tıch fotkách 
zmenšila a kombinovala je s makrofotografi emi. Zaħa-
li jsme spoleħnı vymýšlet: „Hele, Víơo, co kdybys ty jako 
jel na tomhle mravenci, a pƔitom troubil na trubku? Pojĩ 
udıláme takové obrázky.“ Prohlédli jsme si snímek bıží-
cího mravence, syn si sedl na kýbl, pƔedstavil si, že jede 
na mravenci, a pak jsme to ve Photoshopu spojili! Bavi-
li jsme se tím všichni. Oleg Homola mi pak pƔi jednom 
setkání Ɣekl: „Co kdybys napsala pohádky z hmyzí Ɣíše 
a hlavními hrdiny by byly tvoje dıti?“ To byl zaħátek mých 
knížek. Oleg mıl kamaráda v nakladatelství Mladá Fron-
ta a zeptal se ho, zda by mi takovou knížku nevydal. A on, 
že je to dobrý nápad a že mám za ním pƔijít. Tak jsem tam 
tenkrát šla. „No, paní Souralová, tady Oleg Ɣíkal, že jste 
šikovná spisovatelka a fotografka. Pokud knihu dodáte 
do konce prázdnin, tak ji vydáme na vánoħní trh.“ „Dıku-
ji, já sice ještı žádnou nemám, ale dobƔe, tak já nıjakou 
napíšu…“ Byla to neuvıƔitelné, úžasná možnost a výzva. 
Najednou se mi zaħaly plnit všechny ty sny: hmyz, psaní, 
nakladatelství…

Máme chalupu v Podkrkonoší, v Markoušovicích. Ráda 
tam jezdím a vše, co jsem kdy napsala, vzniklo právı tam. 
ZƔejmı je tam nıjaké zvláštní tvưrħí ovzduší. Mnı se buĩ ty 
pƔíbıhy v noci zdají a já je pak ráno sepíšu nebo si sednu 
na louku a dva dny jenom pƔemýšlím a nic nedılám, nebo 
ani nepƔemýšlím a snažím se naladit na energii pƔírody. 

„Na mravencích mı fascinuje, jak jim celé spoleħenství skvıle 
a dobƔe funguje. Je to vlastnı velmi podobné jako lidská spoleħnost.“
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Pak vezmu papír a najednou se mi pƔíbıh píše sám. Je to 
neuvıƔitelné a funguje to jen na chalupı. Takto vznikla i ta 
první knížka, která se jmenuje Jeden den v mraveništi.

To se bájeħnı poslouchá, co vás ale na tom sociál-
ním hmyzu ve skuteħnosti tak fascinuje?
Na mravencích mı fascinuje, jak jim celé spoleħenství 
skvıle a dobƔe funguje. Je to vlastnı velmi podobné 
jako lidská spoleħnost, jenže dokonalejší. Já osobnı si 
myslím, mravenci jsou tady na planetı Zemi už 40 mili-
onư let, lidi o hodnı ménı. Lidi jsou prostı na zaħátku 
své cesty. Mravenci už došli do nıjakého stadia, které 
jim dokonale vyhovuje, kdy spolu dobƔe fungují. Další 
pohled je, že mraveništı je jeden tvor, úl je jeden tvor. 
Jednotliví mravenci nebo vħely tvoƔí nıco jako buůky 
jednoho dokonalého živoħicha – a to je pro nás špatnı 
pochopitelné. Sociální hmyz má dokonalé dorozumí-
vání. Wlovık si myslí, že jeho Ɣeħ je nejdokonalejší. Moc 
nerozumím tomu, proħ my si poƔád myslíme, že jsme 
ti nejlepší… V jednom ħlánku jsem ħetla, že kdyby na 
Zemi pƔiletıli mimozemšơané a chtıli navázat rozho-
vory s tvory, kteƔí ji vládnou, tak osloví mravence…. 
A to nejen proto, že jich je na Zemi daleko víc než lidí. 
Já prostı mravence a sociální hmyz miluju. 

Mravenci to ale jenom zaħalo, viĩte?
Po mravencích jsem se vınovala motýlưm a potom pƔišly 
vħely. To bylo další takové moje životní období. Vždycky 
jsem chtıla proniknout do principư života úlu, ale nevı-
dıla jsem, jak na to. Moje první pokusy byly, že jsem šla 
k úlưm, tam jsem zaħala fotit, dostala žihadlo a celá opuch-
lá zase odešla. Nakonec jsem se shodou náhod dostala do 
výzkumného ústavu vħelaƔského v Dolu, tam se seznámi-
la s panem Ing. Titırou, za kterým jsem pƔijela a Ɣíkala mu, 
že píši knížky pro dıti a že bych hroznı ráda pokraħovala 
s knihou o vħelách. Zda bych u nich nemohla fotit, a zda 
by mi nıkdo nevysvıtlil, jak to pƔesnı v úlu chodí. Zjevnı 
jsem pƔijela ve správnou dobu na správné místo, protože 
oni sami nemıli dost fotografi í pro své potƔeby. Tak jsme 
udılali barter. On mı nechá fotit u hodných a mírných vħel, 
vše mi vysvıtlí a já jim poskytnu snímky. Jezdila jsem tam 
v prưbıhu dvou let a vytvoƔila tam zatím svou nejdokona-
lejší hmyzí sérii. Knihu, která pozdıji vznikla – Vħelí dome-
ħek, mám ze všech nejradıji. Také se rychle vyprodala. 

Mezitím mi moje dıti vyrostly, do dalších knih jsem an-
gažovala dıti mojí sestry, ale ty jsou dnes už také vel-
ké. Tak teĩ už musím ħekat na vnouħata.

A mezi tím píši knížky o svých zlatých retrívrech. 
Poslední knížku jsem vtipnı propojila s pƔírodou. 
Je o štıůatech, která tráví prázdniny v Krkonoších, 
zažívají dobrodružství v rưzných biotopech, uħí se, jak 
se chovat v lese, na louce, potkávají se tam skƔítky, do-
zvídají se, jak milovat pƔírodu. 

Myslím si, že jsem našla své životné poslání. Dılat pro-
pagaci pƔírodı a snažit se motivovat dıti a jejich rodi-
ħe, aby se o ni zajímaly, aby zjistili, že to, co má šest 
nožiħek, není fuj a nemusí to nutnı štípat. Že to jsou 
tvorové, kteƔí mají složitý, dokonalý sociální život a že 
si z nich mưžeme vzít hodnı pozitivního pro nás. Kdy-
by se lidi chovali jako hmyzí státy, možná by ve svıtı 
nebyly takové problémy. 

Teĩ�. �- �'$50% / �1��5 �#��#*/*ҁ��-"�)$50% / �.'�1Җ
nou soutıǏ� �� 1Ǉ./�10� �5 �#� �- ..� �#*/*ҁ� � � / �
"�' -$$� �5 �#��#*/*�� )/- ҂�+-*� ħeské a slovenské 
!*/*"-�!4�+Ɣő-*�4� %./ � 5�'*Ǐ$'��ƪ+')ı novou soutıǏ�
�5 �#���/0- ��#*/*҂�&/ -ć� % �( 5$�!*/*"-�!4�1 '$� �
+- ./$Ǐ)őҁ��*��ć'҈
V souħasné dobı pracuji jako statutární Ɣeditelka or-
ganizace Czech Photo, která podporuje fotografi i jako 
celek a už témıƔ 30 let poƔádá prestižní soutıž Czech 
Press Photo. Založit soutıž pro fotografy pƔírody 
Czech Nature Photo nás napadlo spoleħnı s kolegou-
-fotografem Michalem Krausem a je to mưj nejmilejší 
projekt. Soutıžní fotografi e posuzují mezinárodní po-
roty, spolupracujeme s celou Ɣadou partnerư – mimo 
jiné i se Správou KRNAP, Národní parkem Šumava, 
Lesy WR, pražskou zoologickou i botanickou zahradou. 
Snažíme se oslovovat co nejširší spektrum lidí, kte-
ré pƔíroda alespoů trochu zajímá, aby se jejich zájem 
prohluboval a aby pro záchranu pƔírody nıco aktivnı 
dılali. Myslím, že to docela funguje. Každý, kdo skvılé 
fotografi e, které ze soutıže vyjdou, vidí na výstavách, 
chápe, že pƔíroda a její krásy, živoħichové a rostliny 
nám obrovskou rychlostí mizí mezi prsty. A že se tƔeba 
brzy stane, že už takové snímky nebude možné poƔídit. 
Prostı to už nebude.

Hodnı si zakládáme na zviditelnıní ħeské pƔírody. 
V soutıži máme kategorii Weská pƔíroda, která ukazu-
je, že za pıknými snímky ħi zážitky není nutné jezdit do 
horoucích pekel na druhý konec planety, ale že Wesko 
je výjimeħná zemı, která má nádhernou pƔírodu. To by 
si mıli lidi uvıdomit a vážit si toho. 
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Slovo pamıtník probouzí v mysli 
rưzné pƔedstavy, z nichž dlouholetý 
ħlen Horské služby Ludvík Strejħek 
naplůuje snad jen tu, že se setkal 
se záchranáƔskými legendami, pƔi-
psal si Ɣadu úspıšných záchranáƔ-
ských akcí a s jeho vzpomínkami 
na události i osobnosti se mohou 
ħtenáƔi pravidelnı setkávat na 
stránkách magazínu Krkonoše 
– Jizerské hory. Ludık nepƔe-
stal být aktivním lyžaƔem a hory 
nosí s sebou v srdci i pod kưží.

Jana TesaƔová

�4�%./ ��-&*)*ƛć&�*�%�&Ǐ$1�҈�
Já jsem Krkonošák odjakživa. Jedinej moment, kterej jsem 
nestrávil jako obħan Špindlerova Mlýna, byly tƔi dny po na-
rození ve vrchlabský nemocnici, jinak jsem celej život vlast-
nı tady. 

��&Ǐ �Ê+$)�'ć&҂�*�%�&Ǐ$1��Ê+$)�'ć&���$�-*�*1ı�Ê+$)�'ć&҄�
kde se ale vzali Strejħkovi v Krkonoších? 
Strejħkovi v Krkonoších se vzali trošku náhodou, mưj táta 
po válce, když se osídlovaly Krkonoše, pƔišel v roce 46 
z Rokycan do Špindlu se tƔemi kamarády a obsadili ħtyƔi 
volný chalupy v závıru svatopetrskýho údolí – Stráž, Ka-
menku, Sulivani a Orlí hnízdo, to je celá ta lokalita, a oni 
byli všichni skauti, takže proto to tehdy byla Junácká 
stráž. Nıjakej ħas tam pưsobili, pak jeden z tıch hochư 
musel na vojnu a tım dalším dvıma se to zaħalo zajídat, 
takže táta tam zbyl nakonec úplnı sám, a protože mu tam 
bylo smutno, tak to celý opustil a šel bydlet do nájmu do 
dnešní chalupy Diasu naproti Stohu, tam si prostı prona-
jal pokojíħek.

LUDVÍK
STREJWEK

ħlen 
Horské služby 

* 1952

50
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A oni tam šli chalupaƔit, nebo bydlet?
No oni to v podstatı mıli jako skautskej tábor, jezdi-
li za nima skauti, skautky, prostı to mıli jako hobby, 
ħím se živili, nevím. Jeden z nich dılal pƔíruħího v míst-
ní drogerii, jeden byl nıjakej hudebník, no a táta byl 
vyuħenej písmomalíƔ, lakýrník. Tak se živil tím, co umıl, 
a poznal ve Vrchlabí moji maminku. Dali se dohromady 
a v 50. roce se jim narodila moje starší sestra Jana, která 
bohužel už nežije – loni zemƔela – pak jsem se o dva roky 
pozdıji narodil já a pozdıji ještı mladší sestra Kvıta. 

Vy jste tedy prostƔedníħek. 
Já jsem prostƔedníħek a takovej ochránce sester. Se 
starší sestrou jsem absolvoval její rande, protože beze 
mı ji nikam nepouštıli, takže jsem dılal kƔena… 

�4.'ő/ ҂�Ǐ �/*�. (�/ć/0�/ć#'*҂��4'�#*-�'҈�
Duší byl v každým pƔípadı horal. Asi od 51. roku byl 
dobrovolným ħlenem horský služby, jenže pak mıl 
zdravotní problémy, takže se nakonec nıkdy po še-
desátým roce musel toho pưsobení u horský služ-
by vzdát, ale já na ty ħasy, kdy byl dobrovolnej ħlen, 
vzpomínám, protože jsme tenkrát bydleli v podnájmu 
v dnes neexistující chalupı u Huškư. Takže s tím dıním 
horský služby jsme byli tak nıjak seznámený, a navíc 
moje maminka potom zaħala pưsobit jako sekretáƔka 
u náħelníka Oơana Štıtky. 

��&Ǐ ��4�%./ �/*�(ıl dost nalinkovaný? 
No, já bych Ɣekl, že ne, já jsem po otci zdıdil trošku 
umıleckýho cítıní, takže když jsem se rozhodoval po 
základní škole, co dál, vybral jsem si studium na umı-
leckoprưmyslový škole skláƔský v Železným Brodı, tak-
že jsem vystudoval jako brusiħ skla, a když jsem pƔišel 
potom po vojnı zpátky domư do Špindlu, tak jsem se 
rozhodoval. Alternativa byl samozƔejmı Harrachov, tam 
by místo bylo vždycky, tam bych se urħitı upích, no ale 
nechtılo se mi zatím do fabriky, to se pƔiznám, a tak 
jsem kývnul na nabídku a šel jsem dılat referenta na 

zotavovnu, tady na Pıtiletku do Špindlu. Vydržel jsem 
rok a pưl, dvı zimní sezony a jedno léto, a potom se 
odehrála ta nešơastná záležitost se Štefanem Spustou 
a s Honzou Mesnerem na Snıžce a bylo potƔeba rych-
le ty kluky nahradit. Oơan Štıtkư s mojí maminkou to 
upekli, domluvili se tady na správı zotavoven a Oơas si 
mı zavolal a Ɣekl: „Chceš k horský? Jestli chceš, tak mư-
žeš zítra nastoupit do Pece.“ Tak jsem vlastnı nahradil 
Štefana Spustu v Peci. V bƔeznu v 75. roce jsem nastou-
pil jako zamıstnanec na horskou službu a pưsobil jsem 
do konce zimní sezony v Peci, pak jsem se pƔestıhoval 
zpátky do Špindlu. Ani jsem nepƔemýšlel, že bych šel ji-
nam. Byl jsem strašnı spokojenej. 

Pojĩme se vrátit do Krkonoš Vašeho dıtství, doká-
Ǐ / �.$�14��1$/҂�&/ -ć��4'����ƛ �) %-�)ıjší vzpomín-
ka na hory? 
Jak jsme bydleli u tıch Huškư, tak tehdy se horská 
služba svolávala sirénou; když byl poplach, siré-
na byla slyšet po celým Špindlu a my jsme jako dıti 
vlastnı pozorovali, jak se tatík zvedl z postele, vzal 
ruksak a pelášil nahoru na Olympii, a pak jsme ħeka-
li, kdy se zase vrátıj chlapi zpátky. On, jak miloval ty 
hory, tak nás ħasto bral na výlety, takže i z pƔedškol-
ního dıtství vzpomínám, že tƔeba jsme v zimı vylezli 
na Kozí hƔbety, máme tam odtud vyfocený obrázky, 
otec rád fotil. Wlovık si Ɣíká: nıkdy si k tomu sednu, 

roztƔídím to, ale to samý jsem Ɣíkal tady s archivem 
na horský, a to jsem nebyl sám, to už zaħalo Oơanem 
Štıtkou, kterej Ɣíkal: „Až já pưjdu do dưchodu, tak já 
sem vždycky pƔijedu, tadyhle si sednu a zaħnu to pık-
nı tƔídit.“ Ten se toho bohužel nedožil, ani vlastnı dư-
chodu. Pak Jarda Koldovskej Ɣíkal: „Nojo, až pưjdu do 
dưchodu, tak to já sem budu jezdit, já si s tím pohra-
ju.“ No, taky k tomu nedošlo. A já jsem si taky Ɣíkal, že 
až pưjdu do dưchodu, tak bych to mohl roztƔídit, ale 
zatím jsem se dostal jenom k tomu, že z toho vykrá-
dám témata na ħlánky do ħasopisu. 

„Za mého dıtství ve Špindlu nás bylo skoro 2000 trvale 
žijících, všichni jsme se mezi sebou znali, všichni jsme se 

zdravili a neexistovalo, že když nıkdo nıco potƔeboval, že 
by mu to ten ħlovık, na kterýho se obrátil, odmítl.“
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Krkonoše máte hodnı spojené tatínkem, ale je ješ-
tı nıjaká postava, která Vám pƔipomene dıtství 
v horách? 
Pomırnı dost v raným dıtství jsem zaħal závodit na 
lyžích, takže jsem se pohyboval v lyžaƔským kolekti-
vu, v tý dobı v tılovýchovný jednotı Slovan byla samá 
osobnost, spousta lidí, který organizovali celý sportov-
ní dıní ve Špindlu, drželi to nad vodou. Tenkrát se tady 
poƔádalo moc rưznejch sportovních akcí a pomırnı 
i významných. Skoro celá pošta, všichni Poláci, byli zá-
roveů i funkcionáƔi ve Slovanu Špindlerưv Mlýn, pan Ne-
chanický, pan Petrus, pan Kobr a Franta Bartoš, to byli 
všechno lidi, který s tıma horama taky žili, pohybova-
li se po horách dennı a ještı pƔitom stihli dılat tyhlety 
vıci. Pak tady byl pan Ponec, kterej dılal šéfa špindle-
rovský drogerie, to byl taky velkej fanda lyžaƔství a taky 
funkcionáƔ, prostı byla tady spousta lidí, a tohle jsou ti, 
které si z dıtství pamatuju.

Jak vypadaly Krkonoše Vašeho dıtství, v ħem byly 
%$)į�) Ǐ��) .҈�
Pro mı byly daleko dobrodružnıjší, bylo míů lidí, bylo 
období, kdy tady nebyla ani noha, ty mezisezony byly 
pomırnı dlouhý, jak ta jarní, tak hlavnı ta podzim-
ní. Jako dıti jsme se poƔád nıkde potulovali po lesích 
a loukách tady v okolí Špindlu a hledali jsme rưzný dob-
rodružný vıci, snažili jsme se dostat ve Svatým Petru 
do tıch pưvodních slojí, na Medvıdínı to samý; pros-
tı hledali jsme poƔád nıjaký dobrodružství a mimo to 
jsme se bavili rưznejma sportovníma aktivitama, pro-
tože ve Špindlu se tehdy hrál fotbal, volejbal, dokonce 
špindlerovský dámy hrály pozemní hokej. Nevím, jestli 
se to ħasem nesmrsklo jenom na to, že si ħlovık vždycky 
z tý dávný minulosti pamatuje spíš to hezký než to špat-
ný, ale já poƔád mám dojem, a to Ɣíkám vždycky, když se 
bavíme o minulosti, že za mého dıtství ve Špindlu nás 
bylo skoro 2000 trvale žijících, všichni jsme se mezi se-
bou znali, všichni jsme se zdravili a neexistovalo, že když 
nıkdo nıco potƔeboval, že by mu to ten ħlovık, na kte-
rýho se obrátil, odmítl, aspoů tak já jsem to cejtil. Nešlo 
si nepomoct, protože ħlovık by se mohl dostat za pár 
dnư do situace, že bude potƔebovat pomoct taky. Tohle 
já mám hodnı v pamıti.

Jak se hory promınily, co je pro Vás nejvıtší zmına 
za tu dobu, co tady jste? 
Já ty promıny hor vnímám, ale myslím si, že to patƔí 
v každým pƔípadı k životu a pƔírodı jako takový, že nı-
kde prostı vznikne kưrovcová kalamita, no stane se, to 
se nedá ošetƔit tak, že by kưrovec zmizel ze svıta. Tak se 
vykácí kus lesa, on zase naroste, tyhlety zásahy do kra-
jiny mı tolik nepálej, ty hory jsou poƔád pro mı svým 
zpưsobem stejný, mnı spíš vadí to, co se dıje v údolí – 
rozvoj a zejména rozvoj po devadesátým roce, kdy se 
každej snažil urvat nıjakej kus pozemkư, aby mohl v bu-
doucnosti nıco vybudovat, na ħem by mohl vydılat. 
Bohužel si myslím, že to zdaleka ještı neskonħilo, ten 
boom, že mezi lidma je ještı spousta penız. Âíká se, že 
se Špindl zahušơuje – hodnı, a nejen jaksi osídlením sta-
vebnı, ale i návštıvností. PƔipadá mi, že tıch lidí je tady 
až pƔemíru, kdyby byli jenom tady v lokalitı, tak dejme 
tomu, ale když pak ħlovık potkává prưvody lidí cestou 

Labským dolem nebo ObƔím dolem nebo na Zlatým ná-
vrší, tak to už není turistika, to už není radost z pohybu 
po horách, to prostı ħlovıka pƔestává takováhle aktivita 
bavit. Nıkdy mi ty lidi pƔipadaj, že to maj jenom naplá-
novaný, že prostı jednou za život musej na Snıžku, jed-
nou za život na pramen Labe, a pƔitom kolikrát vidíte, že 
je to vưbec nebaví, že z toho nemají žádnej požitek, je-
nom prostı tam dolízt. Ale kdyby je tam nıkdo odvezl, 
to by bylo vưbec nejlepší. 

Promınu návštıvníka asi citelnı vnímá i horská 
.'0Ǐ��҅�
PƔípadư pƔibylo zejména v létı, sezona se radikálnı 
zmınila oproti 80., 90. letưm, kdy tu léto bylo úplnı 
okurkový. Když jsme mıli úraz, tak to byl opravdu 
úraz – nıkdo uklouzl a zlomil si nohu nıkde v údo-
lí Bílého Labe, takže se tam pro nıj muselo dojít 
a opravdu fyzicky ho odtransportovat nıkam k sil-
nici a pƔedat ho do sanitky. Dneska si lidi volají po-
moc ke každý pitomosti, jsou zhýħkaný, jsou prostı 
zvyklí… PƔibyly aktivity typu horských kol a kolo-
bıžky a paraglidy, to samozƔejmı historicky neby-
lo. Teĩ jsou to sporty, aơ chceme, nebo nechceme, 
prostı rizikový, úrazư je spousta. Za mé pưsobnosti 

„Lidi si vưbec nedokážou pƔedstavit, co se jim mưže stát, 
jsou bez zábran a nemají vưbec pud sebezáchovy.“
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na horský v letech 75 až 90 jsem byl u ħtyƔ, pıti úra-
zư na kole, vıtšinou na silnici na Špindlerovku. Nı-
kdo jel rychle nebo ho zradila technika. Teĩ je to na 
denním poƔádku a souvisí to s urħitou návštıvnic-
kou naivitou nebo nepƔipraveností. Lidi si sem pros-
tı pƔijedou užívat, aniž by na to byli vybavený, aơ už 
fyzicky, nebo ústrojí. Lidi si vưbec nedokážou pƔed-
stavit, co se jim mưže stát, jsou bez zábran a nemají 
vưbec pud sebezáchovy. Není to tak, že by byla fy-
ziħka všeobecnı mezi lidma špatná, ale spíše je to 
podcenıní, co by se stát mohlo.

Kdo je pro Vás nejvıtší Krkonošák? 
Pro mı to byli pošơáci z místní pošty – osobnosti jed-
na vedle druhý. Jako študák jsem tam o prázdninách 
vždycky mısíc brigádniħil, doruħoval po boudách. 
Mıl jsem oblíbený rajóny – Labskou nebo Luħní bou-
du, takový vyzobávky jako Krausovky, Svatej Petr nebo 
Láznı, jak Ɣíkali centru Špindlu, to mnı nikdy nedali, 
protože tady zase obħas nıkdo dal nıjakou korunku, 
pokecali. To byly krásný brigády, na poštu jsem cho-
dil na šestou, a když jsem se nefl ákal a nikde jsem se 
nezakecal, tak jsem byl ve 12 zpátky a mıl jsem volno 
a celý odpoledne jsem mıl pro sebe, to byla nádhera. 

My jsme trošku brnkli o náħelníka Štıtku, jak hod-
nı jste se setkávali?
Oơan pro mı osobností v každým pƔípadı byl, i když 
jsem s ním zas tak do styku nepƔišel. Po studiích jsem 
sem obħas chodil, takže s Oơanem jsem se nıkdy se-
tkal, pokecali jsme, to byl ħlovık, kterej byl nesmírnı 
vzdılanej a lidskej, já jsem prostı takovýho ħlovıka, 
kterej by byl tak chápavej a tak lidskej, snad nepotkal. 
On opravdu nikdy nikoho neodsoudil, aơ to byl sebe-
vıtší lump, vždycky se na nım snažil najít spíš nıco 
pozitivního. No a tady z tıch lidí, tak tƔeba Jarda Ho-
vorka pro mı byla osobnost, to byl mưj kolega a vím, 
že to byl ħlovık, kterej pro tu horskou taky dejchal, 
kterej prostı s horskou žil, ale to asi všichni kluci tady. 

Vzpomenete na nı%�&Ǉ�5ćǏ$/ &�.�)ő(҈�
S Jardou Hovorkou, no nevím, když já si na ty dnes ve-
selý historky z natáħení vesmıs vưbec nevzpomínám… 

A ty míů veselý? 
To byla jedna z mých skoro prvních hledaħek. Hleda-
li jsme chlapíka, kterej šel ze Špindlu na Tesláckou bou-
du na Klínovkách, v dnešní dobı je to nová Klínovka, 
a nedorazil. Tenkrát se pátralo jinak než dneska, kdy ten 
ħlovık o sobı dá vıdıt a lokalizuje sám místo, kde se na-
chází, takže tady staħí podívat se potom v poħítaħi na GPS 

souƔadnice a ty kluci vıdí. My jsme tohohle ħlovıka hle-
dali celou noc. Ráno jsme ho našli v potoce kousek od 
cesty, která vede Stohem nahoru na Klínovky, a bylo vi-
dıt, že se tam dlouhou dobu motal a byl už ve špatném 
stavu. S Jardou Hovorkou jsme se u nıj setkali a Ɣíka-
li jsme si, jak mu muselo bejt strašnı psychicky špatnı, 
když vıdıl, že už to asi nedá. Jinak s Jardou jsme rádi 
chodili sloužit na sjezdovky, protože on byl taky takovej 
pravovırnej sjezdaƔ a taky tady vlastnı trénoval ve Špidlu 
lyžaƔský oddíl dıtí. Zase tƔeba Láĩa Krupiħka, ten pro mı 
byl bưh horolezeckého sportu, s ním jsem strašnı rád jez-
dil do skal; nıkomu mohl pƔipadat jako hroznej morous, 
ale on ve své podstatı nebyl. Vzpomínám, jak jsme spo-
lu lezli nıco pomırnı dost tıžkýho, on to vytáhl nahoru 
a ħekal u kruhu, až k nımu dolezu. Já jsem se tam nı-
kde zastavil, nıjak jsem nemohl dál; on taky hodnı kou-
Ɣil, sedıl u toho kruhu, hulil, a pozoroval mı. Volám na 
nıj: „Láĩo, já se tady odsud nıjak nemưžu dostat, kam 
mám šáhnout,“ on na mı klepal ten popel a Ɣíkal: „Takhle 
vlevo tam šáhneš a tam je taková kapsa... a vole, polez 
už.“ Když jsme spolu vylezli Hradeckou nahoru a teĩ se 
na tý skále prostı posadíte a vidíte ty jinolické rybníky, to 
je nádhera. Taky Vali Spusta, ten mi dal základy v pozoro-
vání snıhu v souvislosti s lavinami.

Je nıjaké umılecké dílo, nıjaké zpodobnıní Krko-
noš, které je Vaše nejoblíbenıjší?
Na poezii úplnı nejsem, ale víte, co pro mı je echt kr-
konošský? Urħitı znáte folklorní soubor Špindleráħek, 
ten mıl ve svém repertoáru krkonošskou písniħku, kde 
se zpívalo: „Aơ již Krkonoše záƔí svou slunko zlatí anebo 
se jejich vrcholy v mlhách tratí, i když jsou zimou pƔi-
kryty bılostným pƔíkrovem, hory krkonošské vždyc-
ky jsou mým domovem.“ To jsem slýchal až teĩ s tím 
Špindleráħkem, to je dejme tomu 30 let. Ale musí to 
bejt nıco staršího, pokud já vím, oni oprašujou to sta-
rý… Spolupracovali s paní magistrou Kubátovou a ta 
sbírala všechny tyhlety vıci… 

Co byste oslavenci chtıl popƔát, aơ�0Ǐ��+-ć1ı nebo 
(*Ǐ)ć�$��-&*)*ƛưm jako takovým? 
Pro Krkonoše bych mıl jedno velké pƔání, aby zưsta-
ly pro další generace aspoů takové, jaké jsou v souħas-
né dobı, když už to nemưže být lepší, a snad aby ta 
klientela, návštıvníci Krkonoš, mıli vıtší úctu k tomu, 
co je tady ħeká a s ħím se potkávají, aby to prostı ne-
brali jako housku na krámı a vážili si toho, že tady ješ-
tı nıco takovýho existuje. A v souvislosti s tím popƔeju 
národnímu parku hlavnı pevné nervy, aơ to s návštıv-
níkama vydrží a aơ na to dıní v Krkonoších mají pokud 
možno co nejpozitivnıjší vliv. 
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Aktivní skiják, trenérská legenda 
s jemným a neomylným ħichem na 
sportovní talenty, sbıratel, historik 
lyžování všeho druhu a eruptivní 
autor ħlánkư s lyžaƔskou temati-
kou s rozsahem od voskư až po 
osobnosti – to je Aleš Suk z Dolní 
Branné. V Krkonoších vychoval 
generace úspıšných sportovcư 
a ve stínu branského kostela otevƔel 
Muzeum lyžování, kde s neutu-
chajícím zápalem provází historií 
i souħasností bílého sportu.

Jana TesaƔová

Kde a jak se vzal Aleš Suk v Krkonoších, kudy vedly Tvo-
je cesty? 
Vedly pƔes Bílou TƔemešnou a Zviħinu. Tam mưj táta se svým 
kamarádem a ještı jedním ħlenem štafety chodili trénovat, pƔi-
pravovat se na tehdejší sokolské závody branné zdatnosti a mı 
jako caparta brali s sebou; vždycky si tam vyšlápli stopu a Ɣekli 
„tady si lyžuj“ a zmizeli. Po dvou hodinách jsem tam stál zmrz-
lej ponechán sám sobı. A od první tƔídy jsem s touhletou par-
tou jezdil na výcviky sedmých tƔíd základní školy v JaromıƔi, ħili 
jsme byli pıtkrát za sebou v Dolní Malé Úpı, v Horní Malé Úpı, 
v JavoƔím mlýnı, v Peci pod Snıžkou a ještı jednou v JavoƔím 
mlýnı, ħili prvních 5 rokư jsem trávil vždycky týden na horách 
a jinak v JaromıƔi snıhu pomálu. Mıli jsme tam takovou jako 
sjezdovku, v uvozovkách, dneska tam stojí fabrika 100 m od ba-
ráku, takže tam se dalo lyžovat, ale to bylo tak 14 dní v roce. 

Pak pƔišel Weský ráj? 
V Weským ráji už to bylo zajímavıjší, protože už jsem zaħal 
hodnı sportovat na amatérské úrovni. Chodil jsem do šes-
tý tƔídy, když jsme se pƔestıhovali do Turnova. Dılal jsem 

ALEŠ
SUK

uħitel, lyžec
* 1946
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všechno – ping-pong, košíkovou, volejbal, gymnasti-
ku, atletiku, lyžování, branný sporty, ve všem jsem zá-
vodil, ale na nic jsem nebyl pƔipravován, prostı jsem se 
pƔihlásil na závody, absolvoval. PƔíprava, trénink – nula. 
A protože to taky kolikrát skonħilo na hranici vyħerpání 
a vzdání, tak jsem si Ɣíkal, to pƔece není takhle možný. 
Proto jsem se ve druháku na gymplu rozhodl, že to zku-
sím – tady mám takový šikovný kluky v ulici, který cho-
dili do první tƔídy, tak jsem si udılal první manħaȨ ; mıl 
šest lidí a chodili jsme se pravidelnı pƔipravovat. V létı 
na pƔespoláky a na atletiku, v zimı na lyže – a to byl vư-
bec poħátek mý trenérský kariéry, nic jsem o tom nevı-
dıl a jenom jsem to zkoušel. A tak jsem se hejbal s nima. 
Hodnı jsme chodili turistikovat, povyjeli jsme, lezli jsme 
po skalách, taky zase amatérsky, dokonce snad na prá-
delní šůưƔe jsme lezli na kopce nebo na skalky. Tehdy 
se závodilo jen v nedıli, protože se uħilo ještı v sobo-
tu dopoledne. Ráno v pưl pátý se vstávalo, ve ħtvrt na 
šest odjíždıl vláħek do Železného Brodu, tam se pƔestu-
povalo na Tanvald, Polubný, Harrachov, kde byly všude 
závody, a hlavnı to byly tyhlety podkrkonošský vesniħ-
ky, vħetnı Studence, Horní Branné, Dolní Branné, Trut-
nova, Harrachova, Špindlu, Benecka, Pomezek, tam 
jsme všude zajíždıli na závody s dobrými výsledky. No 
a pak jsem šel na institut do Prahy v roce šedesát ħtyƔi 
a tam už jsem zaħal chodit na specializaci lyžování, ħili 
nebyl jsem student jednooborový jako trenér, ale dvou-

oborový jako profesor stƔedoškolskej a na tu specku 
jsem chodil navíc, protože jsem se chtıl o tréninku do-
zvıdıt maximum. Trénovali jsme tak, že ve ħtvrtek ve-
ħer jsem odjíždıl z Prahy, v pátek veħer, sobota a nedıle 
byl trénink nebo závody, a když jsem odjíždıl v pondılí 
ráno, tak mıli hoši tréninkovej plán na pondılí a na stƔe-
du. Takhle jsme se pƔipravovali pıt let a už se tam zaħa-
li objevovat první dva juniorští reprezentanti, které jsem 
pƔipravil – Jana Šolcová, která potom tady byla ve stƔe-
disku, a moje sestra Zuzana.

PoƔád jsi jezdil za rodiħi do Turnova? 
Já jsem Prahu nesnášel, jak to šlo, tak jsem zdrhal. Auto-
bus byl tehdy za osm korun. Veħer, když jsem byl doma, 
jsem písknul na prsty, kluci pƔibıhli z baráku, a v pátek už 
jsme vyráželi do terénu. My jsme mıli pƔímo pod naší ħtvr-
tí osmadvacetihektarový park, kde byly nádherný bıžec-
ký terény. Nebo jsme frħeli do Klokoħskejch skal, kde bylo 

naše eldorádo, tam jsme mıli takovej svưj lom, odkud 
se všecko dılo, výbıhy kopcư, opakovaný tréninky, ob-
ratnost. Takže tam jsme si hroznı užívali a bylo to dobrý 
v tom, že jsme tƔeba bıželi 4 kilometry do toho Klokoħí, do 
Rozumovskýho lomu, a po tréninku zase 4 kilometry zpát-
ky. PƔesnı do tohohle lomu chodili vrchlabský horolezci 
s panem Wervinkou uħit se chytat pády. Když jsem absol-
voval vysokou, uħil jsem v Turnovı v obchodní akademii 
tılocvik, zemıpis a brannou výchovu a neustále jsem tré-
noval, to už ty mí prckové byli dorostenci a jezdili jsme 
dorosteneckou ligu. PodaƔilo se nám v tom nejúspıšnıj-
ším roħníku být sedmý v republice v družstvech, což teh-
dy bylo už nıco, protože za náma byl tenkrát Trutnov, za 
náma bylo i Vrchlabí a pƔed námi byly takový špiħkový od-
díly, jako byl Liberec, Jablonec, Harrachov, ale protože 
to byla celostátní liga, tak tam byly i slovenský manħaȨ y 
z Banské Bystrice, ze Štrbského plesa. 

Byla spousta klubư a hlavnı dobrovolní trenéƔi, to už 
se dneska témıƔ nevyskytuje až na Ɣídké výjimky, ale 
jenom v našem nejbližším okolí jsem napoħítal 15 klubư, 
který už nefungujou. To byly Malé Svatoůovice, Velké 
Svatoůovice, ŽacléƔ, Babí, pak tam byly oba turnov-
ský kluby, Lokomotiva i Slavoj, ty už taky nejsou, Jiħín, 
OstromıƔ, Nová Paka, všude tady se lyžovalo; dneska 
už jsou sice vedeni ve svazu lyžaƔư, ale bez jediného 
závodníka. 

Bylo nıkde od vás vidıt na hory? 
Já jsem strašnı rád jezdíval na lyžích pravidelnı, byla 
taková silvestrovská vyjížĩka, od hruštickýho vodoje-
mu jsem vidıl krásnı Krkonoše, a když se smrákalo, po-
slouchal jsem, jak z kostelu z Louħek už hrála muzika, 
varhany, a to se mnı hroznı líbilo. Když jsme chtıli vi-
dıt Krkonoše i v létı, na podzim, bıželi jsme do Klo-
koħskejch skal a asi kilometr od Prưchodu je taková 
skála, já jsem si tam vždycky pƔedstavoval kulometný 
hnízdo, a tam jsme vidıli ty Krkonoše, všechno jsme si 
ukazovali, to bylo v takovým sedýlku mezi Kozákovem 
a Hamštejnem.

No a co to bylo za vítr, který Tı sem pƔifoukl? 
Ten foukal z tehdy zakládaného systému vrcholové-
ho sportu, protože já jsem se stal v roce pıtasedm-
desát asistentem trenéra juniorského týmu dıvħat. 
Vybral si mı Ilja Matouš, tak jsem mu rok pomáhal na 

„Já jsem Prahu nesnášel, jak to šlo, tak jsem zdrhal.“

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   243 24.7.2023   17:22:10



244

soustƔedıních s juniorským výbırem a on mı potom 
oslovil dopisem, jestli bych nechtıl do stƔediska vr-
cholového sportu ve Vrchlabí nastoupit coby metodik, 
takže jsem v polovinı roku ukonħil pracovní pomır ve 
školství dohodou a od 1. února jsem se stal metodikem 
SVS ve Vrchlabí, to se psal rok 76, a od roku 76 až dopo-
sud jsem trénoval. Kromı toho, že jsem dılal metodi-
ky, jsem trénoval tady v Dolní Branný dıtiħky a myslím 
si, že velice dobƔe, protože jsme byli v roce 84 nebo 
85 druhým nejlepším týmem na mistrovství republi-
ky žactva.

Já jsem sem pƔijíždıl a vıdıl jsem, že to teda bude do-
cela krutý, protože jsem bydlel na internátı se sportovci 
a do toho jsem pƔivedl svoji manželku, která ten rok ma-
turovala, pak jsme se brali a pak jsme se stıhovali sem. 
Já barák v Turnovı, ona statek v Weském ráji a šli jsme 
do jednoho pokojíku, já nevím, asi 2 × 5 m, kde jsme 
mıli umyvadlo a jinak záchody, sprchy na chodbı… 

�*�(0. '���Ǉ/�'ć.&�҅�
To byla láska. No, bylo to takový dost pionýrský, tak 
jsme se po tƔech mısících, když jsem dostal kartáħ, 
jak je to možný, že jsme šli na internát, když máme 
doma takovýhle zázemí, poohlídli a naskytnul se do-
mek v Dolní Branné. Já v tý dobı jsem mıl ušetƔených 
dvacet tisíc a domek stál sto šedesát. No, a tak jsme 

to za pomoci jednıch rodiħư i druhejch rodiħư dali do 
kupy. Žena se starala pozdıji o dvojħata, já jsem pƔijel 
z Vrchlabí z metodického postu a hnedle tady v Bran-
ný už ħekaly dıtiħky, takže se namazalo, lyžovalo, so-
bota nedıle – závody. Doma jsem moc nepobýval 
a vše tedy slízla manželka, která teda, klobouk dolư, 
to zvládala 30 rokư bez reptání. No, a když potom hoši 
vylétli z hnízda – a jeden se vrhnul na kantorskou kari-
éru, protože my jsme kantorská rodina už ħtyƔi genera-
ce: dıda, otec, já a synek – tak už umıli docela slušnı 
lyžovat, hlavnı díky dıdovi a každoroħnímu pobytu 
s týdenním ježdıním na bıžkách v ħase jarních prázd-
nin, a bavilo je to, ale zase jsem s nima na ty jejich 

vejlety nemohl vyrážet. Oni mnohdy jezdili do Vrchla-
bí do gymplu na lyžích ráno, na lyžích zpátky, takže je 
to ħaplo a drží je to dodnes. No a my jsme tady s tıma-
hletıma dıtiħkama postupovali, postupovali, rodily se 
úspıchy na juniorských mistrovstvích svıta; potom už 
skonħil vrcholový sport, v roce 89 ho zlikvidovali, no 
a my jsme tam mıli spoustu dıtí, které pƔišly, v uvo-
zovkách, z ciziny, prakticky z pưlky Wech, bydlely ještı 
na tom pozưstatku intru, na kterej už nebylo moc pe-
nız, a chtıly tady odmaturovat. Wili jsem se ujal jejich 
trénování, aby to nıjakým zpưsobem dopadlo, a pro-
tože jsme mıli výborné výsledky, tak ta státní podpora 
neustále fungovala, sice v daleko menší míƔe, ale stal 
jsem se profesionálním trenérem v novı založené tı-
lovýchovné jednotı SVS Vrchlabí, kterou založil pan 
Wervinka. Vydržel jsem tam 2 roky, než mı pƔetáhli do 
sportovních tƔíd do Vrchlabí, kde odešel trenér, abych 
tam pƔipravoval sportovky na tılocvik. Trošku jsem se 
rozmejšlel a pak jsem na to kejvnul, a tak jsem souħas-
nı uħil ħtvrt úvazku na škole sportovní a navíc jsem ješ-
tı dılal profesionálního trenéra. Pak se nám podaƔilo 
uspoƔádat i Svıtový pohár ve Vrchlabí, což bylo poprvé 
a naposledy, kdy se tady jel v roce 97 Svıtový pohár na 
koleħkových lyžích, kde jsme v kategorii mužư obsadili 
pƔi 40 startujících tƔetí místo Petrem Michlem. Jelo se 
do vrchu z Dolního Dvora až na svážnici pod Lišħí ho-
rou, to bylo 10 km s pƔevýšením asi 400 m. 

�$�őƛ҂�0Ǐ�. ��*�/ıch hor dostáváme. Jak vypadaly, 
&�4Ǐ�%.$�. (�+Ɣišel, jak na Tebe pưsobily? 
Pamatuju si hory od roku jednapadesát, když jsme 
tam jezdili, otevƔela jsi dveƔe a z tý lyžárny jsi cejti-
la ten dehơák, ten klistr, to skáre, to byla provonı-
ná každá lyžárna. Hlavnı jsi nevidıla žádnou dálnici 
udılanou od rolby, akorát od lidí vyšlapanou sto-
pu a tím to konħilo. Skútry žádný nebyly a my, když 
jsme se dostali do stƔediska, tak teprve druhej rok 
jsme dostali skútr a zaħali jsme si ty stopy jezdit 
sami. Jakmile trošku napadlo, jezdili jsme hodnı 
na Friesovky a hledali kdejakej úvoz, kde byl na-
foukaný sníh, tƔeba jak je cesta smırem na starou 

„Pamatuju si hory od roku jednapadesát, když jsme tam 
jezdili, otevƔela jsi dveƔe a z tý lyžárny jsi cejtila ten dehơák, 

ten klistr, to skáre, to byla provonıná každá lyžárna.“
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Klínovku od Friesovky, tak tam byla po levý stranı 
taková málo používaná cesta, která byla zaƔíznutá, 
a ta byla vždycky zafoukaná. No a poslední lyžování 
máme 3. kvıtna na Výrovce, takže jsme jeden rok vy-
drželi skoro pưl roku na snıhu. 

Padlo tady nıkolik krkonošských jmen, ale je nıja-
ká nezapomenutelná osobnost, která Tı ovlivnila? 
No, jednoznaħnı Honza Wervinka, protože to je vzor 
pracovitosti, to je ħlovık, kterej nikdy nepovolí, aơ 
se stane jakejkoliv malér, jeho heslo je: „prưserama 
ħlovık roste“, tak prostı do toho jde a je schopnej 
všechno opravit, i když to nikdy nedılal. Prostı ten je 
schopen spravit kapesní hodinky i letadlo, hlavnı mu-
síš mít paliħku, nejdƔív to všechno roztlouct a pak zase 
smontovat, ħili Honza je neskuteħnej. 

Vybavíš si nıjaký zásadní spoleħ)Ǉ�5ćǏ$/ &҈�
Když Honza pƔišel do stƔediska, kde dılal organizaħ-
ního pracovníka, zajišơoval výcvikový tábory, opravy, 
autopark a tyhle vıci, a Ɣíkal mnı: „Hele, trenéƔi po 
mnı chtıj, abychom našli nıjaký místa výcvikovej-
ch táborư, že furt jezdíme na jedno místo; pojĩ, po-
jedeme na hory, nıco obhlídneme, vybereme, aby to 
nebylo drahý, aby tam bylo dobrý jídlo a dobrý pod-
mínky.“ Âíkal jsem si, že si ho povodím – Honza je asi 
o 15 rokư starší než já – a byl jsem rád, že jsem mu 
staħil, protože on mıl za sebou reprezentaħní karié-
ru vodáckou, výbornı jezdil na lyžích, dokonce vyhrál 
i nıjaký pƔebory na 30 km, a hlavnı jeho vitální kapa-
cita – pƔi svý malý fi guƔe mıl sedm litrư plic a já ħtyƔi 
a pưl, takže jsem byl rád, že jsme ujeli tehdy asi tƔicet 
kilákư, našli jsme ħtyƔi místa, kam jsme potom stƔída-
vı dojíždıli, ale to teda pro mı byl šok, jak on horole-
zec na tom byl kondiħnı.
 
Je nıjaké umılecké dílo – obraz, píseů, fi lm, které 
Ty máš osobnı�.+*% )į�.��-&*)*ƛ ($�/�&҂�Ǐ ��$�14Җ
tane v mysli podobnı jako pan Wervinka?
Tak obraz ti hned ukážu, ten je tady v koutı, já jsem 
zaħal sbírat malíƔe, který byli zároveů i výbornými zá-
vodníky. Tohleto je František Hron a pohled z JestƔa-
bí na Kotel v pƔedjaƔí pƔes Jeruzalém. Pak mám doma 

Bubeníħka a Josku Jíru, to byli všichni lyžaƔi, reprezen-
tanti a šampioni republiky, ħili tyhlety krásný vıci, ty 
bych nedal ani za... 

�4� %.( � . � 1.ć5 '$҂� % ./'$� &�4Ǐ� %.$� / ĩka dılal na 
Posledním závodı, jestli je to Tvoje téma, chceš 
k tomu nıco povıdıt? 
Když se stal ten prưšvih a hoši pƔišli o život, bıhem týd-
ne se dılala anketa v Praze, kdy se hájili a zpovídali or-
ganizátoƔi, že všechno bylo v poƔádku, že jedinı pƔíroda 
za to mohla. A druhý den se zápis z té ankety záhadnı 
ztratil. První chyba organizátorư byly jednomužné kon-
troly. Takže na kontrolách s výjimkou Vosecký žádný 
obħerstvení nebylo, Hanħ dostal nıkde citron od Mutti-
cha pƔed Voseckou, aby nemusel dovnitƔ, a to bylo všec-
ko. Jak se dozvıdıli, že dva tƔi závodníci vzdali, tak už 

se stáhli, i kontrola na Harrachovejch kamenech, kte-
rá tam mıla bejt, už byla dávno na Labský, když se tam 
nıkde motal Hanħ. Když se projíždılo po prvním kole, 
nebyli obħerstvovaħi na Labský pƔipravený a Hanħ s Fai-
staverem pƔijeli a ħekali, že jim nıkdo nıco dá, a nikdo 
nevycházel, protože chlapi hráli karty vevnitƔ a neħekali 
je tak brzo – to je popsaný ve staniħní knize, že obħerst-
vení bylo podáno až dalším závodníkưm. 

Souħasnı se jel i turistickej závod, kde bylo devıt zá-
vodníkư. Jeli jinou trasu, jenom tƔicítku, ale museli se 
nıkde s tím Hanħem potkat, tak jsem si Ɣíkal: jéžišikris-
te, proħ nikdo nevyzpovídal ty turisty, kde ho vidıli, jak 
ho vidıli, jestli mu nebylo blbı a tak dále, po tom ni-
kdo nepátral.

�*.' �)ő�5ć1*� se mi docela líbil, ale úplnı mı do-
stal Kaiser svým výkonem, ten je fantastickej – on 
tou mimikou a tím, že tu píšơalku tam chtıl položit, 
a pak si ji vzal na památku a odchází s ní pryħ od 
tý mohyly, Ɣekl víc než slovama, až tı z toho zaħne 
mrazit. Jediný, co mnı vadilo, že ten fyzickej roz-
díl mezi Adamczykem a Kaiserem byl propastnej. 
Kaiser je minimálnı o 25 cm menší než Adamczyk. 
Originál Emerich Rath mıƔil metr devadesát a vážil
100 kilo, to byl chlap.

„Poslední závod se mi docela líbil, ale úplnı mı dostal 
Kaiser svým výkonem, ten je fantastickej.“
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To bylo hodnı v té dobı. 
Vždyơ on dokonce byl šestej v soutıži mužské krásy, to 
bylo v Drážĩanech, bylo tam 150 úħastníkư, on obsadil 
šesté místo, díky silné muskulatuƔe, protože on dennı 
cviħil a posiloval. 

��&�. �5��/0��*�0҂��*�/��4�Ǐ$% ƛ҂�#*-4�+-*(ınily? 
Všecko slouží komerci, niħemu jinýmu, prostı udı-
lat super sjezdovky, nejlíp aby mıli obrazovku každej 
ještı pƔed tou sedaħkou svojí, aby se hezky pomıli. 
Zmizely nádherný paseky, kde byly takový boudiħky, 
podívej se na Míseħky, to je prostı šílený, nebo co udı-
lali s Friesovkama, jak tam vybudovali tu moderní An-
dulu a tohleto všecko. Kristova noho, vždyơ my jsme 
tam jezdívali do chalupy, kde byla noclehárna pro 15 

lidí, a jak jsme si tam užívali, a to dneska už není. Cho-
vání nıkterých majitelư ħtyƔkolek a skútrư je napros-
to dısivý, když oni rejdıj v ħerstvı upravený bıžecký 
stopı, která jde nahoru na Plánı, a oni tam blbnou 
s jednopásovým skútrem a úplnı to zniħej, a když do-
stanou upozornıní, aby byli laskaví a jeli teda aspoů 
pƔi kraji, tak toho chlapa zmlátıj. To bych Ɣekl: ne, do 
Krkonoš skútry jenom pracovnı, žádný nıjaký rajtová-
ní, rajtujte si dole v podhưƔí po polích. Oni jsou nebez-
peħný s tıma skútrama, co vyvádıj. Trošku mi vadí ten 
skialpinismus, Krkonoše jsou malý na tohleto. Krkono-
še jsou malý na ty miliony lyžaƔư a takový to vytaho-
vání se. Ještı neumıj, ale už mají lyže za dvacet tisíc. 

Taky když jedeš formuli 1, tak za sebou musíš nıco mít, 
aby sis tam potom mohl sednout. 

A nıco, co Tı potıšilo za ten vývoj, co Ti udılalo ra-
dost, pƔíroda, lidi, sport? 
Mám radost z toho, že pƔíroda ještı poƔád má schop-
nost pƔirozené obnovy. A pak jsou dobrý takový snahy 
pracovníkư parku, který po tıch školách chodıj a dı-
tem ukazujou místa málo známý a povídaj jim o tom. 
Já jsem si vzal letos kroužek a dıti Ɣíkaly: „My jsme byli 
s panem Bílkem, jak zpívali ptáci, a to bylo moc fajn.“ 
A oni teĩka blbnou, každej šutr, kterej pƔinesou z ces-
ty: „Pane Suk, co to je?“ Oni se prostı do té pƔírody za-
žraly a tyhlety pƔednášky, takový ty praktický, si myslím, 
že jsou úplnı super. 

Co bys popƔál Krkonošskému národnímu parku 
nebo tım Tvým horám? 
Aby je obývali lidé, kteƔí mají v sobı zakódované hes-
lo Emericha Ratha: Sport je poctivá práce v hávu ra-
dostném. A to platí i dneska, protože se ten radostnej 
háv úplnı nıkam vytratil. Dneska, když nıkdo budu-
je, v uvozovkách, vrcholového sportovce, tak chce 
jenom, aby byl rychlej, ale všecko ostatní jde kolem 
– aby ho nauħil takovej ten komplex bejt vstƔícnej 
k soupeƔi, dokázat s ním prohrát, nedılat sviůárny, 
nesnažit se se vším vydrbat. Dneska se každej snaží 
nıco si pro sebe vyšpatnit, od tıch nejvyšších až po 
ty dole, a to je špatnı. 

„Trošku mi vadí ten skialpinismus, ty Krkonoše jsou malý na 
tohleto. Krkonoše jsou malý na ty miliony lyžaƔư a takový to 

vytahování se. Ještı neumıj, ale už mají lyže za dvacet tisíc.“
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Není to odborník na pƔírodu. Není to 
botanik ani ekolog. Je to sociolog. 
Tedy pƔesnıji Ɣeħeno je to sociální 
geograf a demograf. Zabývá se 
regionálním rozvojem a cestovním 
ruchem. A dokáže hodiny hovoƔit 
o pƔimıƔeném využití potenciálu 
Krkonoš. Kdo je to? OndƔej Špaħek.

Michal Skalka

Vy v Krkonoších zkoumáte nıco úplnı�%$)į#*҂�) Ǐ�&4/$ħky 
a zvíƔátka. Povızte nám prosím, co.
Lidi si ħasto myslí, že jsem sociolog. Ale víc než sociolog jsem 
sociální geograf a demograf. Ve své profesi se zabývám regi-
onálním rozvojem a cestovním ruchem a vưbec pƔimıƔeným 
využitím potenciálu Krkonoš.
  
Jak jste „objevil“ Krkonoše?
Ke Krkonoším mı pojí vazba z dıtství a raného mládí, pro-
tože do Krkonoš jsem jezdívával už jako hodnı malý kluk. 
Mưj táta mnı vždycky o horách hodnı vyprávıl a bral na 
první výlety. S ním jsme právı v Krkonoších zažili neuvıƔi-
telné pƔíhody v dobách, kdy se ještı tolik nebazírovalo na 
bezpeħnosti. TƔeba aby si taơka mohl užívat hor a já ho to-
lik jako dvouletý, tƔíletý synátor neomezoval, tak mı nosil 
v obyħejném batohu s hlaviħkou ven. Pro mı to byla úžas-
ná zábava, pro ostatní to byla obrovská atrakce a pro tátu 
pak svoboda pohybu, svoboda bıhání a svoboda lyžování 
po horách. Krkonoše mám tedy prokoukané i z tohoto ne-
obvyklého úhlu. 

� �4� Ǐć�)ć� .*fi stikovaná nosítka a dıtské krosniħky. 
Co pƔišlo pozdı%$҂�&�4Ǐ�%./ �. ��*���/*#0�0Ǐ�) 1 ƛ '҈
To už jsem jezdil do Krkonoš sám. Strávil jsem na horách 
hodnı ħasu, když jsem dılal instruktora lyžování. Bı-
hal jsem s rưznými dıtmi po horách a snažil jsem se jim 
je ukazovat nejen ze sportovního hlediska, ale i z toho 
krajináƔského. Vždy jsme našli i ħas a vyzpovídali nıko-
ho od vás z Krkonošského národního parku nebo z jiné 

ONDÂEJ
ŠPAWEK

sociolog
* 1983
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instituce. Moc rád vzpomínám na zajímavé prezen-
tace, pƔednášky o první pomoci v horách, o krá-
sách Krkonoš a tak. 

Z toho pƔő(*�&�+ �/*0#��+*�+*5)ć)ő���0Ǐő1ć)ő�.$҅
Ano, kdybych to shrnul, tak ke Krkonoším mám velmi 
sentimentální vztah. Myslím, že k jiným ħeským horám 
takový nemám. Asi protože jsem tam jezdíval odmala 
a jezdím do Krkonoš stále. 

��4Ǐ�. �+*�ő1ć/ �5+ć/&4҂� %�&*0�.$�14��1ő/ � /0�ƪ+'Җ
nı�+-1)ő�15+*(ő)&0҂�&�4Ǐ�%./ �&*0&�'�)���-&*)*ƛ �
z batohu jako maliħký s tou hlaviħkou venku?
Úplnı nejhezħí a první vzpomínka, ta nejzastrħenıj-
ší, je z Rokytnice nad Jizerou. Respektive z Lysé hory, 
když jsem jako dvouletý kluk v 70. letech takzvaným 
francouzákem, což byl první talíƔový vlek v Krkono-
ších, vyjel nahoru na Lysou. Já byl v batohu s hlavou 
vystrħenou ven. Na kopci Ɣádila strašná fujavice. Sice 
fi ħelo, bylo mrazivo, ale nádhernı. Všude svítilo sluníħ-
ko a z toho batohu byl krásný výhled. Tak to je moje 
první vzpomínka. Zima, ale krásná, zároveů fantastic-
ká scenerie a úžasné panorama. 

��&Ǐ � %./ �1'�./)ı poznal Krkonoše z hlediska pƔí-
rodovı�)į#*҂� +-*/*Ǐ � �-&*)*ƛ � %.*0� (ő./*҂� &� �
je klima nejdrsnıjší ve stƔední Evropı҄�+*5)�'� %./ �
opravdu ty pravé, nefalšované Krkonoše. 
Dá se to tak Ɣíct. První vzpomínky jsou na mrazivé, stu-
dené, vıtrné a souħasnı krásné Krkonoše. 

Teĩ, po nıjaké dobı, kdy Krkonoše znáte velmi 
dobƔ ҂�&�4Ǐ�5�1Ɣete oħi a Ɣeknu „Krkonoše“, co Vás 
napadne, na co budete myslet nejdƔív? Bude to po-
Ɣád ta zima?
Je to nıkolik snímeħkư, které se mi objeví. První sní-
mek se mi vrátí z toho dıtství, to zasnıžené, bílé pa-
norama, jak jsme o tom už mluvili. A hned nato mám 
druhou vzpomínku. Když bylo dobré poħasí, tak 
jsme z okna v místı, kde jsem bydlel jako kluk, Kr-
konoše vidıli. To je druhý snímek – hradba Krkonoš 
pƔes 100 km daleko. PƔes siluetu lesư, luk bylo patr-
né, kde je Lysá hora, kde je Kotel, Werná hora a kde 
jsou další kopce. 

Zapưsobily na Vás i krkonošské lesy?
Ty jsou moc hezké. Nejen ty nahoƔe, ale i ty v pƔedpolí 
vysokých Krkonoš. TƔeba v okolí Poniklé. Dá se po nich 
krásnı pomalu brouzdat. Moc hezké lesy jsou také 
kolem Dvoraħek, mezi Dvoraħkami a Rezkem. Tam 
to mám docela prochozené, aơ už po cestách, nebo 
i mimo nı. Vlastnı nevím, jestli to vưbec mưžu Ɣíct!

Po lese ħlovık mưǏ ��#*�$/҂� %�&��#� ҂�&�4Ǐ�/*�) )ő�
nahoƔe v klidovkách. Jezdíte do Krkonoš jako turi-
sta OndƔej Špaħek, nebo jako profesionál na sociál-
)ő�" *"-�fi i? 
Tak i tak. Jezdíme na výlety s rodinou. Moc už nejezdí-
me do Krkonoš lyžovat. Poħkáme si, až se krkonošské 
skiareály zkvalitní a zlepší. Lyžování, které jsem tam 
zažil v devadesátkách, se už nikdy nevrátí a tuto dobu 
mi ani nic nenahradí. Protože to byla zvláštní porevo-
luħní doba. To se v Krkonoších krásnı lyžovalo. Prav-
dou je, že když to ħlovık porovná s dnešní nabídkou, 
aơ už v Alpách, nebo v jiných horách, tak mám trochu 
obavy, že ħeské hory ztrácejí svoji pozici. Nicménı o to 
krásnıjší ale je, když se ħlovık na jaƔe nebo na podzim 
vydá po hƔebenovce, tƔeba z Horní Malé Úpy, a dojde 

až na Špindlerovku. Nebo jednou jsem s manželkou 
došel až do Harrachova. To byl hezký zážitek. To jsou 
nyní ta exponovaná, exkluzivní místa. Rádi jezdíme do 
Krkonoš na výlet, alespoů tak 2x–3x roħnı, do tıch za-
padlejších, ne tak známých lokací, jako je tƔeba ŽacléƔ 
a jeho okolí, nebo na druhé stranı k Harrachovu. Na 
Mumlavu už ne, tam je hodnı lidí. Radıji do tıch zastr-
ħenıjších ħástí smırem k polské hranici, kam moc tu-
ristư, pro mı naštıstí, zatím nechodí. 

Které místo máte v Krkonoších nejradıji? Kam bys-
te se nejradıji vracel, ale byl byste rád, kdyby to ne-
bylo takové to profl áklé pohlednicové místo, kam 
% 5�ő�&�Ǐ�Ǉҁ��ć/ �)ıjaký skrytý tip kromı�ý��'įƔe? 
Je to místo, které mám spojené s dıtstvím, hez-
kou vzpomínkou a mimochodem i s jediným úra-
zem, který jsem si v Krkonoších udılal, když jsem 
spadl na bıžkách a zlomil si ruku. Jsou to Ruħiħky, 
ruka na Ruħiħkách. Mnı pƔijde toto místo kouzelné, 
mystické, setkání pıti cest, s kopcem Plešivec nad 

„První vzpomínky jsou na mrazivé, studené, 
vıtrné a souħasnı krásné Krkonoše.“
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Ruħiħkami, s možností jet dolư do Rokytnice nebo 
na druhou stranu do Harrachova nebo vyjít po hƔe-
beni smırem na Werơák, na druhou stranu pak na 
Dvoraħky, Toto místo se mi zdá moc hezké, tajem-
né, ħlovık se zde vždy rád zastaví. Sem se opravdu 
rád vracím.

��&Ǐ �&�4Ǐ�+Ɣijedete s rodinou do Krkonoš, tak hle-
dáte spíš nı%�&į��*)�*)&4҂�) Ǐ���4./ �14' 5'�+*+ćҖ
té na SnıǏ&0҂�+-*/*Ǐ �&�Ǐ�Ǉ�' 5 �)���)ıǏ&0҈�
PƔiznám se, že aħ se snažím zabývat cestovním ru-
chem, a leckdy právı Ɣešíme masový turismus 
a jeho hlavní trendy, proudy a motivace, tak s rodi-
nou navštıvujeme radıji právı místa, kde natrefíme 
turistư co nejménı. A zaplaơpánbưh zatím se taková 
skoro opuštıná místa v Krkonoších najít stále dají. 
Je otázka, jak dlouho to vydrží. Ostatnı právı ta 
moje praxe Ɣíká: „Pojĩme dılat více proto, abychom 
ulevili extrémnı zatíženým místưm. Pojĩme zkusit 
nabídnout turistưm i jiná místa tak, abychom roz-
ložili jejich pobyt v horách v místı.“ Také se snaží-
me nabádat, aby se turismus rozmístil v ħase a aby 
exponovaná místa nebyla zatížena tƔeba jenom 
10–15 dnư v roce, aby se zátıž rozmılnila do celé-
ho roku. Významným variabilním faktorem návštıv-
nosti je pak taky poħasí, kdy vhodnı prezentovaná 
pƔedpovıĩ mưže silnı ovlivnit pƔedevším poħet jed-
nodenních návštıvníkư hor. 

� (ć/ �+*�$/҂�Ǐ ��4�/*�.+őƛ�1 �'*�&�/*(0҂�Ǐ �. ��4�
kromı SnıǏ&4� +Ɣelidnila tƔ ��� � '&ć� Ù+�� �� Ǐ � �4�
tıch lidí pƔijelo ještı víc, kdybychom jim nabídli 
další místa?
Proti tomu se dá bojovat Ɣízením návštıvnosti, pƔimıƔe-
nou regulací. Aby se zpƔístupnila další místa, nikoli ma-
sovı, ale – opıt slovíħko pƔimıƔenı, v tom správném 
ħase. Regulovat ħi ovlivůovat intenzitu návštıvnosti se 
dá obecnı marketingem, prezentací zajímavých míst 
anebo motivaħní politikou. To mohou být rưzné bonu-
sy, motivátory, které vás lákají do lokací, kde vám dají 
zajímavé razítko nebo kde mưžete sbírat bodíky, za 

které si pak mưžete vyzvednout nıjakou cenu. Také by 
se ve vıtší míƔe mohly používat nástroje negativní moti-
vace, respektive regulace. NapƔíklad vytvoƔením systé-
mu parkování, kdy by si za stání v horách turisté mohli 
pƔiplatit, a v pƔípadı parkování v údolí a návazném vyu-
žití hromadné dopravy pak ušetƔit. 

Mluvíte o tom, jak mưǏ ( �*1'$1)$/��-&*)*ƛ ҂��' �
ovlivůují Krkonoše i Vás? 
Krkonoše mı nejenom ovlivůovaly v minulosti, ale ovliv-
ůují i v pƔítomnosti a vıƔím, že budou ovlivůovat i nadá-
le. Ostatnı právı v Krkonoších jsem si našel i svoji drahou 
poloviħku. Bylo to pƔi kurzech lyžování, kterých jsem se 
úħastnil jako instruktor. Ale vážnı – ovlivůuje mı i to, ja-
kým zpưsobem v Krkonoších žijí a pracují lidé, jakým zpư-
sobem se musí snoubit ochrana pƔírody s ekonomickým 
životem. Zkušenosti, které mám z Krkonoš, nejsou vždy 
jen pozitivní. O to víc jsou pro mı pƔínosné. O to víc mı 
uħí, nutí a motivují k hledání nových cest a zpưsobư Ɣeše-
ní problémư. Musím se zamýšlet nad tím, jak zajistit, aby 
vše fungovalo lépe, aby tıch nıkolik skupin, které chtıjí 
v horách pobývat, se vedle sebe nejenom sneslo, ale aby 
spolu pƔíjemnı a dlouhodobı udržitelnı žilo. 

Vaším koníħ& (� % � '4Ǐ*1ć)őҁ��4.'ő/ � .$҂� Ǐ � �4� '$�į�
mıli jezdit do Krkonošského národního parku i jako 
do „tılocviħny“? Je tam i místo na sport, nebo by 
se tam mıla prezentovat hlavnı jedineħná pƔíroda, 
kvưli které národní park právı pƔed 60 lety vznikl? 
To je velmi složitá, dobrá otázka. Prưšvihem Weska 
v 80. letech minulého století bylo, že v té dobı byly Krko-
noše prakticky jediné dostupné hory, které umožůovaly 
rozvíjet lyžování jako sport. Takže to byla ta „tılocviħna“. 
Zbývajících stƔedisek bylo jako šafránu. Zajímavá jsou 
tƔeba v Krušných horách, ale tam trpıla v 80. a 90. letech 
nedostatkem snıhu, aơ už to byl BouƔůák, Klínovec, nebo 
Churáůov na Šumavı. Krkonoše jako jediné hory v Wes-
ku nabízely relativnı stabilní podmínky pro lyžování. Co 
se týħe ochrany pƔírody, tak Krkonoše jsou malinké poho-
Ɣí. Zejména když se podíváte na svıt, jak rozsáhlé jsou Hi-
málaje, Alpy, Kordillery, Andy. Proti tomu jsou Krkonoše 

„Pojĩme dılat více pro to, abychom ulevili extrémnı 
zatíženým místưm. Pojĩme zkusit nabídnout turistưm i jiná 

místa tak, abychom rozložili jejich pobyt v horách v místı.“

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   250 24.7.2023   17:22:14



251

opravdu jen takový drobeħek. Ale také to jsou naše nej-
vyšší hory a ochranu si zaslouží. Dưležité je, že dlouhá 
léta se v Krkonoších snoubí jak život pƔírody, tak i život 
ekonomický, hospodáƔský. Pro mı osobnı by se Krko-
nošský národní park, a to jak z ħeské, tak i z polské stra-
ny, mohl opƔít o tradici hospodáƔského využití. Mıl by se 
spoleħnı se souħasnými uživateli tohoto území snažit na-
jít pokud možno co nejvıtší konsenzus, aby se opravdu 
reálnı odehrávala ochrana pƔírody a v pƔimıƔené míƔe se 
pokraħovalo v hospodáƔském využití. To je velmi složité. 
Na druhou stranu, zase se vracím zpátky, pokud bychom 
si uvıdomili, že ochrana pƔírody je to, co zanecháváme 
našim vnukưm, pravnukưm, pravnuħkám, tak bychom 
mıli mít odvahu k zavedení takových regulaħních prv-
kư, které hory skuteħnı ochrání. Bohužel jejich zavedení 
dnes brání naše zákony. Mám na mysli napƔíklad mož-
nost vybírat vstupné za pƔístup na upravené a vybudova-
né cesty a chodníħky ve vrcholových partiích hor, které 
právı zasluhují nejvyšší ochranu. Jedná se o poplatek za 
využití vybudované infrastruktury, která jistı nevznikla 
zadarmo. 

Nebylo by to ponıkud diskriminaħní? Lidé, kteƔí 
mají malé pƔíjmy, by se na hƔ � )4�) �*./�'$҅
Urħitı ne. Zaprvé by takový poplatek nemıl být neú-
mırnı vysoký. Zadruhé, v dnešní dobı by bylo hlou-
pé, pokud by výše poplatku byla fi xní. Cena by mıla 
být pohyblivá a refl ektovat sezonu, svátky, víkendy, ba 
i denní hodiny. Dokážu si i pƔedstavit, že by výše po-
platku v jarním ħi podzimním období ve všední dny 
byla pouze symbolická, ħi dokonce nulová.

Oslovil Vás nıkdo z umılcư, badatelư, pábitelư҅�
nıkdo z tıchto lidí, kteƔí mají vztah ke Krkonoším? 
V tomto smıru mı asi víc oslovili lidé, kteƔí využívali 
Krkonoše ke sportu, neboơ v Krkonoších se odehráva-
ly první velké zimní sportovní akce. Nejznámıjší je pƔí-
bıh Hanħe a Vrbaty. Co se týħe ostatních, tak myslím, 
že všichni jsme odkojeni krásnými pohádkami o Kra-
konošovi jako o majestátním ochránci hor. Když jsem 
byl malý, tak jsem vždy koukal, jestli na mı Krakonoš 
nevyjukne za nıjakým stromeħkem. Co se týħe jiných 
postav, tak se vlastnı v Krkonoších odehrála spous-
ta zajímavých pƔíbıhư, které byly i zfi lmované. Mohli 
jsme proto vidıt tıžký život v 19., ve 20. století ve fi lmu 
Krakonoš a lyžníci. 

��4Ǐ� .$� 15+*(ő)ć/ � )�� �-�&*)*ƛ ҂� 1)ő(�'� %./ � #*�
jako ochránce, pƔed kterým je tƔeba mít strach a re-
spekt, nebo spíš jako nıkoho, kdo pomáhá turis-
tưm, kteƔí bloudí? Byl to záporůák, nebo klaĩas? 

Pro mı rozhodnı vždy klaĩas! Snažil se pomáhat lidem 
v horách, a naopak se pokusil trestat ty, kteƔí chamtivı 
chtıli hory jen zlatokopecky tunelovat. Pro mı je Krako-
noš osobou, která dbala na to, aby si Krkonoše zachovaly 
svưj pƔírodní ráz a lidé se drželi pƔimıƔeného využívání hor. 

Je pro Vás dư' Ǐ$/ć�)ıjaká osobnost, která mıla zá-
sadní vliv na pƔírodu i spoleħnost v Krkonoších? 
Nelehká otázka, osobnı mám v hlavı pƔedevším pana 
hrabıte Jana Nepomuka Harracha. Âekl bych, že jeho 
postupy v péħi o les a využívání inovativních pomư-
cek jsou myšlenkou, se kterou se dá ztotožnit i po 
100 letech. Byly v souladu s pƔírodou a zároveů pƔines-
ly spoustu nového a progresivního. Bojím se, že dál asi 
moje pamıơ už nedojde, z historie Krkonoš toho zase 
tolik neznám. Kdybych se zamyslel i nad souħasným 
stavem, mám obavu, že v dnešním ħase bouƔlivé deve-
loperské výstavby by se složitı hledala osobnost, která 
Krkonoše ovlivnila pozitivnı. Byly tady ale i jiné zajíma-
vé osobnosti. TƔeba Kryštof z Gendorfu. Tento develo-
per 16. století sice postavil vrchlabský zámek, nicménı 
pƔedevším plundroval Krkonoše, jak se dalo. A svoje 
lidi špatnı platil, tedy pokud vưbec. Moc velký lidumil 
a ochránce pƔírody to rozhodnı nebyl. 

Kdybyste mıl nıco vzkázat lidem, kteƔí pƔ$%őǏ�ıjí do 
Krkonoš, kteƔí je navštıvují, co byste jim Ɣekl? 
Myslím si, že bychom mıli mít ke Krkonoším velký re-
spekt. Respekt k horám, respekt k pƔírodı a respekt 
k lidem, kteƔí spojili své životy s horami. K tım, kteƔí 
žijí v souladu s horskou pƔírodou. Teĩ myslím skuteħ-
nı ty, co žijí opravdu v krajinı a snaží se pomáhat ane-
bo se snaží, aby horám spíš pƔidali, než ubrali. Pokud 
se pro nás, návštıvníky hor, udılají stezky, tak bychom 
mıli tyto stezky respektovat a pokud možno chodit je-
nom po nich. Urħitı bych doporuħil lidem to, co jsem 
se vždy sám snažil – koukejte se kolem sebe, protože 
na každém místı najdete neuvıƔitelnı zajímavá zá-
koutí, krásné scenerie ħi úžasné výhledy. 

Co byste vzkázal Správı národního parku? Co byste 
vzkázal lidem, kteƔő�. �.)�Ǐő�#*-4��#-ć)$/҂��4ơ nıkdy 
omezují tu první skupinu?
Vzkázal bych jim, aby mıli velký entuziasmus pokra-
ħovat ve své práci, aby je veškeré ústrky nebo leckdy 
ne pƔímo pozitivní názory neodrazovaly od jejich ħin-
nosti. Vzkázal bych jim, aby vydrželi, aby mıli velkou 
trpılivost. Aby dokázali správnı formulovat myšlen-
ky ochrany pƔírody smırem k vıtšinové populaci. Aby 
lidé pochopili, jak je Správa parku dưležitá, a že bez ní 
bychom taky nemuseli za chvíli mít kam jezdit. 
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Sedíme ve sklepení, v trutnovské 
Galerii Draka. Mohli bychom se cítit 
jako v jeskyni. Podzemních prostor 
jsou ostatnı Krkonoše plné a v oħích 
vıtšiny lidí vyvolávají pocit tajemna. 
Mezi ty, které tajemno pƔitahuje, patƔí 
i badatel Otto Štemberka. Wlovık, 
který spolu s historikem Pavlem 
Zahradníkem po objevu vratislavské 
vlašské knihy pƔinesl nové pohledy 
na stƔedovıkou historii Krkonoš. 

Radek Drahný

��4Ǐ�Ɣeknu Krkonoše, co Ti jako první vytane na mysli?
Vidím pƔed sebou horizont, vidím Snıžku. Jako Trutnovák 
se na ni dívám dennı. Tak to mám odmaliħka. Je to bod na 
horizontu, který mı odjakživa pƔitahoval. Druhá myšlenka je 
spojena s urħitým tajemstvím. Protože už mnoho desetiletí 
pƔemýšlím o tom, že v dávných dobách, kdy Krkonoše ještı 
nebyly osídleny, musel horský horizont naše pƔedky z níži-
ny pƔitahovat. Dominanta horizontu láká k poznání. Nepro-
stupný hvozd musel být velkým lákadlem. Aơ už to byli první 
osadníci, kteƔí sem pƔišli a hledali zde možnosti obživy, nebo 
oni povıstní hledaħi drahých kamenư a kovư, kterým dnes 
Ɣíkáme prospektoƔi.

Mưj táta byl vášnivý turista a ħasto mı bral s sebou na hory, 
chodili jsme i tƔicetikilometrové túry. Wást dıtství jsem pro-
žil v okolí Svobody nad Úpou, kde jsem mıl babiħku. Tam 
jsem zaħal se svými dobrodružnými výpravami do lesư a do 
skal, na bƔehu Úpy za papírnou jsem se vlastnı také popr-
vé dostal do štoly. Hráli jsme si tu na pravık a považovali ji 
za jeskyni. Že to byla prưzkumná štola, jsem se dozvıdıl až 
o mnoho let pozdıji.

Pohled dítıte je velmi odlišný od pohledu dospılého a dıt-
ská fantazie pracuje jinak. Pro mnoho lidí ztratily Krkonoše 

OTTO
ŠTEMBERKA

badatel
* 1965

53
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už dávno svưj magický nádech, ale pro mı, i díky stu-
diu starých dokumentư, Krkonoše svá tajemství stále 
mají. Stále mı baví v horách objevovat vıci, které jsou 
pro vıtšinu lidí neznámé. Na bádání mı láká možnost 
objevovat i nové širší souvislosti. Mưj velký pƔítel, pu-
blicista a malíƔ Martin Stejskal tomu Ɣíká „odhalování 
zasutých tajemství“.

�Ǐ�()*#*&-ć/�%.$�0&ć5�'҂�Ǐ �% �./ć' ��*�*�% 1*1�/ҁҁҁ
Ano, stále je co objevovat, a myslím si, že to nejsou je-
nom cesty Vlachư nebo vlašské znaħky. I když obecnı 
pƔevládá názor, že v horách se už nedá nic moc nového 
objevit, já mám pocit, podložený starými zprávami, že 

bychom stále ještı mohli najít další vlašské znamení.
Když se podaƔí v terénu nebo pƔi studiu pramenư uħi-
nit objev, pƔichází samozƔejmı velká radost. S kolegou 
Pavlem Zahradníkem nyní studujeme zprávy, které 
u nás po roce 1945 ještı nebyly zkoumány, napƔíklad 
vídeůský opis vlašské knihy, který je z velké ħásti vıno-
vaný právı Krkonoším a jehož originální pƔedloha pa-
trnı pochází z 15. století; je to další vzrušující práce. 
Nové a neħekané poznatky nám poskytuje také inter-
pretace starých map.  

To bude asi podobné jako v oblasti pƔírodních vıd – 
ħím detailnı%$�% 14�./0�0% ( ҂�/ő(�1ő� �*�% 10% ( ҅

Otto, povı5�($҂� %�&� - �"0% � .-�� � ����/ ' � 1� *&�Җ
(Ǐ$&0�*�% 10҈
Moment nálezu je úžasný. Ale musím Ɣíci, že když 
jsem byl mladší, nadšení bylo vıtší. Ne že bych 
nyní mıl radost menší, ale první vıc, kterou pƔi ná-
lezu pociơuji nyní, je notná dávka skepse. Už nıko-
lik „jasných“ objevư se ukázalo jako falešná stopa, 
takže se nyní spíše snažím svoje pocity mírnit. Po-
kud se ale podaƔí nález provázat s nıjakým dalším 
pramenem, je nadšení veliké, je to hmatatelný do-
tek dávné historie.

Já tƔeba v obou svých posledních knihách (�)�( )ő�
#' ��čů a � ./4��'��#ů, pozn. red.) uvádím nález vyte-
saných obliħejư na skalce nad Babím. Trvalo mi velmi 
dlouho, než jsem zaħal skuteħnı vıƔit, že by to mohly 

být vlašské znaħky. Dnes jsem o tom takƔka pƔesvıdħe-
ný, protože nejdƔíve jsme našli zmínıné obliħeje, po-
tom rytinu stopy nad nimi, která sama o sobı hodnı 
navádí k Vlachưm, ale co je daleko dưležitıjší – mís-
to, kde se ty hlaviħky nacházejí, se nám podaƔilo najít 
i na starých mapách. Takže muselo už dƔíve být nıja-
kým zpưsobem opravdu významné. Nejzajímavıjší je, 
že na mapı bylo oznaħeno slovem „pec“. Vedlejší skála 
má v sobı skuteħnı velké otvory, které jsou zaħernıné, 
takže se tam nejspíš opravdu pracovalo s ohnım. Text 
z roku 1466 naznaħuje, že v okolí byly nıjaké doly a ha-
mry, které mıstská rada pronajímala jednomu obħa-
novi Trutnova. Tato zpráva plus oznaħení na té mapı, 

na níž je jinak naprosto bezvýznamná skalka tam vy-
obrazená v nıjakém hrazeném dvoƔe, to všechno mı 
znovu posiluje v pƔesvıdħení, že to místo je hodnı sta-
ré. Ostatnı já jsem o tom byl pƔesvıdħený, už když 
jsem vidıl stupeů zvıtrávání kamene tıch hlav. Všech-
ny uvedené poznatky mı utvrzují v tom, že se jedná 
o starou, významnou lokalitu, a dnes si myslím, že po-
kud ty hlaviħky nepƔedstavují pƔímo vlašské znaħky, 
nesou jistı urħitou symboliku, která souvisí s pưvod-
ním úħelem tohoto místa.

�Ǐ�4�&4҂� &�4Ǐ� .� � �*0� ('01ő(҂� 01ı�*(0%0� .$҂� Ǐ �
vy s Pavlem stavíte díky vašim objevưm takový ħa-
soprostorový mưstek mezi nejstarší dobou a sou-
ħasností. PƔijde mi skvı'į҂� Ǐ � . � .1Ǉ(� +*#' � (�
�*&ćǏ / �+*�ő1�/�/ı�#�ƛ ./�./*' /ő��*�($)0'*./$҅
A právı to nás láká. SamozƔejmı, když ħlovık listuje 
vlašskou knížkou a ħte si v ní, pƔipadá mu neuvıƔitel-
né, že nachází jména lokalit, které dodnes mưžeme 
navštívit. Ty knihy vypovídají o duchu takových míst. 
Jen díky té knížce mưžeme zjistit, proħ to místo naši 
pƔedci hledali. Zvláštı u nejstarší vratislavské vlašské 
knihy je tƔeba Ɣíci, že byla v tamní knihovnı k dispo-
zici pravdıpodobnı do konce druhé svıtové války, 
a je nesmírná škoda, že ji studovali pouze nımeħ-
tí badatelé. V ħeském prostƔedí nemıla v minulosti 
prakticky žádnou odezvu. A upƔímnı Ɣeħeno, ani na 
samotné Vlachy u nás nebyl žádný vyhranıný názor. 
Chvíli to byli Italové, pozdıji se slovem vlach ozna-
ħovali všichni dávní prospektoƔi. V ħeském prostƔedí 

„Stále mı baví v horách objevovat vıci, které 
jsou pro vıtšinu lidí neznámé.“
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se nebylo poƔádnı ħeho chytit. Nyní máme k dispo-
zici šest opisư vlašských knížek, takže mưžeme po-
rovnávat a opatrnı vyslovovat hypotézy o tom, jak 
to vlastnı s prospektory v Krkonoších bylo a co tady 
opravdu reálnı mohli najít. Nejbohatší nálezy uħini-
li pravdıpodobnı v povrchových vrstvách. Z histo-
rických zpráv se dozvídáme, že ve vıtších hloubkách 
výtıžnost rud rapidnı klesala. Navzdory tomuto tvr-
zení ale musíme uvést, že napƔ. nitro Snıžky ukrývá 
opravdu rozsáhlá dưlní díla.

První objevitelé pƔišli do Krkonoš hledat drahé kame-
ny a kovy. Po nich následovala vlna kolonizace, která 
vidıla bohatství v nıħ (�%$)į(ҁ�ý$1*/�)*1Ǉ�#�*.��)őҖ
kư byl spojen s vírou, pƔesto však to byla ponıkud jiná 
1ő-�҂�) Ǐ�%�&*0��4�#*(�1 �./Ɣedovıku ħ &�'$҂�Ǐ ҈
Oni znali realitu hor. Drsné prostƔedí nešlo pominout. 
Odkazovali se proto k duchu hor. Byli velmi zbožní. Je-
jich obƔady byly jistı prodchnuté kƔesơanskou vírou. Zde 
však byla víra ħasto provázána s magií, hodnı se praco-
valo se symboly… Na slezské stranı Krkonoš to mưže-
me sledovat napƔíklad u pƔíslušníkư cechu laborantư. Ti 
zaħali vytváƔet první – dnes bychom Ɣekli homeopatické 
– léky, bylinné extrakty ze vzácných rostlin, jimiž jsou Kr-
konoše proslulé. Ovšem v jejich práci byla stále pƔítom-

na magie, vıƔili, že jejich pƔípravky jsou kouzelné. Lidé, 
kteƔí pƔišli pozdıji, dƔevaƔi a zemıdılci, byli praktiħtıjší. 
PotƔebovali rozvíjet hospodáƔství na reálném základu. 
BylinkáƔi pƔedstavovali úzkou skupinu lidí. Ta sice pro-
slavila Krkonoše široko daleko, ale všichni se v Krkono-
ších bylinkáƔství vınovat nemohli.

Zásluhou prvních prospektorư je, že otevƔeli cestu do 
zdejší krajiny. Jejich cesty byly jen takové steziħky v divo-
ħinı. V návaznosti na jejich objevitelské cesty se zaħala 
vytváƔet síơ cest podél tokư. Krajina zaħala být skuteħnı 
kulturní, byly postaveny první boudy, první osady a pƔi-
cházeli další kolonisté.

První prospektoƔi byli zamıƔeni jinak. PƔišli, nabrali, 
co šlo, a zase odešli. Je to patrné i z textư vlašských 
knih. Je v nich uvedeno cílové místo a instrukce „najdi, 

seber, odejdi“. Nepíše se v nich: „Tam dojdi, usaĩ se, 
protože tam se ti bude dobƔe daƔit.“ Hodnota nejstar-
ších zápisư spoħívá i v tom, že pƔedstavují vlastnı úpl-
nı první cestovní prưvodce. Jde o první reálné popisy 
cest v horách.

�-*/*Ǐ �)ıco vím o vašem objevu vratislavské vlašské 
knihy, tak, upƔímnı Ɣeħ )*҂�/-*�#0�Ǐć-'ő(ҁ��ƛ �. �1�)ő�
toħő� &*' (� 1Ǉ�#*�)ő�#� �-&*)*ƛҁ� � 1ő(҂� Ǐ � �4�#*(�
podobnı dư' Ǐ$/Ǉ��*&0( )/�(ıli my ve stƔední a zá-
padní ħć./$�#*-ҁ��4.'őƛ҂�Ǐ �. �% ƛ/ı podaƔí objevit nı-
jaký rukopis, který bude pojednávat o prospektorech 
v oblasti stƔedních a západních Krkonoš?
Myslím si, že východní Krkonoše jsou specifi cké pro-
to, že zde leží Snıžka a ObƔí dưl, což jsou lokality, kte-
ré pƔitahovaly pozornost jako silný magnet. Ale není 
pravda, že západní Krkonoše jdou stranou. Jizerské 
hory byly ve stƔedovıku považovány za souħást Kr-
konoš. Z tohoto hlediska je velmi zajímavá vlašská 
kniha ze Smržovky. Máme ji k dispozici a budeme ji 
analyzovat; myslím, že i v ní mưžeme oħekávat dal-
ší zajímavé poznatky. Chceme se zamıƔit i na skláƔe 
v Harrachovı a okolí. Známe sice vazby laborantư na 
sklárnu v ŽacléƔi, ale všechny prameny nejsou dosud 
dostateħnı probádané a Harrachov byl k laborantưm 

velmi blízko. Když se podrobnı podíváme do vrch-
labského ħi vídeůského rukopisu vlašských knížek, 
tak mưžeme pƔedpokládat, že se do oblasti stƔedních 
a západních Krkonoš dostaneme. Aspoů tƔeba drob-
nou zmínkou.

Ostatnı je tƔeba Ɣíci, že ani nejstarší vlašská kniha se 
o údolí Úpy pƔíliš nerozepisuje, jen zmiůuje dobro-
družství v Aupa Grundu. Tím tedy bezpeħnı víme, že 
ve 30. letech 15. století zde už probíhala „hornická ħin-
nost“, spíše však sbır materiálu, který za nıco stál.

�*�%.$�() �0&'$�)$'҅
A nezapomínej, že v reálném hornickém podnikání 
byl v 16. století nejvıtší regionální osobností Kryštof 
z Gendorfu a ten pưsobil pƔedevším ve Vrchlabí. Urħitı 
na nıjaké pƔedchozí montánní aktivity navazoval.

„...v jejich práci byla stále pƔítomna magie, 
vıƔili, že jejich pƔípravky jsou kouzelné.“

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   254 24.7.2023   17:22:15



255

Ty ses, Otto, v poslední dobı také vınoval bádání 
o Krakonošovi. Vidıl jsi ho nıkdy na svých cestách?
Ano. Tedy ne jako postavu, vidıl jsem skálu Vid-
liħka, o níž trutnovská vlašská kniha píše, že v ní 
sídlí duch. Tím duchem je samozƔejmı myšlen 
Rybrcoul. Když jsem vešel do dutiny v této skále 
a uvidıl jsem tam dva kƔížky, které jsou podle mne 
vytesány jako ochranné znamení pro toho, kdo tam 
vstoupí, mıl jsem pocit urħitého zázraħna. O ská-
le se psalo, že byla odstƔelena pƔi stavbı železnice. 
Když ji pak bıhem jedné výpravy manželka objevi-

la, bylo to opravdu velké pƔekvapení. Tehdy jsem 
nemıl nejmenších pochyb, že skála, kterou máme 
pƔed sebou, je právı ona ztracená Vidliħka. UvnitƔ 
skály jsem cítil, že se tak trochu napojuji na svoje 
pƔedchưdce, kteƔí tam putovali a kteƔí uvnitƔ ská-
ly prožívali nıjaký svưj duchovní obƔad. PƔirovnal 
bych to k pocitu, jaký mívá ħlovık, když vstoupí do 
kostela nebo do kaple. Nemusíš být vıƔící, ale i tak 
se tam zklidníš, zpomalíš, zaħneš mluvit tišeji, abys 
nerušil ostatní. Tvoje obrazotvornost tı zaħíná vést 
trochu jiným smırem. Nıco podobného jsem zažil 
právı ve Vidliħce. V tomto smyslu tedy mohu Ɣíct, 
že jsem Krakonoše potkal.

Pro mne jako badatele je daleko zajímavıjší, že po 
nedávné besedı o cestách Vlachư za mnou v Rudní-
ku pƔišel jeden kolega a ukázal mi neuvıƔitelné ob-
razové výtahy z Aretinovy mapy z poħátku 17. století, 
na níž jsou rưzné podoby Rybrcoula. Už dƔíve si jich 
všimli jiní, ale považovali je za rưzné postavy, které 
dále neanalyzovali. Zmínıný kolega vytáhl jednotli-
vá vyobrazení z mapy a zvıtšil je. Podle mého názo-
ru se vưbec nejedná o rưzné postavy, ale v této mapı 
je celá oblast Krkonoš vytyħená mnoha podobami 

Rybrcoula. On se totiž v povıstech objevuje napƔ. 
jako mnich a na mapı ho skuteħnı najdeme jako 
mnicha s kápí. Jiná povıst vypráví, že na sebe bral 
podobu draka – i letícího draka v oblasti Krkonoš na 
mapı najdeme. Jiná postava má zase kopáħ, proto-
že Rybrcoul je majitel nerostného bohatství v horách. 
Další z postav pƔedstavuje pasáħka, který hází kámen 
za krávou. Ten kámen je dražší než celé stádo, jak se 
v rudolfínské dobı tvrdilo. Myslím si, že tato vyobra-
zení Rybrcoula pƔíliš známá nejsou. Jsou však velmi 
zajímavá a výraznı rozšiƔují ikonografi i Krakonoše.

Rybrcoul bývá vyobrazen s kopáħem, holí nebo troj-
zubcem. Právı trojzubec je podle mne nejdưležitıjším 
symbolem. Já dnes chápu Rybrcoula spíše jako zlého 
démona. Jeho trojzubec je však vyvážen kƔesơanským 
kƔížem. Na Aretinovı mapı vidíme v místı nedaleko 
Kotle, kde se nachází slavná Rưženħina zahrádka, také 
postavu, která nıco sází. Zkusil jsem uvažovat nad tím, 
o jakou rostlinu by se mohlo jednat, a myslím si, že by 
to mohl být islandský lišejník. Právı ten totiž ve velkém 
zpracovávali laboranti v Karpaczi. Domnívám se, že pro-
slulá zahrádka tam byla již dávno v minulosti a byla mís-
tem, kam si chodili laboranti pro byliny a kde vykonávali 
i své obƔady. První laboranti si chtıli naklonit ducha hor 
a já si myslím, že Rưženħina zahrádka je pozưstatek je-
jich ħinnosti, i když víme, že to místo nejspíš pojmenoval 
po své ženı Rưženı BedƔich Harrach.

Velkou zajímavostí je to, že Rybrcoul drží v ruce troj-
zubec i na rytinı v knize Slezská démonologie Johan-
na Praetoria. Jedná se o jedno z nejstarších vyobrazení 
Rybrcoula a jednoznaħnı na nım vidíme, že nástroj, 
který drží v ruce, není žádná pƔírodní hưl, ale opravdu 
vykovaný trojzubec. Bádání o Krakonošovi nám tedy 
mưže ještı pƔinést nové objevy.

„Když jsem vešel do dutiny v této skále a uvidıl jsem 
tam dva kƔížky, mıl jsem pocit urħitého zázraħna.“
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„Co se nového na Krnapu?“ Vıta, 
která se stala souħástí pozdravu, 
zazní vždy kyž se s Janem Štursou 
setkám. Vıta, která zcela cha-
rakteristicky urħuje neskuteħný 
zájem emeritního botanika, býva-
lého Ɣeditele Správy KRNAP o dıní 
v Krkonoších. Vıta, která není jen 
formální frází, ale která v sobı 
skrývá opravdový zájem o hory. 
Ve vıku, kdy mnozí jiní v poklidu 
užívají zaslouženého odpoħinku, je 
Jan stále bezednou studnicí rưzných 
nápadư a podnıtư, které mohou 
pomoci jeho milovaným Krkonoším. 

Radek Drahný

NemưǏ0҂� 	*)5*҂� 5�ħő/� �.$� %$)�&� ) Ǐ� ґ) ħekanou“ otáz-
kou. Co jsou pro Tebe Krkonoše? 
Krkonoše jsou vlastnı moje druhá alma mater po Karlovı 
univerzitı, protože tam jsem zapoħal své kontakty s Krkono-
šemi. Pod vedením pana profesora Jana Jeníka, mého poz-
dıjšího celoživotního pƔítele, jsem Krkonoše poznával úplnı 
do tıch nejniternıjších detailư, za což jsem strašnı vdıħen. 

Řő&ćƛ҂�Ǐ �%.$�% ��+*5)ć1�'��*�/ıch nejniternıjších detailư. 
Co jsi v nich objevil? 
Tıch objevư bylo mnoho. A to nejenom na pưdı mé profe-
se, tedy geobotaniky, ale i v souvisejících oborech. Wlovık 
se musel popasovat s tím, jak se odvíjel osud Krkonoš v do-
bách pƔedávných, v dobách glaciálních a v dobı postglaci-
ální, musel poznat pưdní prostƔedí, vodní režim na rưzných 
místech. Aħ botanik, tak jsem se samozƔejmı dotknul i zoo-

JAN
ŠTURSA

botanik
* 1943

54

Krnap_kniha_60 pribehu_TISK.indd   256 24.7.2023   17:22:16



257

logických oborư. Pozdıji jsem to všechno skloubil 
v popularizaħní sféƔe. To je to dưležité, co mı drželo 
v Krkonoších. Já jsem se snažil poznávat Krkonoše 
a popularizovat je. Netlaħil jsem se do vıdeckých sfér, 
což bych mohl vzhledem ke svým peripetiím na správı 
parku. PƔesto jsem vždycky razil pƔístup: Poznej to, pƔi-
bliž to lidem a posuů to do roviny, aby pochopili, jak ty 
hodnoty ochránit. 

Ty jsi pro mı jeden z mála lidí, který zná Krkonoše 
v neskuteħné šíƔi, hloubce a detailu. Je ještı dneska 
nıco, co Tı��*&ćǏ �)���-&*)*ƛő�#�+Ɣekvapit? 

Vždycky mı pƔekvapí, když se dostanu na místa, která 
jsem ještı nenavštívil. Jsem v Krkonoších nıjakých 
60 let a tıch míst je stále hodnı. Každá návštıva ta-
kového místa je vždycky inspirativní. PƔíroda Krkonoš 
živá i neživá není ukonħeným pƔíbıhem, neustále se 
vyvíjí dál, a když se ħlovık nebude snažit dále vzdı-
lávat, získávat nové informace a pƔetváƔet je do své 
pƔedstavy o Krkonoších, tak zaħne stagnovat. Byơ 
jsem ve vıku znaħnı pokroħilém, tak to bych skuteħ-
nı strašnı nerad. 

Krkonoše jsou snad nejprobádanıjší pohoƔí v Ev-
ropı. V dƔívıjších dobách si všichni všímali tıch 
velkých viditelných vıcí, kytek, zvíƔat, toho, co moh-
li vidıt. Dneska se dostáváme na mnohem detailnıj-
ší úroveů, pronikáme do mikrosvıta, objevujeme 
dƔő1 � *+*(ő% )ć҂� +-*/*Ǐ � ) +Ɣístupná místa. Jak 
vlastnı��4� %�&*��$*'*"� .�(0'/$�$.�$+'$)ć-)ő(�+Ɣesa-
# (�+*#'őǏőƛ�)��.*0ħasný výzkum, souħasné bádání?
Krkonoše jsou nejprobádanıjší pohoƔí uprostƔed tako-
vého magického kruhu stƔední Evropy, kde na všechny 
svıtové strany existovaly a existují opravdu dobré uni-
verzity a vıdecké ústavy, a Krkonoše byly tím pádem 
snadno dostupné, že to všechny lidi z tıchto institucí 
táhlo právı do Krkonoš. 

Souħasná vıda a výzkum v Krkonoších v jakýchkoliv 
disciplínách je závislá na nıkolika faktorech. Za-
prvé na ochotı do toho vưbec jít, do nıjakého vı-
deckého bádání. Zadruhé na ħasových možnostech 
výzkumníkư. ZatƔetí na financích. V tomto pƔípadı 

na schopnosti získat na výzkum nıjaké dotace, gran-
ty. Zaplaơ pánbưh, máme tady borce, kteƔí projekty 
dokážou napsat a sehnat financování. Podobnı jako 
tƔeba kolegové na Šumavı. To je perfektní. Co je pro-
blém, to je ħas. A lidská kapacita. To je naprosto zá-
sadní moment. Kolegové, kolegynı z nejrưznıjších 
branží by bádat chtıli, ale den má ħtyƔiadvacet ho-
din a oni musí ten ħas rozdılit mezi všelijaké povin-
nosti. 

Ale nazpátek k tvé otázce. Ano, je dobƔe našlápnuto 
na další výzkum. V Krkonoších je poƔád co objevovat, 

protože hladina disciplín se neustále zpƔesůuje, a teĩ 
jde o to, slouħit to, co umožůuje moderní vıda, se 
schopnostmi observaħními. Ano, impakty, impaktové 
body (za publikované výstupy z projektu, pozn. red.) 
jsou dưležité, ale hlavnı musíte umıt koukat v té 
pƔírodı, umıt si na základı pozorování vytvoƔit nıja-
kou pƔedstavu. Krkonoše mají poƔád co nabízet a ko-
neckoncư je to vidıt, když si ħlovık prohlédne tƔeba 
sborník krkonošských prací Opera Corcontica. Každý 
rok jsou tam publikovány desítky nových a nových 
poznatkư, které posunují naše vıdıní o Krkonoších 
dál a dál. A to je dobƔe. 

��4Ǐ� )��� /ő(� +Ɣ (Ǉƛ'ő(҂� (*Ǐ)*./$� �) ƛ)ő� 1ıdy 
získat evropské dotace, fi nance z národních fondư 
nebo oslovit sponzory jsou nesrovnatelné s dobou, 
kdy vznikal Krkonošských národní park. To jsou asi 
dva úplnı odlišné svı/4҅�
Urħitı ano. Jsou to dva odlišné svıty, ale spojuje je 
podle mého jedno – a to je snaha poznat, pochopit 
procesy v pƔírodı, v horské pƔírodı. PƔed 50 lety jsme 
mıli jiné, urħitı skromnıjší možnosti pƔístrojové, od-
borné, komunikaħní, ale v zásadı jde stále o to, jak 
získaná data správnı využít. A to je podle mého velice 
dưležité, protože celá Ɣada lidí, které znám, tak to ne-
využívá v tomto smıru stoprocentnı správnı, pouze 
v nıjakých dimenzích. Takže já si myslím, že Krkonoše 
v tomhle smıru mají poƔád pƔed sebou velkou 
budoucnost ve vıdı, ve výzkumu, v ochranı pƔírody 
a záleží na lidech, jak to skuteħnı osobnı, odbornı, 
lidsky profesnı uchopí. 

„PƔíroda Krkonoš živá i neživá není ukonħeným 
pƔíbıhem, neustále se vyvíjí dál.“
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Ale pojĩme od vıdy k ħlovıku v horách. Ty jsi teĩ 
# 5&4�+*5)�( )�'҂�Ǐ �% �+*/Ɣeba informace správnı 
uchopit. My jsme léta letoucí, ostatnı Ty to moc dob-
Ɣe víš, Ɣő&�'$҂�Ǐ �)ć1ƛ/ıvnost Krkonoš je pıt milionư 
návštıvníkư roħnıҁ���&� %.( � .$� &*0+$'$� �$"���/��*��
mobilních operátorư� �� 5%$./$'$� %.( ҂� Ǐ � )ć1ƛ/ıvnost 
% �()*# (�14ƛƛő҂���Ǐ �&�4Ǐ�%$�+Ɣepoħteme na rozlohu 
území, tak nás to vystƔelí mezi nejnavštıvovanıjší 
národní parky na svıtı. Co se s tímhletím, Honzo, 
dá dılat, jak s tou informací správnı pracovat? Jak 
vlastnı Ty vidíš otázku návštıvnosti Krkonoš? 
To je docela taková hádanka. Protože není návštıvník 
jako návštıvník, to je dobré si uvıdomit, když posuzu-
jeme ta ħísla. Je tƔeba umıt dobƔe analyzovat, co je mo-
tivem toho strašného zájmu o Krkonoše. Co je motivem 
lidí, kteƔí sem jedou na dva dny, na víkend, na týden, 
kteƔí sem jezdí opakovanı, dokonce na stejná místa. 
To je už na hlubší analýzu – socio-demografi ckou, so-
cio-psychologickou. To je o tom, ħemu se v moderní 
vıdı Ɣíká carrying capacity, kde jsou tƔi rưzné hladiny 
únosnosti území. Umıt tohle rozšifrovat je velká vıda. 
A když se to podaƔí správnı rozšifrovat, tak jsme schop-
ni na základı získaných ħísel pƔipravit a vytvoƔit takový 
model pohybu návštıvníkư, aby byl minimálnı škodli-
vý. Umıt s tím pracovat, to je skuteħnı vysoká vıda. Je 
kolem nás hromada lidí, kteƔí se tomu vınují. Studují 
ekologickou stopu v území a mưžou Krkonoším velmi 
prospıt. To jsou lidi, kteƔí dokážou v tomhle smıru 
mnohé rozšifrovat a dát signály správı parku – tohle 
dılejte, na tohle pozor, tohle je tƔeba ještı dál ovıƔo-
vat, zkoumat, dotazovat se lidí. A to je poƔád sféra vıdy, 
výzkumu, ale co proboha myšlení lidí tady v regionu? 

To je druhá ħást spoleħnosti, která Krkonoše využívá 
ve všech smırech a dlouhodobı, po staletí, a jejich 
názorưm je nutné umıt naslouchat. Tím se vracím 
k aktivitı, kterou pƔed lety (2005) inicioval náš kolega 
Jirka Flousek, když se snažil dát dohromady tyto dvı 
skupiny lidí, návštıvníky a místní obyvatele, a vznikla 
iniciativa Vize Krkonoše 2050. V ní byl velmi dobƔe for-
mulován urħitý kodex myšlení a chování všech, kteƔí 
Krkonoše využívají, jejich hodnoty jak pƔírodní, tak kra-
jinné. To je docela základní materiál, na kterém se dá 
strašnı mnoho a ještı dlouho stavıt. 

Ty ses profesnı pƔirozenı velmi dlouho dotýkal 
otázky turismu a my ħ�./*�.'Ǉ�#ć( ҂�% ./'$� 3$./0% �
nıjaká hranice, nı%�&Ǉ��*��5'*(0҂�5��&/ -Ǉ�0Ǐ�) '5 �
jít. Vidíš Ty nıjaký projev takovéhoto bodu zlomu 
nebo nı%�&*0� #-�)$�$҂� &�4� �4� 0Ǐ� �-&*)*ƛ � ) �4'4�
Krkonošemi? Dokázal bys ze svého pohledu ten bod 
zlomu popsat? 
To je hodnı tıžká otázka. Já bych tady využil srovnání 
s naší snahou, jak vyƔešit tenhle bod zlomu v pƔípadı 
Snıžky. PƔed lety jsme se snažili v trojici Jirka Flousek, 
já a Honza Vanık vytvoƔit takovou multikriteriální 
analýzu možností dostupnosti Snıžky. Udılali jsme 
nıkolik scénáƔư, pak jsme je prohnali veƔejným mí-
nıním, k našemu pƔekvapení se ukázalo, že veƔejné 
mínıní v tomhle smıru je strašlivı chudé, zploštılé. 
Prostı Snıžka je magnet. Vzpomnıl jsem si na to, když 
jsem ve Slovinsku navštívil horu Triglav. Ta je podob-
ná Snıžce. Každý ze Slovincư by rád alespoů jednou 
za život vystoupil na tento vrchol, je v tom kus národ-
ní hrdosti. Ale když si srovnáme Triglav a Snıžku, je to 
nıco naprosto diametrálního. Na Triglav nikdy nebyla 
realizovaná lanovka, tam chodí lidi po svých a ctí etiku 
pohybu v horách. To v pƔípadı Snıžky tak úplnı nepla-
tí. V Krkonoších navíc není jenom Snıžka, ale i pramen 
Labe a další místa jako Kotelní jámy nebo Labská lou-
ka. To jsou prostı taková centra, kam lidi smıƔují z nej-
rưznıjších dưvodư a nemají vždycky jasno, proħ tam 
jdou. TƔeba jen proto, že zahlédnou nıjakou nabídku 
v televizi nebo dnes na sociálních sítích. Kvưli tomu je 
ale pƔíroda bohužel strašlivı zatıžovaná. A formulovat 
ten bod zlomu já asi nedokážu. 

Ty jsi mıl, Honzo, díky své profesi a svým pracovním 
(*Ǐ)*./ (�1$�ıt kus svıta. Co si ochranáƔ jako Ty 
z cest do zahraniħních národních parkư pƔiveze? 
V zahraniħních parcích si ħlovık uvıdomil, že nejde 
o návštıvnost, ale o to, jací návštıvníci a s jakým my-
šlenkovým pozadím do tıch národních parkư pƔichá-
zejí. Opakovanı jsme byli ve Skandinávii. Mentalita 
seveƔanư je ale úplnı jiná než naše. SamozƔejmı to 
vychází z dlouhé historie tıchto severských náro-
dư. Byl jsem v Severní Americe. Jak tamní pracovníci 
správ amerických národních parkư pưsobí na návštıv-

„Nejde o návštıvnost, ale o to, jací návštıvníci a s jakým 
myšlenkovým pozadím do tıch národních parkư pƔicházejí. “
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níky, na veƔejnost, to je naprosto fantastické. Vždycky 
po návratu ze zahraniħí jsme se snažili naše poznatky 
pƔenést sem do Krkonoš. Proto jsme vytvoƔili skupinu 
strážcư národního parku. To je ħlovık, který by nemıl 
brát návštıvníka jako apriori problém, protože mu ztı-
žuje jeho denní pracovní režim, ale naopak musí lidem 
neustále vysvıtlovat, proħ je tady národní park. A to je 
otázka odborného backgroundu tıch strážcư. Na tom 
je tƔeba stále pracovat. Ale pozor, nezužujme tento pƔí-
stup jen na profesionální strážce. Je jedno, zda je to 
strážce, lesník, pracovník státní správy nebo botanik 
na oddılení ochrany pƔírody. Všichni musí být schopni 
vysvıtlovat, co a proħ zde chráníme. Vidím, že jak ħím 
dál víc lidí, ochranáƔư, pƔírodovıdcư jezdí po svıtı, po 
národních parcích, tím víc zkušeností pƔivážejí a sna-
ží se pƔedávat ve svém území. PoƔád to vnímám jako 
strašnı dưležité. Naopak když se setkám se svými ko-
legy, souħasnými kolegy, mladšími kolegy na správı 
parku, tak je to mnohdy tvrdá konfrontace, ze které 
nejsem tak úplnı nadšen.

Z jakého úhlu pohledu myslíš tvrdá? 
Protože v Ɣadı momentư nesouhlasím s jejich pƔí-
stupem k tomu, jak Ɣeší dané problémy. Mnoho 
z nich, byơ je tady tƔeba už 6, 8 let, má málo zahra-
niħních zkušeností. Wím víc ħlovık jezdí po svıtı, 
tím je pochopitelnı víc nad vıcí. Tím víc je, Ɣekl 
bych, pƔístupnıjší k tomu dobƔe formulovat kom-
promis. Kompromis mezi jednou a druhou stranou, 
to je naprostý základ nıjakého jednání ve spoleħ-

nosti. A tady si myslím, že má správa parku poƔád 
ještı neobroušené hrany, kde kolegové, kteƔí toto 
nezvládají na 100 %, jaksi brání obrušování hran jak 
mezi správou parku a regionem, tak i uvnitƔ správy. 

Wastá námitka, kterou v rámci komunikace slýcháme, 
je: Vy si tady nıco chráníte, kousek tundry, pƔitom 
Skandinávie je toho plná. PƔedhazujete nám tetƔívka, 
kterých tady je pár, pƔitom ve Finsku, v Bılorusku jsou 
tetƔívkư� +')į� ' .4̔ � �*� �4.� %�&*� ) ./*-� &-&*)*ƛ.&į�
ochrany pƔírody tımto kritikưm vzkázal? 
No pƔedevším, aby se cílenı více vınovali vlastní-
mu vzdılávání, svým vıdomostem, protože mít svưj 
názor ještı neznamená, že všemu rozumím. Krko-
noše jsou maliħké a já jsem se pƔed lety podílel na 
vzniku a propagaci toho známého sloganu Krkono-
še – tundra v srdci Evropy. To není nic pƔehnaného, 
protože nic takového v celé stƔední Evropı nemá-
me. A patƔí do toho jak neživá, tak živá pƔíroda. To 
jsou kytky, to jsou živoħichové, vħetnı toho tetƔívka, 

protože bez ohledu na to, že ve Skandinávii a na 
rưzných jiných místech severní polokoule je tetƔívkư 
poƔád dost, tak u nás je vzácný. Je tƔeba vidıt sou-
vislosti. Každý z takovýchto živoħichư, každá z tako-
výchto rostlin, která vymizí, pưsobí kolaps velkého 
Ɣetızce dıní a událostí, které v horské pƔírodı, jako 
jsou Krkonoše, probíhají. A když nıco zaħne kolabo-
vat, tak buĩ to dokážeme zastavit, nebo rezignuje-
me, a pak jsme chudší. 

„Krkonoše jsou nejprobádanıjší pohoƔí uprostƔed takového 
magického kruhu stƔední Evropy, pƔesto je je poƔád co objevovat, 

protože hladina disciplín se neustále zpƔesůuje, a teĩ jde o to, slouħit 
to, co umožůuje moderní vıda, se schopnostmi observaħními. “
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Drží ruku na kormidlu rozvoje ces-
tovního ruchu turistického regionu 
Krkonoše. Je partnerem pro místní 
podnikatele, pro samosprávy, pro 
krajské i centrální úƔady a hlavnı je 
dưvıryhodným a seriózním partne-
rem pro správu národního parku. 
Eva Šulcová je už sedm let neodmy-
slitelnou souħástí Krkonoš a dá-li 
Krakonoš, ještı nıjaký ħas bude. 

Radek Drahný

Zaħnıme to naše povídání o Krkonoších tím, kde jsi doma... 
Doma jsem v Chuchelnı. Tím, jak pracuji v cestovním ru-
chu, vím, že ta moje vesniħka pod Kozákovem patƔí do 
Weského ráje, ale vždycky jsme se vnímali spíše jako Pod-
krkonoší. K horám mám ale blízko od maliħka. V dıtství 
lyže, za mlada borưvky, to vše probíhalo v Krkonoších, na 
Medvıdínı... 

Jak Tı�5)ć(҂��4�(*Ǐ)ć��-&*)*ƛ �5)ćƛ�'į+ ����ưvırnıji 
) Ǐ� ' �&/ -Ǉ��-&*)*ƛć&ҁ��ő&4��1į�+-*! .$� %.$�+-*�*0-�'��
&� %�&Ǉ�&*0/�#*-̔
To ano. Díky mé práci je v poslední dobı poznávám daleko 
víc. Než jsem zaħala pracovat v destinaħní spoleħnosti, znala 
jsem spíše západní ħást Krkonoš a to ještı nejlépe kraj za-
padlých vlastencư. 

V mládí jsme dlouhá léta s kanoistkou jezdili na zimní soustƔe-
dıní do JavoƔího Dolu. Nahoru na bıžkách, tehdy ještı neby-
ly upravované tratı, Kolínská bouda, Liška, na druhou stranu 
Werná hora… Mám na to krásné vzpomínky. PƔijeli jsme a ne-
byl žádný sníh. Do druhého dne napadlo pưl metru prašanu. 

Co pro tebe dnes Krkonoše znamenají? 
Krkonoše jsou moje srdcové hory. Když vyjdu na Zlaté návr-
ší, na Harrachovy kameny a rozhlédnu se, tak si Ɣeknu: Tady 
jsem doma, to jsou ty naše hory. 

EVA
ŠULCOVÁ

Ɣeditelka 
Svazku mıst 

a obcí Krkonoše
* 1974

55
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Ty máš krásnou pƔő' Ǐ$/*./�&�Ǐ�Ǉ�� )�/*�+�)*-�(��
Krkonoš vidı/҂�&�4Ǐ�+Ɣ$%őǏ�őƛ�) �*�*�%őǏ�őƛ��*(ư҅�
Mám možnost jet nıkolika rưznými cestami. Teĩ jsem 
nahoru jezdila pƔes Roprachtice. Tam je krásnı. Když 
mám chuơ, jedu jinou trasou, abych se koukla, protože 
aħ pracuji v cestovním ruchu, vıtšinu ħasu trávím v kan-
celáƔi a nedostanu do terénu tak ħasto, jak bych chtıla. 

Tvưj obor je cestovní ruch. To je teĩ velké téma. 
��(��Ǐ�/*�(ưǏ ��*%ő/҈���&�. �/*�(ıní, jak se to vyví-
jí, co nás ħeká? 
Myslím si, že teĩ roste generace, která bude mít k ho-
rám vıtší respekt. A možná nebude tak materialisticky 
založena. Nıkdy takový ten kolotoħ toho adrenalinu, 
který se nabízí návštıvníkưm, musí skonħit a u nás je 
tƔeba limitem to, že zde máme národní park. Za mı to 
je samozƔejmı dobƔe. Bohudík tady nejdou stavıt ta-
kové projekty jako na Dolní Moravı. 

Dnes je to hodnı o respektu. Cílem je, aby se sem lidi 
vraceli, aby se jim v Krkonoších líbilo. To chtıjí pod-
nikatelé, skiareály, ubytovatelé, provozovatelé turi-
stických atraktivit. My potƔebujeme, aby lidé, když 
odjíždıjí z dovolené, byli spokojení. To je pro nás 
dưležité. TƔeba Snıžka – nemưžeme nikomu zakázat 

tam jít, je to symbol. Když sem lidé poprvé pƔijedou, 
vždy chtıjí na Snıžku. Naše úloha ale je, abychom 
jim dali ty správné informace. Když už sem pƔijedou 
v plné sezónı, tak kdy nejlíp na Snıžku, jak nejlíp na 
Snıžku a kudy, aby to pro nı byl zajímavý a ne otƔes-
ný zážitek. A snažit se je chytnout tak, aby je hory za-
ujaly, aby se sem vrátili. 

��4Ǐ�. �)���/ő(�/�&�5�(4.'ő(҂�(ć( �/��4�/�&*1*0�
.1�/*0� /-*%$�$� $)./$/0�ő҂�&/ -į�. � /0�.)�Ǐő�)�15ć% (�
.+*'0� Ǐő/҂� - .+ &/*1�/� . ҂� .*05)ő/ҁ� �� -*1$)ı ochra-
ny pƔírody to je Správa národního parku, za bezpeħ-
)*./�*�+*1ő�ć�	*-.&ć�.'0Ǐ�����1ć(�җ��1�5&0�(ıst 
��*��ő�җ�%� �*�/*҂���4�- "$*)�Ǐ$'���+Ɣ Ǐ$'ҁ���&�. �5�/1įҖ
ho pohledu vlastnı daƔő�Ǐő/�'$� (�)��#*-ć�#҈�
No, není to úplnı jednoduché žít v Krkonoších. Vypa-
dá to hodnı romanticky, ráno vylezu a jsem nahoƔe na 
horské boudı, ale je to tvrdý život. V Krkonoších byl 

vždycky tvrdý život. Když se ħlovık koukne do knížek, 
tak jak se Ɣíká lidovı, celý týden kyselo, v sobotu se 
tam hodí brambora, když je, ale ten život byl tvrdý. Na-
hoƔe nebyly žádné silnice, to se vše sváželo sem dolư 
po svých a i teĩ je to o tom, že zajistit bıh takové hor-
ské boudy nebo tam farmaƔit, to je tvrdá dƔina. Spous-
ta lidí to podceůuje. Podnebí Krkonoš je prostı drsné. 
Jsou to drsné hory. 

Historicky zde opakovanı došlo k výmını obyva-
telstva. Jen vzpomeůme vysídlení pưvodních Nım-
cư po druhé svıtové válce, pak zmınu po roce 1989. 
Co za lidi vlastnı hory pƔitahují? 
Naše destinaħní spoleħnost má Ɣadu partnerư, kteƔí se 
sem vrátili ke svým koƔenưm. Dostali zpátky chalupu, 
zrekonstruovali ji a jsou na horách, protože jim nıco 
Ɣíkají. Ti pak umıjí žít ten drsný život. Hory ale stále 
ještı, i když už ménı, než v 90. letech, pƔitahují lidi, 
kteƔí chtıjí rychle zbohatnout, ale prostı nezbohat-
nou. Podnikání na horské boudı stojí velké fi nanħní 
prostƔedky. Pak to sem táhne developery, kteƔí staví 
objekty s luxusním zázemím. Takové domy mají svou 
cílovou skupinu lidí, kteƔí sice jedou do hor, ale chtıjí 
mít ten luxus jako ve mıstı a vyžadují služby až takové 
kvality, které tu dƔív nebyly. 

Pak to sem táhne lidi, které, jak Ɣíká Lucka Výborná, 
hory pƔitahovaly odjakživa. Máme partnery, kteƔí sem 
jezdili v mládí na hory. Nyní žijí ve mıstı, tƔeba v Praze. 
Naskytla se jim možnost tady nıco koupit, zrekonstru-
ovat a teĩ ten objekt pronajímají. Díky tomu mají nıja-
ký výdılek a zároveů zázemí na horách. 

Urħitı je to i tím, že lidé život ve mıstı už prostı ne-
dávají. Stres je tam prostı velký. Ti lidé se pak pƔesu-
nou sem. 

Spoleħnı velmi intenzivnı Ɣešíme pƔetlak turistư. 
�3$./0%ő� /�&*1į� �1�� +*#' �4� )�� /0/*� +-*�' (�/$&0ҁ�
Jeden je odlehħit pƔ /őǏ )Ǉ(�(ő./ưm a pozvat lidi 
na ta ménı zajímavá a ménı navštıvovaná. Druhý, 
který ale v poslední dobı zaznívá ħastıji a ħastıji, ze-
jména od místních, je: „Uchovejte nám ta nenavštı-
vovaná místa alespoů pro nás a odepište ta pƔ /őǏ )ć�

„My potƔebujeme, aby lidé, když odjíždıjí z dovolené, 
byli spokojení. To je pro nás dưležité.“
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místa, odepište SnıǏ&0҂� /�(� 0Ǐ� ) )ő� �*� 5)$ħit, ale 
hlavnı nepouštıjte lidi to tı�#�)$Ǐƛő�#�+�-/$ő҂�&� �(4�
�#� ( �1�&'$�0�Ǐő/ҁҎ���&Ǉ�)ć5*-�)��/*�(ćƛ�/4҈�
Rozumím tım pƔipomínkám. My je také slýcháme. 
Je pravda, že když si to vezmu bez ohledu na svo-
ji práci, také mám svoje srdcová místa a když tam 
jsou lidi, tak mi to není úplnı po chuti. My se na 
Svazku snažíme, propagovat místa, kam je žádoucí 

nasmırovat návštıvníky, aơ to jsou Neznámé Krko-
noše nebo Pojizerský Pacifik. To jsou místa, kde jsou 
turistické trasy, to znamená, ti lidé tam mưžou. Ne-
ukazujeme jim nic, kam by nemohli jít nebo kde by 
se špatnı vyznali v terénu. Na druhou stranu jsou to 
místa, která mají jedno spoleħné – nejsou tam služ-
by. Není se tam kde najíst, není úplnı kde se ubyto-
vat. Ještı je spojuje to, že si to návštıvník musí více 
promyslet, nejsou to takové ty prvoplánové trasy. 
Tato místa tedy nikdy nebudou o masové návštıv-
nosti tak jako vrcholové partie. 

Jsou to spíš místa, trasy, kam lákáme lidi, kteƔí se do 
Krkonoš tƔeba vrací podruhé, aby je poznali trochu ji-
nak. Aby se prošli tƔeba Františkovem a dalšími místy, 
která jsou prostı zajímavá a odkud je krásný výhled na 
Krkonoše. A oni pak už nesmıƔují prvoplánovı nahoru 
na hƔebeny. Vıtšinou jsou to lidé, kteƔí se sem nıjakým 
zpưsobem vracejí. Domnívám se, že jsou to lidé, kteƔí 
respektují místo, kam pƔijeli. Jsou odpovıdní. Vıdí, jak 
se mají chovat.

Velkým projektem Svazku je Pojizerský Pacifi k. Má 
to hezký pƔíbıh. Má to krásné harrachovské poza-
dí, zvlášơ v letošním roce Harrachư�/*� 3/-į()ı re-
zonuje. Má ale vưbec ještı�Ǐ ' 5)$ħní doprava tady 
1�- "$*)0�)ıjakou budoucnost? 
Ta trasa nyní konħí v Rokytnici nad Jizerou. Vlastnı se 
dá Ɣíci, že pod Rokytnicí. Hrabı Harrach už to nestihl 
dobudovat. Dopravní obslužnost probíhá na základı 
smlouvy s Libereckým krajem, zajišơují ji Weské dráhy. 
Nicménı i v minulosti se už objevily snahy, že by se to 

mohlo zavƔít, zalít betonem a byla by z toho krásná cy-
klostezka. To sice ano. Ale to by odƔízlo celé západní 
Krkonoše, což není dobƔe.

Na druhou stranu ale existují i vize vytvoƔit okruh ko-
lem Krkonoš a tato železniħní traơ by byla souħástí. 
Pokraħovala by z Harrachova do Polska. Vize zưstává, 
uvidí se, zda je reálná. Pracuje se na vyhledávací studii, 

zda je vưbec reálné to propojit a pokud by se ukázalo, 
že ano, tak by se mohly realizovat další kroky, které by 
tƔeba za X desítek let vedly k tomu, že se to opravdu 
propojí. Každopádnı my si myslíme, že tato traơ, byơ 
konħící pod Rokytnicí, má potenciál cestovního ruchu. 
Jízda Pojizerským Pacifi kem je silný zážitek. Dıti mi-
lují železnici, dalo by se to využít z pozice cestovního 
ruchu. Nemyslím, že by tam jezdily pouze nostalgické 
jízdy, to by se asi úplnı neuživilo, ale spojit ten záži-
tek jízdy vlakem s výletem by šel. Pak tam musí pƔijít 
nıjaké služby, nıjaký byznys – pưjħovny kol, specifi cké 
ubytování v nıjaké stanici, obħerstvení… 

Nám se podaƔilo ve spolupráci s dotħenými mısty 
a obcemi Jilemnicí, Rokytnicí, Víchovou, Vrchlabím 
zamezit tomu, aby se rozbouraly zastávky v Hrabaħo-
vı a Rokytnici. Teĩ je to bıh na dlouhou traơ, aby se 
podaƔilo, že je Správa železnic respektive stát pƔevede 
do majetku obcí. Ty pak mohou daný objekt nıjakým 
zpưsobem využít a vdechnout mu nový život. Nemá-
me pƔedstavu, že by v každé stanici bylo muzeum, to 
je nereálné. Dá se to ale využít rưznı, na rưzné služby, 
nıkde se mohou potkávat spolky. 

Nám se podaƔilo sehnat fi nanħní prostƔedky na nostal-
gické jízdy parním vlakem. WtyƔikrát v sezonı je organi-
zuje Spolek nadšencư z Martinic. Takovéto akce lákají 
šotouše, a že jich je. To pƔitom není žádné sprosté slovo, 
jen oznaħuje nadšence do železnice, co si fotí rád vláħky. 

��4Ǐ�/ı tak poslouchám, samozƔejmı si uvıdomu-
ji, jak doširoka jste rozkroħeni v rưzných projektech 

„My se na Svazku snažíme, propagovat místa, 
kam je žádoucí nasmırovat návštıvníky, aơ to jsou 

Neznámé Krkonoše nebo Pojizerský Pacifi k.“
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od provozování cyklobusư��Ǐ�+*�Ǐ ' 5)$ħní dopra-
vu. Vlastnı zastƔešujete celé hory. PƔitom ale vím, 
Ǐ �1�+*ħátcích Svazku byl velký dưraz kladen na roz-
voj bıǏ �&į#*�'4Ǐ*1ć)ő҂�./*%ő�5��1ć($�+-*% &/��-&*Җ
)*ƛ �җ�'4Ǐ�Ɣský a bıǏ �&Ǉ�-ć%ҁ���&Ǉ��4�(ıl být vzkaz 
rưzným cílovým skupinám – pıším turistưm, cyklis-
tưm, bıǏ&�Ɣưm, sjezdaƔưm, skialpinistưm, padáħ-
káƔưm, horolezcưm, vodákư(҅� җ� &/ Ɣí si všichni 
ħ$)ő�)ć-*&�)��0Ǐő1ć)ő�#*-҈
Musíme spoleħnost nauħit se respektovat jeden druhé-
ho. Krkonoše nejsou nafukovací. V porovnání s Alpami 
jsou malé. Máme tu omezené možnosti. Nejvíc nás to 
trápí s bıžeckými tratımi. Veħer je upravíme a druhý 
den dopoledne jsou rozšlapané od pıších turistư. Na 
druhou stranu ty úpravy jsou vedené po cestách, které 
jsou normálnı urħené turistưm, takže zakázat jim tam 
chodit nemưžeme. Vše je o respektu, že se nebudeme 
mlátit hưlkami a zároveů pıšáci nebudou bıžkaƔưm 
ơapat ve stopı, kterou si tam udılali. To samé platí pro 
cyklisty. Buĩ budou respektovat, že se na horách, kde 
je spousta pıších, rodin s dıtmi, nepojedou z kopce 
60km rychlostí, nebo to nebude fungovat. Je to ale 
bıh na dlouhou traơ, aby si lidé uvıdomili, že by k sobı 
mıli být ohleduplní. 

Dưležitý je také respekt k horám. Pokud vznikne pro-
blém z dưvodu, že nejsem dostateħnı pƔipraven, oble-
ħen a vybaven, tak je to vyloženı podcenıní hor a ne-

respektování pravidel, jak se v nich mám chovat. Wasto 
vidíme klasické turisty, adekvátnı obleħené, vybavené 
znalostmi a na druhou stranu sem pak pƔijedou mladí 
lidé, kteƔí vyrazí na kopce bez znalostí, spoléhají jen 
na telefon, který se tƔeba vybije a jinak jsou úplnı bez-
mocní. Nevıdí, co a jak dılat. 

Velmi úspıšný je ten váš projekt Pohádkové Krkono-
še. Budete v nım pokraħovat?
Urħitı ano. V rámci Pohádkových Krkonoš jsme jez-
dívali po školkách ale i po veletrzích. Snažili jsme 
se dıtem zábavnou formou ukázat, jak se v horách se 
chovat. Ta zábava tam musí být, aby je to zajímalo. 
Je potƔeba zaħít u dıtí, když si dospılí nedají Ɣíct. Ten 

malý jednou doroste a bude sám schopen tu situaci 
mınit. Dưležitá je osvıta. Instagramová videa, reels, 
která dılá Horská služba o tom, jak se zachovat pƔi nı-
jakém úrazu, jsou super. Tomu já Ɣíkám všeobjímající 
edukace. I my se to snažíme tlaħit pƔes sociální sítı, 
aby to zasáhlo mladé. 

��&4�. �($�'ő�ő҂�%�&�/*�	*-.&ć�.'0Ǐ���-*5% '��)��.*�$Җ
álních sítích. Jejich pƔíspıvky jsou velmi sledované. 
Nedávno zveƔejnili video, co dılat pƔ$� 14-�Ǐ )į(�
dechu. Stalo se to mnohým z nás. PƔekvapilo mne, 
Ǐ �� �#�/$�(ưǏ �14+��)*0/��Ǐ�)��яы�. &0)�҂��' �Ǐ �
to vlastnı není nebezpeħ)į҂� Ǐ � /�� &Ɣeħ dýchacích 
svalư�.�(��*� 5)őҁ��' �% �/*� 3/-į()ı nepƔíjemné.
A to je vše o propagaci, o publicitı, o vysvıtlování. 
A ještı je tƔeba to vysvıtlit zajímavým zpưsobem, 
aby to prostı bylo dobƔe konzumovatelné a aby to 
zapưsobilo. My tƔeba na instagramu spolupracuje-
me s Honzou Âeháħkem alias Koperníkem, který 
umí na sociálních sítích komunikovat s lidmi. Po-
kud je to potƔeba, slušnı upozorní, že se pohybují 
nıkde, kde nemají, a opravdu je to lepší cesta, než 
nıjaké pƔíkazy a zákazy. Vy to vlastnı dıláte také 
tak. Interpretace je velmi dưležitá. A jak jsi zmínil 
tu trojici – Horská služba, vy a my – když se to spojí, 
protože každý máme nıjakou svou bublinu fanouš-
kư, pƔes kterou komunikujeme, tak zasáhneme vel-
ký poħet lidí. 

Teĩ�% �1 '&Ǉ(�/į(�/ (�*1 -/*0-$.(0.ҁ�	ć�ć(҂�Ǐ �
to také Ɣešíte skoro dennı҂�Ǐ ҈
To ano. My jsme vlastnı takový testovací region pro 
zbytek svıta. To, co se dıje tady nám, ta extrémní 
návštıvnost, má jen málokdo. Když se dnes chceme 
jet nıkam jinam uħit, po Wechách nebo i do svıta, jak 
kdo Ɣeší overtourismus, vlastnı nemáme kam. V We-
chách stejné podmínky jako my nemá vưbec nikdo. 
Mưžeme se jet podívat, jak to Ɣeší v Weském Krumlo-
vı, možná v Praze, ale to jsou mısta, tam je situace 
odlišná. Není to divoká pƔíroda, není to otevƔená kra-
jina. V pƔírodních oblastech v Evropı sotva najdeme 
konkurenci. U nás testujeme, co bude ħi nebude fun-
govat. Jsme objevitelé, prošlapujeme nové cestiħky. 

„Je to ale bıh na dlouhou traơ, aby si lidé uvıdomili, 
že by k sobı mıli být ohleduplní.“
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Pracujeme s tím, co máme, a jinak to prostı nejde. 
Po pravdı Ɣeħeno ale tıch míst, která jsou pƔetížená, 
je jen pár. Hodnı na to má vliv sezónnost a poħasí. 
Snıžka je samozƔejmı fenomén, ale pak až daleko za 
ní je tƔeba Zlaté návrší, Panħava, Pramen Labe, tako-
vá ta nejznámıjší místa. 

Myslím si, že je to jako s policií a zloħinci. Ti jsou vždy 
o krok vepƔedu. I my vždy ħekáme, nebo reagujeme na 
to, co situace v dané období a daný rok pƔináší a s tím 
pracujeme, tomu se snažíme nıjak ħelit. Chtıli by-
chom, aby se svıt toħil kolem nás, ale svıt se toħí a my 
jsme jeho souħástí. 

Na tomto problému se ukazuje, jak velkou moc mají 
média. Když se jeden den ukáže, že na Snıžce bylo 
10 000 lidí, tak druhý den, tƔetí den tam není nikdo. 
A v tom je právı ta složitost, že pak nám volají podni-
katelé, je tady hezky a nikdo tady není, protože jste 
v televizi Ɣekli… Wlovık vnímaná hory jako jedno místo. 
A pƔitom je naše území rozlehlé a nelze to bagatelizovat. 

��4Ǐ�%.( �0�/į��)ıǏ&4҂�&�4�%.$�/�(��4'��)�+*.' �҈
Naposled jsem tam šla pƔed dvıma roky Krkonoš-
skou pivní stezku. Já se radıji na Snıžku dívám, než 
na ni chodím. 

A máš s horami svázaný nı%�&Ǉ�*+-�1�0�.$')Ǉ�5ćǏ$/ &҈
Zažila jsem takovou nepohodu, že jsem šla od tyħe 
k tyħi a skoro nic jsme nevidıli. Fakt fuħelo. Jindy 
jsem si cestou od Weské budky k Violíku a nahoru 
na Snıžné jámy už Ɣíkala, že se snad otoħím a pưjdu 
nazpıt. To jsem totiž nešla, ale mıla jsem pocit, že 
bojuju o holý život. Kdo to zažil, ví. Známý mi vypra-
voval, že byl v zimı ubytovaný na Labské boudı. Byla 

vichƔice jak blázen. Nazpıt jeli rolbou, i v té rolbı se 
prý dıti bály a na rozcestí U WtyƔ Pánư dokonce za-
chraůovali skupinu postarších turistư, kteƔí chtıli jít 
na Voseckou! 

Nemưže každý zažít bílou tmu, ale pocítit na vlastní 
kưží moc našich velehor je snadné. 

„No, není to úplnı jednoduché žít v Krkonoších. Vypadá 
to hodnı romanticky, ráno vylezu a jsem nahoƔe na horské boudı, 

ale je to tvrdý život. V Krkonoších byl vždycky tvrdý život.“
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Aħ pochází z kraje, je krkonošský 
jeskyůáƔ Radko Tásler proto-
typem horského chlapa. Jeho 
houževnatost a náturu formo-
valo vše, ħím prošel, projel ħi 
prolezl. Nejenom na stránkách 
ħasopisu Krkonoše – Jizerské 
hory zaznamenal významné obje-
vy v krkonošském podzemí, jež 
uħinil spolu s kolegy ze spolku 
Speleo AlbeƔice, který spoluzalo-
žil. Stojí za zpƔístupnıním dolu 
Kovárna v ObƔím dole. Na kus Ɣeħi 
mı pozval do Staré aleje, kde ve 
Svobodı nad Úpou bydlí a bádá. 

Jana TesaƔová

Radko, Ty jsi jeden z mála lidí, kteƔí vıdí, kde se co vzalo 
v Krkonoších v dávných dobách, kde se ale vzal Radko Tá-
sler v Krkonoších? 
To je jednoduchý, já jsem se narodil v nížinách, v Wáslavi. 

To je krásné mısto.
No mısto jo, ale jeho okolí zase nic moc. Lichnice, Železný 
hory to jo, ale prostƔedí okolo Wáslavi… Pár barákư od letištı 
jsem mıl dıdu ħili já jako kluk jsem tam jezdil na prázdniny, 
brácha jezdil naopak do Studnic, obħas jsme si to prohodi-
li, protože jsme nemohli být spolu, to by babiħky nepƔežily. 

Byli jste ħísla? 
Velmi aktivní. Takže já jsem byl poƔád u dıdy, který tam 
mıl strojírnu Wáslav, teda tenkrát ji už nemıl, jen co mu 
tam zbylo.

RADKO
TÁSLER

speleolog
* 1956

56
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On ji vlastnil? 
Komunisti mu všechno sebrali, ale jezdil melouchaƔit 
na letištı. To se mnı hroznı líbilo. Ale vztah k tý techni-
ce jsem nezdıdil. No a když se kolonizovaly Krkonoše 
v padesátých letech, otec koupil za 450 korun chalupu 
na Lyseħinách. On dılal v Podkrkonoší geologa. 

Wili jsi nezdıdil lásku k letounư(҂��' �" *'*"$ �% �-*Җ
dinná vıc? 
Ono to s tou geologií není tak jednoduchý. Celé léto 
jsme s mámou sami bývali na chalupı, než jsme zaħali 
chodit do školy. V létı jsme tam vyrưstali bez elektƔiny, 
ve 4 letech jsem musel štípat dƔevo a chodit pıt kilo-
metrư na nákup. Teĩ jsem objevil starý fotky, že jsem 
z Lyseħin na Snıžku a zpátky došel ve 4 letech, neu-
vıƔitelný, doteĩka nechápu. Asi protože jsem nevıdıl, 
jak to je daleko, ony to mají dıti jinak. Otec mıl pak 
práci v Praze, takže jsem vyrưstal tam. 

Bydleli jsme ve StƔešovicích a tam byla obrovská stará ci-
helna, areál kilometr krát kilometr. Tam jsme tƔeba jezdili 
na kole po motokrosové trati. Takovéhle bylo moje mládí, 
byly jsme naprosto nezvladatelný dıti. Jo a mı bavila zvíƔa-
ta, já si myslel, že pưjdu studovat zoologii nebo nıco tako-

vého, dokonce jsem na gymplu tíhnul i k medicínı. Jenže 
mé vysvıdħení na gymnáziu úplnı nesplůovalo pƔedpo-
klady pro medicínu – mıl jsem i dvojky, ale z chování, 
z ostatního byly známky ještı vyšší… Ale jelikož jsem i na 
tom gymplu lezl do jeskyní a na geologii pƔece jenom ne-
byl nával, zkoušky jsem udılal bez problémư, protože oni 
už vıdıli, že lezu do jeskyní, že to není pro mı problém. No 
a vysoká škola, to bylo nádherný. To se nemuselo do tý ško-
ly tenkrát moc chodit ħili já byl poƔád nıkde, projezdil jsem 
republiku. Jak se blížil konec studií, jednou jsem opakoval 
a jednou prodloužil, protože se mi poƔád nechtılo do prá-
ce; no a pak mı vzali v Geoindrustrii, kde se dılal ložiskový 
prưzkum rud a uhlí. Byla to poboħka pražského podniku.

Tady pƔímo ve Svobodı?
V Trutnovı. Tak jsem se toho okamžitı chytil a bydlel jsem 
ve sklepı pƔímo v práci… NejdƔív jsem mıl pronájem na 

Kryblici, pak jsem se ale pƔestıhoval do sklepa pƔímo na 
pracovištı. Místnost mi staħila, horší bylo, že byl vedle au-
tobusák, a když zaħaly ráno startovat autobusy, nebylo to 
nic moc. Tak jsem byl jako první v práci v 6 hodin a ona ta 
práce geologa, když podnik nıjak funguje, tak to je doce-
la takový volný. Tak jsem si Ɣíkal, no to je paráda, zưstanu 
tady, jenže pak jsem nebyl úplnı vítán…

Z politických dưvodư?
Názory jsem nikdy netajil, ale nebyl jsem ani nıjakej 
rebel. Jenže jeden ħlovık tam potƔeboval upíchnout 
jinou osobu… Já jsem mıl zájem dılat prưzkum na 
zlato. Dostal jsem to za úkol, ale potƔeboval jsem taky 
nıjakou praxi, protože jsem to nikdy nikde nedılal. 
Tak jsem si sám Ɣekl, aby mı dali na Šumavu na zku-
šenou, a tam jsem strávil necelý rok. To bylo výborný, 
protože jsme se dostali do vojenských prostor. Teĩ se 
tam bıžnı chodí, že jo, ale tenkrát…? To bylo nıco! 
Tak jsem hledal zlato na Šumavı. 

Potom jsem dılal i na jiných úkolech – uhlí, mramory 
a nıjaký tyhle vıci, pak mı ale šoupli na Welinu. To je 
naše nejvıtší ložisko zlata. To byla velká aféra v tele-
vizi, jestli pokraħovat, tıžit, netıžit, tam jsem byl dva 

roky jako dưlní geolog. Chtıl jsem zpátky do Krkonoš, 
ale vypadalo to, že tam zkejsnu, tak jsem odjel na ħtyƔi 
mısíce do Tasmánie. Aniž bych se teda tak nıjak moc 
ptal. Byl osmdesátý osmý rok a mnı se nechtılo dılat 
pro komunisty. Už delší dobu jsme mıli speleologic-
kou skupinu s právní subjektivitou, to byla dost vý-
hoda. Tak jsme šli s Vláĩou Kracíkem, s mým velkým 
kamarádem jeskyůáƔem do hospody, tam jsme dali 
pár piv, on mi dal razítko do obħanky, podepsal a byl 
jsem zamıstnaný. No a pak jsem bydlel v Trutnovı. 
Tady ve Svobodı jsem od roku 92.
 
��&Ǉ��4'�/ )�+-1)ő�+*#' �҂�&/ -Ǉ�%.$�- "$./-*1�'����őҖ
/$'�. .��*(�҂�&�4Ǐ�. .�*�)ıkud vracel?
Až tady, když se vyjelo sem do svobodského údo-
lí. Maršov, když nás vyhodili z autobusu a nás ħekalo 
9 km pıšky na chalupu. 

„Dorazili jsme s rodiħi na Pomezky, vystáli jsme 
si frontu u sámošky, a když na nás pƔišla Ɣada, tak Ɣekli, 

že všechny rohlíky došly, a šli jsme zase zpátky.“
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Tvoje první vzpomínky jsou svázané s Lyseħinami? 
Pamatuju, máti na nás hulákala, asi na 150 metrư, že už 
máme jít domư, my to úplnı ignorovali, a teprve když stá-
la ve dveƔích v tý chalupı s vaƔeħkou v ruce, tak už jsme 
vıdıli, že je zle, že musíme teda jít. A totéž se dılo v Praze 
v tý cihelnı; ħili to jsou takovýhle vzpomínky a oni rodiħe, 
oni nám nechávali velkou volnost. To bylo dobrý. 

Jak vypadaly Krkonoše Tvého dıtství?
Neupravovaly se stopy. Když jsme vylezli na Pomezky, 
sníh byl hluboký po pás a teĩ v pưlce cesty najednou 
šla další parta proti nám. To byla radost, že nám vyšla-
pali stopu! Dorazili jsme s rodiħi na Pomezky, vystáli 
jsme si frontu u sámošky, a když na nás pƔišla Ɣada, tak 
Ɣekli, že všechny rohlíky došly, a šli jsme zase zpátky. 

A krajina? 
Nebylo to tolik zalesnıný. Na chalupı, když jsme se 
ráno probudili a nebyly zamrzlý okna, jsme mıli vý-
hled 180 stupůư do kraje. Veħer ŽacléƔ, když se rozsvı-
cel, Hradec, když se rozsvıcel... teĩ musím vylézt nad 
chalupu na svah, abych to vidıl. 

Jak vypadaly Lyseħiny, byly všechny chalupy ob -
sazené? 
Když jsem tam s rodiħi jezdil, tak byly. Byli to všechno 
Poliħáci, už se znali. Oni šli po hranicích nıjak v pade-
sátých letech. Všechny chalupy vybydlený, tak prohlá-
sili – jé, tohle si zaberem; a tak tam zaħali jezdit. 

Poliħáci – myslíš z Police nad Metují? 
Ano, Poliħáci, Broumováci. Všichni se znali a mají to do 
dneška. Z dıtství na mnoho lidí nepamatuju, byli jsme 
docela odƔíznutí, ale velká osobnost je pro mı Zdenık 
Âíha, toho už nikdo nezná. 

On je Tvưj Krkonošák?
Jako první zaħal kopat v jeskyni Trucovna. Aħkoli mıl 
tenkrát na starosti tetƔevinec, strašnı nadával, když 
se zalesnily Rýchory. PƔes nıj jsem se vlastnı sezná-
mil s Pavlem Klimešem. Tıch lidí je víc – Tonda Barca, 
Láĩa Prouza, kterej s tátou dılal uhlí, pak Chaloupský, 
co dılal první velké mapy. 

Pojĩme ke Speleu. Doħ /'��%. (�. ҂�Ǐ �%./ �#*�.��-�/Җ
- (�5�'*Ǐ$'$�0Ǐ�%�&*�"4()�5$ć)$�1�-*� �ьєђюҁ�
Brácha byl o tƔi toky mladší a rodiħe ho ještı nepouš-
tıli, protože chodil do nıjaký osmý tƔídy. Byla to par-
ta nás ħtyƔ, s dvıma jsem do dneška, jeden nám umƔel 
na leukémii, když mu bylo pıtadvacet. Ofi ciálnı jsme 
vznikli až v roce 79 jako Weská speleologická spoleħ-
nost na základı tohohle našeho spolku.

Jste neodmyslitelnı spojení s albeƔickou oblastí, 
kde jste uħinili velké objevy poté, co jste odħerpali 
1*�0�5�% .&4)ő҅�
PƔedpokládali jsme, že by tam nıco mohlo být, ale 
ħerpací pokus se nedılá kvưli tomu, abychom nıco 
objevili, ale proto, abychom vyƔešili odvodůování 
jeskynı. Když voda neteħe, nedá se dılat výzkum. 
Aby se mohlo sledovat, co se tam dıje, tak se ta 
voda musí rozhýbat, ħemuž se Ɣíká ħerpací zkouš-
ka. Jsou tam prostory, které jsou trvale pod vodou, 
ale podaƔilo se nám prolézt i do suchých ħástí. V za-
topených úsecích je krasovıní trošinku rychlejší, 
protože ta voda je kyselá, takže jeskynı urħitı vede 

dál. Jenže v zimı už se pak ħerpat nedalo. Ta te-
orie, že by to mohlo vést do Polska, platí, proto-
že vápence do Polska jdou, to mám vymapovaný. 
A zjistilo se, že tu vodu to stahuje z velký dálky, ħili 
Poláci kradou vodu nám v Turówı a my jim ji kra-
deme tady.

Zmínili jsme Lyseħiny a AlbeƔice, ale Ty jsi dost zá-
sadnı propojený ještı s jedním místem, a to je Ko-
várna pod SnıǏ&*0҂�!0)"0% �/ ĩ? 
Nefunguje, už to prostı musím pƔedat. Pokud mnı ješ-
tı síly staħí, chci se vınovat nıjakému výzkumu, který 
jsem ještı schopen dılat. Zrovna teĩ jsme zase objevi-
li nıjaký další geologický vıci, který tady nemají co dı-
lat. My mladejm, který pƔijdou po nás, v tý geologii teĩ 
udıláme takovej bordel v tıch zažitých vıcech, tak ne-
vím, jak to dají do kupy. 

V jakém smyslu?
No stavba Krkonoš, všechno je trochu jinak. 

„My mladejm v tý geologii teĩ udıláme takovej bordel 
v tıch zažitých vıcech, tak nevím, jak to dají do kupy.“
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Jak se na to pƔišlo, kdo na to pƔišel, kde se to vezme? 
V té jeskyni se dılala geologie, paleontologie, datová-
ní krápníkư a takovýhle vıci a pƔi geologii se bralo vel-
ké množství petrologických vzorkư; no a my jsme tƔeba 
v Poniklé v tıch vápencích objevili korály. V metamor-
fovaných vápencích by nemıly být.

Tu a tam se rưzné názory objevovaly už pƔed mnoha 
lety, ale dưkazư bylo málo. Teĩ už to je na odbornou 
diskusi. Když máš tady šutr, ve kterém budou zkame-
nıliny, a deset metrư od toho vysoce metamorfovaný 

erlán, tak to vedle sebe prostı nemưže být. Wili Krko-
noše se nejenom vrásnily, ale úplnı se rozšupinatı-
ly na malý šupiny a ty se zas vưħi sobı rưznı hýbaly. 
Takže tady pưsobily ještı mnohem vıtší geologický 
síly, než se doteĩ myslelo, a pak se to celý uklidnilo, 
trošinku se to zvedlo a v té dobı se nıkde hluboko vy-
víjely jeskynı.
 
O jaké dobı mluvíme? 
Teĩ mluvíme o dobı tak 20 milionư let nazpıt, mys-
lím teĩ ten paleoreliéf. To je zase na vıtší povídání. 
Vrásnily se Alpy a do tıch Krkonoš to praštilo a roz-
praskaly – a to se dƔív moc neuznávalo. A teĩ se jed-
notlivý kry zaħaly zvedat, jedny hodnı, jedny málo. 
Podívej se na Kotel. Tam je nádhernı vidıt ten ledov-
cový kar, který vznikal stejnı jako závır ObƔího dolu, 
ale všimni si, jak je vysoko. To je kra, která se zvedla 
v pomırnı mladý dobı. Snıžka, takový ty Ɣeħi, že to 
je carling… Není. Na Snıžce je rovina. 

Myslíš to prostranství na vršku? 
Ano.

Co to znamená? 
Že to bylo pưvodnı ve stejné výšce, jako je Luħní bou-
da a to okolí. Tohle ještı chci trošku odbornı dobádat. 

Jak se Ti mıní Krkonoše pƔed oħima od chvíle, co jsi 
sem pƔ$ƛ '҅�
Kdybych tady nemıl chalupu a plány ještı tady nıco do-
bádat, tak se odsud stıhuju pryħ. Naštıstí se AlbeƔic ješ-
tı nedotkli developeƔi. Jinde ti architekti jenom blbnou, 
a to nemluvím o velikosti. Je to zahušơování toho pro-
storu. Jak se mưže stavıt tam, kde nebyl žádný barák. 
Nejhorší je ta dƔevıná hnusná krychle, když se v Peci 
odboħí vpravo ke kapliħce. Tam byly hutı, kde se zpra-
covávala mıdıná ruda a arzenová ruda z ObƔího dolu, 
fungovaly v 19. století a produkty se vyvážely po celý 

Evropı. Tenkrát to byly jediné hutı, které dokáza-
ly v tom 19. století zásobovat v Wechách touhle suro-
vinou. Nıkolik desetiletí to byla velice významná huơ 
a dnes by to byla technická památka. Pak se ty zákla-
dy bez mrknutí oka zastavıly. Když jsem vlezl do vý-
kopu, okamžitı mı vyhnali, tak jsem volal do muzea 
v Trutnovı, stejnı se všechno zabetonovalo. Já jsem 
si z toho vzal jenom nıjakou strusku, jenže ta struska 
byla železáƔská, vưbec ne mıdıná a arzenová, ħili tam 
nıco muselo být ještı pƔed tımihle hutımi. Ještı nıco 
mnohem staršího…

� 1 '*+$)"�1)ő(ćƛ�%�&*�#*�)ı tísnivý? 
Hlavnı ty davy lidí. Snıžku roznesou... Kdysi dávno se 
uvažovalo o tom, že teda bude nıjaká regulace, ale to 
se nikdo neodvážil. Já chtıl jít na Zélandu jeden tako-
vej trek, a než jsem se rozhoupal, vypršely poħty vol-
ných míst, protože se to muselo zaregistrovat dopƔedu. 

Co je to, co by sis pƔál pro park jako takový? 
Aby se našla nıjaká zákonná cesta, jak regulovat ty 
ohromný zástupy lidí. Poláci to mají. U nás nejde za-
vést vstupné. To byla nádhera, když lanovka na Snıžku 
dva roky nejezdila. Když se podíváš na Zéland a Austrá-
lii, mají stavby v krajinı rozumný rozmıry a hustotu.

„My jsme tƔeba v Poniklé v tıch vápencích objevili korály. 
V metamorfovaných vápencích by nemıly být.“
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U dlouholetého sbıratele zajíma-
vostí z úpského údolí a východních 
Krkonoš se scházíme ve Svobodı 
nad Úpou, kde na Sluneħní stráni 
pıstí své království drobného lidského 
krásna. Historik-amatér uznávaný 
odbornou i odbornı pouħenou 
veƔejností a dlouholetý pƔispıvatel 
ħasopisu Krkonoše  – Jizerské hory 
provozuje web Freiheit odkazující na 
historii Svobody nad Úpou i celého 
úpského údolí. Na kus Ɣeħi se usazu-
jeme v pracovnı, za niž by se nesty-
dıl ani svobodský továrník Piette. 

Jana TesaƔová

Kdy zaħíná Tvoje historie v Krkonoších, je Toník Tichý 
Krkonošák?
Nenene, náplava z protektorátu, žádný Krkonoše, Náchoĩák, 
v pıtaħtyƔicátým jsme pƔišli rabovat pohraniħí do StƔíteže – 
to je teĩka souħást Trutnova. Tam jsem bydlel 10 rokư a od-
tamtud jsme se pƔestıhovali do Mladých Bukư, no to už je 
vlastnı na dohled; tam když jsem vylezl na kopec za bará-
kem, vidıl jsem Wernou horu, celý panorama, a ty hory mı 
pƔitahovaly. Nakonec jsem se pƔiženil do Svobody nad Úpou 
a od roku 61 jsem Krkonošák. 

Jaká je Tvoje první vzpomínka na hory? Pokud jste sem 
dƔíve jezdili s rodinou, co by se Ti první vybavilo? 
Nejezdili jsme sem nikdy, byli jsme chudá rodina. Naši se roz-
vedli, když mi bylo pıt, takže nıjaký rekreace nebyly. Táta prostı 
makal, makal, makal, byl vesnický koláƔ. Mưj první dojem z Krko-
noš je, když jsme se stıhovali, tak jsme pƔijíždıli na Humburák, 
projedeš Nový Rokytník a teĩ vyjíždíš nahoru do StƔíteže, kde je 

ANTONÍN
TICHÝ

badatel,
publicista

* 1941
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odboħka na Studenec na té kƔižovatce; když jsme vyjíždı-
li do toho kopeħka, já sedıl na korbı mezi nábytkem a dí-
val jsem se v protismıru jízdy za sebe. Když jsme pƔijíždıli 
na ten kopeħek, tak se najednou otevƔelo to panorama 
a na Werný hoƔe hoƔely plameny… Dodateħnı jsem zjistil, 
že to se pƔi západu slunce odrážejí na Zrcadlovce skla z ve-
randy, a ten odlesk už jsem pak vidıl mockrát a už jsem vı-
dıl, že tam nehoƔí. Tak to je první takovej zážitek z Krkonoš. 

Pokud si to správnı pamatuju, Ty jsi pokraħoval 
v tatínkovı Ɣemesle? 
Já jsem byl pƔedurħen k pokraħování v rodinném Ɣe-
mesle, jenomže já toužil být myslivec nebo lesník – ze-
lená uniforma, fl inta pƔes rameno a holky. Nebyl jsem 
premiant, ale uħil jsem se relativnı snadno, staħilo mnı 
to ze školy a vždycky jsem to dokázal nıjak okecat. Ne-
šla mi samozƔejmı chemie, matika, ale ħeština, dıjepis, 
takový pƔedmıty, kde se to dá okecat, tam jsem prostı 
exceloval, protože ty ostatní kluci museli makat doma 
v hospodáƔství, já jsem pƔece jenom mıl trošiħku volno. 

A kdy se u toho Ɣemesla zrodil ten Toník, co má rád 
historii?  
To se nezrodil, já jsem dlouho nemıl o nic zájem. Na tu 
lesárnu jsem se jako kluk dostal, ale po roce mı vyho-
dili pro totální neschopnost, vysvıdħení z lesnický ško-
ly je moje tƔináctá komnata, ještı jsem ho nikdy nikde 
nepublikoval. Tedy nevyhodili mı z politických dưvo-
dư, že byl táta podnikatel nebo tak nıco, jak si kdekdo 

myslel, dokonce mi nabídli, že mưžu opakovat roħník, 
i když se to tenkrát nedılalo… Slyšelas nıkdy o profe-
sorce Hejnové? Ta poƔádala v Sobotce Šrámkưv Písek, 
to byla ženská, která mıla Sorbonnu, a ta tam uħila ħeš-
tinu. A když mı vylili ze školy, Ɣíkala: „Jak to, Tichej zrov-
na, vždyơ on je dobrej.“ Ale já jsem to fl ákal, 15 rokư, 
telecí léta, uniforma, holky, takže do parku místo do 
školy, a tak dále. Ale kde se vzala ta historie – tak si pƔed-
stav, že jsem se tím zaħal zaobejvat až po revoluci. Sbíral 
jsem všecko staƔinký, peníze, pohledy… Numismatika, 
to byla smetánka mezi sbıratelstvím, a pohledư jsem 
vždycky nabalil tƔeba 1000 do krabice a poslal jsem to 
nıjakému sbırateli, který mnı za to slíbil nıjaký mince. 

Po revoluci zaħaly vycházet svobodný noviny a u Pavla 
Klimeše jsem zaħal s � . 'Ǉ(�1Ǉ' / (, jestli znáš ten ro-
dinný výħep, �Ǉč +)ő�'$./ jsem dodával do redakce a pƔes 
Elišku PilaƔovou jsem se dostal do Krkonoš. Ona se mi 
líbila Eliška, tak jsem se tam tak nıjak propašoval. No 
prostı, když se mı nıkdo na nıco zeptá a mám ħas nad 
tím hloubat, tak hloubám a odpovím, jak se sluší a pat-
Ɣí, a oni si pak všichni Ɣíkali: „Kurnik ten Tonda je vzdıla-
nej, on to všecko ví.“ Takže jsem si budoval takovouhle 
povıst, ale poƔád vím, že nevím nic. Každý pražský turi-
sta má nachozeno po Krkonoších tisíckrát víc než já, já 
znám Krkonoše z pohlednic, z map, a nıkdy, že jsem se 
podíval za barákem dalekohledem. 

�*Ǐ)ć� ) (ćƛ� )��#*5 )*� /*'$&� %�&*� �-�Ǐć�$҂� �' �
&�4Ǐ�/4�&-&*)*ƛ.&į�� ./4�1 5( ( �*�-�5)ı, který 
ħlovı&�5���1į#*�Ǐ$1*/��Ǐ$%ő�ő��ı v Krkonoších nejvíc 
ovlivnil nebo Ti nejvíc utkvıl? 
Dorek Lokvenc, protože aniž by mı znal, tak mnı dılal ru-
ħitele, když jsem vstupoval do numismatický spoleħnosti, 
protože tam to bylo jako ve stranı, muselas mít dva stá-
lý ħleny, kteƔí se za tebe zaruħili. Jako zednáƔi nebo nıco 
takového, poƔád ještı tƔeba jejich tiskoviny jsou nepro-
dejný, jenom pro ħleny. Takže když jsi chtıla vstoupit do 
spoleħnosti, tak se za tebe museli dva vırohodný starší 
ħlenové zaruħit. V 75. roce, když jsem chodil do poboħky 
v Náchodı, už jsem se s Dorkem znal. Jako první se za mı 
zaruħil Ing. Vladimír Vanık, kdysi mưj tƔídní z veħerní prư-
myslovky a pozdıjší dlouholetý pƔítel. 

Další osobnost byl Míla Bartoš. Toho jsem poznal tıs-
nı pƔed revolucí. Chodil jsem do redakce – ještı když 
byl šéfredaktorem František Janalík – do muzea a je-
nom jsme se míjeli. Když usedl do Ɣeditelského kƔesla, 
tak jsem si jednou vyjednal audienci a místo o historii 
jsme se bavili politické situaci a tak nıjak jsme si kápli 
do noty a zdá se mi, že jsme si rozumıli.

��4Ǐ� %.( � 0� *.*�)*./ő҂� &/ -į� )�� � � �(ıly velký 
vliv, je i nıjaké místo s podobným pưsobením?
Jednoznaħnı Rýchory a nejvíc SklenáƔovice. Když 
jsem chtıl jít jenom na chvíli nıkam ven, tak jsem šel 
pƔes kopec do SklenáƔovic. 

„Pokrok se zastavit nedá, ale to drancování turismem, to mnı 
docela vadí. Proħ by kruci všichni lidi museli být na Snıžce?“
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Co to bylo za dojem, jak na tebe pưsobily? 
Takovej ten zmar, pomíjivost všeho, mıl jsem vždycky ta-
kovej pocit, že v minulým životı jsem tam hrabal zlato… 

Se SklenáƔovicemi souvisí Zlatá stezka a Ty s ní máš 
taky nıco do ħinı)ő҅
Prvnı jsem zaħal spolupracovat na Via Piette, za tím 
byl Pavel Klimeš a hradní spoleħnost Aichelburg. Pavel, 
co si budeme povídat, je ħlovık, který vyħnívá a budí 
emoce. Já jsem to ale dılal rád. Psal jsem ohlednı his-
torie, ale do pƔírody jsem se moc nedrápal, protože ne-
poznám blatouch od kravince. 

��*� .$� (4.'őƛ҂� Ǐ � % � .*0�*�ć� ħi minulá osobnost 
Krkonoš? 
Zas musím Ɣíct, že Pavel Klimeš, protože to, co on za 
tıch pár let tady vyoral za brázdu, to nikdo neudılal. 
A když bych šel do historie, tak asi absolutní jedniħka by 
byl Prosper Piette de Rivage, protože tady pro oblast úp-
ského údolí udılal nevídané, stejnı jako pro celý Krko-
noše, a do dneška se nacházejí jeho nové a nové stopy. 

�4.'ő(҂�Ǐ �+�)�/*1ć-)ő&��4�. �) ./4�ıl pưjħit si Tvo-
ji pracovnu k rozpravı s návštıvami. Kdo se to na 
nás ze zdí dívá?
To je Marie Terezie, ale nıjaká kopie. Zaujalo mı to vcelku 
neobvyklé zpodobnıní s fl intou… Po pıtaħtyƔicátém roce 
zưstala po Nımcích samozƔejmı spousta obrazư a chodily 
rưzné rabovací gardy – když si nıkdo z nich odnesl domư 
nıjaký obraz a pak ho pƔestal bavit, tak jsem ho tƔeba získal 
já. Támhlety dva obrazy jsou urħitı taky Piettovy, ale autor 
není uvedený, takže je to jenom devadesátidevítiprocent-
ní dohad. Když pak vidíš rodinné fotografi e, tƔeba tamhle-
ta kalupinka nahoƔe v tom rámeħku, tak to je hrabınka, to 
je prapravnuħka Piettova a její prababiħka si vzala Valcla, 
to je ta dole v tom ovále. S Piettovou prapravnuħkou Chris-
tinou jsem se vlastnı setkal krátce pƔedtím, než jsme ote-
vírali Via Piette. Spoustu rưzných rodinných památek mají 
ještı doma, takže je dala k dispozici, aspoů fotky, tak jsme 
to pak porovnali a zjistili jsme, že to, co je dokonce v nıja-
ký knížce, je blbı. Jeden tam je uveden pod jiným jménem, 
ale je to zajímavej rod. 

Nıkteré obrazy jsem koupil na bleším trhu. Tohle je 
Böhm z Lánova, o tom už se asi taky psalo v Krkono-
ších nıkolikrát, támhleto je Jerie. 

Když nás po revoluci vykradli, ukradli i ty obrazy, i tu Ma-
rii Terezii, jak já jí Ɣíkám. VyƔízli ji z rámu, ale vytrousi-
li ji hned za dveƔmi. Znovu jsem do toho investoval, dal 
jsem ji zcelit a opravit. Ty ostatní se jim nepodaƔilo udat 

a jeden z tıch pƔekupníkư je mıl doma. A tím se vlastnı 
na to pƔišlo, kdo to byl. Ke každé vıci mám vztah, proto-
že vím, že tƔeba támhle ten hrníħek jsem dostal od paní 
Horákové, že mı to stálo ħtyƔi návštıvy a že mnı k tomu 
vždycky vyprávıla celý rodinný historie; jako ne že by mi 
ho nechtıla dát, ona mnı Ɣekla, že mi ho dá, ale musel 
jsem se trošiħku o tom s ní bavit. Tohle tƔeba je Rombald 
z Hochinfelsu, jeho prapra… mıla doma tenhleten po-
pelníħek, ještı mám dole jejich rodový znak. Mıla syna 
i vnuka v Nımecku a Ɣíkala: „Hajzlíci, nepƔijedou se po-
dívat, nedám jim nic. Vy ke mnı chodíte…“, tak mnı 
vždycky nıjakou takovou drobnost vınovala. 

Toníku, pojĩme trošku zpátky k horám, kolik let jsi 
/��4�+-*Ǐ$'�җ�яы҂�ѐы҈�
Tady v tom baráku jsme od roku 72, pƔedtím jsem bydlel 
10 let na námıstí, z tıch oken by se pronášely projevy… 
Pak se objevily tyhlety okály, tak jsem Ɣíkal, co se budu nı-
kde plahoħit, 3 roky stavıt, jak to tak bylo samovýrobou. 
V kvıtnu jsem se rozhodl, že to vezmeme, a oni mi Ɣekli, že 
když si postavíme pƔes prázdniny ten suterén, tak nám to 
na podzim namontují. Na Mikuláše jsme se stıhovali.

Jak se Ti promınily hory pod rukama, jak vnímáš 
promınu? 
Hrozný, jsem z toho takovej trošiħku… Jako ne že by 
mnı to vadilo, já nejsem ortodoxní, jako že by tam mıly 
být poƔád chaloupky. Kdyby tu zưstali Nımci, taky by 
nemıli ty dƔevıný okna, protože ty plastový jsou prak-
tiħtıjší, to mı nikdo nepƔesvıdħí. Pokrok se zastavit 
nedá, ale to drancování turismem, to mnı docela vadí. 
Proħ by kruci všichni lidi museli být na Snıžce. A kdo se 
na hory nevydrápe pıšky, sedne na elektrický kolo a vy-
jede všude, ale s tím se nedá nic dılat, takovej je život. 

��4Ǐ�/�&�.' �0% ƛ�/0�5(ınu, našel bys nıco, co Tı 
tƔeba tıší nebo potıƛ$'*҂�Ǐ �. �5(ınilo? 
Tıší mı, že spousta lidí má takový zodpovıdný pƔístup 
a že pƔibývá mladých, kterým to není lhostejný. 

Toníku, vybavíš si nıjaké umılecké dílo, které Ti Kr-
konoše pƔipomíná? 
Mám tƔeba takovej veršík z Pouti krkonošské od Má-
chy: „… pak spláchne dešơ a setƔe vítr stopy krokư 
mých, jak bych nikdy nebyl šel po horách tıchto…“

Je nıco, co bys od srdce pƔál národnímu parku k še-
desátým narozeninám? 
Já bych mu pƔál, aby mıl daleko víc opravdových znal-
cư Krkonoš. Vem si, jak se okamžitı vždycky zvednou hla-
sy, když se nıkde chce zabrat kousek chránıného území.
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Být s nejvıtší pravdıpodobností 
více než dvacátou generací pưvod-
ních osadníkư Krkonoš je obrovský 
závazek. Být potomkem pưvodních 
nımeckých obyvatel východních 
Krkonoš, které ve vıtšinı pƔípadư 
stihl osud vysídlencư a mít to štıstí, 
že zrovna moje rodina mohla zưstat, 
je velké bƔemeno.  Být dobrým hos-
podáƔem a uznávaným servisním 
lanovkáƔem je v horách kredit, který 
se cení. A tím vším je Norbert Tippelt.

Radek Drahný

Ty jsi dnes ħásteħnı hospodáƔ a ħásteħnı lanovkáƔ, viĩ?
Takový servisní lanovkáƔ. Co máš tady v Krkonoších dılat? 
Tak jsem si Ɣekl, budu pokraħovat v nıħem, v ħem ty chlapi 
tady vynikali. Honza Vojtıch, tomu bude 75, Ivoši DvoƔáħko-
vi 70, jezdili po celém Wesku zaplétat lana a zalívat koncov-
ky lan. Nauħil jsem se to od nich. Dneska mám svoji fi rmu 
a s partou sezonních klukư a pokraħuju v tom, co mı nauħili. 
Jezdíme po celé Evropı. 

Tvé pƔíjmení je nımecké, i koƔeny Tvého rodu. Mluvili 
jste vlastnı doma nımecky?
Babiħka moc nımecky mluvit nechce. Ani na tátu. Âekne tƔi 
vıty a pƔepíná do ħeštiny. Nesmıla mluvit, ale táta do zá-
kladní školy neumıl poƔádnı ħesky. Babiħka s dıdou spolu 
mluvili jen nımecky.

Tippeltové, Ɣíká se, jsou jedním z pưvodních rodư, které 
kdysi dávno osídlily Krkonoše. Do jak hluboké minulosti 
Tvưj rod sahá?
Dıda nám vždycky Ɣíkal, že my jsme pƔišli z Itálie, z toho Ty-
rolska. Podívej se na strejdu Evžena, on mıl ħerné husté vla-
sy a modré oħi, typický Ital. Historik Honza Ivanov ale tvrdí, 

NORBERT
TIPPELT

hospodáƔ
* 1993

58
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že nejsme z té druhé vlny kolonizace Krkonoš, ale že po-
cházíme pravdıpodobnı nıkde ze Slezska, už z té první 
kolonizace Krkonoš. My jsme pƔišli jako milíƔníci. Dıla-
li jsme dƔevıné uhlí. Tıším se, až v Pamıti Krkonoš dají 
dohromady historii první kolonizace a Tippeltư. Pro-
tože historii nıkde do 18. století máme zpracovanou, 
ale tu starší ne. Tippeltư bylo celé údolí Ɣeky Úpy, rưz-
nı se ty rody prolínaly, pƔíjmení byly pomırnı dost 
složitý a dıtí byly spousty. Dıda pocházel z pıti klu-
kư, pradıda z osmi klukư. Pak tam byla nıjaká Hedvika 
Tippelt. Zjistili jsme, že nebyla niħí dcera, že si ji pƔivlast-
nili, adoptovali. Vưbec o tom nemáme žádný pramen. 

Zajímavá vıc… Bourali jsme lyžaƔský vlek ve stƔedním 
Rakousku. Veħer jsem byl na veħeƔi v místní restauraci. 
Byla tam taková sleħna, se kterou jsem si zaħal povídat 
a ona se jmenovala Franziska Tippelt. Rozpovídala se, 
zavolala mamce, vıdıla, že kdysi dávno slyšela, že po-
chází ze severu Wech. Zjistily, že její babiħka byla z Vel-
ké Úpy. Dál jsme se v tom rozhovoru nedostali. 

1Kolik je vlastnı Tippeltư je v republice? 
31. S kým jsem v kontaktu jako mimo naši rodinu, je 
nıjaký Hynek Tippelt – fi lozof z Univerzity Jana Evan-
gelisty Purkynı v Ústí nad Labem. V Hostinném, v Žac-
léƔi byli Tippeltovi. Ony to pak matriky celkem slušnı 
zkomplikovaly – Tipelt nebo ħesky Tiplt.

Znamená vlastnı nıco Tippelt? 
Nejsem germanista, ale mılo by to znamenat nıco 
jako smılý lid. 

Tvoji pƔedkové museli být smı'ő҂�&�4Ǐ�+Ɣišli sem do 
té divoħiny. Kde jste vlastnı doma? 
Pradıda Franz byl z Malých Tippeltovek, Gleisnerovi, 
prababiħka, z Valšovek. Jako vıno dostali seník, což 
jsou Velké Pardubické Boudy a pradıda si v roce 1928 
vydılal pƔi stavbı Sokolské boudy a koupil v Temném 
Dole v Honzíkovı údolí od nıjakého Rumlera dưm 
ħp. 27. Takže já Ɣíkám, že jsme vlastnı z Honzíkova údo-
lí. Dneska paseme krávy odshora dolư celé Honzíkovo 
údolí. Celkovı hospodaƔíme s tátou už na 28 hektarech. 

To se asi musíš pıknı otáħ /҅
To jo. Âeknu Ti pƔíklad. Když se suší seno, tak pƔes to 
nejede vlak. To ví i manželka, i kdyby byla zlomená 
noha, tak se prostı suší. Všechno musí stranou. Jak 
Ɣíkali staƔí hospodáƔi – neudıláš seno, nemáš co jíst. 
To Ɣíkal i strejda Fredy. Když mu bylo 16, tƔídní z Horní-
ho Maršova povídal, že musí vstoupit do hitlerjugend 
a on že ne, že nikam nepưjde, že se suší seno. Prostı 

nesouhlasili s tím režimem, který byl. To nám možná 
trošku po válce pomohlo. V tom údolí zưstala jen naše 
rodina, pracovali v lesním hospodáƔství.

Ty jsi v tom lese ale také mohl skonħit. Pokud vím, 
tak jsi studoval trutnovskou lesárnu.
…ale nedostudoval. Ve tƔeơáku jsem utekl. Mı to neba-
vilo, nebavil mı ten režim na škole. Sebral jsem se a šel 
jsem na lanovkáƔskou školu ve Vrchlabí. 

Proħ tam? 
Na lesárnı byli kluci, kteƔí mıli za sebou rodiny lesá-
kư. Úplnı všichni. Já jsem zase od maliħka vyrưstal na 
lyžaƔském vleku, protože táta mıl v Janských Lázních 
ještı s jedním spoleħníkem lyžaƔské vleky. Asi jsem se 
tak vrátil ke svému osudu.

Skoro lesák, lanovkáƔ, hospodáƔ̔ ��*�1'�./)ı chováš? 
Mám krávy a ovce, s ovcemi chci pomalu konħit. Krávy 
mám plemeno galloway. Ta zvíƔata mírumilovná, mají 
fl egmatickou povahu, jsou odolná. Do krkonošské pƔí-
rody, myslím, tohle plemeno patƔí, pokud chce ħlovık 
extenzivnı hospodaƔit. Má širší paznehty, nedılá tako-
vý sešlap. 

Velký problém je ale s lidmi. Enormní návštıvnost, psi 
pobíhající na volno, to je absolutní katastrofa. Mám 
pastviny pod Wernou boudou. Mıl jsem tam nesku-
teħný problém, útok psa na zvíƔata i pƔes elektronický 
ohradník! Už jsem tam dal i své telefonní ħíslo, když se 
nıco stane, aby lidi tƔeba zavolali. Tak se pak dıje, že 
tam leží ovce, spí, tvrdý spánek a lidi volají, máte tam 
mrtvou oveħku… 

Stal se mi takový zážitek… Parné léto, šel jsem zkont-
rolovat ovce, dát jim vodu. Pak jsem si sedl na kávu na 
Wernou boudu a koukám na ovce z okna. Šel tatínek 
s tak roħním dıckem. PƔišli k elektrickému ohradníku 
a on chtıl, aby si to dítı pohladilo oveħku. Jak dával 
dítı níž a níž, tak dostal od ohradníku ránu a dítı tam 
mezi ovce spadlo. Nastal obrovský Ɣev. Všichni dostali 
ránu. Slyšel jsem zdálky, jak dítı breħelo, ovce utekly. 
A teĩ si pƔedstav, kdybych tam mıl pasteveckého psa. 
To by byla obrovská tragédie… 

Nebo jiná pƔíhoda… V Rakousku, když hospodáƔi po-
šlapeš louku, tak tı žene vidlemi. Já na Košơálce po-
sekal louku a balíky sena jsem zavinul do folie. Druhý 
den jsem pƔijel s traktorem, že je naložím a nıjaký 
školní výlet, odhaduji asi 7. tƔída, paní uħitelka dlou-
hý kouƔ, dıti pƔes to skákaly. SamozƔejmı ta folie byla 
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poniħená. Když se dovnitƔ dostane vzduch, za pár ho-
din je balík zniħený. Oni jich poniħili 10! A paní uħitel-
ka na mı ještı Ɣvala, že si to mám oplotit. To je ale tıch 
posledních 50–70 let. Být to za první republiky, tak si 
to lidé také nedovolí. Je jiná mentalita, jiné zvyky, úcta 
k  soukromému majetku žádná. 

Sekám takhle louku tady nad Veħernicí. Mám pưlku 
posekáno, když se po louce vydaly dvı ženský. Jak ko-
lem mı prošly, povídám jen tak do vıtru: na louce ros-
te traviħka, po ní šlape kraviħka. Báby se samozƔejmı 
nafoukly. 

DƔív jsem dılal malý balíky sena – 50kg. To je ohrom-
ná zábava pro turisty pouštıt je z kopce dolư… Jed-
nou taková rodinka, mohlo jich být sedm, osm a dıti 
je pıknı z kopce kutálely. Tatínek s maminkou z toho 
mıli ohromnou radost…

HospodaƔíš v krajinı, kterou se stejnou láskou ob-
hospodaƔovali Tvoji pƔedci. Jak dnes vnímáš zdej-
ší krajinu?
Mnı se líbí, když se podíváš na staré pohlednice, sta-
ré fotografi e, tƔeba prvorepublikové, tak vidíš, jenom 
samá pole, remízky. Od nevidím do nevidím, od kopce 
na kopec. Když se na to podíváš dnes, spousta ploch je 
zalesnıných.

My dnes rádi Ɣő&ć( ҂�Ǐ ��-&*)*ƛ �%.*0�) %5 ' )ıjší 
za posledních 500, 600 let. Lesưm se opravdu daƔí. 
�' � �)*҂� &-�%$)�� 14+��ć� %$)�&҂� ) Ǐ� +Ɣed sto lety. 
Jdeš lesem a narazíš na ohromné kamenné snosy 
a Ɣíkáš si, kdo to tady udı'�'҂�1�' . ҈�� )Ǐ �/ )�' .�
tam pƔed 80 lety dost pravdıpodobnı�) �4'ҁ���4Ǐ�
znáš historii, jak byl odsun, jak se pak zalesůovalo, 
tak v krajinı ħteš neuvıƔitelné pƔíbıhy. 
Já jsem si hroznı oblíbil, jak máte na stránkách KR-
NAP portál GIS. Když srovnáváš pohledy, jak se kraji-
na mınila v ħase. TƔeba jsem našel nıjakou zástavbu 
pod Zrcadlovkama. Tak jsem vzal kolo a jel jsem se 
tam i podívat. Našel jsem tam základy domu a ony 
mají poƔád 3 m do výšky! To není obvyklé pro krko-
nošské boudy. Mám rád, když narazím na pro mı 
nıjaký „poklad“ v podobı pozưstatkư po našich 
pƔedcích. Je neuvıƔitelné, co oni s tehdejšími sila-
mi, bez dnešní mechanizace, bagrư, traktorư do-
kázali svýma rukama. Jaký monolitický kameny 
zvedali, mıli na to ħas a nezabývali se malichernost-
mi jako my. 

TƔeba mưj dıda z té boudy v Honzíkovı údolí cho-
dil do Maršova do školy, a aby si vystavili novou pec, 
nosil nahoru cihlu. Dolư šel prázdný, nebo nesl más-
lo a postupnı pƔinesl cihly na zeĩ a celou ħernou ku-
chyni. NeuvıƔitelný! Je to jak s tou kapkou vody, kapka 
vody nic neznamená, ale když naplní sklenici, pak tƔe-
ba pƔeteħe. 

To jsme probrali to Tvé hospodaƔení, ale povız mi 
i o té Tvé lanovkaƔinı҅
NejdƔív se natáhne montážní lano, po jednotlivých 
kladkách, jednotlivých sloupech, to má 14, 16 mm, 
spoħítáno na jednotlivý profi l, kolik se potáhne a pak 
se z cívky táhne to velké lano. Musí se dodržovat po-
stupy a rozkroucení, každé lano má svưj zkrut. A pak 
už zakotvení, napnutí na provozní tah a na konci zá-
plet, to je tƔešniħka na dortu. Na velkých lanovkách je 
potƔeba, aby ten záplet byl všude stejný, protože kdy-
by ne, mohl by se stát malér… 

Poslední teħka na konec – jak to vidíš s Krkonoše-
mi? Co nás ħeká z tvého pohledu?
Já mám strach z lidí, z velký návštıvnosti! Když jsme 
napƔíklad opravovali na konci srpna ložisko na Snıžce, 
tak chodili jsme z Rưžovky na vrchol pıšky, a když jsem 
vidıl, co lidi dokážou okolo té cesty… 

Jsme hroznı malý park, malá oblast a s tou ná-
vštıvností jsme úplnı na špici. Už jsme až za hra-
nou a toho se nejvíc bojím. TƔeba to naše Honzíkovo 
údolí bylo zapomenuté a teĩ pƔes léto tam projde 
tolik lidí. Absolutnı chápu veškeré kroky národní-
ho parku, který se snaží nıco nıjakým zpưsobem 
regulovat, ale je to obrovský problém, protože le-
gislativa nám nedává moc nástrojư. Je Ɣešením 
zavést vstupné? Doħasné vstupenky na Snıžku? 
Pravomoci a poħty strážcư a jejich ochrana proti li-
dem, kteƔí se neumí chovat, je slabá. Sám jsem dı-
lal dobrovolného strážce, mám tu placku, ale nikdy 
jsem to nepoužil, nemám dưvod. Hodnı jsem cho-
dil s tımi chlapy, se strážci, po terénu. Mưj patron 
byl Karel Malinovský. 

Bojím se, že ani my místní si nedokážeme tu pƔírodu 
uchránit. Já bych nejradıji vzal všechny Grundmanny, 
Hintnery a udılal závoru v Temném Dole a ne vybírat 
vstupné, ale teĩ tu máme už 500 lidí a už nikoho další-
ho nepustíme. To by bylo krásnı na horách. Takhle nı-
jak to vidím já. 
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Ondra Vacek nazpíval rap battle:

(freerider) „Národní park, jsou to 
louky plný prašanu. Jediný, co 
Ɣeším, je, jak se nahoru dostanu. 
Lyže mám fakt tıžký, kámo, šla-
pat se mi nechce, na skútru to 
pƔeci pưjde na pohodu lehce.“

(strážce) „Nádherná pƔíroda, co 
kytka, to unikát, a ty si myslíš, že si 
tady mưžeš jen tak hrát. Chránıný 
území, fl ora i fauna, a ty tu ze 
sebe poƔád budeš dılat klauna. 
Chápu, že to láká, že sis to chtıl 
sjet, ale bejt vás víc, máme tu ho*-
no za pár let. Sešlapaný kytky, 
polámaný stromky, bordel, jenom 
proto, aby ses tu v klidu projel?“
Ondra Vacek, sportovec, marketér 
outdoorového prodejce Hanibal.
cz, fotograf a pƔíležitostný „zpıvák“. 
O tom všem bude tento rozhovor.

Radek Drahný

ONDÂEJ
VACEK

sportovec
* 1985

59
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Ondro, Tebe chytit není snadné. Jsi hodnı na ces-
/ć�#҂�Ǐ ҈
To jo. Nıkdy docela hodnı. Nıkdy to je dobrý a nıkdy 
to je takový slabší.

��&�4Ǐ�. ��*./�) ( �& ��-&*)*ƛő(҂�%�&�ħasto k nám 
zavítáš?
V poslední dobı podstatnı ménı, než bych chtıl. Le-
tošní zimu to je ale daný tím, jaká je zima. A já k vám 
v zimı jezdím hlavnı kvưli lyžím. Takže letos jenom 
jednou nebo dvakrát. 

Je pro Tebe zima zásadní?
To zase ne. Já to mám nabitý celý rok, ale v létı zase 
ħastıji jezdím tƔeba do Alp. Ono je to paradoxní, ale já 
vlastnı i v létı jezdím za snıhem.

Jak Tı poslouchám, tak mi pƔ$%� ҂�Ǐ ��$�1'�./)ı Kr-
&*)*ƛ � ) 14#*10%ő҂� Ǐ � �$� %.*0�(�'į҂� ) �*� ) (�%ő�
dost snı#0҅
Jak se to vezme. Do dưsledku vzato trochu jo. Protože 
na sporty, kterým já se vınuji nejvíc, tedy horolezec-
tví, skialpinismus, jsou sice v Krkonoších terény, kde 
by je šlo serióznı dılat, ale vlastnı reálnı to tam mož-
né není s ohledem na ochranu pƔírody. Možná se to nı-
komu nebude líbit, ale já tomu rozumím. Bylo mi to 
dobƔe vysvıtlené a já to respektuju. Moje touha nıco 
dılat není nadƔazená tomu, že pƔíroda je tady miliony 
let a má právo na svưj prostor. 

Líbí se mi Tvưj názor a Tvưj pƔístup. Ostatnı i pro-
to jsem si Tı�14�-�'�+-*�/ )/*�-*5#*1*-҂�+-*/*Ǐ ��1į�
postoje jsou nezvyklé v komunitı, ve které se po-
hybuješ. Co pro Tebe, Ondro, vlastnı Krkonoše 
znamenají?
To je dobrá otázka… Já se na horách cítím opravdu 
velmi dobƔe. Jak jednou Ɣekl Anatoli Boukreev (kazaš-
ský horolezec), hory jsou moje katedrála, kde provozu-
ji své náboženství. Prostı se tam chodím nabít energií. 
Nıkdo chodí každou nedıli do kostela, já to mám 
takhle s horama. Jejich charakter je pro mı velmi dư-
ležitý a nejvíce mı nabíjejí hory, které jsou už jakoby 
odhalené. Mají výhledy. Takových v Wesku moc nemá-
me. Jsou to Krkonoše, na pár místech Šumava, Krušné 
hory… Krkonoše jsou nejdynamiħtıjší, nejstrmıjší, tak 
k nim mám takový vƔelejší vztah. Navíc to je místo, kde 
jsem se sporty, které mám rád, zaħínal. VytvoƔil jsem 
si k nim silnıjší pouto. Mám sice vztah k Šumavı, ale 
tam zase, i díky tomu, že tam máme chalupu, hledám 
klid. Krkonoše jsou pro mı v Wesku jediný vysoký, dy-
namický pohoƔí. 

Jelikož taky fotografuju, tak tƔeba na Šumavı udılat 
pıknou dynamickou horskou fotku je fakt tıžký. Najít 
zaƔízlý údolí s pıkným výhledem je složitý…

ҁҁҁ(4.'ő(҂� Ǐ � &*' "4� 5 � ƛ0(�1.&į#*� )ć-*�)ő#*�
parku potıƛő( � �1Ǉ(� +-*#'ćƛ )ő(҂� Ǐ � )�� Ê0(�Җ
vı prakticky udı'�/��*�-*0�!*/&0�) '5 ҅҂�Ǐ �&1ưli 
tomu jezdíš k nám do Krkonoš. 

�4�. ��' ҂��)�-*҂�5)ć( �0Ǐ�Ɣadu let. Prvnı jsme se 
potkali pƔ$�)�ƛő�' " )�ć-)ő�"0 -$'' Ҭҁ��ő�/*�% )�(ć'*�
lidí, ale byl jsi to Ty s kamarády, kteƔí jste se nám 
naoko vloupali do budovy Správy KRNAP. Pozadím 
celé akce bylo upozornit na problém rozšlapávání 
bıǏ �&Ǉ�#�/-�/ő�+ıšími turisty. 
To je pravda. A jsem rád, že o tom mluvíš, protože já 
byl nedávno v Krkonoších na akci a jeden úħastník prá-
vı tuhle záležitost zmiůoval. Na to, že to je nıjakých 
10 let, tak je vidıt, že v lidech zanechala hlubokou sto-
pu, že to stále ještı mezi lidmi žije. Tehdy to bylo straš-
nı dobƔe vymyšlený a brutálnı to pƔekonalo moje 
oħekávání v dosahu, který to nakonec získalo, jak jsme 
se dostali do celostátního vysílání. 

Ano, chvíli se to internetem pıknı virálnı šíƔilo. 
�4�(ćƛ��' �.�/*0/*�!*-(*0�(�-& /$)"0�/�&į�.1į��*Җ
haté zkušenosti. V poslední dobı si Tı pojím s velmi 
úspıšnými klipy rap battle. Co to vlastnı je?
Když to vezmu trochu zeširoka, on je to hudební žánr, 
taková odnož rapu, která vznikla ve Spojených stá-
tech. Rưznı po garážích nebo v malých klubech se dı-
laly takovéto rapovací souboje, kdy dva zpıváci proti 
sobı rapovali. V podstatı se hádali, uráželi, argumen-
tovali… SamozƔejmı, že cokoli na svıtı je, se dá nı-
jakým zpưsobem parodovat. Pozdıji se tedy objevily 
takové rapovací parodie. Já jsem už pƔed ħasem obje-
vil na YouTube kanál Epic rap battles of history, kde se 
pƔevlékali do povedených kostýmư a parodovali histo-
rické osobnosti. A to mi pƔišlo zajímavé. Dokonce jsem 
zjistil, že to v rámci marketingu v Kanadı použil jeden 
vıtší prodejce outdoorového vybavení. Udılali nıja-
kého mountain bikera vs. klasického cyklistu a mnı 
to pƔišlo dısnı vtipný. Po ħase jsem se k tomu nápadu 
vrátil a zkusili jsme to vyprodukovat taky tady u nás. 
Tenhle formát u nás v Wesku ještı nikdy nikdo nepo-
užil, tak jsme tu srandu zamıƔenou na komunitu ho-
rolezcư, turistư, ve které se Hanibal pohybuje, chtıli 
vyzkoušet. Po prvním klipu jsme vidıli, že to má oprav-
du úspıch, tak jsem si vymyslel, že by bylo dobrý to 
použít pro nıjaký sdılení, který není jenom jako sran-
da, ale má i nıjaký pƔesah…
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To se mi moc líbí. Netušil bych, jak obrovský do-
sah to mưǏ �(ő/҂�%�&�/*�.&1ıle zabralo. Jak jsi hle-
��'� �-"0( )/4҂� &/ -į� +*0Ǐő/҈� �4� +Ɣirozenı budeš 
5)ć/��-"0( )/4�5 �./-�)4�.+*-/*1�ư, ale jak s tımi 
z té druhé, „naší“ strany? Jak se takováto vıc vlast-
nı pƔipravuje? Co obnáší vyrobit, vyprodukovat po-
dobný klip rap battle?
Musíš mít hlavnı téma. Když mı napadlo navázat na 
národní parky, tak u Krkonoš jsem hned vıdıl, že je 
problém se skialpinismem. To tedy bylo vcelku jed-
noduché. Navíc jsem o detailní informace poprosil 
Michala Skalku, se kterým se dlouho známe. Pak si sta-
ħilo hodinku dvı povídat a mıl jsem jasnı vytvoƔený 
obrázek, jak to udılat. S ostatními parky jsem si tak jis-
tý nebyl. Takže bylo potƔeba se tam s lidmi sejít nebo 
zatelefonovat a nechat si od nich vysvıtlit, co je nejvíc 
trápí. A nemusel to vždycky být jen ten hlavní problém. 
Vıtšina ħeských národních parkư trpí overtourismem, 
ale nechtıli jsme u každého parku mluvit o té samé 
vıci, tak jsme hledali nıco, co v každém parku více re-
zonuje. Proto jsme si v Podyjí vybrali e-bikera, protože 
jízda na elektrokole v pƔírodı je v souħasné dobı po-
dle mı veliký problém. Jak bezpeħnostní, tak z hledis-
ka udržování stezek. V Weském Švýcarsku jsme trochu 
pohanıli lezce, i když oni zas tak zásadní problém ne-
jsou. Na nich jsme ale ukázali ty vzorce špatného cho-
vání. Na Šumavı to byl vlk. Pưvodnı jsem chtıl dılat 
kưrovce, ale kolegové na správı parku nám vysvıtlili, 
že to vlastnı už vưbec není téma. Tak tam jsme udıla-
li takové pıkné reggae, které pƔibližuje problematiku 
vlka**. Prostı musím mít téma, seženu si nıjaké po-
drobnıjší informace a pak mưžu tvoƔit. 

Bude pokraħování?
Zatím žádný konkrétní nápady nemáme. My jsme ješ-
tı na podzim udılali jednu písniħku, která byla spíš ta-
ková legrace. Ne, že by nebyla témata, ale mám takový 
pocit, že jsme ten formát tak trochu vyħerpali. Tak teĩ 
bude asi chvíli pauza. 

Tıƛő( �. �&�Ǐ�*+ć�)ı na další nápady.

Ještı zpátky ke Krkonoším. Ondro, vidıl jsi nıkdy 
tetƔívka?
Jako živého?

No jasnı! Nemyslím toho vycpaného, cos mıl pưjħe-
ného od Michala Skalky... 
Jo toho jsme mıli pưjħeného na natáħení, ale živého 
jsem nikdy nevidıl. Na Šumavı jsem potkal tetƔeva, 
samiħku, ale v Krkonoších jsem tetƔívka nikdy nevidıl. 

Ale kdybych ho vidıl, tak bych si to obrovsky pova-
žoval, protože vidıt tak vzácné zvíƔe ve volné pƔírodı 
v jeho habitatu je nıco úžasného.  

Říkáš to sice smutnı, ale je to vlastnı dobrá zpráva. 
�-*/*Ǐ �/ő(�1'�./)ı Ɣő&ćƛ҂�Ǐ �) ' 5 ƛ҂�&�(�) (ćƛҁ�
Vidıt tetƔő1&��/*/$Ǐ�'5 �) %.)��)ıji na místech, kam 
lidi nemají chodit, do volného terénu... 
Vıtšina lidí to takhle ale nevnímá. A buĩ to je proto, že 
s tím bytostnı nesouhlasí, že tetƔívka nenávidí, což mi 
pƔijde trochu zvláštní. Nebo jsou lhostejný a vưbec je 
to nezajímá. Nejsou si ochotný ty informace zjistit. PƔi-
jde mi to hrozná škoda. Protože co se stane, až tetƔívek 
nebude? No, nestane se nic. Ale co oželíme dál…? PƔijít 
o tetƔívka by z mého pohledu byla obrovská ztráta. 

Nemưžu generalizovat, ale nıkteƔí lidé prostı musí být 
nastaveni tak, že Krkonoše jsou naše, ty zelený mozky 
nám do toho nemají co kecat, a my si budeme jezdit, 
kde chceme. To ale pƔeci nedává vưbec žádný smysl.
 
Jsou dvı vıci, které spolu do dưsledku nesouvisí. 
Je to ochrana pƔírody a ochrana zdraví. Loni, pokud 
si to pamatuji správnı, v Wesku zemƔeli 3 nebo 4 lidi 
v lavinı. Ani jednomu z nich by se nic nestalo, pokud 
by dodržovali návštıvní Ɣád dané oblasti a nepohybo-
vali se v místech, kde se to nemá. Já chápu, že ochrana 
pƔírody nemá s lavinami v dưsledku nic moc spoleħné-
ho, ale tohle mı zaujalo. Dál k tomu vlastnı nemám co 
Ɣíct. Je to velká škoda, úplnı zbyteħné tragédie. 

SamozƔejmı chápu, že Ɣada lidí má Krkonoše jako ta-
kový sportovní stadion. Nicménı myslím si, že je stá-
le tƔeba opakovat, že Krkonoše jsou pƔíliš malé pohoƔí 
s pƔíliš kƔehkou pƔírodou na to, aby se tady dılalo to, 
co je možné dılat ve zbytku svıta. A chápu, že pro vel-
kou ħást skialpinistư nejsou Krkonoše vưbec zajímavé 
pohoƔí. Kdo má schopnosti, zkušenosti a fi nance, tak 
radıji jede nıkam do svıta, kde jsou podmínky lepší. 

Kdy jsi byl mimochodem na SnıǏ� ҈
Na Snıžce jsem byl naposledy loni v zimı. Lektoroval 
jsem skialpový kurz na Jelence a Ɣíkal jsem si, že jsem 
dlouho nebyl na Snıžce na východ sluníħka, že bych si 
tam mohl vyrazit a nafotit nıjaké pıkné fotky. Když jsem 
se o tom bavil s Michalem Skalkou, tak mi Ɣíkal: „Tak sám 
tam nebudeš, tam jsou každé ráno dva autobusy lidí…“ 
To mi neƔíkej, že tam v zimı je takhle narváno. Vyrazil 
jsem ħasnı, potichu jsem stoupal, nahoƔe mlha, takže 
bylo jasné, že nebude co fotit. A nahoƔe bylo asi 100 lidí! 
Mı to hroznı pƔekvapilo, že i v tom dısným poħasí tam 
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jsou. Je vidıt, že lidi si z národních parkư dılají takovou 
venkovní tılocviħnu. Možná je to dưsledek covidu. Mám 
pocit, že lidi objevili outdoor, což je dobƔe, že mưžou být 
venku. Jen bohužel ta místa, která nejvíce potƔebují chrá-
nit, jsou nejlákavıjší, a tím pádem pod nejvıtším tlakem. 

Ty jsi zkušený markeơák. Sleduješ i naše aktivity. Co 
bys nám doporuħil? Jak ještı skialpinistưm a dal-
ším sportovcưm, kteƔí svým pohybem v pƔírodı mo-
hou zpưsobit nıjaký problém, vysvı/'$/҂�Ǐ �/*҂��*�/0�
máme, je jedineħ)į���14Ǐ��0% �/*�*�#-�)0҈
Tohle je opravdu velké téma, jak to tım lidem vysvıtlit. 
Když nıkam ħlovık jede, tak první, co si v pƔípadı skialpi-
nistư zjistí, je lavinová pƔedpovıĩ. Urħitı si jako první vıc 
nezjišơuju plán péħe tamního chránıného území. Já mám 
ale zažitý, že když jedu do nıjakého území, tak bych se mıl 
trochu dovzdılat v tom, co tam mưžu a nemưžu dılat. To je 
jeden aspekt. Vıtšinou lidi ale naproti té informaci nejdou. 
Když jedu do Krkonoš, tak zjistím z instagramu, odkud je 
pıkný výhled. Druhý aspekt je upƔednostůovat preven-
ci. Vysvıtlování pƔed represí. Chápu, že je to tıžký, proto-
že terénních pracovníkư/strážcư má Správa KRNAP kolik? 
15? To je na tu obrovskou návštıvnost strašnı nízké ħís-
lo. Takže vysvıtlovat to lidem v terénu je podle mı hroz-
nı tıžké. Navíc, když ten den vidím už 35. ħlovıka, který 
nıco dılá špatnı, tak chápu, že to nejde vždycky se stoic-
kým klidem. A také ti, kteƔí nıco porušují, ħastokrát mohou 
být arogantní. Takže v tomto ohledu mám pocit, že síla Ɣe-
šit vıci v terénu je strašnı podhodnocená. Bylo by potƔe-
ba více lidí. A ten tƔetí aspekt je hodnı široká komunikace. 
Na potƔebnou úroveů komunikace je potƔeba velké mar-
ketingové oddılení a velká spousta penız. Správa KRNAP 
má z našich parkư pravdıpodobnı nejvıtší rozpoħet, ale 
taky nejvıtší kilometráž turistických cest, o které se musí 
starat, a celou Ɣadu dalších aktivit v rámci turistické infra-
struktury a ochrany pƔírody a nemưže prostı vzít 100 mi-
lionư a udılat fantastickou kampaů na to, že se lidi mají 
v parku chovat nıjakým zpưsobem. Z tohoto pohledu je 
tedy pozice parku tıžká. Nedokážu si pƔedstavit, jak jinak 
než nıjakými chytrými kampanımi s tímto problémem 
pohnout. Mnı se tƔeba moc líbila vaše nedávná komuni-
kaħní kampaů s tımi krásnı vyfocenými odpadky pojme-
novanými jako by to byla souħást pƔírody, další živoħišný 
druh. To bylo úplnı geniální, strašnı krásný. 

��4Ǐ�(ćƛ҂��)�-*҂�/�&#' �ƛ$-*&Ǉ�5ć�ır od sportu po 
(�-& /$)"҂�%�&�1$�őƛ��0�*0�)*./҈��*�)ć.�ħeká?
Ono je to podle mı jednoduché, co se dá oħekávat. PƔi-
rozená vıc každého ħlovıka je, že se snaží dılat vıci 
tak, aby je mıl co nejjednodušší. Proħ si dılat vıci slo-
žitıjší? A to se pƔenáší i do sportu. Bıžecké boty se už 

dneska dılají s karbonovými pláty, protože to je poho-
dlnıjší a bıžíš rychleji. Dılají se elektrická kola, proto-
že to je rychlejší. Lidi chtıjí mít všechno rychle, hned 
a hlavnı bez námahy. To se bude promítat i do rekre-
aħního sportu. Z mého pohledu mưžeme oħekávat ħím 
dál více lidí, více návštıvníkư, protože vybavení bude 
stále lehħí, pohodlnıjší, dostupnıjší, a to mưže být 
v dưsledku velký problém. A mưže to vést k tomu, co 
v nıkterých oblastech ve svıtı už je, a to k uzavƔení 
tıch oblastí a vstupu na permit. V Krkonoších si to ne-
umím pƔedstavit. PƔijde mi to šílený, ale ve svıtı jsem 
se s tím potkal. A jaká to byla paráda, když jsem treko-
val v Denali a vıdıl jsem, že v té oblasti jsem jenom já 
s parơaħkou a široko daleko nikdo jiný. Bylo úžasný, že 
tam lidi nebyli. Pokud si chceme udržet pƔírodu a její 
ochranu na úrovni, jakou máme teĩ, tak to podle mne 
bude vıc nevyhnutelná. 

�(ő)$'� %.$� � )�'$ҁ� �'4ƛ '� %. (҂� Ǐ � 1� /*(/*� )ć-*�)ő(�
+�-&0�+'�/ő҂�Ǐ �.$�(0.őƛ�5�/- &0�*�)į./�$�.1į�1'�./)ő� 3Җ
krementy. To je hodnı tıǏ&*�+Ɣedstavitelné. O to za-
jímavıjší to je myšlenka v našich podmínkách, kde 
1ő( ҂�Ǐ �1 '&Ǉ(�+-*�'į( (�%.*0�+-ć1ı zbytky po vy-
konané malé ħi velké potƔebı návštıvníkư podél cest. 
Už je to dávno, co jsem tam byl, asi v roce 2009, ale teh-
dy platilo, že vlastní exkrementy musíš zakopat nebo od-
nést. Takže klasická lopatka…, nebo to, co se nerozloží, do 
ziplokového pytlíku a odnést. Ono to spoustı lidem asi pƔi-
jde nechutný, ale já nevím, je to úplnı pochopitelné Ɣešení. 

��)ć.�. �/ )/*�+-*�'į(�)ć.*�ő�/ő(�*�-*1.&Ǉ(�()*Ǐ��Җ
stvím pƔ$%őǏ�ıjících návštıvníkư... 
Je to jen problém toho, že na to nejsou zvyklí. Mưžeme 
se nad tím zamyslet i v opaħném smıru. Aơ si lidi zaje-
dou na Balkán… Tam když vedle silnice v pƔíkopı vidíš 
vyhozený gauħ, praħku, hromady bordelu, tam jim to 
stále ještı pƔijde normální. Že to ta pƔíroda nıjak poj-
me a nazdar. Tady je vidıt, že jsme se už kupƔedu po-
sunuli, to je dobrý, ale nemưžeme si Ɣíct, když oni tam 
mưžou, tak my tady tu ekologii nebudeme tolik tla-
ħit. My bychom to mıli dotáhnout do takové podoby, 
kdy to bude win-win pro nás i pro krajinu. Což je tıžké. 
Zkrátka mılo by to být s takovým tím uvıdomıním si, 
že krajina tady není pro nás, ale my jsme její souħástí. 
  

*
https://www.youtube.com/watch?v=Oc9gojMuFoo&t=12s

**
https://www.youtube.com/watch?v=ALZ-It7HCL4 
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Fobií z pavoukư ħi z hmyzu trpí 
mnoho lidí. Postiženým se rozbuší 
srdce, puls se zrychlí, potí se, mohou 
se rozklepat. Totéž cítí entomo-
log, když objeví nıjaký zajímavý 
druh. Projevy totožné, emoce zcela 
odlišné. O mouchách, pavoucích 
a broucích dokáže zoolog a ento-
molog, dlouholetý pracovník Správy 
KRNAP Jan Vanık mluvit dlouhé 
hodiny a poutavı, jako málokdo. 

Radek Drahný

Ty jsi, Honzo, mư%�.'*1)ő&�*�*#�/$'�*�.'*1*�Ǐ$1ćħkové. Jak 
se takové slovo dostalo do tvého slovníku? Kde jsi pƔišel 
&�/*(0҂�Ǐ �%.$�Ǐ$1*ħichy zaħal takhle nıǏ)ı nazývat? 
To je ti zajímavé, jednou jsem hovoƔil s Pavlem Pecinou 
a z hovoru vyplynul termín živáħek a druhá vıc – žoužel, ta 
už je více používaná i mezi normálními lidmi. Prostı jsme 
k tomu nıjak došli. Âíkat o nıjaké vose, jen že je to pƔezimu-
jící samice není zdvoƔilé. Je to matiħka, zakladatelka rodu. 
Rád bych, aby to tak cítil každý. Aby to pro nás nebyli samice 
a samci, kteƔí nıkam bıhaj a nıco lovıj nebo spásají, ale aby 
to byli maminky a tatínkové, aby to mılo ten lidský náboj, 
prostı tu pokoru, protože ono to nic jiného nechce. Vždyơ 
my jsme také živoħišný druh. Bohužel ten nejagresivnıjší 
a nejmíů dbající na zpıtné vazby, které nám pƔíroda ukazuje.

Kde se v lidech bere ta panika z hmyzu? Z nedávné doby 
mám takovou rodinnou pƔíhodou: moje dvanáctiletá 
dcera uvidıla velkého pavouka a leknutím zajeħela na 
celý dưm. Druhá, roħní dcera, poklidnı sedıla na zemi 
a s nıħím si hrála. Nevidıl jsem s ħő(ҁ���4Ǐ�%. (�. �&�)ő�
naklonil, uvidı'�%. (҂�Ǐ �. �5�' 1į�-0&4��*�+-�1į�+*�+*�Җ
laze pinká s pavoukem. To, myslím, pƔesnı�0&�50% ҂�Ǐ �/$�
./�-ƛő�0Ǐ�(�%ő�)ı%�&*0�1/$.&)0/*0�5&0ƛ )*./҂�Ǐ �#(45�% �
fuj, a ti malí vưbec ne. 

JAN
VANaK

zoolog, 
entomolog

* 1947

60
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No, my dıti od zaħátku uħíme, že co nemá nohy a nemá 
chlupy anebo je zase moc chlupatý a moc nohatý, že je 
prostı fuj a nebezpeħný. Je to nesmysl. 

�4�%�&*�5**'*"�)4)ő�%$./ı bedlivı sleduješ vývoj vý-
.&4/0�1'&��1��-&*)*ƛő�#҅
No jo, nastala veliká panika. Lidi mají pƔedstavu, že vlk 
žere jen lidskou potravu (ovce, kozy) a pomalu i lidi – 
co by dılal jiného? No je to nesmyslné tvrzení, samo-
zƔejmı. A tohle vše musíme nıjak zvrátit, aby se to 
dostalo spíš do kontextu – vlħice je maminka a musí 
nıjak krmit ty svý mláĩata. I vlk musí nıco jíst. PƔitom 
využívá všech jemu dostupných zdrojư. A je na ħlovı-
ku, aby se s tím sžil, aniž by vlky hubil. 

Zajímavé je, pƔeħő./� .$� *��*-)į� ./0�$ � �� 5%$./$/҂� Ǐ �
vlħí potravou jsou hlavnı jeleni, srnħí zvıƔ a divoká 
+-�.�/�ҁ���/*�5�1ő� �) Ǐ�єѐ�۞ҁ����14�#*.+*�ćƔư jsou 
tedy jistı na místı, ale není dưvod panikaƔit. 
Vlk si holt obħas pomưže nıjakou tou oveħkou, ale to 
ħlovık musí prostı snést, s tím se nedá nic dılat. Stát 
na to ħásteħnı pamatuje nahrazením újmy. Mưžeme 
se na to podívat také z toho hlediska, že my jsme jim 
zabrali území, kam oni se vrací zpátky jako domư. Oni 
tady byli dƔív doma než my. 

Wlovık by mıl, aby vlk dostál své úlohy, samozƔejmı 
bránit, aby žral ovce a vınoval se jen divoké zvıƔi. Pro 
nıj je optimální asi srnħí. Je jeho váhová kategorie. 
Mohl by nám ale pomoci s pašíky. Ti nám ve skuteħ-
nosti totiž dılají víc problémư než celý vlk. Zhoubná 
predace divokých prasat tƔeba na mizejícím tetƔívko-
vi je už potvrzená. 

Co z tı�#�Ǐ*0Ǐ 'ő���Ǐ$1ćħkư je Ti vlastnı, Honzo, nej-
�'$Ǐƛő҈�Wemu jsi propadnul? 
Já jsem, jako každý správný entomolog, zaħínal brou-
ky a motýly. Tím si musí každý entomolog projít. Ale 
pak jsem se v diplomce zamıƔil na mouchy a ty jsou mi 
hodnı blízké, ale motýli mi zưstali. 

Co je na mouchách tak zajímavého? To je takový 
*/-�1)Ǉ�#(45҅
Tak si tak nıkdy ħlovık Ɣíká, když poslouchá názory 
druhých, k ħemu nám jsou komáƔi, k ħemu nám jsou 
mouchy? No, já jsem o tom kdysi psal. Mouchy nám 
pomáhají s odpuštıním od hnoje až po mrtvoly. Ale sa-
mozƔejmı jsou i v mrtvém dƔevı a na kytiħkách, likvi-
dují mšice a Ɣadu dalšího „škodlivého“ hmyzu. Jedna 
skupina much se specializuje na odstraůování odum-
Ɣelé organické hmoty z našeho prostƔedí, protože jinak 

bychom tou opadankou a mrtvolkami hmyzu, ale i ob-
ratlovcư, byly zavalení. Bakterie to vše nestihnou. To 
musí nıkde zaħít a zaħíná to právı u much, které jsou 
tam jedny z prvních. Však právı forenzní entomologie 
sází právı na mouchy a jejich vývojová stadia. Podle 
toho, jak daleko jejich vývoj došel, usuzují, jak dlouho 
je ħlovık mrtvý. Objasůují tím spoustu nejasných vıcí 
jako tƔeba vraždy, ale i pƔirozená úmrtí. 

Hmyz, to je ale obrovsky široká tƔída. Kolik ho vlast-
nı je?
Druhovı daleko pƔedħí všechny obratlovce dohroma-
dy. Tıch jsou Ɣeknıme Ɣádovı desetitisíce druhư. Hmy-
zích druhư jsou miliony. Dennı se pƔichází v podstatı 
s nıjakým novým druhem nebo jiným taxonem. Hmyz 
je velmi pƔizpưsobivý a rưznorodý. Vidíme, jak dokáže 
obsadit každý „výklenek“, každou niku, každý prázd-
ný prostor, dovede se mu pƔizpưsobit a dovede ho vy-
užít, takže ħím víc druhư je v tom daném prostƔedí, ħím 
rưznorodıjší je to prostƔedí, jeho biodiverzita, tím je 
ekosystém zdravıjší. SamozƔejmı ħím víc druhư, tím 
snadnıji se tam udržuje rovnováha. 

Když si izoluješ tƔeba jenom jeden druh živoħicha, tak 
po nım v pƔírodı nıco zưstává. Když se na to podíváme 
ve svıtle odpadư, tak ty tam najednou zưstávají ležet. 
Ale když je tam více druhư, vħetnı much, zabývajících 
se tımi odpady, dokáže se pƔíroda zbytkư zbavit. Po-
kud jeden druh mouchy vypadne, ty další ho okamžitı 
nıjakým zpưsobem nahradí a dokážou ty odpadky od-
stranit. V tom je dưležitost biodiverzity. Je dưležité, aby 
v daném prostƔedí bylo co nejvíce druhư, byơ si konku-
rují nebo jsou na hranici svých teritorií rozšíƔení nebo 
svých potravních nárokư. Jednoduše Ɣeħeno, to biodi-
verzita v praxi zaruħuje dobrý chod a stav pƔírody. 

Jak jsou na tom z tohoto pohledu biodiverzity 
Krkonoše? 
No, já bych Ɣekl, že Krkonoše vzhledem ke své relativ-
ní chudosti rostlinných spoleħenstev, nejsou druhovı 
moc bohaté. Jednak je to dané geologickou stavbou, 
protože naše kyselé horniny neskýtají moc možností 
k výskytu vápnomilných druhư, a také je to kvưli po-
loze hor. PƔece jenom Krkonoše nemají tak blízko ke 
Karpatưm tƔeba jako Jeseníky, tam se promítají pƔí-
mo ty karpatské nebo alpské druhy, které k nám mo-
hou, ale nemusí doputovat. Takže biodiverzita není 
tak velká, jako v jiných pohoƔích. A protože tu není 
tak bohatá vegetace, tak tu není ani tak bohatá nad-
stavba, živoħišné druhy, aơ už jsou na kterékoli úrovni 
potravního Ɣetızce. 
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Na druhou stranu se nám ale vrací druhy, které v Kr-
konoších byly doma, ale naši pƔedkové je vyhubili. 
Vrací se vydra, rys, teĩ vlk. Z tıch velkých šelem nám 
5�Ǉ1ć�0Ǐ�% )*(�( �1ıd. Co myslíš, je to reálné?
To by byl velký problém, asi by se tu orientoval na po-
pelnice, smeơáky. Jsme moc lidský národní park. Když 
by nedostával, co potƔebuje, tak by asi bohužel škodil 
a možná i na lidech. Je to moc velká šelma a Krkonoše 
jsou pro nıj malé. 

Mám ten dojem, že i Tatry jsou na nıj trochu tıs-
né. I když jsou daleko vıtší než Krkonoše, stále to je 
takové kapesní pohoƔí. Naše chránıná území jsou bo-
hužel takové ostrovy. Wlovık by si mıl ty limity uvı-
domit, i ochranáƔ by si je mıl uvıdomit. Je hezké mít 
medvídka, ale není to jen o tom, že potƔebuje klid, ne-
ménı dưležité je, že musí mít pƔirozenı co žrát. Klid 
u nás mít nikdy nebude. PƔi návštıvnosti 13 milionư 
osob si musíme uvıdomit, jaký je jeho akħní rádius. 

Krkonoše jsou po staletí v hledáħku vıdcư, jsou pro-
�ć��)į�(*Ǐ)ć�) %1ő��5��#-ć)ıných území v Evropı, 
ale pƔ ./*�.' �0%$���1)ő(ć(҂�Ǐ ��*�ħím vıtších po-
�-*�)*./ő� �*/�)$�$҂� 5**'*"*1į҂� +Ɣírodovıdci obec-
nı jdou, tím nacházejí další a další novinky. 
Lidské poznání v podstatı nemá hranici. Je to díky 

tomu, že pƔíroda je dynamický systém a neustále se 
promıůuje. To, že v Krkonoších se vyvíjejí další druhy, 
vidíme na jestƔábníkách. Navíc se sem dostávají neu-
stále druhy z venku. Nıkdy v roce 1985 jsme tu objevili 
píĩalku hoƔcovou. Krkonoše jsou opravdu kƔižovatkou 
v rámci stƔední Evropy. A je to kƔižovatka, která je ne-
smírnı dưležitá, protože tady se ty druhy odpíchnou 
a zase mưžou pokraħovat dál, smırem západním, vý-
chodním, severním, jižním, prostı kamkoli.

V tom mıl pravdu Honza Jeník, když zdưrazůoval, 
jaký jsou Krkonoše úžasný ostrov, na kterém se od-
bývá Ɣada nejrưznıjších pƔírodních procesư. Krko-
noše jsou nezastupitelné. Kdyby tu nebyly, Evropa 

by byla bez rozhledny, bez majáku, který dosvítí 
na všechny svıtové strany a tam všude rozsévá své 
svıtlo, které tu vlastnı vzniká, anebo je tu pƔestup-
ní stanicí. 

Ty jsi zmínil píĩalku hoƔcovou. Povız mı o ní nıco.
PƔišla sem z Alp. Je to drobný šedivý motýlek, nijak 
výrazný. Výraznıjší je jeho housenka, která žije v se-
meníku hoƔcư, kde vyžírá semínka. PƔišla sem bıhem 
minulého století, v jeho poslední ħtvrtinı v 80. letech. 
Tomuto motýlku se v Alpách výbornı daƔí, protože tam 
má víc druhư hoƔcư, tady je jenom na hoƔci tolitovitém. 

��4Ǐ�Ɣ &) ƛ҂�Ǐ �&�)ć(�+őĩalka pƔišla z Alp, to zní tak 
/-*�#0��)/-*+*� )/-$�&4ҁ���&�. �/*�./�) ҂�Ǐ �/ )��-0#�
– motýlek – pƔekoná 400 km a dostane se sem? PƔine-
se ho sem najednou vítr nebo se se v meziħase vyvíjí 
tƔeba na Šumavı, pak v Brdech a pak sem doletí?
Tuhle byl první nález v republice. Dostalo ji sem vıtr-
né proudıní. A jsme zpátky u toho Jeníka… Ano, to je 
pƔesnı ono, ten pƔípad, kdy vıtrné proudıní pƔinese 
zajímavé druhy. TƔeba ten nedávný nález kudlanky ná-
božné u Rudníku. Vıtrné proudıní je vzdušná dálnice. 
Ty vzdušné proudy prostı narazí na Krkonoše a vysy-
pou to, co nesou, tady. Biologické smetištı, je to tady 
takové úložištı. 

Ty jsi na Správı KRNAP pracoval dlouhá léta. Kdy jsi 
nastoupil?
Na Správu jsem pƔišel 1. Ɣíjna 1970 – na Krkonošské 
muzeum. V té dobı tam byl Ɣeditelem pan profesor 
Fanta, tenkrát jen pan inženýr Fanta a ten mı tu ze za-
ħátku hodnı pomohl. Byl to ħlovık, který se opravdu 
staral o své lidi. 

Muzeum se už v té dobı stıhovalo, protože se chys-
tala velká rekonstrukce. V té dobı se koneħnı dıla-
la dưkladná evidence. TƔeba obrazy, to, co tam jsou 
ta písmena, to jsem vše vlastnoruħnı psal, „U 189“, to 
je mým písmem. Takto jsme jeden druhému kolegovi 
pomáhali. Entomologické sbírky byly v podstatnı pár 

„Vıtrné proudıní je vzdušná dálnice. Ty vzdušné proudy 
prostı narazí na Krkonoše a vysypou to, co nesou, tady. 

Biologické smetištı, je to tady takové úložištı.“
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vıcí. Spousta se jich i musela vyházet, protože nebyly 
k niħemu. TƔeba jsme tam mıli dvı veverky, jak Ɣežou 
dƔíví. Co myslíš, že jsme udılali, zabalili jsme to dio-
ráma a dali jsme to Vlastíkovi Pilousovi jako svatební 
dar. Vlastík pƔišel domư, rozbalil to, a co myslíš, vever-
ky se staly putovními. Nakonec skonħily u mı, ale daly 
se do nich rušníci. Ty veverky byly nakonec úplnı zba-
vené srsti. Jenom kưžiħky, jak Ɣežou dƔevo. Vypadalo 
to velmi lidsky… 

�*�%./ �.$�/ #�4�0Ǐ$'$��*� '��' "-�� ҁ��'�./)ı mi tím 
jen potvrzuješ, co jsem slyšel od jiných pamıtníkư... 
Ty „hovadiny“, co jste tam dılali, to v ħlovıku zưstane. 
Byli jsme tam lidi stejného ražení, stejné krve a vrstev-
níci. Navíc nás tam bylo jen pár – Míla Bartoš, Vlasta Pi-
lous, Jirka Švec… 

Toto vše pro mne skonħilo v roce 1972, kdy jsem pƔe-
šel na ochranu pƔírody a tam jsem setrval skoro 40 let. 
Tehdy se dılalo všechno. TƔeba jsme pƔipravovali pa-
nely na vysvıtlující tabule na rezervace. Nalepilo se 
všechno možné na zelený plakát, fotky, vystƔihován-
ky, kresby, texty a dalo se to zalaminovat. S Honzou 
Štursou pƔipravovali soutıže, pƔednášeli jsme na let-
ních táborech – s nimi zaħal Vašek Veselý. Dılali jsme 
vše od výzkumu venku, školení strážcư, školení refe-
rentư ROH i pƔednášky pro veƔejnost. Byli jsme sehra-
ná dvojka. Doplůovali jsme se. On tu svou botaniku, já 
zase zvíƔata. 

�*� 5)ő� .&*-*� �Ǐ� -*(�)/$�&4ҁ� �) .� %.*0� ()*5ő� &*Җ
' "*1į� 5�#'� )ő� +Ɣipravováním rưzných adminis-
trativních podkladư҂� Ǐ � . � +-*� )ı jeden skoro ani 
) �*./�) ��*�/ -į)0҅
My jsme dokonce museli chodit ven. Byli jsme tehdy 
pod VW KNV a mıli jsme v plánu hlavních úkolư, že bı-
hem tƔí rokư musíme navštívit všechny krkonošské re-
zervace a zjistit jejich stav. Takže jsme ty plochy mıli 
rozdılené zhruba na tƔetiny a každý rok jsme jednu 
museli navštívit. 

V roce 1972 jsem fotil a sledoval Šestidenní, která se tu 
u nás jela. Jezdili nahoru na boudu na Pláni a na Zvo-
niħku a tudyma dolư na Klínové Boudy. Tamta rašeli-
ništı byla úplnı rozmetaná. Pak to postupnı zaħalo 
zarưstat. Naštıstí je to už minulost. 

V 74. nastoupil Ɣeditel Svoboda a ochrana pƔírody se 
rozdılila na speciální a všeobecnou. Láĩa Šatný mıl 

hlavnı všeobecnou ochranu pƔírody a zároveů nás mıl 
jako speciální. My jsme pro nıho zaħali dılat výzkum-
né práce a odborné podklady. Jel jsem tƔeba do Prahy 
a týden jsme tam dılali na Státním ústavu památkové 
péħe a ochrany pƔírody pƔipomínky k územnímu plá-
nu Krkonoš. 

Jak se na vaší tehdejší práci podepisovala vládní 
"�-)$/0-�҂� &/ -ć� /0� / #�4��4'�҈��1'$1ůovali komu-
nisti vaši odbornou práci?
Nebylo to tak, že by pƔišli a Ɣekli: ty výsledky udıláte 
tak a tak. TƔeba v  kauze zamýšleného lyžaƔského are-
álu ze Studniħní hory jsme prostı sebrali data a z nich 
bylo vidıt, že není dost pƔíhodných dnư pro lyžaƔení, 
že tam jsou nepƔíznivé vıtrné podmínky, a tak to sou-
druzi vzdali a nic se nedılalo. 

Ale když tƔeba Honza Štursa a další botanici vyrukovali 
s tím, že použít vápenec na Úpském rašeliništi je špat-
né, tak od Svobody dostali pıknej céres. Tenkrát Hon-
zu nepustil na nıjakou zahraniħní cestu. Nebo když se 
jednalo o ObƔí boudı, o její rekonstrukci, já tam teh-
dy doprovázel Svobodu. Když jsem pƔednášel odbor-
né argumenty, proħ nestavıt novou ObƔí boudu, tak 
jeden krajský tajemník povídá: Ano, soudruhu dokto-
re, máte pravdu, ale bude to takhle… A zaħal se navá-
žet cizorodý kámen vedle Jantarové cesty smırem do 
Polska. Leží tam dodnes…

Máš se svou prací na Správı spojenou nıjakou vtip-
nou pƔíhodu? 
Léta jsme zkoumali pod Studniħní horou s obıma 
Honzy (Jeník a Štursa) vany na potưħku, publikované 
pozdıji jako horské rưžencové toky. Jednou jsme pro-
kopávali jednu tu vanu v zimı, mrzlo, jak když praští. 
Já tam cupal, fotil, nevšiml jsem si, že když jsme to vy-
kopali a dali sníh zpıt, že to není zamrzlé, jen pƔesypa-
né. Stoupl jsem si na místo té vany a rázem jsem zmizel 
ve vodı a ledu nad kolena, takže jsem se chytil vlast-
nı do své pasti. Nedovedeš si pƔedstavit, co si ti dva ze 
mı dılali za šoufky. Jak jsem vylezl, v tu ránu jsem mıl 
na sobı mokré obleħení zmrzlé jak prkno. Když se ale 
pohybem rozlámalo, tak už to tolik nestudilo. Takhle 
jsem jel dolư do Strážného na lyžiħkách, tam už jsme 
mıli auto. 

Tak jsem se fakt chytil do vlastní pasti. Inu kdo jinému 
jámu kopá, sám si do ní stoupne. To na mı platilo na 
sto procent.                    
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Na titulní stranı knihy 60 pƔíbıhư Krkonošského národního parku je použit detail symbolistního obrazu 
krkonošského malíƔe Františka Kavána – Mrazivé vzpomínky krajiny. Tento význaħný ħeský krajináƔ, rodák 

z Víchovské Lhoty, jej namaloval kolem roku 1894 technikou tempery na papíƔe. Jedná se o jedno z jeho prvních 
symbolistních dıl z období studií na Akademii výtvarných umıní v Praze. Dnes se obraz o rozmırech 15 × 23,5 cm 

nachází ve sbírkách Krkonošského muzea Správy KRNAP v Jilemnici.
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60 PŘÍBĚHŮ
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